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T IME TO RE ACH YOUR S TAR

Οι υψηλοί μισθοί που λαμβάνουν οι κρατικοί
αξιωματούχοι γίνονται τώρα υψηλότεροι με
την προσθήκη της ΑΤΑ. Ομως μερικοί αξιω-

ματούχοι λαμβάνουν τιμάριθμο, ακόμα και
στα επιδόματα παραστάσεως, με αυξήσεις
που «αγγίζουν» το 80%. Οικονομική, σελ. 3

ΠΕΡΑΝ ΤΗΣ ΑΥΞΗΣΗΣ ΤΩΝ ΜΙΣΘΩΝ

Η ΑΤΑ εκτοξεύει επιδόματα αξιωματούχων

Η ΡAΒΔΟΣ ΚΑΙ ΤΟ ΣΚHΠΤΡΟ

Μία επίσκεψη 
όλο νόημα

Το 1962 ο Αρχιεπίσκοπος Μακάριος επισκέ-
φθηκε, για πρώτη φορά επίσημα, την Ελλάδα
και την Τουρκία. Μεταξύ των δύο ταξιδιών
διοργάνωσε την επίσκεψη της πριγκίπισσας
Ειρήνης, που ήταν το πιο φαντασμαγορικό
θέαμα που είχε δει μέχρι τότε το νησί. Σελ. 17

ΑΝΕΚΔΟΤΗ ΕΠΙΣΤΟΛΗ

Η απελευθέρωση 
των Ιωαννίνων

Η «Κ» παρουσιάζει μία ανέκδοτη επιστολή
Κυπρίου του Φεβρουαρίου του 1913 που
αφορά την εκπόρθηση του Μπιζανίου και
την απελευθέρωση των Ιωαννίνων. Μιλάει
επίσης για το αν ζει ή όχι ο Χριστόδουλος
Σώζος. Τέχνες, σελ. 3

Το καλό 
όνομα

Οπως πολύ σωστά λέει στη
συνέντευξή του στην «Κ» ο
υπουργός Εσωτερικών Κων-
σταντίνος Ιωάννου χρειάζεται
μόνο μία στιγμή για να αμαυ-
ρωθεί το όνομα της χώρας,
ενώ της παίρνει χρόνια για
να το φτιάξει. Γι’ αυτό θα πρέ-
πει ολόκληρο το πολιτικό σύ-
στημα και πολύ περισσότερο
οι εκάστοτε παροικούντες το
Προεδρικό να είναι διπλά και
τριπλά προσεκτικοί ως προς
τις πολιτικές αποφάσεις τους.
Η χώρα πολλάκις έχει ταλα-
νιστεί από σκάνδαλα, με τις
μετέπειτα περιπέτειες της χώ-
ρας να τη θέτουν σε τροχιά
οπισθοδρόμησης. Οσο περισ-
σότερο φως υπάρχει στα δη-
μόσιου ενδιαφέροντος πράγ-
ματα τόσο πιο φωτεινό θα εί-
ναι το μέλλον της χώρας.

Σε διάρρηξη των συμβατικών τους σχέσεων
οδηγούνται η Κυπριακή Δημοκρατία και
η κινεζική κοινοπραξία στην οποία έχει
παραχωρηθεί η κατασκευή των υποδομών
Φ.Α. στο Βασιλικό. Η κρίσιμη ημερομηνία
είναι η 31η Μαρτίου που αποτελεί για την

κυβέρνηση την τελευταία διορία που δί-
δεται στην κοινοπραξία προκειμένου να
εκπληρώσει τις συμβατικές της υποχρε-
ώσεις και να ολοκληρώσει το έργο. Ασφα-
λείς πληροφορίες της «Κ» υποστηρίζουν
πως τα μηνύματα είναι εχθρικά και οδη-

γούν με μαθηματική ακρίβεια στην κα-
ταγγελία της σύμβασης. Παράλληλα με
τις αρνητικές εξελίξεις η κυβέρνηση φαί-
νεται να ανοίγει το κεφάλαιο διερεύνησης
του έργου από την προκήρυξή του το
2018 και εντεύθεν. Σελ. 6

Ποινική έρευνα 
για το Τερματικό

Στα άκρα οδηγούνται οι σχέσεις Κ.Δ. και κοινοπραξίας στο Βασιλικό

ΝΕΑ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ - ΕΥΡΩΕΚΛΟΓΕΣ

Πώς θα συσπειρώσει τη βάση
Οι κομματικές μηχανές της  Ν.Δ. έχουν ήδη μπει μπρος με στόχο τις
ευρωεκλογές, με το ερώτημα που ετίθετο να ήταν για το ποια είναι η
ιδανική δοσολογία που πρέπει να ακολουθηθεί. Σελ. 19

ΓΕΩΠΟΛΙΤΙΚΟ

Επιστροφή
των ΗΠΑ 

στη Μεσόγειο
Η επάνοδος του αμερικανικού πα-
ράγοντα στη περιοχή της Αν. Με-
σογείου που παρατηρείται το τε-
λευταίο διάστημα δείχνει να έχει
συγκεκριμένο αποτύπωμα σε διμε-
ρές (πολιτικό, διπλωματικό και αμυν-
τικό) επίπεδο με την Κύπρο. Σελ. 4

ΝΙΚΟΣ AΝΑΣΤΑΣΙΑΔΗΣ

Παρακαταθήκη
που τον φοβίζει 

Oι απαιτήσεις Αναστασιάδη προς
τον Δρουσιώτη, λίγο πριν από την
έναρξη της έρευνας από την Αρχή
κατά της Διαφθοράς, ανέδειξε τους
φόβους του τέως Προέδρου για την
πολιτική του υστεροφημία. Σελ. 7

ΤΟΥΡΚΙΑ

Μέσω Ουγγαρίας
στο Gymnich

Πώς η Τουρκία προσπαθεί να εξα-
σφαλίσει πρόσκληση συμμετοχής
στο επόμενο άτυπο Συμβούλιο
Υπουργών Εξωτερικών (Gymnich)
μέσω του πρωθυπουργού της Ουγ-
γαρίας Βίκτορ Ορμπαν. Σελ. 9

«Γιατί τώρα;» αναρωτήθηκαν πολλοί για τον θάνατο του Αλεξέι Ναβάλνι, ο οποίος βρέθηκε για πάνω από 20 χρόνια στο προσκήνιο. Η προφα-
νής απάντηση είναι επειδή στα μέσα του επόμενου μήνα διεξάγονται προεδρικές εκλογές στη Ρωσία και ο Πούτιν, o οποίος επιθυμεί να εξα-
σφαλίσει μια νέα 6ετή θητεία, θέλει να στείλει μια σαφή προειδοποίηση σε κάθε αντιπολιτευτική προσπάθεια. Ο Ναβάλνι υπήρξε οπαδός της
οπλοκατοχής και μιας σκληρής αντιμεταναστευτικής ατζέντας, που εξελίχθηκε σε σοσιαλδημοκράτη. Μα πάνω απ’ όλα ήταν ένας ορκισμένος
εχθρός του Βλαντιμίρ Πούτιν, που κυνηγήθηκε ανηλεώς. Σελ. 22-23

ΣΥΡΙΖΑ - ΠΟΙΟΣ ΘΑ ΕΠΙΚΡΑΤΗΣΕΙ

Ενας πρωτοφανής εμφύλιος
Με την κάλυψη του Τσίπρα, η εκστρατεία έξωσης του Κασσελάκη
θα έχει δίλημμα «οι σοβαροί ή ο αστείος;». Εχει όμως κι εκείνος
στη φαρέτρα του το «ο νέος ή οι παλιοί;». Σελ. 20

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Μία προαναγγελθείσα εξόντωση

ΜΙΛΟΥΝ
ΣΤΗΝ «Κ»

ΚΩΝΣΤΑΝΤIΝΟΣ ΙΩAΝΝΟΥ
Υπουργός Εσωτερικών

Ο ΔΗΣΥ θα
έπρεπε να είναι
συγκυβέρνηση

Ο Κωνσταντίνος Ιωάννου μιλάει στην
«Κ» για το τι πήγε λάθος με την Το-
πική Αυτοδιοίκηση. Σχολιάζει την
κακή εικόνα του Προέδρου και τον
Δημοκρατικό Συναγερμό. Σελ. 8

ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΥΛΙΑΝΙΔΗΣ
Υπουργός Ναυτιλίας και

Νησιωτικής Πολιτικής της Ελλάδας

Δουλεύουν οι δίαυλοι
με την Τουρκία Σελ. 18

ΡΟΜΠEΡΤΑ ΜΕΤΣOΛΑ
Πρόεδρος Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου

Χρειαζόμαστε μια 
ένωση ασφάλειας Σελ. 21

ΑΝΤΩΝΗΣ EΛΛΗΝΑΣ
Καθηγητής Συγκριτικής Πολιτικής 

Πανεπιστήμιο Κύπρου

Γιατί ισχυροποιείται 
η Ακροδεξιά Σελ. 10
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΥΠΟΘΕΣΗ ΠΡΕΝΣ: Η σκιά του μεγαλοαπατεώνος Σταβίσκυ εξακο-
λουθεί να πιέζη την πολιτικήν ατσμόσφαιραν της Γαλλίας. Κατάπλη-
κτος η κοινή γνώμη επληροφορήθη χθες την μυστηριώδη δολοφο-
νίαν του διακεκριμένου δικαστικού Αλβέρτου Πρενς, δικαστικού
συμβούλου εις το Εφετείον, πρώην διοικητού του οικονομικού τμή-

ματος του Δικαστηρίου του
Σηκουάνα. Επειδή το πτώ-
μα του θύματος ευρέθη επί
της σιδηροδρομικής γραμ-
μής, ενομίσθη αρχικώς ότι
επρόκειτο περί αποπείρας
διαπραχθείσης από σιδη-
ροδρόμου. Αλλ’ ας ίδωμεν
τα γεγονότα όπως εξειλίχ-
θησαν: Την 9ην μ.μ. της
20ής τρέχοντος, ο μηχανο-

δηγός της υπ’ αριθ. 4805 εμπορικής αμαξοστοιχίας, η οποία επέ-
στρεφεν εις Περινιύ, διεπίστωσεν ίχνη αίματος επί ωρισμένων ση-
μείων της μηχανής του. Ειδοποίησε πάραυτα τους προϊσταμένους
του. [...] Μόλις την αυγήν της 21ης τρέχ. παρά το χιλιόμετρον 311,800
ανεκαλύφθη το αποκεφαλισμένον πτώμα πεντηκονταετούς ανδρός.
Εκ των εγγράφων τα οποία έφερε μεθ’ εαυτού το θύμα εξηκριβώθη
η ταυτότης του. Επρόκειτο περί του δικαστικού Αλβέρτου Πρενς.
ΚΙΝΗΣΙΣ: Κατά τας τελευταίας ημέρας παρετηρήθη εξαιρετική κίνη-
σις των κομιτατζηδικών οργανώσεων εις την περιφέρειαν Πετριτσί-
ου, όπου ωργανώθη μυστική σύσκεψις των επιτρόπων αυτών υπό
την προεδρίαν του εκ των αρχηγών Κύρωφ.
ΕΜΠΡΕΠΟΥΣΑ: Ασυνήθης σκηνή εγένετο εις την Λέσχην του κόμμα-
τος των Συντηρητικών εν Οξφόρδη, όπου επρόκειτο να ομιλήση ο κ.
Ουίνστων Τσώρτσιλ. Ο κ. Τσώρτσιλ, αντί να αρχίση, ως ανεμένετο, να
ομιλή επί ωρισμένου θέματος, απευθυνόμενος προς τους ακροατάς,
εζήτησε παρ’ αυτών να του υποβάλουν μιαν οιανδήποτε ερώτησιν.
Εις Γερμανός φοιτητής ονόματι Σέεπερ Γκρελ ηρώτησε τότε τον κ.
Τσώρτσιλ, αν, κατά την γνώμην του, η Γερμανία έτυχε της εμπρεπού-
σης συμπεριφοράς εκ μέρους των τέως Συμμάχων μετά την λήξιν
του πολέμου. [...] Ο κ. Τσώρτσιλ κατήλθε του βήματος, κατηυθύνθη
προς τον ερωτώντα και απήντησεν εις το ερώτημα με ένα «ναι».

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
25.2.1934
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Θα προσπαθήσω να ξεδιαλύνω το
κουβάρι, αν και δεν είναι τόσο εύ-
κολο. Και πώς να είναι άλλωστε,
όταν στην ιστορία μπλέκονται η με-
ταρρύθμιση της Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης, το ξύπνημα της μαραμένης
λίμπιντο της αριστερής (με την κα-
λή έννοια) Κουλλίτσας Κυριακού,
ένας οικοδόμος δύο μέτρα, η ΠΟ-
ΓΟ, μια εξωσυζυγική σχέση που
σκανδάλισε το λαϊκό κίνημα και ο
μυθικός Πιερής Ζαρμάς; Κανονικός
μύλος! 

Αργά το απόγευμα, βγήκαν οι κυ-
ρίες από το Pralina και σύμφωνα με
αυτόπτες μάρτυρες αλλού πατού-
σαν και αλλού βρίσκονταν. Τα gin
and tonic είχαν κάνει τη δουλειά
τους, με αποτέλεσμα, λίγα μέτρα
πιο πέρα, έξω από τη Max Mara,
ένα αθώο σχόλιο να εξελιχθεί σε
σόου. Κάποια είπε ότι η Αννίτα δεν
πήγε στη συνάντηση των αρχηγών
στον Λόφο επειδή θύμωσε για τη
χαλάστρα που της έκανε ο πρό-
εδρος (προγραμματισμένη συνάν-
τηση στη Βουλή για το ίδιο θέμα)
και μια άλλη αντέτεινε: «Σιγά το θέ-
μα, ήταν παρεξήγηση, μάνα μου».
Και τότε, ύψωσε η Κουλλίτσα την
κόκκινη πασμίνα της και τραγούδη-
σε με πάθος: « Έγινε παρεξήγηση κι
εξήγηση δεν δώσαμε». Ένα ρίγος
διαπέρασε τη ραχοκοκαλιά της Ιου-
λίας, καθώς ζωντάνεψαν οι ανα-
μνήσεις…

Πανηγύρι της ΠΟΓΟ. Παλαιά, επί
Ευγενούλας Κατσουρίδου. Ένας δί-
μετρος ονόματι Φύτος (φτυστός ο
David Gandy) φλέρταρε την Κουλλί-
τσα εντελώς απροκάλυπτα, ενώ
εκείνη σαλιάριζε με τον εραστή της,
γνωστό παίχτη της ΟΜΟΝΟΙΑΣ. Τα
παίρνει ο Φύτος στο κρανίο και ξυ-
πνάει ο Πιερής Ζαρμάς μέσα του:
«Απόψε εν να γενεί καβκάς, θα τρα-
βηχτούν οι ππάλες, τζι ούλλοι εν να
τρέξουν στον καβκά τζι εγιώ στες
δκυο σου αγκάλες». Ακολούθησε
κόλαση! Οικοδόμος και ποδοσφαιρι-
στής πιάστηκαν στα χέρια, ενώ η

Κουλλίτσα τραγουδούσε με πάθος
«έγινε παρεξήγηση» ανεβάζοντας
την πίεση των Πογίτισσων στο 18.
«Είναι σαν να ζω déjà vu» ψιθύρισε
εντυπωσιασμένη η Ιουλία.

«Αυτές ήταν παρεξηγήσεις, όχι το
πικάρισμα της Αννίτας επειδή της
έκλεψε ο άλλος τις επικοινωνιακές
εντυπώσεις» αποφάνθηκε η Ιου-
λία. «Άσε που αν θέλεις να κάνεις
εντύπωση δεν επιλέγεις τον καη-
μένο τον Σύκα να εκπροσωπήσει
κοτζάμ πρώτο κόμμα». «Τουτέ-
στιν;». «Τουτέστιν, κάνεις ένα επι-
κοινωνιακό εφέ για να μονοπωλή-
σεις τις εντυπώσεις. Αν η Αννίτα εί-
χε χιούμορ θα έπειθε τον παραιτη-
μένο Πελεκάνο να παρευρεθεί ως

ωσεί παρών εκπρόσωπος του ΔΗ-
ΣΥ». «Γιατί όχι τη Σάβια;». «Μα η
Σάβια έχει σοβαρότερες δουλειές.
Τσαλαβουτά στα νερά του μετα-πο-
λιτικού lifestyle».

Δεν έχει πάντως και λίγα η Αννίτα
στο κεφάλι της, αυτό οφείλουμε να
το αναγνωρίσουμε. Η υποψηφιό-
τητα του αντάρτη Ανδρέα Παπαχα-
ραλάμπους στον Δήμο Στροβόλου
αύξησε τον προεκλογικό πονοκέ-
φαλο τής Πινδάρου. « Έκλεισε
όμως η εκκρεμότητα της Λάρνα-
κας!» θριαμβολόγησε η Καλαμα-
ρού. «Με τον κύριο Ππεκρή» σχο-
λίασε η σιεροκουτάλα η Κούταλου,
η οποία πληροφόρησε το καρέ για
την επική δήλωση της Ανδρούλας

Βασιλείου: «Συγχαίρω τον νεαρό
για τη θυσία του»!

«Ευτυχώς που μπήκαμε στην προ-
εκλογική περίοδο για να ζωντανέ-
ψουμε λιγάκι» σχολίασε η Ιουλία.
«Μα πώς να βγάλουμε λογαριασμό
με τόσους υποψηφίους;» γκρίνιαξε
η Ρενέ Κυπαρίσσι. «Το καλό το
πράγμα φωνάζει από μακριά. Όπως
το σλόγκαν του ανεξάρτητου υπο-
ψηφίου αντιδημάρχου Μάριου
Πρωτοπαπά: Μαζί να απογειώσου-
με την Μέσα Γειτονιά!». «Ζενιάλ!»
ομοφώνησαν οι κυρίες του καρέ.

Ομοφωνία υπήρξε όμως, έπειτα
από εισήγηση της Ιουλίας Παλαι-
ολόγου Ουίλσον, και για το εξής: τη

δημιουργία Αστυνομίας Γλώσσας.
«Αν η δημιουργία Αστυνομίας Μό-
δας είναι ένα χρήσιμο μέτρο για το
κοινό περί αισθητικής αίσθημα, η
Αστυνομία Γλώσσας είναι αναγκαία
για την προστασία από εγκεφαλικά
της συμπαθούς τάξης των φιλολό-
γων. Λαμπρό παράδειγμα η ανάρτη-
ση του νεαρού υποψηφίου, με το
πολλά υποσχόμενο ονοματεπώνυ-
μο, ο οποίος έγραψε: «Είμαι ο Λαβί-
θης Κορυπάς, γεννημένος 6 Ιουλί-
ου του 1993 και κάτοικο στη Δρομο-
λαξιά». «Κτύπα κι άλλο, θα τ’ αντέ-
ξω» ψιθύρισε ξέπνοα η συνταξιού-
χος φιλόλογος Ευγενία Καλαμαρού.

Σε άλλα (επουσιώδη) νέα, το υπο-
μονετικό κοινό του X (Twitter) είχε

την ευκαιρία να απολαύσει ένα
υψηλού επιπέδου διάλογο ανάμε-
σα σε δύο τιτάνες της νεο-κυπρια-
κής πραγματικότητας: Τον Χριστό-
φορο Τορναρίτη και τον influencer
Φειδία. Αν κάποτε το βίντεο φτάσει
στα χέρια του ιστορικού του μέλ-
λοντος, θα καταγραφεί ότι ο πρώτος
εξέφρασε τον θαυμασμό του για
τον αυθεντικό «Never Surrender»
Ντόναλντ Τραμπ, καίγοντας έτσι με-
ρικά ακόμα εγκεφαλικά κύτταρα
συμπολιτών μας, οι οποίοι ανήκουν
στις ευπαθείς δημοκρατικές κεν-
τροδεξιές δυνάμεις της αστικής
Λευκωσίας.

«Κάτι πιο πικάντικο δεν έχουμε;»
ρώτησε βαριεστημένα η Κουλλίτσα,
εμφανώς εξουθενωμένη από τη
νεκρανάσταση των ερωτικών της
αναμνήσεων. «Αφιερωμένο εξαι-
ρετικά» είπε η Ιουλία κι έδειξε στο
καρέ το βίντεο όπου ο Μαυρίκιος
Μαυρικίου και η Ιλάειρα Ζήση, σε
«ένα εντυπωσιακό gender reveal
party», μαθαίνουν το φύλο του μω-
ρού τους. Σύμφωνα δε με το απο-
καλυπτικό ρεπορτάζ, νονός του μω-
ρού θα είναι ο Δίπλαρος! «Επιλέξα-
με ένα άτομο που δεν είναι από τον
χώρο της showbiz, καθώς θέλαμε
να είναι μία δοκιμασμένη σχέση. Ο
Ευθύμιος είναι από το Κοιλάνι της
Λεμεσού όπως και η μητέρα μου,
και έχουμε οικογενειακές σχέσεις»
δήλωσε ο Μαυρίκιος. 

Υστερόγραφο: Μια ακόμα υποση-
μείωση για τον έρμο τον ιστορικό
του μέλλοντος: Την ανησυχία του
Ευθύμιου Δίπλαρου ότι δεν θα έχει
χρόνο για τη βαφτισιμιά του δια-
σκέδασε ο ευτυχής πατέρας. « Έχω
κι εγώ έναν νονό που είχε πολλές
δουλειές λόγω της πολιτικής του
θέσης, τον Νίκο Αναστασιάδη, αλλά
ήξερα πως ήταν πάντα εκεί για εμέ-
να» δήλωσε. «Τι ζούμε!» ψέλλισαν
οι κυρίες του καρέ ενώ διαλύονταν
ησύχως.

Εγινε παρεξήγηση

stavros.christodoulou@gmail.com

Τι σχέση έχει η μεταρρύθμιση της αυτοδιοίκησης και ο κτίστης Φύτος –φτυστός ο David Gandy; Η απάντηση, στη μαραμένη λίμπιντο της
Κουλλίτσας.

Θα πληρώνουμε αστυνομικούς να παρακολουθούν ποδόσφαιρο;
Την Τετάρτη που πέρασε πετύχαμε
σαν Κύπρος ακόμη ένα θλιβερό ρε-
κόρ για το οποίο ως συνήθως καθό-
λου περήφανοι δεν μπορούμε να εί-
μαστε: σε αγώνα κεκλεισμένων των
θυρών στη Λεμεσό, παρευρέθηκαν
200 αστυνομικοί (βάλτε όσα θαυμα-
στικά θέλετε), οι οποίοι όχι μόνο πα-
ρακολούθησαν δωρεάν το παιχνίδι
αλλά πληρώθηκαν αδρά από τους
φορολογούμενους. 

Επιτέλους αυτή η φαρσοκωμωδία
πρέπει κάπου να τελειώσει, με κά-
ποιον από όλους αυτούς που συλλαμ-
βάνονται για επεισόδια να τιμωρείται
παραδειγματικά και όχι με αστείες
ποινές όπως για παράδειγμα «απο-
κλεισμό παρουσίας στο γήπεδο».
Εξάλλου το να βρίσκονται εκτός γη-
πέδου δεν αποτρέπει τους ανεγκέ-
φαλους από το να προσπαθούν να
σκοτώσουν. Την Τετάρτη, με 200
αστυνομικούς παρόντες, κάποιοι από
έξω έριξαν φωτοβολίδα που προσ-
γειώθηκε στο γήπεδο και θα μπορού-
σε να χτυπήσει ποδοσφαιριστή. 

Σαν να μην έφταναν όλα αυτά, ενώ-
πιον 200 αστυνομικών παρακαλώ,
ποδοσφαιριστής γρονθοκόπησε αν-
τίπαλο με αποτέλεσμα οι δυο τους
να οδηγούνται ενώπιον αστικού δι-
καστηρίου. Κύριε υπουργέ Δικαιο-
σύνης, εκτός από προσευχές στην
Αγία Ζώνη, μήπως να σκεφτούμε και
κάποια άλλα μέτρα; Και εσύ, Θεέ
μου, βάλε το χέρι σου, ή έστω το πό-
δι σου, δίνοντάς μας μια δυνατή κλω-
τσιά να συνέλθουμε. 

Τελείωσε κι ο μήνας του μέλιτος του
Κασσελάκη –όχι με τον Τάυλερ αλλά
με τον Τσίπρα– και ο Αλέξης δεν κρύ-
φτηκε πίσω από τις λέξεις. Αναφέρ-
θηκε σε φαινόμενα ναρκισσισμού
στον ΣΥΡΙΖΑ (Στέφανε ακούς;) αλλά
παράλληλα κάκισε όσους διαφωνούν
χωρίς να διατυπώνουν τώρα τις δια-
φωνίες τους, περιμένοντας ένα κακό
αποτέλεσμα στις ευρωεκλογές για να
αμφισβητήσουν ανοιχτά την ηγεσία. 

Μήπως αυτό σας θυμίζει έντονα βί-
ους παράλληλους με κυπριακό κόμ-
μα και στελέχη του που περιμένουν
«στη γωνιά» για ενδεχόμενη εκλογι-
κή αποτυχία ώστε να αμφισβητή-

σουν ανοιχτά πλέον την αγαπημένη
μας influencer;

Όπως είναι ήδη γνωστό, ο Youtuber
Φειδίας κατεβαίνει σαν υποψήφιος
στις ευρωεκλογές. Δεν είναι ακόμη
ξεκάθαρο –για να χρησιμοποιήσου-
με την αγαπημένη λέξη του προ-
έδρου μας– αν θα κατέλθει ως ανε-
ξάρτητος ή περιμένει να τον στηρίξει
κάποιο –απελπισμένο έστω– κόμμα.
Το μόνο που είναι σίγουρο είναι ότι ο
Φειδίας δεν συγκαταλέγεται ανάμε-
σα στους 300 του Λεωνίδα –κάποιοι
τους λένε οι 300 της Αννίτας– που
προσεγγίστηκαν για να είναι υποψή-
φιοι δήμαρχοι στη Λάρνακα. 

Τέλος καλό και όλα καλά όμως στην
πόλη του Ζήνωνα με τον Ππεκρή μας
να δηλώνει έτοιμος για τη μεγάλη
μάχη. Αφού ο Κίμωνας στη Λάρνακα
«και νεκρός ενίκα» γιατί να μην κερ-
δίσει και ο Ππεκρής ώστε να δημι-
ουργηθεί το νέο σλόγκαν «και άγνω-
στος ενίκα»;

Πάνω από ένα εκατομμύριο θα κλη-
θεί να καταβάλει το ΡΙΚ ως αποζη-
μίωση για ασθένεια που προκλήθη-
κε σε δημοσιογράφο του από ανθυ-
γιεινές συνθήκες στον επαγγελματι-
κό χώρο εργασίας της. Και ευλόγως
δημιουργείται μια νέα απορία: τι
αποζημίωση άραγε πρέπει να κατα-
βάλει το ΡΙΚ στους τηλεθεατές του
για το μαρτύριο να πρέπει να παρα-
κολουθήσουν τις υποτιθέμενες κω-
μωδίες του ιδρύματος; 

Πιστεύετε αυτό που δήλωσε η αλεπού
της Αργάκας, ότι γνωρίζει ποιος είναι ο
περιβόητος Jho Low στο Χ, ή νιώθετε
και εσείς πως «σύρνει όφκερα για να
πιάσει γεμάτα» ή ακόμη απλώς για να
του ασκήσει πίεση ώστε να μην κατα-
φέρεται εναντίον του; Πάντως τα αρχι-
κά G.P. καθόλου τυχαία δεν τα ανέφερε
κι ας προκάλεσε την οργή του Γιώργου
Παμπορίδη.

Κλείνουμε με το κουίζ της ημέρας
ποιο μέλος του Πολιτικού Γραφείου
του Συναγερμού δήλωνε σε γνωστή
καφετέρια πως μετά τις εκλογές και
σίγουρα πριν από το τέλος του χρό-
νου ο Συναγερμός θα βρίσκεται στη
συγκυβέρνηση; Λέτε;

Εγγυόμαστε την ασφάλεια αν τα παιχνίδια γίνονται χωρίς οπα-
δούς και χωρίς ποδοσφαιριστές. ΚΥ

Π
Ε





4 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Π Ο Λ Ι Τ Ι Κ Η Κυριακή 25 Φεβρουαρίου 2024

ΑΡΘΡΟ /  Του ΧΑΡΙΔΗΜΟΥ Κ. ΤΣΟΥΚΑ

Οι πολιτικάντηδες και το Πανεπιστήμιο Κύπρου

Δ είξε μου πώς μιλάς να σου
πω ποιος είσαι. Αν λ.χ. είσαι
βουλευτής και η ποιότητα

των επιχειρημάτων σου είναι αν-
τίστοιχη όσων ακούγονται στα κα-
φενεία, απο-καλύπτεις αφενός τη
συγκρότησή σου, αφετέρου την
αντίληψη που έχεις για τον ρόλο
σου και τους θεσμούς. 

Εύλογα, απαιτούμε οι βουλευτές
μας να στέκονται στο ύψος τους
αξιώματός τους. Αναμένουμε η επι-
χειρηματολογία τους να είναι ορ-
θολογική, η κριτική τους, όσο έν-
τονη και αν είναι, να είναι εποικο-
δομητική, όχι κατεδαφιστική, η
αντίληψη του ρόλου τους να απο-
πνέει υπευθυνότητα και έγνοια για
το κοινό καλό, όχι την άγρα μιν-
τιακών εντυπώσεων ή έκφραση
μεροληψίας.

Στην Επιτροπή Παιδείας της
Βουλής, ο βουλευτής της ΔΗΠΑ κ.
Τρυφωνίδης δεν περιορίστηκε να
ασκήσει θεμιτή κριτική για την κα-
θυστέρηση του Πανεπιστημίου Κύ-
πρου (ΠΚ) να ανεγείρει φοιτητικές
εστίες, αλλά προέβη σε μια σοβαρή
καταγγελία: «είναι κοινό μυστικό»,
είπε, σύμφωνα με το δημοσιογρα-
φικό ρεπορτάζ (Φιλελεύθερος,
15/2/24), «ότι στην περιοχή του Δή-

μου Αγλαντζιάς σκοπίμως κάποιοι
λάδωναν ιθύνοντες στο Πανεπι-
στήμιο Κύπρου για να μη χτίζονται
οι αναγκαίες εστίες και να επωφε-
λούνται είτε εργολάβοι, είτε ιδιο-
κτήτες πολυκατοικιών […]». Επα-
νέλαβε την καταγγελία αυτή στην
τηλεοπτική εκπομπή της Κάτιας
Σάββα στον Alpha (15/2/24). Πολύ
σωστά το ΠΚ αντέδρασε έντονα,
καλώντας τον βουλευτή να κατα-
θέσει όποια στοιχεία έχει στην
Αστυνομία. 

Τι απάντησε ο κ. Τρυφωνίδης;
Ανέφερε ότι τα στοιχεία του περι-
λαμβάνουν «πληροφορίες που είχα
από πολλούς πολίτες». Το επανέλαβε
στην εκπομπή του Alpha: «πολίτες
του Δήμου Αγλαντζιάς» του είπαν
ότι «ακούγονταν» φήμες για «σκό-
πιμη καθυστέρηση», υπονοώντας
ότι δίνονταν μίζες. Ο κ. Τρυφωνίδης
όχι μόνο δεν προσκόμισε ούτε ένα
στοιχείο για να τεκμηριώσει τους
ισχυρισμούς του, αλλά δεν θεωρεί
καν ευθύνη του βουλευτή να ελέγχει
την αξιοπιστία των πληροφοριών
του πριν προβεί σε δημόσιες κα-
ταγγελίες. 

«Ο ρόλος του βουλευτή» είπε
«είναι να μεταφέρει στοιχεία, πλη-
ροφορίες και καταγγελίες των πο-

λιτών στην αρμόδια επιτροπή του
κοινοβουλίου». Σοβαρά; Ο αξιότιμος
βουλευτής βάζει πολύ χαμηλά τον
πήχη (γιατί άραγε;). Φαντάζεστε,
κατ’ αναλογία, την Αρχή Κατά της
Διαφθοράς ή την Ελεγκτική Υπη-
ρεσία να δημοσιοποιούν καταγ-
γελτικά κάθε ανώνυμη καταγγελία
που λαμβάνουν; Θα κατέρρεε κάθε
εγγύηση προστασίας της υπόληψης
που παρέχει το κράτους δικαίου. 

Ο κ. Τρυφωνίδης φρονεί διαφο-
ρετικά. Καλεί στεντορείως τον γε-
νικό ελεγκτή να διερευνήσει «ατα-
σθαλίες και ολιγωρίες», βασιζόμενος
στο τι «ακουγόταν»! Ο βαθμός αξιο-
πιστίας ή η πιθανώς ιδιοτελής προ-
έλευση των φημών ουδόλως τον
ενδιαφέρει. Αδιαφορεί αν οι ατεκ-
μηρίωτες καταγγελίες του σπιλώ-
νουν έναν ευυπόληπτο οργανισμό
και συκοφαντούν άξιους λειτουρ-
γούς του. Προσέξτε, επίσης, πως
συνδέει στην ίδια πρόταση τις «ατα-
σθαλίες» με τις «ολιγωρίες», υπο-
νοώντας ότι είναι ισοδύναμα φαι-
νόμενα. Οι «ατασθαλίες» είναι οι-
κονομικά σκάνδαλα, ενώ οι «ολι-
γωρίες» παραπέμπουν σε γραφει-
οκρατική αδράνεια. Πρόκειται για
δύο διαφορετικά φαινόμενα (το
ένα είναι πρόβλημα παραβίασης

της νομιμότητας, το άλλο πρόβλημα
διοικητικής λειτουργίας), τα οποία
ο λαϊκισμός του εντιμότατου βου-
λευτή συμφύρει.  

Η αντιθεσμική συμπεριφορά
δεν έχει πολιτικό χρώμα. Εμφανί-
ζεται, ιδιοτελώς, ακόμη και σε πο-
λιτικούς, οι οποίοι ενώ λένε ότι υπε-
ρασπίζονται το δημόσιο πανεπι-
στήμιο, το υπονομεύουν, όταν αυτό
κάνει επιλογές με τις οποίες δια-
φωνούν. Σέβονται την ακαδημαϊκή
αυτονομία του αρκεί να αποφέρει
ευνοϊκά γι’ αυτούς αποτελέσματα.
Μεταμφιέζουν τη μεροληψία τους
σε έγνοια για καθολικές αξίες. 

Ο βουλευτής του ΑΚΕΛ κ. Χρι-
στοφίδης μίλησε, στην ίδια συνε-
δρία της Επιτροπής Παιδείας της
Βουλής, «για επαναλαμβανόμενη
δίωξη καθηγητή λόγω πολιτικών
πεποιθήσεων από τη Φιλοσοφική
Σχολή, υπογραμμίζοντας ότι πριν
από μια εβδομάδα δικαιώθηκε ο
συγκεκριμένος από τη Σύγκλητο»
(Φιλελεύθερος, 15/2/24). Προσκό-
μισε κάποιο στοιχείο που να τεκ-
μηριώνει τον ισχυρισμό περί πο-
λιτικής δίωξης; Κανένα. Γνωρίζει
σε βάθος όλη την υπόθεση; Αμφι-
βάλλω πολύ. Από πού αντλεί τις
πληροφορίες του; Πιθανότατα από

κομματικούς φίλους του στο Π.Κ.
Γιατί θεωρεί τις «πληροφορίες»
τους αξιόπιστες, κι όχι ιδιοτελώς
υποκινούμενες;

Πού θεμελιώνει την πολιτικο-
ποίηση ενός αμιγώς ακαδημαϊκού
θέματος; Γιατί να μην υποθέσουμε
ότι εκδηλώνει μεροληπτικό ενδια-
φέρον υπερ κάποιου, μεταμφιέζον-
τας ευνοιοκρατικά κίνητρα σε κοι-
νώς αποδεκτές αξίες (αποτροπή
πολιτικών διώξεων); Πόσο υπεύ-
θυνο είναι να σπιλώνει μια ολό-
κληρη Σχολή; Περιέργως, οι αρχές
του ΠΚ σιώπησαν. Την ακαδημαϊκή
ακεραιότητα του Π.Κ. υπερασπί-
στηκε μόνο η Φιλοσοφική.

Τι θα έκανε ένας ορθολογικός
και υπεύθυνος βουλευτής, σε αυτές
τις δυο περιπτώσεις; Πρώτον, θα
ερευνούσε την αξιοπιστία των κα-
ταγγελιών. Δεύτερον, αν έβρισκε
στοιχειωδώς αξιόπιστα τεκμήρια,
θα τα έθετε υπόψη των θεσμικώς
αρμοδίων (Πρύτανης και Πρόεδρος
Συμβουλίου στην περίπτωση Τρυ-
φωνίδη, Κοσμήτορας Φιλοσοφικής
και Πρύτανης στην περίπτωση Χρι-
στοφίδη), ζητώντας τους εξηγήσεις.
Τρίτον, αν δεν θεωρούσε ικανο-
ποιητικές τις εξηγήσεις, θα έθετε
το θέμα, κατά περίπτωση, σε άλλα

αρμόδια σώματα (π.χ. Συμβούλιο
Π.Κ., Ελεγκτική Υπηρεσία, Βουλή,
κ.λπ.) ζητώντας λογοδοσία. 

Όταν, με άλλα λόγια, ασκείς ορ-
θολογική κριτική με αίσθημα ευ-
θύνης, μετράς τα λόγια σου, σε εν-
διαφέρει η αλήθεια, και εποικοδο-
μητικά επιζητείς τη βελτίωση του
δημόσιου οργανισμού, δεν ρίχνεις
μπαλοθιές, ούτε κάνεις θεσμικό
ανταρτοπόλεμο.

Η ορθολογική προσέγγιση είναι
κοπιαστική, γιατί ο κριτής επωμί-
ζεται, κατ’ αρχήν, το βάρος της
απόδειξης. Η σκανδαλοθηρική προ-
σέγγιση είναι άκοπη – δεν χρει-
άζεται να κάνεις κάτι, μόνο να με-
ταφέρεις τι «άκουσες». Στην πρώτη
προσέγγιση προσφεύγουν οι σο-
βαροί και συνετοί, στη δεύτερη οι
δημαγωγοί και ιδιοτελείς. 

Ο κ. Χαρίδημος Τσούκας είναι καθηγη-
τής στο Πανεπιστήμιο Κύπρου και αντε-
πιστέλλον μέλος της Κυπριακής Ακαδη-
μίας Επιστημών, Γραμμάτων και Τεχνών
Το βιβλίο του «Leadership as Master-
piece Creation: What Business Leaders
Can Learn from the Humanities about
Moral Risk-Taking» (με τους C. Spinosa
και M. Hancocks) κυκλοφορεί από το
MIT Press. www.htsoukas.com

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ 

Την 1η Οκτωβρίου του 2022 έμπαινε
σε ισχύ η απόφαση του αμερικα-
νικού Στέιτ Ντιπάρτμεντ για την
άρση του αμερικανικού εμπάργκο
όπλων, 35 ετών, για την Κυπριακή
Δημοκρατία. Τότε, κανείς δεν συ-
νειδητοποιούσε τη σημασία, για
τηνΚύπρο αλλά και για την περιοχή,
που η αμερικανική εξωτερική πο-
λιτικήαπέδιδεστοννόμο (του 2019)
για την Ασφάλεια και την Ενεργει-
ακή Συνεργασία στην Ανατολική
Μεσόγειο. Η συζήτηση περιοριζό-
ταν κάπως ετεροπροσδιοριστικά,
είτε σε σχέση με την Τουρκία ή
αναφορικά με τον ρόλο που δια-
δραμάτισε ο, δημοφιλής στην δια-
σπορά Κύπρου και Ελλάδας, γε-
ρουσιαστής Μπομπ Μενέντεζ. 

Ωστόσο, οι τεκτονικές αλλαγές
που έφερε ο πόλεμος στην Ουκρα-
νία και η τρέχουσα κατάσταση
πραγμάτων, με τον πόλεμο στη

Γάζα και την αντιπαράθεση Ιρα-
νών-Δύσης στην Ερυθρά Θάλασσα,
αναδεικνύουν όχι μόνο την εμβά-
θυνση των σχέσεων Λευκωσίας-
Ουάσιγκτον σε τομείς όπως η ασφά-
λεια και η άμυνα αλλά και την υψη-
λή σημασία που αποδίδουν οι Αμε-
ρικανοί, με επίκεντρο μεταξύ άλλων
και την Κύπρο. Η επιστροφή του
αμερικανικού παράγοντα στην πε-
ριοχή της Ανατολικής Μεσογείου
δείχνει να έχει συγκεκριμένο απο-
τύπωμα σε διμερές (πολιτικό, δι-
πλωματικό και αμυντικό) επίπεδο
με την Κύπρο. 

Κόμβος για τις ΗΠΑ
Ηπαλιότερη εφημερίδα τωνένο-

πλων δυνάμεων των ΗΠΑ «Star &
Stripes» έγραφε την περασμένη
εβδομάδα με αφορμή την συνεκ-
παίδευση των επίλεκτων US Seals
με το τμήμα των ΟΥΚ του Ναυτικού
της Εθνικής Φρουράς πως η «Κύ-
προς έχει μετατραπεί σε κόμβο για
τις ΗΠΑ και τους συμμάχους της
στην περιοχή» με αφορμή την κι-
νητοποίηση μεγάλης στρατιωτικής
δύναμης στην περιοχή μετά τον
Οκτώβριο και τον πόλεμο Ισραήλ-

Χαμάς στη Λωρίδα της Γάζας. Το
δημοσίευμα συνέπεσε, χρονικά,
με την κάθοδο στην Κύπρο του
αμερικανικού αμφίβιου αεροπλα-
νοφόρου «USS Bataan», το οποίο
παρέμεινε ελλιμενισμένο για χρο-
νικό διάστημα στο λιμάνι της Λάρ-
νακας ενώ πλέει στην περιοχή στο
πλαίσιο της συμμαχικής κινητο-
ποίησης λόγω της Γάζας και των
παρενοχλητικών ενεργειών των
ανταρτών Χούθι της Υεμένης στην
Ερυθρά. Δεδομένου πως πριν από
το 2022 και τη ρωσική εισβολή
στην Ουκρανία τα κυπριακά λιμάνια
ήταν τα μοναδικά, στην περιοχή
αλλά κι εντός Ε.Ε., που ελλιμένιζαν
ρωσικά πολεμικά πλοία, γίνεται αν-
τιληπτό πως το παράδειγμα στις
σχέσεις ΗΠΑ-Κύπρου έχει αλλάξει
πλέον άρδην και συνοδεύεται από
το πλέγμα των όρων ανανέωσης
της απόφασης για την άρση του
εμπάργκο –σε ετήσια μάλιστα βάση
και πως ο τομέας της αμυντικής
συνεργασίας και της στρατιωτικής
διπλωματίας αποτελεί το κατ’ εξο-
χήν πεδίο εκδήλωσης της στρατη-
γικής εταιρικής σχέσης Λευκωσίας-
Ουάσιγκτον που έχει πλέον ξεκλει-

δώσει και προχωρά με συγκεκρι-
μένα αποτυπώματα. 

Εμβαθύνουν τη σχέση
Το Πρόγραμμα Διμερούς Αμυν-

τικής Συνεργασίας που υπεγράφη
στη Λευκωσία στις 19 Ιανουαρίου
μεταξύ της Εθνικής Φρουράς και
των αμερικανικών ενόπλων δυνά-
μεων σφραγίζει την αυξανόμενη
τάση συνεργασίας στους τομείς
της άμυνας μεταξύ Λευκωσίας και
Ουάσιγκτον, σε θεσμικό επίπεδο,
η οποία παρατηρείται τα τελευταία
χρόνια. Το υλοποιήσιμο πρόγραμμα
μεταξύ άλλων προβλέπει, σε ετήσια
βάση, απτά αντικείμενα μεταξύ
των ενόπλων δυνάμεων των δύο
χωρών:

• Σε αντικείμενα ειδικών επιχει-
ρήσεων μεταξύ τμημάτων των ει-
δικών δυνάμεων. 

• Σε επίπεδο σχολείου παροχής
Α΄ Βοηθειών Πεδίου Μάχης (Com-
bat First Aid/CFA).

• Σε ασκήσεις και εκπαιδεύσεις
ναυτικής συνεργασίας και Έρευνας
και Διάσωσης (SAR).

Η εμβάθυνση σε αυτό το επίπεδο
προβλέπεται να θεσπιστεί σε μα-

κροχρόνιο ορίζοντα με τις δυνάμεις
της Ε.Φ., ουσιαστικά, να εκπαι-
δεύονται σε συχνή, περιοδικά, βάση
και σε εύρος αντικειμένων (ξηρά,
θάλασσα, αέρας) με τις αμερικανικές
ένοπλες δυνάμεις, δημιουργώντας
μια εταιρική σχέση η οποία πέραν
του διμερούς επιπέδου εντάσσει
και την Κυπριακή Δημοκρατία
(εκτός της νατοϊκής συμμαχίας) με
έναν τρόπο που αποδίδει τη γεω-
πολιτική αξία που της αναλογεί και
που συνηθίζεται στην αμερικανική
εξωτερική εμπλοκή, σε αυτό το επί-
πεδο. Φυσικά, η σχέση παραμένει
δυναμική και ουσιαστικά επανε-
ξετάζεται, μιας και σε διπλωματικό
επίπεδο υπάρχει αξιολόγηση εκ
μέρους της Ουάσιγκτον, όπως και
συνηθίζεται διαχρονικά από την
Ουάσιγκτον στο επίπεδο των μι-
κρών κρατών αλλά και στο ιδιαίτερο
συγκείμενο της Κύπρου. 

Αναβαθμισμένο CYCLOPS
Μια άλλη σημαντική εξέλιξη για

τηδιμερή καιπολυμερή συνεργασία
Κύπρου-ΗΠΑ είναι η αναβάθμιση
του κέντρου CYCLOPS με τα εγκαί-
νια διεθνούς Targeting Center στην

περιοχή. Το Targeting Center απο-
τελεί σύμπραξη Κύπρου-ΗΠΑ και
δύο διεθνών οργανισμών, και πιο
συγκεκριμένα του UNODC (United
Nations Office on Drugs & Crime)
του ΟΗΕ και του WCO (World Cu-
stoms Organization). Tο Targeting
Center με έδρα τη Λάρνακα απο-
τελεί επιστέγαση της απόφασης
του 2020 για δημιουργία του, και
αποτελεί ένα κυπριακό κέντρο εκ-
παίδευσης και αριστείας για θέματα
ασφάλειας φορτίων και υποδομών
σε κρίσιμες εγκαταστάσεις όπως
οι λιμένες, τα αεροδρόμια, τα συ-
νοριακά περάσματα, κοκ. Με τη
λειτουργία του Targeting Center
η Κύπρος καθίσταται περιφερειακό
κέντροσυνεργασίας μεταξύ κρατών
και διεθνών οργανισμών για ζητή-
ματα ασφάλειας φορτίων και επι-
βατών χωρίς να παρεμποδίζεται η
ελεύθερη και νόμιμη διακίνησή
τους, ενώ επιπλέον μπορεί να πα-
ράσχει τεχνογνωσία και εκπαίδευση
σε κράτη της περιοχής.

Τι να αναμένουμε
Η συζήτηση γιατην αναβάθμιση

των σχέσεων ΗΠΑ και Κυπριακή
Δημοκρατίας σε επίπεδο άμυνας
και ασφάλειας αναπόφευκτα κα-
ταλήγει και στη διάσταση των εξο-
πλιστικών, δεδομένης της πάγιας
ανάγκης της Λευκωσίας να ανα-
βαθμίσει τις αμυντικές της χωρη-
τικότητες και να κινηθεί και στο
επίπεδο της απορωσοποίησης της
ραχοκοκαλιάς των εξοπλιστικών
της (αεράμυνα, άρματα μάχης) που
τις τελευταίες δεκαετίες χτίστηκαν
πάνω στη ρωσική αγορά. Αυτό που
αρμόδιες πηγές αναφέρουν στην
«Κ» είναι πως και αυτή η συζήτηση
έχει πλέον ωριμάσει σε επίπεδο
στρατηγικής εταιρικής σχέσης με-
ταξύ Ουάσιγκτον και Λευκωσίας
ενώ έχει και συγκεκριμένο αποτύ-
πωμα ως προς τη διάσταση της
έναρξης συνεργασίας με αμερικα-
νικές εταιρείες, στον τομέα των
εξοπλισμών με πολύ θετικές προ-
οπτικές ανάπτυξης στο μακροπρό-
θεσμο μέλλον. Επιπλέον ΗΠΑ και
Κύπρος βρίσκονταν εν εξελίξει και
σε μια διαδικασία για σύναψη συμ-
φωνίας για τη χρήση μη επανδρω-
μένων αεροσκαφών (UAVs). Κατα-
ληκτικά, η τελευταία πενταετία κα-
θώς και οι τρέχουσες συγκυρίες
στην περιοχή δείχνουν προς την
κατεύθυνση της ένταξης της Κύ-
πρου σε ένα ευρύτερα ευρωατλαν-
τικό πλαίσιο συνεργασίας με τις
ΗΠΑ, αλλάζοντας άρδην τόσο το
επίπεδο προσλήψεων της αμερι-
κανοκυπριακής σχέσης στην πε-
ριοχή όσο και το απτό αποτύπωμα
μιας υπό δυναμικής εξέλιξης συ-
νεργασίας. 

Η επιστροφή των ΗΠΑ στη Μεσόγειο
Η συζήτηση για την αναβάθμιση των κυπροαμερικανικών σχέσεων σε επίπεδο άμυνας καταλήγει στη διάσταση των εξοπλιστικών

Ο ΥΠΑΜ
Βασίλης
Πάλμας
στην «Κ»

Η Κυπριακή Δημοκρατία αντα-
ποκρινόμενη στις απαιτήσεις
που προκύπτουν από τα νέα

γεωπολιτικά δεδομένα και τις
νέες προκλήσεις, τόσο σε πε-

ριφερειακό όσο και σε διεθνές
επίπεδο, έχει επενδύσει στην
ενίσχυση της συνεργασίας της
με φίλες χώρες, τόσο σε διμε-
ρή όσο και σε πολυμερή σχή-
ματα. Μέσα από αυτές τις συ-
νεργασίες ενδυναμώνεται ο
ρόλος της Κ.Δ. στην περιοχή
ως πυλώνας σταθερότητας,

ενώ παράλληλα ενισχύεται η
ασφάλειά της. Οι πρόσφατές
περιφερειακές αλλά και διε-

θνείς εξελίξεις (πόλεμός στην
Ουκρανία-λωρίδα της Γάζας),
αναβάθμισαν τον γεωπολιτικό

αυτό ρόλο της Κύπρου. Υπό
αυτό το πνεύμα έχει αναπτυχ-
θεί με έντονο ρυθμό μία πο-

λυεπίπεδη στρατηγική συνερ-
γασία με τις ΗΠΑ. Σε αυτό το

πλαίσιο εντάσσεται η υπογρα-
φή της κοινής δήλωσης προθέ-
σεων για την ενίσχυση και την
ανάπτυξη των διμερών σχέσε-
ων ασφαλείας μεταξύ των δύο
χωρών, η άρση του εμπάργκο
πώλησης αμερικανικού οπλι-

σμού προς την Κ.Δ. με ανανέω-
ση κάθε έτος, η συμμετοχή μας
στα προγράμματα SPP (State

Partnership Program) και
IMET (International Military
Education and Training), η

υπογραφή Συμφωνίας για πα-
ροχή υπηρεσιών και διευκο-
λύνσεων (ACSA) καθώς και η

εκτέλεση κοινών δράσεων και
ασκήσεων που ενισχύουν τις

δυνατότητες της Ε.Φ. Επίσης η
πλευρά μας στο πνεύμα της
προαναφερθείσας στρατηγι-
κής συνεργασίας παρέχει δι-

ευκολύνσεις σε διάφορους το-
μείς προς την αμερικανική

πλευρά. Η στρατηγική συνερ-
γασία με τις ΗΠΑ αντανακλά
την κοινή δέσμευση και αφο-
σίωση των δύο χωρών για τη

διατήρηση της ειρήνης και στα-
θερότητας στην περιοχή.

<<<<<<

Σημαντική εξέλιξη για
τη διμερή και πολυμερή
συνεργασία Κύπρου-
ΗΠΑ είναι η αναβάθμι-
ση του κέντρου
CYCLOPS με τα εγκαί-
νια διεθνούς Targeting
Center στην περιοχή.

Το Πρόγραμμα Διμερούς Αμυντικής Συνεργασίας που υπεγράφη στη Λευκωσία στις 19 Ιανουαρίου
μεταξύ της Εθνικής Φρουράς και των αμερικανικών ενόπλων δυνάμεων σφραγίζει την αυξανόμενη
τάση συνεργασίας στους τομείς της άμυνας μεταξύ Λευκωσίας και Ουάσιγκτον.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Ραγδαίες αναμένεται να είναι οι
εξελίξεις στο έργο του τερματικού
Φ.Α. στο Βασιλικό το επόμενο διά-
στημα, μιας και η ανάδοχος κοινο-
πραξία του έργου, China Petroleum
Pipeline Engineering Co. Ltd, ME-
TRON S.A., Hudong-Zhonghua Sh-
ipbuilding Co. Ltd και Wilhelmsen
Ship Management Limited, όχι
μόνο συνεχίζει να είναι εξαφανι-
σμένη αλλά τα μηνύματα που στέλ-
νει εκλαμβάνονται ότι είναι η εμ-
προσθοφυλακή για ρήξη με την
Κυπριακή Δημοκρατία. Στη Λευ-
κωσία η ανάγνωση που γίνεται
οδηγεί στο συμπέρασμα πως πολύ
δύσκολα θα αποτραπεί η μετωπική
σύγκρουση με την ανάδοχο κοι-
νοπραξία του μεγαλύτερου ενερ-
γειακού έργου, με ό,τι αυτό μπορεί
να συνεπάγεται για την ενεργειακή
ασφάλεια της Δημοκρατίας αλλά
και τις πολύχρονες νομικές περι-
πέτειες που αναμένεται να ακο-
λουθήσουν και που στην ουσία θα
βάλουν στον πάγο, για απροσδιό-
ριστο χρονικό διάστημα, την ολο-
κλήρωση του έργου. Συνάμα μια
ρήξη με την κοινοπραξία, ένεκα
καταγγελίας της σύμβασης, ανα-
μένεται να έχει τεράστιες οικονο-
μικές επιπτώσεις με ορατό τον κίν-
δυνο η Δημοκρατία να απωλέσει
ή δύσκολα να ανακτήσει περιου-
σιακά στοιχεία για τα οποία έχει
καταβληθεί το μεγαλύτερο μέρος
του συνολικού τιμήματος. Μια πι-
θανή ρήξη με τους Κινέζους, πέρα
από το όποιο αποτύπωμα αφήσει
σε πολιτικό επίπεδο, θα πιέσει αφό-
ρητα την κυβέρνηση να ρίξει πε-
ρισσότερο φως στο έργο, αναζη-
τώντας ενδεχόμενες ευθύνες, πο-
λιτικές και όχι μόνο.

Ένα θέμα για το οποίο, όπως εί-
ναι σε θέση να γνωρίζει η «Κ», γί-
νονται προεργασίες σε πολιτικό

και όχι μόνο επίπεδο. Καθοριστικός
παράγοντας των εξελίξεων θα είναι
η 31η Μαρτίου, ημερομηνία κατά
την οποία η κυβέρνηση είναι δια-
τεθειμένη να αναμένει ένα σινιάλο
από την κοινοπραξία. Στην περί-
πτωση που επιβεβαιωθούν οι φόβοι
ότι οι Κινέζοι του τερματικού ετοι-
μάζονται να βάλουν και επίσημα
λουκέτο σε ένα μισοτελειωμένο
έργο, πηγές στην κυπριακή πρω-
τεύουσα λένε πως θα ανοίξει ο
«ασκός του Αιόλου», επισημοποι-
ώντας τον χαρακτηρισμό του με-
γαλύτερου σκανδάλου στα χρονικά
της Δημοκρατίας.

Ποινικές έρευνες
Στο ορατό, με τα σημερινά δε-

δομένα, ενδεχόμενο το τερματικό
στο Βασιλικό να σκάσει στα χέρια
της, η κυβέρνηση πρέπει να θεω-
ρείται βέβαιο πως θα αναζητήσει
ευθύνες, ένα μέρος των οποίων,
ίσως το μεγαλύτερο, να είναι πο-
λιτικές. Η «Κ» γνωρίζει από δύο πη-

γές πως έχουν γίνει ήδη συζητήσεις
σε κυβερνητικό επίπεδο για τη διε-
ρεύνηση του έργου από την περίοδο
που προκηρύχθηκε, πως εξελίχθηκε
η διαδικασία και το κυριότερο κάτω
από ποιες συνθήκες στην κούρσα
διεκδίκησης έμεινε μόνο ένας προ-
σφοριοδότης, διαδικασία που όπως
λέγεται συνιστά απευθείας ανάθε-
ση. Γίνεται αντιληπτό πως την εί-
σοδο ποινικών ανακριτών στο τερ-

ματικό του Βασιλικού θα αποφα-
σίσει ο πρόεδρος της Δημοκρατίας.
Όπως γνωρίζει η «Κ» από αξιόπιστες
πηγές, το μοναδικό ιδιαίτερο σημείο
είναι ο χρόνος έναρξης των ερευ-
νών.Επί του προκειμένου υπάρχουν
δύο απόψεις και έχουν ως κοινή
συνισταμένη τη διαιτησία στην
οποία έχει προσφύγει η κοινοπραξία
του έργου, διεκδικώντας επιπλέον
€200 εκατ. Οι πολιτικές απόψεις
υποστηρίζουν πως η έναρξη των
ερευνών θα πρέπει να ξεκινήσει
άμεσα, πριν από ένα ενδεχόμενο
ναυάγιο του έργου, και –το κυριό-
τερο– άσχετα από την προσφυγή
των Κινέζων σε διαιτησία, η οποία
όπως υποστηρίζεται θα είναι μα-
κρόχρονη (περίπου δύο χρόνια). Η
άλλη άποψη επί του θέματος είναι
νομική και απορρίπτει κατηγορη-
ματικά μια έρευνα σκούπα παράλ-
ληλα με τηδιαιτησία. Νομικές πηγές
που μίλησαν στην «Κ» είπαν χα-
ρακτηριστικά: «Θα ήταν εγκλημα-
τικό. Διακυβεύονται τεράστια συμ-

φέροντα της Δημοκρατίας. Αν έγι-
ναν λάθη, αυτά δεν μπορούν να
διορθωθούν στην παρούσα φάση.
Μπορούν να διερευνηθούν αλλά
όχι αυτή τη στιγμή που υπάρχει
διαιτησία».

Σιγή ασυρμάτου
Όπως είναι αντιληπτό η όλη κα-

τάσταση γίνεται αφόρητα πιεστική
για την ΕΤΥΦΑ, ιδιοκτήτρια των
υποδομών στο Βασιλικό, την ΔΕΦΑ
μεγαλομέτοχο της ΕΤΥΦΑ, και κατά
συνέπεια την Κυπριακή Δημοκρα-
τία. Η Λευκωσία διατηρούσε ελπίδες
ότι η κατάσταση που έχει δημιουρ-
γηθεί ενδεχομένως να τερματιζόταν
μετά το πέρας των εορτασμών των
Κινέζων για το νέο έτος στις 17 Φε-
βρουαρίου. Ελπίδες που τείνουν
να σβήσουν. Αντί της εξομάλυνσης,
η κοινοπραξία του έργου, όπως
αξιολογείται σε πολιτικό και τεχνο-
κρατικό επίπεδο, σηκώνει τον πήχη
στέλνοντας εχθρικά μηνύματα. Πέ-
ρα από τον τερματισμό κάθε μορ-
φής επικοινωνίας εδώ και ένα μήνα
η κοινοπραξία επιχείρησε να βάλει
φρένο στη δημοσιοποίηση πληρο-
φοριών σχετικά με το έργο μέσω
δικαστηρίου του Λονδίνου. Η προ-
σπάθεια δεν αφορούσε μόνο τον
Τύπο αλλά και δημόσιους αξιωμα-
τούχους στη Λευκωσία. Κίνηση
που χαρακτηρίζεται ως προσπάθεια
φίμωσης αξιωματούχων ενός κρά-
τους μέλους της Ε.Ε. αλλά το κυ-
ριότερο εχθρική που παραπέμπει
σε σύγκρουση. Αρμόδιες πηγές θε-
ωρούν πως η τοποθέτηση του γε-
νικού εισαγγελέα περί εμπιστευ-
τικότητας εγγράφων και η επισή-
μανσή του για τις ποινές είχαν να
κάνουν με την κίνηση των Κινέζων
να επιβάλλουν εμπάργκο δημόσιων
τοποθετήσεων με επίκληση ζητή-
ματα εμπιστευτικότητας της διαι-
τησίας σε δικαστήριο του Λονδί-
νου.

Τα μηνύματα που φθάνουν στη Λευκωσία από την κοινοπραξία του έργου αξιολογούνται ως εχθρικά που δείχνουν ότι πολύ δύσκολα θα αποφευχθεί η ρήξη με τους Κινέζους, οι
οποίοι επιχείρησαν μέσω δικαστηρίου του Λονδίνου να επιβάλλουν εμπάργκο δηλώσεων από αξιωματούχους της Δημοκρατίας.

Η κατασκευή τερματικού Φ.Α. στο
Βασιλικό πάει πίσω σχεδόν 20 χρό-
νια και στην περίοδο της διακυ-
βέρνησης Τάσσου Παπαδόπουλου.
Εγχείρημα το οποίο ναυάγησε πριν
καλά-καλά μπει σε φάση υλοποί-
ησης. Οι χερσαίες και θαλάσσιες
υποδομές ήλθαν και πάλι στο προ-
σκήνιο το 2018 και ενώ είχε ναυα-
γήσει προηγουμένως κάθε προ-
σπάθεια προμήθειας Φ.Α., ως εν-
διάμεση λύση, μέχρι την έναρξη
παραγωγής Φ.Α. από τα κυπριακά
κοιτάσματα.

Τον Οκτώβριο του 2018 η ΔΕΦΑ,
εκ μέρους της ΕΤΥΦΑ, ανακοίνωσε
τον διαγωνισμό για τη κατασκευή
των υποδομών εισαγωγής Φ.Α. στο
Βασιλικό. Ωστόσο, το πρώτο κα-
θοριστικό βήμα είχε γίνει στις 16

Φεβρουαρίου 2017, ημερομηνία
κατά την οποία η ΔΕΦΑ ανέθεσε
στον συμβουλευτικό οίκο Gaffrey
Cline & Associates, τη διεξαγωγή
μελέτης για τη μεθοδολογία, τις
επιλογές/προτάσεις για την εισα-
γωγή και χρήση Φ.Α. Η μελέτη στοί-
χησε στο κυπριακό δημόσιο γύρω
στις €250.000. Το τι συνιστούσε η
μελέτη αναφέρεταισε εμπιστευτική
επιστολή του ανεξάρτητου Κυπρια-
κού Συνδέσμου Υδρογονανθράκων
και Ενέργειας προς Κοινοβουλευ-
τική Επιτροπή Παρακολουθήσεως
Σχεδίων Αναπτύξεως και Ελέγχου
Δημόσιων Δαπανών ημερομηνίας
14 Φεβρουαρίου 2024. «Είναι πα-
σιφανές ότι οι σύμβουλοι πρότειναν
την πιο οικονομική και πρακτική
λύση. Τη μετατροπή με ναύλωση

ενός FSRU ή την επανένταξη ενός
υφιστάμενου FSRU χρησιμοποι-
ώντας Monopol mooring (όχι jetty
αξίας εκατομμυρίων που τελικά
προωθήθηκε) και υποθαλάσσιο
αγωγό προς τη στεριά».

Εφυγαν
Όπως αναφέρεται στην επιστο-

λή προς τη Βουλή, από τις τρεις
εταιρείες που υπέβαλαν προσφορά
οι δύο δεν υπέγραψαν/υπέβαλαν
έγγραφα πιστής εκτέλεσης του έρ-
γου και τις απαραίτητες εγγυήσεις
και εξασφαλίσεις «διότι κανένα μέ-
λος κοινοπραξίας δεν ήταν διατε-
θειμένο να αναλάβει ευθύνες που
προέκυπταν από άλλο μέρος της
κοινοπραξίας, αφού οι ευθύνες
ήταν join & several. Για τις καθυ-

στερήσεις, οι εργολάβοι που θα
αναλάμβαναν τις εργασίες σε πε-
ρίπτωση μη τήρησης των χρονο-
διαγραμμάτων, υπόλογοι θα ήταν
η μητρική τους εταιρεία και το
ρίσκο θα ήταν unlimited».

Ωστόσο, το πιο σοβαρό ήταν το
σχόλιο της επιστολής για τις απο-
φάσεις που λήφθηκαν από την κυ-
βέρνηση Νίκου Αναστασιάδη και
με υπουργό Ενέργειας τον Γιώργο
Λακκοτρύπη. Ουσιαστικά όπως
προκύπτει, η τότε κυβέρνηση και
ιθύνοντες έκαναν ακριβώς το αν-
τίθετο από όσα συνιστούσαν οι
σύμβουλοι που προσέλαβαν, κάτι
που σημειώνεται στην επιστολή
του ανεξάρτητου Κυπριακού Συν-
δέσμου Υδρογονανθράκων και
Ενέργειας. «Παρακούγοντας τους

συμβούλους που οι ίδιοι διόρισαν,
αποφάσισαν να κτίσουν προβλήτα,
να αγοράσουν χωρίς να έχουν καμία
γνώση, το πλοίο GALEA, να το με-
τατρέψουν σε FSRU χωρίς την απα-
ραίτητη εκπαίδευση 2-3 χρόνων
όπως προτάθηκε από τους συμ-
βούλους».

Τελικά ο διαγωνισμός κατακυ-
ρώθηκε στη διεθνή κοινοπραξία
με τις China Petroleum Pipeline
Engineering Co. Ltd, METRON S.A.,
Hudong-Zhonghua Shipbuilding
Co. Ltd και Wilhelmsen Ship Ma-
nagement Limited και το σχετικό
συμβόλαιο υπογράφτηκε στις 13
Δεκεμβρίου 2019. Την επίβλεψη
και παρακολούθηση της προόδου
των υπηρεσιών σχετικά με την υλο-
ποίηση του έργου ανάπτυξης υπο-

δομών εισαγωγής ΥΦΑ ανέλαβε η
κοινοπραξία Hill International N.V.
and Bureau Veritas Solutions Ma-
rine & Offshore Greek branch με
υπεργολάβους την Tractebel και
την Gazocean. Το έργο με βάση το
συμβόλαιο θα έπρεπε να παραδοθεί
τον Σεπτέμβριο του 2022. Αντί αυ-
τού η κοινοπραξία ζήτησε και της
δόθηκαν τρεις αναθεωρήσεις. Η
πρώτη μέχρι τον Ιούλιο του 2023,
η δεύτερη μέχρι τον Οκτώβριο του
2023 και η τελευταία μέχρι τον ερ-
χόμενο Ιούλιο. Μέχρι σήμερα έχει
εκτελέσει το 40% των υποδομών
στο Βασιλικό και το 90% του πλοίου
FSRU που βρίσκεται εγκλωβισμένο
στη Σιγκαπούρη επειδή εκκρεμούν
η πιστοποίηση ως FSRU και ως LNG
Carrier. 

Το Βασιλικό στους Κινέζους

Προς ολοταχώς
για καταγγελία
της σύμβασης

Στην κυβέρνηση κρατούν μικρό
καλάθι αναφορικά με κάτι το θε-
τικό το επόμενο διάστημα που
μπορεί να βγάλει από το τέλμα
που βρίσκεται το τερματικό στο
Βασιλικό. Η ρήξη σε κάθε μορ-
φής επικοινωνίας με τη Λευκω-
σία αποδίδεται στους νομικούς
συμβούλους της κοινοπραξίας,
οι οποίοι πιστεύεται πως έχουν
δώσει τη συγκεκριμένη κατεύ-
θυνση ένεκα της διαιτησίας στο
Λονδίνο. Η πολιτική κατεύθυν-
ση στη Λευκωσία είναι πως το

τέλμα δεν θα αφεθεί να σέρνε-
ται μέχρι την ολοκλήρωση της
διαιτησίας. Στο πνεύμα αυτό

έχει αποφασισθεί να δοθεί μια
νέα χρονική παράταση μέχρι τέ-

λος Μαρτίου. Εάν και εφόσον
δεν τερματιστεί η υφιστάμενη
κατάσταση, σε αυτή την περί-

πτωση η κυβέρνηση θα αναγκα-
σθεί να λάβει τολμηρές αποφά-
σεις με την καταγγελία της σύμ-
βασης να είναι προ των πυλών.
Για την ώρα γίνονται κάποιες
προσπάθειες στο παρασκήνιο
για άρση του αδιεξόδου. Όπως

η «Κ» είναι σε θέση να γνωρίζει,
κρούσεις έγιναν και προς την

πλευρά του Πεκίνου με επαφές
αξιωματούχων με τον πρέσβη
της Κίνας στη Λευκωσία. Προ-

σπάθειες που επί του παρόντος
δεν έχουν αποδώσει. Στο ση-
μείο αυτό θα πρέπει να σημει-

ωθεί πως η Κυπριακή Δημοκρα-
τία έχει καταβάλει στην κοινο-
πραξία του έργου €245 εκατ.

από τα €289 εκατ. που είναι το
συνολικό κόστος χωρίς να έχει
στην κατοχή της περιουσιακά

στοιχεία ανάλογης αξίας. Σοβα-
ρότερη χαρακτηρίζεται η περί-

πτωση του πλοίου FSRU, το
οποίο σχεδόν έχει εξοφληθεί
και παραμένει λόγω της κατά-
στασης εγκλωβισμένο στη Σιγ-

καπούρη. 

Προς ποινική
διερεύνηση

για το τερματικό
Μέχρι τέλος Μαρτίου θα αναμένει η κυβέρνηση

τους Κινέζους οι οποίοι στέλνουν μηνύματα
μετωπικής σύγκρουσης και ρήξης 

<<<<<<

Στις παρασκηνιακές
προσπάθειες άρσης του
αδιεξόδου περιλαμβά-
νονται και κινήσεις που
φαίνεται να έγιναν σεπο-
λιτικό επίπεδο προς την
κυβέρνηση της Κίνας
μέσω του πρέσβη της
χώρας στη Λευκωσία. 
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ         

Τον Απρίλιο του 2023, ο Νίκος Ανα-
στασιάδης, ως επίτιμος πρόεδρος
του ΔΗΣΥ και τέως πρόεδρος της
Δημοκρατίας, από το βήμα του 17ου
Παγκύπριου Συνέδριου του ΔΗΣΥ
τοποθετείτο για την ήττα των προ-
εδρικών εκλογών και την επόμενη
μέρα του κόμματος. Μόνο που η
παρουσία του δεν θύμιζε σε τίποτα
παλαιότερες ένδοξες στιγμές και
του κόμματος και του ιδίου. Δεν
ήταν μόνο η ήττα που βάραινε το
κλίμα, ούτε η αμηχανία με την
οποία προσπαθούσε να πείσει τους
παρόντες ότι στήριξε την υποψη-
φιότητα Νεοφύτου. Ήταν κυρίως
η ψυχρότητα με την οποία τον υπο-
δέχθηκαν σύνεδροι σε αντίθεση
με το θερμό χειροκρότημα που λάμ-
βανε ο Αβέρωφ Νεοφύτου, όταν
από το ίδιο βήμα τού απαντούσε
με στίχους του Βάρναλη.

Μία ψυχρότητα που έστελνε το
μήνυμα πως ο Νίκος Αναστασιάδης
ολοκληρώνει τον μεγάλο κύκλο του
στην πολιτική, όμως η υστεροφημία
του κρέμεται από μία πολύ λεπτή
κλωστή. Η ωφέλεια της παρουσίας
του στην πολιτική ζωή δεν αμφι-
σβητείτο πλέον μόνο από το ακρο-
ατήριο των αντιπολιτευόμενων
κομμάτων, αλλά και μέσα στο ίδιο
του το κόμμα. Καταλύτης γι’ αυτό
υπήρξε η ήττα Αβέρωφ Νεοφύτου
στις προεδρικές εκλογές. Και αυτό
γιατί εμπεδώθηκε εντός συναγερ-
μικών κύκλων πως ο Νίκος Ανα-
στασιάδης βοηθούσε εμμέσως την
υποψηφιότητα Χριστοδουλίδη και
υπονόμευε κατ’ επέκταση αυτή
του τέως συναγερμικού προέδρου.
Η αίσθηση ότι λειτούργησε λίγο
πολύ σαν Πέμπτη Φάλαγγα εντός
του ΔΗΣΥ, σε συνδυασμό με τα
σκάνδαλα της διαφθοράς επί δια-
κυβέρνησής του, τα οποία πλήρωσε
και το κόμμα, ενεργοποίησαν τον
μεγάλο φόβο τού τέως προέδρου
της Δημοκρατίας μήπως από την
πολιτική αποχωρήσει τελικά απα-
ξιωμένος από τον κόσμο του ΔΗΣΥ,
μη αρεστός και μη ωφέλιμος.

Η συγκυρία της αγωγής
Η συζήτηση για την αγωνία του

Νίκου Αναστασιάδη γύρω από την
υστεροφημία του ανακινήθηκε
όταν λίγες μέρες προηγουμένως
έγινε γνωστό ότι αποφάσισε να
προχωρήσει σε αγωγή κατά του
Μακάριου Δρουσιώτη από τον
οποίο ζητάειαπόσυρση των βιβλίων
του, απολογία και αποζημιώσεις.
Ηγέρθηκαν ερωτήματα τόσο για
τη χρονική συγκυρία της αγωγής
όσο και για τις προθέσεις του. Και
αυτό γιατί όταν τον Νοέμβριο του
2022, ο υποψήφιος για τηνπροεδρία
της Δημοκρατίας, Ανδρέας Μαυ-
ρογιάννης, ζητούσε από την Αρχή
κατά της Διαφθοράς να ερευνήσει

όσα αποκαλύπτονται στο τρίτο βι-
βλίο του Μακάριου Δρουσιώτη
«Κράτος Μαφία» η αντίδραση του
τότε προέδρου της Δημοκρατίας
Νίκου Αναστασιάδη ήταν άμεση.
Ζήτησε από την Αρχή να γίνει αυ-
τεπάγγελτη έρευνα και κατά προ-
τεραιότητα να διερευνηθούν οι
ισχυρισμοί του δημοσιογράφου-
συγγραφέα γύρω από όσα αποκα-
λύπτονται και στα τρία βιβλία του.
Η κίνηση αυτή ερμηνεύθηκε ποι-
κιλοτρόπως.

Οι κυνικοί διαβεβαίωναν τότε
πως όλο αυτό αποτελεί μία καλο-
στημένη παράσταση με προδιαγε-
γραμμένοτοαθωωτικόαποτέλεσμα,

όμως κάποιοι πολιτικοί κύκλοι υπο-
γράμμιζαν πως όταν ο Νίκος Ανα-
στασιάδης λειτουργεί εν βρασμώ,
πολλές φορές αυτοπαγιδεύεται. Η
αυτοπαγίδευση φάνηκε, για παρά-
δειγμα, όταν επέμενε να μη δώσει
τους φακέλους για τις πολιτογρα-
φήσεις στον γενικό ελεγκτή. Η πίε-
ση που είχε προκληθεί, με το ΔΗΚΟ
να καταψηφίζει τελικώς γι’ αυτόν
ακριβώς τον λόγο τον προϋπολο-
γισμό, ήταν τέτοια που τον οδήγησε
στον διορισμό ανεξάρτητης ερευ-
νητικής επιτροπής για τα διαβα-
τήρια. Μία ανεξάρτητη ερευνητική

επιτροπή από την οποία προέκυ-
πτανπολιτικές και ποινικές ευθύνες
που εξέθεταν τόσο τον ίδιο όσο
και την κυβέρνησή του. Όσο λοιπόν
και αν οι εντολές του Νίκου Ανα-
στασιάδη προς την Αρχή κατά της
Διαφθοράς ήταν σαφείς, σήμερα,
λίγες μέρες προτού ξεκινήσουν οι
έρευνες γινόταν γνωστή η αγωγή
του. Ήταν άραγε μία ύστατη προ-
σπάθεια εκφοβισμού του συγγρα-
φέα και των εν δυνάμει μαρτύρων;
Ήταν μήπως μία προσπάθεια να
αποσιωπηθούν τα ευρήματα της
έρευνας λόγω της αγωγής; 

Η διαδικασία
Το σίγουρο είναι πως ασχέτως

των προθέσεων του Νίκου Αναστα-
σιάδη η αγωγή δεν μπορεί να στα-
ματήσει την έρευνα της Αρχής κατά
της Διαφθοράς, αλλά θα προχωρούν
παράλληλα. Το πόρισμα της Αρχής
θα δοθεί στη συνέχεια στη Γενική
Εισαγγελία, η οποία μπορεί βάσει
των ευρημάτων να ξεκινήσει ποινική
έρευνα ή να τη βάλει στο συρτάρι.
Η Γενική Εισαγγελία θα αποφασίσει
αν το πόρισμα είναι προς δημοσιο-
ποίηση. Ασχέτως με τη δημόσια
επιθυμία του Νίκου Αναστασιάδη

να δημοσιοποιηθεί το πόρισμα, η
Εισαγγελία μπορεί επίσης να αρνηθεί
δημοσιοποίησή της, αν υπάρχουν
ποινικά ζητήματα τα οποία θα πρέπει
να διερευνήσει. Το σίγουρο είναι
πως η εν λόγω έρευνα αναμένεται
να μονοπωλήσει το ενδιαφέρον και
λόγω του αντικειμένου και εξαιτίας
των πρωταγωνιστών. Ήδη η Αρχή
κατά της Διαφθοράς έχει δεχτεί επι-
κρίσεις για τον τρόπο που λειτουργεί
από τον βουλευτή του ΑΚΕΛ Χρίστο
Χριστοφίδη, ο οποίος ενώ είχε προ-
χωρήσει σε καταγγελίες που αφο-
ρούσαν τις πολιτογραφήσεις το κα-
λοκαίρι του 2022, τίποτα δεν έχει
ακόμη ξεκαθαρίσει με αποτέλεσμα
νακαταγγέλλει τημεγάλη καθυστέ-
ρηση που παρατηρείται και το γε-
γονός ότι οι λειτουργοί επιθεώρησης
που διόρισε η Αρχή δεν είχαν όρους
εντολής για διερεύνηση της ουσίας
των όσων κατήγγειλε. Για να προ-
στατευθεί όπως λέγεται η αξιοπιστία
τής έρευνας έχει ήδη διοριστεί η
Αυστραλή νομικός Γκαμπριέλ Λουίζ
Μακιντάιαρμαζί με τους δικηγόρους
Ορέστη Νικήτα, Χαρίλαο Χρυσάνθου
και Ανδρέα Ευθυμίου.

Η φούσκα που έσκασε
Όσο όμως κι αν οι έρευνες της

Αρχής αναμένεται να ξεκινήσουν
αρχές Μαρτίου, ερωτήματα εγεί-
ρονται για ποιο λόγο ο τέως πρό-
εδρος βγήκε τώρα στην αντεπίθεση.
Θα ανέμενε κάποιος πως αμέσως
αφότου αποχωρούσε από την πο-
λιτική θα προχωρούσε στη λήψη
νομικών μέτρων, αφού ένιωθε ότι
όσα αποκαλύπτονται στο βιβλίο εί-
ναι ψεύδη, και όχι να περιμένει ένα
χρόνο και λίγο προτού ξεκινήσουν
οι έρευνες. Όμως αυτό που παράλ-
ληλα θα έπρεπε να τον προβλημα-
τίσει είναι το γεγονός ότι κανένα
μέλος του Υπουργικού του Συμ-
βουλίου –κάποιοι εκ των οποίων
έχουν πρωταγωνιστικό ρόλο στα

βιβλία– δεν μπήκε στη διαδικασία
να διαψεύσει όσα καταγράφονται.
Είτε δεν είχαν διαβάσει το βιβλίο
όπως έλεγαν όταν τους ρωτούσαν
δημοσίως, είτε απέφευγαν να σχο-
λιάσουν για συγκεκριμένους λόγους.
Υπό αυτό το πρίσμα είναι ενδια-
φέρον πώς θα κινηθούν υπουργοί,
οι οποίοι αναμένεται να κληθούν
από την Αρχή να καταθέσουν. Αν
δηλαδή θα επιβεβαιώσουν όσα κα-
ταγράφονται, αν θα διαψεύσουν ή
αν θα επιλέξουν τη σιωπή.

Έγκυρες πηγές αναφέρουν στην
«Κ» ότι ο Νίκος Αναστασιάδης, ο
οποίος ουδέποτε διαβάζει βιβλία,
ξεκίνησε το διάβασμα με την απο-
χώρησή του από το Προεδρικό.
Μέχρι τότε, όπως σημειώνεται, είχε
υποτιμήσει τα γραφόμενα αλλά και
το μέγεθος της ζημιάς που αυτά
του είχαν προκαλέσει. Συνδέεται
και με το γεγονός ότι ο στενός του
περίγυρος ενόσω βρισκόταν στο
Προεδρικό δημιούργησε μία φού-
σκα γύρω του, υποβαθμίζοντας το
πρόβλημα και ωραιοποιώντας εν
πολλοίς την κατάσταση. Η αποχώ-
ρησή του από το πηδάλιο της χώρας
αλλά και από την ενεργό πολιτική,
έσπασαν τη φούσκα και τον έκαναν
να συνειδητοποιήσει την πραγμα-
τικότητα γύρω του.

Το σκάσιμο αυτής της φούσκας
και η απότομη προσγείωση στην
πραγματικότητα, τον έκανε να αν-
τιληφθεί και τη ζημιά που έχει προ-
κληθεί στο κόμμα. Κύκλοι από τον
περίγυρό του επισημαίνουν ότι συ-
χνά κάνει παράπονα για το γεγονός
ότι δεν έχει τη σχέση που θα ανέ-
μενε με τον Νίκο Χριστοδουλίδη
μετά και την εκλογή του δεύτερου.
Και ενώ πολιτικοί κύκλοι θα ανέ-
μεναν πως θα απομακρυνόταν από
τα κομματικά δρώμενα σε ένδειξη
και ενός mea culpa για όσα εκτυ-
λίχθηκαν στη συνέχεια, ο ίδιος φέ-
ρεται να έχει εμπλακεί ενεργά. 

Η χαμένη υστεροφημία 
Είναι όμως οι παρεμβάσεις του

σε χαμηλής στάθμης πολιτικής αρ-
κετά για να διασώσουν την υστε-
ροφημία του; Ο τέως πρόεδρος της
Δημοκρατίας ήθελε με κάθε τρόπο
να φύγει, αφήνοντας μία σημαντική
πολιτική παρακαταθήκη, ακολου-
θώντας τα βήματα του ιδρυτικού
ηγέτη του κόμματος Γλαύκου Κλη-
ρίδη. Δεν είναι βεβαίως ο πρώτος
πρόεδρος που αποχωρεί με σφοδρές
επικρίσεις γύρω από το έργο του.
Είναι ο πρώτος, ωστόσο, που το
όνομά του συνδέεται με σκάνδαλα
διαφθοράς μέσω αποκαλύψεων σε
βιβλιογραφία και ο πρώτος που στε-
λέχη του κόμματος τον καταγγέλ-
λουν ευθέως ότι επί της διακυβέρ-
νησής του και των παρασκηνιακών
του κινήσεων προεκλογικά, οδή-
γησε το κόμμα του στη συρρίκνωση
και στη βαθιά κρίση.

Τι φοβάται ο Νίκος Αναστασιάδης 
Το μεγάλο κεφάλαιο της διαφθοράς, η επιρροή του στον ΔΗΣΥ και η μετέωρη υστεροφημία του

Ο ΔΗΣΥ φαντάζει τριχοτομημένος σύμφωνα με στελέχη, με το 25% να στηρίζουν τον Νίκο Αναστασιάδη, το άλλο 25% να τάσσεται αναφανδόν υπέρ του Αβέρωφ Νεοφύτου και να κατηγορεί
τον τέως ΠτΔ για προδοσία στο κόμμα, ενώ το 50% φέρεται να επιρρίπτει ευθύνες και στους δύο για την κατάσταση στο κόμμα.

Είναι η ίδια περίπου μέθοδος που τήρησε
–για άλλους βεβαίως λόγους– ο Δημήτρης
Χριστόφιας, μετά την αποχώρησή του από
την προεδρία. Ο Νίκος Αναστασιάδης φέ-
ρεται να ανησυχεί από το κύμα αντίδρασης
που ενισχύεται απέναντι στο πρόσωπό
του από τη βάση. Ήδη αυτή τη στιγμή το
κόμμα είναι τριχοτομημένο, όπως αναλύουν
συναγερμικά στελέχη. Υπάρχει ένα 25%
που στηρίζει τον Νίκο Αναστασιάδη και
την επιλογή Νίκου Χριστοδουλίδη, ένα
25% θερμών υπερασπιστών του Αβέρωφ
Νεοφύτου που θεωρούν πως ο Νίκος Ανα-
στασιάδης πρόδωσε το κόμμα με τις πα-
ρασκηνιακές του κινήσεις και το έφθειρε
με τη βολιδοσκόπηση για τη λύση δύο
κρατών, αλλά κυρίως με το κεφάλαιο της
διαφθοράς. Το υπόλοιπο 50% όπως εκτι-

μάται, επιρρίπτει ευθύνες και στους δύο
τέως για την κατάληξη του κόμματος. Το
ενδιαφέρον ωστόσο με τον Νίκο Αναστα-
σιάδη είναι ότι φρόντισε να ελέγξει πλήρως
την ηγεσία του κόμματος.

Η Αννίτα Δημητρίου θεωρείται δικό του
άτομο. Όχι μόνο γιατί τη στήριξε ανοικτά
για την προεδρία του κόμματος, αλλά γιατί
η πρόεδρος του ΔΗΣΥ έχει δείξει ανοικτά
την προτίμησή της ανάμεσα στους δύο
τέως. Στον Αβέρωφ Νεοφύτου αρνήθηκε
τον τίτλο του επίτιμου προέδρου του ΔΗΣΥ,
διατηρώντας στη θέση αυτή τον Νίκο Ανα-
στασιάδη, ενώ οι αιχμές που συχνά αφήνει
για ενορχηστρωτές τής ήττας φωτογρα-
φίζουν ξεκάθαρα τον Αβέρωφ Νεοφύτου.
Όμως πέραν της Αννίτας Δημητρίου, ο
αναπληρωτής πρόεδρος του κόμματος Ευ-

θύμιος Δίπλαρος είναι εκείνος που αποτελεί
τον πιο στενό του άνθρωπο στην ηγεσία.
Καθόλου τυχαία η επιρροή που εξακολουθεί
να έχει –και την οποία επιδιώκει για να
διορθώσει την εικόνα του– εντός του κόμ-
ματος. Καθόλου τυχαίο κατ’ επέκταση και
το γεγονός ότι αντί να κάνει ένα βήμα πίσω
τοποθετείται σε συλλογικά όργανα, ακόμα
και για το ποιος θα είναι ο υποψήφιος εκά-
στου δήμου, όπως έγινε στην περίπτωση
του Κωστάκη Κωνσταντίνου. 

Όχι μόνο επειδή τοποθετήθηκε στο
Πολιτικό Γραφείο υπέρ της υποψηφιότητάς
του, αλλά και επειδή το προηγούμενο διά-
στημα η Πινδάρου φρόντιζε να παίρνει
τηλέφωνα και να μιλάει υπέρ της υποψη-
φιότητας Κωνσταντίνου στα μέλη του Πο-
λιτικού Γραφείου.

Η τριχοτόμηση του ΔΗΣΥ

<<<<<<

Ο Νίκος Αναστασιάδης
ελέγχει την ηγεσία του
ΔΗΣΥ όμως την ίδια
στιγμή έχει να αντιμετω-
πίσει τις σφοδρές επι-
κρίσεις στελεχών για το
ότι με τη συμπεριφορά
του οδήγησε το κόμμα
σε συρρίκνωση.

Ο τέως πρόεδρος της Δημοκρατίας ζούσε σε μία φούσκα ενόσω ήταν στο
Προεδρικό, την οποία δημιούργησε ο περίγυρός του. Φεύγοντας, έσπασε και
η φούσκα, απομακρύνθηκε ο περίγυρος και είδε την πραγματικότητα.
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Συνέντευξη στην
ΟΡΙΑΝΑ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ 

«Ο Νίκος Αναστασιάδης δεν μου
κάνει κριτική, όπως δεν μου έκανε
ποτέ. Τον σέβομαι, αναγνωρίζω τη
δουλειά που έχει γίνει στην προ-
ηγούμενη διακυβέρνηση, και στη
μεγάλη μεταρρύθμιση του ΓεΣΥ
είχα την απόλυτη στήριξή του και
αυτό το εκτιμώ πάρα πολύ. Όπως
και την απόλυτη στήριξη έχω και
από τον πρόεδρο Χριστοδουλίδη.
Κανένας από τους δύο δεν προ-
σπάθησε να μου επιβληθεί» δηλώνει
σε συνέντευξή του στην «Κ» ο
υπουργός Εσωτερικών Κωνσταν-
τίνος Ιωάννου. Εξηγεί ότι δήμοι με
πέντε χιλιάδες κατοίκους δεν θα
έχουν περαιτέρω οικονομικά ή σε
επίπεδο υπηρεσιών οφέλη, προ-
σθέτοντας πως δεν μπορεί να εκ-
φράσει άποψη αν ο λάθος σχεδια-

σμός της μεταρρύθμισης της Το-
πικής Αυτοδιοίκησης είναι ευθύνη
της Βουλής ή της προηγούμενης
κυβέρνησης, μιας και δεν ήταν πα-
ρών σε εκείνες τις συζητήσεις για
να ξέρει τι διαμείφθηκε.

–Κατά πόσο ευθύνεται η παρούσα
κυβέρνηση για τα προβλήματα
που αντιμετωπίζει σήμερα η υλο-
ποίηση της μεταρρύθμισης της
Τοπικής Αυτοδιοίκησης;

–Εμείς από την αρχή που ανα-
λάβαμε, εντοπίσαμε κάποια προ-
βλήματα. Ορισμένα προσπαθήσαμε
να τα αλλάξουμε από τον Ιούνιο,
χωρίς να γίνει κατορθωτό. Άρα προ-
χωρούμε με την υλοποίηση ως έχει,
με στόχο ως εκτελεστική εξουσία
να εφαρμόσουμε τη νομοθεσία που
ψήφισε η Βουλή. Τα προβλήματα
που εντοπίστηκαν δεν είναι και-
νούργια, είχαν εντοπιστεί από τη

μέρα που ψηφίστηκε η μεταρρύθ-
μιση. Σίγουρα δεν είναι το ιδεατό,
από την άλλη όμως είναι καλύτερο
από το υφιστάμενο μοντέλο. Αυτή
τη στιγμή δεν μπορούν να γίνουν
αλλαγές.
–Πέρα όμως από τις αποφάσεις
της Βουλής σε ό,τι αφορά τα ζη-
τήματα που άπτονται του υπουρ-
γείου, έχετε κάνει όλα όσα απαι-
τούνταν;

–Βάσει της νομοθεσίας υπάρχει
μια κεντρική συμβουλευτική επι-
τροπή, στην οποία μετέχουν οι γε-
νικοί διευθυντές των υπουργείων
Οικονομικών και Εσωτερικών, οι
Ενώσεις Δήμων και Κοινοτήτων,
που ο ρόλος της είναι να συντονίζει.
Από εκεί και πέρα υπάρχουν τα
προσωρινά συμβούλια, που στελε-
χώνονται από δημάρχους και πρέπει
να υλοποιήσουν τη μεταρρύθμιση.
Άρα εμάς ο ρόλος μας είναι κυρίως

συντονιστικός,και συμβουλευτικός.
Για αυτό επαναλαμβάνω συνεχώς
ότι ως υπουργείο είμαστε εδώ να
βοηθήσουμε.
–Μήπως όμως δεν προνοήσατε
από τις πρώτες κιόλας μέρες δια-
κυβέρνησης να γίνουν οι απαιτού-
μενες ενέργειες και γι’ αυτό ση-
μειώθηκε κωλυσιεργία;

–Όχι, αντιθέτως ανεβάσαμε
στροφές διότι αντιληφθήκαμε ότι
κάποια πράγματα έμειναν πίσω και
μέσα από τις ομάδες εργασίες πα-
ράχθηκε πάρα πολύ έργο, όπως
πρότυπα προϋπολογισμού/οργα-
νογραμμάτων, απλοποίηση διαδι-
κασιών ή προσλήψεις προσωπικού.
Υποστηρικτικά πάντα προς τα προ-
σωρινά συμβούλια, αλλά στο τέλος
της ημέρας είναι αυτά που καλούν-
ται να αποφασίσουν. Δεν μπορώ
να βρω εγώ κτίριο, παρακάμπτοντας
τη λειτουργία των προσωρινών
συμβουλίων. Ανησυχούμε και για
την εφαρμογή του συστήματος
Ευαγόρας, αν και ο Ανδρέας Βύρας,
ο οποίος κάνει εξαιρετική δουλειά,
διαβεβαιώνει ότι θα είναι έτοιμο,
αλλά θεσμικά είναι παράνομο να
παρέμβουμε ως υπουργείο. Υπάρ-
χουν αντιδράσεις από εργαζόμε-
νους, όπως γίνεται σε κάθε μεγάλη
μεταρρύθμιση, το ζήσαμε και στο
ΓεΣΥ, χρειάζεται χρόνος προσαρ-
μογής.
–Υπάρχει περίπτωση νέας αναβο-
λής των εκλογών;

–Όχι αποκλείεται.
–Συμμερίζεστε την άποψη του
προκατόχου σας Νίκου Νουρή, ότι
κάποιοι δήμοι όπως της Αθηαίνου
δεν θα αντέξουν;

–Είχαν γίνει τεχνοοικονομικές
μελέτες, βάσει των οποίων οι δήμοι
έπρεπε να είναι πιο λίγοι. Καταλή-
ξαμε στους 20, άρα εκ τους αποτε-
λέσματος κάποιοι δεν έχουν την
κρίσιμη μάζα όπως προϋπέθεταν
οι μελέτες για να έχουν τα οικονο-
μικά οφέλη των συνενώσεων. Άρα
οι δημότες τους δεν θα έχουν τα
ίδια οφέλη της μεταρρύθμισης με
τους κατοίκους άλλων δήμων. Για
παράδειγμα ένας δήμος που έμεινε
με πέντε χιλιάδες, όπως η Αθηαίνου,
δεν θα έχει περαιτέρω οικονομικά
ή σε επίπεδο υπηρεσιών οφέλη.
–Άρα υπάρχει η προοπτική κάποια
στιγμή να επανεξετάσετε τους δή-
μους και γιατί όχι να προχωρήσετε
και σε νέες συνενώσεις;

–Αυτό πρέπει να το αποφασίσει
η ίδια η Βουλή.
–Εσείς θα μπορούσατε να κατα-
θέσετε μία τέτοια πρόταση;

–Μπορεί. Όμως και εγώ και ο
πρόεδρος Χριστοδουλίδης θεωρού-
με ότι αυτά πρέπει να γίνονται κα-
τόπιν διαβούλευσης και συναίνεσης.
Αν υπάρχει τέτοια πρόθεση πρέπει
πρώτα να τη συζητήσουμε με τα
πολιτικά κόμματα και τη Βουλή.
Δεν είναι εύκολο εγχείρημα. Πήρε
τόσα χρόνια να αποφασίσουν και
πήγαν από τους 14 στους 17 και
τέλος στους 20. Τώρα να αλλάξουν
πάλι τα διοικητικά όρια είναι μεγάλο
εγχείρημα, σίγουρα όμως θα είναι
προς το καλό της μεταρρύθμισης.
–Δεν μπορεί να γίνει όπως και στο
ΓεΣΥ που στην πορεία υπάρχουν
προσθαφαιρέσεις και διαφορο-
ποιήσεις;

–Υπάρχει μία μεγάλη διαφορά.
Στο ΓεΣΥ έγινε εξαιρετική δουλειά
στην αρχιτεκτονική του ευθύς εξαρ-
χής. Επιδέχεται αλλαγές στην εφαρ-
μογή του, όχι όμως στην αρχιτε-
κτονική του. Στη μεταρρύθμιση
της τοπικής έγινε παραδοχή ότι
από αλλού ξεκινήσαμε και αλλού
πήγαμε. Ίσως να πρέπει να εξετά-
σουμε κατά πόσον μπορούμε να
επιστρέψουμε σταδιακά στον αρ-
χικό σχεδιασμό.
–Ο λάθος σχεδιασμός της μεταρ-
ρύθμισης της Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης είναι ευθύνη της Βουλής ή
της προηγούμενης κυβέρνησης;

–Δεν ήμουν παρών σε εκείνες
τις συζητήσεις για να ξέρω τι δια-
μείφθηκε μεταξύ τους και έχουμε
αυτή την κατάληξη. Δεν μπορώ να
εκφράσω άποψη, γιατί δεν ξέρω
αν η προηγούμενη κυβέρνηση επέ-
μενε σε κάτι και δεν έγινε δεκτό
από τα κόμματα ή το αντίθετο.
Τώρα ακούω διάφορα, δεν έχω όμως
άποψη, γιατί όταν αποχώρησα από
την κυβέρνηση υπήρχε κάτι δια-
φορετικό με αυτό που στο τέλος
ψηφίστηκε.
–Πιστεύετε ότι κατά τον πρώτο
χρόνο διακυβέρνησης του Νίκου
Χριστοδουλίδη υπήρξαν λάθη και
παραλείψεις;

–Λάθη φυσικά και έγιναν, πάντα
γίνονται. Το σημαντικό είναι στην
πορεία να τα αναγνωρίζουμε, να
τα διορθώνουμε και να προχωράμε.

Δεν θεωρώ όμως ότι ήταν λάθη ου-
σίας. Πιστεύω, έχοντας και εικόνα
και από την προηγούμενη κυβέρ-
νηση, ότι έχει γίνει πάρα πολύ έργο
από τα υπουργεία και τον ίδιο τον
πρόεδρο. Απλώς λόγω της γενικό-
τερης αντιμετώπισης που υπάρχει
μπορεί το έργο της κυβέρνησης να
μην προβάλλεται στον βαθμό που
πρέπει.
–Σεβαστή μερίδα του κόσμου φαί-
νεται να δηλώνει απογοητευμένη
από τον πρόεδρο Χριστοδουλίδη,
όπως καταδεικνύεται μέσα από
τις δημοσκοπήσεις. Πού πιστεύετε
ότι οφείλεται αυτό;

–Γνωρίζοντας το έργο που έχει
γίνει, θεωρώ ότι η δημοτικότητα
θα έπρεπε να ήταν υψηλότερη. Το
έργο υπάρχει, είναι εκεί. Το γιατί
δεν συμβαίνει αυτό, ίσως είναι πρό-
βλημα επικοινωνίας που πρέπει να
εξετάσουμε για να διορθώσουμε.
Ενδεικτικά, στο υπουργείο Εσωτε-
ρικών, ανάμεσα σε άλλα, διαχειρι-
στήκαμε το μεταναστευτικό όπου
για πρώτη φορά υπάρχει θετικό
ισοζύγιο αποχωρήσεων επί αφίξεων,
υλοποιούμε το Σχέδιο «κτίΖΩ» και

για πρώτη φορά μια ολοκληρωμένη
στεγαστική πολιτική με έμφαση
στην προσιτή κατοικία, απλοποι-
ούμε διαδικασίες σε Πολεοδομία
και Κτηματολόγιο για μείωση των
καθυστερήσεων, «νοικοκυρεύουμε»
τη διαχείριση των τουρκοκυπρια-
κών περιουσιών με ελέγχους στα
εμπορικά υποστατικά όπου εντο-
πίσαμε πέραν των 400 παρατυπιών.
–Είστε μέλος μιας κυβέρνησης
που προχώρησε σε ανασχηματι-
σμό πριν κλείσει ένα χρόνο στη
διακυβέρνηση.

–Σημαίνει ότι αναγνωρίστηκαν
πιθανόν κάποια λάθη και παρά να
περιμένουμε 18 μήνες ως είθισται,
ο πρόεδρος είχε το θάρρος να δρά-
σει άμεσα και να προχωρήσει με
διορθωτικές κινήσεις εκεί και όπου
ο ίδιος πιθανώς να εντόπισε κάποιες
αδυναμίες. Δεν σημαίνει ότι τα άτο-
μα που ήταν εκεί δεν μπορούσαν
να αποδώσουν. Μπορεί απλώς να
μην απέδιδαν στον βαθμό που ο
ίδιος ο πρόεδρος ανέμενε.
–Ισχύει ότι είστε από τους ανθρώ-
πους που πριν από τον ανασχη-
ματισμό ο πρόεδρος Χριστοδου-
λίδης συζήτησε μαζί σας ακόμη
και πιθανά ονόματα;

–Ρώτησε την άποψή μου για κά-
ποια θέματα στα οποία μπορεί να
έχω εμπειρία. Ο Νίκος Χριστοδου-
λίδης ενεργεί με αυτόν τον τρόπο,
μιλάει με τους συνεργάτες του, δεν
μπορεί να τα ξέρει όλα. Είναι ορθό
να ρωτάς και τις γνώμες κάποιων,
χωρίς να σημαίνει ότι τις υιοθετείς
κιόλας. Άρα κάποια συζήτηση που
έκανε μαζί μου είμαι σίγουρος ότι

την έκανε και με άλλους συνεργάτες
του, υπουργούς και στελέχη στο
Προεδρικό, και αυτό είναι θεμιτό.
–Ποια είναι η σχέση σας με τον
πρόεδρο Χριστοδουλίδη;

–Είναι κυρίως σχέση σεβασμού.
Μπορεί να τον γνώρισα ως συνά-
δελφο, αλλά αυτή τη στιγμή είναι
πρόεδρος της Δημοκρατίας και έτσι
τον προσφωνώ. Δεν λειτουργώ ως
πρώην συνάδελφος και φίλος αλλά
ως υπουργός του προέδρου Χρι-
στοδουλίδη, όπως λειτουργούσα
και ως υπουργός του προέδρου
Αναστασιάδη.
–Με τον Νίκο Αναστασιάδη δια-
τηρείτε σχέσεις μέχρι σήμερα; 

–Εννοείται, μιλάμε κυρίως σε
φιλικό επίπεδο. Δεν μου κάνει κρι-
τική, όπως δεν μου έκανε ποτέ.
Μπορεί να μου έχει πει «προχωράς
καλά, Κωνσταντίνο», αλλά ώς εκεί.
Εγώ τον πρόεδρο Αναστασιάδη τον
σέβομαι, αναγνωρίζω τη δουλειά
που έχει γίνει στην προηγούμενη
διακυβέρνηση και μπορώ να επα-
ναλάβω ότι στη μεγάλη μεταρρύθ-
μιση του ΓεΣΥ όσο και στη διαχεί-
ριση του κορωνοϊού είχα την από-
λυτη στήριξή του, και αυτό το εκτι-
μώ πάρα πολύ. Όπως και την από-
λυτη στήριξη έχω και από τον πρό-
εδρο Χριστοδουλίδη. Κανένας από
τους δύο δεν προσπάθησε να μου
επιβληθεί.
–Πιστεύετε ακόμη ότι ο ΔΗΣΥ θα
πρέπει να είναι με την κυβέρνηση
και όχι απέναντι της;

–Ναι. Κατά την ταπεινή μου
άποψη θεωρώ ότι ο ΔΗΣΥ θα μπο-
ρούσε να είναι μέλος της συγκυ-
βέρνησης. Έχει πολλά να προφέρει
και το απέδειξε κατά τη δεκαετία
διακυβέρνησης Αναστασιάδη με
τη στάση του σε πάρα πολλά θέ-
ματα. Θεωρώ ότι η εμπειρία που
απέκτησε και ως κόμμα και τα στε-
λέχη του, το DNA του ΔΗΣΥ, θα
μπορούσε να συνεισφέρει εποικο-
δομητικά.
–Ο ΔΗΣΥ έχει χάσει τον ιδεολο-
γικοπολιτικό του προσανατολισμό,
όπως εκτιμούν διάφορα στελέχη
του; 

–Όχι, δεν θεωρώ ότι χάνει τον
δρόμο του. Είναι μεγάλο κεφαλαίο
ποιος είναι ο ιδεολογικοπολιτικός
δρόμος του ΔΗΣΥ. Πρόσφατα έγινε
και συνέδριο. Βάσει εκείνου μπορεί
κάποιος να αξιολογήσει αν παρεκ-
κλίνει ή όχι. Εγώ δεν πιστεύω ότι
συμβαίνει κάτι τέτοιο. Δεν είδα κά-
ποια απόφαση από τη νέα ηγεσία
που παρεκκλίνει από τις αρχές και
αξίες του κόμματος.
–Πώς κρίνετε το μέχρι τώρα έργο
της ηγεσίας του ΔΗΣΥ;

–Όπως σε κάθε νέα ηγεσία έτσι
και σε αυτή της Αννίτας Δημητρίου,
θα πρέπει να δοθεί χρόνος να δείξει
έργο. Αλλά στην πολιτική της Κύ-
πρου του 2024 δεν δίνεται ο χρόνος
σε κανέναν. Ούτε στην κυβέρνηση,
ούτε στην πολιτική ηγεσία. Δεν
υπάρχει πλέον ο χρόνος που δινό-
ταν παλαιότερα για προσαρμογή.
Έχουν μειωθεί αυτά τα περιθώρια
και μπαίνουμε σε ένα πλαίσιο κρι-
τικής. Κριτικάρουμε πολύ πιο εύ-
κολα.
–Στο ευρωψηφοδέλτιο του ΔΗΣΥ
περιλαμβάνονται δύο πρώην συ-
νάδελφοί σας, θα τους στηρίξετε
όπως και το κόμμα σας ενόψει
εκλογών;

–Το έχω σαν αρχή από τηστιγμή
που μετέχω σε μία κυβέρνηση να
κρατάω αποστάσεις από όλα τα
κόμματα. Είτε της συγκυβέρνησης
είτε της αντιπολίτευσης και παρότι
προέρχομαι από τον ΔΗΣΥ κρατάω
απόσταση. Θα πάω στην κάλπη
και βεβαίως θα ψηφίσω. Δημόσια
όμως δεν θεωρώ σωστό να στηρίξω
οποιοδήποτε κόμμα ή τον οποι-
οδήποτε υποψήφιο. Είμαι μέλος
μιας κυβέρνησης, ενεργώ με γνώ-
μονα το καλό όλων των Κυπρίων.
–Καταφέραμε να «καθαρίσουμε»
το όνομα της Κύπρου οικονομικά
και πολιτικά;

–Θέλει χρόνο ακόμη, γίνονται
ενέργειες από τον πρόεδρο Χρι-
στοδουλίδη, είναι απόλυτος σε
αυτό. Χάνεις τη φήμη σου σε δευ-
τερόλεπτα και μπορεί να σου πάρει
χρόνια να την αποκτήσεις. Αυτό
συμβαίνει πάντοτε με το branding,
μπορείς να το χάσεις με μία ενέργεια
ενός δευτερολέπτου, ενώ σου παίρ-
νει χρόνια να το κτίσεις.
–Πολιτικά έχετε στο μυαλό σας
κάτι πέρα από υπουργός της πα-
ρούσας κυβέρνησης;

–Αυτή την ώρα, απολύτως τί-
ποτα. 
–Δεν θα διεκδικήσετε οποιαδήποτε
άλλη θέση ή αξίωμα;

–Χωρίς να είμαι απόλυτος, δεν
νομίζω.

<<<<<<<

Αναγνωρίστηκαν πιθα-
νόν κάποια λάθη και πα-
ρά να περιμένουμε 18
μήνες ως είθισται, ο πρό-
εδρος είχε το θάρρος να
δράσει άμεσα και να
προχωρήσει με διορθω-
τικές κινήσεις.

<<<<<<<

Οπως σε κάθε νέα ηγεσία
έτσι και σε αυτή της Αν-
νίτας Δημητρίου, θα πρέ-
πει να δοθεί χρόνος να
δείξει έργο. Αλλά στην
πολιτική της Κύπρου
του 2024 δεν δίνεται ο
χρόνος σε κανέναν.

ΚΩΝΣΤΑΝΤIΝΟΣ ΙΩAΝΝΟΥ, υπουργός Εσωτερικών

«Η δημοτικότητα
του Προέδρου
θα έπρεπε να

ήταν ψηλότερη» 
Το DNA του ΔΗΣΥ θα μπορούσε να συνεισφέρει

εποικοδομητικά στη συγκυβέρνηση

Πήρε τόσα χρόνια να αποφασίσουν και πήγαν από τους 14 στους 17 και τέλος στους 20. Τώρα να αλ-
λάξουν πάλι τα διοικητικά όρια είναι μεγάλο εγχείρημα, σίγουρα όμως θα είναι προς το καλό της με-
ταρρύθμισης λέει στην «Κ» ο υπουργός Εσωτερικών Κωνσταντίνος Ιωάννου.
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Βρυξέλλες, του ανταποκριτή μας
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Μετά από μια μακρά περίοδο εικα-
σιών, την περασμένη Δευτέρα η
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν έκανε
αυτό που όλοι περίμεναν. Από το
Βερολίνο, δίπλα στον πρόεδρο των
Χριστιανοδημοκρατών, Φρίντριχ
Μερτς, ανακοίνωσε την πρόθεσή
της να διεκδικήσει δεύτερη θητεία
ως πρόεδρος της Κομισιόν, στην
πράξη επικεφαλής της «κυβέρνη-
σης» της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Από τα πρώτα της σχόλια ως
υποψήφια, η κα Φον ντερ Λάιεν
έδειξε προεκλογικές και μετεκλο-
γικές της προσθέσεις. Τόνισε πως
ο κόσμος είναι πλέον πολύ διαφο-
ρετικός από το 2019 και έκανε ιδι-
αίτερη αναφορά στις κρίσεις της
πανδημίας, του πολέμου στην Ου-
κρανία και της ενέργειας που κλή-
θηκε να διαχειριστεί. Έδωσε έμ-
φαση στην ανάγκη της ενίσχυσης
της ανταγωνιστικότητας, την ασφά-
λεια των συνόρων και την επέκταση
των βιομηχανικών δυνατοτήτων
της Ε.Ε. στον τομέα της άμυνας.

Η Γερμανίδα πολιτικός έχει κλει-
δώσει τη στήριξη του ΕΛΚ, καθώς
δύο μέρες μετά την ανακοίνωση
της πρόθεσής της, ήταν η μόνη πι-
θανή επικεφαλής υποψήφια (spi-
tzenkandidat) της Κεντροδεξιάς
για την προεδρία της Κομισιόν,
προτεινόμενη από τους Γερμανούς
Χριστιανοδημοκράτες και με στή-
ριξη της Πολιτικής Πλατφόρμας
του Ντόναλντ Τουσκ και της Νέας

Δημοκρατίας. Τα πράγματα ξεκι-
νούν να γίνονται πιο απρόβλεπτα
μόνο όταν η κα Φον ντερ Λάιεν
βγαίνει από τον πολιτικό της χώρο
και πρέπει να εξασφαλίσει τη στή-
ριξη των 27, και πλειοψηφία στο
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο, το οποίο
θα κληθεί να εγκρίνει τον διορισμό
της ίδιας και των νέων επιτρόπων
αλλά και να στηρίξει τις νομοθετικές
της προτάσεις.

Το κλειδί… στα δεξιά
Μια δεύτερη πενταετία δεν θα

ανατρέψει τους πράσινους σχεδια-

σμούς και την προσπάθεια για με-
τάβαση σε μηδενικές εκπομπές,
όμως θα μετριάσει τις φιλοδοξίες
χάριν των αντιδράσεων απλών
αγροτών αλλά και της αγροτικής
βιομηχανίας, και για να εξασφαλίσει
κάποια στήριξη από μέρος τουλά-
χιστον των ανερχόμενων συντη-
ρητικών δυνάμεων. Η στροφή της
Κεντροδεξιάς προς τον συντηρη-
τισμό και την Ακροδεξιά δεν είναι
θεωρητική πιθανότητα: ξεκίνησε
όταν ο ηγέτης του ΕΛΚ, Μάνφρεντ

Βέμπερ, επιχείρησε να βάλει φρένο
στον νόμο για την αποκατάσταση
της φύσης. 

Η κα Φον ντερ Λάιεν φαίνεται
πως έχει υιοθετήσει αυτή τη στρο-
φή, σε δηλώσεις της την Τετάρτη
απέρριψε συμμαχία με την Ακρο-
δεξιά, αλλά δήλωσε έτοιμη να συ-
νεργαστεί με κόμματα των Ευρω-
παίων Συντηρητικών και Μεταρ-
ρυθμιστών (ECR) εφόσον δεν περ-
νούν τις κόκκινες της γραμμές υπέρ
της Ε.Ε., της Ουκρανίας και του
κράτους δικαίου. Η τάση αυτή γί-
νεται εμφανής και στις σχέσεις της
ηγεσίας του Ευρωπαϊκού Λαϊκού
Κόμματος με την Ιταλίδα πρωθυ-
πουργό Τζόρτζια Μελόνι (ηγείται
σήμερα του ECR), και της οποίας
ο ρόλος έχει ενισχυθεί στο προ-
σκήνιο των Βρυξελλών –μετά με-
ταξύ άλλων τις παρεμβάσεις της
για κάμψη της στάσης του Βίκτορ
Όρμπαν.

Από την πλευρά του ΕΛΚ, το μή-
νυμα που στέλνεται είναι ότι προ-
τιμούν συνεργασίες με κάποια συν-
τηρητικά κόμματα έτοιμα να συμ-
μαχήσουν σε συγκεκριμένες προ-
τεραιότητες, όπως φαίνεται να είναι
διατεθειμένη να κάνει η κα Μελόνι
για την επικείμενη έγκριση του νέου
πλαισίου για διαχείριση της μετα-
νάστευσης στην Ολομέλεια, παρά
με τους Πράσινους, οι οποίοι επι-
μένουν σε μια πιο φιλόδοξη ατζέντα
για την κλιματική αλλαγή από τους
συμβιβασμούς που έχουν επιτευχθεί.
Κυρίως όμως, το ότι οι δημοσκοπή-
σεις δείχνουν από τη μια τη Δεξιά

και την Κεντροδεξιά να ενισχύονται,
και από την άλλη τους Πράσινους
να παραμένουν σε χαμηλές πτήσεις,
είναι κεντρικός παράγοντας στις
πλειοψηφίες που η κα Φον ντερ Λάι-
εν και το ΕΛΚ θα επιχειρήσουν να
δημιουργήσουν στο αυριανό Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο.

Προεκλογικός διαρκείας
Η προεκλογική Φον ντερ Λάιεν

έχει ξεκινήσει εδώ και καιρό, και
διεκδικεί τη στήριξη των δυσαρε-
στημένων ή των ισχυρών. Όσον
αφορά τους δυσαρεστημένους,
προωθεί ιδέες για αντιμετώπιση
των δίκαιων αλλά και αδίκων ανη-
συχιών των αγροτών για τις επι-
πτώσεις της πράσινης μετάβασης,
μετά τις διαδηλώσεις των προηγού-
μενων εβδομάδων και τον τρόπο
με τον οποίο ακροδεξιοί και συν-
τηρητικοί πολιτικοί επιχείρησαν
να τις οικειοποιηθούν.

Όσον αφορά τους ισχυρούς, η
γαλλική επιμονή στην ενίσχυση
των δυνατοτήτων της αμυντικής
βιομηχανικής παραγωγής στην Ευ-
ρώπη, και οι γεωπολιτικές εξελίξεις
που επιβάλλουν τον εξορθολογισμό
της ευρωπαϊκής άμυνας ώστε να
μπορεί να στηρίζει τις θέσεις της
και με ισχύ, γέννησαν την ιδέα
στην οποία η κα Φον ντερ Λάιεν
αναφέρθηκε δύο μέρες πριν από
την εξαγγελία της στη Διάσκεψη
για την Ασφάλεια στο Μόναχο, για
διορισμό ενός επιτρόπου για την
Άμυνα. Όπως πάντως έσπευσε να
διευκρινίσει τη Δευτέρα, η πρότασή
της δεν αφορά την καθ’ αυτή άμυνα

και ασφάλεια που αποτελούν εθνι-
κές αρμοδιότητες, αλλά καλύτερη
και πιο αποτελεσματική οργάνωση
της αμυντικής βιομηχανίας στο
πλαίσιο της ενιαίας αγοράς.

Πλέον ό,τι και να πει η κα Φον
ντερ Λάιεν, οι ενέργειές της θα
εκλαμβάνονται ως προεκλογικές,
παρά την επιμονή της πως θα δια-
χωρίσει αυστηρά τους ρόλους της
προέδρου και της υποψήφιας. 

Ήδη έχει δεχθεί επικρίσεις για
τον διορισμό του Γερμανού ευρω-
βουλευτή του ΕΛΚ, Μάρκους Πίπερ,
στη θέση του απεσταλμένου της

Ε.Ε. για τις μικρομεσαίες επιχειρή-
σεις. Παράλληλα, την επομένη της
ανακοίνωσής της, η πολωνική κυ-
βέρνηση του Ντόναλντ Τουσκ πα-
ρουσίασε στους υπουργούς ευρω-
παϊκών υποθέσεων της Ε.Ε. σχέδιο
αντιστροφής της κατάστασης του
κράτους δικαίου στη χώρα. Την
Παρασκευή, η κα Φον ντερ Λάιεν
ανακοίνωνε από τη Βαρσοβία πως
την επόμενη εβδομάδα η Κομισιόν
θα ξεμπλοκάρει 137 δισ. ευρώ από
τα κοινοτικά κονδύλια που είχαν
παγώσει λόγω παραβιάσεων του
κράτους δικαίου. 

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

Στον εθνικιστή πρωθυπουργό της
Ουγγαρίας Βίκτορ Όρμπαν επεν-
δύει, σύμφωνα με πληροφορίες της
«Κ», η Τουρκία, προκειμένου να
εξασφαλίσει πρόσκληση συμμετο-
χής στο επόμενο άτυπο Συμβούλιο
Υπουργών Εξωτερικών (Gymnich).
Οι ίδιες πληροφορίες αναφέρουν
ότι η Άγκυρα έχει ήδη παρέμβει
προς τη Βουδαπέστη, «σε ανώτατο
επίπεδο», ενόψει της ανάληψης
της προεδρίας της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, το δεύτερο εξάμηνο του
2024, ενώ παράλληλα διεμήνυσε
προς τις Βρυξέλλες ότι «δεδομένου
του άτυπου χαρακτήρα του Συμ-
βουλίου Gymnich, η πρόσκληση
και κατ’ επέκταση η συμμετοχή
στις εργασίες του δεν θα πρέπει
να τύχουν της έγκρισης του συνό-
λου των κρατών-μελών». Και άρα,
υπό αυτή την έννοια, δεν υπάρχει
δυνατότητα άσκησης βέτο και κατά
συνέπεια η Ουγγαρία έχει την αρ-
μοδιότητα, σε συντονισμό με τον
ύπατο εκπρόσωπο της Ε.Ε. Γιοσέπ
Μπορέλ, να προσκαλέσει οποιον-
δήποτε επιθυμεί στο Gymnich που
θα πραγματοποιηθεί σε έξι περίπου
μήνες, στο πλαίσιο της άσκησης
της δικής της προεδρίας. 

Οι ίδιες πληροφορίες αναφέρουν
ότι τόσο επίσημοι κύκλοι των Βρυ-
ξελλών όσο και κράτη-μέλη της
Ε.Ε., αν και θεωρούν τον κ. Όρμπαν
«μαύρο πρόβατο της Ευρώπης»,
λόγω της στάσης του στο ουκρα-
νικό, στο μεταναστευτικό αλλά και
λόγω των κενών που παρουσιάζει
το κράτος δικαίου στη χώρα του,
δεν διστάζουν να επενδύσουν στο
πρόσωπό του, στο ζήτημα της πρό-
σκλησης της Τουρκίας στο Gymni-
ch. Όπως δε είμαστε σε θέση να
γνωρίζουμε, η ίδια η Τουρκία θεωρεί
εν πολλοίς ως δεδομένη την εξα-
σφάλιση πρόσκλησης στο Gymnich
που θα συγκληθεί επί ουγγρικής
προεδρίας, δεδομένων των «άρι-
στων σχέσεων» Ερντογάν-Όρμπαν.
Δεν πρέπει άλλωστε να διαφεύγουν
της προσοχής οι πολιτικοί δεσμοί
Βουδαπέστης-Άγκυρας, καθώς η
Ουγγαρία συμμετέχει από το 2018
με καθεστώς παρατηρητή στον
«Οργανισμό Τουρκογενών Κρατών»
(Organization of Turkic States), ο

οποίος δέχθηκε στους κόλπους του,
επίσης με καθεστώς παρατηρητή,
τη λεγόμενη «Τουρκική Δημοκρατία
Βορείου Κύπρου», τον Νοέμβριο
του 2022. Σε μια απόφαση η οποία
ενορχηστρώθηκε από τον Ερντογάν
και λήφθηκε στην παρουσία του
Βίκτορ Όρμπαν. 

Πηγή στην έδρα της Ε.Ε. ανέ-
φερε στην «Κ» ότι «εάν ο Βίκτορ
Όρμπαν αποφασίσει να προσκα-
λέσει την Τουρκία στο Gymnich,

τότε δεν μπορώ να φανταστώ ποιος
θα μπορούσε να τον σταματήσει.
Πόσω μάλλον όταν μεγάλα κράτη-
μέλη, ως επίσης και οι Βρυξέλλες,
όχι μόνον δεν έχουν ισχυρή άποψη
για το αντίθετο, αλλά επιδιώκουν
τη συμμετοχή της Τουρκίας σε Συμ-
βούλια της Ε.Ε., θεωρώντας το Gy-
mnich ως σημείο εκκίνησης (star-
ting point)». Ενδιαφέρουσα, αν όχι
και αποκαλυπτική της στάσης που

τηρούν οι Βρυξέλλες, είναι η το-
ποθέτηση του Πήτερ Στάνο, εκ-
προσώπου Τύπου του Γιοσέπ Μπο-
ρέλ. Μιλώντας στην «Κ» και στον
συνάδελφο Γιώργο Κακούρη, ο κ.

Στάνο αναφερόμενος στο Gymnich,
επεσημανε πως «καθως προκειται
για ατυπες συναντησεις, δεν
υπαρχουν συγκεκριμενες προυπο-
θεσεις για προσκληση του οποιου

εξωτερικου συμμετεχοντα, για συ-
ναντησεις στο περιθωριο της
συνοδου οπως ατυπα γευματα».
Με άλλα λόγια, ο κ. Στάνο, εξήγησε
ότι δεν μπορούν να προβληθούν
όροι και προϋποθέσεις για τη συμ-
μετοχή οποιουδήποτε στο Gymni-
ch, με ό,τι αυτό συνεπάγεται για
τις δυνατότητες της Λευκωσίας να
φρενάρει τη συμμετοχή Φιντάν
στο άτυπο Συμβούλιο Υπουργών
Εξωτερικών, εάν βεβαίως η ουγ-
γρική προεδρία δρομολογήσει μια
τέτοια εξέλιξη.

Η Κυπριακή Δημοκρατία θα μπο-
ρούσε βεβαίως να επικαλεστεί ότι
δεν υπήρξε προηγούμενο σύγκλη-
σης Συμβουλίου Gymnich και πρό-
σκλησης οποιασδήποτε τρίτης χώ-
ρας, κατά παράκαμψη ενός κρά-
τους-μέλους. Ως επίσης και το γε-
γονός ότι λόγο δεν έχει μόνο η εκ
περιτροπής εξάμηνη προεδρία,
αλλά και ο ίδιος ο Γιοσέπ Μπορέλ,
ο οποίος παρά τον όποιο άτυπο χα-
ρακτήρα του Συμβουλίου, οφείλει
να λαμβάνει υπόψη ζωτικά συμφέ-
ροντα κρατών-μελών, τα οποία εξή-
γησε στο προηγούμενο Gymnich,
στις 3 Φεβρουαρίου, ο υπουργός
Εξωτερικών της Κύπρου Κωνσταν-
τίνος Κόμπος. Ο κ. Κόμπος είχε μά-
λιστα υποβάλει εναλλακτικές εποι-
κοδομητικές προτάσεις, οι οποίες
θα μπορούσαν να είχαν οδηγήσει
στη συμμετοχή του Χακάν Φιντάν
στο Gymnich του περασμένου Φε-
βρουαρίου, νοουμένου ότι και η

Άγκυρα θα έδειχνε ανάλογη καλή
θέληση και πολιτική βούληση, κά-
νοντας κάποιες κινήσεις, που αγ-
γίζουν το Κυπριακό ή/και τα ευρω-
τουρκικά. Πληροφορίες της «Κ»
αναφέρουν ότι οι προτάσεις αυτές
της Λευκωσίας εξακολουθούν να
βρίσκονται στο τραπέζι ως προ-
ϋπόθεση για τη συμμετοχή του Χα-
κάν Φιντάν και σε επόμενα άτυπα
Συμβούλια Gymnich, περιλαμβα-
νομένου και αυτού που αναμένεται
να συγκληθεί επί ουγγρικής προ-
εδρίας. 

Σημειώνεται πάντως ότι ούτε η
Τουρκία, αλλά ούτε και οι Ευρωπαίοι
επίσημοι που λειτούργησαν ως κο-
μιστές των ίδιων κυπριακών προ-
τάσεων στο Gymnichτου Φεβρουα-
ρίου, μπήκαν στον κόπο να τις συ-
ζητήσουν, δημιουργώντας την εν-
τύπωση ότι η «καλή θέληση» και η
«πολιτική βούληση» δεν πρέπει να
λειτουργούν αμφίδρομα και ότι ανα-
μένεται να επιδειχθούν αποκλει-
στικά και μόνον από τη Λευκωσία.
Όπως είχαμε δημοσιεύσει, στο Gy-
mnich, στις 2-3 Φεβρουαρίου, επί
βελγικής προεδρίας, οι Βρυξέλλες
και το Βερολίνο είχαν πρωτοστα-
τήσει στην προσπάθεια αποστολής
πρόσκλησης προς τον Τούρκο ΥΠΕΞ
Χακάν Φιντάν. Οι ανησυχίες ωστόσο
της Λευκωσίας, λειτούργησαν απο-
τρεπτικά, καθώς η βελγική προεδρία
τις έλαβε υπόψη, αν και θα μπο-
ρούσε αν ήθελε να τις παρακάμψει
και να προσκαλέσει τον Τούρκο
ΥΠΕΞ, δεδομένου του άτυπου χα-
ρακτήρα του Συμβουλίου Gymnich. 

Σημειώνεται ότι η βελγική προ-
εδρία σε συνεννόηση με τον Γιοσέπ
Μπορέλ αναμένεται να προσκαλέσει
την Τουρκία μαζί με τις άλλες υπο-
ψήφιες προς ένταξη χώρες, στον
εορτασμό για την επέτειο 20 χρόνων
από την προηγούμενη διεύρυνση,
που θα λάβει χώρα στο πλαίσιο του
άτυπου Συμβουλίου Γενικών Υπο-
θέσεων, 29-30 Απριλίου. Κάτι που
έχει μάλλον συμβολικό χαρακτήρα
και κατά συνέπεια δεν έχει την ίδια
πολιτική βαρύτητα με την προσπά-
θεια που καταβάλλεται για συμμε-
τοχή της Τουρκίας στα Συμβούλια
Gymnich. Δεν παύει πάντως να κα-
ταδεικνύει την επικρατούσα τάση
εντός της Ε.Ε., για ενίσχυση των
δεσμών με την Τουρκία.

Ερντογάν καλεί Ορμπαν για το Gymnich
Αγκυρα, Βρυξέλλες, Βερολίνο επενδύουν στην Ουγγαρία για συμμετοχή της Τουρκίας στο άτυπο Συμβούλιο ΥΠΕΞ  

Η Ούρσουλα κλίνει επί δεξιά
Πώς μια δεύτερη πενταετία της θα στραφεί σε ασφάλεια,

ανταγωνιστικότητα και θα αναζητήσει σύμμαχους... δεξιότερα

Η προσπάθεια που καταβάλλεται για πρό-
σκληση της Τουρκίας στα άτυπα Συμβούλια
ΥΠΕΞ της Ε.Ε. δεν είναι μια μεμονωμένη
συμβολική ενέργεια, όπως επιχειρείται να
παρουσιασθεί από επίσημους κύκλους των
Βρυξελλών. Αντίθετα, θεωρείται «σημείο
εκκίνησης» για τη συμμετοχή της Τουρκίας
(και άλλων τρίτων χωρών) στα Συμβούλια
της Ε.Ε. χωρίς δικαίωμα ψήφου.

Αυτό άλλωστε προτάθηκε από κοινή
ομάδα εργασίας της Γερμανίας και της Γαλ-
λίας, στο πλαίσιο άτυπου υπομνήματος
που ετοίμασε, ως τροφή για σκέψη (non
paper, food for thought). Το κοινό γερμα-
νογαλλικό έγγραφο, το οποίο απεκάλυψε
η «Κ» και προφανώς αντανακλά τις θέσεις

Βερολίνου και Παρισιού, επιφυλάσσει για
την Τουρκία συμμετοχή σε Συμβούλια της
Ε.Ε. από ένα ιδιότυπο εξωτερικό κουλουάρ,
εν είδει μονίμου προθαλάμου, που θα της
παρέχει τη δυνατότητα λόγου και ρόλου
στην Ευρωπαϊκή Ένωση, χωρίς βεβαίως
δικαίωμα ψήφου.

Άρα, υπό αυτή την έννοια, η «αθώα» ει-
σήγηση για συμμετοχή της Τουρκίας στα
άτυπα Συμβούλια των ΥΠΕΞ της Ε.Ε., Gy-
mnich, έχει και ουρά και δεν εξαντλείται
στο επίπεδο αυτό. Αντίθετα, όπως ευθέως
προκύπτει από το γερμανογαλλικό άτυπο
έγγραφο, στόχος είναι η οριζόντια συμμε-
τοχή της Τουρκίας και άλλων τρίτων χωρών,
σε όλα ανεξαιρέτως τα Συμβούλια της Ε.Ε.,

στον τρίτο από τέσσερις, όπως αναφέρεται,
ομόκεντρους κύκλους. Οι οποίοι αποτελούν
την ουσιαστική γερμανογαλλική πρόταση
για μεταρρύθμιση της Ε.Ε., κάτι βεβαίως
που ούτε άμεσα μπορεί να γίνει, ούτε και
εύκολα. Θα απαιτήσει χρόνο, αλλά και την
πολιτική βούληση για αναθεώρηση των
Συνθηκών της Ε.Ε., διαδικασία η οποία
όπως λέγεται «δεν είναι ούτε προβλεπτού
τέλους, αλλά ούτε προβλεπτού αποτελέ-
σματος». Σε κάθε πάντως περίπτωση, απο-
τελεί πολιτική επιλογή της Γερμανίας (και
της Γαλλίας), η οποία Γερμανία έχει αποδείξει
ότι έχει και την υπομονή και τα εργαλεία
για να την επιβάλει, ανεξαρτήτως κόστους
και συμφερόντων άλλων κρατών-μελών.

Θα έχει και συνέχεια…

<<<<<<

Η Τουρκία θεωρεί εν
πολλοίς ως δεδομένη την
εξασφάλιση πρόσκλη-
σης στο Gymnich που θα
συγκληθεί επί ουγγρι-
κής προεδρίας, δεδομέ-
νων των «άριστων σχέσε-
ων» Ερντογάν-Ορμπαν.

<<<<<<

Η προεκλογική
Φον ντερ Λάιεν έχει
ξεκινήσει εδώ και καιρό,
και διεκδικεί τη στήριξη
των δυσαρεστημένων
ή των ισχυρών.

Η Αγκυρα έχει ήδη παρέμβει προς τη Βουδαπέστη, «σε ανώτατο επίπεδο»,
ενόψει της ανάληψης της προεδρίας της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το δεύτερο
εξάμηνο του 2024, από την Ουγγαρία.

Η Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν έχει κλειδώσει τη στήριξη του ΕΛΚ, καθώς δύο
μέρες μετά την ανακοίνωση της πρόθεσής της, ήταν η μόνη πιθανή επικεφαλής
υποψήφια (spitzenkandidat) της Κεντροδεξιάς για την προεδρία της Κομισιόν.
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Συνέντευξη στον ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

Τους λόγουςανόδου της Ακροδεξιάς
στην Ευρώπη και διεθνώς, αλλά και
τους τρόπους αντιμετώπισής της,
αναλύει σε συνέντευξή του στην
«Κ» ο καθηγητής συγκριτικής πο-
λιτικής στο Πανεπιστήμιο Κύπρου
Αντώνης Έλληνας. Τονίζει ότι η
ισχυροποίησή της έχει επιπτώσεις
στην ποιότητα της δημοκρατίας,
επισημαίνοντας ότι η επαγρύπνηση
κοινωνίας και Πολιτείας αποτελεί
σε αρκετές περιπτώσεις αντίβαρο
στην Ακροδεξιά. Εξηγεί πως το
ΕΛΑΜ κατάφερε να παγιωθεί στην
Κύπρο, σημειώνει τις ευθύνες των
κυρίαρχων κομμάτων και καταθέτει
την άποψή του για το πώς θα μπο-
ρούσαν να κινηθούν από εδώ και
πέρα. Επισημαίνει ότι το ΕΛΑΜ δεν
μπορεί να ξεφύγει από τις καταβολές
του που είναι η Χρυσή Αυγή, και
πως το γεγονός ότι διαχρονικά στή-
ριξε μια τέτοια οργάνωση, που με
δικαστική απόφαση κρίθηκε εγκλη-
ματική, πάντα θα περνά από την
κρίση των ψηφοφόρων. Ο κ. Έλλη-
νας είναι συγγραφέας των βιβλίων
«Τα Μέσα Ενημέρωσης και η Άκρα
Δεξιά» και «Οργανώσεις εναντίον
της Δημοκρατίας».

–Ποια είναι η εικόνα σχετικά με
την άνοδο της Ακροδεξιάς σε ευ-
ρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο;  

–Υπάρχει μια μεγάλη αλλαγή στα
δεξιά του πολιτικού φάσματος, που
σε διάφορα πολυκομματικά συστή-
ματα στην Ευρώπη μεταφράζεται
σε άνοδο της Ακροδεξιάς. Σε άλλα
συστήματα προκύπτει μια ριζοσπα-
στικοποίηση της Δεξιάς, δηλαδή το
κεντροδεξιό κόμμα ριζοσπαστικο-
ποιείται και παίρνει πιο ακραίες θέ-
σεις σε ζητήματα που θεωρούνται
κυρίαρχα στην προγραμματική πλατ-
φόρμα της Ακροδεξιάς. 
–Πού συναντάμε αυτού του είδους
τη ριζοσπαστικοποίηση της Δεξιάς;

–Το καλύτερο παράδειγμα είναι
το Ρεπουμπλικανικό Κόμμα στις
ΗΠΑ, που μετακινήθηκε στα δεξιά
του πολιτικού φάσματος. Και αυτό
παρατηρείται επί Τραμπ από το
2016 και μετά, και φαίνεται να πα-
γιώνεται. Είδαμε αυτό το φαινόμενο
και στην Ουγγαρία με τον Όρμπαν
και στη Βραζιλία με τον Μπολσο-
νάρο. 
–Πού οφείλεται η άνοδος της Ακρο-
δεξιάς στην Ευρώπη;

–Οι πιο συντηρητικοί ψηφοφόροι
σε ταυτοτικά ζητήματα –και συγ-
κεκριμένα στο μεταναστευτικό–
υπερεκπροσωπούνται σε δεξιά ρι-
ζοσπαστικά κόμματα. Το ίδιο και
όσοι διαμαρτύρονται κατά του συ-
στήματος, πολιτικών θεσμών και
δρώντων. Τέλος, η ακρίβεια φαίνεται
να συνδέεται με το τελευταίο κύμα
ενίσχυσης ακροδεξιών κομμάτων,
όπως παρατηρούμε σε Γαλλία, Ιταλία
και Γερμανία. 
–Από πού αντλούν ψηφοφόρους; 

–Σε κάθε χώρα υπάρχουν δια-
φορές και είναι δύσκολο να εντο-
πιστεί ο τυπικός ψηφοφόρος της
Aκροδεξιάς. Εντούτοις, φαίνεται να
υπάρχει υπερεκπροσώπηση των
κομμάτων αυτών στη νεολαία, σε
μικρομεσαίους επιχειρηματίες, ανει-
δίκευτους εργάτες, ανέργους και
αγρότες. Αυτές οι ομάδες είναι πιο
ευάλωτες στις πιέσεις που δέχονται
οι διάφορες οικονομίες από την παγ-
κοσμιοποίηση. Και συνήθως είναι
άτομα που έχουν λιγότερα χρόνια
στην εκπαίδευση. Αυτό που παρα-

τηρείται σε όλες τις χώρες είναι ότι
τα ψηφίζουν περισσότερο άντρες
παρά γυναίκες, διότι πολλές φορές
η έκθεση ανδρών στις οικονομικές
πιέσεις είναι μεγαλύτερη απ’ ό,τι
στις γυναίκες. 
–Επόμενος στόχος της Ακροδεξιάς
είναι να κυβερνήσει; 

–Σε αρκετές περιπτώσεις αρχί-
ζουν ως αντιπολιτευόμενα και αν-
τισυστημικάκόμματα, στην πορεία
μετριάζουν κάπως τις θέσεις τους,
συμμετέχουν σε κυβερνητικούς συ-
νασπισμούς ή κάνουν κάποιες συ-

ναλλαγές με τα κυρίαρχα κόμματα
και ο στόχος τους, ναι, είναι να κυ-
βερνήσουν. Αυτό συμβαίνει στην
Ιταλία, όπου ο βασικός πυλώνας της
κυβέρνησης είναι το κόμμα της κας
Μελόνι. 
–Η Ακροδεξιά έχει να παρουσιάσει
μια συνολική πρόταση διακυβέρ-
νησης ή πρόκειται για εύηχες λαϊ-
κίστικες θέσεις;

–Το παράδειγμα της κας Μελόνι
είναι ενδιαφέρον, γιατί δείχνειπως,
όταν αυτά τα κόμματα κυβερνούν,
αναγκάζονται να συμβιβαστούν με
τις πραγματικότητες της πολιτικής.
Βασική θέση της κας Μελόνι, όταν
βρισκόταν στην αντιπολίτευση,
ήταν να έρθει στην εξουσία για να
διαχειριστεί το μεταναστευτικό και
να κρατήσει τους αιτούντες άσυλο
μακριά από τις ακτές της Ιταλίας.
Όμως, το αποτέλεσμα μέχρι στιγμής
δεν συνάδει με τις διακηρύξεις, αφού
οι αφίξεις το 2023 είναι σχεδόν δι-
πλάσιες από πριν. Αυτό δείχνει ότι
πολλά από τα ζητήματα που προ-
σπαθούν να κεφαλαιοποιήσουν είναι
σύνθετα, και ο τρόπος που τα πα-
ρουσιάζουν τα απλοποιεί σε σημείο
που δεν μπορούν να προσφέρουν
λύσεις, όταν κληθούν να κυβερνή-
σουν.
–Όταν λέμε Ακροδεξιά αναφερό-
μαστε σε ένα πράγμα ή υπάρχουν
υποδιαιρέσεις; 

–Η Ακροδεξιά είναι το σύνολο
των κομμάτων που χαρακτηρίζονται
ιδεολογικά από διάφορες μορφές
εθνικισμού. Διαφοροποιούνται ως
προς το είδος του εθνικισμού που
προτάσσουν και ως προς τον τρόπο
που πολιτεύονται. Υπάρχει η εξτρε-
μιστική Δεξιά που περιλαμβάνει
κόμματα με πιο έντονες εθνικιστικές
θέσεις, που παραπέμπουν σε ιδεο-
λογίες του μεσοπολέμου, και που
ασπάζονται και προσφεύγουν σε
πολιτική βία, όπως η Χρυσή Αυγή.
Υπάρχουν, όμως, και τα ριζοσπα-
στικά δεξιά κόμματα που είναι τα
περισσότερα και πιο πετυχημένα
ακροδεξιά κόμματα. Έχουν, επίσης,
έντονο το εθνικιστικό στοιχείο, είναι
κάθετα εναντίον της μετανάστευσης,
αλλά, αν και αμφισβητούν βασικές
δημοκρατικές αξίες, συνήθως λει-
τουργούν εντός του τυπικού δημο-
κρατικού πλαισίου. 
–Το ΕΛΑΜ σε ποια κατηγορία εμ-
πίπτει; 

–Οι περισσότεροι πολιτικοί επι-
στήμονες θα το θεωρούσαν, πλέον,
ριζοσπαστικό δεξιό κόμμα. Όταν
ξεκίνησε ήταν καθαρά ένα δεξιό εξ-
τρεμιστικό κόμμα που είχε άμεση
σχέση με τηΧρυσή Αυγή, που επίσης
την κατατάσσαμε στα δεξιά εξτρε-
μιστικά κόμματα. Όταν το 2016 ει-
σήλθε στη Βουλή, άρχισε να μετριά-
ζει αυτό το προφίλ και να προσπαθεί

να πορευθεί με πιο μετριοπαθείς
θέσεις, αποστασιοποιούμενο πα-
ράλληλα από τη Χρυσή Αυγή, με
την οποία όμως είχε σχέσεις μέχρι
το 2018-2019. Η σταδιακή ενίσχυση
των ποσοστών δημιουργεί κίνητρο
για το ΕΛΑΜ να μετατοπίζεται στο
πολιτικό φάσμα, ώστε να κερδίσει
και πιο μετριοπαθείς ψηφοφόρους,
ενώ ταυτόχρονα ευνοείται από το
γεγονός ότι δεξιότερά του δεν έχει
ανταγωνισμό. 
–Πού οφείλεται η άνοδος που κα-
ταγράφει; 

–Υπάρχει μια ενίσχυση του με-
ταναστευτικού στην ιεράρχηση των
ζητημάτων από τους πολίτες και
αυτό ευνοεί το ΕΛΑΜ, που διεκδικεί
κυριότητα στο θέμα. Υπάρχει, επί-
σης, η ανάγκη των ψηφοφόρων για
διαμαρτυρία, και φαίνεται ότι το
ΕΛΑΜ εισπράττει ένα μέρος αυτής
της ψήφου διαμαρτυρίας. Και υπάρ-
χει το θέμα της ακρίβειας. Εδώ προ-
κύπτει και μια αποτυχία των κυ-
ρίαρχων κομμάτων να δώσουν λύ-
σεις σε αυτά τα θέματα. Επίσης, η
κρίση που υπάρχει στα κεντροδεξιά
του πολιτικού φάσματος, δηλαδή η
εσωστρέφεια στον ΔΗΣΥ και η κάμ-
ψη στο ΔΗΚΟ, φαίνεται να ευνοεί
το ΕΛΑΜ. 
–Από πού αντλεί ψηφοφόρους; 

–Το πιο ενδιαφέρον θα ήταν να
δούμε αν υπάρχουν μεγάλες εκροές

από τον ΔΗΣΥ και το ΔΗΚΟ προς
το ΕΛΑΜ. Δεν υπάρχουν, όμως, αυτά
τα στοιχεία. 
–Είπατε ότι, επειδή το μεταναστευ-
τικό ιεραρχείται ψηλά πλέον από
τους πολίτες, ευνοείται το ΕΛΑΜ.
Κάποιος θα έλεγε ότι ακριβώς επει-
δή το ΕΛΑΜ έχει αυτές τις θέσεις,
θα έπρεπε να χάνει και όχι να επω-
φελείται. 

–Επωφελείται από ένα μικρό μέ-
ρος του εκλογικού σώματος. Ο τρό-
πος που εξελίχθηκε η συζήτηση για
το μεταναστευτικό και η διασύνδεσή
του με την Τουρκία, επέτρεψε στο
ΕΛΑΜ να συνδέσει δύο «προνομια-
κά» του ζητήματα, το μεταναστευ-
τικό και το Κυπριακό. Το μείγμα
των δύο ζητημάτων ενδεχομένως
να αποδειχθεί εκρηκτικό. 
–Πώς μπορεί να αντιμετωπιστεί
το ΕΛΑΜ; 

–Υπάρχουν τρεις κατηγορίες αν-
τίδρασης σε τέτοια κόμματα διεθνώς.
Σε πολιτικό επίπεδο, τα κυρίαρχα
κόμματα επιχειρούν να επιστρέψουν
στις βάσεις τους, να ακούσουν τους
πολίτες, να ιεραρχήσουν σωστά τα
θέλω τους, να εντοπίσουν τις αιτίες
των ζητημάτων και να επιχειρήσουν
να βρουν λύσεις. Σήμερα υπάρχει
αποσύνδεση κομμάτων με τη βάση
τους,και αυτό ευνοεί κόμματα όπως
το ΕΛΑΜ. Αν δούμε τι συμβαίνει
στον ΔΗΣΥ, αντί να μας λέει ποιες
είναι οι θέσεις του σε διάφορα θέ-
ματα και πώς αυτές αντανακλούν
τα αιτήματα των πολιτών, αυτό που
βλέπουμε καθημερινά είναι τι λένε
διάφορα στελέχη του κόμματος για
άλλα στελέχη ή τους εαυτούς τους.
Αυτό είναι ο ορισμός της εσωστρέ-
φειας. Σε θεσμικό επίπεδο, υπάρχουν
ρυθμίσεις που διασφαλίζουν ότι όλα
τα κόμματα παραμένουν εντός δη-
μοκρατικού πλαισίου και ότι λαμ-
βάνουν κρατική χρηματοδότηση
υπό κάποιες προϋποθέσεις. Πρέπει
εσωτερικά να λειτουργούν δημο-
κρατικά, ο λόγος τους να είναι συμ-
βατός με αντιρατσιστικούς νόμους
και οι κινητοποιήσεις τους να μη
στρέφονται κατά δημοκρατικών αρ-
χών. Είδαμε στην Ελλάδα πώς οι
θεσμοί αντέδρασαν με τη Χρυσή
Αυγή. Και το τρίτο είναι η κοινωνία
που πρέπει να αντιδρά, όταν υπάρ-
χουν φαινόμενα όπως αυτά στη
Χλώρακα και τη Λεμεσό. Στη Γερ-
μανία, χιλιάδες άνθρωποι διαδηλώ-
νουν κατά της Ακροδεξιάς και κα-
λούν την Πολιτεία να λάβει μέτρα
για να προστατευθεί η δημοκρατία.
Η δημοκρατική επαγρύπνηση της
κοινωνίας και της Πολιτείας αποτελεί
σε αρκετές περιπτώσεις αντίβαρο
στην Ακροδεξιά.  
–Σε ποιον ανήκει η ευθύνη για το
θεσμικό κομμάτι, αν ένα κόμμα
λειτουργεί δημοκρατικά; 

–Δεν είμαι βέβαιος ποιοι εγχώριοι
μηχανισμοί ελέγχουν σήμερα θε-
σμικά ότι τα κόμματα λειτουργούν
δημοκρατικά. Ούτε ότι τα κόμματα
αποδέχονται αυτού του είδους τον
έλεγχο. Αλλά τα κόμματα λαμβάνουν
και εξαρτώνται από κρατική χορηγία
και θα έπρεπε να ήταν ελάχιστη
προϋπόθεση να λειτουργούν δημο-
κρατικά. Πρόσφατα στη Γερμανία
αποφασίστηκε από το Ανώτατο Δι-
καστήριο να τερματιστεί η χρημα-
τοδότηση σε ένα εκλογικά ασήμαντο
νεοναζιστικό κόμμα για πρώτη φορά
στα χρονικά, γιατί θεωρήθηκε ότι
δεν είναι δημοκρατικό. Απαγόρευση
κρατικής χρηματοδότησης είχε ψη-
φιστεί το 2013 και στην Ελλάδα
μετά τις διώξεις της Χρυσής Αυγής.

ΑΝΤΩΝΗΣ ΕΛΛΗΝΑΣ, καθηγητής Συγκριτικής Πολιτικής στο Πανεπιστήμιο Κύπρου 

Το ΕΛΑΜ δεν μπορεί
να ξεφύγει

από τη Χρυσή Αυγή 
Το ότι διαχρονικά στήριξε μια τέτοια οργάνωση, που με δικαστική απόφαση
κρίθηκε εγκληματική, πάντα θα περνά και από την κρίση των ψηφοφόρων

–Έχει κανονικοποιηθεί πλέον το
ΕΛΑΜ; 

–Έχει παγιωθεί η παρουσία του
και φαίνεται να υπάρχει μια δυνα-
μική. Ο λόγος του ΕΛΑΜ έχει κανο-
νικοποιηθεί σε μεγάλο βαθμό από
δηλώσεις και πράξεις άλλων πολι-
τικών δρώντων. Για παράδειγμα, η
ιδέα του συρματοπλέγματος είναι
κάτι που δεν μπορώ να φανταστώ
ότι ένα κόμμα όπως το ΕΛΑΜ θα το
έβλεπε πολύ διαφορετικά από την
κυβέρνηση που το υιοθέτησε, επο-
μένως αυτό σε κάποιο βαθμό νομι-
μοποιεί τις θέσεις του ΕΛΑΜ.
–Έχουν ευθύνη τα παραδοσιακά
κόμματα;

–Ο κίνδυνος πάντα με την Ακρο-
δεξιά είναι τα κυρίαρχα κόμματα
να προσπαθήσουν να παίξουν στο
γήπεδό της, προτάσσοντας το εθνι-
κιστικό χαρτί, νομιμοποιώντας,
όμως, έτσι την προγραμματική της
ατζέντα. 
–Με ποιους ταυτίζεται το ΕΛΑΜ

σε ευρωπαϊκό επίπεδο; Δήλωσαν
ότι το παράδειγμα της Μελόνιτούς
εμπνέει. 

–Το ΕΛΑΜ δεν μπορεί να ξεφύγει
από τις καταβολές του, που είναι η
Χρυσή Αυγή. Προσπαθεί να δείχνει
ότι μοιάζει με εκλογικά πετυχημένα
παραδείγματα της Ευρώπης για να
ξεπλύνει τη διασύνδεσή του με τη
Χρυσή Αυγή, αλλά είναι δύσκολο
και ίσως ένας από τους λόγους που
δεν καταφέρνει να εισπράξει όλη
τη διαμαρτυρία που υπάρχει στο
σύστημα. Είναι δύσκολο να ξεφύγει
από το γεγονός ότι η ηγεσία του
ήταν στον στενό κύκλο της Χρυσής
Αυγής που με δικαστική απόφαση
κρίθηκε ως εγκληματική οργάνωση.
Το γεγονός ότι στήριξαν διαχρονικά,
ακόμη και μετά από σημαντικά εγ-
κλήματα, μια τέτοια οργάνωση πάν-
τα θα περνά και από την κρίση των
ψηφοφόρων. Για αρκετά χρόνια,
ακόμη και μετά τη δολοφονία Φύσ-
σα, το ΕΛΑΜ έμεινε πάρα πολύ κον-

τά στη Χρυσή Αυγή και αποστασιο-
ποιήθηκε μόνο όταν η Χρυσή Αυγή
άρχισε να φθίνει οργανωτικά και
εκλογικά. 
–Αυτή η συμπεριφορά δεν δείχνει
τυχοδιωκτισμό, έλλειψη ηθικών
και πολιτικών αρχών; 

–Εδώ είναι η ευθύνη της κοινω-
νίας των πολιτών, των ΜΜΕ και
όσων έχουν ρόλο, να αναδεικνύουν
το γεγονός ότι το ΕΛΑΜ χρειάστηκε
αρκετά χρόνια να αποστασιοποιηθεί
από μια εγκληματική οργάνωση. 
–Υπάρχουν επιπτώσεις στη δημο-
κρατία από την άνοδο της Ακρο-
δεξιάς;

–Υπάρχουν επιπτώσεις στην ποι-
ότητα της δημοκρατίας, στο επίπεδο
του πολιτικού διαλόγου και στη δυ-
νατότητα μιας κοινωνίας να δια-
βουλεύεται δημοκρατικά για να βρί-
σκει λύσεις σε σύνθετα προβλήματα.
Υπάρχουν επιπτώσεις στην ανοχή
προς την ετερότητα, σε δικαιώματα
μειονοτήτων και ευάλωτων κοινω-

νικών ομάδων. Σε ορισμένες χώρες
προκύπτει πιο άμεση απειλή για τη
δημοκρατία, διότι κάποια από αυτά
τα κόμματα έχουν μια αίσθηση της
δημοκρατίας που δεν συνάδει με
τη φιλελεύθερη δημοκρατία. Αυτό
το είχαμε και στην Ελλάδα, το βίαιο
στοιχείο, η προσπάθεια να πνίξουν
τη διαφορετική φωνή διά της βίας.
Όλα αυτά διαβρώνουν τους δημο-
κρατικούς θεσμούς. 
–Τελευταία έγινε συζήτηση για τη
λεγόμενη θεωρία των δύο άκρων.
Ποια η δική σας άποψη; 

–Δεν ξέρω σε τι βοηθά αυτή η
συζήτηση και αυτή η σύγκριση. Το
ΕΛΑΜ είναι κόμμα, έχει παρουσία
στο Κοινοβούλιο, έχει εκλογική
απήχηση, ενώ το άλλο μέρος δεν
ξέρουμε τι είναι, δεν μπορούμε να
το προσδιορίσουμε. Στην Κύπρο
δεν είναι τόσο εύκολο να εφαρμο-
στεί τέτοια θεωρία. Ποιο είναι το
άλλο άκρο στην Κύπρο; Σε αρκετές
χώρες υπάρχει η εξωκοινοβουλευ-

τική αριστερά, υπάρχει ο αντιεξου-
σιαστικός χώρος, αλλά δεν ξέρω
γιατί πρέπει να προσπαθούμε να
εξομοιώσουμε αυτά τα φαινόμενα.
Το καθένα είναι ξεχωριστό, έχει
διαφορετικές καταβολές και έχει
διαφορετικά αιτήματα στη δημόσια
σφαίρα. 
–Το ΑΚΕΛ μπορεί να χαρακτηριστεί
ως ακροαριστερό κόμμα, όπως
ισχυρίζονται κάποιοι; 

–Το ΑΚΕΛ, επειδή δεν υπάρχει
ουσιαστικός ανταγωνισμός στα αρι-
στερά του πολιτικού φάσματος,
απλώνεται σε ένα αρκετά ευρύ τμή-
μα στα αριστερά του Κέντρου, παίρ-
νει από σοσιαλδημοκρατία και από
ένα τμήμα ριζοσπαστικής Αριστεράς.
Δεν νομίζω οι περισσότεροι πολιτικοί
επιστήμονες να το κατηγοριοποι-
ούσαν ως ακροαριστερό κόμμα. Ένα
κόμμα με εκατό χρόνια ιστορίας
μπορεί να κριθεί από τη διαχρονική
συμβολή του στα δημοκρατικά και
εργατικά θέσμια. 

Υπάρχουν επιπτώσεις στη δημοκρατία από την άνοδο της Ακροδεξιάς 

<<<<<<

Ο λόγος του ΕΛΑΜ έχει
κανονικοποιηθεί σε με-
γάλο βαθμό από δηλώ-
σεις και πράξεις άλλων
πολιτικών δρώντων. 

Η κρίση που υπάρχει
στα κεντροδεξιά του
πολιτικού φάσματος,
δηλαδή η εσωστρέφεια
στον ΔΗΣΥ και η κάμψη
στο ΔΗΚΟ, φαίνεται
να ευνοεί το ΕΛΑΜ. 

Η δημοκρατική επαγρύπνηση της κοινωνίας και της Πολιτείας αποτελεί σε αρκετές περιπτώσεις αντίβαρο στην Ακροδεξιά.   
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Η φαρσοκωμωδία
Τίτλοι τέλους καταγράφονται φιάσκο της
Λάρνακας, καθώς και υποψήφιος δήμαρ-
χος βρέθηκε και ο Ευάγγελος Ευαγγελίδης
μετά τα καμώματά του εξήγγειλε περιφε-
ρειάρχης. Η συζήτηση μέχρι να βρεθεί ο
εκλεκτός υποψήφιος δήμαρχος ανέβασε
την πίεση πολλών. Αρχικά είχαν πιέσει τον
πρώτο σε σταυρούς προτίμησης μέλος του
Πολιτικού Γραφείου, Γιώργο Λυσανδρίδη.
Αν και ο ίδιος ευγενικά αρνήθηκε λόγω
επαγγελματικών υποχρεώσεων, η Πινδά-
ρου θέλησε να το διαρρεύσει την επόμενη
μέρα για να τον δεσμεύσει με κάποιον τρό-
πο. Τη μέθοδο της δέσμευσης επιχείρησε
και με τον Γιώργο Κάρουλλα, με τη διαφο-
ρά ότι εκείνη η πίεση έγινε δημοσίως και
είχε τη μορφή πολιτικού μπούλινγκ, αν όχι
του πολιτικού διασυρμού ενός μέλους της
ηγεσίας. Ο στόχος όπως μαθαίνουμε, εκτός
του να αναγκάσει τον Κάρουλλα να κατέλ-
θει, ήταν και το να στείλει το μήνυμα ότι για
την προαναγγελθείσα ήττα θα είναι όλοι
συνυπεύθυνοι. Η στήλη γνωρίζει πως βολι-
δοσκόπηση έγινε και στον Φίλιππο Χατζη-
ζαχαρία, ενώ δημοσιεύματα θέλουν να βο-
λιδοσκοπείται και ο κοινοβουλευτικός συ-
νεργάτης της Ελένης Σταύρου με τον ίδιο
ωστόσο να το διαψεύδει. 

••••
Ο άχαρος ρόλος
Ο νέος υποψήφιος Μιχάλης Ππεκρής ανα-
λαμβάνει τον άχαρο ρόλο. Άχαρο ρόλο νο-
ουμένου ότι αποτελεί τη δέκατη ίσως επι-
λογή. Μαθαίνουμε πάντως πως έχει πολύ
ισχυρές φιλίες, μεταξύ των οποίων και επι-
χειρηματιών που εμπλέκονται μεταξύ άλ-
λων και με το ποδόσφαιρο. Στόχος όπως
λένε στα πηγαδάκια του ΔΗΣΥ, θα πρέπει
να είναι να μην έρθει τρίτος ο ΔΗΣΥ και κα-
ταϊδρωμένος στη Λάρνακα. Το ίδιο δεν
φαίνεται να πιστεύει και η Αννίτα Δημητρί-
ου, της οποίας τα troll account έχουν ήδη
ξεκινήσει επιθέσεις σε όποιους επικρί-
νουν τους εν λόγω χειρισμούς και υποστη-
ρίζουν πως τελικά θα είναι ντέρμπι με τον
Ανδρέα Βύρα. Προφανώς οι επιχειρηματι-
κές πλάτες είναι μεγάλες. Ίδωμεν. Μετά
την Πάφο και τη Λάρνακα πάντως, αναμέ-
νεται πως το νέο φιάσκο θα εκτυλιχθεί στο
όμορφο και συναγερμικό Παραλίμνι. Η
ηγεσία μιλάει για ενορχηστρωτές αυτής
της ήττας, όμως κάτι μας λέει πως και μό-
νοι τους να παίξουν σε ένα γήπεδο θα κα-
ταφέρουν να σκοτωθούν μεταξύ τους και
να οδηγηθούν στην πλήρη σύγχυση. 

••••
Παιδικά παιχνίδια εξουσίας
Με ενδιαφέρον παρακολούθησε η στήλη
το power game μεταξύ του προέδρου της
Δημοκρατίας και της προέδρου του ΔΗΣΥ
και Βουλής για το ποιος θα σκοράρει επι-

κοινωνιακούς πόντους πάνω στο κουφάρι
της μεταρρύθμισης της Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης. Η Αννίτα Δημητρίου ομολογουμέ-
νως ζήτησε πρώτη σύσκεψη αρχηγών υπό
την παρουσία του υπουργού Εσωτερικών
Κωνσταντίνου Ιωάννου, μετά τις προειδο-
ποιήσεις του για το ενδεχόμενο κατάρρευ-
σης του εγχειρήματος. Ο Νίκος Χριστοδου-
λίδης το αντιλήφθηκε και έσπευσε να συγ-
καλέσει πρώτος το Εθνικό Συμβούλιο.
Ασχέτως αν εδώ και καιρό του ζητούν επι-
τακτικά να τους ενημερώσει για το Κυ-
πριακό. Στην ουσία ο Νίκος Χριστοδουλί-
δης ακολούθησε την αγαπημένη τακτική
της προέδρου της Βουλής. Εκείνη την τα-
κτική όπου βουλευτές καταθέτουν προτά-
σεις και τελικά βγαίνει η ίδια να τους κλέ-
ψει και τη δόξα και την ιδέα. Στην εν λόγω
περίπτωση η Αννίτα Δημητρίου δικαιολο-
γημένα ενοχλήθηκε, όμως, αντί να παρευ-
ρεθεί, επέλεξε να στείλει στη θέση της
τον Νίκο Σύκα για να υποβαθμίσει πλήρως
το θέμα. Η ίδια είχε άλλα πράγματα να κά-
νει, σοβαρότερα από ό,τι φαίνεται, όπως
το να ξεναγήσει στη Βουλή την ποδοσφαι-
ρική ομάδα αποδήμων παιδιών του Σωμα-
τείου Ελευθερία-Παγκύπριος Νέας Υόρ-
κης. Ο καθένας με τις προτεραιότητές του.

••••

Ποιοι δημιουργούν  Φειδίες
Μετά τον Αβέρωφ Νεοφύτου που πήγε σε
podcast του προεκλογικά, τον Αχιλλέα Δη-
μητριάδη που φρόντισε να αναδημοσιεύ-
σει την εξαγγελία υποψηφιότητας του πε-
ριβόητου Υoutuber Φειδία, για να μας πει
κάτι κουφά για τους νέους που εγγράφον-
ται στους εκλογικούς καταλόγους και είτε
ηθελημένα είτε ακούσια να τον στηρίξει,
νέα θαυμάστριά του μας βρήκε. Μιλούμε
για την Ελένη Σταύρου Σύρου, η οποία σε
βίντεο του συγκεκριμένου εξέφρασε την
ελπίδα να εκλεγεί, γιατί χρειαζόμαστε ένα
τέτοιο νέο πρόσωπο στην Ευρωβουλή.
Προηγουμένως τον είχε εκθειάσει ο γνω-
στός νεβερσαρέντερ Χριστόφορος Τορνα-
ρίτης, με τον οποίο, όπως μας ενημέρωσε
ο τελευταίος, μιλούσαν για τρεις ώρες και
η συνομιλία τους θα μπορούσε να διδά-
σκεται άνετα στα σχολεία.

••••
Η κοροϊδία
Η στήλη συμφωνεί πλήρως με τον καλό
συνάδελφο του «Φιλελευθέρου» Ανδρέα
Πιμπίσιη, γύρω από την κοροϊδία στην
οποία μετεξελίχθηκε το briefing του κυ-
βερνητικού εκπροσώπου όπου αντί να
ενημερώνει πολιτικά διαβάζει τις ανακοι-

νώσεις των υπουργείων. Είπαμε ότι το μό-
νο που ενδιαφέρει το Προεδρικό είναι η
εικόνα του, ωστόσο το να αναγκάζονται οι
δημοσιογράφοι να μεταβαίνουν στον Λό-
φο απλώς για να τους διαβάζονται ανακοι-
νώσεις μεταφράζεται και με υποτίμηση
της νοημοσύνης τόσο των δημοσιογράφων
όσο και των πολιτών. 

••••
Το μνημείο του λαϊκισμού
Βραβείο λαϊκισμού και γραφικότητας φαί-
νεται πως επιδιώκει να λάβει ο βουλευτής
του ΔΗΚΟ στην Πάφο Χρύσανθος Σαββί-
δης. Οι γκάφες του ως τώρα είναι αμέτρη-
τες πέραν του ρατσιστικού παραληρήμα-
τος που τον ακολουθεί συχνά. Σήμερα
αποφάσισε να καταθέσει πρόταση νόμου
που αυξάνει το όριο βαθμού ποινής στην
άδεια οδήγησης από τους 12 βαθμούς
στους 20. Όπως μας εξήγησε παρατηρεί-
ται υπέρμετρη συσσώρευση βαθμών ποι-
νής στις άδειες οδήγησης των οδηγών με
αποτέλεσμα να δημιουργείται έντονο κοι-
νωνικό πρόβλημα. Κάποιοι δεν είναι μόνο
λαϊκιστές, αλλά τείνουν να γίνουν και επι-
κίνδυνοι. 

Τα όμορφα χωριά, όμορφα καίγονται

Oταν η πολιτική περιορίζεται σε εγωισμούς, κλέψιμο ιδεών που τις πουλούμε ως δικές μας, παιδικά παιχνίδια και φυσικά πολλή εικόνα.

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ

Κάτι μας λέει πως η καλογυαλισμένη
εικόνα που διακαώς προσπαθούσε να
χτίσει, θα σκάσει σαν χάρτινος πύργος
αποκαλύπτοντας τον βαθύ συντηρητι-
σμό που διακατέχει ακόμα έναν
υπουργό Παιδείας. 

ΑΘΗΝA ΜΙΧΑΗΛIΔΟΥ

Οι δήμοι μου μονόχρωμοι
Αναβλήθηκαν οι εκλογές για την Τοπική
Αυτοδιοίκηση, έγινε της μεταρρύθμισης το
πάνα πανηγύρι. Φτιάχτηκαν δήμοι, συνε-
νώνηθηκαν κοινότητες και στο τέλος πού
φτάσαμε; Να έχουμε κάτι διαφορετικό
από ό,τι αρχικά είχε μελετηθεί. Το κυριό-
τερο; Θα έχουμε δήμους που δεν θα είναι
βιώσιμοι, όπως ο νέος Δήμος Αθηαίνου.
Και έτσι, μετά από λίγο θα πρέπει να με-
ταρρυθμιστεί η μεταρρυθμισμένη Τοπική
Αυτοδιοίκηση. Ωραίο και κυπριακό. Αυτά
συμβαίνουν όταν στο ζύγι μπαίνει το χρώ-
μα των κατοίκων, δηλαδή πόσοι κόκκινοι,
πόσοι μπλε και πόσοι άλλων αποχρώσεων
κατοικούν σε κάθε πόλη, κωμόπολη και
χωριό, άρα να δούμε πώς θα φτιάξουμε
τους δήμους μας… Ρούχα μαζί που πλύθη-
καν η μεταρρύθμιση της Τοπικής Αυτοδιοί-
κησης, αλλά πάλι από το τίποτε, καλή και
αυτή η μεταρρύθμιση. Κλέφτες θα γίνουν
οι διεθνείς οίκοι, δηλαδή;

- - - - - - - - -

Το αλάι-μαλάι
Και μιας και πιάσαμε τα ωραία και κυπρια-
κά, σκέφτηκα ότι θα ταίριαζε και το ότι
διοργανώνουμε ποδοσφαιρικούς αγώνες
χωρίς θεατές και πάλι καταφέρνουμε να
γίνεται το αλάι-μαλάι στους αγωνιστικούς
χώρους. Δηλαδή το επόμενο βήμα θα είναι
να έχουμε ποδοσφαιρικούς αγώνες α λα
προφητεία «Αγίου Παϊσίου», δεν θα γίνον-
ται ματς αλλά θα είναι σαν να γίνονται;
Έχει ενδιαφέρον να δούμε πώς ο αποφα-
σιστικός μας πρόεδρος θα αντιμετωπίσει
και αυτό το πρόβλημα. Θα μπορούσε να
εξαγγείλει μέτρα τύπου, όποιος ποδο-
σφαιριστής δείρει ή εν γένει ασχημονήσει
εναντίον συμπαίκτη του, θα αποβάλλεται
και θα μένει για τιμωρία στα αποδυτήρια,
ώσπου να καταλάβει το λάθος του… Στα

σοβαρά τώρα, κάτι δεν πάει καθόλου καλά,
όπως νομίζω όλοι αντιλαμβανόμαστε όχι
μόνο στα του ποδοσφαίρου, αλλά γενικά
εκεί έξω.

- - - - - - - - -

Κουβέντες του καφενέ
Οι κατηγορίες για το Πανεπιστήμιο Κύ-
πρου από τον βουλευτή της ΔΗΠΑ, Αλέ-
κο Τρυφωνίδη, και η ελαφρότητα με την
οποία εκτοξεύθηκαν είναι ένα ακόμη
ωραίο και κυπριακό. Ακούς ό,τι σου λένε,

πας στην Επιτροπή Παιδείας της Βουλής
και το λες, και καταγγέλλεις και όταν πρέ-
πει να το αποδείξεις αναφέρεις, οι καταγ-
γελίες αφορούσαν πληροφορίες που είχα
από πολλούς πολίτες. Μα, κύριε βουλευ-
τά, ό,τι ακούμε στη στάση δεν το μεταφέ-
ρουμε στο λεωφορείο… Επίσης, ο ρόλος
του βουλευτή δεν είναι να μεταφέρει
«στοιχεία, πληροφορίες και καταγγελίες
των πολιτών στην αρμόδια επιτροπή του
κοινοβουλίου», διότι οι Επιτροπές της
Βουλής δεν είναι το καφενείο της Βουλής.
Θεωρητικά τουλάχιστον σε αυτές γίνονται

συζητήσεις με στοιχεία, με σοβαρότητα
και με υπευθυνότητα. Κι εμείς ακούμε
πολλά, από πολίτες, φαντάζεστε να τα
γράφαμε όλα; 

- - - - - - - - -

Σιγάτε, επιτέλους
Έπεσαν οι εδώ αμύντορες της ελληνικής
Κύπρου να φάνε τον Χρήστο Στυλιανίδη
για τη φράση του για το ότι η «μισή Κύπρος
είναι ήδη τουρκική». Αναρωτιέμαι τι περι-
μένουν να είναι η μισή κατεχόμενη Κύ-

προς; Έχουν επισκεφθεί την παραλία των
Λιβερών; Πήγαν στη Βασίλεια της Κερύ-
νειας; Πέρασαν στα χωριά της Κερύνειας
που βλέπουν προς την Καραμανιά, στον
Παλαιόσοφο, για παράδειγμα, ή στο Κάρμι;
Οδήγησαν από το Τρίκωμο προς την Αμμό-
χωστο; Γιατί αν το έκαναν θα έβλεπαν τι
φέρνει η παρατεταμένη ακινησία στο Κυ-
πριακό. Μίλησαν σοβαρά με Τουρκοκύπρι-
ους για το τι συμβαίνει στα Κατεχόμενα;
Πότε αντέκρουσαν όσα λέγεται πως έβαζε
ως τροφή για σκέψη ο τέως πρόεδρος της
Δημοκρατίας Νίκος Αναστασιάδης, για τα
δύο κράτη; Η ακινησία επιταχύνει τη διά-
βρωση και τη σήψη…

- - - - - - - - -

Ουαί υμίν τοις Φαρισαίοις 
Πριν από μερικές εβδομάδες το ΕΛΑΜ πα-
νηγύριζε για τη δήθεν απόσυρση της αφί-
σας της θεατρικής παράστασης «Ελεύθε-
ροι, πια» της Σάρα Κέιν του ΘΟΚ, σε σκηνο-
θεσία Ευριπίδη Δίκαιου. Πράγμα που φυσι-
κά δεν ήταν έτσι, απλώς είχε λήξει η περίο-
δος ανάρτησής της… Μετά είχαμε την από-
συρση βιβλίου από βιβλιοθήκη νηπιαγω-
γείου μετά από καταγγελίες γονέων με το
«Κίνημα Ενωμένων Κύπριων Κυνηγών» να
πρωτοστατεί… Αντιλαμβάνεστε και σε αυτή
την περίπτωση πως κάτι δεν πάει καθόλου
καλά εκεί έξω. Διαβάστε την εξαιρετική
συνέντευξη του καθηγητή Συγκριτικής Πο-
λιτικής στο Πανεπιστήμιο Κύπρου Αντώνη
Έλληνα, από τον συνάδελφο Ανδρέα Κημή-
τρη (σελ. 10) για να καταλάβετε περισσότε-
ρα. Πάντως, την Αγία Ζώνη με τιμές αρχη-
γού κράτους την υποδεχθήκαμε… ασχέτως
αν ο Χριστός βρήκε «κερματιστάς καθημέ-
νους» και «ποιήσας φραγγέλιον πάντας
εξέβαλεν εκ του ιερού».

- - - - - - - - -

ΑΥΘΟΡΜΗΤΩΣ / Γράφει ο ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ

Οι Επιτροπές της Βουλής δεν είναι το καφενείο της Βουλής. Θεωρητικά τουλάχιστον σε αυτές γίνονται συζητήσεις με στοι-
χεία, με σοβαρότητα και με υπευθυνότητα
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Η Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν
αποφάσισε τελικά να επα-
ναδιεκδικήσει δεύτερη θη-
τεία στην ηγεσία της Κομι-
σιόν. Η Γερμανίδα κοινοτική
αξιωματούχος, με βασικό χα-

ρακτηριστικό τον συγκεντρωτισμό της,
έχοντας μόλις δύο ή δυόμισι* συνεργάτες
στην επιτροπή, προσδοκά να λάβει το πρά-
σινο φως από τους ηγέτες των 27 κρατών-
μελών και την έγκριση της Ευρωβουλής,
προκειμένου να παραμείνει στο τιμόνι της
Κομισιόν. 

Η κα φον ντερ Λάιεν είχε εμπλακεί σε
σκάνδαλο διασπάθισης δημοσίου χρήματος
το 2018, όταν ήταν υπουργός Άμυνας της
Γερμανίας. Το Ομοσπονδιακό Κοινοβούλιο
της χώρας συνέστησε εξεταστική επιτροπή
για την απευθείας ανάθεση υποθέσεων
του ΥΠΑΜ της Γερμανίας σε εταιρεία συμ-
βούλων, η οποία εισέπραξε 200 περίπου
εκατομμύρια ευρώ για υπηρεσίες οι οποίες
θα έπρεπε –αν μη τι άλλο– να είχαν ανατεθεί
στο πλαίσιο ανοικτού διαγωνισμού. Τα

πράγματα έγιναν ακόμη πιο σοβαρά, όταν
διαπιστώθηκε ότι στέλεχος της εταιρείας
των συμβούλων που εισέπραξε τα 200 εκατ.
ευρώ ήταν η Κατρίν Σούντερ, η οποία είχε
οριστεί υφυπουργός Άμυνας το 2014, από
την ίδια τη Φον ντερ Λάιεν. Κι ενώ η εξέταση
του ζητήματος είχε μπει στα βαθιά, διαπι-
στώθηκε ότι τα μηνύματα του κινητού τη-
λεφώνου τής Φον ντερ Λάιεν είχαν διαγρα-
φεί, κατά παράβαση της έρευνας και των
υποδείξεων της εξεταστικής επιτροπής. Οι
Πράσινοι της Γερμανίας διατύπωσαν εν-
τονότατες επικρίσεις, σημειώνοντας ότι
το γερμανικό ΥΠΑΜ έλεγε αρχικά ότι δεν
μπορούσε να βρει το τηλέφωνο της Φον
ντερ Λάιεν, στη συνέχεια ότι βρίσκεται
στο υπουργείο, αλλά ότι τον κωδικό πρό-
σβασης τον γνώριζε μόνο η πρώην υπουρ-
γός, για να οδηγηθούμε σε μια «βολική ομο-
λογία» ότι τα δεδομένα είχαν διαγραφεί… 

Η διαγραφή ωστόσο των μηνυμάτων
φαίνεται να αποτελεί πατέντα της κας Φον
ντερ Λάιεν, η οποία, λίγα χρόνια αργότερα,
ενώ είχε αναλάβει την προεδρία της Κο-

μισιόν και εν μέσω κορωνοϊού, αντάλλασσε
μηνύματα με τον διευθύνοντα σύμβουλο
της Pfizer, Αλμπέρτ Μπουρλά, τα οποία,
όπως εκτιμάται, θα μπορούσαν να παρέχουν
πληροφορίες για συμφωνίες αγοράς εμβο-
λίων, δισεκατομμυρίων ευρώ. Η ευρωπαία
διαμεσολαβήτρια, Έμιλι Ο’ Ράιλι, απέδωσε
ευθύνη στην Κομισιόν για «κακοδιαχείρι-
ση», καθώς δεν παρείχε πρόσβαση στα
μηνύματα της κας Φον ντερ Λάιεν, ως όφει-
λε. Με την Κομισιόν να ισχυρίζεται ότι τα
μηνύματα ενδέχεται να έχουν διαγραφεί,
λόγω της «μικρής διάρκειας και της εφή-
μερης φύσης τους».

Όλως παραδόξως, κανείς από τους ηγέ-
τες των 27 κρατών-μελών δεν άρθρωσε
λέξη για τη διαπιστωμένη «κακοδιαχείριση»
στο ζήτημα των περιέργων μηνυμάτων
Φον ντερ Λάιεν-Μπουρλά, κάτι που ανέ-
λαβαν οι New York Times. Η εφημερίδα
προσέφυγε στο δικαστήριο της Ε.Ε., ζη-
τώντας την καταδίκη της Κομισιόν, υπο-
στηρίζοντας ότι έχει νομική υποχρέωση
να δημοσιοποιήσει όλα τα «περίεργα μη-

νύματα». Προφανώς, οι ηγέτες των 27 κρα-
τών-μελών θεωρούν ως ήσσονος σημασίας
τα μηνύματα Φον ντερ Λάιεν-Μπουρλά,
εν μέσω συμφωνιών δισεκατομμυρίων για
αγορά εμβολίων. Αυτό που προφανώς εν-
διαφέρει τους ισχυρότερους εκ των 27 ηγε-
τών μας είναι να εξασφαλίσουν ότι ο όποιος
πρόεδρος της Κομισιόν είναι «ελαστικός»
στα δικά τους θέλω.

Όπως απέδειξε ότι είναι η Φον ντερ
Λάιεν, δρομολογώντας, κατά παραγγελία
Βερολίνου-Παρισιού, κυρώσεις κατά της
Ρωσίας για τα εγκλήματα στην Ουκρανία,
στα μέτρα των Αμερικανών και ανεξαρ-
τήτως κόστους για την ίδια την Ε.Ε. Ως
επίσης, έπραξε, δρομολογώντας μια νέα
ευρωτουρκική σχέση, χωρίς καμιά διασύν-
δεση με την επίλυση του Κυπριακού, που
υποστηρίζει ότι διεκδικεί ο πρόεδρός μας.
Ομοίως και στο ζήτημα του βέτο, την κα-
τάργηση του οποίου προωθεί η Φον ντερ
Λάιεν, καθιστώντας και τυπικά, τα μικρά
κράτη, έρμαιο των μεγάλων. Αυτή λοιπόν
η ετοιμότητα της Φον ντερ Λάιεν να ικα-

νοποιήσει τους μεγάλους, είναι το «προσόν»
που πιθανόν να την οδηγήσει σε δεύτερη
θητεία. Και αυτό το «προσόν» υπερκαλύπτει
δυστυχώς τα μηνύματα Φον ντερ Λάιεν-
Μπουρλά, εν μέσω κορωνοϊού και αγοράς
εμβολίων, δισεκατομμυρίων ευρώ. 

Έτσι λοιπόν, εάν η Γερμανία και η Γαλλία
θεωρήσουν ότι η Φον ντερ Λάιεν εξακο-
λουθεί να διασφαλίζει τα εθνικά τους συμ-
φέροντα, τότε θα οργανώσουν τον επα-
ναδιορισμό της στο τιμόνι της Κομισιόν
για δεύτερη θητεία, αναγκάζοντας τα μικρά
και μεσαία κυρίως κράτη, να συρθούν στην
ίδια κατεύθυνση. Και μη ρωτήσετε τι θα
κάνει ο πρόεδρός μας. Θεωρείται «δεδο-
μένος». Και προφανώς είναι. 

Σημείωση: Οι κακές γλώσσες λένε ότι η κα
Φον ντερ Λάιεν εμπιστεύεται και ένα τρίτο
συνεργάτη της, μόνο όμως κατά 50%, οπότε
δεν της τον χρεώνουμε ολόκληρο, αλλά μι-
σό. Μην είμαστε άδικοι. 

Οι ηγέτες που μας αξίζουν
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Ας ξεκινήσουμε από το αυταπόδεικτο: αν
ακούσει κανείς την ομιλία του Χρήστου Στυ-
λιανίδη καταλαβαίνει την ουσία της τοπο-
θέτησής του: Η κατοχή, αν συνεχίσουμε με
αυτόν τον χαβά, κινδυνεύουμε να παγιωθεί.
Με την έννοια ότι θα εδραιωθεί η διχοτόμηση

και τότε κάθε ελπίδα για να επανενωθεί η πατρίδα μας θα
χαθεί. «Γιατί ο ελληνισμός δεν έχει άλλα περιθώρια στην
Κύπρο. Η μισή Κύπρος είναι ήδη τουρκική» –αυτό είπε ο
Στυλιανίδης. Όλα τα άλλα είναι εκ του πονηρού. Και καλά
ο δικηγόρος Κρις Τριανταφυλλίδης, ας πούμε ότι παίρνει
συγχωροχάρτι λόγω πληθωρικού ταπεραμέντου (για να το
θέσω όσο πιο κομψά γίνεται). Ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ όμως,
ποια ακριβώς δικαιολογία έχει για τη λαϊκίστικη δήλωση:
«Απαράδεκτος. Δυο φορές απαράδεκτος γιατί είπε ό,τι είπε
στη Βουλή των Ελλήνων». Ή ο υποτίθεται μετριοπαθής
πρώην υπουργός Μιχάλης Χατζηπαντέλα, με ποιες πολιτικές
περγαμηνές παραδίδει πιστοποιητικά πατριωτισμού λέγοντας:
«Τέτοιες αναφορές είναι –το λιγότερο– κατάπτυστες, είτε
με εισαγωγικά, είτε χωρίς εισαγωγικά! Η μισή Κύπρος είναι
κατεχόμενη. Η κυρίαρχη προτεραιότητά μας ήταν, είναι,
και πρέπει να είναι, η απελευθέρωση!».

Αν αυτή η ιστορία δεν ήταν τόσο γελοία, θα ήταν για
κλάματα. Τους εξ Ελλάδος πολιτικούς τύπου Κωνσταντο-
πούλου και Βελόπουλο δεν τους συζητώ. Έχουμε άλλωστε
αρκετούς γραφικούς στο νησί, δεν χρειάζεται να ξοδεύουμε
φαιά ουσία για άλλους. Με τους δικούς μας όμως έχουμε
υποχρέωση να ασχοληθούμε. Κι έχουμε καθήκον οι σκε-
πτόμενοι άνθρωποι να λειτουργήσουμε σαν ανάχωμα στην
τοξικότητα. Ο Χρήστος Στυλιανίδης δεν χρειάζεται συνη-
γόρους υπεράσπισης, γιατί έχει διανύσει τα χιλιόμετρά
του στην πολιτική και ο κόσμος γνωρίζει καλά ποιος είναι.
Αλλά ακόμα κι αν διαφωνεί κάποιος με τις πολιτικές του
επιλογές, δεν νομιμοποιείται να του κολλάει τη ρετσινιά
του προδότη. Είναι θέμα κοινής λογικής και δημοκρατικής
παιδείας. Είκοσι χρόνια μετά το δημοψήφισμα, οφείλουμε
στον τόπο μας να υπερβούμε τον διχασμό. Είναι γνωστό
εξάλλου ότι στο Κυπριακό, εδώ και δεκαετίες, υπάρχουν
δύο σχολές σκέψης. Το «πατριδόμετρο» όμως δεν είναι
ιδιοκτησία κανενός. Αυτό μπορεί να το ξεχνά ο καθένας
που ξεσαλώνει στα social media ή ο κάθε υποψήφιος πο-
λιτευτής, ενώ ψαρεύει ψήφους στα θολά νερά του εθνικισμού.
Ο Νικόλας Παπαδόπουλος όμως δεν δικαιούται να το ξεχνά,
επειδή προσβάλει εκτός από το κόμμα του και τον πολιτικό
μας πολιτισμό.

Υπάρχει όμως και κάτι άλλο, το βασικότερο ίσως αυτής
της θλιβερής ιστορίας: O κανιβαλισμός του Χρήστου Στυ-
λιανίδη αποτελεί μνημείο πολιτικής υποκρισίας. Που δείχνει
ότι μισό αιώνα από εκείνο το τρομακτικό καλοκαίρι δεν
βάλαμε καθόλου μυαλό. Το Κυπριακό βαλτώνει στο πιο
παρατεταμένο αδιέξοδο της ιστορίας του και κάποιοι ανα-
λώνονται σε πατριωτικούς δεκάρικους. Η μισή Κύπρος
έγινε βορά της κατοχικής Τουρκίας και εμείς ακόμα τρώμε
τις σάρκες μας.

Υγ. Κλείνω με κάτι διασκεδαστικό καθώς οι ολοφυρμοί
για την περιβόητη δήλωση «Η μισή Κύπρος είναι ήδη τουρ-
κική» έχουν και την γκροτέσκο τους διάσταση. Έγραψε
λοιπόν ο πρόεδρος του Νομικού Συμβουλίου του ΔΗΣΥ:
«Χρήστο Στυλιανίδη παρακαλώ εξήγησε μου: Σ αυτές τις
fake όπως τις αποκάλεσες στην ομιλία σου στη Βουλή των
Ελλήνων μάχες στην Κύπρο εκείνων που έπεσαν πολε-
μώντας, ο θάνατος ήταν πραγματικός ή ήταν και αυτός
fake; Ντροπή σου ρε –κατά την κυπριακή– και έτσι για να
εξηγούμαστε η μισή Κύπρος δεν είναι τουρκική. Είναι κα-
τεχόμενη από την Τουρκία ως αποτέλεσμα της τουρκικής
εισβολής. Και ούτε η απελευθέρωση της χρυσέ μου δεν
θα είναι fake. Ο μόνος τελικά που είναι fake διότι το παίζεις
πατριώτης με αυτά που λέγεις είσαι εσύ!». Από πού να το
πιάσουμε και πού να το αφήσουμε αλήθεια; Από το «ρε
κατά την κυπριακή» (και κατά την ελληνική πάντως μια
χαρά ισχύει το ρε. Π.χ. «Ρε ξέρεις ποια είμαι εγώ; –κλασικό
σουξέ της Βίσση) ή μέχρι το «χρυσέ μου» που θυμίζει κάτι
μεγαλοαστές τύπου Μαίρη Αρώνη οι οποίες μάλωναν τα
Teddy Boys (Νόμος 4000 περί τεντυμποϊσμού – κλασική
επίσης ταινία του Δαλιανίδη). Όσο για τα μαθήματα φθηνού
πατριωτισμού είναι τόσο καταγέλαστα όσο ακριβώς ακού-
γονται. 

Μνημείο πολιτικής
υποκρισίας
Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

Ερχονται ειδικοί κάνουν μελέτες, τους
πληρώνουμε για να τις εκπονήσουν και
μετά τις γράφουμε στα παλιά μας τα πα-
πούτσια, επειδή για τους φίλτατους βου-
λευτές μας αυτό που προέχει είναι να αν-
ταποκριθούν στα τοπικά, οικονομικά και

διάφορα άλλα συμφέροντα που τους πιέζουν να αλλάξουν
τα φώτα της κάθε μελέτης ώστε να την προσαρμόσουν
στα μέτρα τους, ασχέτως αν αυτό δεν υπηρετεί το
δημόσιο συμφέρον. Και αφού γίνουν όλα αυτά τα «μα-
γειρέματα», τα οποία προφανώς και υπονομεύουν την
επιστημονικότητα και τη χρησιμότητα των μελετών,
ψηφίζεται τελικά ένας μεταρρυθμιστικός νόμος, ο οποίος
είναι τόσο νοθευμένος που υποσκάπτει την ίδια τη με-
ταρρύθμιση για την οποία ψηφίστηκε. Και αφού πανη-
γυρίσουν όλοι οι αυτουργοί της νοθείας του νόμου, ότι
τάχα επήλθε το ευκταίο, όταν φτάσει η ώρα και η στιγμή
να τεθεί σε εφαρμογή, έρχεται ο αρμόδιος υπουργός
και αφήνει να νοηθεί πως έτσι όπως απομακρύνθηκε
το νομοσχέδιο από τις σχετικές μελέτες δεν πρόκειται
να είναι βιώσιμη η μεταρρύθμιση για την οποία ψηφί-
στηκε. Μάλιστα. Αυτός είναι ο τρόπος που λειτουργούν
τα κόμματά μας και όταν έρθει η ώρα να τους απαξιώσει
ο πολίτης διερωτώνται το γιατί.

Γιατί τα γράφω όλα αυτά; Γιατί όπως έχει ήδη διαφανεί
το θέμα της μεταρρύθμισης της τοπικής αυτοδιοίκησης
όχι μόνο δεν ανταποκρίνεται στις εισηγήσεις των με-
λετητών αλλά έχει τόσο πολύ αλλοιωθεί με τις ευλογίες
της Βουλής ώστε μέχρι να βρει τον πραγματικό του
δρόμο και στόχο είναι πολύ πιθανόν να κληθούν οι
πολίτες ακόμη μια φορά να πληρώσουν τα σπασμένα,
είτε με πρακτικές δυσκολίες στην καθημερινότητά
τους, είτε με οικονομικές επιβαρύνσεις. Κι αν αυτή η
θυσία είναι απαραίτητη στο πλαίσιο μιας μεταβατικής
περιόδου αναγκαίας για κάθε μεγάλη μεταρρύθμιση να
το δεχτεί ο πολίτης αλλά εδώ δεν πρόκειται περί αυτού
αλλά για το ότι οι ίδιοι οι αντιπρόσωποί του στη Βουλή
επιλέγουν να λειτουργήσουν εις βάρος του και το μόνο
που φαίνεται να τους ενδιαφέρει επί του παρόντος είναι
οι επερχόμενες εκλογές. Άκουγα τις προάλλες στο
Πρωινό Δρομολόγιο τον δρα Κουταλάκη, σύμβουλο το-
πικής και περιφερειακής ανάπτυξης με έδρα το Βερολίνο,
ο οποίος είχε κληθεί να εκπονήσει μελέτη στην οποία
να προσδιορίσει αναλυτικά πώς θα μπορούσαν να λει-
τουργήσουν κάποια σχήματα υπό συνένωση. Εκπόνησε
τη μελέτη, κατέγραψε αναλυτικά τι χρειάζεται να γίνει,
συνεργάστηκε στενά με τον κ. Πετρίδη ο οποίος, όπως
είπε κυνήγησε και προώθησε όσο κανείς άλλος, τη με-
ταρρύθμιση, όπως επίσης και με ένα μικρό αριθμό δη-
μάρχων που διαδραμάτισαν θετικό ρόλο και μέχρι εκεί.
Μετά προφανώς επακολούθησε το χάος.

Ο ίδιος ο κ. Πετρίδης δήλωσε πρόσφατα πως αυτό
που ψηφίστηκε δεν έχει καμία σχέση με την τολμηρή
μεταρρύθμιση που ο ίδιος επεδίωξε. Σύμφωνα με τον
κ. Κουταλάκη πέρα από τις αλλοιώσεις που δέχτηκε το
νομοσχέδιο, από την ψήφισή του και μετά επακολούθησε
ένα μεγαλοπρεπέστατο κενό στην προετοιμασία των
καινούργιων σχημάτων με αποτέλεσμα να φτάσουμε
στο παραπέντε απροετοίμαστοι και με τις εκλογές να
μεσολαβούν, δυσχεραίνοντας ακόμη περισσότερο την
όλη διαδικασία. Με άλλα λόγια αυτό που συμβαίνει
τώρα είναι δήμαρχοι να κάνουν προεκλογική εκστρατεία
και ταυτόχρονα να συμμετέχουν σε συμβούλια ανα-
διοργάνωσης των καινούργιων δήμων με αποτέλεσμα
να μη γίνεται όπως πρέπει η προετοιμασία.

Το υπουργείο Εσωτερικών έπρεπε μόλις ψηφίστηκε
ο νόμος, επιμένει ο κ. Κουταλάκης, να είχε πιο ενεργό
ρόλο στην προετοιμασία όπως συμβαίνει σε όλες τις
άλλες ευρωπαϊκές χώρες που έκαναν αυτή τη μεταρ-
ρύθμιση, και όχι απλώς υποστηρικτικό. Όπως προχωρεί
η εφαρμογή της εν λόγω μεταρρύθμισης, κατέληξε,
μάλλον οδεύουμε προς αποτυχία παρά επιτυχία. Και
ενώ υπάρχουν πολλά παραδείγματα από τη διεθνή εμ-
πειρία που θα μπορούσαμε κάλλιστα να υιοθετήσουμε,
για ακόμη μια φορά επιλέξαμε να κόψουμε και να ράψουμε
τις μελέτες στα κομματικά μας μέτρα και να πιαστούμε
απροετοίμαστοι. Θα λογοδοτήσει άραγε ποτέ κανείς για
όλα αυτά ή θα τα πάρει όπως τόσα άλλα το ποτάμι;

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Θα λογοδοτήσει
κανείς;

elenixenou11@gmail.com
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Η υποψήφια των Ρεπουμπλικανών για την προεδρία των ΗΠΑ Nikki Haley (πρώην κυβερνήτης της Νό-
τιας Καρολίνας) απευθύνεται σε υποστηρικτές κατά τη διάρκεια μιας εκστρατείας στο Myrtle Beach. 

Την εβδομάδα που πέρασε, ο Νίκος
Αναστασιάδης ζητούσε μέσω του
δικηγόρου του την απόσυρση των
βιβλίων του Μακάριου Δρουσιώτη,
απολογία και αποζημιώσεις. Υπο-
δείκνυε στον συγγραφέα ότι θα

πρέπει να τον φοβίζουν «οι εκ προθέσεως δια-
στρεβλώσεις κειμένων, αντιφατικών και ανα-
ληθών ισχυρισμών και αυτοδιαψεύσεων» και
υπογράμμιζε πως θα καταρριφθούν, «ένα προς
ένα τα κακόβουλα και συκοφαντικά ψεύδη του».

Ήταν μία ανακοίνωση από την οποία ξεχείλιζε
το συναίσθημα, η οργή και η αίσθηση πως ο
Νίκος Αναστασιάδης έφτανε στα όρια της
ανοχής του. Μόνο που «τα κακόβουλα και συ-
κοφαντικά ψεύδη» τα διαπίστωσε παραδόξως
τρία ολόκληρα χρόνια μετά. Για τρία χρόνια
και ενόσω αποσπάσματα των βιβλίων διακι-
νούνταν, εμπεδώνοντας την αντίληψη πως ένα
τεράστιο φαγοπότι είχε στηθεί κατά τη διακυ-
βέρνησή του, με τον ίδιο σε ρόλο πρωταγωνιστή,
αυτός απαγόρευε σχετικές ερωτήσεις και υπο-
βάθμιζε όσα εξέθεταν τον ίδιο και το κράτος.

Παρόμοια έξαρση «ευθιξίας», όμως, δεν έδειξε
έστω και τώρα για όσα αποκαλύπτονταν τα τε-
λευταία πέντε χρόνια γύρω από τη βολιδοσκό-
πηση λύσης δύο κρατών. Λογικά, αν κάτι θα
έπρεπε να θίξει την πολιτική του αξιοπρέπεια,
είναι η καταγγελία ότι επί διακυβέρνησής του
οδήγησε τα πράγματα ένα βήμα πριν από τη
διχοτόμηση. Αντιθέτως, ένα πέπλο σιωπής ακο-
λούθησε εκείνες τις αποκαλύψεις. Ήταν άραγε
ήσσονος σημασίας η φημολογία ότι ο πρόεδρος
συζητούσε δεξιά και αριστερά μία άλλη μορφή
λύσης, που στην ουσία χαρίζει τη μισή πατρίδα
στην Τουρκία; Οι καχύποπτοι θα μπορούσαν
να πουν πως η διαφορά με τα βιβλία του Μα-
κάριου Δρουσιώτη και με τη βολιδοσκόπηση
για λύση δύο κρατών ήταν πως στην πρώτη
περίπτωση περιλαμβάνονται μαρτυρίες ντόπιων
πολιτικών των οποίων η καριέρα εξαρτάται
ακόμα από τον ίδιο και οι οποίες θα μπορούσαν
εύκολα να ανατραπούν. Βιβλία των οποίων τα
στοιχεία θα κριθούν από θεσμούς που ήδη απα-
ξιώνονται από την κοινωνία, είναι ίσως κατα-
δικασμένα. Στην περίπτωση βολιδοσκόπησης
για λύση δύο κρατών εμπλέκονταν ξένοι αξιω-
ματούχοι που θα μπορούσαν εύκολα να αδει-
άσουν τον πρόεδρο, αν επιχειρούσε να το δια-
ψεύσει. 

Όμως το εκπληκτικό είναι πως δέκτες των
νέων ιδεών του Νίκου Αναστασιάδη ήταν και
Κύπριοι πολιτικοί. Επιβεβαιώθηκε, όταν το απο-
κάλυψαν δημοσίως ο πρώην αναπληρωτής πρό-
εδρος της Συμμαχίας Πολιτών, Παναγιώτης
Σαββίδης, και ο Αρχιεπίσκοπος Χρυσόστομος
Β΄. Μαζί με αυτούς και πολιτικοί αρχηγοί προ-

φανώς έγιναν κοινωνοί της πρότασης. Κανένας
δεν είχε την τόλμη να αποκαλύψει τι εκτυλισ-
σόταν στο παρασκήνιο. Όχι για να κερδίσει
αντιπολιτευτικούς πόντους, αλλά για να απο-
τρέψει την προδοσία.

Ο Νικόλας Παπαδόπουλος για παράδειγμα,
δεν άκουσε για τις νέες ιδέες; Ο Νικόλας Πα-
παδόπουλος ο οποίος, υποβαθμίζοντας τη ση-
μασία της περίκλειστης πόλης της Αμμοχώστου
και του αγώνα διάσωσής της, μας προέτρεπε
να μπούμε στο Google Earth για να διαπιστώ-
σουμε πως η περίκλειστη Αμμόχωστος δεν είναι
παρά ένα μέρος του Πρωταρά, μια περιοχή ίση
με την Αλυκή της Λάρνακας. Τη σιωπή επέλεξε
όμως και ο Μαρίνος Σιζόπουλος μπροστά στις
βολιδοσκοπήσεις. Ο Μαρίνος Σιζόπουλος που
όταν υπήρχε κινητικότητα στο Κυπριακό την
υπέσκαπτε, διαρρέοντας δημοσίως τα πρακτικά
του Εθνικού Συμβουλίου.

Και ενώ για το φλερτ με τα δύο κράτη δεν
είπαν λέξη, σήμερα, οι Νικόλας Παπαδόπουλος,
Μαρίνος Σιζόπουλος και το ΕΛΑΜ, θεωρούν
πως τη ζημιά στο Κυπριακό την έκανε ο Χρήστος
Στυλιανίδης, όταν από το βήμα της ελληνικής
Βουλής είπε πως η μισή Κύπρος είναι ήδη τουρ-
κική. Αντέδρασε και ο Μιχάλης Χατζηπαντέλα,
που πρόθυμα δέχτηκε διορισμό από τον Νίκο
Αναστασιάδη μετά τις περιβόητες βολιδοσκο-
πήσεις. Ο Χρήστος Στυλιανίδης έγινε αμέσως
βορά στα χέρια λαϊκιστών στην Ελλάδα. Έγινε
και βορά στα χέρια των λαϊκιστών της Κύπρου. 

Οι σημερινοί επικριτές, όμως, έκλειναν τα
μάτια και το στόμα όταν η τουρκοποίηση επι-
χειρείτο μέσω βολιδοσκοπήσεων. Εκδήλωναν
μόνο την ανησυχία τους κάθε φορά που υπήρχε
η όποια χαραμάδα ελπίδας για λύση. Οι θιασώτες
της πρόταξης και της συνέχισης του στάτους
κβο έσπευσαν να αποδομήσουν τον Χρήστο
Στυλιανίδη χωρίς να ακούσουν την ομιλία του.
Μία ομιλία που προειδοποιούσε για τους κιν-
δύνους της τουρκοποίησης. Μία ομιλία που
τόσο η ίδια όσο και οι ακραίες αντιδράσεις που
προκάλεσε, επιβεβαίωσαν αυτό που πράγματι
συμβαίνει στην Κύπρο: Πως ενόσω το Βαρώσι
χάνεται, η παράνομη ανάπτυξη στο Τρίκωμο
συνεχίζει και τα τετελεσμένα οδηγούν στη δι-
χοτόμηση, κάποιοι για να διατηρήσουν την πο-
λιτική τους καριέρα, παίζουν με τις λέξεις, ανα-
παράγουν συνθήματα και βρίσκουν νέα πρόσωπα
να ρίξουν ως τροφή για τα θηρία. Επιβεβαι-
ώνοντας πως η ύπαρξή τους είναι άρρηκτα συν-
δεδεμένη με fake αγώνες. Fake αγώνες και πα-
τριωτικές κορώνες, αγνοώντας πως στις κρίσιμες
στιγμές του τόπου τους, η σιωπή τους ήταν ως
και εγκληματική.

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Τροφή για τα θηρία 

economidoum@kathimerini.com.cy
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Μ ερικές ημέρες πριν από
την εισβολή μόνον οι Αμε-
ρικανοί πίστευαν ότι θα

γίνει. Η υπόλοιπη Δύση αντιμετώ-
πιζε την εισβολή αφ’ υψηλού. Ηταν
παγιδευμένη στα μηνύματα της
ρωσικής ηγεσίας που προέτρεπαν
τους δυτικούς να προγραμματίσουν
χειμερινές διακοπές στην απέραν-
τη χώρα. Δεν υπήρχε περίπτωση
πολέμου. Κι όμως ο πόλεμος ξέ-
σπασε σαν σήμερα πριν από δύο
χρόνια. Τα στρατεύματα του Πούτιν
προήλαυναν στις αχανείς αγροτικές
εκτάσεις της Ουκρανίας. Μία από
τις πιο αποτελεσματικές πολεμικές
μηχανές του σύγχρονου κόσμου
είχε κινητοποιηθεί για να καταλάβει
την επικράτεια ενός έθνους που
δεν υπήρχε. Κατά τα λεγόμενα του
ηγέτη της Πούτιν.

Το παιχνίδι είχε κριθεί πριν ακό-
μη αρχίσει. Ηταν θέμα μερικών
ημερών για να παραδοθεί η Ου-
κρανία. Κάτι σαν το μπλίτσκριγκ
των στρατευμάτων του Χίτλερ. Η
πολεμική μηχανή αποδείχθηκε
αναποτελεσματική. Είχε να αντι-
μετωπίσει τις ελλείψεις στην τρο-
φοδοσία της, κυρίως όμως τη λυσ-
σαλέα αντίσταση ενός έθνους που
ήταν έτοιμο να θυσιάσει τη ζωή
του για να αποδείξει την ύπαρξή
του. Στο πλευρό του οι δυτικές δη-

μοκρατίες. Η Αμερική, αλλά και η
Ευρώπη που ξυπνούσαν επιτέλους
από τον λήθαργο μιας ειρήνης δε-
καετιών. Ηταν η πρώτη φορά έπει-
τα από δεκαετίες που η Ευρώπη
αντιμετώπιζε μια πολεμική πρό-
κληση στο έδαφός της.

Η Ουκρανία είχε ανάγκη από
στρατιωτική βοήθεια, και η Ευρώπη
είχε ανάγκη από την Ουκρανία. Η
εισβολή την βοήθησε να συνειδη-
τοποιήσει ότι οι δημοκρατίες της
δεν έχουν ανοσία. Παραμένουν
ευάλωτες. Στην άλλη πλευρά του
λόφου το καθεστώς του Πούτιν
μοιάζει να παραμένει ανεπηρέαστο.
Η «στρατιωτική επιχείρηση» των
δύο ημερών αποδείχθηκε πόλεμος
δύο ετών και βλέπουμε. Μπορεί η
ουκρανική αντεπίθεση να βάλτωσε
όμως ο πόλεμος συνεχίζεται.

Η Ουκρανία είναι αντιμέτωπη
με τους οικονομικούς λογαρια-
σμούς των δυτικών δημοκρατιών.
Θα δώσουμε μερικούς ακόμη πυ-
ραύλους στην Ουκρανία, ή τα χρή-
ματα θα πιάσουν περισσότερο
τόπο αν τα διοχετεύσουμε στους
αγρότες μας; Κι αν εκλεγεί ο Τραμπ;
Κι αν στις ευρωεκλογές σαρώσουν
οι αντιευρωπαϊκές δυνάμεις πώς
θα αντιδράσουμε; Υπάρχει περί-
πτωση η Ουκρανία να κερδίσει
τον πόλεμο κατά των εισβολέων

της ή θα αποδειχθεί «αγάπης αγώ-
νας άγονος»; Μήπως ο Ζελένσκι
σέρνει τον πληθυσμό του σε έναν
πόλεμο χαμένο εκ των προτέρων;

Η απάντηση είναι ότι δεν ξέρω.
Μπορεί η Ουκρανία να χάσει τον
πόλεμο; Μπορεί. Δεν μπορώ να
προβλέψω πώς και πότε. Ο τρόπος
όμως που διαχειρίζεται τον πόλεμο
η Ρωσία με παραπέμπει στον προ-
φήτη Οργουελ. Στο «1984» δεν έχει
σημασία ποια από τις μεγάλες δυ-
νάμεις που κυβερνούν τον κόσμο
θα κερδίσει τον πόλεμο. Για την
επικράτεια του Μεγάλου Αδελφού
ο πόλεμος είναι μια φυσιολογική
κατάσταση. Γι’ αυτό και ένα από
τα συνθήματα της Νέο-γλώσσας
είναι ότι ο πόλεμος είναι ειρήνη.
Κι αν ο πόλεμος στην Ουκρανία
διαιωνιζόταν σε πόλεμο χαρακω-
μάτων; Ποιος θα κατέχει την Αβν-
τιίβκα και ποιος θα υπερέχει στο
Ντονμπάς; Ο Μεγάλος Αδελφός
του Οργουελ ήθελε να κρατάει τον
πληθυσμό του σε μια συνεχή εμ-
πόλεμη κατάσταση. Γιατί να μην
είναι αυτή η πολιτική Πούτιν που
θέλει να θριαμβεύσει στις επερ-
χόμενες εκλογές έχοντας εξουδε-
τερώσει τους αντιφρονούντες,
όπως τον Ναβάλνι, ως ηγέτης του
πατριωτικού πολέμου;

Και η Ευρώπη; Μόλις χθες η

υπουργός Εξωτερικών της Γερμα-
νίας δημοσιοποίησε τις ανησυχίες
της. Ενδέχεται η Ρωσία να μας επι-
τεθεί. Η Ρωσία του Πούτιν φοβάται.
Είναι ένα περίκλειστο πολιτικό κα-
θεστώς που φοβάται ακόμη και
τους νεκρούς αντιπάλους του, όπως
τον Ναβάλνι. Ενας αντίπαλος ο
οποίος ανησυχεί για την επιβίωσή
του είναι επικίνδυνος. Και η Ευ-
ρώπη; Τι φοβάται; Φοβάται την
προοπτική της στρατιωτικής σύγ-
κρουσης. Την έχει διαγράψει απ’
τον ορίζοντα της σκέψης της. Την
έχει εξορίσει απ’ την επικράτειά
της. Την έχει στείλει στην Απω
Ανατολή, στη Μεσοποταμία, στο
Ιράκ ή στη Γάζα. Δυσκολεύεται να
την αντιμετωπίσει όταν απειλεί
τη δική της επικράτεια. Την αφύ-
πνισή της, όταν ξεκίνησε η εισβολή
της Ρωσίας στην Ουκρανία, την
διαδέχθηκε η συνήθης αμφιβολία
του «αξίζει τα έξοδα και τον κό-
πο;».

Η απαξίωση του ΝΑΤΟ από τον
υποψήφιο Τραμπ δεν είναι φιλο-
λογική. Δείχνει την προοπτική σε
μιαν Ευρώπη που οφείλει να ανα-
λάβει την ευθύνη της άμυνάς της.
Και μετά τα δύο χρόνια πολέμου
στην Ουκρανία η Ευρώπη οφείλει
να ξέρει απέναντι σε ποιον αντί-
παλο οφείλει να αμυνθεί.

Τι ζητάει ο Πούτιν απ’ τη ζωή μας
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Π ώς αλλάζουν οι καιροί... Αντί
για τις λουτροπόλεις της Ευ-
ρώπης, όπως συνέβαινε κά-

ποτε, πολιτικοί, επιστήμονες, στρα-
τιωτικοί, ακαδημαϊκοί, σχεδιαστές
και σχολιαστές του μέλλοντος συγ-
κεντρώθηκαν στο Νέο Δελχί αυτή
την εβδομάδα για να μιλήσουν για
θέματα που θα μπορούσαν να πε-
ριγραφούν ως «drones, clones and
phones». Από τις νέες μεθόδους
του πολέμου (στην Ουκρανία ή
στη Γάζα), στις προκλήσεις της τε-
χνητής νοημοσύνης και της βιο-
τεχνολογίας στην ξηρά και στη
θάλασσα και τελικώς στη διασυν-
δεσιμότητα, την πρακτική ανάγκη
επικοινωνίας και διασύνδεσης αγο-
ρών και κοινωνιών παντού στον
εύθραυστο πλανήτη μας.

Ο διάδρομος Ινδίας - Μέσης
Ανατολής (IMEC), με την Ελλάδα
ως πύλη εισόδου για την Ευρώπη
και τον Ατλαντικό στη μια πλευρά
και την Ινδία και τον Ειρηνικό από
την άλλη, ήταν το προφανές σημείο
αναφοράς. Ενας δίαυλος που συν-
δέει την Αυστραλία και τις εξαγω-
γικές αγορές της Ιαπωνίας και της
Νότιας Κορέας με τη Μεσόγειο και
τον Ατλαντικό, διασχίζοντας τις
ερήμους της Αραβίας και τη δια-
κεκαυμένη ζώνη της Μέσης Ανα-
τολής, ακούγεται αρκούντως φα-
ραωνικός – και είναι εύλογη η ανη-
συχία για τη βιωσιμότητά του κα-
θώς ο ενδιάμεσος κρίκος που ενώ-
νει τα λιμάνια του Κόλπου με τις
ακτές της Μεσογείου βρίσκεται
στις φλόγες χωρίς πρόδηλη προ-
οπτική επίλυσης. Είναι όμως εξίσου

σαφές ότι, ακόμη κι αν δεν εξελιχθεί
έτσι όπως τον φανταστήκαμε, ο
διάδρομος αυτός υπάρχει εκ των
πραγμάτων. Στα βήματα των θα-
λασσοπόρων και των καραβανιών,
είναι ακόμη και σήμερα η βασική
οδός μετακίνησης του εμπορίου
ανάμεσα στην Ανατολή και τη Δύ-
ση. Επιδίωξή μας σήμερα είναι να
ενώσουμε τα διασπασμένα κομ-
μάτια σε μια ενιαία λεωφόρο, που
θα έχει χώρο για φορτηγά και τρένα
στην ξηρά και εμπορευματοκιβώτια
στη θάλασσα δίπλα σε καλώδια
μεταφοράς ενέργειας, δεδομένα
γνώσης και εμπειρίας, τη διακίνηση
υπηρεσιών σε μια διασυνδεδεμένη
αγορά και τη μετακίνηση ανθρώ-
πων με νόμιμες διαδικασίες μετα-
νάστευσης.

Δίπλα σε αυτή την κανονικό-
τητα παραμένουν και οι ανθρω-
πογενείς απειλές. Η υπαρξιακή
αγωνία της κλιματικής αλλαγής
απαιτεί όχι απλώς συντονισμένες
ενέργειες αντιμετώπισης κατα-
στροφών αλλά και συνεκτικές πο-
λιτικές για την ενίσχυση της αν-
θεκτικότητας των κοινωνιών μας.
Οι προσπάθειες αυτές ξεκινούν
από την ανάγκη για διατροφική
ασφάλεια, την αξιοποίηση του
πλούτου των θαλασσών με τη γα-
λάζια οικονομία, εξασφαλίζοντας
ταυτοχρόνως τη μεγαλύτερη δυ-
νατή προστασία της βιοποικιλό-
τητας, και περιλαμβάνουν την πρά-
σινη μετάβαση σε εναλλακτικές
μορφές ενέργειας. Η λέξη-κλειδί
σε όλα αυτά είναι ασφαλώς η συ-
νεργασία. Και τούτο γιατί οι πα-

ρεμβάσεις που απαιτούνται πη-
γαίνουν στον πυρήνα κάθε οικο-
νομικής και κοινωνικής δραστη-
ριότητας.

Οι πρωτοπόροι στην πραγμα-
τικότητα τιμωρούνται, ενώ το σύ-
στημα έχει τόσο μεγάλη κρίσιμη
μάζα ώστε να επιτρέπει σε έναν
πολύ μεγάλο αριθμό δρώντων να
στηρίζονται στις προσπάθειες των
λίγων, στην κλασική μορφή του
κοινωνικού τζαμπατζή. Είναι αλή-
θεια ότι η εξέλιξη της τεχνολογίας
απαλύνει το βάρος της νεωτερι-
κότητας, καθώς δεν διευκολύνει
απλώς παραδοσιακές λειτουργίες,
τις μεταλλάσσει εκ βάθρων: Τα
τραπεζικά καταστήματα που ποτέ
δεν δημιουργήθηκαν στην Αφρική
παρακάμφθηκαν από τα δίκτυα
της μικροοικονομίας του κινητού
τηλεφώνου. Και αν θέλουμε να εί-
μαστε ειλικρινείς, η μεγαλύτερη
διαφορά είναι ήδη ορατή στον τρό-
πο που κάνουμε πόλεμο στο πεδίο,
όταν φεύγουμε από τις αδυσώπητες
μάχες του κυβερνοχώρου. Οι χρο-
νοβόρες και ενεργοβόρες ναυμα-
χίες, που απαθανατίστηκαν στους
μεγαλειώδεις πίνακες των ευρω-
παϊκών μουσείων, αντικαθίστανται
ήδη από τις μαζικές επιθέσεις δρό-
νων (drones) στη Θάλασσα του
Αζόφ, ενώ μικρότερες χώρες, όπως
η Πορτογαλία, ναυπηγούν ήδη
δρονοφόρα (drone-carriers) που
αναπόφευκτα θα αντικαταστήσουν
τις βαριές, κομψές και τόσο τεχνο-
λογικά εξελιγμένες φρεγάτες, που
μόνο οι μεγαλύτερες πολεμικές
βιομηχανίες μπορούσαν να κατα-

σκευάσουν. Η εκ βάθρων αλλαγή
αποτυπώνεται ήδη στον αμυντικό
σχεδιασμό και ιδίως στα δημιουρ-
γούμενα δίκτυα αμυντικής παρα-
γωγής, με προεξάρχουσα την ευ-
ρωπαϊκή αμυντική αγορά, που βλέ-
πει ήδη τις παραδοσιακές της
ασφάλειες να απομακρύνονται
στην άλλη όχθη του Ατλαντικού.

Ολα τούτα αρθρώνονται ευκο-
λότερα σε μια σύναξη σοφών παρά
μετατρέπονται σε εφικτές πολιτικές
και καθημερινές πράξεις. Και το
μεγάλο ερώτημα φυσικά είναι ποιος
πληρώνει για όλα αυτά. Τα τρακτέρ
στην καρδιά των μεγαλουπόλεων
και η αντίδραση στην τόσο ανα-
γκαία κλιματική μετάβαση κατα-
δεικνύουν και αναδεικνύουν τόσο
το έλλειμμα χρηματοδότησης, από
κεφάλαια που δεν είναι αυτονόητο
ότι υπάρχουν αλλά πάντως πρέπει
να δημιουργηθούν, όσο και την
έλλειψη βάθους στην ικανότητα
απορρόφησης των αλλαγών από
τις κοινωνίες μας και ετοιμότητας
για αντίδραση από τις ηγεσίες μας.

Εφυγα νωρίς από τις συζητήσεις
για να μετάσχω στη δεύτερη μέρα
εορτασμών ενός τριήμερου παρα-
δοσιακού γάμου. Και εκεί μέσα σε
πολύχρωμα μετάξια, λουλούδια
και αρώματα, υπέροχα κεντημένες
κούρτα και εντυπωσιακά περίτεχνα
κοσμήματα, η ζωή συνεχίζεται...

Η κ. Μαρία Γαβουνέλη είναι καθηγήτρια
Διεθνούς Δικαίου στη Νομική Σχολή του
Εθνικού και Καποδιστριακού Πανεπι-
στημίου Αθηνών και γενική διευθύντρια
του ΕΛΙΑΜΕΠ.

Τι συζητάει ο κόσμος: περί δρόνων, κλώνων και τηλεφώνων
Της ΜΑΡΙΑΣ ΓΑΒΟΥΝΕΛΗ   

Γιατί μας καίει
η Αίγυπτος

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Αν ρωτήσετε κάποι-
ον Ευρωπαίο αξιω-
ματούχο που ειδι-
κεύεται σε θέματα
ασφαλείας «τι είναι
αυτό που σας κρα-

τάει ξύπνιο τη νύχτα;», είναι πολύ
πιθανό να σας απαντήσει: «Η Αί-
γυπτος». Η κρίση στη Μέση Ανα-
τολή απειλεί πράγματι τη σταθε-
ρότητα του πιο σημαντικού αρα-
βικού κράτους. Και όλοι γνωρίζουν
ότι αν για κάποιον λόγο η Αίγυπτος
καταρρεύσει, η κρίση που θα ξε-
σπάσει δεν θα αφορά μόνο την
Ελλάδα ή την Ιταλία, αλλά όλη
την Ευρώπη.

Η Αίγυπτος φιλοξενεί ήδη μισό
εκατομμύριο πρόσφυγες από χώ-
ρες όπως το Σουδάν. Ο Ισραηλινός
πρωθυπουργός απειλεί τώρα ότι
θα επιτεθεί στη Ράφα, γεγονός
που σημαίνει ότι ο παλαιστινιακός
πληθυσμός θα αναγκαστεί να πε-
ράσει στην Αίγυπτο για να επι-
βιώσει. Το Κάιρο έχει προειδο-
ποιήσει ότι κάτι τέτοιο αποτελεί
πραγματική κόκκινη γραμμή και
θα ανατρέψει το στάτους κβο δε-
καετιών στις σχέσεις Αιγύπτου
- Ισραήλ. Αμερικανοί και Ευρω-
παίοι αξιωματούχοι προειδοποι-
ούν τον Νετανιάχου ότι ένα τέτοιο
σενάριο θα αποσταθεροποιήσει
όλη την περιοχή, αλλά η πρό-
σφατη εμπειρία έχει δείξει ότι ο
Ισραηλινός ηγέτης δεν τους
ακούει και νοιάζεται μόνο για
την προσωπική του επιβίωση.
Αν ο τελικός του στόχος είναι η
εκκαθάριση των Παλαιστινίων
από τη Γάζα και να κερδίσει ξανά
τις εκλογές, δεν θα σκεφθεί πολύ
τις γεωπολιτικές επιπτώσεις των
αποφάσεών του.

Η Αίγυπτος πιέζεται όμως
ασφυκτικά. Η απώλεια εσόδων
από την παράκαμψη του Σουέζ
από τη διεθνή ναυτιλία και οι δια-
κοπές στην παροχή φυσικού αε-
ρίου από το Ισραήλ έχουν δημι-

ουργήσει τεράστιο οικονομικό
πρόβλημα. Το ίδιο και η μείωση
στις αφίξεις τουριστών, λόγω της
ανησυχίας για πιθανά τρομοκρα-
τικά χτυπήματα εναντίον Δυτικών
επισκεπτών.

Οι δυτικές κυβερνήσεις θέλουν
τον πρόεδρο Σίσι στην εξουσία
και σίγουρα δεν θέλουν μια κοι-
νωνική έκρηξη που θα οδηγούσε
στο χάος, σε ανεξέλεγκτες μετα-
ναστευτικές ροές και στη δημι-
ουργία μιας ακόμη μαύρης τρύπας
(πέραν της Λιβύης) στην περιοχή.
Οσο όμως βρίσκεται σε πλήρη
εξέλιξη η τραγωδία της Γάζας, οι
Αιγύπτιοι ριζοσπαστικοποιούνται.
Ο κίνδυνος αναζωπύρωσης της
τρομοκρατίας, αλλά και ενός ακραί-
ου ισλαμικού πολιτικού κινήματος,
παραμονεύει. Ενας βασικός λόγος
που ο Σίσι δεν θέλει –όσο κυνικό
κι αν ακούγεται– Παλαιστίνιους
πρόσφυγες στη χερσόνησο του
Σινά είναι γιατί φοβάται ότι θα
μετακομίσει εκεί η Χαμάς, δημι-
ουργώντας πρόβλημα στον ίδιο.

Η Αίγυπτος έχει αποδείξει ότι
παρά τα τεράστια και χαοτικά της
προβλήματα φτάνει συχνά στο
χείλος του γκρεμού, αλλά κάπως
καταφέρνει να επιβιώνει. Τόσο η
Δύση όσο και το Ισραήλ αντιλαμ-
βάνονταν παραδοσιακά το ειδικό
της πολιτικό και ιστορικό βάρος
και έκαναν ό,τι μπορούσαν για
να «μην πέσει».

Αν όμως πέσει, λόγω των δικών
τους χειρισμών, θα πρόκειται για
ένα εφιαλτικό σενάριο. Οπως έλεγε
ένας από τους Ευρωπαίους αξιω-
ματούχους που... δεν κοιμούνται
ήσυχα τα βράδια λόγω ακριβώς
της Αιγύπτου, «αν η χώρα αυτή
καταρρεύσει, να είστε βέβαιοι ότι,
όσο παράδοξο ή απάνθρωπο κι
αν ακούγεται, θα υπάρχει ένας
μεγάλος και ισχυρός ευρωπαϊκός
στόλος στη Μεσόγειο για να ανα-
χαιτίζει ένα ανεξέλεγκτο ανθρώ-
πινο ποτάμι προσφύγων».

Η απόφαση των
ΗΠΑ να θέσουν «βέ-
το» την περασμένη
Τρίτη σε σχέδιο ψη-
φίσματος που είχαν
καταθέσει αραβικές

χώρες στο Συμβούλιο Ασφαλείας
του ΟΗΕ για «άμεση εκεχειρία
στη Γάζα» δεν εξέπληξε. Και ήταν
οι Ηνωμένες Πολιτείες η μόνη
χώρα του 15μελούς Συμβουλίου
Ασφαλείας –πέντε μονίμων και
άλλων δέκα με διετή θητεία– που
καταψήφισε την πρόταση των
αραβικών χωρών.

Αλλά μία χώρα ηγέτιδα του
Ελευθέρου Κόσμου οφείλει να
έχει εξοικειωθεί με την ιδέα πως
θα υπάρχουν περιπτώσεις που
πρέπει, έστω και μόνη, να υπε-
ρασπισθεί τα μείζονα στρατηγικά
συμφέροντα της Δύσεως, όπως
αυτή τα εννοεί και τα ορίζει.

Και εάν κάποια κράτη αραβικά,
σύμμαχοι της Ουάσιγκτον, επίσης
ανησυχούν για την ασφάλεια και
τη σταθερότητά τους, λόγω των
στρατιωτικών υπερβασιών της
κυβερνήσεως του Μπέντζαμιν
Νετανιάχου στη Γάζα, αυτό είναι
ένα θέμα με το οποίο θα ασχολη-
θεί αργότερα ο όποιος πρόεδρος
των ΗΠΑ. Οταν θα έχει συντριβεί
η Χαμάς. Ασχέτως του όποιου κό-
στους σε ανθρώπινες ζωές αμάχων
Παλαιστινίων. Κάποιοι θα υπο-
στηρίξουν πως είναι και το ζήτημα
των επικείμενων προεδρικών
εκλογών στις ΗΠΑ τον Νοέμβριο,
με ό,τι συνεπάγεται το γεγονός.

Η υποστήριξη του αραβικού
ψηφίσματος από τη Γαλλία εν-
τάσσεται στο πλαίσιο των ελα-
φρών διαφοροποιήσεων των Πα-
ρισίων από την Ουάσιγκτον. Εκ-
πληξη, ωστόσο, προκάλεσε η απο-
χή του Ηνωμένου Βασιλείου.

Μόνον που την προηγουμένη
των διαδραματισθέντων στον
ΟΗΕ, ο πρίγκιπας της Ουαλλίας
Ουίλιαμ και διάδοχος του βρετα-
νικού θρόνου, προέβη –ασθε-
νούντος του πατρός του– σε μία

δήλωση για το Παλαιστινιακό.
«Ανησυχώ βαθύτατα για το τρο-
μακτικό κόστος σε ανθρώπινες
ζωές του πολέμου στη Μέση Ανα-
τολή, από την τρομοκρατική επί-
θεση της Χαμάς στις 7 Οκτωβρίου.
Εχουν σκοτωθεί πάρα πολλοί.
Οπως και άλλοι, θα ήθελα να τε-
λειώσει αυτός ο πόλεμος όσο το
δυνατόν ταχύτερα», είπε ο πρίγ-
κιπας διάδοχος.

Η δήλωση του Ουίλιαμ τελού-
σε εν γνώσει του Φόρεϊν Οφις,
ενώ η Ντάουνινγκ Στριτ χαρα-
κτήριζε «μετρημένη» την έκκλη-
ση του διαδόχου για τέλος της
συγκρούσεως, τονίζοντας πως
είναι σύμφωνη με την πολιτική
της κυβερνήσεως του Ηνωμένου
Βασιλείου.

Συντηρητικοί βουλευτές και
σχολιογράφοι επέκριναν με δρι-
μύτητα την τοποθέτηση του πρίγ-
κιπα ως «επικίνδυνη παρέκκλιση»
από την τακτική μη αναμείξεως
του Στέμματος στην πολιτική.
Αντιθέτως, ο Μεγάλος Ραββίνος
σερ Εφραίμ Μίρβις συμφώνησε
με τη δήλωση «συμπόνιας» του
Ουίλιαμ για τις ανθρώπινες απώ-
λειες.

Δεν είναι φυσικά πρώτη φορά
που το Στέμμα τοποθετείτο δια-
κριτικά ακόμη και σε θέματα πο-
λιτικής σε αυτήν τη χώρα. Οταν
το 1926 η συντηρητική κυβέρ-
νηση του κόμη Μπάλντουιν απο-
φάσισε να περικόψει περαιτέρω
τους μισθούς των ανθρακωρύχων,
προκαλώντας τη μεγαλύτερη
απεργία 1,7 εκατομμυρίων, που
απειλούσε με παράλυση τη χώρα,
ο βασιλεύς Γεώργιος Ε΄ είχε δη-
λώσει: «Προσπαθήστε να ζήσετε
με το μεροκάματό τους και στη
συνέχεια να τους κρίνετε».

Και εν πάση περιπτώσει, η δή-
λωση του Ουίλιαμ δεν αποτέλεσε
πολιτική παρέμβαση. Εκλογές
όμως επίκεινται στη Βρετανία και
το ενδεχόμενο μιας ήττας των
Συντηρητικών είναι αιτία νευρι-
κότητος.

Γάζα και Δύση
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΑΝΔΡΕΑ ΠΕΤΡΟΥΛΑΚΗ, apetroulakis@kathimerini.gr
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Μαρία Άνχελα Ολγκίν
Κουεγιάρ, προσωπική
απεσταλμένη του γ.γ.
των Η.Ε. Γραπτή δήλω-
ση στις 16/2: «Σε συμ-
μόρφωση με την εντο-

λή του γ.γ., έκανα ένα πολύ ικανο-
ποιητικό πρώτο ταξίδι στο νησί. Ο
στόχος ήταν να κάνουμε την πρώτη
επαφή με τους E/κ και Τ/κ ηγέτες και
να ακούσουμε παράγοντες της κοι-
νωνίας των πολιτών. Οι διαφορετικές
οπτικές γωνίες έχουν εμπλουτίσει
την κατανόησή μου για την πολυπλο-
κότητα της κατάστασης». Και μόνο
που πήρε την πρωτοβουλία να κάνει
τη δήλωση, αξίζει. Θα μπορούσε να
περιμένει κάποιο άλλο «ορόσημο».
Μίλησε ως Κολομβιανή πολιτικός.
Ένα από τα «μυστικά» τής επίλυσης
του Κολομβιανού (52 χρόνια πόλεμος
ανάμεσα στις κυβερνητικές δυνάμεις
και το FARC) ήταν η επιτυχημένη
«διαχείριση» της κοινής γνώμης, ώστε
να γνωρίζει τα ζητήματα, να μετέχει
στις δυσκολίες, να μετέχει στους στό-
χους. Όταν οι (Κολομβιανοί) διαπραγ-
ματευτές συμφωνούσαν πάνω σε ένα
κεφάλαιο, ενημέρωναν την κοινή
γνώμη, τα συμφωνημένα κεφάλαια
γίνονταν κτήμα των πολλών. Ύστερα
οι διαπραγματευτές έλεγαν: «Κλείσαμε
το ένα κεφάλαιο, πάμε στο επόμενο
με την κοινή γνώμη μαζί μας».

Απόσπασμα από τη δήλωση: «Θα
επιστρέψω στην Κύπρο όπου ελπίζω
να συναντηθώ με ηγέτες πολιτικών
κομμάτων, εκπροσώπους κοινωνικών
τομέων, εμπορικών επιμελητηρίων
και οικονομικών τομέων, εκτός από
την εκ νέου συνομιλία με Ε/κ και Τ/κ
ηγέτες».

Άνοιγμα στους κοινωνικούς εταί-

ρους, στα κόμματα, στην κοινωνία
των πολιτών, στις δυνάμεις της οικο-
νομίας. Μυστικό της Κολομβιανής
στρατηγικής της επιτυχίας: μέσα στο
παιχνίδι αυτοί που είχαν να πουν τα
πιο πολλά: θύματα των συγκρούσεων,
συγγενείς των εξαφανισθέντων, γυ-
ναίκες, νεολαία, ύστερα Πάπας Φραγ-
κίσκος, Μπαν Κι Μουν... 

Απόσπασμα από τη δήλωση:
«Όπως σε κάθε σύγκρουση είναι φυ-
σικό, τα χαρτιά μπαίνουν στο τραπέζι». 

Βέβαια, τα βήματα γύρω γύρω
έχουν ως στόχο να βοηθήσουν στην
κατάληξη στον πυρήνα: στους υπεύ-
θυνους στη λήψη αποφάσεων, αυτοί
βγάζουν τα χαρτιά στο τραπέζι. 

Απόσπασμα από τη δήλωση: «Το
επίπεδο της απογοήτευσης που νιώ-
θουν πολλοί, που συσσωρεύτηκε μετά
από πολλές προσπάθειες διαπραγμά-
τευσης είναι απολύτως κατανοητό,
επομένως είναι ζωτικής σημασίας να
οικοδομηθεί εμπιστοσύνη, η οποία
λείπει σοβαρά, ως βασική προϋπόθεση
για την οικοδόμηση ενός μέλλοντος».

Το κύριο μέρος της δήλωσής της:
«Λείπει σοβαρά η εμπιστοσύνη», η
οικοδόμησή της, η βασική κατεύθυνση
στη δουλειά της. Ε. Τατάρ: «Γνωρίζετε
ότι στις 27/02/20 είπα ότι πιστεύω
ειλικρινά ότι το πλαίσιο Γκουτέρες
μάς αναγκάζει να χάσουμε πολλά .
Τώρα λέω ότι δεν λειτουργεί η ΔΔΟ,
ζητώ περισσότερες αποστάσεις, πρώτα
η κυριαρχική ισότητα». Ο Ν. Χριστο-
δουλίδης, αφού πρώτα δήλωσε ότι
δεν μου αρέσουν δύο από τα έξι σημεία
του πλαισίου Α. Γκουτέρες, δήλωσε
στις 3/2 «θα μας βοηθήσετε στον μο-
ναδικό στόχο που έχουμε, να επα-
ναρχίσουν οι συνομιλίες από εκεί που
έμειναν στο Κραν Μοντάνα». 

Την ίδια περίοδο, η μεγάλη εικόνα.
Η μια διπλωματία, ασχολείται με την
κάμερα στο «Σπίτι της Μαρίας». Η
άλλη, κάνει άλλα πράγματα. Ο εκπρό-
σωπος Τύπου του τουρκικού ΥΠΕΞ
Οντζού Κετσελί ανακοίνωσε την διε-
ξαγωγή του «Διπλωματικού Φόρουμ
της Αττάλειας» στις αρχές Μαρτίου
υπό τον τίτλο «Προωθώντας τη δι-
πλωματία σε ταραγμένους καιρούς».
Έχουν επιβεβαιώσει τη συμμετοχή
τους 21 ηγέτες κρατών και κυβερνή-
σεων, 59 υπουργοί εξωτερικών με το
συνολικό αριθμό των συμμετοχών να
φτάνει στις 4 χιλιάδες», (Πηγή: Hur-
riyet, 15/2). Ο ΥΠΕΞ της Τουρκίας Χα-
κάν Φιντάν που διορίστηκε στη θέση
αυτή τον Ιούνιο του 2023 μέχρι τις
30/12/23, πραγματοποίησε 136 συ-
ναντήσεις με ομολόγους του από 72
χώρες»,(Πηγή: πρακτορείο ειδήσεων
«Anadolou»). 

Οι δυνατότητες κάθε διπλωματικής
δράσης συνδέονται με τα μεγέθη και
τους στόχους που θέτει κάθε χώρα.
Η Κύπρος προφανώς δεν μπορεί να
παίξει σε αυτά τα επίπεδα. Το μόνο
πεδίο στο οποίο η Κύπρος έχει ση-
μαντικά πλεονεκτήματα είναι μόνο
το ευρωπαϊκό. Η Κύπρος είναι κρά-
τος-μέλος, η Τουρκία ενδιαφέρεται
να επαναπρογραμματίσει τις σχέσεις
της με την Ε.Ε. Δύο τρόποι υπάρχουν
για να τύχει διαχείρισης το ζήτημα. 

Ο ένας είναι να μπλοκάρουμε την
ευρωτουρκική σχέση. Απειλή με βέτο.
Εντολή στον ΥΠΕΞ Κ. Κόμπο να μπλο-
κάρει τη συμμετοχή Φιντάν στην ει-
δική σύνοδο των ΥΠΕΞ της Ε.Ε. στην
οποία θα γινόταν συζήτηση για το
μέλλον των ευρωτουρκικών σχέσεων.
Με «απειλές» του τύπου «έχω την
Τουρκία στο χέρι» αφού ενδιαφέρεται

για πρόοδο στο κεφάλαιο «Τελωνειακή
Ένωση» (Τ.Ε.). Αυτός ο τρόπος συγ-
κρούεται πρώτα από όλα με την ίδια
την κοινοτική μέθοδο επίλυσης προ-
βλημάτων –αμοιβαίως, επωφελείς
συμφωνίες. Άρα πρώτα η ίδια η Ε.Ε.
αντιτίθεται στις κυπριακές συνήθειες
που εισήγαγε ο Τ. Παπαδόπουλος –
και που απέτυχαν πανηγυρικά όπως
μιλούν από μόνα τους τα 62 βέτο που
έλεγε και (δεν) άσκησε. Αυτά που σή-
μερα επαναλαμβάνει με διάφορες πα-
ραλλαγές τους ο νυν Ε/κ ηγέτης. 

Ο άλλος τρόπος είναι η περιήγηση
στον χώρο της διπλωματικής δρα-
στηριότητας της Άγκυρας με το πιο
απλό συμπέρασμα: ότι η Κύπρος έχει
μόνο ένα χαρτί στον χώρο άσκησης
της πραγματικής πολιτικής, τη συμ-
μετοχή της στην Ε.Ε. Διασύνδεση πά-
νω σε αμοιβαία οφέλη: Κυπριακό,
ανανέωση της ευρωτουρκικής σχέσης.
Αν η Λευκωσία κάψει το χαρτί αυτό,
απλώς δεν έχει άλλο. Κατά συνέπεια,
η απόρριψη από τον Ν. Χριστοδουλίδη
της εισήγησης της Μαρία Άνχελα
Ολγκίν να «έχει» κάτι στο χέρι για να
πάει στην Άγκυρα με χαρτιά στα ευ-
ρωτουρκικά, προοιωνίζει συμπεριφο-
ρές ανάλογες με τα παλιά, αυτές που
οδηγούν σε νέο, ακόμα πιο πολύπλοκο,
αδιέξοδο. Τα ευρωτουρκικά (όπως
Τ.Ε., βίζα), δεν ενδιαφέρουν τον μο-
νοθεματικό Ε. Τατάρ, ενδιαφέρουν
όμως τη χώρα που έχει ζωτικής ση-
μασίας συμφέροντα και η οποία μπορεί
να πείσει τον νυν Τ/κ ηγέτη πολύ πιο
εύκολα από ό,τι έπεισε τον Ρ. Ντεν-
κτάς. Κατά συνέπεια, αυτή η διασύν-
δεση είναι το κλειδί για να ανοίξουν
όλα τα ουσιώδη.

Τα μυστικά της Κολομβίας
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Μέλος της Παλαιστινιακής Πολιτικής Άμυνας αναζητεί νεκρούς και επιζώντες ανάμεσα στα συντρίμμια ενός κατεστραμμένου σπιτιού μετά από ισραηλινή αεροπορική
επιδρομή στο Deir Al Balah, νότια της Λωρίδας της Γάζας.
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«Οφείλω να απαντήσω ως Έλληνας της
Κύπρου και μάλιστα με στοιχεία. Και δίχως
διάθεση αντιδικίας. Πρώτον, επειδή γρά-
φηκαν και ακούστηκαν πολλά ότι υπήρξε
κυπριακή υποψηφιότητα για τη θέση του
γ.γ. του Διεθνούς Ναυτικού Οργανισμού

ΙΜΟ. Επικαλούμαι τη δήλωση του κ. Χριστοδουλίδη που
ξεκαθάρισε ότι δεν υπήρξε ποτέ τέτοια υποψηφιότητα.
Ποτέ για τον χειρισμό που έκανε η ελληνική κυβέρνηση
δεν υπήρξε καμία διαφωνία εκ μέρους της κυπριακής
προεδρίας. Μιλάμε για μάχες του ελληνισμού. Είχα την
τύχη να είμαι κυβερνητικός εκπρόσωπος σε μια περίοδο
και βοήθησα όπου ο ελληνισμός έδωσε τη μεγαλύτερη
μάχη για την ένταξη της Κύπρου στην Ε.Ε. Υπήρξε από-
λυτη αρμονία σε όλες τις ενέργειες. Εάν κάποιοι υπονοούν
άλλου τύπου μάχης, όπως οι μάχες που έδωσε η χούντα
και χάθηκε η μισή Κύπρος τότε είμαι εναντίον. Γιατί
μεγάλωσα στην πράσινη γραμμή και ξέρω τι σημαίνει
οι μάχες να δίνονται απλά και μόνο ως μάχες fake. Γιατί
ο ελληνισμός δεν έχει άλλα περιθώρια στην Κύπρο. Η
μισή Κύπρος είναι ήδη τουρκική» ήταν η δήλωση του
Κύπριου υπουργού Ναυτιλίας της Ελλάδας, Χρήστου
Στυλιανίδη, που προκάλεσε τις αντιδράσεις Ελλαδιτών
και Κύπριων πολιτικών για το αν η Κύπρος είναι τουρκική. 

Αντιδράσεις υπερβολικές από την ελληνική αντιπο-
λίτευση, και πέρα για πέ-
ρα υποκριτικές από μια
μερίδα Ελληνοκύπριων,
δεξιών (ΔΗΣΥ και ΔΗΚΟ),
πολιτικών που παράφρα-
σαν ουσιαστικά το νόημα
της δήλωσης για να του
αποδώσουν το «η Κύπρος
τούρκεψε» –ενώ όποιος
αντιλαμβάνεται στοιχει-
ωδώς το περιεχόμενο και
το πλαίσιο της δήλωσης
και γνωρίζει την ελληνική

γλώσσα αντιλαμβάνεται πως ο κ. Στυλιανίδης έδινε
έμφαση στην απώλεια, μετά από 50 χρόνια, του κατε-
χόμενου βορείου μέρους της πατρίδας μας στην απουσία
εξεύρεση λύσης του Κυπριακού. 

Μιας πραγματικότητας που συμβαίνει επί του πεδίου
με τη δημογραφική αλλοίωση, την εξαρτητική σχέση
των Τουρκοκυπρίων από την Τουρκία και την αναβάθμιση
της παρουσίας της τελευταίας σε κάθε έκφανση της πο-
λιτικής, κοινωνικής και οικονομικής σύνθεσης εντός
της τουρκοκυπριακής κοινότητας. Ωστόσο, ιδίως από
το βήμα της Βουλής των Ελλήνων, ο κ. Στυλιανίδης θα
μπορούσε να το θέσει καλύτερα. Δεδομένης και της
άγνοιας τού μέσου Ελλαδίτη πολίτη για το Κυπριακό
αλλά και του μέσου πολιτικού στη χώρα που αντιμετωπίζει
την Κύπρο και το Κυπριακό υπό το πρίσμα συναισθη-
ματισμών, συνθημάτων και του διαχρονικού πλέγματος
ενοχών που προκύπτουν από την τραυματική εμπειρία,
για τον ελληνισμό συνολικά, της κυπριακής τραγωδίας
του 1974. Ο κ. Στυλιανίδης θα μπορούσε να βάλει και
τον αστερίσκο των Τουρκοκυπρίων και να προσθέσει
για το «η μισή Κύπρος είναι ήδη τουρκική», πέραν των
προφανών για τη χούντα και τις ψεύτικες μάχες, διαφόρων
υποκριτών, να ρωτήσουν –ιδίως στην Ελλάδα– επί
τούτου τους Τουρκοκύπριους. Προφανώς γιατί στην
Κύπρο αγνοούμε τους Τουρκοκύπριους ως συστατικό
του προβλήματος και εταίρους στη λύση του Κυπριακού.
Φανταστείτε την αντίληψη που έχουν στην Ελλάδα και
δη μεταξύ των πολιτικών –που στην πλειοψηφία τους
δεν γνωρίζουν την πολυπλοκότητα του Κυπριακού. 

Μισό αιώνα μετά το ’74, η μισή Κύπρος είναι ήδη,
δυνητικά, τουρκική. Θα τουρκέψει όμως μόνο χωρίς δι-
ευθέτηση του Κυπριακού. Ωστόσο, δεν πρέπει –είτε
είσαι ο Στυλιανίδης, είτε είσαι ένας πιο συντηρητικός
πολιτικός– να θεωρείς δεδομένο ότι αυτό είναι και η έκ-
βαση και να χαρίζεις κάτι τέτοιο σε ένα δημόσιο διάλογο
όπου κάποιοι υποκριτικά καραδοκούν στη γωνία για να
κάνουν την τρίχα τριχιά και όπου ο διάλογος για το τι
πραγματικά θέλουμε –πρώτα εμείς ως Ελληνοκύπριοι–
στο Κυπριακό να αναζητείται ακόμη μισό αιώνα μετά. 

Τίποτα
δεν χαρίζεται

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas
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Μισό αιώνα μετά το
’74, η μισή Κύπρος
είναι ήδη, δυνητικά,
τουρκική. Θα τουρ-
κέψει όμως μόνο
χωρίς διευθέτηση
του Κυπριακού. 

Τι είπε τις προάλλες
ο Κύπριος υπουργός
Ναυτιλίας της Ελλά-
δας, Χρήστος Στυλια-
νίδης από το βήμα της
ελληνικής Βουλής;

Κάτι που λένε συχνά οι πολιτολο-
γούντες στην Κύπρο, με απρόσεκτη
διατύπωση αλλά καθαρό στην ουσία.
Η μισή χώρα χάνεται ή έχει χαθεί,
είτε θεωρούμε πως χάθηκε ελληνικό
έδαφος που γίνεται ή έγινε τουρκικό,
είτε θεωρούμε πως χάθηκε η μισή
επικράτεια της μη εθνοτικά προσ-
διορισμένης Κυπριακής Δημοκρα-
τίας. Αλλά οι πάντες ενοχλήθηκαν
από τη διατύπωση, όχι από τις συν-
θήκες που αυτή καταγράφει.

Ας μην εξιδανικεύουμε βέβαια
τον κ. Στυλιανίδη. Είναι ένας πολι-
τικός με ικανότητες και καλές προ-
θέσεις, ο οποίος όμως επένδυσε
υπερβολικά στην πρόθεση της Τουρ-
κίας να κάνει υπερβάσεις, αφήνοντας

τον εαυτό του ανοιχτό στον στιγ-
ματισμό από τους «πατριώτες» της
πολυθρόνας, και ανέχθηκε για υπερ-
βολικά πολύ καιρό τις ακροβασίες
του τέως προέδρου Αναστασιάδη,
χωρίς ποτέ να κάνει τη ρήξη που
ενδεχομένως θα τον έκανε πιο χρή-
σιμο στο Κυπριακό.

Είναι λοιπόν επιρρεπής σε λάθη
όπως όλοι μας. Και θα μπορούσε να
προσέξει τη διατύπωση όχι γιατί
έχει άδικο επί της ουσίας, αλλά για
να μην του πιάνουν το πόδι οι αυ-
τοβαφτιζόμενοι πιο έξυπνοι, πιο ρε-
αλιστικοί και πιο πατριώτες από
εμάς τους υπόλοιπους.

«Εάν κάποιοι υπονοούν άλλου
τύπου μάχες, όπως τις μάχες που
έδωσε η χούντα και χάθηκε η μισή
Κύπρος, εγώ είμαι εναντίον, γιατί
μεγάλωσα στην Πράσινη Γραμμή
και ξέρω τι σημαίνει οι μάχες να δί-
νονται απλώς και μόνον ως μάχες
fake. Γιατί ο ελληνισμός δεν έχει

άλλα περιθώρια στην Κύπρο. Η μισή
Κύπρος είναι ήδη “τουρκική”» ήταν
το επίμαχο σημείο της παρέμβασης
(20/2/2024, πρακτικά της Βουλής
των Ελλήνων), στο πλαίσιο μιας μι-
κροπολιτικής –τι άλλο;– αντιπαρά-
θεσης για την ηγεσία του Διεθνούς
Ναυτικού Οργανισμού.

Θυμάστε πως στην περίπτωση
του Στέφανου Κασσελάκη, και την
αναφορά του σε «κρατίδιο τέλος
πάντων» αντί σε «ψευδοκράτος», ο
ηθικός πανικός καταλάγιασε όταν
ήρθε στην Κύπρο για εθνική περιο-

δεία, ενημερώθηκε για τη σωστή
ορολογία, και είπε τις σωστές λε-
ξούλες. Ενδεικτικό της ευκολίας με
την οποία το λάθος δεν συγχωρείται,
αλλά η υποκρισία ενθαρρύνεται, εί-
ναι ότι σήμερα ο κήνσορας πολιτών,
αρθρογράφων και πολιτικών επί
του Δόγματος Δεν Ξεχνώ, Άριστος
Μιχαηλίδης, έγραφε στον «Φιλε-
λεύθερο» ότι «τουλάχιστον, ο Κασ-
σελάκης αντιλήφθηκε γρήγορα το
λάθος του και απολογήθηκε». Ο κ.
Μιχαηλίδης επικρίνει, ορθά, ως υπο-
κριτές όσους έσπευσαν να «εξηγή-
σουν» στον κ. Κασσελάκη τι είπε
και ικανοποιήθηκαν μόλις «έμαθε».
Όμως και ο ίδιος θεωρεί αρκετή την
επιφάνεια της απολογίας. Δεν φαί-
νεται να τον ενδιαφέρει η ουσία,
αλλά να την πει σε αυτούς που την
είπαν, σε ένα κυπριακό, κουραστικό,
μικροπολιτικό πλαίσιο.

Για ακόμη μία φορά η ελληνική
δημόσια σφαίρα έδειξε πως δεν εν-

διαφέρεται ούτε αντιλαμβάνεται
την ουσία του Κυπριακού, πέρα φυ-
σικά από ανθρώπους που έχουν
ασχοληθεί με σοβαρότητα, είτε της
μιας είτε της άλλης σχολής (γιατί η
σοβαρότητα δεν προκύπτει από την
άποψη). Γι’ αυτό Έλληνες πολιτικοί
και ΜΜΕ βγήκαν να κάνουν greek-
splain σε έναν Κύπριο πολιτικό το
τι ακριβώς συμβαίνει στην Κύπρο. 

Από αυτές τις συστάσεις από την
Αθήνα, τον κ. Μιχαηλίδη τον ενό-
χλησε μόνο το σχόλιο του αρθρο-
γράφου της «Κ» Πάσχου Μανδρα-
βέλη σε κείμενο του Χρήστου Μι-
χαηλίδη στον «Φ» που ξεκινούσε
με την ατυχή φράση «Εάν δεν κα-
ταλάβουν οι Κύπριοι». Αλλά δεν τον
ενόχλησαν οι υπόλοιποι. Απλώς
γιατί συμφωνεί. Είναι οι greeksplai-
ners της «δικής του» ομάδας στον
εθνικό φούρπο. Και εδώ καταλή-
γουμε στην ουσία. Είναι σαφώς ενο-
χλητικό να έρχονται να μας «εξη-

γήσουν» το Κυπριακό οι από έξω.
Αλλά μόνο όταν διαφωνούμε με την
οπτική του greeksplainerμας ενοχλεί
και βγάζουμε τα ταγκούθκια της
βενζίνης για να τον ρίξουμε στην
πυρά.

Το παράδοξο αυτό πηγάζει από
την έλλειψη αυτοπεποίθησης σε
αυτό που οι ίδιοι πιστεύουμε, και
την αναζήτηση εχθρών, «μειοδοτών»
ή «απορριπτικών». Ας αφήσουμε
λοιπόν αυτήν την «καταιγίδα» να
καταλαγιάσει και ας σκεφτούμε τι
μας ενοχλεί περισσότερο. Το ότι η
μισή Κύπρος λέγεται «τουρκική» ή
«κρατίδιο»; Ή ότι τείνει να γίνει;
Και είναι πιο τολμηρό και χρήσιμο
να κριτικάρουμε αυτούς που το λένε;
Ή αυτούς που το προκαλούν;

*Αυτοσχέδια προσαρμογή του νεολογι-
σμού mansplainer.

Greeksplaining* το Κυπριακό 
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

<<<<<<

Και εδώ καταλήγουμε
στην ουσία. Είναι σαφώς
ενοχλητικό να έρχονται
να μας «εξηγήσουν» το
Κυπριακό οι από έξω. 
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Ένα από τα συνήθη
σοφιστικά επιχειρή-
ματα των επικριτών,
κάθε ιδεολογικής
χροιάς, της Δύσης εί-
ναι ότι η φιλελεύθερη

δημοκρατία δεν είναι καθολικό
(universal) πολίτευμα και συνεπώς
δεν μπορεί να «παγκοσμιοποιηθεί».
Θα ήταν, συνεχίζουν οι επικρίσεις,
σαν να προσπαθούσαμε να φορέ-
σουμε το ίδιο νούμερο κοστούμι
σε διαφορετικούς ανθρώπους. Η
φιλελεύθερη δημοκρατία ταιριάζει
μόνο στα κράτη από την πολιτική
παράδοση των οποίων προήλθε.
Με άλλα λόγια, η φιλελεύθερη δη-
μοκρατία είναι ένα δυτικό προϊόν
και μόνο στη Δύση μπορεί να ευ-
δοκιμήσει. Το επιχείρημα αυτό συ-
νοδεύεται συνήθως από καταδίκες
της παρακμής του δυτικού πολιτι-
σμού, της διεφθαρμένης αστικής
τάξης, του καπιταλισμού και του
ιμπεριαλισμού. Το ιδιαίτερο στις
σοφιστείες αυτές είναι ότι προσπα-
θούν να αντικρούσουν με λογικο-
φανή τρόπο τη φιλελεύθερη πα-
ράδοση, προστρέχοντας στο δι-
καίωμα των λαών να επιλέξουν να
μη συμπεριφέρονται έλλογα στην
πολιτική τους συγκρότηση. Αν κάτι

δίνει καθολική ισχύ, πάντα σύμ-
φωνα με τον λόγο, στον φιλελευ-
θερισμό είναι ότι δεν είναι αυτο-
αντικρουόμενος στη θεωρητική
του συγκρότηση, δεν έρχεται δη-
λαδή σε αντίφαση με τον εαυτό
του. Το ότι η φιλελεύθερη αστική
δημοκρατία απέχει πολύ από το να
φτάνει την τελειότητα την οποία
η ίδια οραματίζεται δεν την κάνει
αντιφατική, αλλά απλώς ατελή. Αν-
τίθετα, όλα τα υπόλοιπα παραδο-
σιακά πολιτικά συστήματα είναι
όχι απλώς ατελή στην εφαρμογή
τους, αλλά και αυτοαναιρούμενα
στην ιδιοσύστασή τους. 

Όλα τα παραδοσιακά πολιτικά
συστήματα είναι απόρροια θρη-
σκευτικών πεποιθήσεων και κο-
σμοθεωριών. Αυτό σημαίνει κατ’
αρχάς ότι δεν διακρίνεται το αμιγώς
πολιτικό από το κοινωνικό επίπεδο.
Σύμφωνα με την ορολογία της κοι-
νωνικής ανθρωπολογίας, πρόκειται
για ολιστικά συστήματα. Αντίθετα,
τα φιλελεύθερα, στα οποία υπάρχει
η κατά Χομπς διάκριση ανάμεσα
σε (πολιτικό) κράτος και κοινωνία
των πολιτών, ονομάζονται ατομο-
κεντρικά. Η λέξη «άτομο», με τη
σημερινή κοινωνιολογική της ση-
μασία, προέρχεται άλλωστε από

τον ίδιο τον Χομπς (individuum,
individual), ενώ η προέλευσή της
ανάγεται στην επικούρεια φιλοσο-
φία. Στα ολιστικά συστήματα, όπως
στα ισλαμικά κράτη, την ορθόδοξη
Ρωσία ή ακόμη και την «κομμου-
νιστική» Κίνα, η έννοια του ατο-
μοκεντρισμού είναι σημείο κοινω-
νικού εκφυλισμού και έκπτωσης
από τις παραδοσιακές ή/και θρη-
σκευτικές ολιστικές αξίες. Επομένως
όποιος ισχυρίζεται ότι για το Ιράν
«φυσικό» πολίτευμα είναι το θεο-
κρατικό και όχι το δημοκρατικό
και, αντίστοιχα, «φυσική» πολιτική
μορφή είναι το Χαλιφάτο και όχι
το Έθνος-Κράτος (Republic), γιατί
αυτές είναι οι παραδόσεις του, έχει
δίκιο, αλλά μόνο υπό μια προϋπό-
θεση.

Η προϋπόθεση είναι να μην έχει
εξελιχθεί η ιρανική κοινωνία σε
ατομοκεντρική λόγω της επαφής
της με τη Δύση. Γιατί αν έχει εξε-
λιχθεί, τότε το κοινωνικο-πολιτικό
σύστημα αυτόματα από ολιστικό
μετατρέπεται σε ολοκληρωτικό.
Το ίδιο ακριβώς συμβαίνει και με
την ορθόδοξη Ρωσία του Πούτιν,
ο οποίος νομιμοποιεί το καθεστώς
του, αντιπαραθέτοντάς το στην εκ-
φυλισμένη Δύση. Σύμπτωμα δε εκ-

φυλισμού και διαφθοράς των «φυ-
σικών» ανθρώπινων θεσμών στη
Δύση για το ρωσικό πολιτικο-θρη-
σκευτικό κατεστημένο είναι ο γάμος
των ομόφυλων ζευγαριών.

Το δυτικό φιλελεύθερο σύστημα
συγκροτήθηκε σε δύο διακριτές
φάσεις, την αρχαία και τη νεότερη,
με κομβικό σημείο τη Ρώμη και το
ρωμαϊκό πολίτευμα. Και στις δύο
εποχές του, συγκροτήθηκε μέσα
από μια ανηλεή κριτική της ισχύου-
σας θρησκείας και των κοσμολο-
γικών παραδόσεων που την εδραί-
ωναν, εδραιώνοντας παράλληλα
και τους κοινωνικο-πολιτικούς συλ-
λογικούς θεσμούς. Όπλο δε της
κριτικής της θρησκείας υπήρξε η
καινοφανής ιδέα της επιστήμης
και του λόγου. Στην ουσία η γέν-
νηση της φιλοσοφικής ενατένισης
της φύσης συμπίπτει με τη γέννηση
της φιλοσοφικής ενατένισης των
ανθρώπινων πραγμάτων και της
πολιτικής φιλοσοφίας. Καρπός της
πολιτικής φιλοσοφίας είναι ο φι-
λελευθερισμός. Δεν είναι τυχαίο
ότι στα δυτικά συντάγματα, αρχής
γενομένης από το αμερικανικό,
ανιχνεύονται οι ιδέες του Χομπς
και του Λοκ, του Μοντεσικέ και
του Ρουσσώ. Η αρχιτεκτονική συγ-

κρότηση της εξουσίας στα συστή-
ματα αυτά ακολουθεί πιστά τους
λογικούς συλλογισμούς της δυτικής
πολιτικής σκέψης και φιλοσοφίας.
Το φιλελεύθερο σύστημα είναι έλ-
λογη απόρροια της δυτικής πολι-
τικής εμπειρίας, συνδυάζει δε τόσο
τον αγγλικό εμπειρισμό όσο και
τον γαλλικό ιδεαλισμό. Αποτέλεσμα
ήταν μια πρωτόγνωρη κοινωνική
και οικονομική ανάπτυξη των ευ-
ρωπαϊκών και αργότερα όλων των
δυτικών και δυτικότροπων κρατών.
Αυτό το οποίο ώθησε τα υπόλοιπα
έθνη του πλανήτη να υιοθετήσουν
τα δυτικά πολιτικά και οικονομικά
επιστημονικά πρότυπα, ο κατακρι-
τέος για κάποιους «μιμητισμός»,
ήταν η απίστευτη αποτελεσματι-
κότητά τους. Ιδιαίτερα σε ό,τι αφορά
τη Ρωσία, ουδέποτε γνώρισε αποι-
κιοκρατία ούτε της επιβλήθηκε
ποτέ διά της βίας το φιλελεύθερο
πολίτευμα. Αντίθετα, ήδη από την
εποχή του Μεγάλου Πέτρου και
αργότερα της Αικατερίνης, οι ίδιοι
οι Ρώσοι θέλησαν να αντικαταστή-
σουν και να εξελίξουν τους απαρ-
χαιωμένους θεσμούς τους. Και αν
δεν μεσολαβούσε το πραξικόπημα
του Λένιν, η Ρωσία θα μπορούσε
σήμερα να έχει εξελιχθεί σε μια

πλήρη ατομοκεντρική κοινωνία με
ένα υγιές φιλελεύθερο πολίτευμα. 

Συνεπώς, το επιχείρημα ότι η
φιλελεύθερη δημοκρατία δεν είναι
καθολικό πολίτευμα και ως εκ τού-
του δεν ταιριάζει σε λαούς με δια-
φορετικές κουλτούρες και παρα-
δόσεις στηρίζεται στην έωλη υπό-
θεση ότι οι κοινωνίες ανά τον κόσμο
δεν έχουν μετατραπεί σε ατομο-
κεντρικές λόγω της εκτεταμένης
γεωγραφικά και ιστορικά επαφής
τους με τον δυτικό τρόπο ζωής και
σκέψης. Διότι το να επιβάλεις σε
μια ατομοκεντρική κοινωνία ένα
ολιστικό σύστημα διακυβέρνησης
δεν συνιστά επιστροφή ή πίστη
στην παράδοση αλλά επιβολή ολο-
κληρωτικού καθεστώτος. Το ολο-
κληρωτικό σύστημα ομοιάζει δε
μόνο με ένα παραδοσιακό σύστημα,
το σουλτανικό. Σε αυτό το σύστημα
ο λόγος και η δικαιοσύνη έχουν
αντικατασταθεί από την αιμοδιψή
λαγνεία της εξουσίας συγκεκριμέ-
νων ατόμων και κοινωνικών ομά-
δων ή καστών που μέμφονται την
εξουσία.

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΧΡΙΣΤΙΑ

Ο μετανεωτερικός νομικός πραγματισμός σε
σύγκρουση με τις παραδοσιακές δικαιικές σταθμίσεις

Του ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ Χ. ΔΕΒΕΤΖΗ

«Δώσε θάρρος του
χωρκάτη και θα μπει
με τις μπότες στο κρε-
βάτι…» λέει η κυ-
πριακή παροιμία, και
η ιστορία των εξώδι-

κων προστίμων κατάντησε από τι-
μωρία για πλημμέλημα, τιμωρία για
σοβαρά παραπτώματα. Ο στόχος
του εξώδικου προστίμου, όταν υιο-
θετήθηκε από τη Βουλή, πριν από
πολλά χρόνια, ήταν για να μειωθεί
η ταλαιπωρία των πολιτών στα δι-
καστήρια, να μειωθεί η γραφειοκρα-
τία και βεβαίως για να επικεντρω-
θούν οι δικαστές στις σοβαρές υπο-
θέσεις. Σήμερα μετατράπηκαν τα
εξώδικα σε ατέλειωτες, εξοντωτικές
ποινές για την πλειονότητα των πο-
λιτών, οι οποίοι ζουν στο όριο ή
κάτω από το όριο της φτώχιας –και
δυστυχώς αυτοί είναι πάρα πολλοί.
Αποτελεί και την εύκολη λύση για
την Αστυνομία, ώστε να μη χρει-
άζεται να δικαιολογεί τις καταγγελίες
της, αφού ελάχιστοι έχουν την οι-
κονομική δυνατότητα να καταφύ-
γουν στη δικαιοσύνη για να βρουν
το δίκιο τους. 

Ο ποινικολόγος Ηλίας Στεφάνου,
μέλος του Παγκύπριου Δικηγορικού
Συλλόγου, ανέλυσε πρόσφατα στην
Επιτροπή Νομικών της Βουλής –με
εξαιρετική σαφήνεια– τηφιλοσοφία
των εξώδικων προστίμων. Επεσή-
μανε ότι πρέπει να είναι πολύ χαμηλό
το ύψος των προστίμων, ώστε να
μπορούν όλοι οι πολίτες να πληρώ-
νουν. Υπέδειξε ότι οι δικαστές, όταν
επιβάλλουν ποινές, λαμβάνουν υπό-
ψη και την οικονομική κατάσταση
του πολίτη, καθώς και τους λόγους
για τους οποίους ο ύποπτος παρα-
νόμησε. Πιο απλά, δεν θα επιβάλει
ένα πρόστιμο, πέραν από τις οικο-
νομικές δυνατότητες πολίτη, ώστε
να τον οδηγήσει σε μερικούς μήνες
στη φυλακή για παρακοή δικαστικής
απόφασης.Η δικαιοσύνη πρέπει να
είναι τυφλή, αλλά σε καμία περί-
πτωση δεν πρέπει να είναι απάν-
θρωπη. Εξάλλου, όπως έλεγαν οι
πρόγονοί μας, η απόλυτη δικαιοσύ-
νη, αποτελεί και απόλυτη αδικία. Η
κυπριακή πολιτεία πλημμύρισε από
δικαστήρια και δικαστές. Ίσως είναι
καιρός να συσταθούν πταισματο-
δικεία, όπως στην Ελλάδα, τα οποία
να μπορεί ο φτωχόκοσμος να κα-
ταφεύγει, όταν δεν μπορεί να πλη-
ρώσει τα εξώδικα πρόστιμα. 

Στον «πλειστηριασμό» των εξώ-
δικων προστέθηκε και η πρόταση
νόμου του βουλευτή της ΕΔΕΚ Αν-
τρέα Αποστόλου, για αύξηση του
εξώδικουγια παράνομη στάθμευση
σε χώρους αναπήρων, από τα 300
στα 500 ευρώ. Ανάλογη και η πρό-
ταση για αύξηση του εξώδικου για
το κόκκινο φως τροχαίας από τα
300 στα 500 ευρώ. Τραγική ειρωνεία
είναι ότι υιοθετήθηκε πριν από με-

ρικές μέρες και μια άλλη πρόταση
νόμου και μειώθηκαν τα πρόστιμα
για τις ετήσιες εκθέσεις των εται-
ρειών, από τα 500 στα 150 ευρώ.
Και όλα βασίζονται στο «απλό» επι-
χείρημα ότι όσο αυξάνονται τα εξώ-
δικατόσο μειώνονται οι παρανομίες.
Όπως το «απλό» επιχείρημα για τους
δασκάλους, ότι όσο πιο αυστηρός
είναι, τόσο καλύτερος είναι. Άσχετο
αν αφήνει αγράμματα τα παιδιά.
Κατά τα άλλα ούτε κουβέντα για το
«είδος» των ατόμων τα οποία πα-
ρανομούν, δηλαδή αν είναι «άρρω-
στοι» ή αν απλώςκάνουν τους «μάγ-
κες». Δεν υπάρχει περίπτωση ένας
νοήμων άνθρωπος να περάσει με
κόκκινο ή να σταθμεύσει σε χώρο
στάθμευσης αναπήρων. Ο πρόεδρος
των παραπληγικώνΔημήτρης Λαμ-
πριανίδης, προς τιμή του, μίλησε
για χώρους χωρίς το απαραίτητο
μπλε χρώμα στο έδαφος και για πι-
νακίδες οι οποίες ξεθώριασαν από
τον ήλιο και τα πολλά χρόνια.

Στη «βιομηχανία» των φώτων
τροχαίας, γιατί μόνο έτσι μπορεί να
χαρακτηριστούν τα αμέτρητα φώτα
στις πόλεις, εξακολουθούν να υπάρ-
χουν τα διπλά φώτα τα οποία «ξε-
γελούν» τους οδηγούς. Μετά την
πρωτοποριακή παγκοσμίως, όπως
έλεγαν, υπόθεση με το σύστημα
«σκουτ», το οποίο δεν έφερε κανένα
ουσιαστικό αποτέλεσμα, ήρθε η
υπόσχεση με τα λεγόμενα έξυπνα
φώτα, τα οποία αυτά κατάντησαν
«ιστορία του Χότζια». Ούτε λόγος –
για το απλό– το οποίο εφαρμόζουν
πολλές ευρωπαϊκές χώρες, δηλαδή
για αντικατάσταση των φώτωντρο-
χαίας με κυκλικούς κόμβους, όπου
η διέλευση είναι μέχρι και 80% πιο
γρήγορη, πολύ πιο ασφαλής και σί-
γουρα με πολύ χαμηλότερους ρύπους
από τα αυτοκίνητα. 

Κάθε φορά που συμβαίνει ένα
«πατατράκ» στην κοινωνία, το πρώτο
πράγμα το οποίο ακούγεται από αρ-
μόδιους και αναρμόδιους είναι η
αύξηση των ποινών, ως το άλλοθι
για «πάσαν νόσο και πάσαν μαλα-
κία».Και για όλα φταίειο ανθρώπινος
παράγοντας, λες και όλοι οι άνθρωποι
είναι κουρδισμένα αρκουδάκια. Κα-
μία έρευνα για τις ψυχολογικές δια-
στάσεις, καμία σκέψη για τις κοι-
νωνικές επιπτώσεις και κανένας
προβληματισμός για ολιστική αν-
τιμετώπιση των προβλημάτων. Οι
άνθρωποι δεν είναι εξαρτήματα μη-
χανής. Έχουν πάθη και αδυναμία,
και κυρίως έχουν ψυχή η οποία ανε-
βοκατεβαίνει και στους δρόμους
και στις δημόσιες υπηρεσίες και
στα γήπεδα, ακόμη και στις θάλασ-
σες. Το μόνο ευχάριστο είναι ότι
κανείς δεν είναι αναντικατάστατος,
ούτε οι «άσοφοι» σοφοίτου κόσμου
τούτου. 

Το άλλοθι
των εξώδικων

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Είναι η φιλελεύθερη δημοκρατία καθολικό πολίτευμα;

«Η ιδιωτικότητα πέθανε και οι πε-
ρισσότεροι άνθρωποι δεν νοι-
άζονται καν», διατράνωνε πριν
από τέσσερα χρόνια συντάκτης
του Forbes. Η ρήση αυτή, όσο
απόλυτη και αν είναι, δικαιώνεται
ίσως από τους δείκτες της ψηφια-
κής οικονομίας: Το 80% των κερ-
δών της Google και το 90% της
Meta εκτιμάται ότι προέρχονται
αποκλειστικά από την online δια-
φήμιση και την προσωποποιημέ-
νη στόχευση των καταναλωτών.
Το 2021 δαπανήθηκαν στη Γηραιά
Ήπειρο 92 δισεκατομμύρια δο-
λάρια στην ψηφιακή διαφήμιση,
ήτοι, περίπου τρεις φορές το ποσό
του ονομαστικού ΑΕΠ της Κύπρου
για το 2023, ενώ ως το 2027 θα
εξικνείται η επένδυση σε περίπου
1 τρισ. δολάρια. Μόνο στις πλατ-
φόρμες της Google, 24 petabytes
δεδομένων (η εν λόγω ποσότητα
δεδομένων αντιστοιχεί σε μερικές
φορές τα τεκμήρια της βιβλιοθή-
κης του Αμερικανικού Κογκρέσου,
που ανέρχονται σε 164.000.000
στοιχεία) την ημέρα, ήδη από το
2013.

Ένα από τα έθη της ψηφια-
κής-αποϋλοποιημένης οικονομίας,
που ενέσκηψε σε ανύποπτο χρό-
νο, πολύ πριν τις λοιπές εκφάνσεις
της, αφορά την αλλαγή του πυ-
ρήνα της συναλλακτικής επαφής,

ήτοι του ανταλλάγματος για την
παροχή ψηφιακού περιεχομένου.

Δισεκατομμύρια χρήστες ηλε-
κτρονικής αλληλογραφίας, λ.χ.,
συνδέονται στην ηλεκτρονική
θυρίδα τους, δίχως να πληρώνουν
συνδρομή στον πάροχο της σχε-
τικής υποδομής. Μοναδικός όρος
για την απρόσκοπτη χρήση αυτής,
συνιστά συχνότατα μόνο η συ-
ναίνεση στην πρόσβαση και στην
επεξεργασία ορισμένων προσω-
πικών τους δεδομένων. Η συναί-
νεση στην πρόσβαση ή η συμ-
φωνία με τους όρους χρήσης συγ-
κεκριμένης παροχής, αντιμετω-
πίζονται όμως ως νομικά μεγέθη
αυτοτελώς αξιολογήσιμα σε σχέση
με την προμήθεια της παροχής,
που εξακολουθεί να παρέχεται
άνευ ανταλλάγματος. 

Παρά τον «ευδαιμονισμό» που
η έλλειψη υποχρέωσης καταβολής
ανταλλάγματος προκαλεί στους
καταναλωτές, ο δωρεάν χαρακτή-
ρας της παροχής φαλκιδεύει την
εφαρμογή της νομοθεσίας για τις
καταναλωτικές συμβάσεις και την
προστασία των καταναλωτών,
αφού συχνά η δωρεάν παραχώ-
ρηση θεωρείται ότι δεν εμπίπτει
στο αντικειμενικό πεδίο εφαρμο-
γής της καταναλωτικής νομοθε-
σίας, ώστε οι καταναλωτές να
αποστερούνται δικαιώματα έναντι

του προμηθευτή, ο οποίος από
την επεξεργασία των δεδομένων
τους κερδοσκοπεί σε ανυπολόγι-
στο βαθμό.

Η εξέλιξη αυτή δεν διέλαθε
της προσοχής του ενωσιακού νο-
μοθέτη, ο οποίος, σε συνέχεια
προσπαθειών που είχε ξεκινήσει
το 2011 με το σχέδιο του Κοινού
Ευρωπαϊκού Δικαίου της Πώλη-
σης, προέβλεψε στο άρθρο 3 της
Οδηγίας Ε.Ε./2019/770 ότι στις
συμβάσεις προμήθειας ψηφιακού
περιεχομένου ή υπηρεσιών που
ρυθμίζονται στο πλαίσιο της Οδη-
γίας, με το χρηματικό αντάλλαγμα
για την παροχή τους, εξομοιώνεται
και η παροχή των προσωπικών
δεδομένων του καταναλωτή. Η
διακρίβωση του πραγματικού χα-
ρακτήρα της αντιπαροχής είναι
ζήτημα που απασχολεί τη νομική
επιστήμη. Σε κάθε, όμως, περί-
πτωση, είναι βέβαιο ότι με τη νέα
αυτή ρύθμιση, η οποία πλέον έχει
ενσωματωθεί και στην κυπριακή
έννομη τάξη, με τη διάταξη του
άρθρου 3 (1) (β) του Ν. 155(I)/2021:
Στα προσωπικά δεδομένα ανα-
γνωρίζεται ανταλλακτική και όχι
μόνο οικονομική αξία. Πρόκειται
για εξέλιξη, της οποίας η νομική
αποτύπωση δεν έχει γίνει πλήρως
αντιληπτή. Η νομική όμως ρύθ-
μιση είναι το απαύγασμα του μον-

τέλου συναλλαγών που τα ίδια τα
υποκείμενα ανέδειξαν ως κυριαρ-
χικό, στην πράξη. Υπό την έννοια
αυτή, η νομική αποτύπωση, όσες
ενστάσεις και αν εγείρει, αποτελεί
έκφραση ενός νομικού πραγμα-
τισμού, χάριν προστασίας των
καταναλωτών που ήδη «εμπο-
ρεύονται» τα δεδομένα τους. Εγεί-
ρει ωστόσο αρκετά ερωτηματικά
για την επόμενη ημέρα και δη για
την παραδοσιακή αναθεώρηση
της ιδιωτικότητας. «I want real
danger… freedom... goodness…
sin», γράφει ο Aldous Haxley στο
δυστοπικό έργο του «Brave New
World». Τι είναι όμως «καλοσύνη»
και τι «αμαρτία» στον μετανεω-
τερικό κόσμο της ψηφιακής οι-
κονομίας; Όσο νωρίτερα συνει-
δητοποιήσουμε τη νέα πραγμα-
τικότητα και επιχειρήσουμε να
απαντήσουμε τα ερωτήματα, στο
πλαίσιο ενός νέου ατομικού και
κοινωνικού αυτοπροσδιορισμού,
τόσο πιο ανώδυνη θα είναι η εμ-
πειρία της νέας πραγματικότη-
τας.

Ο Δημήτριος Χ. Δεβετζής είναι Επίκου-
ρος καθηγητής Τμήματος Νομικής Πα-
νεπιστημίου Frederick, εμπειρογνώ-
μων Δικαίου και Τεχνολογίας - Τεχνη-
τής Νοημοσύνης & Αστικού Δικαίου,
European Commission.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΗΛΙΑ ΜΑΚΡΗ. imakris@kathimerini. gr
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Ο ατρόμητος της τούνδρας

Η αυτοθυσία ως έσχατο μέσοn
αντίστασης, ως πυροκροτη-
τής πράξεων γενναίων, ως

τροφοδότης της ελπίδας. Τον είπαν
ήρωα αρχαίας ελληνικής τραγωδίας
τον Ναβάλνι· διάλεξε τον σχεδόν
βέβαιο θάνατο από τη σωτηρία,
γιατί πίστευε ότι και βουνά κινεί
η ακροτελεύτια πράξη θάρρους, η
ύστατη αφοβία.

Τι μένει από αυτή τη θυσία; Ο
Πούτιν αποκεφάλισε το αντιπολι-
τευόμενο ρωσικό σώμα και με τη
στάχτη του αντιπάλου του κερδίζει
κι άλλο χρόνο, όμως έπλασε έναν
ήρωα. Και ο ήρωας, που οι λαοί
χρειάζονται σε ταραγμένες στιγμές,
σφίγγει τα χέρια και των αυριανών
ανθρώπων, και το όνειρο για το
οποίο πέθανε ίσως δεν παραμένει
όνειρο ενός νεκρού. Η επιστροφή
του Ναβάλνι στη Ρωσία και η φυ-
λάκισή του είχε ήδη πείσει και
όσους τον αμφισβητούσαν εξαιτίας
των εθνικιστικών και μεγαλοϊδεα-
τικών νεανικών αμαρτημάτων του
ότι αυτός, ο δικηγόρος που ξεσκέ-
πασε τη ρωσική κλεπτοκρατία και
την πουτινική διαφθορά, ήταν ο
γενναίος αρχιτέκτονας του ελεύ-
θερου μέλλοντός τους.

Η εξόντωσή του ένα μήνα πριν
από τις εκλογές στη Ρωσία πρόδωσε
τον φόβο του Πούτιν για έναν αν-
τίπαλο που και μέσα από τη φυλακή
έκανε τις απόψεις του να ακουστούν
και συνέγειρε τα αντιπολιτευόμενα
πλήθη. Φανέρωσε αδυναμία, που
ο ίδιος παρουσίαζε αντίθετα ως
ισχύ, ως την πυγμή του δικτάτορα
που εξαφανίζει ό,τι δεν αντέχει,
έναν Ρώσο Μαντέλα, ό,τι τον απει-
λεί, αδιαφορώντας για την εθνική
και αλλοεθνή κατακραυγή. Εχει
συμμάχους ισχυρούς, έχει ακροα-
τήριο για την αντιδυτική ρητορική
του. Βρίσκει πατήματα στη δρα-
ματική σημερινή συγκυρία. Σε ένα
τώρα, που η αγωνία για το αύριο
χτυπάει πιο γρήγορα μες στο αίμα
των πολλών. Δεν είναι μόνο η εί-
σοδος του Τραμπ στον προθάλαμο
της εξουσίας, είναι και οι κρίσεις,
και τα ασθενή αντανακλαστικά της
Δύσης, τα λίγα από όσα θα μπο-
ρούσαν να κάνουν για τον τερμα-
τισμό των πολέμων, για τη λήξη
της τραγικής μετάβασης από τα δί-
κια στα άδικα, από τη νομιμοποι-
ημένη απάντηση στη γενοκτονία.

Σε τρεις εβδομάδες, στις ρωσικές
προεδρικές εκλογές, ο Πούτιν, που

ελέγχει μέσα ενημέρωσης και εκλο-
γικούς θεσμούς, αναμένεται να
κερδίσει μία ακόμη εξαετή θητεία
– το 2030 θα έχει συμπληρώσει 31
χρόνια εξουσίας. Στις προεδρικές
εκλογές του 2018 ο Ναβάλνι είχε
αποκλειστεί από υποψήφιος. Ομως

έκανε το πλήγμα φωτοστέφανο,
κανένα εμπόδιο δεν περιόρισε την
περίσσεια της ορμής του, παρέμεινε
δύναμη κινητήρια και από το κελί
στην παγωμένη τούνδρα του Πο-
λικού Λύκου. «Ποια δύναμη τού
είχε φιλήσει τα χείλη;», όπως θα

έλεγε ο ποιητής. Η ιστορία του
έπρεπε να κλείσει.

Η ιστορία του υπ’ αριθμόν 1 εχ-
θρού του ολοκληρωτικού καθεστώ-
τος. Αλέστηκε πολλές φορές στον
μύλο της ρωσικής δικαιοσύνης μετά
τις τρανταχτές αποκαλύψεις, όλες
βασισμένες σε δημοσιογραφικές
έρευνες της ομάδας του, για τους
διογκωμένους προϋπολογισμούς
των κρατικών συμβάσεων και τις
μίζες, για τους κροίσους του Κρεμ-
λίνου που επέβαλαν λιτότητα στους
απλούς πολίτες, για τις υπερπολυ-
τελείς επαύλεις, τα γιοτ, τα αυτο-
κίνητα, τα μετρητά που κρατικοί
αξιωματούχοι είχαν καταχωρίσει
σε ονόματα συγγενών, για τη δια-
φθορά και την κατάχρηση εξουσίας.
Ομως συνέχιζε. Με το Ιδρυμα κατά
της Διαφθοράς και τα «λαβράκια»
που αλίευαν οι δεκάδες ερευνητές
του, εξορύσσοντας δεδομένα και
κινηματογραφώντας με drones τα
κτήματα των υψηλών γραφειοκρα-
τών, τα ελικοδρόμια, τις πίστες σκι,
τις χολιγουντιανές πισίνες... Με
ταινίες στο YouTube και στο Tele-
gram. Με τις μαζικές αντικυβερ-
νητικές διαδηλώσεις όπου ηγείτο.
Εμοιαζε ανίκητος. Δηλητηριάστηκε

δύο φορές. Τη δεύτερη με νόβιτσοκ
και έπεσε σε κώμα. Το καθεστώς
επέτρεψε τη μεταφορά του για ίαση
στο Βερολίνο. Ο Πούτιν ανάσανε.
Ποιος λογικός άνθρωπος θα επέ-
στρεφε; Εκείνος το έκανε και έγινε
ο εφιάλτης του.

Για να διατηρεί την αισιοδοξία
των συντρόφων του ο Ναβάλνι έλεγε
πως θα επιβίωνε της βασιλείας του
Πούτιν και θα γινόταν πρόεδρος.
Υστερα από την αποκάλυψη της
απόπειρας δολοφονίας του, επιχει-
ρηματολογούσε, δεν θα τολμούσαν
να τον σκοτώσουν. Το έκαναν. Δεν
ήταν απλά άπληστοι. Το ήξερε.
Τώρα αυτός, ο λαμπρός πεθαμένος,
που αγαπούσε να τον φοβάται η
απολυταρχική εξουσία και ήθελε
όλοι να πιστέψουν πως μπορούσαν
να οικοδομήσουν ένα καλύτερο κό-
σμο, θα ακολουθήσει τη μοίρα των
ηρώων, των βολικών νεκρών, οι
οποίοι αδυνατούν να αλλάξουν τα
πεπρωμένα που χαράσσονται από
τις πράξεις των ζώντων.

Εύκολα χτίζεις μνημεία ατρό-
μητων, δύσκολα κερδίζεται η υπό-
θεση για την οποία αυτοί πάλεψαν.
Δεν επιζούν πάντα οι ήρωες. Ο Να-
βάλνι;

Του ΠΑΥΛΟΥ ΝΕΟΦΥΤΟΥ

Σε μείζον ζήτημα, ώστε να αναβάλ-
λονται διαδικασίες ψηφοφορίας
στη Βουλή και να συγκαλείται μία
συνεδρίαση Κοινοβουλευτικής Επι-
τροπής χωρίς ουσιαστικό λόγο, έχει
εξελιχθεί η παραμονή ή όχι τεσ-
σάρων συμβούλων χωρίς πτυχία
στην κυβέρνηση, με αποτέλεσμα
να απλώνεταιπέπλο σκιάς εις βάρος
κομμάτων, παρασέρνοντας και την
κυβέρνηση. Όπως φάνηκε εκ των
υστέρων, όταν την Πέμπτη 15 Φε-
βρουαρίου, που οδηγήθηκε στην
Ολομέλεια το νομοσχέδιο που αφο-
ρά τους συμβούλους - συνεργάτες
του ΠτΔ και υπουργών, υφυπουρ-
γών ή και του κυβερνητικού εκ-
προσώπου, αποφασίστηκε σε σύ-
σκεψη των αρχηγών και των κοι-
νοβουλευτικών εκπροσώπων η ανα-
βολή της ψήφισης για δύο εβδο-
μάδες, κατόπιν εισήγησης της προ-
έδρου της Βουλής, Αννίτας Δημη-
τρίου, ώστε να σταλθεί πίσω στην
Επιτροπή Θεσμών και να διατυπώ-
σει η κυβέρνηση τη θέση της, το
μόνο «κέρδος» που εξασφάλισε το
θέμα είναι ο επιπλέον χρόνος, ώστε
να λειτουργήσουν οι παρασκηνια-
κές διαβουλεύσεις, για να διασφα-
λιστεί ή όχι η παραμονή των τεσ-
σάρων συμβούλων χωρίς πτυχία ή
ορισμένων εξ αυτών. Οι δύο εργά-
ζονται με σύμβαση στο Προεδρικό
και οι άλλοι δύο σε υφυπουργείο.
Στο μεσοδιάστημα και μέχρι την
ψηφοφορία της 28ης Φεβρουαρίου
θα αιωρούνται αναπάντητα ερω-
τήματα, δημιουργώντας σκιές για
τους λόγους και τους συνεργούς
αυτής της ανεξήγητης καθυστέ-
ρησης.

Πιέσεις για τροπολογίες
Στην όλη ιστορία όλο το βάρος

έχει πέσει στον ΔΗΣΥ. Σύμφωνα
με πληροφορίες της «Κ» από άριστα
ενημερωμένες πηγές, αυτό το διά-
στημα ασκούνται έντονες πιέσεις
στην ηγεσία του κόμματος από
κομματικά στελέχη της Λεμεσού,
ώστε η κοινοβουλευτική ομάδα να
στηρίξει τις τροπολογίες του ΔΗΚΟ
και των βουλευτών Μαρίνου Μου-
σιούττα (ΔΗΠΑ) και Ανδρέα Θεμι-
στοκλέους (ανεξάρτητος), με τις

οποίες εισάγονται μεταβατικές δια-
τάξεις, που εξαιρούν τους νυν συμ-
βούλους από τις πρόνοιες του νο-
μοσχεδίου. Όπως έχει διαφανεί,
το ΑΚΕΛ θα καταψηφίσει τις τρο-
πολογίες. Ακόμη και αν όλα τα φι-
λοκυβερνητικά κόμματα τις στη-
ρίξουν, θα χρειαστούν οι ψήφοι
του ΔΗΣΥ για να περάσουν, με απο-
τέλεσμα ναπαραμείνουν στις θέσεις
τους οι τέσσερις σύμβουλοι, οι οποί-
οι δεν διαθέτουν πτυχίο. 

Στελέχη του κόμματος, τα οποία
νιώθουν έντονη δυσφορία από τις
πιο πάνω εξελίξεις εντός του ΔΗΣΥ
και νιώθουν ότι εκτίθενται και ρι-
σκάρουν να πληρώσουν βαρύ κό-
στος, ρίχνουν το μερίδιο της ευ-
θύνης στους χειρισμούς της κυ-
βέρνησης, διερωτούμενοι σε δη-
λώσεις τους στην «Κ», γιατί, από

τη στιγμή που η θέση της κυβέρ-
νησης είναι αυτή που εκφράστηκε
κατ’ επανάληψη και είναι διατυ-
πωμένη στο ίδιο το νομοσχέδιο,
ότι δηλαδή κανένας μη πτυχιούχος
δεν πρέπει να εργάζεται ως σύμ-
βουλος - συνεργάτης του προέδρου
της Δημοκρατίας, των υπουργών
και του κυβερνητικού εκπροσώπου,
η ίδια δεν αξιοποίησε τόσους μήνες
την πρόνοια του συμβολαίου που
έχει υπογράψει μαζί τους και να
τερματίσει τη σύμβαση μαζί τους
με 30 ημέρες προειδοποίηση.

Σε πηγαδάκι της Βουλής την πε-
ρασμένη Τετάρτη, όταν σχολιαζό-
ταν η άνευ ουσίας συνεδρίαση της
Επιτροπής Θεσμών, όπου, παρά
την προτροπή της προέδρου της
Βουλής, ούτε συζήτηση του νομο-
σχεδίου και των τροπολογιών έγινε,
ούτε και επετράπη στην υφυπουργό

παρά τω προέδρω, Ειρήνη Πική,
να τοποθετηθεί για τις τροπολογίες,
καθώς αυτό είναι ενάντια στους
κανονισμούς της Βουλής, διότι δεν
επιτρέπεται ένα νομοσχέδιο να
σταλεί πίσω και να κληθούν εμ-
πλεκόμενοι για να συζητήσουν εκ
νέου το θέμα, τονίστηκε έντονα
από βουλευτές ότι το μόνο που θα
είχε ουσία στην όλη συζήτηση θα
ήταν αν απαντούσε στο πιο πάνω
ερώτημα η κα Πική, αφού της τέ-
θηκε στην αρχή της συνεδρίασης
από τον πρόεδρο της Επιτροπής,
Δημήτρη Δημητρίου, χωρίς στο τέ-
λος να λάβει απάντηση, καθώς δεν
της επετράπη να μιλήσει.

Μάλιστα, οι ίδιοι βουλευτές διε-
ρωτήθηκαν γιατί ο πρόεδρος Χρι-
στοδουλίδης δεν έπαυσε μέχρι σή-
μερα τους τέσσερις συμβούλους,
από τη στιγμή που, σύμφωνα με
δηλώσεις του γενικού ελεγκτή,
Οδυσσέα Μιχαηλίδη, μετά από τη
συνάντηση που είχαν οι δυο τους
για το θέμα τον Μάιο του 2023, ο
πρόεδρος τού είχε εκφράσει τη
βούληση να προχωρήσει, πριν ψη-
φιστεί καν Νόμος, σε έλεγχο αν
όλοι οι συνεργάτες που έχουν προσ-
ληφθεί πληρούν τα κριτήρια, και
αν δεν τα ικανοποιούσαν, θα γινό-
ταν τερματισμός της σύμβασης.

Ο ρόλος της κυβέρνησης
Με βάση πληροφορίες της «Κ»

από αξιόπιστες πηγές, ένα δεύτερο
ερώτημα που εγείρεται από φωνές
στο στρατόπεδο του ΔΗΣΥ είναι
κατά πόσο οι τροπολογίες των κομ-
μάτων της συμπολίτευσης, οι οποί-
ες, όπως διαφαίνεται, δεν συμφω-
νούν με τη δημόσια θέση της κυ-
βέρνησης, έχουν γίνει εν γνώσει
της δεύτερης, ώστε να μην επωμι-
σθεί η ίδια το κόστος της παραμο-
νής των τεσσάρων συμβούλων χω-
ρίς πτυχία. Εδώ ένα άλλο ερώτημα,
που μπορεί να προστεθεί, είναι αν
οι δυνάμεις εντός του ΔΗΣΥ που
πιέζουν για την παραμονή των συμ-
βούλων χωρίς πτυχία, ασκούν τέ-
τοια επιρροή στο Προεδρικό, με
αποτέλεσμα να του έχουν επιβάλει
τηθέλησή τους. Μέχρι την οδήγηση
του νομοσχεδίου στην Ολομέλεια,
οι πιο πάνω σκιές θα βαραίνουν
αναπόφευκτα και την κυβέρνηση. 

Η καυτή πατάτα
των κυβερνητικών

συμβούλων 
Το φιάσκο της παράτασης δύο εβδομάδων, οι πιέσεις
κομματικών στελεχών και το οργιώδες παρασκήνιο

<<<<<<<

Φωνές εντός του ΔΗΣΥ
καταλογίζουν ευθύνη
στην κυβέρνηση,
διερωτούμενοι γιατί
δεν έχει τερματίσει μέχρι
σήμερα τη σύμβαση
με τους τέσσερις συμ-
βούλους χωρίς πτυχίο.

Ολο το βάρος έχει πέσει στον ΔΗΣΥ. Ασκούνται έντονες πιέσεις στην ηγεσία του, για να στηρίξει τις τροπολογίες
κομμάτων της συμπολίτευσης, που εισάγουν μεταβατικές διατάξεις, ώστε να εξαιρούνται τέσσερις σύμβουλοι χωρίς
πτυχίο από τις πρόνοιες του νομοσχεδίου. 

Η υπόθεση των συμβούλων,
που διαφάνηκε ότι έμπαζε νερά,
καθώς χωρίς την ύπαρξη κριτη-
ρίων έδινε μέχρι σήμερα το δι-
καίωμα βολέματος ημετέρων, ξε-
κίνησε από προηγούμενες κυ-
βερνήσεις και συνεχίστηκε από
την παρούσα, μέχρι που με πα-
ρέμβαση του γενικού ελεγκτή ο
πρόεδρος Χριστοδουλίδης συ-
ναίνεσε στο να θέσει κριτήρια,

καταθέτοντας σχετικό νομοσχέ-
διο στη Βουλή. Υπενθυμίζεται
ότι οι πρώτες αντιδράσεις σε σχέ-
ση με κυβερνητικούςσυμβούλους
ξεκίνησαν με την περίπτωση των
τεσσάρων στενών συνεργάτιδων
του τέως προέδρου της Δημο-
κρατίας, Νίκου Αναστασιάδη, οι
οποίες, για πρώτη φορά στην
ιστορία της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας, μετατράπηκαν από συνερ-

γάτιδες με αγορά υπηρεσιών σε
εργαζόμενες αορίστου χρόνου
στο Δημόσιο, παρά την απόφαση
της Ολομέλειας της Βουλής να
τις απολύσει, καθώς το Σώμα θε-
ώρησε τη μονιμοποίησή τους ως
βόλεμα ημετέρων στο Δημόσιο.
Η παραμονή τους στη Δημόσια
Υπηρεσία επιτεύχθηκε με την
έκδοση ενδιάμεσου δικαστικού
διατάγματος, τον Μάιο του 2023.

Οι συνεργάτιδες Αναστασιάδη

Ενα ολοκληρωτικό καθεστώς μπορεί να σκοτώσει τον άνθρωπο, αλλά όχι το
έργο του. Και αυτό να γίνει η νέα «απειλή».
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Η ράβδος και το σκήπτρο 

Του ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΤΖΗΚΥΡΙΑΚΟΥ

Η θέση του βασιλιά Παύλου, το
1948, υπέρ της ένωσης της Κύπρου
με την Ελλάδα, «συσκευάσθηκε»
πιο διπλωματικά μετά την υπογρα-
φή των συμφωνιών Ζυρίχης-Λον-
δίνου για ανεξαρτησία της Κύπρου,
αλλά, είτε γιατί το πίστευε είτε για
να ικανοποιήσει το λαϊκό αίσθημα,
παρέμεινε αναλλοίωτη. Το ίδιο
ίσχυε και για τον πρόεδρο της ανε-
ξάρτητης πλέον Κύπρου, Μακάριο.
Στις 29 Σεπτεμβρίου 1962, ο Αρ-
χιεπίσκοπος Μακάριος πραγματο-
ποίησε την πρώτη επίσημη επί-
σκεψή του στην Ελλάδα ως πρό-
εδρος της Κυπριακής Δημοκρατίας.
Στο αεροδρόμιο του Ελληνικού τον
υποδέχθηκαν με πλήρεις τιμές ο
βασιλιάς Παύλος και ο διάδοχος
Κωνσταντίνος. Σ’ αντίθεση όμως
με τις προηγούμενες επισκέψεις
του, στη διάρκεια του αγώνα της
ΕΟΚΑ, ο λαός δεν βγήκε στους δρό-
μους να τον αποθεώσει. Ο Γεώργιος
Παπανδρέου, που βρισκόταν τότε
στην αντιπολίτευση, ερμήνευσε
την απουσία του λαού ως την «σκλη-
ροτέραν καταδίκην των Συμφωνιών

της Ζυρίχης καθώς και των υπευ-
θύνων», αφήνοντας σαφέστατη
αιχμή κατά του πρωθυπουργού που
υπέγραψε τις συμφωνίες Κωνσταν-
τίνου Καραμανλή.

Στο επίσημο δείπνο στα ανά-
κτορα, ο Παύλος, απευθυνόμενος
προς τον Μακάριο, χαιρέτισε στο
πρόσωπό του «τον άξιο εκπρόσωπο
ενός λαού, τον οποίο εμείς οι Έλ-
ληνες θεωρούμε ως σάρκα εκ της

σαρκός μας και ως αγαπητό αδελφό,
με τον οποίο τα πάντα μας συνδέουν
και τίποτε δεν είναι ικανό να μας
χωρίσει». Ο Μακάριος θα πλειοδο-
τούσε στο ενωτικό κήρυγμα. «Με-
γαλειότατε, οι Έλληνες της Κύπρου
βλέπουν στο πρόσωπό Σας, όχι μόνο
τον βασιλιά της Ελλάδας, αλλά τον
βασιλιά όλων των Ελλήνων. Οι απαν-
ταχού της γης Έλληνες έχουν
στραμμένα τα βλέμματά τους προς

Εσάς. Οι πόθοι Σας είναι και πόθοι
των, οι προσδοκίες Σας, προσδοκίες
τους, οι ελπίδες Σας, ελπίδες τους».

Ένα μήνα αργότερα, ο Μακάριος
θα σκηνοθετούσε μια φαντασμα-
γορική παράσταση και θα αντλούσε
και την έσχατη σταγόνα δημοσιό-
τητας και πολιτικού κεφαλαίου από
την επίσκεψη στην Κύπρο της πριγ-
κίπισσας Ειρήνης, της τριτότοκης
του βασιλιά Παύλου και της βασί-

λισσας Φρειδερίκης. Η επίσκεψη
θα υπενθύμιζε στους πάντες πόσο
βαθύς ήταν ο πόθος της πλειοψη-
φίας των Ελλήνων της Κύπρου για
την ένωση.

Η μόλις 20 χρονών Ειρήνη έμεινε
στην Κύπρο μια βδομάδα, τον Οκτώ-
βριο του 1962, κατά την οποία ο
Μακάριος, προσωπικά, οργάνωσε
μια ανεπανάληπτη, για πολλά χρό-
νια μετά, επίσκεψη. Δεκάδες χιλιά-

δες λαού σε πόλεις και χωριά βγήκαν
στους δρόμους να υποδεχθούν και
να δουν από κοντά μια αληθινή
πριγκίπισσα, αλλά και τον αρχιε-
πίσκοπό τους, τον οποίο, λόγω της
εξορίας στις Σεϋχέλλες, μεγάλη με-
ρίδα του λαού δεν τον είχε δει από
κοντά μέχρι τότε. Για μία βδομάδα,
μια χαμογελαστή πριγκίπισσα, ντυ-
μένη λιτά με φορέματα σε απαλά,
ανοικτά χρώματα και ένας ιεράρχης

με το επιβλητικό ολόχρυσο εγκόλπιο
να αναδεικνύεται με φόντο την
ολόμαυρη αρχιερατική του στολή,
γύριζαν την Κύπρο απ’ άκρη σ’
άκρη μέσα σε μια λευκή, καμπριολέ
κάντιλακ. Μεγαλύτερο θέαμα η Κύ-
προς δεν είχε ζήσει μέχρι τότε. Ο
Μακάριος συνόδευε την Ειρήνη
παντού. Σημαιοστολισμένα κτίρια,
δρόμοι στρωμένοι με μυρσίνη, μα-
θητικές μπάντες, χορευτικά συγ-
κροτήματα βρακάδων, νεαρές μα-
θήτριες έραιναν την αυτοκινητο-
πομπή που τους μετέφερε με ρο-
δοπέταλα, και παντού ελληνικές
σημαίες και τεράστια πανό που τό-
νιζαν τον πόθο των Ελλήνων της
Κύπρου για ένωση: «Καλώς ήλθατε
από την Ελλάδα στην Ελλάδα» ή
«Καλώς ήλθατε στην Ελληνική Κύ-
προ» ανέγραφαν τα τεράστια πανό
στον δρόμο τους.

Στο πρόσωπο της Ειρήνης ο Μα-
κάριος τιμούσε τον θεσμό της μο-
ναρχίας, αλλά για το εσωτερικό του
ακροατήριο απέτιε και φόρο τιμής
στο όραμα της ένωσης. Το οξύμωρο
ήταν ότι κατά την επίσημη υποδοχή
της Ειρήνης στο αεροδρόμιο, βρί-
σκονταν, μεταξύ δεκάδων άλλων
επισήμων, ο αντιπρόεδρος Φαζίλ
Κουτσιούκ, οι Τουρκοκύπριοι
υπουργοί της κυβέρνησης και ο
πρόεδρος της Τουρκοκυπριακής
Κοινοτικής Συνέλευσης Ραούφ
Ντενκτάς. Πέραν αυτού, τον επό-
μενο μήνα, τον Νοέμβριο του 1962,
ο Μακάριος θα πραγματοποιούσε
επίσημη επίσκεψη στην Τουρκία.
Παρά το ότι ο Τούρκος πρόεδρος,
στρατηγός Γκιουρσέλ, διέθεσε στον
Μακάριο το προσωπικό του αερο-
πλάνο για να τον μεταφέρει στην
Άγκυρα, τον υποδέχθηκε ο ίδιος
στο αεροδρόμιο μαζί με τον πρω-
θυπουργό Ισμέτ Ινονού και τον φι-
λοξένησε στην προεδρική κατοικία,
την επίσκεψη επισκίασαν επεισόδια
από φοιτητές που καλούσαν τον
Μακάριο να εφαρμόσει τις συμφω-
νίες Ζυρίχης-Λονδίνου, ενώ μερικοί
κτύπησαν το αυτοκίνητο που με-
τέφερε τους Μακάριο και Γκιουρσέλ
με τις γροθιές τους, χειρονομώντας
και κραυγάζοντας απειλητικά συν-
θήματα.

Η πιο διάσημη συνέντευξη, από τις
πάμπολλες που είχε δώσει ο Μα-
κάριος, ήταν αυτή στην Οριάνα Φα-
λάτσι τον Νοέμβριο του 1974, η
οποία συμπεριλήφθηκε στο γνωστό
βιβλίο της «Συνάντηση με την Ιστο-
ρία». Στην εισαγωγή της η Φαλάτσι
αναφέρεται στην πρώτη γνωριμία
της με τον Κύπριο ιεράρχη, τον
οποίο, ομολογεί, ότι μέχρι εκείνη
τη στιγμή «δεν συμπαθούσα. Μια
φορά μάλιστα είχα προσπαθήσει
να του το δείξω». Αυτό, υποστηρίζει
η Φαλάτσι, συνέβη στην Αθήνα,
στους γάμους της Σοφίας και του
Χουάν Κάρλος.  

Τη Δευτέρα, 14 Μαΐου 1962, η
πρωτότοκη κόρη του βασιλιά Παύ-
λου και της βασίλισσας Φρειδερίκης,
πριγκίπισσα Σοφία, παντρευόταν
τον πρίγκιπα των Αστουριών, Χουάν
Κάρλος. Έγιναν δύο γαμήλιες τε-
λετές, μία στον Καθολικό Ναό του

Αγίου Διονυσίου και άλλη μία στη
Μητρόπολη των Αθηνών. Στον γάμο
παρέστησαν γαλαζοαίματοι και ευ-
γενείς από 29 χώρες, πριγκιπάτα
και δουκάτα. Η Φαλάτσι γράφει ότι
το περιστατικό με τον Μακάριο
έγινε στο ξενοδοχείο Μεγάλη Βρε-
τανία, όπου είχαν καταλύσει και οι
δύο. «Ένα βράδυ κατέβηκε στο χολ.
Μόλις εμφανίστηκε, ντυμένος σαν
εικόνισμα, λάμποντας στο χρυσάφι
και στα στολίδια του, το χολ μετα-
μορφώθηκε σε παρεκκλήσι. Άλλοι
υποκλίθηκαν βαθιά, μέχρι που οι
μύτες τους αγγίξανε τον αφαλό τους,
άλλοι γονάτισαν στο πάτωμα και
μερικοί προσπάθησαν να φιλήσουν
το χέρι του, ή έστω τα άμφιά του».
Σύμφωνα με τη Φαλάτσι, το μόνο
κεφάλι που δεν έσκυψε ήταν το
δικό της «και καθώς έμεινα καθι-
σμένη σε μια ψηλή πολυθρόνα, το
ξεχώριζε κανείς αμέσως. Η πολυ-

θρόνα μου βρισκόταν ανάμεσα στο
ασανσέρ και στην έξοδο, και έτσι
με πρόσεξε στη στιγμή. Η ματιά
του γεμάτη περιφρόνηση, έκπληξη
και λύπη, διαπέρασε τη δική μου
σαν βελόνα. Ποια ήμουν; Πώς τολ-
μούσα να κάνω κάτι τέτοιο; Παρ’
όλα αυτά, προχώρησε σοβαρός και,

καθώς περνούσε από μπροστά μου,
με ευλόγησε». Η περιγραφή της Φα-
λάτσι είναι παραστατική, καλογυα-
λισμένη και, επειδή φέρει την υπο-
γραφή της διάσημης Ιταλίδας δη-
μοσιογράφου, φαινομενικά αδιαμ-
φησβήτητη. Υπάρχει όμως ένα ου-
σιαστικό πρόβλημα. Ο Μακάριος
δεν πήγε στον γάμο του Χουάν Κάρ-
λος με τη Σοφία στην Αθήνα, ούτε
έλαβε μέρος στη μεγάλη χοροεσπε-
ρίδα που προηγήθηκε, το Σάββατο,
12 Μαΐου, και συνεπώς ήταν αδύ-
νατον να συναντήσει τη Φαλάτσι
στο λόμπι του Μεγάλη Βρετανία. 

Το πρωί της Κυριακής, 13 Μαΐου,
ο Μακάριος βρισκόταν στην Τσάδα
της Πάφου, όπου έκανε τα αποκα-
λυπτήρια προτομής του ήρωα Ευα-
γόρα Παλληκαρίδη και τη Δευτέρα,
14 Μαΐου, ημέρα του γάμου, το πρωί
είχε προγευματίσει στην αμερικα-
νική πρεσβεία στη Λευκωσία με

τον πρέσβη Φρέιζερ Γουίλκινς. Όχι
μόνο δεν παρευρέθηκε στον γάμο,
αλλά και η εκπροσώπηση της Κύ-
πρου σ’ αυτόν ήταν σχετικά υπο-
βαθμισμένη. Εκ μέρους της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας παρέστη ο επι-
τετραμμένος της πρεσβείας, Άκης
Ιακώβου, ο οποίος «διεβίβασε προς
το πριγκηπικόν ζεύγος θερμά συγ-
χαρητήρια και ευχάς του προέδρου
της Δημοκρατίας διά πάσαν ευτυ-
χίαν», σύμφωνα με το επίσημο ανα-
κοινωθέν. Η «Καθημερινή» την επο-
μένη έγραφε ότι «η επιβλητικότης
της στρατιωτικής παρατάξεως και
της γαμηλίου πομπής, η παρουσία
150 εστεμμένων και πριγκίπων φε-
ρόντων λαμπράς στολάς και παρά-
σημα, αι πολυτελείς αμφιέσεις των
πριγκιπισσών, συνέθετον σπάνιον
θέαμα, το οποίον συνήρπασε το
αθηναϊκόν κοινόν και τας χιλιάδας
των ξένων, ενώ η νεανικότης και

η χάρις των μελλονύμφων συνεκί-
νησαν τας καρδίας ακόμη και των
πλέον συγκρατημένων θεατών και
έδωσαν τον τόνον εις την χθεσινήν
αλησμόνητον τελετήν. Αι εκατον-
τάδες χιλιάδες λαού, δεν απήλαυσαν
απλώς το μεγαλοπρεπές θέαμα,
αλλά εξεδήλωσαν ποικιλοτρόπως
τα αισθήματα αφοσιώσεως προς
την ελληνικήν βασιλικήν οικογέ-
νειαν».
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Το λάθος της Φαλάτσι, ο Μακάριος και ο γάμος του Χουάν Κάρλος με τη Σοφία
<<<<<<

Η πιο διάσημη συνέν-
τευξη, από τις πάμπολ-
λες που είχε δώσει ο Μα-
κάριος, ήταν αυτή στην
Οριάνα Φαλάτσι τον Νο-
έμβριο του 1974, η οποία
συμπεριλήφθηκε στο
γνωστό βιβλίο της «Συ-
νάντηση με την Ιστορία».

<<<<<<<

Τον Νοέμβριο του 1962, 
ο Μακάριος πραγματο-
ποίησε επίσημη επίσκε-
ψη στην Τουρκία. Στο αε-
ροδρόμιο τον υποδέχθη-
κε ο στρατηγός Γκιουρ-
σέλ, μαζί με τον πρωθυ-
πουργό Ισμέτ Ινονού.

Η μόλις 20 χρονών Ειρήνη επισκέφθηκε την Κύπρο τον Οκτώβριο του 1962 και έμεινε στο νησί μία βδομάδα, κατά την οποία ο Μακάριος, προσω-
πικά, οργάνωσε μια ανεπανάληπτη, για πολλά χρόνια μετά, επίσκεψη. 

Για μία βδομάδα, μια χαμογελαστή πριγκίπισσα, ντυμένη λιτά με φορέματα σε απαλά, ανοικτά χρώματα και ένας ιεράρχης με το επιβλητικό ολόχρυσο εγκόλπιο να αναδεικνύεται με φόντο την ολό-
μαυρη αρχιερατική του στολή, γύριζαν την Κύπρο απ’ άκρη σ’ άκρη μέσα σε μια λευκή, καμπριολέ κάντιλακ.

Η επίσκεψη-παραμύθι
μιας πριγκίπισσας

Ο Μακάριος σκηνοθέτησε μια φαντασμαγορική παράσταση, αντλώντας 
και την έσχατη σταγόνα δημοσιότητας από την παρουσία της Ειρήνης
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Οι δίαυλοι επικοινωνίας με την 
Αγκυρα λειτουργούν, γι’ αυτό και 
το πρόσφατο περιστατικό στα 
Ιμια εκτονώθηκε γρήγορα, το-
νίζει στη συνέντευξή του στην 
«Κ» ο υπουργός Ναυτιλίας και 
Νησιωτικής Πολιτικής Χρήστος 
Στυλιανίδης. Η συνεργασία με 
τις τουρκικές αρχές για την αντι-
μετώπιση του μεταναστευτικού 
είναι διαρκής, υπογραμμίζει, λέ-
γοντας παράλληλα ότι δεν υπάρ-
χουν κοινές περιπολίες και ούτε 
πρόκειται να γίνουν. Χαρακτη-
ρίζει την απόφαση για συμμετο-
χή στην αποστολή στην Ερυθρά 
Θάλασσα επιβεβλημένη, εφόσον 
η Ελλάδα επιθυμεί διεθνή ρόλο. 
Αναφέρεται, ακόμα, στην πράσι-
νη μετάβαση της ναυτιλίας, αλλά 
και στην προσπάθεια να δοθούν 
κίνητρα για την επιστροφή των 
νέων στο ναυτικό επάγγελμα. 

 
– Καταγράφηκε ένα περιστατι-
κό στα Ιμια πριν από λίγες ημέ-
ρες. Πώς το αξιολογείτε;

– Εκ του αποτελέσματος απο-
δεικνύεται ότι το περιστατικό 
ήταν ήσσονος σημασίας. Οι δί-
αυλοι επικοινωνίας δούλεψαν 
και σε λίγη ώρα όλα ομαλοποι-
ήθηκαν. Συνεχίζουμε να διατη-
ρούμε το κλίμα αποφυγής εντά-
σεων, το οποίο, κατά την άποψή 
μου, σε αυτή τη συγκυρία της 
γεωπολιτικής αστάθειας σε όλη 
την περιοχή συμφέρει και τις 
δύο χώρες. Αυτά τα ήσσονος 
σημασίας γεγονότα εμείς τα 
αντιμετωπίζουμε διαφυλάττο-
ντας ταυτόχρονα τα ελληνικά 
σύνορα.

 
– Μπορούμε να πούμε ότι ήταν 
ένα τεστ για τη λειτουργία των 
διαύλων;

– Οι δίαυλοι λειτουργούν 24 
ώρες το 24ωρο. Είμαστε σε συ-
νεχή επαφή, ειδικά μετά την επί-
σκεψή μου στην Αγκυρα. Ετυχε 
πολλές φορές να γίνει πολύ απο-
τελεσματική διαχείριση μετανα-
στευτικών ροών εξαιτίας αυτής 
της συνεχούς ανταλλαγής πλη-
ροφοριών και διαρκούς επικοι-
νωνίας. Στην Αγκυρα αποφασί-
στηκε μια άτυπη συνεργασία 
που υπήρχε μέχρι τώρα να γίνει 
πολύ πιο συστηματική και να 
αποκτήσει χαρακτήρα κοινής 
αντιμετώπισης των προκλήσεων. 
Να σταματήσουμε να κινούμα-
στε σε παράλληλες, μη συγκλί-
νουσες, πορείες στο μεταναστευ-
τικό. Θα προσπαθήσουμε, όσο 
είναι δυνατόν σε μια θάλασσα 
με δύσκολες καιρικές συνθήκες, 
όπως είναι το Αιγαίο, να είμαστε 
αποτελεσματικοί επί του πεδί-
ου, ανταλλάσσοντας πληροφο-
ρίες. Θέλω να άρω οποιεσδήποτε 
εντυπώσεις που δημιουργήθη-
καν από δημοσιογραφικές πλη-
ροφορίες σχετικά με δήθεν κοι-

νές περιπολίες. ∆εν συζητήθηκε 
ποτέ τέτοιο πράγμα και πιστεύω 
ότι δεν είναι και σωστό να μιλά-
με για κοινές περιπολίες. Η από 
κοινού αντιμετώπιση σημαίνει 
πολλά άλλα πράγματα, όχι όμως 
κοινές περιπολίες. Αυτό που τέ-
θηκε στην Αγκυρα, ήταν σωστό 
και το αποδέχθηκε η τουρκική 
πλευρά. ∆ηλαδή, πέρα από τον 
ρόλο του Λιμενικού Σώματος και 
της τουρκικής Ακτοφυλακής, να 
υπάρχει επικοινωνία των δύο 
αρχηγών αν χρειαστεί. Ηταν πα-
ρών και ο αρχηγός της στρατο-
χωροφυλακής στην Αγκυρα και 
συμφωνήθηκε ότι θα πρέπει να 
έχουμε αποτελέσματα πριν βά-
λουν οι διακινητές τις βάρκες 
στη θάλασσα. Στις αρχές Μαρ-
τίου θα έχουμε συνάντηση με 
τους περιφερειακούς διοικητές 
των δύο ακτοφυλακών ώστε να 
γίνει ένας επιχειρησιακός απολο-
γισμός της πρώτης περιόδου και 
να δούμε πώς θα βελτιωθούμε 
πρακτικά και σε τοπικό επίπεδο.

 
– Για το μεταναστευτικό υπάρ-
χει η διμερής συνεργασία αλ-
λά και το ευρωπαϊκό πλαίσιο.

– Στις συναντήσεις μας στην 
Αθήνα και την Αγκυρα με τον 
υπουργό Εσωτερικών Αλί Γερλί-
καγια δεν μας τέθηκε θέμα ανα-
θεώρησης της κοινής δήλωσης 
Ε.Ε. - Τουρκίας του 2016. Θα έλε-
γα, εν είδει πολιτικής ανάλυσης, 
ότι από την τουρκική πλευρά 
επιδιώκεται για λόγους δικούς 
τους, να δημιουργηθεί ένα μο-
ντέλο ελληνοτουρκικής συνερ-
γασίας στο μεταναστευτικό. ∆ιό-
τι στέλνει ένα μήνυμα προς τους 
εταίρους στην Ε.Ε. ότι η Τουρκία 
είναι ένας αξιόπιστος εταίρος 
στο μεταναστευτικό. Θέλουν με 
κάθε τρόπο να σταματήσουν να 
είναι χώρα «τράνζιτ» προς την 
Ευρώπη. Αυτό που επιβεβαιώθη-
κε στην Αγκυρα και επιβεβαιώ-
νεται κάθε μέρα στο πεδίο είναι 
ότι η διαχείριση του μεταναστευ-
τικού με ένα νέο τρόπο θα οδη-
γήσει σε κοινά οφέλη (win-win). 
Μειώνονται οι μεταναστευτικές 
ροές προς τη χώρα μας, μειώνε-
ται η πίεση στις δομές φιλοξε-
νίας και ούτε η Ελλάδα θα είναι 
πλέον χώρα «τράνζιτ». 

 
– Δεν τους ενδιαφέρει να μοι-

ραστεί η Ευρώπη το οικονομι-
κό βάρος;

– Θα το ήθελαν, αλλά προς 
το παρόν δεν το βάζουν στη συ-
ζήτηση για τη διαχείριση των 
μεταναστευτικών ροών μεταξύ 
Ελλάδας - Τουρκίας ή και στο 
τρίγωνο με τη Βουλγαρία. 

 
– Μήπως παίζει ρόλο ο καιρός; 
Με τη βελτίωση του καιρού 
προς την άνοιξη είναι πιθανή 
η αύξηση εκ νέου των ροών;

– Ακριβώς το αντίθετο. Βο-
λεύουν τους διακινητές τα 7-8 
μποφόρ, καθώς μειώνονται τα 
περιθώρια αντίδρασης των Αρ-
χών, τη στιγμή που οι ίδιοι αδια-
φορούν πλήρως για την ανθρώ-
πινη ζωή. Σε τέτοιες συνθήκες 
υπάρχει πάντα ο κίνδυνος να 
μην μπορέσουμε να σώσουμε 
ανθρώπινες ζωές. Και εμάς μας 
ενδιαφέρει πάνω απ’ όλα η προ-
στασία της ανθρώπινης ζωής. Το 
μεγάλο πρόβλημά μας είναι ο κα-
κός καιρός. Σας μεταφέρω ενη-
μέρωση του αρχηγού του Λ.Σ. 
τώρα. Την περασμένη Κυριακή 
είχαμε μόλις 3 περιστατικά στη 
Χίο και 2 στη Λέσβο. Και μου 

επιβεβαίωσε ότι με καλές και-
ρικές συνθήκες τα κυκλώματα 
δεν επιχειρούν, διότι υπάρχει 
πλήρης επιχειρησιακή ετοιμό-
τητα και από τις δύο πλευρές. 
Οταν είχαμε 7-8 μποφόρ φτά-
σαμε μια μέρα στη Λέσβο ακό-
μα και 280 άτομα.

 
– Ως επίτροπος επισκεφθήκατε 
διάφορα μέρη του κόσμου, κυ-
ρίως στην Αφρική. Πώς μπορεί 
να γίνει διαχείριση του φαινο-
μένου της μετανάστευσης στη 
ρίζα του;

– Η μετανάστευση είναι δι-
αχρονικό φαινόμενο. Κάθε άν-
θρωπος επιδιώκει να πάει κάπου 
που μπορεί να ζήσει καλύτερα. 
Από περιοχές με κρίση, πολέ-
μους και φτώχεια οι άνθρωποι 
θέλουν να μετακινούνται. Να 
περιορίσεις τη μετανάστευση 
από περιοχές συγκρούσεων δεν 
το βλέπω εύκολο. Το ζήτημα εί-
ναι πώς θα αντιμετωπίσεις τις 
αιτίες των συγκρούσεων. Στην 
Αφρική υπάρχουν συγκρούσεις 
λόγω των καταστροφικών συνε-
πειών της κλιματικής κρίσης, 
όπως η παρατεταμένη ξηρασία 
και η έλλειψη νερού. Η μεγά-
λη πρόκληση, λοιπόν, για την 
Ευρώπη και όχι μόνον, είναι η 
Αφρική. Είχα καταθέσει ως Ευ-
ρωπαίος επίτροπος μια πρότα-
ση για μια νέα εταιρική σχέση 
Ε.Ε. - Αφρικής. Σκοπός ήταν να 
αντιμετωπιστούν οι αιτίες της 
μετανάστευσης στην Αφρική. 
Εχουμε δει αξιολογώντας και την 
ανθρωπιστική βοήθεια και την 
αναπτυξιακή βοήθεια ότι δεν 
έχουν αποδώσει. Πρέπει να ξα-
ναδούμε το πλέγμα σύνδεσης 
ανθρωπιστικής και αναπτυξια-
κής βοήθειας και πώς μπορούμε 
να αυξήσουμε τις θέσεις εργα-
σίας στην αφρικανική ήπειρο. 
Πρέπει να γίνει με συστηματι-
κό τρόπο και επικέντρωση στην 
ανάπτυξη του αγροτικού τομέα 
στην Αφρική. 

 
– Η ένταση στην Ερυθρά Θά-
λασσα αποτελεί απειλή για τη 
ναυτιλία. Πώς εξελίσσεται η 
κατάσταση;

– Πρόκειται για θέμα παγκό-
σμιο. Η κατάσταση στην Ερυθρά 
Θάλασσα επιδεινώνει τις ήδη 
υφιστάμενες πληθωριστικές πι-
έσεις. Η Ελλάδα είναι πρωταγω-
νίστρια χώρα στη ναυτιλία, πρώ-
τη στην Ευρώπη. Οπότε καλώς 
ο πρωθυπουργός αποφάσισε να 
συμμετέχει η Ελλάδα στην επι-
χείρηση «Prosperity Guardian» 
και στις «Ασπίδες» της Ε.Ε. Θα 
το ονόμαζα «Βενιζελική αξιοπι-
στία». Ο μεγάλος ηγέτης του ελ-
ληνισμού ήξερε ότι για να έχεις 
ρόλο στο διεθνές παιχνίδι πρέ-
πει να είσαι αξιόπιστος τη στιγ-
μή της κρίσης. Αν είσαι απών, 
είσαι απών απ’ όλα. Και από τα 
ωφελήματα.

Δουλεύουν οι δίαυλοι με Τουρκία
Η διαρκής επικοινωνία και ανταλλαγή πληροφοριών έχει οδηγήσει σε αποτελεσματική διαχείριση μεταναστευτικών ροών

Συνέντευξη στον ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟ

«Να περιορίσεις τη μετανάστευση από περιοχές συγκρούσεων δεν το βλέπω εύκολο. Το ζήτημα είναι πώς θα αντιμετωπίσεις τις αιτίες των 
συγκρούσεων. Στην Αφρική υπάρχουν συγκρούσεις λόγω των καταστροφικών συνεπειών της κλιματικής κρίσης, όπως η παρατεταμένη ξηρα-
σία και η έλλειψη νερού. Η μεγάλη πρόκληση, λοιπόν, για την Ευρώπη και όχι μόνον, είναι η Αφρική», λέει ο Χρήστος Στυλιανίδης.

– Υπάρχουν και ζητήματα καυ-
τά στο χαρτοφυλάκιό σας, όπως 
η πράσινη μετάβαση.

– Η Ελλάδα έχει ένα υπερόπλο: 
τη ναυτιλία της και τους ανθρώ-
πους της ναυτοσύνης. Πρόκειται 
για μια τεράστια τεχνογνωσία. 
Θέλω να καταθέσω κάτι προσωπι-
κό επ’ αυτού. Εχω εμπειρία σε δι-
άφορες θέσεις στην Κύπρο, μετά 
στην Ε.Ε., ως επίτροπος. Η πρώτη 
φορά που αισθάνθηκα τόσο ισχυ-
ρός στη διαπραγμάτευση ήταν ως 
υπουργός Ναυτιλίας της Ελλάδας. 
Η Ελλάδα μετράει παντού, σε όλα 
τα fora που έχουν σχέση με τη 
ναυτιλία. Γι’ αυτό και πετύχαμε 
να εκλεγεί η Ελλάδα στην πρώτη 
θέση στον ∆ιεθνή Ναυτιλιακό Ορ-
γανισμό (ΙΜΟ), παρά τις δύσκολες 
γεωπολιτικές συνθήκες και τις 
διαφορετικές τάσεις που υπήρ-
χαν. Εξαιτίας του ρόλου μας έγινε 
αντιληπτό και στην Ευρωπαϊκή 
Επιτροπή ότι πρέπει η Ε.Ε. να 

συνεργαστεί συστηματικά με τον 
ΙΜΟ για τα θέματα πράσινης με-
τάβασης, διαφορετικά κινδυνεύει 
η ευρωπαϊκή ναυτιλία να βρεθεί 
στο περιθώριο. Εμείς ως πρωτα-
γωνίστρια ναυτιλία της Ε.Ε. κρα-
τάμε την ευρωπαϊκή σημαία ψη-
λά. Και μπορούμε να γίνουμε η 
«γέφυρα» μεταξύ της Ε.Ε. και του 
ΙΜΟ. Bρισκόμαστε σε καλή φάση 
στη διαπραγμάτευση με την Ε.Ε., 

προκειμένου να προκύψουν νέα 
χρηματοδοτικά εργαλεία, για να 
υποστηριχθεί η ευρωπαϊκή και 
η ελληνική ακτοπλοΐα στην πο-
ρεία προς την πράσινη μετάβαση. 
Υπάρχει μια πολύ καλή συνεργα-
σία με τον αναπληρωτή υπουργό 
Οικονομικών, τον Νίκο Παπαθα-
νάση που διαχειρίζεται το Ταμείο 
Ανάκαμψης. Τις επόμενες μέρες 
αναμένεται η επιβεβαίωση αυτής 
της πολύ θετικής εξέλιξης. Γίνε-
ται αποδεκτή η χρηματοδότηση 
από ευρωπαϊκά κονδύλια ναυπή-
γησης νέων πράσινων και υβρι-
δικών πλοίων για την ακτοπλο-
ΐα. Ο πρωθυπουργός είχε προβεί 
σε μια σοφή διατύπωση. Είπε ότι 
πρέπει να είμαστε ριζοσπάστες 
ως προς τους πράσινους στόχους 
αλλά και ρεαλιστές. ∆ιαφορετικά 
υπάρχει περίπτωση να εκτεθούμε 
όλοι και, κυρίως, να αυτοτραυμα-
τιστούμε ως ευρωπαϊκή ναυτιλία. 
Αυτή τη στιγμή που μιλάμε γίνο-

νται σοβαρές έρευνες και επιστη-
μονικές μελέτες για τα καύσιμα 
της πράσινης μετάβασης. ∆εν 
έχουν διευκρινιστεί κρίσιμες πα-
ράμετροι, γι’ αυτό και δεν είναι 
ακόμα έτοιμες οι υποδομές. Ξε-
κινήσαμε μια πρωτοβουλία σε 
ευρωπαϊκό επίπεδο για το πώς 
θα κρατήσουμε στην πρωτοκα-
θεδρία την ευρωπαϊκή ναυτιλία. 
Να σταματήσουμε τον διαχωρι-
σμό Βορρά - Νότου στη ναυτιλία. 
Εκεί θα επιδιώξουμε αναβάθμιση 
της ναυτιλίας εντός των ευρω-
παϊκών θεσμών. Εχω ξεκινήσει 
μια περιοδεία στην Ευρώπη γι’ 
αυτόν τον λόγο. 

 
– Γιατί δεν προσελκύει πια τους 
Ελληνες το ναυτικό επάγγελμα; 

– Είναι παγκόσμιο πρόβλη-
μα. Υπολογίζεται από εκτιμήσεις 
εμπειρογνωμόνων ότι η διεθνής 
ναυτιλία θα χρειαστεί περίπου 
800.000 προσωπικό για τα επό-

μενα χρόνια. Η πρωταγωνίστρια 
Ελλάδα με τέτοιο κύκλο εργασιών 
και αριθμό πλοίων ελληνικής ιδι-
οκτησίας, αντιλαμβάνεστε πόσο 
πολλούς χρειάζεται. Ασχετα από 
το αν προχωρήσουμε και σε (ημι)
αυτόνομα πλοία κάποια στιγμή. 
Πρέπει πάση θυσία να κάνουμε 
ξανά ελκυστικό το ναυτικό επάγ-
γελμα στην Ελλάδα. Χρειάζονται 
νέα κίνητρα. Ορίσαμε το 2024 
ως έτος ναυτικής εκπαίδευσης. 
Πάνω απ’ όλα θέλουμε να ενι-
σχυθεί η ελληνική σημαία ώστε 
παράλληλα να δημιουργηθούν 
και θέσεις εργασίας για Ελληνες 
ναυτικούς. Οι νέοι ναυτικοί που 
φοιτούν στις ναυτικές ακαδημίες 
προέρχονται πλέον από τη Μα-
κεδονία και την Ηπειρο και όχι 
τα νησιά. ∆είχνει ότι στα νησιά 
οι νέοι έχουν επαγγελματικές λύ-
σεις. Είναι προσωπικός στόχος 
για εμένα η αναβάθμιση της ναυ-
τικής εκπαίδευσης.

– Ποιο το σχέδιο για την ανα-
βάθμιση των πεπαλαιωμένων 
λιμενικών υποδομών;

– Η δεκαετία της κρίσης 
άφησε πολλά πράγματα πίσω. 
Τρέχουμε τώρα. Εχουμε βρει 
ικανοποιητική ευρωπαϊκή χρη-
ματοδότηση. Ξεκινάμε σε μικρά 
λιμάνια, σε νησιά. Χρειάζεται 
χρόνος και πολλά λεφτά, ώστε 
να πάμε σε νέες λιμενικές υπο-
δομές που θα εξυπηρετούν την 
ακτοπλοΐα και το yachting. ∆εν 
δίνω υποσχέσεις για θαύματα. 
Αλλά ήδη ξεκινήσαμε και αυτό 
είναι θετικό. Πιστεύω ότι πρέπει 
να σκεφτούμε σε κάποια λιμά-
νια τις Συμπράξεις ∆ημοσίου και 
Ιδιωτικού Τομέα (Σ∆ΙΤ). Υπάρχει 
και μια σκέψη να μεταφέρουμε 
το πρότυπο των αεροδρομίων 
με τα slots και στα λιμάνια. ∆εν 
είναι εύκολος στόχος, αλλά θα 
βοηθήσει στην αναβάθμιση της 
ασφάλειας.

Η πρώτη φορά που αι-
σθάνθηκα τόσο ισχυρός 
στη διαπραγμάτευση 
ήταν ως υπουργός Ναυ-
τιλίας της Ελλάδας. Η 
Ελλάδα μετράει παντού, 
σε όλα τα fora που έχουν 
σχέση με τη ναυτιλία.

Στοίχημα να αναστήσουμε τη ναυτική εκπαίδευση

Θα προσπαθήσουμε, 
σε μια θάλασσα 
με δύσκολες καιρικές 
συνθήκες, όπως είναι 
το Αιγαίο, να είμαστε 
αποτελεσματικοί 
επί του πεδίου, 
ανταλλάσσοντας 
πληροφορίες. Η από 
κοινού αντιμετώπιση 
σημαίνει πολλά άλλα 
πράγματα, όχι όμως 
κοινές περιπολίες.

Χρήστος Στυλιανίδης, υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής
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Του ανταποκριτή μας 

στην Κωνσταντινούπολη 
ΜΑΝΩΛΗ ΚΩΣΤΙΔΗ

Η συστηματική πολιτική της Τουρ-
κίας με οριστικό στόχο την ανε-
ξαρτητοποίησή της στον τομέα 
της αμυντικής βιομηχανίας είναι 
αποτέλεσμα πολλών δεκαετιών 
που, σύμφωνα με τους αναλυτές, 
κορυφώθηκε με την απογείωση 
του πρώτου «εθνικού μαχητικού» 
ΚAAN, την περασμένη Τετάρτη 
από την αεροπορική βάση κοντά 
στην Αγκυρα. Το τουρκικής σχε-
δίασης 5ης γενιάς μαχητικό πέτα-
ξε στους αιθέρες για 13 λεπτά και 
η παρθενική του πτήση θεωρεί-
ται σημείο καμπής για τη συνέχι-
ση της ανάπτυξής του. Ο Ρετζέπ 
Ταγίπ Ερντογάν υποστήριξε πως 
στα τέλη του 2028 το KAAN θα 
ενταχθεί στην τουρκική αεροπο-
ρία. Η πτήση πραγματοποιήθηκε 
με τους αμερικανικούς κινητήρες 
F-110 αλλά η Αγκυρα θεωρεί πως 
μέχρι το 2030 θα έχει ολοκληρώ-
σει και το πρόγραμμα κατασκευής 
του κινητήρα για το συγκεκριμένο 
αεροσκάφος.

Η Τουρκία από το 1987, με πρω-
θυπουργό τον Τουργκούτ Οζάλ, εί-
χε ξεκινήσει τη συμπαραγωγή 278 
F-16 για τις ανάγκες της τουρκικής 
αεροπορίας. Με την υποστήριξη 
των κυβερνήσεων του κ. Ερντο-
γάν, αναπτύχθηκαν πολλές αμυντι-
κές βιομηχανίες και τα τελευταία 
15 χρόνια έχουν κατασκευάσει 
μια σειρά από μη επανδρωμένα 
αεροσκάφη.

Το 2009 πραγματοποίησε την 
παρθενική του πτήση το πρώτο 
τουρκικό μη επανδρωμένο αερο-
σκάφος, κατασκευής της ιδιωτικής 
εταιρείας Bayraktar, της οποίας 

ηγείται ο γαμπρός του προέδρου 
της Τουρκίας, Σελτσούκ Μπαϊρα-
κτάρ. Το Bayraktar TB-1 ήταν η 
πρώτη προσπάθεια της Τουρκίας 
για την επιτήρηση περιοχών κυ-
ρίως στη νοτιοανατολική Τουρκία 
στις μάχες με το PKK. 

To 2010 η τουρκική κρατική αε-
ροδιαστημική βιομηχανία (TUSAS) 
oλοκλήρωσε τη σχεδίαση και πα-
ραγωγή του δικού της μη επαν-
δρωμένου αεροσκάφους ANKA για 
αποστολές εναέριας επιτήρησης 
και αναγνώρισης και ακολούθη-
σε η μαζική παραγωγή. To 2013 η 
ΤUSAS πραγματοποίησε την πρώ-
τη πτήση του δικού της εκπαιδευ-

τικού αεροσκάφους, του Hürkus 
για τις ανάγκες εκπαίδευσης των 
πιλότων της τουρκικής αεροπορί-
ας, με την παραγωγή του να χρο-
νολογείται το 2016.

Το «best seller»

Το δημοφιλέστερο μη επανδρω-
μένο αεροσκάφος της Τουρκίας, 
λόγω της αλλαγής δόγματος που 
προκάλεσε, είναι το Bayraktar TB-
2, που παρουσιάστηκε για πρώ-
τη φορά το 2014. Το TB-2 εκτός 
από τη δυνατότητα επιτήρησης 
και αναγνώρισης μπορεί να με-
ταφέρει οπλικά συστήματα και 
να πλήξει χερσαίους στόχους. Ο 

χρόνος αυτονομίας αγγίζει τις 27 
ώρες, το ωφέλιμο φορτίο τα 150 
κιλά και το μέγιστο ύψος πτήσης 
τα 27.000 πόδια. H μαζική παρα-
γωγή του άρχισε το 2017 και μέχρι 
σήμερα έχουν κατασκευαστεί 400 
αεροσκάφη. 

O διευθύνων σύμβουλος της 
εταιρείας, Χαλούκ Μπαϊρακτάρ, 
ανέφερε ότι πλέον υπάρχει η δυ-
νατότητα παραγωγής 200 TB-2 
ετησίως και ότι έχουν υπογραφεί 
συμφωνίες για εξαγωγές σε 24 χώ-
ρες, ανάμεσά τους η Ουκρανία, το 
Κουβέιτ και η Πολωνία και το Αζερ-
μπαϊτζάν. Σύμφωνα με το κρατικό 
τηλεοπτικό δίκτυο TRT οι τουρκι-

κές ένοπλες δυνάμεις διαθέτουν 
τουλάχιστον 220 TB-2.

Το 2019 είναι η χρονιά που πα-
ρουσιάστηκαν τα μη επανδρωμένα 
βομβαρδιστικά δύο διαφορετικών 
εταιρειών. Το Αksungur της εται-
ρείας ΤUSAS έχει τη δυνατότητα 
μεταφοράς οπλικών συστημάτων 
βάρους τριών τόνων, μεταξύ των 
οποίων ρουκέτες, τορπίλες ενα-
ντίoν υποβρυχίων αλλά και βόμ-
βες για πλήγματα εναντίον επί-
γειων στόχων. Το Akinci είναι το 
μη επανδρωμένο βομβαρδιστικό 
της Bayraktar το οποίο πραγματο-
ποίησε την πρώτη του πτήση τον 
∆εκέμβριο του 2019 και η μαζική 

παραγωγή του ξεκίνησε το 2021. 
Εχει δυνατότητες παραμονής στον 
αέρα για 25 ώρες, μεταφοράς 5,5 
τόνων οπλικών συστημάτων όπως 
πυραύλους αέρος-αέρος, αέρος 
εδάφους, αντιπλοϊκών πυραύλων 
αλλά και βομβών. Οι τουρκικές ένο-
πλες δυνάμεις έχουν μέχρι στιγ-
μής παραλάβει τουλάχιστον 20 
Akinci και έχουν γίνει εξαγωγές 
στο Αζερμπαϊτζάν, στο Πακιστάν, 
στη Λιβύη κ.α.

Το μη επανδρωμένο μαχητι-
κό Κizilelma είναι ένα σχέδιο της 
Τουρκίας που θέλει να αλλάξει τα 
δεδομένα στους αιθέρες. Πραγ-
ματοποίησε την πρώτη του πτή-
ση το 2022, θα έχει αυτονομία 5 
ωρών και δυνατότητες εμπλοκής 
σε αερομαχίες. Μπορεί να φτάσει 
σε ύψος 45.000 ποδών και να με-
ταφέρει οπλικά συστήματα 1.500 
κιλών όπως πυραύλους αέρος-αέ-
ρος, αέρος-εδάφους, αλλά και βόμ-
βες. Σε λίγους μήνες αναμένεται να 
παραδοθεί το πρώτο αεροσκάφος 
στις τουρκικές ένοπλες δυνάμεις.

Η επόμενη γενιά

Το μη επανδρωμένο αεροσκά-
φος Bayraktar TB-3 πραγματοποίη-
σε την πρώτη του πτήση το 2023, 
συνεχίζονται οι δοκιμές και αναμέ-
νεται να ξεκινήσει η μαζική παρα-
γωγή του τους επόμενους μήνες. 
Είναι η εξελιγμένη μορφή του TB-2 
με διάρκεια αυτονομίας 32 ωρών, 
μεταφοράς διπλάσιου βάρους οπλι-
κών συστημάτων 280 κιλών και 
φτάνει σε ύψος 30.000 ποδών.

Σημαντική λεπτομέρεια είναι 
πως σχεδόν το 90% των οπλικών 
συστημάτων που χρησιμοποιούν 
τα μη επανδρωμένα αεροσκάφη 
της Τουρκίας παράγεται από τουρ-
κικές εταιρείες.

Το ΚΑΑΝ και ο στόλος των drones
Το μαχητικό πέμπτης γενιάς που παρουσίασε η Τουρκία και η γκάμα των μη επανδρωμένων που παράγονται στη γείτονα

Του ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Ενώ στον ΣΥΡΙΖΑ ετοιμάζονται για 
νέα εκλογή αρχηγού, ρίχνοντας 
όλο το βάρος στο μεγάλο εσω-
κομματικό ξεκαθάρισμα, στη Νέα 
∆ημοκρατία το κλίμα είναι εκ δι-
αμέτρου αντίθετο, καθώς οι μηχα-
νές του κόμματος έχουν ήδη μπει 
μπρος με στόχο τις ευρωεκλογές. 
Και οι μηχανές θα δουλέψουν στο 
φουλ, παρά τις αρχικές αντιφατι-
κές σκέψεις. Το Μέγαρο Μαξίμου 
στην εκκίνηση του 2024 αμφιτα-
λαντεύτηκε για τη στρατηγική 
ενόψει των εκλογών. Το ερώτημα 
που ετίθετο ήταν για το ποια εί-
ναι η ιδανική δοσολογία που πρέ-
πει να ακολουθηθεί. «Εάν οι εκλο-
γές πολωθούν τότε η ευρωκάλπη 
αποτελεί ιδανική ευκαιρία για να 
εκφραστεί η όποια δυσαρέσκεια 
εναντίον της κυβέρνησης, καθώς 
το διακύβευμα δεν είναι το ποιος 
θα κυβερνήσει», είχε πει σε μια 
κλειστή σύσκεψη συνεργάτης του 
πρωθυπουργού, προτείνοντας εμ-
μέσως πλην σαφώς η κυβέρνηση 
να πάει με «πιο σβηστές μηχανές» 
για να μην ενεργοποιήσει αντικυ-
βερνητικά αντανακλαστικά. Από 
την άλλη, η τακτική αυτή έκρυβε 
τον κίνδυνο της αποσυσπείρωσης, 
που δυνητικά μπορεί να είχε ακό-
μη χειρότερα αποτελέσματα. Η 
τελική απόφαση, όπως συμβαίνει 
πάντα σ’ αυτές τις περιπτώσεις, 
ανήκει στον πρωθυπουργό. Ο κ. 
Μητσοτάκης μιλώντας μέσα στην 
εβδομάδα σε κομματική εκδήλωση 
του οργανωτικού της Νέας ∆ημο-
κρατίας, έδωσε την απάντηση για 
το «τι είδους» εκλογές θα κάνει το 
κόμμα του.

«Στα πεντηκοστά γενέθλια της 
Νέας ∆ημοκρατίας δεν νοείται η 
μεγάλη μας παράταξη να πάει 
σε εθνική κάλπη χαλαρά», είπε 
ο πρωθυπουργός, στέλνοντας το 
μήνυμα στα κομματικά στελέχη. 
Λίγη ώρα μετά, σε συνέντευξη 
που έδωσε στο κεντρικό δελτίο 
του Star, είπε πως θα κάνει ο ίδιος 
προσωπικά προεκλογικό αγώνα 

σε όλη την Ελλάδα. Ο κύβος εί-
χε ριφθεί.

Εχθρός η κόπωση

Εκλογές χωρίς διλήμματα δεν 
γίνονται και ο πρωθυπουργός το 
γνωρίζει καλά. Με τις ευρωεκλο-
γές να αποτελούν την τέταρτη 
κάλπη που στήνεται τον τελευ-
ταίο ένα χρόνο, η κόπωση του 
εκλογικού σώματος είναι δεδο-
μένη. Tο δίλημμα που θα τεθεί 
πρέπει να είναι σαφές και εύλη-
πτο, κάτι «που αποτελεί τη μι-
σή επιτυχία κάθε εκλογικής δι-
αδικασίας», όπως λέει στην «Κ» 
κυβερνητική πηγή. Στο πλαίσιο 
αυτό ο πρωθυπουργός θα επι-
στήσει την προσοχή στους πο-
λίτες για το ποιους πολιτικούς θα 
στείλουν στις Βρυξέλλες, θυμίζο-
ντας πως την τετραετία που μας 
πέρασε, μέσα σε έναν ορυμαγδό 
από κρίσεις, η Ν.∆. ήταν αυτή 
που κατάφερε και εξασφάλισε 
μεγάλα κοινοτικά κονδύλια για 
τη στήριξη της Ελλάδας, όπως 
συνέβη με το Ταμείο Ανάκαμψης 
και την ευρωπαϊκή ενίσχυση για 

την πανδημία. Η νέα 5ετία έχει 
καινούργιες προκλήσεις, όπως εί-
ναι η νέα ΚΑΠ και ο πρωθυπουρ-
γός θα τονίζει σε κάθε ευκαιρία 
πως χρειάζονται τα κατάλληλα 
πρόσωπα σε αξιοπιστία και δυ-
νατότητες ώστε  να συνεχιστεί 
η πορεία αυτή. Οσα συμβαίνουν 
μάλιστα τελευταία στον ΣΥΡΙΖΑ, 
που βρίσκεται σε νέα εσωκομ-
ματική δίνη, θα ενισχύσουν το 
αφήγημα του κ. Μητσοτάκη πως 
η Ν.∆. είναι η μόνη παράταξη 
που εξασφαλίζει σταθερότητα 
και σοβαρότητα στην Ευρώπη 

και τα κέντρα λήψης αποφάσεων. 
Στην ίδια λογική ο πρωθυπουρ-
γός αναμένεται να εντάξει στον 
προεκλογικό αγώνα το γεγονός 
πως φέτος συμπληρώνονται 50 
χρόνια από την ίδρυση της Νέας 
∆ημοκρατίας, της «κατ’ εξοχήν 
φιλοευρωπαϊκής παράταξης της 
χώρας», κάτι που θα έχει κυρίαρ-
χο ρόλο σε όλες τις ομιλίες του.

Οι αναφορές στην ίδρυση της 
Ν.∆. και στο όραμα του Κωνστα-
ντίνου Καραμανλή για ένταξη 
στην τότε ΕΟΚ έχει και έναν ακό-
μη στόχο: την επανασυσπείρωση 

της εκλογικής βάσης. Στο Μέγα-
ρο Μαξίμου γνωρίζουν πως το 
41% των εθνικών εκλογών δεν 
μπορεί να επαναληφθεί στις ευ-
ρωεκλογές.

Ως εκ τούτου, για ένα «επιτυ-
χημένο αποτέλεσμα» θα πρέπει 
η παραδοσιακή βάση της παρά-
ταξης να συσπειρωθεί και η «επι-
στροφή στις ρίζες» είναι μια σί-
γουρη συνταγή. ∆εν φτάνει όμως 
από μόνη της. Στο Μαξίμου θε-
ωρούν πως χρειάζεται και ένα 
δυνατό ψηφοδέλτιο. Η ειδοποιός 
διαφορά είναι πως στις εθνικές 

εκλογές με αντίπαλο τον ΣΥΡΙΖΑ 
το διακύβευμα ήταν πολύ ισχυ-
ρό: η διακυβέρνηση της χώρας. 
∆εδομένου πως αυτό δεν υπάρ-
χει τώρα, ο πρωθυπουργός θέλει 
να θωρακίσει την προσπάθεια 
και με πρόσωπα που μπορούν 
να φέρουν μαζικά ψήφους, χω-
ρίς όμως να κάνει έκπτωση στα 
κριτήρια που έχει θέσει. Ο ίδιος 
έχει αποκλείσει τη στελέχωση 
του ψηφοδελτίου με celebrities, 
αλλά αναζητεί πρόσωπα που θα 
συνδυάζουν αναγνωρισιμότητα 
και ποιοτικά χαρακτηριστικά. 

Εξ ου και, σύμφωνα με πληρο-
φορίες της «Κ», το ψηφοδέλτιο 
θα ανακοινωθεί στα μέσα Απρι-
λίου, καθώς η αναζήτηση συνε-
χίζεται. Σύμφωνα μάλιστα με τις 
ίδιες πηγές, δεν αποκλείεται στο 
φώτοφίνις να δούμε και κάποια 
ονόματα - εκπλήξεις.

Ο ανασχηματισμός

Το αποτέλεσμα των ευρωε-
κλογών σε κάθε περίπτωση θα 
αποτελέσει «πολιτικό οδηγό για 
τη συνέχεια». Ο πήχυς που έχει 
βάλει το Μέγαρο Μαξίμου είναι 
στο 33% του 2019, που οδήγησε 
λίγο μετά στον πρώτο εκλογικό 
θρίαμβο στις εθνικές εκλογές. 
«Αυτή τη στιγμή είναι νωρίς να 
προεξοφλήσουμε σε τι ποσοστά 
θα κινηθούμε», ομολογεί κυβερ-
νητική πηγή, καθώς «δεν υπάρ-
χει καθόλου προεκλογικό κλίμα 
και το πολιτικό σκηνικό δεν έχει 
διαμορφωθεί ακόμη». Χαρακτη-
ριστικό είναι πως οι κυλιόμενες 
δημοσκοπήσεις που φτάνουν στο 
Μαξίμου δίνουν στη Ν.∆. από 
29% έως 34%, ένα εύρος αρκε-
τά μεγάλο. Με δεδομένο πάντως 
πως το  –όποιο– αποτέλεσμα των 
ευρωεκλογών θα δημιουργήσει 
ένα νέο πολιτικό σκηνικό, θεω-
ρείται δεδομένο πως θα επηρεά-
σει και το κυβερνητικό σχήμα. Το 
εύρος και το βάθος που θα έχει η 
αναδόμηση της κυβέρνησης θα 
κριθεί από το αποτέλεσμα των 
ευρωεκλογών.

Με ένα ποσοστό από 33% και 
πάνω προφανώς θα έχει επιδο-
κιμαστεί για μια ακόμη φορά η 
κυβερνητική πολιτική και οι αλ-
λαγές μπορεί να είναι λίγες και 
στοχευμένες, όπως τον περασμέ-
νο Ιανουάριο. Με ποσοστό γύρω 
στο 31%-32% η κυβέρνηση μπο-
ρεί να θέλει απλά ένα πιο γερό 
λίφτινγκ. Αντίθετα, με ποσοστό 
από 30% και κάτω είναι πολύ πι-
θανό να δούμε πιο εκτεταμένες 
αλλαγές, που μπορεί να αγγίξουν 
ένα μεγάλο μέρος υπουργών και 
υφυπουργών. 

Ο πήχυς που έχει βάλει 
το Μέγαρο Μαξίμου για 
τις κάλπες του Ιουνίου 
είναι στο 33% του 2019.

Αυτή τη στιγμή, τουλάχιστον 
τρεις υπουργοί στο μπλοκάκι 
του Κυριάκου Μητσοτάκη μέ-
νουν μετεξεταστέοι. Σε έναν 
ανασχηματισμό μετά τις ευρω-
εκλογές δεν αποκλείεται να 
έχουμε μεγαλύτερη «δοσο-
λογία» κοινοβουλευτικών από 
εξωκοινοβουλευτικούς. Από 
εκεί και πέρα δεν θα αλλάξει 
η κεντρική φιλοσοφία της κυ-
βέρνησης. «Η κεντρογενής 
ταυτότητα του σχήματος δεν 
πρόκειται να ανατραπεί όποιο 
κι αν είναι το αποτέλεσμα των 
ευρωεκλογών», αναφέρει 
κυβερνητική πηγή, προσθέ-
τοντας πως ούτως ή άλλως ο 
κ. Μητσοτάκης ισορροπεί δι-
αρκώς το σχήμα και με δεξιά 
στελέχη. Κάποιοι πάντως πιο 
προωθημένοι αναφέρουν πως 
η επίδοση στις ευρωεκλογές 
μπορεί να επηρεάσει και τον 
χρόνο διεξαγωγής των εθνι-
κών εκλογών. Σε αυτό, ωστό-
σο, κομβικό ρόλο θα παίξει 
πού θα κινηθεί και το δεύτε-
ρο κόμμα, που όπως όλα δεί-
χνουν θα είναι το ΠΑΣΟΚ. Μια 
διαφορά της τάξης των 15 και 
πάνω μονάδων θα δίνει μεγά-
λο αέρα στη Ν.∆., ακόμη κι αν 
αυτή κινηθεί πέριξ του 30%. 

Στο μπλοκάκι

Ο πρωθυπουργός στην κοπή πίτας της Νέας ∆ημοκρατίας την περασμένη 
∆ευτέρα. Σε μια προσπάθεια τόνωσης του κομματικού φρονήματος, θύμισε 
ότι οι ευρωεκλογές συμπίπτουν με τα πεντηκοστά γενέθλια της Ν.∆. «∆εν νο-
είται η μεγάλη μας παράταξη να πάει σε εθνική κάλπη χαλαρά», είπε.

Και τώρα, χαλαρότης μηδέν
Τη στρατηγική που θα συσπειρώσει τη βάση της ενόψει των ευρωεκλογών καταστρώνει ήδη η Ν.Δ.
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Ψίθυροι από 
το Τάε Κβον Ντο

«Βγάλε με»

Κλειστό γήπεδο του Τάε Κβον Ντο, 
Παρασκευή πρωί. Η Ρένα ∆ούρου 
έχει μόλις τελειώσει την ομιλία της. 
«Να μπει τέλος στη δεξιά κυριαρχία 
στη χώρα μας», καταλήγει. Το λόγο 
παίρνει ο Νίκος Παππάς. «Η ενότη-
τα και η συλλογικότητα θέλει κόπο, 
θέλει τρόπο», αναφέρει. ∆ύο σύ-
νεδροι, καθισμένοι στις μισοάδειες 
κερκίδες, συζητούν. «Υποτίθεται ότι 
είναι έμπειρος, αλλά ο εγωισμός...» 
λέει ο ένας για τον Αλέξη Τσίπρα. 
Τα χέρια του είναι σταυρωμένα. Ο 
δεύτερος χτυπάει νευρικά την άκρη 
του κινητού του με τα δάχτυλα του 
δεξιού χεριού. «Αυτό πίστευε, αυτό 
έκανε, θα έπρεπε να έρθει εδώ, να 
είναι όλοι μαζί αγαπημένοι», απα-
ντά. «Να βγάλουμε μια φωτογρα-
φία», συνεχίζει. «Βγάλε με». 

 
«Πάσα»

«Του έριξε πάσα, εγώ αυτό πι-
στεύω», λέει μια σύνεδρος στην άλ-
λη πλευρά του γηπέδου. Μπροστά 
της, ένας παρευρισκόμενος διαβάζει 
τις αναρτήσεις σε ένα γκρουπ στο 
Facebook με όνομα «Αλέξης Τσί-

πρας Ηγέτης». «Αν θέλεις να πιάσεις 
εξουσία», συμπληρώνει, «δεν μπο-
ρείς να είσαι αιθεροβάμων».

 
 

Νεύρα

∆ύο γυναίκες συζητούν. «Κόμ-
μα των μελών λέει ο Τσίπρας. 
Καλά, αυτό το κόμμα των μελών 
μού έχει σπάσει τα νεύρα». «Μας 
έσωσε, του είπαν και ευχαριστώ».

 
 

Μες σε καπνούς

Μπροστά από το κυλικείο, έχει 
δημιουργηθεί άτυπο καπνιστήριο. 
Ο κόσμος δεν ακούει τι λένε οι 
σύντροφοι από το βήμα. «Γίνεται; 
Εσύ πες μου, γίνεται να είσαι αρ-
χηγός; Αφού δεν μπορείς. Γίνεται; 
Γίνεται; Πες μου», λέει ένας σύνε-

δρος σε έναν άλλον. 

Αν στην προηγούμενη εκλογική ανα-
μέτρηση για την ανάδειξη της ηγε-
σίας του ΣΥΡΙΖΑ το ερώτημα ήταν 
ποιος εκπροσωπεί τον Αλέξη Τσί-
πρα, ο Στέφανος Κασσελάκης ή 
η Εφη Αχτσιόγλου, στη νέα μάχη 
που ξεκινάει, τέτοιο δίλημμα πλέ-
ον δεν υπάρχει ενόψει της νέας 
εσωκομματικής μάχης. Το μόνο 
που μένει να διασαφηνιστεί είναι 
πώς θα εκφραστεί η στήριξη στην 
Ολγα Γεροβασίλη έναντι του Στέ-
φανου Κασσελάκη. Μετά τον από-
λυτο αιφνιδιασμό, η «μπάλα παίζει 
χαμηλά» και τα δύο στρατόπεδα 
κάνουν τις πρώτες αναγνωριστι-
κές κινήσεις.

Αυτό που δεν έχει γίνει γνω-
στό είναι πως τον Αύγουστο του 
2018 η Ολγα Γεροβασίλη χρειάστη-
κε να κάνει ένα σύντομο περίπα-
το στον Εθνικό Κήπο πριν πει το 
«ναι» στον Αλέξη Τσίπρα για να 
αναλάβει το υπουργείο Προστασί-
ας του Πολίτη. Η φωτιά στο Μάτι 
είχε «κάψει» την κυβέρνηση του 
ΣΥΡΙΖΑ και ο τότε πρωθυπουργός 
πίστευε πως μόνο η στενή συνερ-
γάτις του θα μπορούσε να αναλά-
βει το πιο δύσκολο πόστο εκείνη 
την εποχή. Τώρα που το κόμμα κα-
ταρρέει δημοσκοπικά, η βουλευτής 
από την Αρτα και πρώην κυβερ-
νητική εκπρόσωπος σε μια πολύ 
κρίσιμη περίοδο (2015-2016) κλή-
θηκε για άλλη μια φορά να βγάλει 
τα «κάστανα από τη φωτιά». Την 
τελική απόφαση αυτή τη φορά την 
πήρε στο γραφείο της στη Βουλή. 
Ηταν πολλοί οι σύντροφοί της που 
την παρότρυναν να κάνει το βή-
μα. Ελεγαν χαρακτηριστικά πως 
ο υποψήφιος απέναντι στον Στέ-
φανο Κασσελάκη πρέπει να είναι 
ένα πρόσωπο στιβαρό, με εμπει-
ρία, θετικό αποτύπωμα, που να 
συμβολίζει τον Αλέξη Τσίπρα και 
να είναι οπωσδήποτε βουλευτής.

Με βατήρα το 57%

Στο άλλο στρατόπεδο, αυτό του 
Στέφανου Κασσελάκη, κυριαρχεί 
ένα αίσθημα σιγουριάς και αυ-
τοπεποίθησης που του δίνει το 
57% του Σεπτεμβρίου. Στην πρώ-
τη διάσπαση ο πρόεδρος έδωσε το 
μήνυμα πως ένα σύγχρονο κόμ-
μα της Αριστεράς δεν πρέπει να 
έχει εσωκομματική αντιπολίτευση 
να του «τρώει τα σωθικά». Τώρα 
πλέον περνάει σε άλλη φάση. Με 
μια δεύτερη νίκη μέσα σε πέντε 
μήνες, μπροστά από τα γραφεία 
της Κουμουνδούρου θα γραφεί 
ένα μεγάλο «game over». Για τον 
Στέφανο Κασσελάκη θα είναι λυ-
τρωτικό, για την άλλη πλευρά το 
τέλος μιας εποχής. Θα γίνει ο από-
λυτος κυρίαρχος, μονοπωλώντας 
τα όργανα και φτιάχνοντας ένα 

απολύτως προσωποκεντρικό κόμ-
μα, χωρίς Πολιτικό Κέντρο –που 
έτσι και αλλιώς δεν συγκρότη-
σε ποτέ– το οποίο κατά πολλούς 
θα προσομοιάζει με την Πλεύση 
Ελευθερίας.

Το «παζάρι» σε σχέση με καλές 
κοινοβουλευτικές θέσεις ή αξιόλο-
γα πόστα στην Κουμουνδούρου 
και το παρασκήνιο αναμένεται να 
είναι πλούσιο τις επόμενες ημέρες. 
Το μεγάλο ζητούμενο ωστόσο εί-
ναι να μην αλλάξει η πολιτική γε-

ωγραφία και ο ΣΥΡΙΖΑ να αποφύ-
γει την ήττα από το ΠΑΣΟΚ στις 
ευρωεκλογές. Η σημερινή ηγεσία 
πιστεύει πως έχει τη δυναμική να 
διαφοροποιήσει τη ροή των πραγ-
μάτων παρά το γεγονός ότι έως 
τώρα δεν έδειξε κάτι τέτοιο. Είναι 
σαφές πως, αν ο Στέφανος Κασ-
σελάκης κερδίσει, θα έχει όλο το 
πεδίο μπροστά του να «αλλάξει τα 
πάντα». Η στρατηγική του σημε-
ρινού προέδρου μέχρι τώρα ήταν 
ο αιφνιδιασμός. Το έκανε με την 

παρουσία του στην πολυθρύλητη 
εκδήλωση των «τριών» (Τεμπο-
νέρας, Χριστοδουλάκης, Αχτσιό-
γλου), το συνέχισε με το ερωτη-
ματολόγιο και το τρίτωσε με τη 
«λευκή επιταγή» που ζήτησε από 
την Πολιτική Γραμματεία. Ισως το 
τελευταίο να ήταν και το πιο δύ-
σκολο, καθώς μετά τους αγρότες 
στο Σύνταγμα και πριν πάει στην 
Κουμουνδούρου την περασμένη 
Τρίτη έκανε μια πολύ σύντομη 
στάση, σύμφωνα με πληροφορί-

ες, σε ένα σύγχρονο καφενείο στου 
Ψυρρή, προκειμένου να συγκρο-
τήσει τις σκέψεις του.

Το ρίσκο

Ο Αλέξης Τσίπρας έπαιξε μεγάλο 
μέρος από το πολιτικό του κεφά-
λαιο στην ηχηρή παρέμβαση που 
πραγματοποίησε την Πέμπτη λίγο 
πριν από την έναρξη του συνεδρί-
ου. Μια κίνηση υψηλού ρίσκου για 
τον πρώην πρωθυπουργό που κατά 
πολλούς ήταν σχεδόν υποχρεωμέ-
νος να την κάνει. Με έναν ΣΥΡΙΖΑ 
καθημαγμένο δημοσκοπικά, αλλά 
κυρίως χωρίς κάποια προοπτική 
ανάκαμψης, μία δυναμική πρωτο-
βουλία έπρεπε να ληφθεί. Η αλλη-
λουχία των γεγονότων το τελευταίο 
δεκαήμερο και η δυσμενής εικόνα 
που έδινε το κόμμα οδήγησαν σε 
αυτή τη στάση. Αν το νεύμα στή-
ριξης προς την Ολγα Γεροβασίλη 
δεν του βγει, κανείς δεν μπορεί να 

φανταστεί με ποιον τρόπο θα επα-
νέλθει η ισορροπία του ιστορικού 
ηγέτη του ΣΥΡΙΖΑ με το κόμμα και 
την ηγεσία. Μια νέα διάσπαση θα 
είναι προ των πυλών.

Στην περίπτωση που ο Στέφα-
νος Κασσελάκης χάσει, θα γίνει αυ-
τομάτως ένα «reset» από την άλλη 
πλευρά. Ο ΣΥΡΙΖΑ εκτιμάται από 
τους παλαιούς προεδρικούς πως θα 
αρχίσει να κινείται σε «χαρτογρα-
φημένα νερά» που θα του δώσουν 
μια νέα προοπτική. Ποιος είναι ο 
στόχος; Eνα ποσοστό κοντά στο 
15% στην ευρωκάλπη, ώστε το 
κόμμα πλέον να μπορεί να στα-
θεί και «να γλιτώσει τον πολιτικό 
αφανισμό και τον εξευτελισμό», 
όπως έλεγαν χαρακτηριστικά στε-
λέχη που βρίσκονται κοντά στην 
Ολγα Γεροβασίλη. Οσον αφορά 
το δίλημμα των εσωκομματικών 
εκλογών, δεν είναι δύσκολο να 
προβλεφθεί. Το «νέο» απέναντι 
στο «παλιό» θα προτάξει ο Στέ-
φανος Κασσελάκης, το «σοβαρό» 
κόντρα στο «αστείο» η «μπαρου-
τοκαπνισμένη φρουρά», η οποία 
θα επιχειρήσει να προσελκύσει 
απογοητευμένους ψηφοφόρους 
του κόμματος που πέρασαν είτε 
στην «γκρίζα ζώνη» είτε στη Νέα 
Αριστερά και σε άλλες δυνάμεις 
τις τελευταίες 150 ημέρες. 

Του ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΖΟΛΕΤΟΥ

Tης ΗΛΙΑΝΑΣ ΜΑΓΡΑ

Με την κάλυψη του Τσίπρα, η εκστρατεία έξωσης 
του Κασσελάκη θα έχει δίλημμα «οι σοβαροί ή ο αστείος;». 

Εχει όμως κι εκείνος στη φαρέτρα του το «ο νέος ή οι παλιοί;». 
Τα σενάρια για την έκβαση ενός πρωτοφανούς εμφυλίου

Αν επικρατήσει θα γίνει 
ο απόλυτος κυρίαρχος, 
φτιάχνοντας ένα απο-
λύτως προσωποκεντρι-
κό κόμμα, που θα μοιά-
ζει, λένε, με την Πλεύση 
Ελευθερίας.

Επανεκκίνηση ή ρεβάνς;

Ο Στέφανος Κασσελάκης στο βήμα του 4ου συνεδρίου του ΣΥΡΙΖΑ - Π.Σ. Στο περιβάλλον 
τού υπό αμφισβήτηση προέδρου εκτιμούν πως σε περίπτωση νίκης και στη νέα εσωκομματι-
κή αναμέτρηση, ο ίδιος έχει τη δυναμική για να διαφοροποιήσει τη ροή των πραγμάτων στον 
σύντομο δρόμο προς τις ευρωεκλογές. Ωστόσο, μια νέα διάσπαση δεν θεωρείται απίθανη.
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Οσα εκτυλίσσονται στον ΣΥΡΙΖΑ 
θυμίζουν περισσότερο έναν πο-
λιτικό «μουντζούρη». Eνα παιχνί-
δι μετάθεσης ευθυνών μπροστά 
σε μια επικείμενη αποτυχία, πα-
ρά μια συντεταγμένη διαδικασία 
ανασυγκρότησής του.  
 
Η κατάσταση ωστόσο του ΣΥΡΙΖΑ 
είναι απολύτως οριακή, καθώς 
αν στις επικείμενες ευρωεκλογές 
χάσει τη δεύτερη θέση (όπως δεί-
χνουν σήμερα οι περισσότερες 
δημοσκοπήσεις) θα ανακύψουν 
υπαρξιακού χαρακτήρα ζητήμα-
τα, καθώς οι αντιθέσεις που τα 
προηγούμενα χρόνια συγκαλύ-
πτονταν λόγω της προοπτικής ή 
της άσκησης εξουσίας, αλλά και 
της ηγεσίας του Αλέξη Τσίπρα, θα 
γίνουν ακόμη πιο ανεξέλεγκτες.   
 
Ο κ. Κασσελάκης, γνωρίζοντας ότι 
ένα άσχημο αποτέλεσμα πιθανό-
τατα θα οδηγήσει στην αποκα-
θήλωσή του, επιχειρεί να προ-
καταλάβει τις εξελίξεις για να 
περισώσει τη θέση του. Αναζη-
τώντας ελαφρυντικά στην πο-
λυδιάσπαση και την εσωτερική 

υπονόμευση και χτίζοντας το 
αφήγημα ότι ο ίδιος θέλει να αλ-
λάξει τα πράγματα, αλλά το κατε-
στημένο δεν τον αφήνει.   
 
Η απόφασή του να απευθυνθεί στα 
μέλη του κόμματος για να ανανε-
ώσει την εντολή του είναι πιθα-
νό «να του βγει». Η εικόνα του 
είναι φθαρμένη και οι πολιτικές 
του επιδόσεις φτωχές σε σχέση 
με τις προσδοκίες που δημιουρ-
γούσε το περασμένο καλοκαίρι. 
Στην εσωκομματική αναμέτρη-
ση, όμως, έχει και κάποια σημα-
ντικά πλεονεκτήματα. Eχει (ξανά) 
ένα καθαρό αφήγημα σε σχέση με 
τους αντιπάλους του. Το παλαιό 
πολιτικό προσωπικό του ΣΥΡΙΖΑ 
δυσκολεύεται να εμπνεύσει προ-
οπτική. Η αποχώρηση των στελε-
χών και μελών μετά τη διάσπαση 
της Νέας Αριστεράς έχει αλλάξει 
το εσωκομματικό τοπίο. Αν εκεί-
νοι είχαν παραμείνει στο κόμμα, 
όλα θα ήταν διαφορετικά. Ενώ, τέ-
λος, παραμένει άγνωστο το πόσο 
θα θελήσει να εμπλακεί στην όλη 
διαδικασία ο κ. Τσίπρας, ο οποίος 
παρά την όποια φθορά του δεν 
παύει να είναι ο ιστορικός ηγέ-
της του κόμματος, με ισχυρούς 

συναισθηματικούς δεσμούς με 
τα μέλη του.   
 
Το γεγονός και μόνο, παντως, ότι ο 
κ. Κασσελάκης γίνεται ο πρώτος 
πολιτικός αρχηγός που αναγκά-
ζεται να ζητήσει επαναβεβαίωση 
της ηγεσίας του μόλις πέντε μή-
νες μετά την εκλογή του είναι εν-
δεικτικό του πόσο προβληματική 
είναι η όλη κατάσταση. Η δε συ-
γκεκριμένη «πρωτιά» διαδέχεται 
μια προηγούμενη. Oτι ο κ. Κασ-
σελάκης είναι ο πρώτος πολιτικός 
αρχηγός του οποίου η εκλογή δεν 
προσέδωσε την παραμικρή δυνα-
μική στο κόμμα του αμέσως μετά 
την εκλογή του. Ο Αλέξης Τσίπρας 
το 2008, ο Κυριάκος Μητσοτάκης 
το 2016, ο Νίκος Ανδρουλάκης το 
2021 είδαν τα κόμματά τους να 
κάνουν ένα δημοσκοπικό γκελ. 
Στην περίπτωση του κ. Κασσε-
λάκη, από τον πρώτο κιόλας μή-
να ξεκίνησε ένα καθοδικό σπιράλ 
και για το κόμμα και για τον ίδιο.    
 
Μπορεί ο κ. Κασσελάκης να δια-
ψεύσει το θέσφατο ότι «δεν έχεις 
δεύτερη ευκαιρία να κάνεις πρώ-
τη εντύπωση» και να ανακτήσει 
μέσα από τη νέα εσωκομματική 

σύγκρουση (αν τελικά κερδίσει) 
το πολιτικό κεφάλαιο και την ηγε-
τικότητα που χρειάζεται; Μοιά-
ζει δύσκολο, καθώς ασχέτως των 
εσωκομματικών συσχετισμών που 
ίσως τον ευνοήσουν, στη μεγάλη 
εικόνα ο κ. Κασσελάκης δεν είναι 
πλέον ούτε «άφθαρτος» ούτε «φαι-
νόμενο», αλλά ένας πολιτικός που 
η κοινή γνώμη αξιολογεί αρνητικά 
και το κόμμα του με αυξανόμενο 
σκεπτικισμό.   
 
Αν, λοιπόν, το αποτέλεσμα των ευ-
ρωεκλογών είναι αρνητικό για τον 
ΣΥΡΙΖΑ, τα υπαρξιακά ζητήματα 
που θα ανακύψουν θα είναι τέτοια 
που το γεγονός ότι θα έχει επανε-
κλεγεί πρόσφατα (αν φυσικά το πε-
τύχει) θα έχει ελάχιστη αξία. Οπως 
αμφισβητήθηκε στους πέντε μή-
νες, έτσι θα αμφισβητηθεί ξανά και 
στους εννέα. Κάτι που φυσικά θα 
ισχύσει και για τον αντίπαλο που 
–χωρίς ιδιαίτερη σεμνότητα, είναι 
η αλήθεια– ζήτησε «να του βρουν».  
 
Το περασμένο καλοκαίρι, είχαμε χα-
ρακτηρίσει το ζήτημα της διαδο-
χής του Αλέξη Τσίπρα τη «διαδι-
κασία ενηλικίωσης» του ΣΥΡΙΖΑ. 
Η ίδια η διαδικασία της εκλογής, 

ωστόσο, τα κριτήρια που κυριάρ-
χησαν και οδήγησαν στην ανάδει-
ξη του κ. Κασσελάκη, οι αδυναμίες 
των υπολοίπων πρωταγωνιστών, 
τόσο πριν όσο και μετά τις εσω-
κομματικές εκλογές, έδειξαν ότι ο 
ΣΥΡΙΖΑ δεν έχει ακόμη ωριμάσει. 
Κάτι μάλιστα που παραδέχθηκε ο 
ίδιος ο κ. Κασσελάκης, ο οποίος 
σε μια έκλαμψη αυτογνωσίας, αλ-
λά και υψηλού πολιτικού «τρολα-
ρίσματος», είπε ότι «αν ο ΣΥΡΙΖΑ 
λειτουργούσε σωστά, ο ίδιος δεν 
θα είχε εκλεγεί ποτέ πρόεδρος!».   
 
Αν λοιπόν στον ΣΥΡΙΖΑ θέλουν να 
προχωρήσουν σε μια γόνιμη δια-
δικασία ανασυγκρότησης, αντί για 
το ανούσιο ερωτηματολόγιο που 
έγινε η αφετηρία όλου αυτού του 
νέου γύρου εσωστρέφειας, ίσως 
να πρέπει να απαντήσουν (εσω-
τερικά) σε ένα πιο επίπονο αλλά 
και πιο αναγκαίο: έχουν γίνει κα-
τανοητοί οι λόγοι που δημιούργη-
σαν το «αντι-ΣΥΡΙΖΑ ρεύμα» που 
οδήγησε στην ήττα του 2019 και 
δυσκόλεψε τη μετέπειτα ανάκαμ-
ψη του κόμματος;  
 
Eχουν γίνει αντιληπτοί οι λόγοι της 
κατάρρευσης την περασμένη τε-

τραετία και κυρίως το γεγονός 
ότι ο ΣΥΡΙΖΑ αυτοεγκλωβίστηκε 
σε μια ψηφιακή φούσκα φανατι-
κών υποστηρικτών και αποκόπη-
κε από την κοινωνία;   
 
Eχουν συνειδητοποιήσει ότι οι λόγοι 
των ηττών ήταν καθαρά πολιτικοί 
και είχαν να κάνουν με την ατε-
λή μετάλλαξη του ΣΥΡΙΖΑ από 
ριζοσπαστικό σε ένα πιο θεσμικό 
κόμμα που θα μπορεί να εκφράσει 
όχι μόνο την οργή αλλά και την 
ήπια προσδοκία των ψηφοφόρων;   
 
Υπάρχει σήμερα ένα σχέδιο (έστω 
και ως περίγραμμα) που να απα-
ντάει σε ανησυχίες των πιο με-
τριοπαθών πολιτών, εκείνων που 
κρίνουν τις εκλογές;  
 
Αν δεν απαντηθούν σωστά τα πα-
ραπάνω, όποιο πρόσωπο και 
αν ηγηθεί του ΣΥΡΙΖΑ θα μένει 
εγκλωβισμένο σε μια παρακμια-
κή περιδίνηση. Μέχρι «η φύση» 
της πολιτικής να καλύψει το κενό 
που δημιουργείται.  

 
Ο κ. Ευτύχης Βαρδουλάκης 
είναι σύμβουλος στρατηγικής 
και επικοινωνίας.   

Του ΕΥΤΥΧΗ ΒΑΡΔΟΥΛΑΚΗ  

Μια δεύτερη ευκαιρία να κάνει την πρώτη εντύπωση  
Α Π Ο Ψ Η

TO HOUSE 
OF CARDS 
ΤΟΥ ΣΥΡΙΖΑ
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Τα βήματα για την αναβάθμιση της 
ευρωπαϊκής δομής στην άμυνα 
περιγράφει, με συνέντευξη στην 
«Κ», η πρόεδρος του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου, Μαλτέζα Ρο-
μπέρτα Μέτσολα. Συγκεκριμένα, 
προτείνει την ενσωμάτωση στο 
ευρωπαϊκό πλαίσιο του υφιστάμε-
νου Μηχανισμού για την Ειρήνη 
(EPF), εισηγείται τον διορισμό επι-
τρόπου για την άμυνα και υπεν-
θυμίζει –εμμέσως πλην σαφώς– 
την ευρωπαϊκή ρήτρα αμοιβαίας 
άμυνας, όπως την προβλέπει η 
συνθήκη της Λισσαβώνας σύμ-
φωνα με το άρθρο 51 του Χάρτη 
των Ηνωμένων Εθνών. Λίγους 
μήνες πριν από τις ευρωεκλογές, 
η κ. Μέτσολα καλεί τις δυνάμεις 
του πολιτικού κέντρου να ανα-
πτύξουν ένα «αντι-αφήγημα απέ-
ναντι σε εκείνους που θέλουν να 
καταστρέφουν αντί να χτίζουν». 
Αναφορικά με τη συζήτηση για 
το κράτος δικαίου στην Ελλάδα, 
η ίδια κρατάει αποστάσεις τόσο 
από το επίμαχο ψήφισμα του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου όσο και 
από τους επικριτές του. 

 
– Σε αυτές τις ευρωεκλογές ανα-
μένεται να ενισχύσουν σημαντι-
κά τις δυνάμεις τους τα κόμμα-
τα που πρόσκεινται στον χώρο 
της λαϊκιστικής ή της άκρας Δε-
ξιάς. Κατά τη γνώμη σας, τι οδη-
γεί αυτήν την τάση;

– Θα έλεγα ότι για πάρα πολ-
λά χρόνια θεωρούσαμε τους ψη-
φοφόρους μας δεδομένους. Αυ-
τό τους οδήγησε ίσως να βρουν 
παρηγοριά στο πολιτικό περιθώ-
ριο, χωρίς να συνειδητοποιούν 
ότι πρόκειται για δυνάμεις που 
θέλουν να καταστρέψουν παρά 
να χτίσουν. Αυτό που χρειάζε-
ται τώρα είναι ένα αντι-αφήγη-
μα από το Κέντρο του πολιτικού 
φάσματος –όπου και βρίσκονται 
οι πλειοψηφίες– για τη μετανά-
στευση, το κλίμα, το ψηφιακό 
μέλλον και την ασφάλεια. Ωστε 
να μπορέσουμε πραγματικά να 
βελτιώσουμε τις ζωές των Ευ-
ρωπαίων πολιτών. Θα πρέπει να 
εμπλακούμε εκ νέου με τον κό-
σμο, γι’ αυτό και αυτήν τη στιγ-
μή δεν σας μιλάω από το Στρα-
σβούργο ή τις Βρυξέλλες. Είμαι 
στην Αθήνα, για να πω ότι μπο-
ρούμε να πείσουμε ακόμη μία 
φορά τους Ευρωπαίους να ψη-
φίσουν εκείνο το Κέντρο που 
πάντα έπαιρνε υπεύθυνες απο-
φάσεις, τις εξηγούσε και διασφά-
λιζε κοινωνικά και οικονομικά 
«μαξιλάρια» για όλους.

 
– Σηματοδοτεί, ενδεχομένως, 
η ενίσχυση του λαϊκιστικού 
μπλοκ ένα βαθμό αποτυχίας 
των ευρωπαϊκών πολιτικών τα 
τελευταία χρόνια; Πού θα θέλα-
τε και εσείς η ίδια να τα έχουν 
πάει καλύτερα οι Βρυξέλλες; 

– Η Ευρώπη έχει περάσει πολ-
λά. Αντιμετωπίσαμε μια παγκό-
σμια πανδημία, έναν πόλεμο 
στην ήπειρό μας, μια ενεργεια-
κή κρίση και έναν αυξανόμενο 
πληθωρισμό, όντας ταυτόχρο-
να αντιμέτωποι με την κλιμα-
τική κρίση και τις πιέσεις της 
γεωπολιτικής αστάθειας. Είμαι, 
λοιπόν, περήφανη για την ενι-
αία ανταπόκρισή μας σε αυτές 
τις προκλήσεις. ∆εν ήμασταν τέ-
λειοι. Σταθήκαμε όμως μαζί και 
δείξαμε ότι η αλληλεγγύη μας 
μπορεί να θριαμβεύσει. Ξέρετε, 
είναι εύκολο να εκφέρει κανείς 
ένα ασπρόμαυρο αφήγημα, παρά 
ένα παραγωγικό, φιλοευρωπαϊκό, 
κεντρώο αφήγημα. Είμαι πεπει-
σμένη πως εάν αντικρούσουμε 
το εύκολο αφήγημα, εξηγώντας 
γιατί λαμβάνονται οι αποφάσεις 
και γιατί η Ευρώπη συνεχίζει να 
αποτελεί ένα success story, τότε 
οι άνθρωποι θα βγουν να ψηφί-
σουν. Και, τελικά, ας μη θεωρού-
με την Ευρώπη δεδομένη.

 
– Ανησυχείτε ότι μπορεί να 
υπάρξουν επιπλοκές στη δια-
δικασία λήψης αποφάσεων από 
τα ευρωπαϊκά όργανα, αν κατα-
λάβουν περισσότερο χώρο οι 
ευρωσκεπτικιστικές δυνάμεις;

– Είναι ήδη δύσκολο. Το Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο είναι το μόνο 
άμεσα εκλεγμένο όργανο και η 
διαδικασία λήψης αποφάσεων 
απαιτεί πλειοψηφίες, οι οποίες 
διαμορφώνονται ανάλογα με το 
θέμα. Στη μετανάστευση, για πα-
ράδειγμα, βρίσκουμε το ΕΛΚ με 
το S&D και τους Φιλελεύθερους. 

Στη νομοθεσία για το κλίμα, το 
ΕΛΚ με το S&D, τους Φιλελεύθε-
ρους και τους Πράσινους. Στην 
ασφάλεια περιλαμβάνονται οι Συ-
ντηρητικοί. Θα πρέπει, λοιπόν, 
να είμαστε σε επαγρύπνηση. Για 
παράδειγμα, χρειαζόμαστε μια 
ισχυρή πλειοψηφία για προγράμ-
ματα όπως το «Erasmus» ή το 
«Horizon», τα οποία στέλνουν 
κεφάλαια στα κράτη-μέλη. ∆εν 
θα ήθελα να πω ότι είμαι ανή-
συχη. ∆εν θα έκανα υποθέσεις 
για το αποτέλεσμα των εκλογών. 
Και σε κάθε περίπτωση, θα δου-
λέψουμε με αυτά που έχουμε. 
Αλλά είμαι βέβαιη ότι, αν έχου-
με μια πολύ δυνατή εκστρατεία, 
οι εποικοδομητικές δυνάμεις θα 
ενωθούν για να προχωρήσουμε 
τα επόμενα πέντε χρόνια.

 
– Ο Ντόναλντ Τραμπ αμφισβη-
τεί το πλαίσιο που διέπει την 
ευρωατλαντική συμμαχία μέ-
σω του ΝΑΤΟ. Τη στιγμή που 
μιλάμε, προηγείται στις δημο-
σκοπήσεις. Μήπως ήρθε η ώρα 
να αποκτήσει άλλη διάσταση το 
σενάριο της ευρωπαϊκής αυτο-
νομίας; Υπάρχουν ήδη προτά-
σεις, όπως αυτή για ένα κοινό 
ταμείο που θα χρηματοδοτεί 
την ευρωπαϊκή άμυνα.

– Είναι πράγματι καιρός να 
αρχίσουμε να σκεφτόμαστε τη 
στρατηγική μας αυτονομία, κά-
νοντας τους πολίτες μας να αι-
σθάνονται ασφαλείς και προ-
στατευμένοι. Να μπορούμε να 
σταθούμε στα δικά μας πόδια. 
Εχουμε ήδη τον Ευρωπαϊκό Μη-
χανισμό για την Ειρήνη - EPF. 
Θα πρέπει να δούμε πώς θα τον 
εντάξουμε στο ευρωπαϊκό πλαί-
σιο. Χρειαζόμαστε μια πραγμα-
τική ένωση ασφάλειας και άμυ-
νας, η οποία θα συμπληρώνει και 
δεν θα ανταγωνίζεται το ΝΑΤΟ. 
Θα διατηρεί την αυτονομία κάθε 
κράτους-μέλους, αλλά θα προβλέ-
πει ταυτόχρονα ότι αν κάποιος 

από εμάς δεχθεί επίθεση, τότε 
όλοι θα πρέπει να τον προστα-
τεύσουμε παρέχοντας ασφάλεια. 
Αυτό είναι πολύ σημαντικό, ιδίως 
στις μέρες μας. Βλέπουμε όλοι τι 
συμβαίνει στην Ερυθρά Θάλασ-
σα, με συνέπειες για τη ναυτιλία, 
την ασφάλεια και τις θάλασσες. 
Αυτήν τη στιγμή, στο Ευρωπαϊ-
κό Κοινοβούλιο διεξάγονται συ-
ζητήσεις για το αν θα πρέπει να 
αναβαθμιστεί η Επιτροπή Ασφά-
λειας και Αμυνας, για το αν θα 
υπάρξει επίτροπος για την άμυ-
να. Χωρίς αμφιβολία, στην επό-
μενη θητεία της Επιτροπής, θα 
πρέπει να υπάρχει απρόσκοπτη 

συνεργασία του ύπατου εκπρο-
σώπου της Ε.Ε., ενός επιτρόπου 
για την άμυνα και του Ευρωπαϊ-
κού Κοινοβουλίου.

 
– Εδώ, στο Σύνταγμα συγκε-
ντρώθηκαν οι Eλληνες αγρό-
τες στο πλαίσιο μιας μεγάλης 
κινητοποίησης του κλάδου. Εί-
ναι τελικά η πράσινη μετάβα-
ση πολύ ακριβή για την αγροτι-
κή παραγωγή; Τι θα πρέπει να 
περιμένουν οι αγρότες από τις 
Βρυξέλλες;

– Το μήνυμα θα πρέπει να εί-
ναι απολύτως σαφές προς τους 
αγρότες: Σας βλέπουμε και σας 
ακούμε. Και θα εξετάσουμε αν 
έχουμε προχωρήσει πολύ μακριά 
και πολύ γρήγορα με ορισμένες 
από τις αποφάσεις μας ή αν δεν 
τις συνοδεύσαμε με αρκετά κοι-
νωνικά και οικονομικά «μαξιλά-
ρια». Υπάρχει μια αόρατη γραμ-
μή την οποία δεν μπορούμε να 
περάσουμε, γιατί αν το κάνουμε 
θα χάσουμε τους πολίτες μας. Ει-
δικά όσον αφορά τον αγροτικό 
τομέα, δεν μπορούμε να έχουμε 
πράσινη μετάβαση χωρίς εκεί-
νους στους οποίους απευθυνθή-
καμε για την επισιτιστική ασφά-
λεια στην αρχή της πανδημίας. 
Χωρίς εκείνους στους οποίους 
χρωστάμε ένα ουσιαστικό μέρος 
της καθημερινής μας διαβίωσης. 
Ντάμπινγκ στις τιμές, χαμηλή 
ποιότητα εισαγόμενων προϊό-
ντων, παράλογες εισφορές, δυ-
σβάσταχτες τιμές καυσίμων. Εί-
ναι, νομίζω, ανησυχίες τους που 
μπορούμε να απαντήσουμε μέσα 
από τα ταμεία της Ε.Ε. Κυρίως 
όμως, θα πρέπει να τους κάνου-
με σαφές ότι τους χρειαζόμαστε. 
Κάθε διαδήλωση έχει ένα μήνυ-
μα. Και είναι αυτό το μήνυμα το 
οποίο πρέπει να ξεκαθαρίσουμε 
ότι λαμβάνουμε σοβαρά υπόψη.

 
– Θα σας πάω σε ένα άλλο θέ-
μα. Η διαφθορά είναι μέσα στη 

ζωή. Το ερώτημα είναι τι μπορεί 
να κάνει κανείς ώστε να περι-
ορίσει τον χώρο για αντίστοι-
χα φαινόμενα. Τι διδάχθηκε το 
Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο από το 
Qatargate;

– Κατ’ αρχάς, η διαφθορά δεν 
θα πρέπει να είναι μέσα στη ζωή. 
Προσωπικά, έχω πορευθεί στην 
καριέρα μου καταπολεμώντας τη 
διαφθορά. Και οφείλω να αποδει-
κνύω κάθε μέρα ότι η πολιτική 
είναι μια δύναμη για το καλό. 
Είναι σημαντικό να τονίσω εδώ 
ότι πρόκειται για κατηγορίες και 
ότι συνεχίζει να υπάρχει το τεκ-
μήριο της αθωότητας, καθώς οι 
έρευνες είναι ακόμη σε εξέλιξη. 
Θα πρέπει σε κάθε περίπτωση 
να ξεκαθαρίσουμε ότι οι ισχυ-
ρισμοί που διατυπώνονται για 
έναν μικρό αριθμό ατόμων δεν 
εκφράζουν ολόκληρο το Ευρω-
παϊκό Κοινοβούλιο ή ολόκληρη 
την Ευρωπαϊκή Eνωση. Εργαστή-
καμε, λοιπόν, πάνω σε μια τερά-
στια μεταρρύθμιση, η οποία δεν 
είχε προχωρήσει εδώ και πολλά 
χρόνια. Η μεταρρύθμιση αυτή 
προάγει την ακεραιότητα και τη 
λογοδοσία του Κοινοβουλίου, το 
οποίο διατηρείται συγχρόνως 
πλήρως ανοιχτό και έτοιμο για 
συζήτηση. Πρόκειται για μια κά-
θαρση, η οποία ωστόσο θα δια-
σφαλίζει ότι θα νομοθετούμε με 
τιμή και υπερηφάνεια, γιατί αυ-
τό είναι που θέλουν οι πολίτες, 
με τους οποίους συναντιόμαστε 
καθημερινά. Και είναι αυτή η 
δουλειά η οποία χρειάζεται να 
ανταμειφθεί –εδώ είναι που θα 
πρέπει να λάμψει το φως– και 
όχι οι ενέργειες τις οποίες κατη-
γορείται ότι έχει διαπράξει ένας 
αριθμός ατόμων.

 
– Η  ολομέλεια του Ευρωπαϊκού 
Κοινοβουλίου ενέκρινε ένα ψή-
φισμα ευρωβουλευτών τεσσά-
ρων κοινοβουλευτικών ομάδων 
το οποίο ασκεί κριτική στην 
Ελλάδα. Από την πλευρά σας, 
βλέπετε κάποιο ζήτημα με το 
κράτος δικαίου στη χώρα μας;

– Είναι κάτι που συζήτησα 
εδώ στην Αθήνα με τον πρωθυ-
πουργό και με την Πρόεδρο της 
∆ημοκρατίας, με τους αρχηγούς 
των πολιτικών ομάδων της αντι-
πολίτευσης και με τους νέους, 
στο πνεύμα της συνεργασίας 
και του διαλόγου. Ως πρόεδρος 
του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου 
εργάζομαι με τα αποτελέσματα 
των ψηφοφοριών επί των ψη-
φισμάτων. Νομίζω ότι θα πρέ-
πει να λάβουμε υπόψη τη γνώμη 
που διατύπωσε το ανώτατο δι-
καστήριο (σ.σ. Aρειος Πάγος) τις 
προηγούμενες ημέρες. Γνωρίζω 
επίσης ότι η κυβέρνηση θα απα-
ντήσει στα διάφορα σημεία του 
ψηφίσματος, όπως συνηθίζεται. 
Θέλω επιπλέον να επισημάνω 
ότι το Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο 
εργάζεται εδώ και πολλά χρόνια 
προκειμένου να διασφαλίσει μια 
ετήσια έκθεση για το κράτος δι-
καίου σε κάθε κράτος-μέλος. Και 
είναι αυτές οι εκθέσεις οι οποί-
ες ζητούν από τα κράτη-μέλη 
να κάνουν ορισμένα πράγμα-
τα που μπορούν να βελτιώσουν 
ή να επιταχύνουν τις διαδικα-
σίες. Eχω τη βεβαιότητα ότι οι 
συζητήσεις θα συνεχιστούν, σε 
αυτό το πλαίσιο, ενόψει των σχε-
τικών εκθέσεων.

 
– Με την ευκαιρία, κάποιο σχό-
λιο για την υπόθεση Μπελέρη; 
Σας ρωτώ επειδή αφορά το κρά-
τος δικαίου σε μια χώρα –Αλβα-
νία– η οποία είναι υποψήφια 
προς ένταξη στην Ε.E.

– Στην έκθεση που ενέκρινε 
για την Αλβανία, το Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο ήταν πολύ σαφές 
όταν εξέφρασε την ανησυχία του 
για τη σύλληψη του νέου δημάρ-
χου Χειμάρρας, Φρέντι Μπελέ-
ρη, η οποία παραβίασε το τεκ-
μήριο αθωότητας και απέτρεψε 
τον εκλεγμένο δήμαρχο από την 
ανάληψη των καθηκόντων του, 
καθώς παραμένει έγκλειστος μέ-
χρι και σήμερα. Στην ίδια έκθε-
ση υπογραμμίζεται επίσης ότι το 
θέμα συνδέεται με τον συνολικό 
σεβασμό των θεμελιωδών δικαι-
ωμάτων, την εκκρεμότητα των 
περιουσιών των μελών της ελλη-
νικής εθνικής μειονότητας στη 
δημοτική περιοχή και τις κατη-
γορίες για καταπατήσεις από το 
κράτος. Ανυπομονώ να υπάρξει 
μια λύση σε αυτήν την υπόθεση 
και να έχουμε σύντομα μια συμ-
φωνία για το θέμα.

Συνέντευξη στον ΒΑΣΙΛΗ ΚΩΣΤΟΥΛΑ

Το μήνυμα θα πρέπει 
να είναι απολύτως σαφές 
προς τους αγρότες: 
Σας βλέπουμε 
και σας ακούμε.

Χρειάζεται τώρα ένα 
αφήγημα από το Κέντρο 
για τη μετανάστευση, 
το κλίμα, το ψηφιακό 
μέλλον και 
την ασφάλεια.

Είναι καιρός
για τη στρατηγική
αυτονομία της Ε.Ε.  

Χρειαζόμαστε μια ένωση ασφάλειας και άμυνας, η οποία 
θα συμπληρώνει το ΝΑΤΟ και θα προβλέπει ότι αν κάποιος 
από εμάς δεχθεί επίθεση, τότε όλοι θα τον προστατεύσουμε

Ρομπέρτα Μέτσολα, πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου

«Εργαστήκαμε πάνω σε μια τεράστια μεταρρύθμιση, η οποία δεν είχε προχωρήσει εδώ και πολλά χρό-
νια. Η μεταρρύθμιση αυτή προάγει την ακεραιότητα και τη λογοδοσία του Κοινοβουλίου. Πρόκειται για 
μια κάθαρση, η οποία ωστόσο θα διασφαλίζει ότι θα νομοθετούμε με τιμή και υπερηφάνεια», λέει η Ρο-
μπέρτα Μέτσολα με αφορμή τις υποθέσεις διαφθοράς στις οποίες εμπλέκονται ευρωβουλευτές.
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«Γλυκό μου κορίτσι. Πέταξα ώς εδώ 
για να σε αγκαλιάσω και να σε στη-
ρίξω και τώρα είσαι εσύ που κάθε-
σαι και με στηρίζεις. Τόσο δυνατή, 
γενναία και ανθεκτική. Σίγουρα θα 
τα ξεπεράσουμε όλα. Είναι τόσο 
ωραία να σε έχω κοντά μου. Σ’ αγα-
πώ». Πάνω από τη λεζάντα είναι η 
φωτογραφία δύο γυναικών, μαμάς 
και κόρης, που κοιτούν θλιμμένα 
τον φακό: μια σέλφι πένθους και 
αποχαιρετισμού. Το ποστ προέρχε-
ται από τον λογαριασμό της Γιού-
λια Ναβάλναγια στο Instagram. Η 
χήρα του Αλεξέι Ναβάλνι, του με-
γαλύτερου εχθρού του Βλαντιμίρ 
Πούτιν, που εδώ και δέκα ημέρες 
είναι νεκρός, θα είναι εις το εξής 
η φωνή της ρωσικής αντιπολίτευ-
σης. Στο πλευρό της βρίσκεται η 
Ντάσα, η κόρη της, που σπουδά-
ζει στο Στάνφορντ και ήδη δίνει 
συνεντεύξεις στο CNN, καταγγέλ-
λοντας τον Ρώσο πρόεδρο. O Aλε-
ξέι Ναβάλνι πέθανε μυστηριωδώς 
σε μια σωφρονιστική αποικία της 
Σιβηρίας. Στο πιστοποιητικό θανά-
του αναγράφεται πως πέθανε «από 
φυσικά αίτια». Η σορός του δεν 
είχε παραδοθεί μέχρι χθες στους 
οικείους του και η μητέρα του δε-
χόταν πιέσεις να συναινέσει σε 
μια γρήγορη ιδιωτική ταφή, «επει-

δή ο χρόνος δεν είναι με το μέρος 
της και οι νεκροί αποσυντίθενται». 
Σύμφωνα με τις καταγγελίες της οι-
κογένειας και των υποστηρικτών 
του, οι ρωσικές αρχές φιλοδοξούν 
να εξαφανίσουν τα ίχνη του δηλη-
τηρίου που χρησιμοποιήθηκε για 
τη φυσική εξόντωσή του από τις 
τοξικολογικές εξετάσεις. Η Γιούλια 
είναι σχεδόν βέβαιη ότι πρόκειται 
για τον νευροπαραλυτικό παράγο-
ντα νόβιτσοκ, ο οποίος παραλίγο 
να του στοιχίσει τη ζωή το 2020.

«Γιατί τώρα;» αναρωτήθηκαν 
πολλοί. Η προφανής απάντηση 
είναι επειδή στα μέσα του επόμε-
νου μήνα διεξάγονται προεδρικές 
εκλογές στη Ρωσία και ο Πούτιν, 
o oποίος επιθυμεί να εξασφαλί-
σει μια νέα 6ετή θητεία, θέλει να 
στείλει μια σαφή προειδοποίηση 
σε κάθε αντιπολιτευτική προσπά-
θεια. Ο θάνατος του Ναβάλνι δεν 
έχει στόχο μόνο την κατάπνιξη 
της δικής του φωνής, αλλά και την 
προληπτική αναχαίτιση κάθε από-
πειρας αμφισβήτησης του Ρώσου 
προέδρου. Μια δεύτερη ερμηνεία 
είναι ότι ήθελε να επισκιάσει τη 
∆ιάσκεψη του Μονάχου για την 
Ασφάλεια με την είδηση της δολο-
φονίας. Αφού οι διοργανωτές δεν 
προσκάλεσαν τον Πούτιν, όπως 
έκαναν παλιότερα, θα φρόντιζε 
να μονοπωλήσει εμμέσως τις ερ-
γασίες της. Μια τρίτη εξήγηση εί-
ναι πως το Κρεμλίνο προχωρεί σε 
επίδειξη ισχύος σε μια χρονική συ-
γκυρία που ο πόλεμος στην Ουκρα-
νία δείχνει να ευνοεί τη Μόσχα.

Απορίες, πάντως, διατυπώνο-
νται και για τη στάση του Ναβάλ-
νι. Το 2020, μετά την επίθεση με 
νόβιτσοκ και αφού ξεσκέπασε τους 
δράστες της, γιατί εγκατέλειψε τη 
Γερμανία, όπου ήταν ασφαλής, και 
αποφάσισε να γυρίσει στη χώρα 
του; Θεωρούσε ότι πλέον η ανα-
γνωρισιμότητά του τον προστά-
τευε από παρόμοιες ενέργειες, 
αφού θα εξέθεταν τον Πούτιν; Ή 

μήπως ο ηρωισμός είχε γίνει δεύ-
τερη φύση του, στοιχείο του χα-
ρακτήρα του που καθόριζε την 
καθημερινότητά του και τις απλές 
επιλογές στη ζωή του;

Η συμπεριφορά του είναι ηρω-
ική ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο. 
Επειδή δεν διακηρύσσει με στόμ-
φο την περιφρόνησή του στον αυ-
ταρχικό ηγέτη, αλλά τον ειρωνεύ-
εται χωρίς φόβο, ενίοτε και χωρίς 
πάθος. Η ιδεολογική αφετηρία του 
Ναβάλνι δεν ήταν κατ’ ανάγκη 
προοδευτική ή εκσυγχρονιστική. 
Οταν ξεκίνησε την πολιτική του 
σταδιοδρομία στο αντιπολιτευτι-
κό κόμμα Yabloko οι εθνικιστικές, 
ξενοφοβικές θέσεις του οδήγησαν 
στη διαγραφή του. Ηταν οπαδός 
της οπλοκατοχής και μιας σκλη-
ρής αντιμεταναστευτικής ατζέ-
ντας. Σταδιακά όμως εξελίχθηκε 
σε έναν σοσιαλδημοκράτη, έμα-
θε νέες γλώσσες και ενσωμάτω-
σε νέες ιδέες στο πρόγραμμά του, 
όπως επισημαίνει στο περιοδικό 
New Yorker το μη δυαδικό τρανς 
άτομο, Μάσα Γκέσεν, δημοσιο-
γράφος και συγγραφέας με έντονη 
ακτιβιστική δράση κατά του Πού-
τιν. «Εδωσε περισσότερη έμφαση 
στην κοινωνική ευημερία και όχι 
μόνο στην πολιτική ισχύ (...) πε-
ριέγραψε ένα όραμα για μια χώρα 
με καλύτερο σύστημα περίθαλψης 
και πιο δίκαιη κατανομή του πλού-
του». Το κίνημά του επικεντρώθη-
κε στην αποκάλυψη του χυδαίου 
πλούτου και της διαφθοράς γύρω 
από τον ίδιο τον Πούτιν και τους 
ημέτερους.

Γνώρισε τη Γιούλια στη διάρ-
κεια διακοπών του στην Τουρκία 
το 1998. ∆ύο χρόνια αργότερα πα-
ντρεύτηκαν και απέκτησαν την 
Ντάσα το 2001 και τον Ζαχάρ το 
2008. Τον περασμένο Ιούλιο στα 
γενέθλιά της, ο Αλεξέι της έγραψε 
από τη φυλακή: «Ξέρεις, Γιούλια, 
έκανα αρκετές προσπάθειες να 
γράψω την ιστορία της συνάντη-
σής μας. Αλλά κάθε φορά που γρά-
φω μερικές προτάσεις, σταματάω 
με τρόμο και δεν μπορώ να συνε-
χίσω. Φοβάμαι ότι θα μπορούσε να 
μην έχει συμβεί. Εννοώ πως ήταν 
μια σύμπτωση. Θα μπορούσα να 
έχω κοιτάξει σε μια άλλη κατεύ-
θυνση κι εσύ να γύριζες από την 
άλλη. Το δευτερόλεπτο αυτό που 
καθόρισε την πορεία της ζωής μας 
θα μπορούσε να έχει εξελιχθεί δι-
αφορετικά. Ολα θα ήταν διαφορε-
τικά. Πιθανότατα θα ήμουν ο πιο 
δυστυχής άνθρωπος στον κόσμο».

Σοβιετική τεχνογνωσία

Oπως θυμίζουν οι Financial 
Times, από την εποχή που ο Βλα-
ντίμιρ Λένιν δημιούργησε το ερ-
γαστήριο δηλητηρίων, γνωστό ως 
«ειδικό δωμάτιο», πριν από έναν 
αιώνα, οι επιθέσεις με δηλητήριο 
ήταν ανέκαθεν η αγαπημένη μέ-
θοδος του Κρεμλίνου για την εξου-
δετέρωση, τον τραυματισμό ή την 
απλή κατατρομοκράτηση αντιπά-
λων και επικριτών. Στην κορύφω-
ση της σχετικής «βιομηχανίας» 
λειτουργούσαν πάνω από 20 στρα-
τιωτικά εργαστήρια. Το πλεονέκτη-
μα χρήσης τέτοιων ουσιών είναι 
ότι είναι δύσκολο να ανιχνευτούν, 
ενώ μπορούν να εξατομικευτούν 
ανάλογα με την ηλικία, την κατά-
σταση της υγείας, το φύλο κ.λπ. 
Ετσι, το 1978 επελέγη ένα σφαι-
ρίδιο με το φυτικό δηλητήριο ρη-
τίνη, που εκτοξεύτηκε με τη βοή-
θεια μιας ομπρέλας στο πόδι του 
Βούλγαρου δημοσιογράφου του 
BBC Γκεόργκι Μάρκοφ, o oποίος 
πέθανε σε λιγότερο από μία εβδο-
μάδα. Το ραδιενεργό ισότοπο πο-
λώνιο-210, που τοποθετήθηκε σε 
πράσινο τσάι, προκάλεσε τον θά-
νατο του πρώην πράκτορα των 
ρωσικών μυστικών υπηρεσιών και 
επικριτή του Πούτιν, Αλεξάντερ 
Λιτβινένκο, το 2006. Ο νευροπα-
ραλυτικός παράγοντας νόβιτσοκ 
χρησιμοποιήθηκε στην περίπτω-
ση του Βρετανού διπλού πράκτορα 
Σεργκέι Σκριπάλ το 2018.

Από τις εθνικιστικές 
παρελάσεις στον αγώνα 
ανατροπής του Πούτιν

Γεννιέται στην περιφέρεια της Μό-
σχας από γονείς με ρωσικές και 
ουκρανικές ρίζες. Σπουδάζει νομι-
κά και οικονομικά στη Ρωσία, ενώ 
παίρνει υποτροφία από το Πανεπι-

στήμιο του Γέιλ στις ΗΠΑ.
 

Εντάσσεται στο Ρωσικό 
Ενωμένο ∆ημοκρατικό 

Κόμμα Yabloko. 
 

Συμμετέχει στη «Ρωσική πορεία», 
μια παρέλαση που συσπειρώνει 
εθνικιστές ποικίλων αποχρώσε-
ων, ακόμη και νεοναζί. Ενα χρόνο 
μετά, διαγράφεται από το Yabloko 

λόγω των εθνικιστικών 
απόψεών του. 

 

Η στρατηγική μιας
προαναγγελθείσας

εξόντωσης

Πολιτικός 
βίος σαν διαρκής 

πόλεμος

4 Ιουνίου 1976 2000 2006 Ιούλιος 2013 

Ο ΘΑΝΑΤΟΣ ΤΟΥ ΑΛΕΞΕΪ ΝΑΒΑΛΝΙ

Γιατί, μετά τη δηλητηρίασή του, άφησε την ασφάλεια της Γερμανίας 
για να επιστρέψει στη Ρωσία του Πούτιν, όπου ήξερε ότι η ζωή του κινδυνεύει; 

Και γιατί η προφητεία της «εκκαθάρισής» του εκπληρώθηκε 
από το Κρεμλίνο σε αυτή τη συγκυρία; 

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Ισως ο Πούτιν θέλησε να 
στείλει μια σαφή προειδο-
ποίηση σε κάθε αντιπολι-
τευτική προσπάθεια, ενό-
ψει προεδρικών εκλογών.  
Ή επιχείρησε να επισκιά-
σει τη Διάσκεψη του Μο-
νάχου για την Ασφάλεια, 
αφού οι διοργανωτές δεν 
τον προσκάλεσαν.

Μπορεί ο Αλεξέι Ναβάλνι να βρέθηκε για πάνω από 20 χρόνια στο προσκήνιο, όμως για πολλούς παραμένει γρίφος. Ενας 
άλλοτε οπαδός της οπλοκατοχής και μιας σκληρής αντιμεταναστευτικής ατζέντας, που εξελίχθηκε σε σοσιαλδημοκράτη. Μα 
πάνω απ’ όλα, ένας ορκισμένος εχθρός του Βλαντιμίρ Πούτιν, που κυνηγήθηκε ανηλεώς, επέζησε μιας απόπειρας δολοφονίας 
και επέστρεψε στη Μόσχα αψηφώντας κάθε κίνδυνο, πληρώνοντας τελικά με τη ζωή του. 

∆ηλώνει υποψηφιότητα για δή-
μαρχος Μόσχας, αλλά ένα 24ωρο 
αργότερα καταδικάζεται σε 5ετή 
κάθειρξη για διαφθορά. Αφή-
νεται όμως ελεύθερος επειδή η 
έφεση εκκρεμεί και αποσπά 27% 
έναντι 51% του νικητή, Σεργκέι 

Σομπιάνιν. 
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Τα αποτελέσματα των δημοτι-
κών εκλογών του 2013, στις οποίες 
έλαβε μέρος ο Ναβάλνι (αριστερά), 
αναρτώνται σε δρόμο της Μόσχας.
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Oταν πριν από μερικά χρόνια 
δολοφονήθηκε ο Σαουδάραβας 
δημοσιογράφος Τζαμάλ Κασό-
γκι με εντολή του πρίγκιπα δι-
αδόχου της Σαουδικής Αραβίας 
Μπιν Σαλμάν, στη σύνοδο του 
G20 που έγινε λίγους μήνες αρ-
γότερα, οι περισσότεροι εκ των 
ηγετών απέφυγαν να τον χαιρε-
τήσουν και να φωτογραφηθούν 
μαζί του, με μοναδική εξαίρεση 
τον Βλαντιμίρ Πούτιν. 
 
Ο θάνατος ή, καλύτερα, η δολο-
φονία του Ναβάλνι στη ρωσική 
φυλακή του Αρκτικού Κύκλου, 
προκάλεσε ένα κύμα συμπόνιας 
και συμπαράστασης σε πολλές 
χώρες της ∆ύσης, όπου πραγ-
ματοποιήθηκαν συγκεντρώσεις 
και διαμαρτυρίες έξω από τις 
ρωσικές πρεσβείες, ενώ η υπό-
θεση απασχόλησε τον Τύπο με 
ρεπορτάζ, αναλύσεις και σχόλια 
επικριτικά για το νεοαυταρχικό 
καθεστώς της Ρωσίας. 
 
Αντιθέτως, οι κυβερνήσεις πολ-
λών χωρών της Ασίας, της Αφρι-
κής και της Λατινικής Αμερικής 
όχι μόνο δεν καταδίκασαν τη 
δολοφονία ενός πολιτικού, μα 
προτίμησαν είτε τη σιωπή είτε 
την καταστολή των λίγων πο-
λιτών που θέλησαν να διαμαρ-
τυρηθούν, όπως συνέβη στην 
Κωνσταντινούπολη, στην Τα-
σκένδη και αλλού.
 
Εξίσου ενδιαφέρουσα είναι και 
η παρατήρηση αναφορικά με 
τη στάση που κράτησαν οι κυ-
βερνήσεις των πρώην σοβιετι-
κών δημοκρατιών, τις οποίες το 
Κρεμλίνο αποκαλεί υπεροπτικά 
ως «εγγύς εξωτερικό», θέλοντας 
έτσι να τους υπενθυμίζει διαρ-
κώς την εξάρτηση –πραγματική 
ή φανταστική– που έχουν οι χώ-
ρες αυτές από την αναγεννημέ-
νη «σοβιετική πατρίδα». 
 
Στη Γεωργία και στην Αρμενία, 
δύο χώρες της Υπερκαυκασί-
ας, πραγματοποιήθηκαν μεγά-
λες διαμαρτυρίες, πράγμα που 
εξηγείται από το γεγονός πως 
οι δύο αυτές χώρες έχουν από 
καιρό προσεγγίσει τον δυτικό 
κόσμο και πολιτισμό, όχι μόνο 
σε γεωπολιτικό επίπεδο μα και 
σε πολιτισμικό. 
 
Απεναντίας, στο Αζερμπαϊτζάν, 
αλλά και στις χώρες της Κεντρι-
κής Ασίας (Καζακστάν, Ουζμπε-
κιστάν, Κιργιζία, Τουρκμενι-
στάν), οι τοπικές κυβερνήσεις, 
προϊόντα μιας μακράς παράδο-
σης ανατολικής δεσποτείας, δεν 
άφησαν κανένα περιθώριο για 
εκδηλώσεις διαμαρτυρίας και 
αλληλεγγύης.
 
Η δολοφονία του Ναβάλνι ξεφεύ-
γει πλέον από τα στενάχωρα 
όρια του ρωσικού νεοαυταρχι-
κού καθεστώτος και μετατρέ-
πεται σε ένα ορόσημο και όριο, 
ανάμεσα στους διάφορους πολι-
τισμούς της εποχής μας. Από τη 
μία πλευρά, υπάρχει ο δυτικός 
πολιτισμός και η αυθύπαρκτη 
αξία της ανθρώπινης ζωής με 
όλα εκείνα τα δικαιώματα και 
τις υποχρεώσεις που απορρέ-
ουν από το συγκεκριμένο κοι-
νωνικό συμβόλαιο και, από την 
άλλη πλευρά, μια σειρά ετερό-
κλητων κρατών, οι κυβερνήσεις 
των οποίων είτε είναι νεοαυ-
ταρχικές και δικτατορικές είτε 
ρέπουν προς αυτού του είδους 

τη διακυβέρνηση, συνήθως με 
το πρόσχημα του νεο-αντιαποι-
κιακού αγώνα κατά της ∆ύσης. 
 
Oπως στη Ρωσία, έτσι και σε αυ-
τές τις χώρες, το σύστημα προ-
στασίας των ανθρωπίνων δικαι-
ωμάτων εκλαμβάνεται ως ξένο 
και εχθρικό, ως εργαλείο της 
δυτικής προπαγάνδας για τη δι-
αφθορά των ηθών. 
 
Στο πολιτικό σύστημα όπου οι 
απόλυτες αξίες δεν είναι παρά 
η επιστροφή στην εθνική κυρι-
αρχία και η απόρριψη της νεο-
αποικιακής παγκοσμιοποίησης, 
ένα από τα πρώτα θύματα είναι 
η ∆ιακήρυξη των Ανθρωπίνων 
∆ικαιωμάτων του ΟΗΕ. Το 1948, 
η σταλινική ΕΣΣ∆ την υπέγραψε 
τυπικά, δίχως να έχει την παρα-
μικρή πρόθεση να την εφαρμό-
σει. Αντίστοιχα σήμερα, το κα-
θεστώς του Κρεμλίνου κάνει ένα 
βήμα παρακάτω, θεωρώντας την 

υπεροχή έναντι των διεθνών 
συνθηκών όχι απλά του εθνικού 
δικαίου, αλλά των ιδιαίτερων 
ρωσικών εννοιών και αντιλή-
ψεων. Eτσι, εύκολα μπορεί κα-
νείς να ερμηνεύσει τη δολοφο-
νία του Ναβάλνι, την εξόντωση 
πέρυσι του Γεβγκένι Πριγκόζιν ή 
την επιδεικτική δολοφονία του 
Μπορίς Νεμτσόφ πριν από με-
ρικά χρόνια, μπροστά στα τεί-
χη του Κρεμλίνου. Ουσιαστικά, 
έχουμε μια ξεκάθαρη πολιτική 
αντιπαράθεση στην πραγματι-
κή ή υποτιθέμενη επιρροή της 
∆ύσης. Οχι μόνον αρνείται τις 
διεθνείς συνθήκες, αλλά και τις 
ίδιες τις αρχές του κράτους δι-
καίου. Το ίδιο, όμως, δεν ισχύει 
και με το δίκαιο της σαρίας στις 
μουσουλμανικές χώρες, όπου οι 
θρησκευτικές αντιλήψεις και 
πεποιθήσεις είναι υπεράνω του 
δικαίου; 
 
Υπό το πρίσμα των ανωτέρω συλ-
λογισμών, η δολοφονία του Να-
βάλνι παύει να είναι ένα εσω-
τερικό πρόβλημα της ρωσικής 
πολιτικής ζωής και μετατρέπε-
ται σε παράδειγμα - μοντέλο πο-
λιτικής βίας, σε σύμβολο των 
προσπαθειών που καταβάλλουν 
διάφορες πλευρές να αλλάξουν 
την παγκόσμια τάξη προς όφε-
λος των ελίτ των νεοαυταρχικών 
καθεστώτων. Οι υπερασπιστές 
των ανθρωπίνων δικαιωμάτων 
εκλαμβάνονται από αυτές τις 
ελίτ όχι ως εμπόδιο για την προ-
σωπική τους εξουσία, αλλά ως 
σύμμαχοι του εχθρού, τους οποί-
ους είναι ευκολότερο να εξο-
ντώσουν απ’ ό,τι τους δυτικούς 
προστάτες τους. 

 
Ο κ. Δημήτρης Τριανταφυλλίδης είναι 
δημοσιογράφος, συγγραφέας και 
μεταφραστής. 

Την ημέρα που ο Αλεξέι Ναβάλνι 
βρέθηκε νεκρός, ο Φιντέλιους 
Σμιντ, δημοσιογράφος του γερ-
μανικού περιοδικού Spiegel, συ-
μπτωματικά ερευνούσε ένα θέμα 
με πρωταγωνιστές Ρώσους ολι-
γάρχες και μισθοφόρους. Βρισκό-
ταν στο Ντουμπάι και έπινε καφέ 
με μια «πηγή» του. Το κινητό του, 
σε σίγαση. Κατάλαβε από τη δό-
νηση πως είχε λάβει μερικά μηνύ-
ματα, αλλά δεν έδωσε σημασία. 
Oταν όμως λίγη ώρα αργότερα 
το κινητό του άρχισε να δονείται 
ασταμάτητα ήταν βέβαιος πως 
κάτι σοβαρό είχε συμβεί. Ζήτησε 
συγγνώμη από τον συνομιλητή 
του και το έβγαλε από την τσέπη 
του. Το πρώτο μήνυμα ήταν από 
έναν συνάδελφό του που βρισκό-
ταν στη ∆ιάσκεψη Ασφαλείας του 
Μονάχου. «Κυκλοφορεί έντονα 
μια φήμη πως ο Ναβάλνι είναι 
νεκρός», του έγραφε. Τα εκατο-
ντάδες μηνύματα που ακολούθη-
σαν επιβεβαίωναν την είδηση. Οι 
αρχισυντάκτες του ήθελαν να κά-
νουν επειγόντως τηλεδιάσκεψη. 
Οι πιο κοντινοί του τού έστελναν 
συλλυπητήρια. Ο Σμιντ είναι ένας 
από τους επτά δημοσιογράφους 
που το 2020 είχαν αποκαλύψει 
ποιοι κρύβονταν πίσω από την 
πρώτη, αποτυχημένη, απόπειρα 
δολοφονίας του Ναβάλνι. Τους 
μήνες εκείνους είχαν έρθει κοντά.      

«Ποια ήταν η πρώτη σκέψη 
όταν μάθατε πως είναι νεκρός;», 
τον ρωτάμε. «Hμουν βέβαιος πως 
τον σκότωσαν. Χωρίς καμία αμ-
φιβολία. Και δεν εννοώ πως ευ-
θύνονται επειδή ήταν συνεχώς 
στην απομόνωση ή γιατί οι συν-
θήκες κράτησης ήταν άθλιες. 
Τον σκότωσαν. Και θα το απο-
δείξουμε», δηλώνει στην «Κ».     

Εκείνη την Παρασκευή, έχο-
ντας μόλις μάθει τα τραγικά 
νέα, προσπάθησε να παραμεί-
νει ψύχραιμος και να ολοκλη-
ρώσει τις συναντήσεις που είχε 
προγραμματίσει. Απέφυγε να μι-
λήσει, ακόμη και να σκεφθεί τι 
είχε συμβεί. Οταν το βράδυ βρέ-
θηκε στο δωμάτιο του ξενοδοχεί-
ου κατέρρευσε. «Είναι περίεργο, 
αλλά ήταν η στιγμή που έβγαλα 
τα παπούτσια μου. Θυμήθηκα 
πως τα είχα αγοράσει ακριβώς 
πριν από την πρώτη μου συνά-
ντηση με τον Ναβάλνι στο χωριό 
της Γερμανίας όπου ανάρρωνε 
από τη δηλητηρίαση. Θα πηγαί-
ναμε μια βόλτα στο βουνό. Είχε 
βρέξει και είχε παντού λάσπες. 
“Eίσαι σίγουρος πως θέλεις να 
πάμε βόλτα;”, με είχε ρωτήσει. 
“Βέβαια, γιατί ρωτάς;”, είχα απα-
ντήσει απορημένος. “Μα γιατί 
θα χαλάσεις τα ολόασπρα, ολο-
καίνουργια παπούτσια σου”, μου 
είχε πει περιπαικτικά».      

Στις 20 Αυγούστου 2020, κατά 
τη διάρκεια πτήσης από τη Σιβη-
ρία στη Μόσχα o Ναβάλνι έχασε 
τις αισθήσεις του. ∆ιακομίστηκε 
σε νοσοκομείο, αλλά η σύζυγός 
του, Γιούλια, έκανε τα πάντα για 
να μεταφερθεί στην Ευρώπη. 
Με τη βοήθεια της Μέρκελ τα 
είχε καταφέρει. Στο νοσοκομείο 
του Βερολίνου επιβεβαιώθηκε 
αυτό που μέχρι εκείνη την ώρα 
το Κρεμλίνο αρνούνταν: πως ο 
Ναβάλνι είχε δηλητηριαστεί με 
τον νευροτοξικό παράγοντα νό-
βιτσοκ.     

Ο Σμιντ δέχτηκε τότε ένα τη-
λεφώνημα από τον καλό του φίλο 

και δημοσιογράφο Κρίστο Γκρό-
ζεβ, με τον οποίον είχαν απο-
καλύψει πως το Κρεμλίνο ήταν 
υπεύθυνο για τη δολοφονία ενός 
Γεωργιανού στο Βερολίνο. «Τα 
ρωσικά media δεν είναι σε θέ-
ση να αποκαλύψουν τίποτα για 
την υπόθεση Ναβάλνι. Οι γερ-
μανικές αρχές δεν έχουν τη δι-
καιοδοσία να το ερευνήσουν. 
Εάν δεν αναλάβουμε δράση κα-
νείς, δεν πρόκειται να το ψάξει», 
του είχε πει. Οι δύο δημοσιογρά-
φοι μέχρι εκείνη τη στιγμή δεν 
γνώριζαν τον Ναβάλνι προσωπι-
κά. Ξεκίνησαν την έρευνα μαζί 
με έναν δημοσιογράφο από το 
«the insider» αργότερα και από 
το CNN. Γνώριζαν πως το δηλη-
τήριο νόβιτσοκ παρασκευαζόταν 
σε ένα συγκεκριμένο εργαστή-
ριο. Εχοντας πρόσβαση στο ρω-
σικό dark web, από όπου μπορεί 
κανείς να αγοράσει όλων των 
ειδών τα δεδομένα, βρήκαν τη 
λίστα όσων δουλεύουν στο ερ-
γαστήριο αυτό αλλά και τις τη-
λεφωνικές κλήσεις που είχαν κά-
νει πριν και μετά την απόπειρα. 
Ερευνώντας κάθε μία από αυτές 
τις εκατοντάδες κλήσεις κατέλη-
ξαν σε μια λίστα με «ενδιαφέ-

ροντες» πιθανούς υπόπτους. Οι 
περισσότεροι αποδείχτηκε πως 
ήταν πράκτορες των ρωσικών 
μυστικών υπηρεσιών.    

«Θα πέσει ο Πούτιν»     

Ο Ναβάλνι είχε δηλητηριαστεί 
κατά τη διάρκεια μιας προεκλο-
γικής επίσκεψης σε μια πόλη της 
Σιβηρίας. Εντοπίζοντας τις λίστες 
των επιβατών των πτήσεων, ανα-
κάλυψαν πως τρεις από τους άν-
δρες στη λίστα τους είχαν ταξιδέ-
ψει μαζί του. «Θυμάμαι τη στιγμή 
που καταλάβαμε πως είχαμε δέ-
σει την υπόθεση. Κοιταχτήκαμε 
με τον Κρίστο και του είπα “και 
τώρα; Τι λες να συμβεί;”. Εκεί-
νος μου απάντησε πολύ σοβαρά: 
“Θα πέσει ο Πούτιν”. Μας έπιασε 
και τους δύο νευρικό γέλιο γιατί 
ξέραμε πως πολλά μπορούν να 
συμβούν, αλλά όχι αυτό».    

Το ίδιο βράδυ ο Γκρόζεβ έστει-
λε στον Ναβάλνι ένα προσωπι-
κό μήνυμα στο Twitter. «Αλεξέι, 
πιστεύω πως έχουμε βρει ποιοι 
σε δηλητηρίασαν», του έγραψε. 
Ταξίδεψε και μοιράστηκε τα ευ-
ρήματα με τους συνεργάτες του. 
Η ομάδα του ήταν επιφυλακτική. 
«Είδαμε έναν Βούλγαρο σπασί-
κλα με ένα παλιό λάπτοπ. ∆εν 
ξέραμε τι να πιστέψουμε», εί-
χαν πει σε συνέντευξή τους. 
Ο Ναβάλνι όμως ήταν εξαρχής 
ανοικτός απέναντί τους. Συμ-
φώνησαν πως θα συνέχιζαν την 
έρευνα και θα τη δημοσίευαν 
όλοι μαζί, ταυτόχρονα, όταν ήταν 
έτοιμοι.      

«Ο Ναβάλνι ήξερε πολύ καλά 
πώς δουλεύουν τα media και βέ-
βαια είχε ο ίδιος μια πλατφόρμα 
με εκατομμύρια ακολούθους. Αυ-
τό πολλαπλασίαζε τον αντίκτυπο 
του ρεπορτάζ, ειδικά στη Ρωσία. 
Ηταν συναρπαστικό να δουλεύ-

εις μαζί του, αλλά όχι πάντα εύ-
κολο. Υπήρχαν αρκετές στιγμές 
που είχαμε διαφωνήσει», θυμά-
ται. «Οπως όταν ξαφνικά μας εί-
πε πως ήθελε να δημοσιεύσει 
την έρευνα στο κανάλι του στο 
YouTube την Παρασκευή, ενώ 
το περιοδικό μας εκδίδεται κάθε 
Σάββατο. Ευτυχώς άλλαξε γνώ-
μη. Επίσης εμείς στο Spiegel εί-
χαμε διαφωνήσει όταν μας είπε 
πως ήθελε να κάνει φάρσα στους 
δολοφόνους. Του είπαμε πως δεν 
μας άρεσε καθόλου η ιδέα τού 
να παριστάνει κάποιον άλλον. 
Βέβαια, εκ του αποτελέσματος, 
οφείλω να πω ότι εκείνο το τηλε-
φώνημα ήταν το κερασάκι στην 
τούρτα και πολύ αστείο».   

H «φάρσα»   

Το τηλεφώνημα στο οποίο 
αναφέρεται έγινε μόλις μία ημέ-
ρα πριν δημοσιεύσουν ταυτό-
χρονα την έρευνά τους. «Είχα-
με τηλεφωνικό ραντεβού στις 
έξι το απόγευμα με τον Ναβάλνι 
και τον Γκρόζεβ. Τους καλούσα, 
αλλά δεν μου απαντούσαν. Οι 
αρχισυντάκτες μου είχαν πάθει 
εγκεφαλικό. Τελικά μου έστει-
λε μήνυμα ο Κρίστο πως ο Αλε-
ξέι μιλούσε με τον Κονσταντίν 
(έναν από τους εμπλεκομένους 
στην απόπειρα) και ότι εκείνος 
είχε παραδεχτεί τα πάντα». Ο 
Ναβάλνι παριστάνοντας τον αξι-
ωματούχο του Ρωσικού Συμβου-
λίου Ασφαλείας είχε εκμαιεύσει 
απίστευτες λεπτομέρειες τόσο 
για την απόπειρα όσο και για το 
πώς είχαν προσπαθήσει να «κα-
θαρίσουν» το σώμα του για να 
μην εντοπιστεί το δηλητήριο.    

H τελευταία φορά που ο Σμιντ 
συνάντησε τον Ναβάλνι ήταν 
λίγο πριν φύγει για τη Ρωσία. 
«Ξέραμε τους κινδύνους. Ηταν 
όμως ανένδοτος. Κάποια στιγμή 
δεν άντεξα και του είπα, “Θεέ 
μου, γιατί είσαι τόσο πεισματά-
ρης;”. Μου απάντησε πως δεν 
είναι πεισματάρης. “∆εν θέλω 
να είμαι ακόμη ένας θυμωμένος 
εξόριστος. Για να έχει κάποιο νό-
ημα αυτό που κάνω, πρέπει να 
επιστρέψω”, είχε πει».   

«Τι σημαίνει για τη Ρωσία ο 
θάνατός του;», τον ρωτάμε. «Εάν 
υπήρχε κάποιος που μπορούσε 
να συσπειρώσει τη διαλυμένη 
ρωσική αντιπολίτευση εναντί-
ον του Πούτιν ήταν ο Ναβάλνι. 
Τώρα που είναι νεκρός, το βάρος 
πέφτει στη Γιούλια». Πριν από 
λίγους μήνες την είχε ρωτήσει 
σε μια συνέντευξη εάν σκοπεύει 
να κατέβει στην πολιτική όπως 
η Τσικανούσκαγια (που ανέλαβε 
το κόμμα του συζύγου της στη 
Λευκορωσία, όταν του απαγό-
ρευσαν να κατέβει στις εκλογές). 
«Μου είχε πει πως τη θαύμαζε, 
αλλά πως δεν σκόπευε να κάνει 
το ίδιο. Τώρα όμως όλα έχουν 
αλλάξει. Πιστεύω πως η Γιούλια 
μπορεί να τα καταφέρει», ση-
μειώνει.    

Οσο για τον ίδιο, νιώθει την 
ανάγκη να απολογηθεί. «Ως δη-
μοσιογράφος δεν θα έπρεπε 
κανονικά να νιώθω τόσα συ-
ναισθήματα για το αντικείμενο 
μιας έρευνάς μου. Είμαι όμως 
εξαιρετικά χαρούμενος που τον 
γνώρισα, πολύ περήφανος που 
συμμετείχα σε αυτή την έρευνα 
μαζί του και πραγματικά θλιμ-
μένος που πέθανε. Ακόμη δεν 
μπορώ να πιστέψω πως δεν θα 
τον ξαναδώ».      
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«Αποδείξαμε ότι τον δηλητηρίασαν.
Θα αποδείξουμε ότι τον σκότωσαν»     

Μια νεοσοβιετική 
«σαρία»

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗ 

Της ΜΑΡΙΑΝΝΑΣ ΚΑΚΑΟΥΝΑΚΗ    

«Προσπαθούσαμε 
να τον πείσουμε 
να μη γυρίσει 
στη Ρωσία. “Δεν θέλω 
να είμαι ακόμη ένας 
θυμωμένος εξόριστος. 
Για να έχει κάποιο 
νόημα αυτό που κάνω, 
πρέπει να επιστρέψω”, 
μας είχε πει».    

H δολοφονία 
μετατρέπεται σε 
παράδειγμα πολιτικής 
βίας, σε σύμβολο 
των προσπαθειών που 
καταβάλλουν διάφορες 
πλευρές να αλλάξουν 
την παγκόσμια 
τάξη προς όφελος 
των νεοαυταρχικών 
καθεστώτων.

Ο δημοσιογράφος του Spiegel που συνδέθηκε με τον Ναβάλνι στην έρευνα για
την απόπειρα δηλητηρίασής του από τις ρωσικές μυστικές υπηρεσίες μιλάει στην «Κ»   

Η εκλογική επιτροπή τον αποκλεί-
ει από τη συμμετοχή στις προεδρι-
κές εκλογές, επικαλούμενη την 
καταδίκη του για διαφθορά. 
Ο ίδιος καλεί σε μποϊκοτάζ. 

 

Αρρωσταίνει ξαφνικά στη διάρκεια 
πτήσης προς τη Μόσχα και μεταφέ-
ρεται σε νοσοκομείο του Ομσκ της 
Σιβηρίας, όπου το αεροσκάφος του 
πραγματοποίησε αναγκαστική προ-
σγείωση. Ακολουθεί η διακομιδή 
του στο Βερολίνο, όπου η διάγνωση 
κάνει λόγο για επίθεση με τον νευ-
ροπαραλυτικό παράγοντα νόβιτσοκ. 

Επιστρέφει στη Ρωσία μετά την 
ανάρρωσή του και συλλαμβάνεται. 
Προτείνεται για Νομπέλ Ειρήνης, 
με την επιστολή προς τη νορβη-
γική επιτροπή να συγκεντρώνει 

38.000 υπογραφές. Τιμάται με το 
βραβείο Ζαχάροφ από την 

Ευρωβουλή. 
 

Καταδικάζεται σε βαριές ποινές με 
την κατηγορία της εξτρεμιστικής 
δράσης και της αποκατάστασης 
της ναζιστικής ιδεολογίας. 

Οι συνήγοροί του υπολογίζουν ότι 
θα αποφυλακιστεί το 2038.

 

Πεθαίνει αιφνιδίως, σε ηλικία μό-
λις 47 ετών, σε φυλακή του Αρκτι-

κού Κύκλου.

Α Π Ο Ψ Η

Ο Αλεξέι Ναβάλνι (αριστερά) με τον Φιντέλιους Σμιντ στην 
πρώτη τους συνάντηση στη Γερμανία, το φθινόπωρο του 
2020, λίγους μήνες μετά τη δηλητηρίασή του. «∆ιατηρούσε 
το χιούμορ του και ήταν σε εξαιρετικά καλή φυσική κατάστα-
ση», θυμάται ο δημοσιογράφος του Spiegel.

Στη σκηνή από το βραβευμένο με Οσκαρ ντοκιμαντέρ «Να-
βάλνι», ο ίδιος ο Ρώσος ακτιβιστής προετοιμάζεται για να 
κάνει φάρσα σε έναν από τους εμπλεκομένους στην από-
πειρα δολοφονίας του. Αριστερά, διακρίνεται ο δημοσιο-
γράφος Κρίστο Γκρόζεβ, ο οποίος συμμετείχε στην έρευνα 
για τους αυτουργούς της δηλητηρίασης του Ναβάλνι.
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Ο Αλεξέι Ναβάλνι καταθέτει 
σε δικαστήριο της Μόσχας 
μέσω τηλεδιάσκεψης, 
τον Ιανουάριο του 2021.



Τι ομάδα είστε; 
Μην αναλύουμε τα αυτονόητα. Ότι δηλαδή
είναι αναφαίρετο δικαίωμα του καθενός
να συμπαθεί ή να είναι ταγμένος στα πι-
στεύω τού όποιου αθλητικού συλλόγου.
Θα ήταν κιόλας υποκριτικό, έως και ψευδές,
να ίσχυε κάτι διαφορετικό για κάποιον
που μεγάλωσε στο νησί και ασχολείται –
ανεξαρτήτως ιδιότητας– με τον εγχώριο
αθλητισμό. Αυτό ακριβώς είχαμε ευθύς εξ
αρχής επισημάνει, σε σχέση με τον διορισμό

του νέου προέδρου του ΚΟΑ, ο οποίος κατά το παρελθόν
εξέφρασε την ακραία, όπως ομολογεί ο ίδιος, λατρεία για
την ομάδα του. Ως επί το πλείστον, με μια τέτοια προσέγγιση
υποδέχθηκε ο αθλητικός κόσμος του νησιού τον διορισμό
του νέου προέδρου του ΚΟΑ, μολονότι αρκετοί ήταν αυτοί
που εξέφρασαν τις ενστάσεις τους, σχετικά με τις ακραίες
δημόσιες τοποθετήσεις του κατά το παρελθόν. 

Ο ίδιος πάντως φρόντισε, με ανάρτησή του στα μέσα
κοινωνικής δικτύωσης, να ενημερώσει ότι η αγάπη του
για την ομάδα, δεν υπερέχει της επιθυμίας να προσφέρει
αμερόληπτα διά του νέου του πόστου. Μερίμνησε πάντως
στην πρώτη του κιόλας δημόσια τοποθέτηση ως πρόεδρος,
να υπενθυμίσει σ’ όλους την οπαδική αφοσίωσή του, χρη-
σιμοποιώντας μια υπερβολική έως και αναληθή ατάκα,
ισχυριζόμενος ότι η τρίτη λέξη που έμαθε ως βρέφος,
πέραν των «μαμά», «παπά», ήταν τ’ όνομα της ομάδας του!
Στην αμέσως επόμενη δημόσια τοποθέτησή του, ο κύριος
Ιωάννου επιδίωξε να ξανά υπενθυμίσει το οπαδικό του
ποιόν, αναφερόμενος τούτη τη φορά, όχι στην βρεφική
του ηλικία αλλά στη μεταθανάτια ζωή. Επί τούτου, το
βρέφος που πια μεγάλωσε, ζήτησε σε συνέντευξή του
στην εφημερίδα «Αλήθεια» να τοποθετηθούν τα λάβαρα
της ομάδας που υπεραγαπά στην τελευταία οικία της ζωή
του! Αγνοώντας την ομολογουμένως ανώμαλη μετάβαση
από τη βρεφική ηλικία στη μεταθανάτια ζωή, που επιδίδεται
δημόσια ο νέος ηγέτης του αθλητισμού, αφήνοντας κιόλας
στην άκρη την υπέρμετρη επιθυμία του να εκφράσει την
οπαδική του ταυτότητα, καλό θα ήταν να κατανοήσει ότι
επικοινωνιακά τέτοιου είδους τοποθετήσεις ισχυροποιούν
τα επιχειρήματα όσων ισχυρίστηκαν για την λανθασμένη
επιλογή του προέδρου της Δημοκρατίας. 

Ενδεχομένως ν’ αδικεί τον εαυτό του, καθότι με τέτοιες
λαϊκίστικες προσεγγίσεις καλύπτονται οι όποιες καλές
προθέσεις του να υπηρετήσει τον αθλητισμό. Πέραν της
επικοινωνιακής διάστασης που λαμβάνουν τέτοιου είδους
δηλώσεις, καλό θα ήταν ο ίδιος να κατανοήσει ότι κανείς
δεν ενδιαφέρεται πια επί της ουσίας, για το οπαδικό
φρόνημά του, αλλά για το έργο που ενδέχεται να επιτελέσει
υπό τη νέα του ιδιότητα. Η ερώτηση για το ποια ομάδα
είναι, είναι παντελώς ανώφελη. Το ερώτημα είναι πια, τι
σκοπεύει να κάνει ως ηγέτης του εγχώριου αθλητισμού,
και καλό θα ήταν να επικεντρωθεί στην απάντηση. Με
λόγια, κυρίως όμως με πράξεις!

Υποτίμηση 
νοημοσύνης, γενικώς

Συχνό και αυτό το φαινόμενο στο χώρο
του κυπριακού ποδοσφαίρου. Η υποτίμηση
της νοημοσύνης μας, απ’ όλους όσοι κατά
καιρούς κάνουν το άσπρο μαύρο, δικαιο-
λογούν τα αδικαιολόγητα και πάνω απ’
όλα θεωρούν πως απευθύνονται σε αδα-
είς… Δεν εξηγείται διαφορετικά η… ανο-
μοιομορφία σε τοποθετήσεις αρμόδιων σε
σημαντικά θέματα. Πώς διαφορετικά, και
όχι ως προσπάθεια… περιπαιξίματος, μπο-
ρεί κάποιος να εκλάβει την επιλεκτική

ευαισθησία σε θέματα διαιτησίας. Αναλόγως εξέλιξης και
τελικής έκβασης ενός αγώνα, κάποτε η διαιτησία έχει σο-
βαρό πρόβλημα, προκύπτει σκοπιμότητα και οργανωμένη
προσπάθεια να πληγούν συγκεκριμένες ομάδες, και κάποτε
τα λάθη είναι ανθρώπινα και φυσιολογικά ως μέρος του
παιχνιδιού.

Είναι φορές –και δυστυχώς αρκετές– που ψάχνεις εσπευ-
σμένα το τηλεκοντρόλ είτε για να πατήσεις το πλήκτρο
«mute», είτε για να αλλάξεις κανάλι, ακούγοντας παράγοντες,
εκπροσώπους Τύπου ή και προπονητές να τοποθετούνται,
δημιουργώντας σου την εύλογη απορία ως προς το ποιον
αγώνα παρακολουθούσες. Ολοένα και πιο ανησυχητική
η αυξητική τάση των περιπτώσεων που η… γλώσσα βγαίνει
περίπατο. Με αστήρικτες θέσεις, κατηγορίες και στοχο-
ποίηση προσώπων ή ομάδων. Με ασπίδα το οπαδικό συ-
ναίσθημα και δόρυ τον λαϊκισμό, ο κάθε ένας ό,τι θέλει
λέει, για όποιον θέλει αφήνει υπονοούμενα και ούτε γάτα
ούτε ζημιά. Στη χειρότερη περίπτωση, να προκύψει πρόστιμο
από τον αθλητικό δικαστή –και αυτό δεν είναι σίγουρο.
Αθλητικός δικαστής! Εδώ η υποτίμηση της νοημοσύνης
πάει σύννεφο! Εκτός και αν υπάρχει (λογική) εξήγηση,
στο γιατί το ρίξιμο αντικειμένων εξισώνεται με την είσοδο
οπαδών στον αγωνιστικό χώρο και τα επεισόδια σε βάρος
αντίπαλων ποδοσφαιριστών ή προπονητών και τιμωρούνται
όλα με πρόστιμο. Για την ακρίβεια συναγωνίζεται ο αθλητικός
δικαστής με τον σρχιδιαιτητή, ως προς το ποιος κοροϊδεύει
ή δοκιμάζει έστω να το κάνει σε μεγαλύτερο βαθμό. Οι
ακατανόητοι ορισμοί διαιτητών, η ανοχή για κάποιους σε
συνεχόμενα σοβαρά λάθη, η τιμωρία κάποιων που ισοδυ-
ναμεί με ταξιδάκι και διαιτησία στο εξωτερικό και –απο-
κορύφωμα– η επιλογή φάσεων για επεξήγηση από το
Τμήμα Διαιτησίας. Η δε προσπάθεια στήριξης και κάλυψης
συγκεκριμένων διαιτητών, μετατρέπει την επεξήγηση σε
μπέρδεμα…

Και όμως υπάρχει και χειρότερο. Τα αλλοπρόσαλλα, τα
ακατανόητα, οι λαϊκισμοί και τα ακαταλαβίστικα –σε
αρκετές περιπτώσεις και σε σημαντικό ποσοστό– γίνονται
αποδεκτά και πολλές φορές επικροτούνται! Όλα στον…
βωμό του οπαδικού συμφέροντος, της άποψης πως για
όλα φταίνε μόνο οι άλλοι… 

Δυστυχώς, υποτίμηση της νοημοσύνης γενικώς…

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ
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Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Με τους πολύ σημαντικούς αγώνες
Ανόρθωση-ΑΠΟΕΛ (16:00), Άρης-
Ομόνοια (19:00) και Πάφος FC-ΑΕΚ
(19:00), αρχίζει, σήμερα –Κυριακή
25 Φεβρουαρίου– η τελική φάση του
πρωταθλήματος Cyta 2023-2024. Το
ΑΠΟΕΛ είναι στην 1η θέση της βαθ-
μολογίας με 59 βαθμούς έναντι 56
του Άρη, 52 της ΑΕΚ, 50 της Πάφου,
49 της Ομόνοιας και 47 της Ανόρθω-
σης. Οι έξι αυτές ομάδες αποτελούν
τον πρώτο όμιλο και θα αγωνιστούν
σε δέκα αγωνιστικές οι οποίες θα κα-
θορίσουν τον πρωταθλητή και τις
ομάδες που θα εξασφαλίσουν συμ-
μετοχή στις ευρωπαϊκές διοργανώ-
σεις. Ο πρωταθλητής μας θα αγωνι-
στεί το καλοκαίρι στον πρώτο προ-
κριματικό γύρο του Champions Le-
ague, η 2η και η 3η ομάδα στον δεύ-
τερο προκριματικό γύρο του Confe-
rence League και ο κυπελλούχος μας
στον πρώτο προκριματικό γύρο του
Europa League. 

Ο ΑΠΟΕΛ παρουσίασε στην κα-
νονική διάρκεια του πρωταθλήματος
ένα πολύ ισχυρό, δεμένο σύνολο που
έπαιξε καλό ποδόσφαιρο. Η ομάδα
του Ρικάρντο Σα Πίντο μάζεψε 59
βαθμούς στις 26 αγωνιστικές, όσους
ακριβώς είχε την αντίστοιχη περσινή
περίοδο. Ο συντελεστής τερμάτων
του ΑΠΟΕΛ φέτος είναι 54 γκολ υπέρ
και 16 κατά, ενώ ένα χρόνο πριν ήταν
40 τέρματα υπέρ (δηλαδή 14 λιγότερα)
και 13 κατά (τρία λιγότερα). Πέτυχε
(όπως και ο Άρης), τις περισσότερες
νίκες (18), δέχτηκε τις λιγότερες ήττες
(τρεις), διαθέτει την καλύτερη επίδοση
στην επίθεση με 54 τέρματα (ακο-
λουθεί με ένα λιγότερο (53) ο Άρης).

Οι «γαλαζοκίτρινοι» του Σα Πίντο
έχουν ένα αψεγάδιαστο αμυντικό μη-
χανισμό που εξουδετερώνει τα επι-
θετικά ατού των αντιπάλων. Ως εκ
τούτου έχει και αμυντικά την καλύ-
τερη επίδοση –με 16 τέρματα παθη-
τικό. Το ΑΠΟΕΛ δείχνει ικανό και
αποφασισμένο για να επιστρέψει,
μετά από τέσσερα χρόνια «ξηρασίας»
από τίτλους, στην κορυφή του κυ-
πριακού ποδοσφαίρου. 

Ο περσινός πρωταθλητής Άρης,
μπαίνει ως δεύτερος στη μάχη των
πλέι οφ για την κατάκτηση του πρω-
ταθλήματος με 56 βαθμούς. Βελτίωσε
κατά τρεις βαθμούς τη συγκομιδή
του σε σχέση με το προηγούμενο
πρωτάθλημα. Είναι ανάμεσα στις
μόλις τρεις ομάδες με θετικό πρόσημο
σε σχέση με πέρσι. Η «Ελαφρά Τα-
ξιαρχία» της Λεμεσού διαθέτει μια
νεανική  ομάδα με παίκτες δυνατούς
και γρήγορους. Στην περσινή, ιστο-
ρική για τον σύλλογο, σεζόν, μπήκε
στην τελική φάση με έξι βαθμούς μει-
ονέκτημα από τον ΑΠΟΕΛ, και κα-
τάφερε να τον προσπεράσει κατα-
κτώντας το πρώτο πρωτάθλημα στην
ιστορία του. Στη σεζόν που διανύουμε,
ο Άρης δείχνει να διαθέτει τις καλύ-
τερες και τις περισσότερες ποιοτικές
επιλογές παικτών του καταλόγου Β΄
(κάτω των 22) που του δίνουν ορμή
και τις απαραίτητες αντοχές. 

Η ΑΕΚ μπαίνει στην τελική φάση
από την 3η θέση με 52 βαθμούς, εφτά
πίσω από την 1η θέση. Ωστόσο, η
αντεπίθεση που ξεκίνησε από τότε
που ανέλαβε την τεχνική ηγεσία ο
Μπεν Σιμόν (11 Νοεμβρίου 2023), της
έδωσε δυναμική τίτλου. Από τις ομά-
δες της πρώτης εξάδας, είναι πιστεύου-
με η μοναδική που μπορεί να απει-
λήσει σοβαρά τους βασικούς διεκδι-
κητές του τίτλου, ΑΠΟΕΛ και Άρη.
Παρουσίασε πολύ μεγάλη βελτίωση
τόσο αμυντικά όσο και επιθετικά,
κάτι που έδωσε στους παίκτες και
περισσότερη αυτοπεποίθηση. 

Η Πάφος FC με 50 βαθμούς είναι
στην 4η θέση, πολύ μακριά από τις
μεγάλες προσδοκίες των οπαδών της.
Διαθέτει το πιο ακριβό δυναμικό με
πολλούς ακριβοπληρωμένους άσους,
που όμως δεν απέδωσαν ανάλογα με
τη μεγάλη αξία τους. Δεν κατάφερε
να σταθεροποιήσει την απόδοσή της
σε ψηλά επίπεδα και αυτό της κόστισε
την απώλεια αρκετών βαθμών.  

Στους 49 βαθμούς και στην 5η
θέση βρίσκουμε την Ομόνοια, η οποία
ήταν επίσης –όπως και πέρσι– κα-
τώτερη των προσδοκιών του απαι-
τητικού λαού της. Άλλαξε ήδη δύο
προπονητές και χαρακτηρίζεται από
αστάθεια, ασυνέπεια και αδυναμία,
στα τελευταία παιχνίδια της, να ελέγξει
το παιχνίδι. Θα παλέψει για ένα από
τα ευρωπαϊκά εισιτήρια, ενώ ο μεγάλος
της στόχος είναι η κατάκτηση του
κυπέλλου για 3η συνεχόμενη χρονιά.
Πάντως, σε σχέση με την περσινή

κανονική περίοδο, η βαθμολογική
συγκομιδή των «πρασίνων» είναι βελ-
τιωμένη κατά οκτώ βαθμούς.

Τη μεγαλύτερη ανάκαμψη σε σχέ-
ση με την περσινή σεζόν κατέγραψε
η Ανόρθωση. Η «κυρία» είναι στην
6η θέση και μειονεκτεί έναντι των
υπόλοιπων ομάδων της εξάδας για
υλοποίηση των στόχων της, όμως το
εντυπωσιακό +14 στη βαθμολογική
συγκομιδή πιστώνεται στους «κυα-
νόλευκους» της Αμμοχώστου. Ξεκί-
νησε εντυπωσιακά καλά και στον Α΄
γύρο έδειχνε ικανή ακόμα και για τον
τίτλο. Ωστόσο, δεν κατάφερε να αξιο-
ποιήσει την «καυτή» της έδρα και
αυτό της στοίχισε. Τις τελευταίες
αγωνιστικές, μια σειρά από κακά απο-
τελέσματα την έριξαν στην 6η θέση.

Η βαθμολογία στα ντέρμπι 
Αν κάνουμε μια ειδική βαθμολογία

με τους βαθμούς που πήραν οι έξι

ομάδες που συμμετέχουν στον Α΄
όμιλο στις μεταξύ τους αναμετρήσεις,
θα διαπιστώσουμε πως η κατάταξη
των ομάδων είναι ίδια με τη συνολική
βαθμολογία! Ο ΑΠΟΕΛ με 20 βαθμούς
είναι η ομάδα με τους περισσότερους
κερδισμένους βαθμούς στα δέκα αυτά
παιχνίδια. 

Η ομάδα του Ρικάρντο Σα Πίντο
κέρδισε έξι αγώνες απέναντι σε ομάδες
της πρώτης εξάδας, αναδείχθηκε ισό-
παλη σε άλλους δύο και ηττήθηκε
ισάριθμες φορές. Ο Άρης ακολουθεί
στη σχετική βαθμολογία με 17 βαθ-
μούς συγκομιδή, έχοντας απολογισμό
πέντε νίκες, δύο ισοπαλίες και τρεις
ήττες. ΑΕΚ και Πάφος FC μάζεψαν
16 και 12 βαθμούς αντίστοιχα, ενώ
η Ομόνοια πρόσθεσε στο «σακούλι»
11 βαθμούς από τα ντέρμπι με τις
ομάδες της πρώτης εξάδας. Τους λι-
γότερους βαθμούς μάζεψε η Ανόρ-
θωση (μόλις έξι).

Οι «μνηστήρες» του τίτλου και 
των ευρωπαϊκών εισιτηρίων

Τα πλεονεκτήματα και τα μειονεκτήματα των έξι ομάδων του Α΄ ομίλου

1η αγωνιστική
Κυριακή 25/2

16:00
Ανόρθωση – ΑΠΟΕΛ

19:00
Άρης – Ομόνοια

19:00
Πάφος FC – ΑΕΚ

2η αγωνιστική
Κυριακή 3/3

17:00
ΑΠΟΕΛ – Πάφος FC

Δευτέρα 4/3

18:00
ΑΕΚ – Άρης

20:30
Ομόνοια – Ανόρθωση

3η αγωνιστική
Σάββατο 9/3

17:00
Ομόνοια – ΑΕΚ
Κυριακή 10/3

17:00
Ανόρθωση – Πάφος FC

19:00
Άρης – ΑΠΟΕΛ

4η αγωνιστική
Σάββατο 16/3

16:00
ΑΠΟΕΛ – Ομόνοια

19:00
Πάφος FC – Άρης

Κυριακή 17/3

17:00
Ανόρθωση – ΑΕΚ

<<<<<<<

Αν κάνουμε μια ειδική
βαθμολογία με τους 
βαθμούς που πήραν 
οι έξι ομάδες στις μεταξύ
τους αναμετρήσεις, 
θα διαπιστώσουμε πως 
η κατάταξη είναι ίδια με
τη συνολική βαθμολογία! 

Το πρόγραμμα του πρωταθλήματος μέχρι τις 17 Μαρτίου

Θα ακολουθήσει διακοπή με τις διεθνείς ημερομηνίες της FIFA, λόγω υποχρεώσεων 
των εθνικών ομάδων, και το πρωτάθλημα θα επαναρχίσει τέλη Μαρτίου.

Ο ΑΠΟΕΛ μάζεψε 59 βαθμούς στις 26 αγωνιστικές, όσους ακριβώς είχε την αντίστοιχη περσινή περίοδο. Ο
Αρης, ο οποίος μπαίνει ως δεύτερος στη μάχη των πλέι οφ, έχει 56 βαθμούς. Βελτίωσε κατά τρεις βαθμούς
τη συγκομιδή του σε σχέση με πέρσι.



ΚΥΡΙΑΚΗ 25 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2024

ΔΙΑΒΑΣΤΕ

0,35%

Dow JonesΜεταβολές εβδομάδας

X.A.
0,56% -0,01%

Nasdaq

2,47%

Nikkei

1,90%

Dax

1,14%

FTSE 100

0,04%

Πετρέλαιο

0,48%

 €  /$

X.A.K.
0,25%

ΜΕ ΑΕΡΑ ΚΟΜΙΣΙΟΝ

Τρεις προτάσεις για
φορολογία επιχειρήσεων
Αξιωματούχος της Κομισιόν είχε επαφές
την περασμένη εβδομάδα στη Λευκωσία
θέτοντας στο τραπέζι τρεις προτάσεις
φορολόγησης επιχειρήσεων. Το Head
Office Tax System for SMEs, το πλαίσιο
για τη φορολογία εισοδήματος και την
εφαρμογή κοινών κανόνων στη μεταβι-
βαστική τιμολόγηση στην Ε.Ε. Σελ. 5

ΕΤΑΙΡΕΙΕΣ ΣΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ

Ενοίκιο με την ώρα 
στο Airbnb γραφείων
Κατακόρυφη είναι η αύξηση της ζήτη-
σης ευέλικτων χώρων εργασίας στην
ελληνική αγορά, καθώς η υβριδική ερ-
γασία αποτελεί κυρίαρχη τάση. Τα υψη-
λά ενοίκια για χώρους γραφείων αποτε-
λούν έναν ακόμη λόγο που εταιρείες και
επαγγελματίες ενοικιάζουν χώρους για
όσο τους χρειάζονται. Σελ. 12

Η ΑΤΑ εκτοξεύει μισθούς αξιωματούχων
Ποιοι λαμβάνουν τιμάριθμο ακόμα και σε επιδόματα παραστάσεως που από το 2018 έχουν διπλασιαστεί

Κύπρος 3,30% 0,00%

Γερμανία 2,22% -0,15%

Γαλλία 2,82% -0,05%

Ιταλία 3,78% -0,09%

Ισπανία 3,13% -0,16%

Ιρλανδία 2,85% 0,05%

Ελλάδα 3,27% -0,17%

Ην. Βασίλειο 3,77% -0,30%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Σταθερή
Fitch BΒΒ Σταθερή
Moody’s Baa2 Σταθερή
S&P BBΒ Θετική
Scope Ratings BBΒ+ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Η διάρκεια ζωής των μεγάλων συσκευών συρρικνώνεται εξαιτίας ενός συνδυασμού παραγόντων που αλλάζει τις συνήθειες, την καθημερινότητα
αλλά και την ίδια την αγορά. Τα ψυγεία, τα πλυντήρια ρούχων και οι φούρνοι σήμερα μπορούν να κάνουν περισσότερα από ποτέ, αλλά πλέον
χαλάνε πολύ πιο εύκολα. Οι τεχνικοί αποδίδουν την υποβάθμιση της ποιότητας των προϊόντων στη στροφή προς τις έξυπνες συσκευές, την
αύξηση των μεμονωμένων εξαρτημάτων αλλά και τα λιγότερο αξιόπιστα υλικά. Σελ. 11

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του ΝΤΈΙΒΙΝΤ ΜΠΡΟΥΚΣ / THE NEW YORK TIMES    

Μετά την ήττα της Χίλαρι Κλίντον
το 2016, οι πιο συνετοί Δημοκρα-
τικοί συνειδητοποίησαν ότι είχαν
πρόβλημα. Το κόμμα έχανε το έρει-
σμά του στη λευκή εργατική τάξη.
Πάνω από το 60% των Αμερικανών
άνω των 25 ετών δεν έχει πτυχίο
κολεγίου. Και είναι πολύ δύσκολο
να κερδίσει κανείς τις εκλογές χω-
ρίς αυτούς. Ετσι, το 2020 οι Δη-
μοκρατικοί έκαναν κάτι συνετό.
Για πρώτη φορά έπειτα από 36
χρόνια πρότειναν υποψήφιο πρό-
εδρο που δεν είχε πτυχίο από τα
Πανεπιστήμια της Ivy League. 

Ο Τζο Μπάιντεν κέρδισε τον
Λευκό Οίκο και ακολούθησε μια
φιλόδοξη ατζέντα για να στηρίξει
την εργατική τάξη. Στη διάρκεια
της θητείας του η οικονομία των

ΗΠΑ δημιούργησε 10,8 εκατ. θέ-
σεις εργασίας, ενώ από το 2021
οι νέοι νόμοι του Μπάιντεν προ-
ώθησαν σχεδόν 82 δισ. δολάρια
σε περιοχές με προβλήματα απα-
σχόλησης. Ποιες ήταν όμως οι
πολιτικές επιπτώσεις; Ανακτούν
οι Δημοκρατικοί τον μανδύα τους
ως κόμμα της εργατικής τάξης;
Η απάντηση μέχρι στιγμής είναι
ένα κατηγορηματικό «όχι». Τα
Bidenomics δεν έχουν βοηθήσει
πολιτικά το Δημοκρατικό Κόμμα,
που εξακολουθεί να χάνει την
υποστήριξη της εργατικής τάξης.
Σε πρόσφατη δημοσκόπηση του
NBC, οι ψηφοφόροι λένε ότι εμ-
πιστεύονται τον Ντόναλντ Τραμπ
περισσότερο από τον Μπάιντεν
για τη διαχείριση της οικονομίας,

με διαφορά 22 μονάδων, τη με-
γαλύτερη από το 1992. Ο Φραγ-
κλίνος Ρούζβελτ δημιούργησε τις
πλειοψηφίες του New Deal χρη-
σιμοποιώντας την κυβέρνηση για
να υποστηρίξει τους εργαζομέ-
νους. Ο Μπάιντεν προσπάθησε
να κάνει το ίδιο. Ενώ οι πολιτικές

του λειτούργησαν οικονομικά,
δεν λειτούργησαν πολιτικά. Τι
συνέβη;     

Είναι γεγονός ότι τις τελευταίες
δεκαετίες, και σε όλες τις δυτικές
δημοκρατίες, ζήσαμε μια σεισμική
πολιτική αναδιάταξη – με τους πιο
μορφωμένους ψηφοφόρους να
στρέφονται προς τα αριστερά και
τους λιγότερο μορφωμένους προς
τα δεξιά. Αυτή η αναπροσαρμογή
αφορά περισσότερο τον πολιτισμό
και την ταυτότητα παρά την οι-
κονομία. Για το καλό της χώρας
προφανώς, ο Μπάιντεν επικέν-
τρωσε τις πολιτικές του σε αυτούς
που έμειναν πίσω. Αλλά το χάσμα
μεταξύ των τάξεων αφορά επίσης
την ηθική, το καθεστώς και την
ταυτότητα, και αυτές οι πληγές

δεν έχουν επουλωθεί. Το κρίσιμο
ερώτημα είναι: μπορούν οι Δημο-
κρατικοί να κάνουν κάτι άλλο για
να επιβραδύνουν την αναδιάταξη;
Ο πολιτικός επιστήμονας Ζακ
Γκόλντμπεργκ θεωρεί ότι οι μορ-
φωμένοι Δημοκρατικοί είναι πιο
πολιτικοποιημένοι από τους λιγό-
τερο μορφωμένους. Είναι πιο πι-
θανό να κάνουν δωρεές σε υπο-
ψηφίους. Και ελέγχουν τα μέσα
επικοινωνίας. 

Ο Τζο Μπάιντεν έχει κάνει αρι-
στοτεχνική δουλειά, συγκρατώντας
τον ποικίλο δημοκρατικό συνα-
σπισμό. Αλλά για να κερδίσει ψή-
φους της εργατικής τάξης μάλλον
πρέπει να δείξει κάποιο βαθμό
ανεξαρτησίας από τις μορφωμένες
ελίτ οι οποίες ηγούνται.

H πολιτική αποτυχία των Bidenomics    

Η ακρίβεια
δεν μείωσε
τις αγορές
προϊόντων
Ξοδεύουν οι καταναλωτές

Η ακρίβεια και ο πληθωρισμός
δεν φαίνεται να επηρέασαν αι-
σθητά τις αγορές των κατανα-
λωτών. Τα επίσημα στοιχεία
δείχνουν αύξηση στον δείκτη
όγκου 5,8%, γεγονός που δείχνει
ότι αγοράστηκαν περισσότερα
προϊόντα. Η τάση επιβεβαιώνε-
ται και από τα αποτελέσματα
του 6ου κύματος της έρευνας
«Ktrends» της «Κ». Σελ. 4

«Βούλιαξε» 
η κίνηση 
στο λιμάνι 
της Λεμεσού
Μείωση κατά σχεδόν 50%

Αισθητή μείωση της κίνησης
καταγράφεται από την αρχή
του χρόνου στο λιμάνι Λεμεσού.
Βασικές αιτίες οι επιθέσεις των
Χούθι, ο συνεχιζόμενος πόλεμος
στη Γάζα και τα ναυτασφάλι-
στρα. Πληγή για την οικονομία
οι ακυρώσεις έλευσης κρουα-
ζιερόπλοιων.  Σελ. 5

ΔΙΕΘΝΗ

Στο «κόκκινο»
η ΕΚΤ με ζημιές
άνω των 1,2 δισ.
ευρώ το 2023

Σελ. 10

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας.
Διαβάστε προσεκτ ικά το φύλλο οδηγιών χρήσης.

Τις κάνουν «έξυπνες» με μικρότερη διάρκεια ζωής

Οι υψηλοί μισθοί που λαμβάνουν
οι κρατικοί αξιωματούχοι γίνονται
τώρα υψηλότεροι με την προ-
σθήκη της ΑΤΑ. Όμως τα στοιχεία
του γενικού λογιστηρίου κατα-
δεικνύουν πως μερικοί αξιωμα-
τούχοι λαμβάνουν τιμάριθμο,

ακόμα και στα επιδόματα παρα-
στάσεως. Ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας για το 2024 θα λάβει ακα-
θάριστο ετήσιο μισθό με επιδό-
ματα (13 μηνών) ύψους 181.400
ευρώ, ενώ τα 29.855 ευρώ προ-
κύπτουν από την ΑΤΑ. Όμως, θα

λάβει και 30.755 ευρώ τον χρόνο
για επίδομα παραστάσεως και
επιπρόσθετα και ΑΤΑ ύψους 9.110
ευρώ. Από το 2018 έως και το
2024 η αύξηση της ΑΤΑ πάνω
στο επίδομα παραστάσεως του
προέδρου φτάνει το 75%. Ο πρό-

εδρος της Βουλής, οι υπουργοί,
οι υφυπουργοί, ο υφυπουργός
παρά τω προέδρω και ο κυβερ-
νητικός εκπρόσωπος είναι αξιω-
ματούχοι που λαμβάνουν ΑΤΑ
πάνω στα επιδόματα παραστά-
σεώς τους. Αυξήσεις στα επιδό-

ματα λόγω ΑΤΑ λαμβάνουν επί-
σης ο επίτροπος Νομοθεσίας, ο
επίτροπος Προστασίας Δικαιω-
μάτων του παιδιού και ο επίτρο-
πος Διαφάνειας και ο διευθυντής
του γραφείου του προέδρου της
Δημοκρατίας. Σελ. 3

<<<<<<

Αν και οι παρεμβάσεις
Μπάιντεν για τη στή-
ριξη της εργατικής τά-
ξης ήταν οικονομικώς
επιτυχείς, πολιτικά
δεν απέφεραν κέρδη.   
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Ο πόλεμος στη Γάζα εκτραχύνει τις
ήδη δεινές οικονομικές συνθήκες
στην Αίγυπτο, στον Λίβανο και
στην Ιορδανία. Η Δύση και ιδιαίτερα
η Ευρωπαϊκή Ενωση ίσως χρειαστεί
να προετοιμαστούν για ακόμη μία
προσφυγική κρίση, ανεξάρτητα
από την οικονομική βοήθεια που
θα τους χορηγήσουν. Το τελευταίο
τετράμηνο, σχεδόν 29.000 Παλαι-
στίνιοι έχουν σκοτωθεί από την
επίθεση του Ισραήλ στη Γάζα μετά
το χτύπημα της Χαμάς στο ισραη-
λινό έδαφος, που άφησε πίσω του
1.200 νεκρούς. Οι επιπτώσεις αυτού

του πολέμου εκτείνονται πολύ πέρα
από τα πεδία των μαχών. Η Αίγυ-
πτος και ο Λίβανος πνίγονται στα
χρέη, που φθάνουν στο 93% και
στο 280% του ΑΕΠ, αντίστοιχα,
σύμφωνα με το ΔΝΤ. Οι τουριστικές
εισπράξεις, η πηγή ζωής των οικο-
νομιών της περιοχής, ιδίως στον
Λίβανο, ελαττώθηκαν 45% τον
Οκτώβριο έναντι του 2022. Εάν
διαρκέσει ακόμη τρεις μήνες η σύρ-
ραξη, θα προκληθεί απώλεια 10
δισ. δολ. στο ΑΕΠ του Λιβάνου, της
Αιγύπτου και της Ιορδανίας, και θα
φθάσει τα 18 δισ. δολάρια, με πα-
ράταση μέχρι το καλοκαίρι. Tαυ-
τόχρονα, πάνω από μισό εκατομ-
μύριο άνθρωποι στις τρεις χώρες

ενδέχεται να περιπέσουν στη φτώ-
χεια. Η σημερινή κρίση του Λιβάνου
χρονολογείται τουλάχιστον από το
2020, όταν μια έκρηξη στο λιμάνι
της Βηρυτού σκότωσε περισσότε-
ρους από 200 ανθρώπους. Ετοτε,
η λιβανέζικη λίρα έχει χάσει περίπου
το 98% της αξίας της έναντι του
δολαρίου στην παράλληλη αγορά
και ο τριψήφιος πληθωρισμός έχει
εξαφανίσει τα εισοδήματα. Το ΑΕΠ
της χώρας μειώθηκε περισσότερο
από το μισό μεταξύ 2019 και 2022,
αλλά η κυβέρνηση  δεν προωθεί
τις οικονομικές και δημόσιες με-
ταρρυθμίσεις που είχε υποσχεθεί,
προκειμένου να αποδεσμευθούν
κεφάλαια από το ΔΝΤ.  Η κατάσταση
είναι εξίσου τραγική και στην Αί-
γυπτο, λόγω παρόμοιας στάσης του
προέδρου Αμπντέλ Φατάχ αλ Σίσι.
Τα έσοδα από τη διώρυγα του Σουέζ,
καίρια πηγή συναλλάγματος, μει-
ώθηκαν κατά 50% τον Ιανουάριο
σε σύγκριση με το 2023. Επιπλέον,
η χρόνια έλλειψη εμπιστοσύνης
των επενδυτών οδήγησε σε σοβα-
ρές εκροές κεφαλαίων. Τον Δεκέμ-
βριο του 2022, το ΔΝΤ ενέκρινε το
τέταρτο δάνειο στην Αίγυπτο ύψους
3 δισ. δολαρίων. Το ΔΝΤ παρακρά-
τησε μέρος του μετά τις καθυστε-
ρημένες μεταρρυθμίσεις. Ενα πιο
σύνθετο πρόβλημα έγκειται στο
ότι ο στρατός ελέγχει  εταιρείες εμ-
φιαλωμένου νερού, γαλακτοκομικές
μονάδες, αλυσίδες πρατηρίων βεν-
ζίνης, ακόμη και τοπικά ΜΜΕ. 

Ολα αυτά αφήνουν την Ευρώπη
σε μειονεκτική θέση. Το να μη
διατίθεται βοήθεια σε χώρες πολύ
μεγάλες για να καταρρεύσουν λόγω
διεφθαρμένων ελίτ ίσως επισπεύ-
σει μια αβάσταχτη κρίση. Εξ ου
και η Ε.Ε. βιάζεται να ολοκληρώσει
ένα δάνειο με την Αίγυπτο, ώστε
να διασφαλίσει ότι οι εκτοπισθέν-
τες της Γάζας δεν φτάνουν στις
ακτές της.

Οι τράπεζες δεν
λειτουργούν στο κενό 
Η Ευρώπη αντιμέτωπη με σημαντικές γεωπολι-
τικές προκλήσεις. Την ίδια στιγμή οι τράπεζες
επιβάλλεται να θωρακιστούν επαρκώς για να
αντιμετωπίσουν την αβεβαιότητα. Και επειδή
υπάρχει παρανόηση για το τι συνιστά θωράκιση,
οι επόπτες σημειώνουν ότι η επάρκεια κεφαλαί-
ων δεν είναι πανάκεια. Υπάρχει ακόμη πολλή
δουλειά που χρειάζεται να γίνει στο επίπεδο της
διακυβέρνησης (governance) και του πλαισίου
διαχείρισης των κινδύνων. Σε περιόδους αβε-
βαιότητας, όπως η σημερινή, τα παραδοσιακά
μοντέλα διαχείρισης κινδύνων θεωρούνται ανε-
παρκή. Οι τράπεζες καλούνται να εντάξουν νέ-
ους κινδύνους στο πρόγραμμα διαχείρισης κιν-
δύνων που εφαρμόζουν. Η κατάσταση δεν προ-
σφέρεται για εφησυχασμό καθώς πρόσφατοι
εποπτικοί έλεγχοι ανέδειξαν σημαντικές ελλεί-
ψεις και αδυναμίες. 

••••
Η σταθεροποίηση των ΜΕΧ
θα είναι πρόκληση 
Η απόσυρση των μέτρων στήριξης σε συνδυα-
σμό με το περιβάλλον μηδενικής πραγματικής
ανάπτυξης –χωρίς τον πληθωρισμό– δημιουρ-
γούν προϋποθέσεις για αύξηση των επιχειρημα-
τικών λουκέτων. Η προηγούμενη εμπειρία δεν
είναι ενδεικτική, καθώς το περιβάλλον είναι
πρωτόγνωρο. Αυτό προσθέτει ακόμα ένα επίπε-
δο αβεβαιότητας για τον τρόπο που θα πρέπει οι
τράπεζες να διαχειριστούν τους πιστωτικούς
κινδύνους που φαίνονται στον ορίζοντα. Οι ευ-
ρωπαϊκές τράπεζες αφήνουν πίσω τους μια πε-
ρίοδο ομαλότητας και ενδυνάμωσης. Μέχρι το
τέλος του 2022, είχαν καταγραφεί 32 συνεχόμε-
να τρίμηνα υποχώρησης του δείκτη ΜΕΧ. Το
2023 λειτούργησε μεταβατικά πριν ξεκινήσει η
αντιστροφή της τάσης. Το 2024 αναμένεται γε-
μάτο προκλήσεις για τις τράπεζες που θα επι-
διώξουν σταθεροποίηση ή ακόμα και μείωση
του δείκτη ΜΕΧ τους. 

••••
Ο χρηματοοικονομικός
κατακερματισμός πλήττει
την ανταγωνιστικότητα 
Εδώ και χρόνια η Ευρωζώνη λειτουργεί με κοι-
νό νόμισμα και ημιτελή τραπεζική ένωση. Αυτό
το παράδοξο έχει αφήσει τα σημάδια του στον
χρόνο κρατώντας την Ευρωζώνη δέσμια των
στρεβλώσεων με αποτέλεσμα να πληγεί η αντα-
γωνιστικότητα. Η απουσία μιας ενιαίας αγοράς
κεφαλαίων δεν επιτρέπει την χρηματοδότηση
των έργων που αφορούν στην πράσινη και ψη-
φιακή μετάβαση. Ο χρηματοοικονομικός κατα-
κερματισμός αποστερεί επίσης τη δυνατότητα
για αποτελεσματική διαχείριση των κινδύνων
και αντιμετώπισης των εσωτερικών κρίσεων.
Δυστυχώς η απουσία εμπνευσμένης ηγεσίας –
σήμερα– σε επίπεδο κρατών-μελών, σε συνδυα-

σμό με τις επερχόμενες ευρωεκλογές που θα
αναδείξουν πρωτόγνωρα φαινόμενα, δεν αφή-
νουν καμία αχτίδα αισιοδοξίας για τη συνέχεια. 

••••
Φορολογική μεταρρύθμιση
και εξορθολογισμός δαπανών 
Η δημοσιονομική πολιτική θα πρέπει να καταστεί
«εξυπνότερη», σημειώνει ο ΟΟΣΑ. Δημοσιονομι-
κή είναι η πολιτική που ασκούν οι κυβερνήσεις
όταν διαχειρίζονται τα χρήματα των φορολογου-
μένων και συνάπτουν δάνεια για κάλυψη αναπτυ-

ξιακών αναγκών και ληξιπρόθεσμων οφειλών. Το
δημόσιο χρέος έχει τα τελευταία χρόνια εκτοξευ-
τεί ως ποσοστό του ΑΕΠ, μια πραγματικότητα που
έγινε ορατή μετά το τέλος της πανδημίας. Σύμ-
φωνα με έρευνα του ΟΟΣΑ, πρωταθλητές στην
αύξηση είναι η Ιαπωνία, Ισπανία, ΗΠΑ, Η.Β., Κίνα
και Νότιος Αφρική. Αναζητώντας τις αιτίες, η
έρευνα κατέγραψε την δημογραφική αλλαγή, την
κλιματική κρίση και την επιβαλλόμενη ανάγκη αύ-
ξησης των αμυντικών δαπανών. Στη συνέχεια, οι
κυβερνήσεις καλούνται να αναθεωρήσουν τα φο-
ρολογικά τους συστήματα και να εξορθολογή-
σουν τις δημόσιες δαπάνες. 

••••
Ιστορική μέρα, 
35 χρόνια μετά 
Ιστορική μέρα για τη χρηματιστηριακή αγορά
της Ιαπωνίας. Ο δείκτης Nikkei 225 σκαρφάλω-
σε στο τέλος της συνεδρίασης της περασμένης
Τετάρτης στις 39.098,68 μονάδες καταρρίπτον-
τας το ρεκόρ που είχε καταγραφεί 35 χρόνια
πριν, στο μακρινό 1989. Αιτία, η άνοδος των τε-
χνολογικών μετοχών που προκλήθηκε από την
εκτίναξη της μετοχής της NVDIA η οποία πέτυχε
ένα πολύ καλό οικονομικό αποτέλεσμα ξεπερ-
νώντας τις προσδοκίες της αγοράς. H NVDIA εί-
ναι αμερικανικός κολοσσός παραγωγής μικροε-
πεξεργαστών ο οποίος οδηγεί την κούρσα των
εξελίξεων στην τεχνητή νοημοσύνη. Το ρεκόρ
στο χρηματιστήριο του Τόκιο τροφοδότησε και η
υποχώρηση του ιαπωνικού γιεν προκαλώντας
αυξημένο ενδιαφέρον από το εξωτερικό. Για
την ιστορία να υπενθυμίσουμε ότι τρία χρόνια
μετά το ρεκόρ του 1989 η ιαπωνική αγορά μπή-
κε σε κρίση καταγράφοντας 60% υποχώρηση.
Από τότε και μέχρι σήμερα, η Ιαπωνία ταλανίζε-
ται από στασιμοπληθωρισμό. 

H  Λ E Ξ H
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Αποθεματικό Υπέρ 
το Aρτιο και
Αποθεματικό Προσόδου

Με τον όρο «Αποθεματι-
κό Υπέρ το Άρτιο» εννο-
ούμε το αποθεματικό το
οποίο προκύπτει από την
έκδοση μετοχών «Υπέρ
το Άρτιο», δηλ. μετοχών
που εκδίδονται με αξία η

οποία υπερβαίνει την ονομαστική τους
αξία. Το «Αποθεματικό Προσόδου» αποτε-
λείται από τα κέρδη της εταιρίας που πα-
ρακρατούνται, και τα οποία μπορούν να
διανεμηθούν στους μετόχους.

Μάριος Χαραλαμπίδης 
Καθηγητής διοίκησης και οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / 
The Cyprus Business School

Η Ευρώπη κινδυνεύει 
με νέα προσφυγική κρίση

Απαραίτητη η διατήρηση της ισχύος όσο μεγαλώνουμε
Της ΑΜΑΝΤΑ ΛΟΥΝΤΙΝ 

Τα τελευταία χρόνια, οι ειδικοί ανα-
γνωρίζουν όλο και περισσότερο τη
σπουδαιότητα της προπόνησης
ισχύος –με δυναμικές εκρήξεις των
μυών– για να παραμένουμε υγιείς
όσο μεγαλώνουμε. Η ισχύς βοηθάει
να φορτώσουμε ένα σακί χώμα στο
πορτ-μπαγκάζ και επιτρέπει στα
χέρια ή στα πόδια μας να μας συγ-
κρατήσουν εάν γλιστρήσουμε. Η
δύναμη μάς βοηθάει να καθίσουμε
σε μια καρέκλα, και η ισχύς μάς
βοηθάει να σηκωθούμε από αυτήν.

Για όσους είναι άνω των 65 ετών,
ένα από τα ευκολότερα εργαλεία
για τη μέτρηση της ισχύος, ιδιαίτερα
στα πόδια, είναι η άσκηση sit-to-
stand (εναλλαγή από καθιστή σε
όρθια θέση). Καθίστε σε μια καρέκλα
χωρίς μπράτσα και με ίσια πλάτη,
και σταυρώστε τα χέρια σας πάνω
στο στήθος ακουμπώντας τις πα-
λάμες στους ώμους, με τα πέλματα
να ακουμπούν στο έδαφος. Βάλτε
ένα χρονόμετρο στα 30 δευτερό-
λεπτα και μετρήστε πόσες φορές
μπορείτε σε αυτό το διάστημα να
μετακινηθείτε από την καθιστή
στην όρθια θέση. Οι άνδρες άνω
των 65 ετών θα πρέπει να μπορούν
να κάνουν 12 ή περισσότερα sit-
to-stand, ενώ οι γυναίκες άνω των
65 ετών θα πρέπει να κάνουν 11 ή
περισσότερα.

Αν το σκορ σας μαρτυράει έλ-
λειψη ισχύος, θα πρέπει να ξεκινή-
σετε με αυτές τις τρεις απλές κινή-
σεις, λέει η Αλι Χάρτμαν, φυσίατρος
με έδρα τη Βόρεια Καρολίνα. Οπως
και με τη δύναμη, η ανάπτυξη
ισχύος απαιτεί σταθερή και προ-
οδευτική προπόνηση όλου του σώ-

ματος, ιδίως των ποδιών και του
κορμού. Βάλτε στόχο να κάνετε δύο
έως τρία σετ των οκτώ έως δέκα
επαναλήψεων, πολλές φορές την
εβδομάδα.
• Squat (ημικάθισμα): Χρησιμοποι-
ώντας μια καρέκλα, θα κάνετε τη
δοκιμασία sit-to-stand, αλλά με μια
παραλλαγή. Αυτή τη φορά θα εστιά-
σετε στο να σηκωθείτε όσο πιο γρή-
γορα μπορείτε (ισχύς), και στη συ-
νέχεια να επανέλθετε αργά στην
καθιστή θέση (δύναμη).
• Hinge (γέφυρα): Προκειμένου να
χρησιμοποιήσετε την ισχύ στα πό-

δια σας, πρέπει να την συνδέσετε
με τον κορμό σας. Ξαπλώστε ανά-
σκελα με τα γόνατα λυγισμένα και
τα πέλματα να ακουμπούν στο έδα-
φος. Σηκώστε γρήγορα τη λεκάνη
σε θέση γέφυρας (ισχύς), και στη
συνέχεια κατεβείτε αργά πίσω στο
έδαφος (δύναμη).
• Push (κάμψεις σε τοίχο): Σε όρθια
θέση, τοποθετήστε τα χέρια σας
στον τοίχο και μετακινήστε τα πόδια
σας προς τα πίσω περίπου 30 εκα-
τοστά, κρατώντας τα ανοιχτά στο
ύψος των ώμων. Δώστε απότομη
ώθηση προς τα πίσω με τα χέρια
ώστε να απομακρυνθείτε από τον
τοίχο (ισχύς) και, στη συνέχεια,
επανέλθετε αργά στην αρχική θέση
(δύναμη).

Εάν το σκορ σας στο sit-to-stand
ήταν καλό και αυτές οι αρχικές κι-
νήσεις σας φαίνονται εύκολες, θα
χρειαστείτε βάρη για το επόμενο
βήμα, λέει ο Ντάστιν Τζόουνς, φυ-
σίατρος με έδρα το Κεντάκι. «Αν
δεν έχετε, αρκούν μόνο οι μύες
σας», σημειώνει. Ωστόσο τα βάρη
σάς αναγκάζουν να επιστρατεύσετε
όλο το σώμα σας, ειδικά τα πόδια
και τη λεκάνη σας. Ξεκινήστε με
ελαφρά βάρη που μπορείτε να ση-
κώσετε πάνω από το κεφάλι σας.
Αν είστε συνεπείς με τις ασκήσεις,
αυξάνετε συνεχώς το βάρος ώστε
να υπάρχει πρόκληση για το σώμα.
Ο Τζόουνς συνιστά τις ακόλουθες
τέσσερις ασκήσεις, δύο έως τρεις
φορές την εβδομάδα. Ολες χτίζουν

δυναμική ισχύ σε όλο το σώμα, ει-
δικά στους μεγαλύτερους μυς των
ποδιών. Οι ασκήσεις αποδίδουν κα-
λύτερα με αλτήρες και με μια λα-
στιχένια μπάλα slam (μη αναπη-
δούμενη μπάλα). Ξεκινήστε με 30
δευτερόλεπτα άσκησης και 30 δευ-
τερόλεπτα ξεκούρασης. Κάντε κυ-
κλική προπόνηση. Επαναλάβετε
τρεις ή τέσσερις φορές. Παρατείνετε
τους χρόνους ξεκούρασης ανάλογα
με τις ανάγκες σας. Βάλτε στόχο
να αυξήσετε τον αριθμό των επα-
ναλήψεων σε κάθε σετ.
• Dumbbell snatch (άσκηση τύπου
αρασέ με αλτήρες): Σταθείτε με τα
πόδια ανοιχτά περίπου στο ύψος
των ώμων σας, λυγίστε τη λεκάνη
σας, με τα γόνατα ελαφρώς λυγι-

σμένα. Κρατήστε έναν αλτήρα ανά-
μεσα στα πόδια σας, στο ύψος των
γονάτων, και στη συνέχεια, με εκρη-
κτική κίνηση, σηκώστε το σώμα
σας, τεντώνοντας τη λεκάνη, τα
γόνατα και τους αστραγάλους με
μία γρήγορη, σταθερή κίνηση. Ταυ-
τόχρονα, τραβήξτε γρήγορα τον
αλτήρα προς τα πάνω, κοντά και
μπροστά στο σώμα σας, μέχρι πάνω
από το κεφάλι σας, ώσπου το χέρι
σας να είναι σε κάθετη ευθεία, και
τα γόνατα ελαφρώς λυγισμένα.
Στον πρώτο κύκλο χρησιμοποιήστε
το ένα χέρι, και στον επόμενο το
άλλο.
• Dumbbell power clean (άσκηση τύ-
που ζετέ με αλτήρες): Σταθείτε με
τα πόδια ανοιχτά στο ύψος της λε-
κάνης, με δύο αλτήρες στο έδαφος
στην εξωτερική πλευρά των ποδιών
σας. Ξεκινήστε σε θέση squat (ημι-
κάθισμα), πιάνοντας και τους δύο
αλτήρες, τεντώστε εκρηκτικά τη
λεκάνη σας ενώ τραβάτε τους αλ-
τήρες προς τα πάνω παράλληλα με
το σώμα σας, προσγειώνοντάς τους
απαλά στους ώμους σας με τα πόδια
σας ελαφρώς λυγισμένα. Κρατήστε
τις φτέρνες στο έδαφος μέχρι η λε-
κάνη και τα πόδια σας να έρθουν
σε πλήρη έκταση, οπότε και θα ανα-
σηκωθούν στιγμιαία, και θα ακουμ-
πήσουν πάλι στο έδαφος καθώς
προσγειώνετε τα βάρη.
• Slams (χτυπήματα με slam ball):
Με τα πόδια ανοιχτά στο ύψος των
ώμων, κρατήστε με τα δύο χέρια
μια μπάλα Slam στο έδαφος μπρο-
στά σας, και σηκώστε την πάνω
από το κεφάλι σας, κάνοντας πλήρη
έκταση των γονάτων, της λεκάνης
και των αστραγάλων σας. Χτυπήστε
την μπάλα στο πάτωμα ανάμεσα

στα πόδια σας, πιάστε την και επα-
ναλάβετε αμέσως.
•  Squat jumps (καθίσματα με άλμα):
Σταθείτε με τα πόδια ανοιχτά στο
ύψος των ώμων, κατεβείτε σε full
squat (πλήρες κάθισμα ώς τις φτέρ-
νες) και στη συνέχεια κάντε γρήγορο
εκρηκτικό άλμα προς τα πάνω, ση-
κώνοντας τα χέρια σας για να βοη-
θήσετε την κίνηση. Προσγειωθείτε
ελαφρά πίσω στη θέση squat και
επαναλάβετε.

Μόλις κατακτήσετε και τις τέσ-
σερις ασκήσεις και τις εξασκήσετε
με συνέπεια, προσθέστε το power
skip, το οποίο απαιτεί να έχετε ήδη
ισχύ και ισορροπία.
• Power skip (εκρηκτικό επιτόπιο
τροχάδην): Πιθανότατα γνωρίζετε
ήδη πώς να κάνετε skipping (επι-
τόπιο τροχάδην). Αυτή είναι απλώς
μια πιο εκρηκτική εκδοχή αυτής
της κίνησης. Καθώς σηκώνετε το
ένα πόδι σας όπως στο skipping,
ωθήστε το άλλο πόδι (αυτό που σας
στηρίζει) προς τα πάνω και μακριά
από το πάτωμα, και επαναλάβετε
με το άλλο πόδι, σε συνεχή κίνη-
ση.

Αν έχετε ήδη μια τακτική ρουτίνα
προπόνησης δύναμης, μπορείτε να
προσθέσετε αυτές τις κινήσεις στο
τέλος της ή να εναλλάσσετε ημέρες
προπόνησης δύναμης και προπό-
νησης ισχύος. Ενας πιστοποιημένος
γυμναστής μπορεί να σας βοηθήσει.
Πάνω απ’ όλα, λέει ο δρ Ρόναλντ Ε.
Μίχαλακ, ορθοπεδικός χειρουργός
από το Νιου Χαμσάιρ, «δεν χρει-
άζεται να είναι όλα τέλεια. Χρειάζεται
όμως να διεγείρετε τις μυϊκές ίνες
οι οποίες παράγουν ισχύ, γιατί αυτό
είναι που χάνουμε καθώς μεγαλώ-
νουμε».

Η πολιτική εσωστρέφεια που κατακλύζει τη χώρα έρχεται σε μια περίοδο έντονων αλλαγών και
μεγάλης αβεβαιότητας, γεγονός που δεν αφήνει πολλά περιθώρια αισιοδοξίας για μια ομαλή
συνέχεια.

<<<<<<

Το εργαλείο μέτρησης
της φυσικής μας κατά-
στασης και βασικές
ασκήσεις για όλο το σώ-
μα, με ή χωρίς βάρη.

Οι ασκήσεις με δυναμικές εκρήξεις των μυών διεγείρουν τις μυϊκές ίνες οι
οποίες παράγουν ισχύ, που με την πάροδο του χρόνου τείνει να μειώνεται.
Οπως εξηγούν οι ειδικοί, δεν χρειάζεται να είναι όλα τέλεια, αρκεί να
εξασκείστε με συνέπεια.  

<<<<<<

Αίγυπτος, Λίβανος και
Ιορδανία βρίσκονται σε
άσχημη οικονομική κα-
τάσταση και το τελευ-
ταίο που επιθυμούν εί-
ναι να φιλοξενήσουν
χιλιάδες Παλαιστίνιους
πρόσφυγες.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η υπογραφή συμφωνίας για την
ΑΤΑ στις 28/07/2017 εκτός του ότι
σηματοδότησε την επανεκκίνηση
του θεσμού, σηματοδότησε και την
εκτόξευση των μισθών των αξιω-
ματούχων. Πέραν όμως των υψηλών
μισθών που λαμβάνουν και της
ΑΤΑ που προστίθεται, τα στοιχεία
του γενικού λογιστηρίου καταδει-
κνύουν πως μερικοί αξιωματούχου
λαμβάνουν τιμάριθμο, ακόμα και
στα επιδόματα παραστάσεως. Οι
αυξήσεις των μισθών των αξιωμα-
τούχων κατά γενική ομολογία είναι
αξιοσημείωτες και το 2024, με την

ΑΤΑ να έχει παίξει κομβικό ρόλο.
Πρώτον, το 2023 ο πληθωρισμός
ήταν μεγάλος, της τάξης του 3,9%
και δεύτερον, αποφασίστηκε τον
Απρίλιο του 2023 να αυξηθεί η κα-
ταβολή της ΑΤΑ από το 50%, στο
66,7%. Το ότι η ΑΤΑ καταβάλλεται
μία φορά τον χρόνο υπό την προ-
ϋπόθεση ότι το β΄ και γ΄ τρίμηνο
του προηγούμενου έτους υπάρχει
θετικός ρυθμός ανάπτυξης και η
απόδοση της ανέρχεται –πλέον–
στο 66,7% της ετήσιας αύξησης
του δείκτη τιμών καταναλωτή, είναι
γεγονός. Εκείνο ωστόσο που αξίζει
να εστιάσει κανείς, είναι το πόσο
αυξάνεται ο μισθός αξιωματούχων
λόγω ΑΤΑ που εφαρμόζεται στα
επιδόματα παραστάσεως που λαμ-

βάνουν, βάζοντας ένα κερασάκι
στην τούρτα πάνω στη μεγάλη ει-
κόνα.

Για παράδειγμα ο πρόεδρος της
Δημοκρατίας για το 2024 λαμβάνει
ακαθάριστο ετήσιο μισθό με επι-
δόματα (13 μηνών) ύψους 181.400
ευρώ, ενώ τα 29.855 ευρώ προκύ-
πτουν από την ΑΤΑ. Όμως, λαμ-
βάνει και 30.755 ευρώ τον χρόνο
για επίδομα παραστάσεως και λαμ-

βάνει επιπρόσθετα και ΑΤΑ ύψους
9.110 ευρώ. Εάν ανατρέξει κανείς
στον Ιούλιο του 2018, για τη μι-
σθοδοσία κρατικών αξιωματούχων,
θα δει πως ο τιμάριθμος του επι-
δόματος παραστάσεως πάνω στο
ετήσιο επίδομα παραστάσεως που
σήμερα ανέρχεται στα 30.755 ευρώ,
ήταν 5.204 ευρώ. Το 2019 ο τιμά-
ριθμος του επιδόματος παραστά-
σεως πάνω στο ετήσιο επίδομα πα-

ραστάσεως ήταν στα 5.477 ευρώ,
το 2020 στα 5.561 ευρώ, το 2022
στα 6.022 ευρώ και το 2023 στα
7.624 ευρώ. Από το 2018 έως και
το 2024 η αύξηση της ΑΤΑ πάνω
στο επίδομα παραστάσεως του προ-
έδρου φτάνει το 75%.

Αυξήσεις ΑΤΑ 87%
Η πρόεδρος της Βουλής των Αν-

τιπροσώπων και οι προηγούμενοι

πρόεδροι είναι από τους αξιωμα-
τούχους που λαμβάνουν επίσης τι-
μάριθμο πάνω στα επιδόματα πα-
ραστάσεως. Για το 2024 από τον
ακαθάριστο ετήσιο μισθό με επι-
δόματα (13 μηνών) της τάξης των
144.225 ευρώ που θα λάβει, τα
21.679 ευρώ προκύπτουν από την
εφαρμογή της ΑΤΑ. Πέραν τούτου
όμως, θα λάβει και 25.629 ευρώ
από το επίδομα παραστάσεως όπως
αναφέρει στα στοιχεία του το γενικό
λογιστήριο. Πάνω στα 25.629 ευρώ
ωστόσο εφαρμόζεται και ΑΤΑ, της
τάξης των 6.817 ευρώ. Το 2018 ο
τιμάριθμος αυτός ήταν στα 3.639
ευρώ, άρα και ποσοστιαία έχει αυ-
ξηθεί κατά 87%.

Οι υπουργοί, οι υφυπουργοί, ο
υφυπουργός παρά τω προέδρω και
ο κυβερνητικός εκπρόσωπος είναι
αξιωματούχοι που λαμβάνουν ΑΤΑ
πάνω στα επιδόματα παραστάσεώς
τους. Οι καθαροί ετήσιοι μισθοί
τους με τα επιδόματα (13 μηνών)
για το 2024 φτάνουν τα 117.618
ευρώ και η ΑΤΑ τους ανέρχεται
στα 19.204 ευρώ. Το επίδομα πα-
ραστάσεως των εν λόγω αξιωμα-
τούχων για το 2024 αγγίζει τα 20.503
ευρώ, ενώ ο τιμάριθμος πάνω στο
επίδομα ανέρχεται στα 6.073 ευρώ.
Το 2018 ο τιμάριθμος ανερχόταν
στα 3.469 ευρώ, άρα και ποσοστιαία
έχει αυξηθεί την περίοδο 2018-
2024 κατά 75%.

Επίτροποι και διευθυντής
Οι επίτροπος Νομοθεσίας, επί-

τροπος Προστασίας Δικαιωμάτων
του παιδιού και επίτροπος Διαφά-
νειας θα λάβουν 117.618 ευρώ ακα-
θάριστο ετήσιο μισθό με επιδόματα
(13 μηνών) για το 2024. Η ΑΤΑ που
θα λάβουν φτάνει τα 19.204 ευρώ,
και το επίδομα παραστάσεως ανέρ-
χεται στα 20.503 ευρώ. Η ΑΤΑ όμως

που εφαρμόζεται πάνω στο επίδομα
παραστάσεως αυξάνει τους μισθούς
τους κατά 6.073 σε ετήσια βάση.
Το 2018 οι επίτροποι στις συγκε-
κριμένες θέσεις (πλην του επιτρό-
που Διαφάνειας που δεν υπήρχε
τότε) λάμβαναν 3.469 ευρώ, άρα η
ποσοστιαία αύξηση των εν λόγω
θέσεων λόγω του τιμάριθμου πάνω
στο επίδομα παραστάσεως φτάνει
το 75%.

Ο διευθυντής του γραφείου του
προέδρου της Δημοκρατίας θα λάβει
ακαθάριστο ετήσιο μισθό με επι-
δόματα (13 μηνών) ύψους 117.618
ευρώ για το 2024, όπως οι επίτροποι
και οι υπουργοί, υφυπουργοί, ο
υφυπουργός παρά τω προέδρω και
ο κυβερνητικός εκπρόσωπος. Τα
δεδομένα του είναι αντίστοιχα, με
ΑΤΑ στα 19.204 ευρώ και το επίδομα
παραστάσεως στα 20.503 ευρώ. Η
ΑΤΑ πάνω στο επίδομα παραστά-
σεως αυξάνει τον μισθό του κατά
6.073 ετησίως. Το 2018 η συγκε-
κριμένη θέση λάμβανε 3.469 ευρώ
τιμάριθμο πάνω στο επίδομα πα-
ραστάσεως και όπως παραπάνω,
η ποσοστιαία αύξηση μέχρι και το
2024 ανέρχεται στο 75%.

Μόνο στο παραστάσεως
Ο βουλευτής / θρησκευτικός εκ-

πρόσωπος βλέπει για το 2024 ακα-
θάριστο ετήσιο μισθό με επιδόματα
(13 μηνών) ύψους 96.110 ευρώ.
ΑΤΑ πάνω στις ετήσιες απολαβές
του των 53.401 ευρώ όμως δεν βλέ-
πει, ενώ η ΑΤΑ όπως δείχνουν τα
στοιχεία τού λογιστηρίου εφαρμό-
ζεται πάνω στο επίδομα παραστά-
σεως που είναι στα 20.503 ευρώ.
Η ΑΤΑ πάνω στο επίδομα παρα-
στάσεως για το 2024 ανέρχεται στα
5.454 ευρώ, ενώ κατ’ αντιστοιχία
το 2018 λάμβανε 2.911 ευρώ. Πο-
σοστιαία η αύξηση φτάνει το 87%.

Η ΑΤΑ εκτοξεύει τους μισθούς αξιωματούχων
Ποιοι λαμβάνουν τιμάριθμο ακόμα και σε επιδόματα παραστάσεως που από το 2018 έχουν σχεδόν διπλασιαστεί

H ΑΤΑ στα επιδόματα παραστάσεως των αξιωματούχων σε ευρώ

Επίδομα 2018 2024 %
Παραστάσεως ΑΤΑ ΑΤΑ μεταβολή

Επιδόματος Επιδόματος

Πρόεδρος Δημοκρατίας 30.755 5.204 9.110 75%
Πρόεδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων 25.629 3.639 6.817 87%
Υπουργός / Υφυπουργός παρά τω Προέδρω / 
Υφυπουργός / Κυβερνητικός Εκπρόσωπος 20.503 3.469 6.073 75%
Βουλευτής / Θρησκευτικός Εκπρόσωπος 20.503 2.911 5.454 87%
Επίτροπος Νομοθεσίας 20.503 3.469 6.073 75%
Επίτροπος Προστασίας Δικαιωμάτων του Παιδιού 20.503 3.469 6.073 75%
Επίτροπος Διαφάνειας 20.503 — 6.073 —
Διευθυντής Γραφείου Προέδρου της Δημοκρατίας 20.503 3.469 6.073 75%

<<<<<<

Από το 2018 έως και το
2024 η αύξηση της ΑΤΑ
πάνω στο επίδομα πα-
ραστάσεως του προ-
έδρου φτάνει το 75%.
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Ψηλά οι λιανικές αγορές παρά την ακρίβεια 
Iκανοποίηση για την κίνηση των καταναλωτών, εκτιμήσεις για θετικό αντίκτυπο από τη συνέχιση των μέτρων

Της ΜΑΡIΑΣ ΗΡΑΚΛEΟΥΣ

Με το δεξί ξεκίνησε ο νέος χρόνος
για το λιανικό εμπόριο, με την ει-
κόνα της αγοράς να δείχνει ικα-
νοποιητική τόσο σε κίνηση όσο
και σε επίπεδο αγορών, παίρνοντας
τη σκυτάλη από ένα καλό 2023.
Τα επίσημα στατιστικά στοιχεία
δείχνουν αύξηση στον δείκτη όγ-
κου 5,8% για όλο το προηγούμενο
έτος σε σύγκριση με το προηγού-
μενο, κάτι που δείχνει ότι αγορά-
στηκαν περισσότερα προϊόντα
παρά τον πληθωρισμό που σημεί-
ωσε αύξηση 3,5%. Την εικόνα της
αγοράς περιγράφει στην «Κ» ο γ.γ.
του Παγκύπριου Συνδέσμου Λια-
νικού Εμπορίου Μάριος Αντωνίου:
δεν υπάρχει κάμψη στις αγορές
προϊόντων, η αγορά κινείται με
θετικό πρόσημο και υπάρχει ικα-
νοποίηση στα μέλη του συνδέ-
σμου. Η τάση φαίνεται να επιβε-
βαιώνεται και από τα αποτελέσμα-
τα του 6ου κύματος της έρευνας
«Ktrends» της εφημερίδας «Η Κα-
θημερινή». Σύμφωνα με τα ευρή-
ματα της έρευνας, περισσότεροι
από τέσσερις στους 10 ξοδεύουν
περισσότερα από 401 ευρώ τον

μήνα για τρόφιμα, με τον μέσο
όρο να κυμαίνεται στα 436 ευρώ,
ενώ ο μέσος όρος για αγορές σε
είδη ένδυσης και υπόδησης κυ-
μαίνεται στα 187 ευρώ. Οι εκτι-
μήσεις για το ύψος των αγορών
τους επόμενους τρεις μήνες ανε-
βάζουν των μέσο όρο σε 491 ευρώ
τον μήνα για αγορές τροφίμων.
Επιπλέον, κατά το επόμενο τρίμηνο
46.760 νοικοκυριά αναμένεται να
προχωρήσουν σε αγορά οικιακών
συσκευών και 91.000 άτομα σε
αγορά συσκευών τεχνολογίας. Ει-
δικότερα στην κατηγορία ηλεκτρι-
κών συσκευών εντοπίζεται κινη-
τικότητα, και αυτό παρά τις αυ-
ξήσεις που επήλθαν λόγω των ανα-
ταράξεων στην εφοδιαστική αλυ-
σίδα που έφεραν οι επιθέσεις των
Χούθι στην Ερυθρά Θάλασσα. Πρό-
κειται για ένα μέσο όρο της τάξης
του 10%, όπως υπολογίζεται από
τον ΠΑΣΥΛΕ. 

Μέτρα ψυχολογίας
Παρά τα όποια σύννεφα αβε-

βαιότητας, αυτή την περίοδο με-
ταφέρεται μια συγκρατημένη αι-
σιοδοξία στο λιανικό, η συνέχεια
της οποίας εξαρτάται σε μεγάλο
βαθμό και από τις επιδόσεις του
τουρισμού εφόσον αυτός είναι βα-
σικός αιμοδότης του λιανικού εμ-
πορίου. Από την άλλη, η αισιοδοξία
συνδέεται σε κάποιο βαθμό και

με μέτρα επιδότησης ηλεκτρικού
ρεύματος και μείωσης φόρου κα-
τανάλωσης καυσίμων, όπως ανα-
φέρεται από την Υπηρεσία Κατα-
ναλωτή και τον Σύνδεσμο Λιανι-
κού. Όπως εξηγούν, οποιαδήποτε
μέτρα, βοηθούν στην καταναλω-
τική δαπάνη και επιδρούν θετικά
στην ψυχολογία του καταναλωτή,
με ό,τι αυτό συνεπάγεται για την
διάθεση και τη δυνατότητα για
αγορές, κάτι που φαίνεται να απο-
τυπώθηκε το προηγούμενο έτος.

Συνεχίζονται οι αυξήσεις
Το θετικό κλίμα στην αγορά κα-

ταγράφεται παρά το γεγονός ότι
συνεχίζουν να καταγράφονται αυ-
ξήσεις τιμών σε προϊόντα. Αυτό
ενδεχομένως να μεταφράζεται και
στο γεγονός ότι η πλειοψηφία των
καταναλωτών έχει βρει τρόπους
να προσαρμοστεί στην κανονικό-

τητα των αυξήσεων, κυρίως σε
σχέση με τις αγορές σε προϊόντα
τροφίμων. Πάντως, ο τελευταίος
δείκτης τιμών καταναλωτή, για
τον μήνα Ιανουάριο, έδειξε αυξή-
σεις σε αρκετά προϊόντα. Ξεκινών-
τας από το ελαιόλαδο, η τιμή του
οποίου έχει σκαρφαλώσει τον τε-
λευταίο χρόνο κατά 49%, ενώ ση-
μαντικές αυξήσεις καταγράφονται
και σε φρέσκα φρούτα (18,87%),
το ρύζι (15%), τα δημητριακά πρωι-
νού (8,04%), μπύρα (6,88%) σοκο-
λάτες (7,67%) και γιαούρτι (5,07%).
Στο παρατηρητήριο τιμών της Υπη-
ρεσίας Προστασίας Καταναλωτή,
επίσης καταγράφονται αυξήσεις
στο ελαιόλαδο, οι οποίες διαφέρουν,
ανά ετικέτα. Έτσι καταγράφονται
αυξήσεις από 3,5% μέχρι 18,7%
και τιμές από 9,67 ευρώ, μέχρι
12,93 ευρώ/ λίτρο. Το παρατηρη-
τήριο εντοπίζει σημαντικές αυξή-

σεις σε σχέση με τον Δεκέμβριο
σε προϊόντα όπως το φυτικό μα-
γειρικό λίπος κατά 16,7%, το αλεύρι
κατά 11%, όλα σχεδόν τα κατε-
ψυγμένα τρόφιμα με πρώτα τα κα-
τεψυγμένα μαλάκια/οστρακοειδή
κατά 10,4%, το κατεψυγμένο ψάρι
κατά 7,9% το κατεψυγμένο κρέας
πανέ κατά 5,1% και τα κατεψυγ-
μένα ζυμαρικά κατά 3,1%, το γι-
αούρτι σε ποσοστό 5,6%, τα αυγά
κατά 5,4%, οι χυμοί κατά 5,3%, ο
κυπριακός καφές κατά 4,4%, τα
αναψυκτικά κατά 3,9% και τα φρέ-
σκα ψάρια/μαλάκια κατά 3,8% και
το λάδι κατά 3%. Tην ίδια ώρα, o
τελευταίος εναρμονισμένος δείκτης
τιμών καταναλωτή, ο οποίος κα-
ταγράφει τη μέτρηση διαχρονικών
μεταβολών στις τιμές των κατα-
ναλωτικών αγαθών και υπηρεσιών,
παρουσίασε αύξηση 2,1% σε σύγ-
κριση με τον Ιανουάριο του 2023,
με την κατηγορία εστιατόρια και
ξενοδοχεία να έχει τη μεγαλύτερη
θετική μεταβολή, ενώ μικρότερη
–στο 3,1%– είναι η αύξηση για
την κατηγορία τροφίμων και μη
αλκοολούχων ποτών. Σε σχέση
με το ηλεκτρικό ρεύμα, τον Ια-
νουάριο καταγράφηκε μικρή μεί-

ωση της τάξης του 1,31% και τα
υγρά καύσιμα ήταν μειωμένα κατά
8,66% σε σύγκριση με τον Ιανουά-
ριο του 2023. 

Μέχρι τον Μάιο
Υπενθυμίζεται ότι και τον περ-

σινό Ιανουάριο ήταν σε εφαρμογή
προηγούμενο σχέδιο μείωσης φό-
ρου κατανάλωσης καυσίμων και
επιδότησης ηλεκτρικού ρεύματος.
Τελικά, παρά τις μειώσεις στο πλαί-
σιο του νέου πακέτου μέτρων, πε-
ριλαμβάνονται και τα δύο μέτρα,
αν και με μικρότερη ισχύ. Συγκε-
κριμένα, έχει αποφασιστεί η πα-
ράταση του μέτρου κλιμακωτής
επιδότησης του κόστους ηλεκτρι-
κού ρεύματος από την 1η Μαρτίου
μέχρι τις 30 Απριλίου 2024, για οι-
κιακούς, εμπορικούς και βιομηχα-
νικούς καταναλωτές, ενώ παρατεί-
νεται το μέτρο μείωσης του φόρου
κατανάλωσης στα καύσιμα κίνησης
μέχρι τις 31 Μαρτίου 2024. Μέχρι
τέλος Μαΐου θα είναι σε ισχύ το
μέτρο του μηδενικού ΦΠΑ σε τρό-
φιμα. Σύμφωνα με την Υπηρεσία
Καταναλωτή, το όφελος στον κα-
ταναλωτή από την εφαρμογή του
μηδενικού συντελεστή ΦΠΑ στα
11 προϊόντα που καλύπτει το μέτρο,
ανέρχεται μεταξύ 7,23-7,76 ευρώ
ή σε ποσοστό περίπου 8%, σε σύ-
νολο αγορών αξίας 95 ευρώ περίπου,
ανάλογα με την υπεραγορά.

Eλαιόλαδο

Φρέσκα
φρούτα 

Ρύζι
Δημητριακά

πρωινού
Μπύρα Σοκολάτες  Γιαούρτι 
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μαγειρικό

λίπος 

Αλεύρι Κατε-
ψυγμένα
τρόφιμα

Αυγά Χυμοί Κυπριακός
καφές 

Αναψυ-
κτικά

Φρέσκα
ψάρια/
μαλάκια 

3,849 18,9 15 8 6,9 7,7 5,1 16,7 11 7,9 5,4 5,3 4,4 3,9

Aυξήσεις σε τιμές προϊόντων τον Ιανουάριο (%)

<<<<<<<

Οι εκτιμήσεις για 
το ύψος των αγορών 
τους επόμενους τρεις
μήνες ανεβάζουν 
τον μέσο όρο σε 491 
ευρώ τον μήνα για 
αγορές τροφίμων.

<<<<<<<

Κατά το επόμενο 
τρίμηνο 46.760 
νοικοκυριά αναμένεται 
να προχωρήσουν σε 
αγορά οικιακών συ-
σκευών, σύμφωνα με
την έρευνα «Ktrends».
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Γιατί οι Big Tech περικόπτουν χιλιάδες θέσεις εργασίας
Επειτα από ένα χρόνο μαζικών
απολύσεων, οι περικοπές θέσεων
εργασίας στις μεγαλύτερες εται-
ρείες του κλάδου της τεχνολογίας
συνεχίστηκαν τον πρώτο μήνα
του 2024. Η Google ξεκίνησε τη
χρονιά με απολύσεις εκατοντάδων
υπαλλήλων. Η Amazon ακολού-
θησε, καταργώντας εκατοντάδες
θέσεις εργασίας στο τμήμα Prime
Video. Και η Μeta «ψαλίδισε» αθό-
ρυβα θέσεις μάνατζερ. Η Microsoft
περιέκοψε επίσης 1.900 θέσεις
εργασίας στο τμήμα βιντεοπαι-
χνιδιών της. Οι απολύσεις συνε-
χίστηκαν ακόμη και όταν οι πω-
λήσεις και τα κέρδη εκτινάχθηκαν
και οι τιμές των μετοχών εκτο-
ξεύτηκαν. Αυτή η απόκλιση, λένε
γνώστες της τεχνολογίας και ανα-
λυτές, έχει να κάνει με τις δύο με-

γάλες προκλήσεις που αντιμετω-
πίζει η βιομηχανία: να περιορίσει
την ξέφρενη επέκταση του εργα-
τικού δυναμικού, που συνέβη κατά
τη διάρκεια της πανδημίας, την
ώρα που επεκτείνεται παράλληλα
στον κλάδο της τεχνητής νοημο-
σύνης. Πλέον, αντί να προσλαμ-
βάνουν χιλιάδες άτομα κάθε τρί-
μηνο, οι εταιρείες ξοδεύουν δισε-
κατομμύρια στην τεχνολογία AI
που μια μέρα θα μπορούσε να απο-
φέρει τρισεκατομμύρια.

Ο διευθύνων σύμβουλος της
Meta Mαρκ Ζούκερμπεργκ είπε
την περασμένη εβδομάδα ότι η
εταιρεία του έπρεπε να απολύσει
υπαλλήλους και να ελέγξει το κό-
στος, «ώστε να επενδύσει στο μα-
κροπρόθεσμο, φιλόδοξο όραμα
γύρω από την AI». Από το τέλος

του 2019 έως το 2023, οι εταιρείες
τεχνολογίας προσπάθησαν να
συμβαδίσουν με την έκρηξη της
καταναλωτικής ζήτησης, καθώς
οι άνθρωποι που έμειναν σπίτι
απέκτησαν νέους υπολογιστές και
περνούσαν πολύ περισσότερο
χρόνο στο Διαδίκτυο.

Η Apple, η Amazon, η Meta, η
Microsoft και η Alphabet, η μη-
τρική εταιρεία της Google, πρό-
σθεσαν συνολικά περισσότερες
από 900.000 θέσεις εργασίας. Οταν

τελείωσε αυτή η «έκρηξη», αναγ-
κάστηκαν να προσαρμοστούν. Η
Meta, η Amazon, η Microsoft, η
Google και η Apple κατάργησαν
περίπου 112.000 θέσεις εργασίας
από την περίοδο της αποκορύφω-
σης το 2021 και το 2022. 

Ωστόσο εξακολουθούσαν να
είναι πολύ μεγαλύτερες και πιο
κερδοφόρες από ό,τι πριν από την
πανδημία. Σήμερα, οι πέντε εται-
ρείες απασχολούν 2,16 εκατ. άτο-
μα, 71% περισσότερα δηλαδή από
ό,τι την περίοδο πριν από την
πανδημία. Από κοινού, κατέγρα-
ψαν πωλήσεις 1,63 τρισ. δολαρίων
στα πιο πρόσφατα οικονομικά
έτη, περίπου 81% περισσότερα
έσοδα από ό,τι πέντε χρόνια νω-
ρίτερα.

Παρά τις αξιοσημείωτες περι-

κοπές, η απασχόληση στον ευρύ-
τερο κλάδο της τεχνολογίας εξα-
κολουθεί να βρίσκεται σε ανά-
καμψη. Τον Ιανουάριο, η τεχνο-
λογία για δεύτερο συνεχόμενο μή-
να πρόσθεσε 18.000 εργαζομένους,
σύμφωνα με την CompTIA, έναν
οργανισμό τεχνολογικής εκπαί-
δευσης και έρευνας. Το ποσοστό
ανεργίας στον κλάδο (3,3%) είναι
χαμηλότερο από τον εθνικό μέσο
όρο του 3,7%.

Η τεχνητή νοημοσύνη άλλαξε
τις προτεραιότητες όλων. Οι με-
γαλύτερες εταιρείες τεχνολογίας
σπεύδουν να προσλάβουν μηχα-
νικούς για την κατασκευή συστη-
μάτων AI. Πέρυσι, υπήρξαν
180.000 αγγελίες εργασίας στις
ΗΠΑ που σχετίζονται με την AI,
ενώ οι εταιρείες ξοδεύουν δισε-

κατομμύρια δολάρια σε ακριβά
τσιπ και υπερυπολογιστές.

Μέχρι το τέλος του έτους, η
Meta εκτιμάται ότι θα έχει αγο-
ράσει 350.000 εξειδικευμένα τσιπ
από την κατασκευάστρια Nvidia,
τα οποία κοστίζουν περίπου
30.000 δολάρια το καθένα. Η ώθη-
ση στην AI συνέπεσε με περικοπές
αλλού. Οι απολύσεις της Google
μείωσαν τον αριθμό των ατόμων
που εργάζονται στην τεχνολογία
επαυξημένης πραγματικότητας.
Η Meta, η οποία απέλυσε σχεδόν
20.000 άτομα πέρυσι, εκδίωξε με-
ταξύ άλλων διαχειριστές προγραμ-
μάτων.

Η Microsoft είναι η μόνη εται-
ρεία τεχνολογίας που δεν ανέφερε
μείωση του συνολικού αριθμού
των εργαζομένων της.

<<<<<<

Πλέον οι εταιρείες 
ξοδεύουν 
δισεκατομμύρια
στην τεχνολογία AI.

Μέσα στο 2024 αναμένεται το e-kalathi
Εντός του έτους θα πρέπει να αναμένεται ότι θα είναι έτοιμη και η πλατ-
φόρμα e-kalathi, η οποία υπενθυμίζεται ότι πέρασε από την Ολομέλεια
της Βουλής μετά από δαιδαλώδεις συζητήσεις μηνών στην Επιτροπή
Εμπορίου. Πλέον η μπάλα βρίσκεται στην Υπηρεσία του Καταναλωτή.
Όπως πληροφορείται η «Κ» από τον διευθυντή της Υπηρεσίας Κωνσταν-
τίνο Καραγιώργη, την περασμένη Παρασκευή ολοκληρώθηκε η προκα-
ταρτική διαβούλευση, τη Δευτέρα η Υπηρεσία θα δει τα σχόλια των εν-
διαφερόμενων που έχουν ζητήσει διευκρινήσεις και μέχρι τέλος της
άλλης εβδομάδας αναμένεται ότι θα προχωρήσουν οι προσφορές για το
λογισμικό της πλατφόρμας. Η διάρκεια του διαγωνισμού υπολογίζεται
να είναι ένας μήνας –μέχρι δηλαδή τα τέλη Μαρτίου. Ακολούθως, μέσα
Απριλίου θα πρέπει να αναμένεται η κατακύρωση της προσφορά και το
αργότερο μέχρι τον Νοέμβριο ο καταναλωτής να έχει στα χέρια του το
ψηφιακό εργαλείο έρευνας αγοράς για τα ψώνια τού σούπερ μάρκετ.

Μέχρι τέλος της άλλης εβδομάδας αναμένεται ότι θα προχωρήσουν
οι προσφορές για το λογισμικό της πλατφόρμας.
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Του ΑΝΔΡΕΑ ΚΑΡΑΜΗΤΑ

Οι επιθέσεις των Χούθι, ο συνεχι-
ζόμενος πόλεμος στη Γάζα και τα
ναυτασφάλιστρα επηρέασαν αρ-
νητικά την κίνηση στο λιμάνι Λε-
μεσού. Πηγές της «Κ» αναφέρουν
πως μόνο στην αρχή του 2024, η
μείωση της κίνησης στο μεγαλύ-
τερο λιμάνι της Κύπρου άγγιξε το
50%. Η εξέλιξη αυτή δεν επηρέασε
ακόμη τις τιμές των εμπορευμα-
τοκιβωτίων, οι οποίες κυμαίνονται
σε φυσιολογικά επίπεδα. Ειδικό-
τερα, το κόστος για εισαγωγή από
την Αγγλία ανέρχεται περίπου στα
1.770 ευρώ ενώ από την Αμερική
στις 4.000 ευρώ. Σχετικά με αυτά
που προέρχονται από την Κίνα,
αν και οι θαλάσσιοι οδοί που χρη-

σιμοποιούνται περνούν από την
περιοχή της Ερυθράς Θάλασσας,
δεν φαίνεται να επηρεάστηκαν αι-
σθητά και το κόστος τους ανέρχεται
στις 3.000 ευρώ. Ωστόσο, η χαμηλή
κίνηση στο λιμάνι μπορεί να μην
φάνηκε ακόμη στα κόστη των κον-
τέινερ, αλλά επηρέασαν άλλες επι-
χειρησιακές δραστηριότητες του
λιμανιού.

Λιγότεροι ταξιδιώτες
Αν πάρουμε ως παράδειγμα τα

κρουαζιερόπλοια, είχαμε συνεχείς
ακυρώσεις έλευσης πλοίων τα
οποία χρησιμοποιούσαν τη Λεμεσό

ως διαμετακομιστικό λιμάνι ή λι-
μάνι αφετηρίας. Αυτό μεταφράζε-
ται ως πληγή στην τοπική οικο-
νομία αφού από 285 χιλιάδες επι-
σκέπτες από τα κρουαζιερόπλοια
το 2023 θα έχουμε 140 χιλιάδες
για το υπόλοιπο του 2024. Οι αριθ-
μοί αλλάζουν συνεχώς λόγω και
των γεωπολιτικών εξελίξεων στην
περιοχή. Σχετικά με τις εισαγωγές,
οι θαλάσσιες μεταφορές εμπορευ-
ματοκιβωτίων, που αντιπροσω-
πεύουν και τον κύριο όγκο της κυ-
κλοφορίας έχουν μειωθεί σχεδόν
κατά 30% σύμφωνα με το Διεθνές
Νομισματικό Ταμείο. Σε ευρωπαϊκό

επίπεδο οι εισαγωγείς αντιμετω-
πίζουν ελλείψεις αποθεμάτων λόγω
των καθυστερήσεων, ενώ οι με-
γάλοι κόμβοι εξαγωγών –κυρίως
στην Ασία από όπου προέρχεται
πολύ μεγάλο μέρος των εισαγωγών
της Ε.Ε.– έρχονται αντιμέτωποι
με περιορισμένο χώρο και διαθε-
σιμότητα εξοπλισμού. Να σημει-
ωθεί πως οι τιμές των εμπορευ-
ματοκιβωτίων (FEU) από την Ασία
προς την βόρεια Ευρώπη και τη
μεσόγειο έχουν ανέλθει σε περίπου
5.500 δολάρια. Βάσει στοιχείων
που εξασφάλισε η «Κ» από την
EUROGATE, μόνο από το τερμα-

τικό της εταιρείας, εισήχθησαν
το 2023 115 χιλιάδες κοντέινερ,
ενώ φέτος έχουν εισαχθεί μέχρι
στιγμής μόλις 18 χιλιάδες.

Τα ναυτασφάλιστρα
Ακόμη ένα «αγκάθι» που προ-

στίθεται στο παζλ των νέων πραγ-
ματικοτήτων για το διαμετακομι-
στικό εμπόριο είναι τα ασφάλιστρα.
Τα ναυτασφάλιστρα για διελεύσεις
στην Ερυθρά Θάλασσα έχουν ση-
μειώσει σημαντική αύξηση από
τα μέσα Δεκεμβρίου, αντανακλών-
τας τον αυξημένο κίνδυνο και τις
μειωμένες διελεύσεις πλοίων. Ορι-

σμένες αναφορές δείχνουν ότι τα
ασφάλιστρα αυξάνονται σε περί-
που 0,7% έως 1% της αξίας του
πλοίου. Οι επιθέσεις σε εμπορικά
πλοία από τους Χούθι, προκαλούν
μεγάλες ανησυχίες. Η ασφαλιστική
αγορά του Λονδίνου χαρακτήρισε
τη νότια Ερυθρά Θάλασσα περιοχή
υψηλού κινδύνου. Οι συγκεκριμέ-
νες αυξήσεις έχουν επηρεάσει αρ-
νητικά μεγάλες ναυτιλιακές εται-
ρείες διεθνώς, αλλά και όσες έχουν
την Κύπρο ως βάση των εργασιών
τους. Σύμφωνα με πηγές της «Κ»
ήδη μία από τις μεγαλύτερες κυ-
πριακές ναυτιλιακές εταιρείες έχει

αλλάξει δρομολόγια και αποφεύγει
τα περάσματα της Ερυθράς Θά-
λασσας. Τα πλοία που διέρχονται
από αυτή τη ζώνη πρέπει να ειδο-
ποιήσουν τους ασφαλιστές τους
και να πληρώσουν ένα επιπλέον
ασφάλιστρο, που συνήθως καλύ-
πτει περίοδο επτά ημερών. Τα
ασφάλιστρα War Risks κατά τη
διάρκεια αυτής της περιόδου κυ-
μαίνονταν μεταξύ 0,3% και 1,0%
της αξίας του πλοίου, με αποτέλε-
σμα δεκάδες χιλιάδες δολάρια σε
επιπλέον κόστος για ένα ταξίδι
επτά ημερών. Ορισμένες ναυτι-
λιακές εταιρείες μεταφέρουν ακόμη
και τα πλοία τους μακριά από την
περιοχή για να μετριάσουν τους
κινδύνους. Επιπλέον, οι πλοιοκτή-
τες δεν καταβάλλουν μόνο πρό-
σθετο κόστος για τα ασφάλιστρα
αλλά εργοδοτούν και φρουρούς
επί του πλοίου κατά τη διάρκεια
του ταξιδιού και ειδικότερα της
διέλευσής τους από την περιοχή.
Αυτό συνέβαινε συνήθως για την
προστασία από πειρατές και απα-
γωγείς που ζητούν λύτρα. Πλέον,
και το συγκεκριμένο κόστος αυ-
ξάνεται αφού οι επί του πλοίου
φρουροί έχουν να αντιμετωπίσουν
και πιθανές τρομοκρατικές ενέρ-
γειες από τους Χούθι. Γίνεται αν-
τιληπτό ότι το κόστος αυτό μετα-
κυλίεται σίγουρα στους κατανα-
λωτές. Στην Κύπρο, αν και ο όγκος
των εισαγωγών μας δεν προέρχεται
από τις εν λόγω θαλάσσιες δια-
δρομές, η αύξηση των ναυτασφα-
λίστρων θα επηρεάσει τα κόστη
αγαθών που εισάγονται μεν από
την Ευρώπη, αλλά προέρχονται
από την Ερυθρά Θάλασσα. Οι ει-
σαγωγές πάντως των εμπορευμα-
τοκιβωτίων φαίνεται να έχουν επη-
ρεαστεί και σε άλλα κράτη τα οποία
εξαρτώνται από το θαλάσσιο πέ-
ρασμα όπου δρουν οι Χούθι. Επί-
σης, ένα ταξίδι εμπορικού πλοίου
από την Ασία μέσω της Ερυθράς
Θάλασσας κοστίζει πλέον περισ-
σότερο από ένα εκατ. δολάρια. 

«Βούλιαξε» η κίνηση στο λιμάνι Λεμεσού
Η μείωση άγγιξε το 50% - Βασικές αιτίες οι επιθέσεις των Χούθι, ο πόλεμος στη Γάζα και τα ναυτασφάλιστρα

<<<<<<

Πληγή για την οικονομία
οι ακυρώσεις έλευσης
κρουαζιερόπλοιων. Από
285 χιλιάδες επισκέ-
πτες από τα κρουαζιε-
ρόπλοια το 2023, θα
έχουμε 140 χιλιάδες για
το υπόλοιπο του 2024.

Οι τιμές των εμπορευματοκιβωτίων δεν φαίνεται να επηρεάστηκαν ακόμα.

Μειώθηκε 
ο όγκος εμπορίου
από το Σουέζ 

Ο ΟΗΕ αναφέρει ότι ο όγκος του
εμπορίου μέσω της διώρυγας
του Σουέζ μειώθηκε κατά 42%
το τελευταίο διάστημα. Αυτές οι
διακυμάνσεις είναι πολύ ανησυ-
χητικές δεδομένου ότι περισσό-
τερο από το 89% του παγκόσμι-
ου εμπορίου αγαθών πραγματο-
ποιείται διά θαλάσσης και ενώ
και άλλοι σημαντικοί θαλάσσιοι
οδοί έχουν αναταραχές. Από
την πλευρά της, η Ευρωπαϊκή
Ένωση ανακοίνωσε ότι η θαλάσ-
σια κίνηση στην Ερυθρά Θάλασ-
σα μειώθηκε κατά 22% μέσα σε
ένα μήνα. Αυτή δυστυχώς όμως
είναι η αρχή, αφού η Ένωση
υποστηρίζει πως αυτή η πτώση
θα μεγαλώσει στο άμεσο μέλ-
λον λόγω της απόφασης πολ-
λών πλοιοκτητών να ακολουθή-
σουν άλλες θαλάσσιες διαδρο-
μές που παρά τον μεγαλύτερο
διαμετακομιστικό χρόνο που
έχουν, είναι πιο ασφαλείς για τα
πληρώματα, τα πλοία και τα εμ-
πορεύματα.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Τρεις προτάσεις της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής σχετικά με την φορο-
λογία έχουν υποβληθεί στο πλαίσιο
των προσπαθειών ενίσχυσης της
ενιαίας αγοράς της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, με την μία να μπορεί να
«αλλάξει εντελώς το παιχνίδι» για
το κυπριακό επιχειρείν στα επόμενα
χρόνια. Αξιωματούχος της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής που είχε συναν-
τήσεις την περασμένη εβδομάδα
με την κυβέρνηση και τις κοινω-
νικές ομάδες για τα δεδομένα που
συζητούνται σε ευρωπαϊκό επίπεδο,

«έριξε στο τραπέζι» τρεις νέες προ-
τάσεις. Το σύστημα φορολογίας
στην έδρα των μικρομεσαίων επι-
χειρήσεων (ΗΟΤ- Head Office Tax
System for SMEs), το «πλαίσιο για
τη φορολογία εισοδήματος (BEFIT)
και την πρόταση οδηγίας για εφαρ-
μογή κοινών κανόνων στη μετα-
βιβαστική τιμολόγηση στην Ε.Ε.
(Transfer pricing). 

Περνώντας στις λεπτομέρειες
της πρώτης και κύριας πρότασης
που μπορεί να αλλάξει τα δεδομένα
για το κυπριακό επιχειρείν, τον Σε-

πτέμβριο του 2023 η Επιτροπή ενέ-
κρινε πρόταση για σύστημα φορο-
λόγησης στην έδρα των μικρομε-
σαίων επιχειρήσεων. Έτσι, θα επι-
τρέπει στις μικρομεσαίες που δρα-
στηριοποιούνται διασυνοριακά μέ-
σω μόνιμων εγκαταστάσεων τη δυ-
νατότητα να αλληλεπιδρούν μόνο
με μία φορολογική Αρχή –αυτής
που έχουν τα κύριά τους γραφεία
(Head Office)– και όχι να φορολο-
γούνται και από άλλο κράτος. Όπως
καταγράφεται στην εν λόγω πρό-
ταση, η συμμόρφωση με τους κα-
νόνες φορολογίας των επιχειρή-
σεων μπορεί να είναι περίπλοκη.
Εάν οι μικρομεσαίες επιθυμούν να
λειτουργούν διασυνοριακά, φορο-
λογούνται σε περισσότερα από ένα
κράτη-μέλη μόλις η δραστηριότητά
τους στο εξωτερικό δημιουργήσει

μόνιμη εγκατάσταση, η οποία απαι-
τεί συμμόρφωση με διαφορετικά
φορολογικά συστήματα και κανό-
νες. Πρακτικά, με την πρόταση θα
δίνεται η δυνατότητα στην μικρο-
μεσαία επιχείρηση να επιλέξει μία
φορολογική Αρχή που θα καταβάλ-
λει τις φορολογικές της υποχρεώσεις
και δεν θα είναι φορολογικά υπό-
χρεη και σε χώρες που έχει εμπο-
ρικές συναλλαγές. Η εν λόγω πρό-
ταση θα αυξήσει τη φορολογική
ασφάλεια σύμφωνα με την Επιτρο-
πή και θα μειώσει το κόστος συμ-
μόρφωσης, γεγονός που θα συμ-
βάλει στην ενίσχυση των επενδύ-
σεων και της διασυνοριακής επέ-
κτασης στην Ε.Ε., καθώς, η μικρο-
μεσαία επιχείρηση δεν θα πρέπει
να συμμορφώνεται με πολλαπλά
φορολογικά συστήματα.

Πώς θα λειτουργεί
Όπως παρουσίασε η Επιτροπή,

οι μικρομεσαίες θα υπολογίζουν
το φορολογητέο αποτέλεσμα για
όλες τις δραστηριότητές τους, στο
κύριο κράτος-μέλος τους (κράτος
μέλος της έδρας) και σε όλες τις
μόνιμες εγκαταστάσεις τους στην
Ε.Ε., χρησιμοποιώντας μόνο τους
φορολογικούς κανόνες του κρά-
τους-μέλους όπου βρίσκονται τα
κεντρικά γραφεία τους. Κατόπιν,
θα υποβάλλουν μία ενιαία φορο-
λογική δήλωση στη φορολογική
διοίκηση αυτού του κράτους-μέ-
λους. Επομένως, η φορολογική δι-
οίκηση θα μοιράζεται αυτή τη δή-
λωση με τα άλλα κράτη-μέλη στα
οποία η μικρομεσαία διατηρεί πα-
ρουσία. Τέλος, το κράτος-μέλος
των κεντρικών γραφείων θα εφαρ-

μόζει τον φορολογικό συντελεστή
των άλλων κρατών-μελών στα κέρ-
δη που συγκεντρώνονται από τη
μόνιμη εγκατάσταση των μικρο-
μεσαίων εκεί, και θα μεταφέρει τυ-
χόν φορολογικά έσοδα που προ-
κύπτουν.

Μόλις μια μικρομεσαία επιλέξει
να εφαρμόσει τους νέους κανόνες,
θα πρέπει να παραμείνει σε αυτό
το «σύστημα» για πέντεφορολογικά
έτη, εκτός εάν τα κεντρικά της γρα-
φεία αλλάξουν, ή η ξένη επιχειρη-
ματική δραστηριότητά της αυξηθεί
εκθετικά σε σύγκριση με την επι-
χειρηματική δραστηριότητα στο
κράτος-μέλος προέλευσης. Στην
περίπτωση αυτή, οι κανόνες θα πά-
ψουν να ισχύουν. Σημειώνεται πως,
όλες οι εταιρείες στην Κύπρο σχε-
δόν εμπίπτουν στον όρο «μικρο-
μεσαίες επιχειρήσεις», καθώς το
80%-90% είναι ΜμΕ.

Το Befit
Στις 12 Σεπτεμβρίου 2023, η Ευ-

ρωπαϊκή Επιτροπή ενέκρινε την
πρόταση Business in Europe: Fra-
mework for Taxation (BEFIT) που
θεσπίζει ένα νέο, ενιαίο σύνολο
κανόνων για τον καθορισμό της
φορολογικής βάσης των ομίλων
εταιρειών στην Ε.Ε. Η νέα πρόταση
ορίζει ένα νέο πλαίσιο φορολογικών
κανόνων για να βοηθήσει όλες τις
εταιρείες ενός ομίλου να καθορί-
σουν τη φορολογική τους βάση.
Ένα One-Stop-Shop θα επιτρέψει
στον όμιλο να υποβάλει δήλωση
πληροφοριών με τις φορολογικές
βάσεις όλων των μελών του ομίλου
στη φορολογική διοίκηση ενός κρά-
τους-μέλους. Στη συνέχεια, αυτές
οι φορολογικές βάσεις θα συγκεν-
τρωθούν σε επίπεδο ομίλου Ε.Ε.
και θα κατανεμηθούν σε κάθε εται-
ρεία του ομίλου. Τέλος, τα κράτη-
μέλη θα εφαρμόσουν τις δικές τους
προσαρμογές και συντελεστή εται-

ρικού φόρου στην κατανεμημένη
φορολογική βάση της εταιρείας
που είναι εγκατεστημένη στη χώρα
αυτή. Οι νέοι κανόνες θα είναι υπο-
χρεωτικοί για ομίλους που δραστη-
ριοποιούνται στην Ε.Ε. με ετήσια
συνδυασμένα έσοδα τουλάχιστον
750 εκατ. ευρώ. Στην Κύπρο οι εν
λόγω εταιρείες είναι σε διψήφιο
νούμερο.

Το Transfer pricing
Στις 12 Σεπτεμβρίου 2023, η Ευ-

ρωπαϊκή Επιτροπή πρότεινε την
εναρμόνιση των κανόνων τιμολό-
γησης μεταβίβασης εντός της Ε.Ε.
και τη διασφάλιση μιας κοινής προ-
σέγγισης για τα προβλήματα των
τιμών μεταβίβασης. Η πρόταση
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής αφορά
εναρμονισμένους κανόνες τιμο-
λόγησης μεταβίβασης εντός της
Ε.Ε. και διασφάλιση κοινής προ-
σέγγισης στα προβλήματα μετα-
βιβαστικής τιμολόγησης. Ενσω-
ματώνει την αρχή του πλήρους αν-
ταγωνισμού και τους βασικούς κα-
νόνες τιμολόγησης μεταβίβασης
στο δίκαιο της Ε.Ε., διευκρινίζει
τον ρόλο και το καθεστώς των κα-
τευθυντήριων γραμμών του ΟΟΣΑ
για τις μεταβιβαστικές τιμές και
δημιουργεί τη δυνατότητα θέσπι-
σης κοινών δεσμευτικών κανόνων
για συγκεκριμένες πτυχές των κα-
νόνων εντός της Ένωσης. Η πρό-
ταση θα αυξήσει τη φορολογική
ασφάλεια και θα μετριάσει τον κίν-
δυνο δικαστικών διαφορών και δι-
πλής φορολογίας. Επιπλέον, θα
μειώσει τις ευκαιρίες για τις εται-
ρείες να χρησιμοποιούν τις τιμές
μεταβίβασης για σκοπούς επιθε-
τικού φορολογικού σχεδιασμού.
Η τιμολόγηση μεταβίβασης είναι
ένας μηχανισμός για τον καθορισμό
της τιμολόγησης των συναλλαγών
μεταξύ εταιρειών που ανήκουν
στον ίδιο όμιλο.

Στο τραπέζι αλλαγές για φορολόγηση μικρομεσαίων επιχειρήσεων
Η μία από τις προτάσεις της Κομισιόν αλλάζει εντελώς το «παιχνίδι» για το κυπριακό επιχειρείν που το 80-90% είναι ΜμΕ

<<<<<<

Το HOT θα αυξήσει τη
φορολογική ασφάλεια
σύμφωνα με την Επι-
τροπή και θα μειώσει το
κόστος συμμόρφωσης,
γεγονός που θα συμβά-
λει στην ενίσχυση των
επενδύσεων και της
διασυνοριακής επέκτα-
σης στην Ε.Ε.

Αξιωματούχος της Ευρωπαϊκής Επιτροπής είχε συναντήσεις την περασμένη εβδομάδα με την κυβέρνηση και τις κοι-
νωνικές ομάδες για τα νέα δεδομένα που συζητούνται σε ευρωπαϊκό επίπεδο.
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Η παραοικονομία κατέγραψε ση-
μαντική πτώση στην Ελλάδα 
από το 2013 έως το 2021, με 
εξαίρεση τη χρονιά της παν-
δημίας το 2020, σύμφωνα με έκ-
θεση ερευνητών του ∆ιεθνούς 
Νομισματικού Ταμείου.

Οπως αναφέρεται στην έκ-
θεση, στο απόγειο της κρίσης 
χρέους η μαύρη οικονομία ενι-
σχύθηκε, φτάνοντας να αντι-
στοιχεί στο 30% του ΑΕΠ το 
2013. Η αύξηση αποδίδεται στη 
βαριά ύφεση, στην επιδείνωση 
των φορολογικών κινήτρων και 
στην περαιτέρω αποδυνάμωση 
της κουλτούρας πληρωμών. Από 
αυτά τα επίπεδα, η παραοικο-
νομία υποχώρησε στο 16% του 
ΑΕΠ το 2021.

Υπάρχουν επίσης σημαντι-
κές διαφοροποιήσεις σε επίπεδο 
περιφερειών σε ό,τι αφορά τη 
μείωση της μαύρης οικονομίας, 
που κυμαίνεται από 5% του (το-
πικού) ΑΕΠ στη ∆υτική Μακε-
δονία, έως 18% του ΑΕΠ στην 
Κρήτη. Γενικότερα, η μείωση 
είναι μεγαλύτερη στην Αττική 
και στα νησιά και μικρότερη 
στις πιο απομακρυσμένες περι-
φέρειες της ηπειρωτικής χώρας.

Σύμφωνα με τους ερευνητές 
του ∆ΝΤ, αυτή η συρρίκνωση 
του μαύρου χρήματος αντανα-
κλάται και στην αύξηση των 
φορολογικών εσόδων κατά 4% 
του ΑΕΠ.

Εξάλλου, όπως παρατηρούν 
οι αναλυτές του ∆ΝΤ, η Ευρω-
παϊκή Επιτροπή διαπίστωσε 
πρόσφατα ότι το χάσμα φόρου 
προστιθέμενης αξίας (δηλαδή η 
διαφορά μεταξύ των πραγματι-
κών και των δυνητικών εσόδων 
ΦΠΑ) στην Ελλάδα έχει μειωθεί 
κατά περισσότερο από 16 μονά-
δες ως ποσοστό των συνολικών 
φορολογικών εσόδων μεταξύ 
2013 και 2021, ή περίπου κατά 
2 μονάδες ως ποσοστό του ΑΕΠ.

Η έκθεση του ∆ΝΤ επιση-
μαίνει ακόμα ότι διαπιστώνε-
ται ισχυρή συσχέτιση ανάμεσα 
στην ανάπτυξη ψηφιακών υπο-
δομών και ηλεκτρονικών συ-
ναλλαγών και στη συρρίκνωση 
της παραοικονομίας. Ειδικότε-

ρα, μια αύξηση 10 ποσοστιαίων 
μονάδων στην πρόσβαση στο 
Ιντερνετ έχει ως αποτέλεσμα 
τον περιορισμό της μαύρης οι-
κονομίας κατά 3 ποσοστιαίες 
μονάδες. 

Μια μείωση κατά 10 μονά-
δες του ποσοστού των κατοί-
κων που δεν έχουν χρησιμοποι-
ήσει ποτέ Ιντερνετ συνδέεται 
με συρρίκνωση της μαύρης οι-
κονομίας κατά 4 ποσοστιαίες 
μονάδες. Μια αύξηση κατά 10 
μονάδες του ποσοστού των κα-
τοίκων που έκαναν διαδικτυα-
κές αγορές συνδέεται με μείωση 
της μαύρης οικονομίας κατά 4 
ποσοστιαίες μονάδες.

Η σημαντική μείωση της πα-
ραοικονομίας στην Ελλάδα τα 
τελευταία χρόνια οφείλεται σε 
διάφορους παράγοντες, σύμφω-
να με το ∆ΝΤ.

• Πρώτον, η επιβολή πιο αυ-
στηρών ρυθμίσεων κατά του 
οικονομικού εγκλήματος και 
της φοροδιαφυγής.
• ∆εύτερον, η μεγαλύτερη ευ-
ελιξία στην αγορά εργασίας, 
όπως στις ώρες εργασίας, αύ-
ξησε τα κίνητρα να δηλωθούν 
επίσημα παράτυπες δραστη-
ριότητες.
• Τρίτον, η σημαντική πρόοδος 
στην ψηφιοποίηση, συμπερι-
λαμβανομένης της βελτίωσης 
των υποδομών και της βελτίω-
σης των ψηφιακών δημόσιων 
υπηρεσιών, βοήθησε στην εν-
σωμάτωση των αυτοαπασχο-
λούμενων.
• Τέταρτον, το εκσυγχρονισμέ-
νο πληροφοριακό σύστημα για 
την απασχόληση περιόρισε τη 
μαύρη εργασία.

To ∆ΝΤ αναφέρει ακόμα ότι 
κάποιες κινήσεις εξορθολογι-
σμού των φορολογικών πολιτι-
κών που εφαρμόστηκαν στην 
Ελλάδα τα τελευταία χρόνια, 
όπως η μείωση του φόρου εισο-
δήματος των επιχειρήσεων και 
εισοδήματος φυσικών προσώ-
πων, πιθανότατα λειτούργησε 

θετικά στη συμμόρφωση των 
φορολογουμένων.

Οι ερευνητές του ∆ΝΤ τονί-
ζουν, ωστόσο, ότι υπάρχουν ακό-
μα τεράστια περιθώρια βελτίω-
σης. Ειδικότερα, υπογραμμίζουν 
ότι ενώ η Ελλάδα κατέγραψε αύ-
ξηση στις ψηφιακές δεξιότητες 
που ήταν υψηλότερη από τον 
μέσο όρο στην Ευρωζώνη, το 
επίπεδο των ψηφιακών δεξιοτή-
των παραμένει χαμηλό σε σχέση 
με τα άλλα κράτη-μέλη.

Επιπλέον, στον τομέα της 
ψηφιοποίησης παρατηρούνται 
κενά, όπως στην ενσωμάτωση 
των ψηφιακών τεχνολογιών στις 
δημόσιες υπηρεσίες, ειδικά σε 
ό,τι αφορά τον έλεγχο των μι-
κρομεσαίων επιχειρήσεων. Με 
περαιτέρω εκσυγχρονισμό των 
πληροφοριακών συστημάτων 
θα μπορούσε να γίνει καλύτε-
ρη εποπτεία της φορολογικής 
συμμόρφωσης, να διευκολυν-
θεί η καταχώριση επιχειρήσεων 
και επαγγελματιών, να υπάρχει 
πρόσβαση σε σχετικές δημόσι-
ες υπηρεσίες και να ενσωμα-
τωθούν καλύτερα οι ελεύθεροι 
επαγγελματίες στην οικονομία.

Οι εκτιμήσεις που μιλούσαν για 
νέο ιστορικό ρεκόρ τουριστι-
κών εισπράξεων και αφίξεων 
το 2023 επιβεβαιώθηκαν από 
την Τράπεζα της Ελλάδος. Η δι-
εθνής αναγνώριση για την Ελ-
λάδα, ότι δηλαδή διαθέτει ένα 
υψηλού επιπέδου τουριστικό 
προϊόν με πρώτης τάξεως ιδιωτι-
κές ξενοδοχειακές υποδομές και 
άρτια οργάνωση και υπηρεσίες, 
έχει οδηγήσει τα τελευταία χρό-
νια στη δυναμική ανάκαμψη με-
τά την πανδημία και την περαι-
τέρω ανάπτυξη, ακόμη και από 
τα προηγούμενα επίπεδα-ρεκόρ, 
του ελληνικού τουρισμού.    

Σύμφωνα με τα στοιχεία της 
ΤτΕ, για ολόκληρο το έτος οι τα-
ξιδιωτικές εισπράξεις διαμορ-
φώθηκαν στα 20,45 δισ. ευρώ. 
Πρόκειται για ποσό αυξημένο 
κατά 12,7% από την προηγού-
μενη χρονιά-ρεκόρ, το 2019, 
οπότε και τα έσοδα είχαν δια-
μορφωθεί στα 18,15 δισ. ευρώ. 
Πρόκειται για 2,3 δισ. επιπλέον 
από ό,τι την τελευταία πριν από 
την πανδημία χρονιά, δηλαδή το 
2019. Είναι επίσης αυξημένο κα-
τά 15,7% από τα 17,67 δισ. ευρώ 
που εισέπραξε η χώρα το 2022.  

Η αύξηση των εισπράξεων 
είναι μικρότερη από την αύξη-
ση των αφίξεων. Συγκεκριμένα, 
πέρυσι ήρθαν στη χώρα 32,703 
εκατ. ξένοι επισκέπτες έναντι 
31,34 εκατ. το 2019. Πρόκειται 
για αύξηση 4,4% σε σχέση με το 
2019 και 17,6% σε σχέση με το 
2022. Η μέση κατά κεφαλή δα-
πάνη αυξήθηκε κατά 7% από το 

2019, περίπου στα 623 ευρώ ανά 
ταξιδιώτη. Οριστικά και αναλυ-
τικά στοιχεία αναμένεται να δη-
μοσιεύσει η ΤτΕ σήμερα.     

Τα στοιχεία από τις κρατή-
σεις αεροπορικών θέσεων, δη-
λαδή εισιτηρίων που έχουν ήδη 
πληρωθεί έως τα τέλη Ιανουα-

ρίου, δείχνουν αύξηση των αφί-
ξεων φέτος της τάξης του 7,9% 
σε σχέση με την ίδια στιγμή το 
προηγούμενο έτος, σύμφωνα 
με τα δεδομένα που συλλέγει 
και επεξεργάζεται το Ινστιτούτο 
του Συνδέσμου Ελληνικών Του-
ριστικών Επιχειρήσεων.    

Κυρίαρχες αγορές από τις 
οποίες προσελκύει επισκέπτες 
η χώρα παραμένουν το Ηνω-
μένο Βασίλειο και η Γερμανία, 
και δευτερευόντως η Γαλλία και 
η Ιταλία, ωστόσο τα τελευταία 
έτη αυξάνονται με ισχυρότατους 
ρυθμούς και οι αφίξεις από τις 

ΗΠΑ, που έχουν ξεπεράσει πλέ-
ον το 1 εκατ. επισκέπτες.    

Η πορεία του ΑΕΠ και της ιδι-
ωτικής κατανάλωσης στις κύριες 
αγορές του ελληνικού τουρισμού 
αναμένεται το 2024 να κυμαν-
θεί στα ίδια επίπεδα με το 2023. 

Παράλληλα, οι τιμές των προ-
ϊόντων ενέργειας, το κόστος των 
μεταφορών και γενικά ο πληθω-
ρισμός αναμένεται να ακολου-
θήσουν πτωτική πορεία, ενώ το 
ευρώ θα κυμανθεί σε ανταγωνι-
στικά επίπεδα σε σχέση με τα 
κυριότερα διεθνή νομίσματα. 
Συνεπώς, «η ζήτηση για του-

ριστικές υπηρεσίες στις κύριες 
αγορές του εισερχόμενου του-
ρισμού στην Ελλάδα δεν ανα-
μένεται να επηρεαστεί ουσια-
στικά από το μακροοικονομικό 
περιβάλλον», αναφέρει έκθεση 
του Ινστιτούτου του Συνδέσμου 
Ελληνικών Τουριστικών Επιχει-
ρήσεων (ΙΝΣΕΤΕ).    

Μια περαιτέρω αύξηση των 
ταξιδιωτικών εισπράξεων φέ-
τος με βάση τους ρυθμούς 
αύξησης της ταξιδιωτικής κί-
νησης που προκύπτουν του-
λάχιστον μέχρι στιγμής από το 
Airdata tracker παραπέμπει σε 
ταξιδιωτικές εισπράξεις από το 
εξωτερικό υψηλότερες των 22 
δισ. ευρώ το 2024. Εξέλιξη που 
εφόσον επιβεβαιωθεί, αναμένε-
ται να συμβάλει σημαντικά και 
στον ρυθμό ανάπτυξης της ελ-
ληνικής οικονομίας.   

Με βάση το γεγονός ότι οι 
ξένοι επισκέπτες ξεπέρασαν τα 
32 εκατ. και προβλέπεται περαι-
τέρω αύξηση φέτος, καθίσταται 
σαφές πως θα δοκιμαστούν τα 
όρια των αντοχών των υποδο-
μών αλλά και των ίδιων των προ-
ορισμών. Κάτι για το οποίο έχει 
προειδοποιήσει η πρωτοβουλία 
της «Κ», «Reimagine Tourism 
in Greece». Πρωτοβουλία που 
παρουσιάστηκε επίσημα το 
καλοκαίρι στο Κέντρο Πολιτι-
σμού Ιδρυμα Σταύρος Νιάρχος 
και αποσκοπεί στην ενίσχυση 
του διαλόγου μεταξύ όλων των 
εμπλεκόμενων πλευρών, πολι-
τείας, τοπικών κοινωνιών και 
επιχειρήσεων, με στόχο την 
ανάδειξη ενός νέου «παραδείγ-
ματος» για τον τουρισμό το 

οποίο θα ενισχύσει τα οικονο-
μικά οφέλη για τη χώρα, προ-
φυλάσσοντας όμως παράλληλα 
το περιβάλλον αλλά και τον χα-
ρακτήρα των προορισμών της.    

Αλλά και για τον πρόεδρο του 
Συνδέσμου Ελληνικών Τουριστι-
κών Επιχειρήσεων (ΣΕΤΕ) Γιάν-
νη Παράσχη, όπως και για μια 
διαρκώς αυξανόμενη μερίδα επι-
χειρηματιών του κλάδου, η φε-
τινή χρονιά θα είναι κομβική 
λόγω της εμφανούς πλέον ανά-
γκης για εξασφάλιση της βιωσι-
μότητας του τουρισμού. Ηδη το 
τελευταίο έτος αναδείχθηκε με 
τον πιο ανάγλυφο τρόπο η αλ-
λαγή στη δημόσια αλλά και την 
πολιτική συζήτηση αναφορικά 
με τις τρεις διαστάσεις που δι-
αμορφώνουν τη βιωσιμότητα 
στον τουρισμό, δηλαδή την οι-
κονομική, την κοινωνική και την 
περιβαλλοντική, όπως έχει επι-
σημάνει ο πρόεδρος του ΣΕΤΕ. 

Δοκιμάζονται τα όριά του   
Πλέον το 2024 αναμένεται 

να είναι κομβικό για τον ελληνι-
κό τουρισμό, καθώς θα δοκιμα-
στούν τα όριά του και η δυνατό-
τητά του να εξασφαλίσει όρους 
βιωσιμότητας για τη δραστηριό-
τητα χωρίς να υπονομεύσει την 
ανταγωνιστικότητά του. Οσον 
αφορά ειδικότερα τα όρια, θα 
δοκιμαστούν τόσο η επάρκεια 
των υποδομών σε προορισμούς 
που βαρύνονται από αυξημένους 
αριθμούς επισκεπτών, όσο και 
η ικανότητα διαχείρισής τους 
από την τοπική αυτοδιοίκηση 
αλλά και τη συλλογική δράση 
του ιδιωτικού τομέα.

Η μείωση της παραοι-
κονομίας είναι μεγα-
λύτερη στην Αττική 
και στα νησιά.

Τα πρώτα στοιχεία δεί-
χνουν αύξηση αφίξεων 
κατά 7,9% και εσόδων 
κατά 2 δισ. ευρώ.

Νέο ρεκόρ κατέγραψε το 2023 ο 
τζίρος των επιχειρήσεων κατα-
λυμάτων και εστίασης, καθώς 
διαμορφώθηκε σε επίπεδα πολύ 
υψηλότερα όχι μόνο από αυτά 
του 2022 αλλά και από αυτά του 
2019, πριν δηλαδή την εκδήλωση 
της πανδημίας, η οποία έπληξε 
σημαντικά τους δύο παραπάνω 
κλάδους τη διετία 2020-2021. 

Αιτία του νέου ρεκόρ είναι 
φυσικά η μεγάλη αύξηση της 
τουριστικής κίνησης το 2023, 
συνεπικουρούμενης και από τη 
χρονική επέκταση της τουριστι-
κής περιόδου στην Ελλάδα, αλλά 
και από αυξήσεις στις χρεώσεις 
των τουριστικών καταλυμάτων 
αλλά και στους τιμοκαταλόγους 
των εστιατορίων. 

Σημειώνεται ότι ο μέσος ετή-
σιος πληθωρισμός σε ξενοδοχεία 
- καφέ - εστιατόρια ήταν 6,47% 
το 2023. Αξίζει, πάντως, να ση-
μειωθεί ότι στους δύο πιο γνω-
στούς παγκοσμίως νησιωτικούς 
προορισμούς, τη Μύκονο και τη 
Σαντορίνη, καταγράφηκε υπο-
χώρηση του τζίρου, φαινόμενο 
που σχετίζεται σε μεγάλο βαθμό 
με την υπερσυγκέντρωση επι-
σκεπτών στα δύο αυτά νησιά 
τα προηγούμενα χρόνια, γεγο-
νός που αποτρέπει τους τουρί-
στες από το να περάσουν εκεί 
τις διακοπές τους.    

Σύμφωνα με τα στοιχεία που 
ανακοίνωσε η Ελληνική Στατι-
στική Αρχή (ΕΛΣΤΑΤ), ο τζίρος 
του κλάδου παροχής υπηρεσιών 
καταλύματος διαμορφώθηκε το 
2023 σε 9,68 δισ. ευρώ έναντι 
8,79 δισ. ευρώ το 2022, καταγρά-
φοντας αύξηση 10,1%. Παρόμοια 
είναι η εικόνα που διαμορφώ-
θηκε στον κλάδο της εστίασης, 
καθώς το 2023 ο τζίρος διαμορ-
φώθηκε σε 9,22 δισ. ευρώ έναντι 
8,42 δισ. ευρώ το 2022, καταγρά-
φοντας αύξηση 9,6%. 

Αξίζει να σημειωθεί ότι σε 
σύγκριση με το 2019 ο κλάδος 
παροχής υπηρεσιών καταλύμα-
τος εμφάνισε τζίρο υψηλότε-
ρο κατά περίπου 35% (το 2019 
είχε διαμορφωθεί σε 7,15 δισ. 
ευρώ), ενώ ο κλάδος της εστί-
ασης είχε πέρυσι τζίρο υψη-
λότερο κατά σχεδόν 40,5% σε 

σύγκριση με το 2019 (6,56 δισ. 
ευρώ). Για τις επιχειρήσεις του 
κλάδου των καταλυμάτων των 
περιφερειακών ενοτήτων με 
συνεισφορά στον συνολικό κύ-
κλο εργασιών έτους 2023 μεγα-
λύτερη από 1%, η μεγαλύτερη 
αύξηση στον κύκλο εργασι-
ών μεταξύ των ετών 2023 και 
2022 παρατηρήθηκε στη Ζά-
κυνθο (21,7%) και τη Χαλκιδική 
(19,4%), ενώ μείωση καταγρά-
φηκε στη Μύκονο (10,9%) και 

τη Σαντορίνη (3%). Για τις επι-
χειρήσεις του κλάδου εστίασης 
των περιφερειακών ενοτήτων με 
συνεισφορά στον συνολικό κύ-
κλο εργασιών έτους 2023 μεγα-
λύτερη από 1%, η μεγαλύτερη 
αύξηση στον κύκλο εργασιών 
μεταξύ των ετών 2023 και 2022 
παρατηρήθηκε στις περιφερεια-
κές ενότητες Κορινθίας (21,3%) 
και Ζακύνθου (21%), ενώ μείωση 
(2,9%) καταγράφηκε στην πε-
ριφερειακή ενότητα Μυκόνου. 
Στη Σαντορίνη η αύξηση ήταν 
μόλις 0,2%.    

Στην Αττική ο τζίρος των επι-
χειρήσεων παροχής καταλύμα-
τος αυξήθηκε κατά 13,9%, στη 
Θεσσαλονίκη κατά 14,2%, στο 
Λασίθι κατά 12,9%, στην Κέρκυ-
ρα κατά 12,7%, ενώ πολύ μικρό-
τερη ήταν η αύξηση του τζίρου 
στη Ρόδο (2,8%), που επηρεά-
στηκε πιθανόν και από την κα-
ταστροφική πυρκαγιά στο νησί 
το περασμένο καλοκαίρι.     

Ο τζίρος της εστίασης αυξή-
θηκε κατά 10,3% στην Αττική, 
κατά 11,6% στη Χαλκιδική και 
κατά 10,1% στο Ηράκλειο.    

ΔΗΜΗΤΡΑ ΜΑΝΙΦΑΒΑ  

Υψηλός τζίρος για
επιχειρήσεις εστίασης
και καταλύματα το 2023

Μειώθηκε στο μισό το μαύρο
χρήμα στην Ελλάδα, λέει το ΔΝΤ

Αισιόδοξα μηνύματα για νέο ρεκόρ στον τουρισμό φέτος     

Υποχώρησε στο 16% το 2021 από 30% το 2013, αναφέρει έκθεση του Ταμείου

Ο συνολικός κύκλος 
εργασιών των δύο 
κλάδων ανήλθε 
σε 18,9 δισ.
και είναι αυξημένος 
κατά περίπου 10% 
σε σύγκριση 
με το 2022.    

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ  

Η έκθεση του ∆ΝΤ επισημαίνει ότι διαπιστώνεται ισχυρή συσχέτιση ανάμεσα στην ανάπτυξη ψηφιακών υποδο-
μών και ηλεκτρονικών συναλλαγών και στη συρρίκνωση της παραοικονομίας.
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ΜΑΡΙΑ
ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

MIXED ZONE

ΔΕΥΤΕΡΑ-ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ
19:00 - 22:00

ΑΥΤΟ AKOYΣ!

Μεγάλη αύξηση σε σχέση με τα 
προηγούμενα έτη σημείωσε ο 
κύκλος εργασιών των ελληνικών 
ξενοδοχείων κατά το 2023. Πα-
ράλληλα, μεγάλος αριθμός των 
διανυκτερεύσεων για τη φετινή 
χρονιά έχει ήδη συμβολαιοποιη-
θεί και μάλιστα με μέση αύξηση 
τιμής της τάξης του 7,9%. Υψηλό 
είναι το ποσοστό των ξένων στο 
σύνολο των πελατών των επο-
χικής (καλοκαιρινής) λειτουργί-
ας ξενοδοχείων και ανέρχεται 
στο 80,5%. 

Ωστόσο, η εικόνα διαφορο-
ποιείται, καθώς τις μεγαλύτερες 
αυξήσεις πέτυχαν τα ξενοδοχεία 
4 και 5 αστέρων, που δραστηρι-
οποιούνται κυρίως εποχικά, ενώ 
αυξήσεις αλλά πιο περιορισμένες 
είχαν τα χαμηλότερης κατηγορι-
οποίησης ξενοδοχεία και τα ξε-
νοδοχεία συνεχούς λειτουργίας.

Οι πολυτελείς μονάδες
Ο κύκλος εργασιών των ξενο-

δοχείων πέρυσι αυξήθηκε κατά 
23% σε σχέση με το 2022 και 
έφτασε τα 10,5 δισ. ευρώ. Η αύ-
ξηση αυτή διαφοροποιείται αι-
σθητά ανάμεσα στα ξενοδοχεία 
συνεχούς (+ 9,4%) και εποχικής 
(+27,4%) λειτουργίας. Τα ξενο-
δοχεία 1, 2 και 3 αστέρων, που 

αποτελούν το 74% του αριθμού 
των ξενοδοχείων, κατέγραψαν 
αύξηση του τζίρου τους κατά 
18,8% το 2023 σε σχέση με το 
2022. Τα ξενοδοχεία 4 και 5 αστέ-
ρων κατέγραψαν αύξηση 23,6%.

Τα στοιχεία αυτά δημοσιοποί-
ησε το Ξενοδοχειακό Επιμελη-
τήριο Ελλάδος και προκύπτουν 
από το ερωτηματολόγιο προς 
τις επιχειρήσεις που έγινε στο 
πλαίσιο της σχετικής τακτικής 
ετήσιας έρευνας. 

Το ποσό των 10,5 δισ. ευρώ 
αντιστοιχεί περίπου στο 50% 
των εκτιμώμενων ταξιδιωτικών 
εισπράξεων για το 2023, που 
προκύπτουν από την αναγωγή 
των τελευταίων δεδομένων της 
Τράπεζας της Ελλάδος. Τα ορι-
στικά στοιχεία της ΤτΕ αναμέ-
νεται να ανακοινωθούν τις επό-
μενες εβδομάδες.

Με βάση την ίδια έρευνα, τις 
υψηλότερες πληρότητες επίσης 
σημείωσαν τα ξενοδοχεία 4 και 
5 αστέρων και κατά το διάστη-
μα Ιουνίου - Σεπτεμβρίου. Αξίζει 
να σημειωθεί ότι η μέση πληρό-
τητα του Αυγούστου διαμορφώ-
θηκε στα ίδια επίπεδα με την 
αντίστοιχη του 2022, σημειώ-
νοντας οριακή αύξηση σε σχέ-
ση με το 2019.

Η αύξηση του τζίρου προέρ-
χεται και από την αύξηση των 

τιμών των δωματίων. Σύμφωνα 
πάντοτε με την έρευνα του ξε-
νοδοχειακού επιμελητηρίου, η 
μέση τιμή διάθεσης δίκλινου δω-
ματίου τον Αύγουστο 2023 πα-
ρουσίασε αύξηση 9% σε σχέση 
με τον Αύγουστο 2022 και 31% 
σε σχέση το 2019. Για τους μήνες 
Μάιο και Οκτώβριο σημειώθηκε 
αύξηση κατά περίπου 11% μετα-
ξύ των ετών 2023 και 2022. Μαζί 
με την αύξηση του κύκλου εργα-
σιών καταγράφηκε αύξηση της 
απασχόλησης στα ξενοδοχεία 
και ειδικότερα κατά 12,6% σε 
σχέση με το 2022, στους 208.445 
εργαζομένους. 

Οι συνολικές επενδύσεις που 
έκαναν κατά το 2023 οι ξενο-
δοχειακές επιχειρήσεις ανήλ-
θαν, σύμφωνα με την έρευνα 
του ξενοδοχειακού επιμελητη-
ρίου, στα 761 εκατ., έναντι 621 

εκατ. το 2022, ενώ το 13% αυ-
τών των επενδύσεων αφορού-
σε δράσεις βιωσιμότητας και το 
87% επισκευές, ανακαίνιση και 
συντήρηση.

Τι δείχνουν όμως τα διαθέ-
σιμα στοιχεία για την τρέχου-
σα χρονιά; Το 47% του συνόλου 
των ξενοδοχείων έχει υπογράψει 
συμβόλαια με τουριστικά γρα-
φεία και φορείς της Ελλάδας και 
του εξωτερικού για το 2024, πο-
σοστό που κυμαίνεται στα ίδια 
επίπεδα με το 2023. Από αυτά, το 
71,4% έχει υπογράψει συμβόλαια 
με τιμές αυξημένες κατά 7,9%, 
όταν το 2022 μόλις το 41% των 
ξενοδοχείων είχαν υπογράψει 
συμβόλαια και με τιμές αυξημέ-
νες κατά 11,4%. Το μεγαλύτερο 
μέρος των συμβολαίων (55%) 
έχει υπογραφεί από τα ξενοδο-
χεία καλοκαιρινών διακοπών. 

Η εύρεση προσωπικού
Στην ίδια έρευνα οι ξενοδόχοι 

ρωτήθηκαν και για τις βασικές 
τους ανησυχίες. Σύμφωνα με τα 
αποτελέσματα, οι σημαντικό-
τερες δυσκολίες που αντιμετω-
πίζουν οι ξενοδόχοι αφορούν, 
σύμφωνα με τους ίδιους, την εύ-
ρεση προσωπικού, το αυξημένο 
κόστος της ενέργειας και τον 
ανταγωνισμό από τα καταλύ-
ματα βραχυχρόνιας μίσθωσης.
Αξίζει επίσης να σημειωθεί ότι 
πάνω από το ένα τρίτο (36%) των 
πελατών των ξενοδοχείων προ-
έρχεται πλέον από τους Online 
Travel Agents (OTAs) ενώ οι με-
μονωμένοι πελάτες αντιστοιχούν 
στο 25%, τα τουριστικά γραφεία 
στο 23% και οι απευθείας πω-
λήσεις από τις ιστοσελίδες των 
ξενοδοχείων στο 10%. Σχολιάζο-
ντας τα ευρήματα της έρευνας, 

ο πρόεδρος του Ξενοδοχειακού 
Επιμελητηρίου Ελλάδος Αλέξαν-
δρος Βασιλικός, επισημαίνει ότι 
«ο ελληνικός τουρισμός πηγαί-
νει καλά και έχει σταθερή δυ-
ναμική», ενώ χαρακτηρίζει τον 
τουρισμό «πρωταγωνιστή  της 
εθνικής οικονομίας». 

Υπογραμμίζει δε τα 2,5 δισ. 
ευρώ που επενδύθηκαν την τε-
λευταία πενταετία από τα ξενο-
δοχεία για την αναβάθμισή τους. 
«Είμαστε στον σωστό δρόμο, χω-
ρίς αυτό να σημαίνει πως δεν 
υπάρχουν μεγάλες προκλήσεις, 
από την εύρεση προσωπικού και 
το ενεργειακό κόστος μέχρι τον 
αθέμιτο ανταγωνισμό», προ-
σθέτει, συμπληρώνοντας πως 
«ο τουρισμός δεν προσφέρεται 
ούτε για πανηγυρισμούς ούτε για 
μεμψιμοιρίες, είναι πεδίο συνερ-
γασίας και συλλογικής δράσης».    

Του ΗΛΙΑ Γ. ΜΠΕΛΛΟΥ 

Ξεπέρασε 
τα 10,5 δισ. ευρώ
ο κύκλος εργασιών
των ξενοδοχείων 
Αυξήσεις τιμών 7,9% φέτος δείχνουν 

τα συμβόλαια για τη νέα τουριστική σεζόν
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Το διπλάσιο επιτοκιακό περιθώριο 
σε σχέση με τον μέσο ευρωπαϊκό 
όρο στηρίζει την υψηλή κερδο-
φορία των τεσσάρων συστημι-
κών τραπεζών, που ανήλθε το 
9μηνο του 2023 στα 2,8 δισ. ευρώ 
σε σύνολο 131,1 δισ. ευρώ που 
ήταν η συνολική κερδοφορία 
των 109 συστημικών τραπεζών 
που εποπτεύει ο SSM. Συγκεκρι-
μένα, το επιτοκιακό περιθώριο 
στη χώρα μας ανήλθε στο 3,20% 
έναντι 1,56% που είναι ο μέσος 
όρος των ευρωπαϊκών τραπεζών, 
με τα χαμηλότερα επίπεδα επι-
τοκιακού περιθωρίου να εμφα-
νίζουν οι τράπεζες στη Γαλλία 
(0,89%), στη Γερμανία (1,13%), 
στο Βέλγιο (1,51%) και στην Ολ-
λανδία (1,56%), ενώ το επιτοκια-
κό περιθώριο στην Πορτογαλία 
διαμορφώνεται στο 3,16% και 
στην Ισπανία στο 2,63%.

Αυτό επιβεβαιώνει η ανάλυ-
ση των στοιχείων που πραγ-
ματοποίησε η Ελληνική Ενω-
ση Τραπεζών βασιζόμενη στα 
συγκεντρωτικά στοιχεία που 
δημοσίευσε ο SSM. To υψηλό 
επιτοκιακό περιθώριο, δηλα-
δή η μεγάλη διαφορά μεταξύ 
επιτοκίων χορηγήσεων και κα-
ταθέσεων στη χώρα μας, υπο-
στηρίζεται από τη μεγάλη κα-
ταθετική βάση των τεσσάρων 
συστημικών τραπεζών σε σχέση 
με τις χορηγήσεις και η οποία 
επιτρέπει στις ελληνικές τρά-
πεζες να μετακυλίουν με χαμη-
λότερο ρυθμό τις αυξήσεις των 
επιτοκίων στις καταθέσεις. Είναι 
χαρακτηριστικό ότι το σύνολο 

των δανείων αντιπροσωπεύει το 
59,2% των συνολικών καταθέ-
σεων των ελληνικών τραπεζών 
έναντι 104,4% που είναι το αντί-
στοιχο ποσοστό για τις ευρωπα-
ϊκές τράπεζες. Αυτό σημαίνει 

ότι οι ελληνικές τράπεζες έχουν 
πλεονάζουσες καταθέσεις σε 
σχέση με τις χρηματοδοτήσεις 
και άρα, όπως δήλωσε πρόσφα-
τα ο υπουργός Εθνικής Οικονο-
μίας Κωστής Χατζηδάκης, «δεν 
έχουν λόγο να δώσουν παραπά-
νω επιτόκια για να προσελκύ-
σουν καταθέσεις». 

Επιπλέον, τα έσοδα από 
τόκους αντιπροσωπεύουν το 
79,2% των συνολικών λειτουρ-
γικών εσόδων των ελληνικών 
τραπεζών έναντι 60,6% για τα 
109 συστημικά πιστωτικά ιδρύ-
ματα της Ευρωζώνης, γεγονός 
που σημαίνει ότι η βασική πηγή 
των εσόδων τους είναι οι τόκοι. 
Αντίθετα, τα έσοδα από προ-

μήθειες αντιπροσωπεύουν το 
16,3% των συνολικών λειτουργι-
κών εσόδων τους έναντι 28% για 
τις τράπεζες της Ευρωζώνης. Να 
σημειωθεί ότι το ποσοστό αυτό 
βαίνει αυξανόμενο για τις ελλη-
νικές τράπεζες καθώς την αντί-
στοιχη περίοδο του 2020 ήταν 
13,1% και η διαφορά που υπάρ-
χει σε σχέση με τις ευρωπαϊκές 
στηρίζει την επιχειρηματολογία 
των ελληνικών τραπεζών ότι 
δεν έχουν υψηλές προμήθειες. 

Η υψηλή κερδοφορία στη-
ρίζει και την υψηλή απόδοση 
ενεργητικού που χαρακτηρίζει 
τις ελληνικές τράπεζες και η 
οποία διαμορφώθηκε σε διπλά-
σια επίπεδα (1,23%) έναντι των 
ευρωπαϊκών τραπεζών (0,65%), 
ενώ στο 12,9% έναντι 10% στην 
Ευρωζώνη διαμορφώθηκε και η 
απόδοση ιδίων κεφαλαίων. Ση-
μείο υπεροχής των ελληνικών 
τραπεζών αποτελεί το εξαιρε-
τικά χαμηλό ποσοστό κόστους 
προς έσοδα που διαμορφώνεται 
στο 35,7%, το οποίο όχι μόνο 
υπολείπεται του ευρωπαϊκού 
μέσου όρου που είναι στο 56%, 
αλλά είναι και το χαμηλότερο 
στην Ευρώπη.

Η συνολική κεφαλαιακή 
επάρκεια των ελληνικών τρα-
πεζών είναι υψηλή και έφτασε 
το 9μηνο του 2023 στο 17,65%, 
υπολείπεται όμως του μέσου 
ευρωπαϊκού όρου που διαμορ-
φώθηκε το αντίστοιχο διάστη-
μα στο 19,69%, με τον βασικό 
δείκτη CET1 να διαμορφώνεται 
στο 14,27% για τις ελληνικές 
τράπεζες έναντι 15,61% των ευ-
ρωπαϊκών. 

Βασικοί δείκτες
απόδοσης

Δείκτης κόστους προς έσοδα
(Cost-to-income ratio - CIR)

Κόστος κινδύνου
(Cost of risk - CoR)

Απόδοση ιδίων κεφαλαίων
(Return on equity - RoE)

Απόδοση ενεργητικού
(Return on assets - RoA)

1,56%

55,96%

0,43%

10,01%

0,65%

109
συστημικά
πιστωτικά
ιδρύματα

3,20%

35,70%

0,,50%

12,89%

1,23%

4
συστημικά

πιστωτικά ιδρύματα
της Ελλάδας

Καθαρό επιτοκιακό περιθώριο
(Net interest margin - NIM)

Της ΕΥΓΕΝΙΑΣ ΤΖΩΡΤΖΗ

Στα 5,2 δισ. ευρώ ανήλθαν το 2023 
τα ασφάλιστρα των κλάδων ζωής 
και γενικών ασφαλίσεων, σημει-
ώνοντας αύξηση κατά 8,9% σε 
σχέση με την προηγούμενη χρο-
νιά. Σύμφωνα με τα στοιχεία της 
ΕΑΕΕ από το σύνολο της παρα-
γωγής των 5,26 δισ. ευρώ, τα 2,7 
δισ. ευρώ είναι ασφάλιστρα του 
κλάδου ζημιών, που παρουσίασε 
άνοδο κατά 12,1%, ενώ άλλα 2,5 
δισ. είναι ασφάλιστρα του κλάδου 
ζωής, ο οποίος παρουσίασε άνοδο 
κατά 5,7%.

Οπως δήλωσε ο πρόεδρος της 
Ενωσης Ασφαλιστικών Εταιρειών 
Ελλάδος, Αλέξανδρος Σαρρηγε-
ωργίου, «είναι η πρώτη χρονιά 
μετά το 2010 και την οικονομι-
κή κρίση που ακολούθησε, που 
η παραγωγή του κλάδου ξεπερ-
νάει το όριο των 5 δισ. ευρώ», 
κάνοντας σαφές ότι «οι πολίτες 
αντιλαμβανόμενοι τους κινδύνους 
που διατρέχουν και την ανάγκη 
ενίσχυσης της προστασίας τους 
στρέφονται προς την ιδιωτική 
ασφάλιση για την κάλυψη όσων 
έχουν αξία με έμφαση στην υγεία 
και την περιουσία».

Στη σημαντική άνοδο των γε-
νικών ασφαλίσεων συνέβαλε η 
ενίσχυση κατά 28% του κλάδου 
υγείας, η οποία αποδίδεται αφε-
νός στις αυξήσεις των ασφαλί-
στρων, αλλά και στη στροφή στην 
ιδιωτική ασφάλιση υγείας σημα-
ντικού μέρους του πληθυσμού. 
Οι ασφαλίσεις υγείας αποτελούν 
πλέον τον δεύτερο μεγαλύτερο 
κλάδο των γενικών ασφαλίσεων, 
με ασφάλιστρα 473,6 εκατ. ευρώ.

Τα ασφάλιστρα αυτοκινήτου 
με τη βασική κάλυψη της αστικής 
ευθύνης αυξήθηκαν κατά 3,2%, 
στα 763,9 εκατ. ευρώ, αλλά οι συ-

μπληρωματικές ασφαλίσεις του 
αυτοκινήτου, που περιλαμβάνουν 
καλύψεις όπως θραύση κρυστάλ-
λων, πυρός, κλοπής κ.ά., αυξή-
θηκαν κατά 16,5% και τα ασφά-
λιστρα ανήλθαν στα 291,4 εκατ. 
ευρώ. Συνολικά με τις συμπληρω-
ματικές καλύψεις τα ασφάλιστρα 
αυτοκινήτου αθροίζουν πάνω από 
1 δισ. ευρώ.

Ο κλάδος πυρός, δηλαδή η 
ασφάλιση κατοικιών και επιχει-
ρήσεων για πυρκαγιά και φυσι-
κά φαινόμενα, παρουσίασε επί-
σης σημαντική άνοδο κατά 13,7% 
και τα ασφάλιστρα ανήλθαν στα 
392,6 εκατ. ευρώ. Η δυναμική 
όμως του κλάδου αναμένεται να 
φανεί το 2024 μετά το κίνητρο 

για την έκπτωση στον ΕΝΦΙΑ 
που έχει θεσμοθετήσει η κυβέρ-
νηση, αλλά και την υποχρεωτι-
κή ασφάλιση επιχειρήσεων με 
τζίρο άνω των 2 εκατ. ευρώ που 
έχει ανακοινωθεί, αλλά εκκρεμεί 
προς ψήφιση.

Σε ό,τι αφορά τον κλάδο ζωής, 
στην άνοδο συνέβαλε η αύξηση 
των επενδυτικών προγραμμάτων, 
γνωστών ως unit linked, τα ασφά-
λιστρα των οποίων ενισχύθηκαν 
κατά 17,4% και ανήλθαν στο 1 
δισ. ευρώ. Ανοδικά κινήθηκαν 
και τα ασφάλιστρα των ομαδικών 
συνταξιοδοτικών προγραμμάτων 
που ενισχύθηκαν κατά 18,2%, στα 
405,4 εκατ. ευρώ.

      ΕΥΓΕΝΙΑ ΤΖΩΡΤΖΗ

Ξεπέρασε τα 5 δισ.
η συνολική παραγωγή
ασφαλίστρων το 2023

Στο 3,20% φθάνει το επιτοκιακό
περιθώριο των ελληνικών τραπεζών
Στο 1,56% ο μέσος όρος των ευρωπαϊκών, σύμφωνα με στοιχεία του SSM

Σημαντική άνοδος 
στις ασφαλίσεις υγείας 
και στον κλάδο πυρός.

Οι πλεονάζουσες κα-
ταθέσεις σε σχέση με 
τις χρηματοδοτήσεις 
είναι ένας από τους 
λόγους που παραμέ-
νουν χαμηλά τα επι-
τόκια καταθέσεων.

Σημαντική αύξηση στις μισθώσεις
νέων καταστημάτων το 2023

Με περισσότερες από 200 συμ-
φωνίες ενοικίασης νέων κατα-
στημάτων στις δημοφιλέστε-
ρες εμπορικές «πιάτσες» της 
Αθήνας και της Θεσσαλονίκης 
εκτιμάται ότι ολοκληρώθηκε το 
2023. Η αύξηση σε σχέση με 
το 2022 υπολογίζεται ότι ξεπέ-
ρασε το 30%. Η εξέλιξη αυτή 
οφείλεται στην άνοδο των πω-
λήσεων, αλλά και στην ενίσχυ-
ση του τουριστικού ρεύματος 
πέρυσι, που λειτουργεί υπέρ 
της αύξησης και των εσόδων 
των καταστημάτων. Στο πλαί-
σιο αυτό, μια σειρά από αλυσί-
δες επεκτείνουν το δίκτυο των 
φυσικών καταστημάτων τους, 
ιδίως στην ευρύτερη περιοχή 
του κέντρου της Αθήνας, αλλά 
και σε άλλα σημεία της Αττι-
κής, όπως η Γλυφάδα και η Κη-
φισιά, κάτι που αντανακλάται 
πλέον και στις τιμές των ενοι-
κίων που έχουν αρχίσει να κι-
νούνται ανοδικά σε σχέση με 
τα προηγούμενα χρόνια.

Σύμφωνα με την τελευ-
ταία τριμηνιαία ανάλυση της 
Proprius για το τέταρτο τρίμη-
νο, υπολογίζεται ότι πραγμα-
τοποιήθηκαν περίπου 50 νέες 
συμφωνίες μίσθωσης εμπο-
ρικών χώρων, με τις δημοφι-
λείς «πιάτσες» να κυριαρχούν. 
Σύμφωνα με τα στοιχεία της 
εταιρείας, η Holland & Barrett 
λειτούργησε τρία νέα καταστή-
ματα στο Χαλάνδρι, το Ελληνι-
κό και τη Νέα Σμύρνη, ενώ η 
αλυσίδα Oysho άνοιξε νέο κα-
τάστημα στην οδό Τσιμισκή 
στη Θεσσαλονίκη. Τα καταστή-
ματα Pandora προσέθεσαν ένα 
νέο σημείο στην Κηφισιά και 
ετοιμάζουν ένα ακόμα στη Γλυ-
φάδα, ενώ η Funky Buddha λει-
τούργησε δύο νέα καταστή-
ματα στο Χαλάνδρι και στη 
Σπάρτη. ∆ύο νέα καταστήματα 
σε Γλυφάδα και Πειραιά άνοιξε 
και η αλυσίδα αθλητικών ειδών 
Cosmos Sports, ενώ η αλυσίδα 

Attrattivo εγκαινίασε ένα ακό-
μα σημείο πώλησης στην οδό 
Ερμού κατά τη διάρκεια του 
τέταρτου τριμήνου του έτους.

Σημαντικές προσθήκες 
πραγματοποιήθηκαν και στα 
εμπορικά κέντρα. Η Heaven 
on Earth άνοιξε κατάστημα 
στο City Link, ενώ η Gant λει-
τούργησε νέο κατάστημα στο 
The Mall Athens. Αντίστοιχα, 
η αλυσίδα Jott άνοιξε ένα νέο 
κατάστημα στο Golden Hall, 
ενώ η Prenatal στο εμπορικό 
πάρκο Florida Retail Park στη 

Θεσσαλονίκη, που ανήκει πλέ-
ον στην Trade Estates ΑΕΕΑΠ 
του ομίλου Φουρλή.

Εγκαίνια πραγματοποίησαν 
όμως και νέοι «παίκτες» στον 
τομέα της εστίασης. Η Cova 
Astir Marina στον Λαιμό της 
Βουλιαγμένης φιλοξενεί πλέον 
τον ιταλικό όμιλο Pasticceria 
Cova, μέλος του ομίλου LVMH 
Moët Hennessy Louis Vuitton 
Group από το 2013. Αντίστοι-
χα, η Cafe Barbera άνοιξε τον 
πρώτο της χώρο στην Ελλά-
δα. Μάλιστα, πρόκειται για το 
επίσημο ντεμπούτο του νέου 
μοντέλου καταστημάτων μι-
κρού μεγέθους της αλυσίδας 
στην ευρωπαϊκή αγορά. Στο 
πλαίσιο αυτό, η επιλογή της 
Ελλάδας έχει ιδιαίτερη σημα-
σία. Το πρώτο της κατάστη-
μα στο αεροδρόμιο της Θεσ-
σαλονίκης άνοιξε και η Pret a 
Manger, ενώ θα ακολουθήσουν 
τρία ακόμα σημεία, στα αερο-
δρόμια της Μυκόνου, της Κω 
και της Ζακύνθου.

Πάνω από 200 
συμφωνίες 
ενοικίασης 
στις δημοφιλείς 
εμπορικές πιάτσες 
Αθήνας και 
Θεσσαλονίκης. 

ΠΗΓΗ: CW Proprius

Πώς διαμορφώνονται τα ενοίκια
και οι αποδόσεις στις δημοφιλείς
εμπορικές «πιάτσες»;

Ερμού

Κολωνάκι

Γλυφάδα

Κηφισιά

Πειραιάς

Θεσσαλονίκη (Τσιμισκή)

Πάτρα

Ηράκλειο Κρήτης

290
105
150
110
95
145
75
90

5,25%
6,4%%44
66%%

6,5%%
6,5%%
6%%

6,5%%
6,5%%

Yψος ενοικίου
(Σε ευρώ/τ.μ./μήνα)Περιοχή Ετήσια απόδοση

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Πτώση 22,8% των εξαγωγών ένδυσης -
κλωστοϋφαντουργίας λόγω πληθωρισμού

Μείωση κατά 22,8% κατέγραψαν 
οι εξαγωγές ένδυσης - κλωστοϋ-
φαντουργίας το 2023, αντιστρέ-
φοντας –με εξαίρεση την περίο-
δο της πανδημίας το 2020– την 
ανοδική πορεία των προηγού-
μενων ετών. Ο λόγος; Η υποχώ-
ρηση της κατανάλωσης στις πε-
ρισσότερες αγορές εξαιτίας του 
υψηλού πληθωρισμού επηρέα-
σε αρνητικά τις εξαγωγές του 
ελληνικού ρούχου. 

«Παρατηρείται υποχώρη-
ση της κατανάλωσης σε όλες 
τις ευρωπαϊκές αγορές, αφού ο 
υψηλός πληθωρισμός έχει ρο-
κανίσει το εισόδημα. Η ζήτηση 
από τις ευρωπαϊκές αγορές, στις 
οποίες κυρίως απευθύνονται οι 
ελληνικές εταιρείες ένδυσης, 
έχει μειωθεί», λέει στην «Κ» ο 
Θεόφιλος Ασλανίδης, γενικός 
διευθυντής του Συνδέσμου Επι-
χειρήσεων Πλεκτικής & Ετοί-
μου Ενδύματος Ελλάδος. Οπως 
αναφέρει και ο Σύνδεσμος, το 
80% της αξίας εξαγωγών ενδυ-
μάτων κατευθύνεται σε χώρες 
της Ε.Ε., το αντίστοιχο ποσο-
στό για την κλωστοϋφαντουρ-
γία ανέρχεται στο 71% και για 
το βαμβάκι στο 8,5%. Σύμφωνα 
με αυτόν, η συνολική αξία των 
ελληνικών εξαγωγών ένδυσης 
- κλωστοϋφαντουργίας ανήλθε 
σε 1,82 δισ. ευρώ το 2023 από 
2,35 δισ. ευρώ το 2022, κατα-
γράφοντας πτώση 22,8%. 

Ειδικότερα, οι εξαγωγές 
ενδυμάτων ανήλθαν στα 859 
εκατ. ευρώ από 1,1 δισ. ευρώ 
σημειώνοντας πτώση 22,5% 
ενώ οι εξαγωγές του κλάδου 
της κλωστοϋφαντουργίας ανήλ-
θαν στα 509 εκατ. ευρώ από 
572 εκατ. ευρώ παρουσιάζο-
ντας μείωση 10,9%. Πτωτική 
ήταν η πορεία και των ελλη-
νικών εξαγωγών βαμβακιού, 
που μειώθηκαν ακόμη περισ-
σότερο, ήτοι κατά 33,4% και 
ανήλθαν στα 450 εκατ. ευρώ. 
Σε ό,τι αφορά τη μείωση των 
εξαγωγών βαμβακιού, αυτές 

αποδίδονται σε μεγάλο βαθμό 
στη μείωση των τιμών την πε-
ρυσινή χρονιά σε σύγκριση με 
το 2022. «Η μείωση των εξαγω-
γών σχετίζεται και με την πτώ-
ση της τιμής του», αναφέρει ο 
κ. Ασλανίδης, επισημαίνοντας 
πως το 60% του ελληνικού βαμ-
βακιού κατευθύνεται στην αγο-
ρά της Τουρκίας. Πάντως, οι 
εξαγωγές της ένδυσης - κλω-
στοϋφαντουργίας, με εξαίρεση 
την περίοδο της πανδημίας κα-
τά το 2020, κατέγραφαν συνε-
χή αύξηση 2015 και μετά έως 
το 2022, η οποία ωστόσο ανα-
κόπηκε την περυσινή χρονιά. 
Εκτός από τις εξαγωγές, πτωτι-

κά κινήθηκαν και οι εισαγωγές 
του κλάδου ένδυσης - κλωστο-
ϋφαντουργίας το 2023. Αυτές 
ανήλθαν στα 3,3 δισ. ευρώ ση-
μειώνοντας μείωση 9,2% ενώ, 
ειδικά στον κλάδο της ένδυσης, 
οι εισαγωγές μειώθηκαν κατά 
9,4%. «Οταν ο πληθωρισμός αρ-
χίσει να αποκλιμακώνεται και 
το κόστος δανεισμού να μειώ-
νεται, τότε σταδιακά οι εξαγω-
γές θα ανακάμψουν», επισημαί-
νει στην «Κ» ο κ. Ασλανίδης. 

Η ευρωπαϊκή βιομηχανία έν-
δυσης ωστόσο διανύει μια αρ-
κετά δύσκολη περίοδο, αφού 
η μείωση των εξαγωγών έχει 
επηρεάσει αρνητικά το σύνολο 
των οικονομικών δεικτών του 
κλάδου. Σύμφωνα με στοιχεία 
της Ευρωπαϊκής Ομοσπονδίας 
Ενδυσης - Κλωστοϋφαντουρ-
γίας (Euratex), οι ευρωπαϊκές 
εξαγωγές το εννεάμηνο Ιανου-
αρίου - Σεπτεμβρίου 2023 κα-
τέγραψαν πτώση 10,8% στην 
ένδυση και 9,2% στην κλωστο-
ϋφαντουργία, ενώ η παραγω-
γή σημείωσε μείωση 6% στην 
κλωστοϋφαντουργία και 7,4% 
στην ένδυση.

Η υποχώρηση της κα-
τανάλωσης στις ευρω-
παϊκές αγορές, εξαι-
τίας της ακρίβειας, 
επηρέασε αρνητικά 
τις εξαγωγές του ελ-
ληνικού ρούχου.

Οι εξαγωγές ενδυμάτων ανήλθαν στα 859 εκατ. ευρώ το 2023 από 1,1 
δισ. ευρώ το 2022, ενώ οι εξαγωγές του κλάδου της κλωστοϋφαντουργίας 
ανήλθαν στα 509 εκατ. ευρώ από 572 εκατ. ευρώ.

Της ΔΕΣΠΟΙΝΑΣ ΚΟΝΤΗ
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Μόλις τρία χρόνια ζωής μετράει 
το Ταμείο Ανάκαμψης της Ε.Ε., 
που αποτέλεσε «ορόσημο» για 
την τρέχουσα θητεία της Κομι-
σιόν ως καινοτόμο «εργαλείο» για 
την ανάκαμψη της ευρωπαϊκής 
οικονομίας, μετά την πρωτοφανή 
κρίση της πανδημίας. Γνωστό ως 
NextGenerationEU (NGEU) –θε-
σπίστηκε στις 19 Φεβρουαρίου 
2021–, ο πολυετής προϋπολογι-
σμός του, ύψους 832 δισ. ευρώ, 
χρηματοδοτείται από εκδόσεις 
χρέους της Ε.Ε., κάτι που έως τό-
τε θεωρούνταν αδιανόητο. Σύμ-
φωνα με την πρώτη ενδιάμεση 
αξιολόγηση της Κομισιόν, έως 
σήμερα έχουν εκταμιευθεί σχε-
δόν 225 δισ. ευρώ στα κράτη-μέ-
λη από τον Μηχανισμό Ανάκαμ-
ψης και Ανθεκτικότητας (RRF), 
το βασικό εργαλείο του Ταμείου 
Ανάκαμψης. Καθώς ο χρόνος ζω-
ής του έχει ημερομηνία λήξης τον 
Ιούνιο του 2026, υπολογίζεται ότι 

91 δισ. ευρώ θα παραμείνουν αδι-
άθετα, καθώς δεν υπήρξαν έως 
το τέλος του 2023 σχετικές αιτή-
σεις από τα κράτη-μέλη.   

Ο αρμόδιος επίτροπος Πάολο 
Τζεντιλόνι εστίασε, ωστόσο, στο 
γεγονός ότι στα τρία χρόνια ζωής 

«έχει επιτευχθεί πρόοδος», αλ-
λά παραδέχθηκε ότι υπάρχει πά-
ντα περιθώριο βελτίωσης. Τόνισε, 
εξάλλου, ότι έως το 2026 το δεύ-
τερο μισό του δρόμου «θα είναι 
πιο δύσκολο από το πρώτο, καθώς 
τώρα οι επενδύσεις φτάνουν στο 
κρίσιμο στάδιο της υλοποίησής 
τους». To RRF είχε διπλό στόχο: 
να βοηθήσει τα κράτη-μέλη να 

ανακάμψουν από την πανδημία 
και να αποφευχθεί ο κίνδυνος 
απόκλισης στην ανάπτυξη μεταξύ 
των κρατών-μελών με επενδύσεις 
σε κοινές προτεραιότητες, όπως 
η πράσινη και ψηφιακή μετάβα-
ση. Αλλά η εξασφάλιση των απα-
ραίτητων κονδυλίων ήρθε μαζί 
με έναν αγώνα «ταχύτητας», κα-

θώς πρόκειται για «εργαλείο εφά-
παξ», που λήγει το 2026. Ο πρώ-
τος στόχος επετεύχθη, καθώς η 
συμφωνία που συμπληρώθηκε με 
το πρόγραμμα αγοράς ομολόγων 
από την ΕΚΤ και τη χαλάρωση 
των αυστηρών δημοσιονομικών 
κανόνων είχε άμεσες επιπτώσεις 
στις αγορές και τις οικονομίες της 

Ε.Ε. Η ανάπτυξη της Ε.Ε το πρώ-
το μισό του 2022 πέτυχε ρυθμούς 
μεγαλύτερους από των ΗΠΑ και 
της Κίνας (από 3% το 2019 έφθα-
σε στο 3,2% το 2022), υπενθύμισε 
ο Πάολο Τζεντιλόνι. «Επρόκειτο 
για μια εντυπωσιακή ανάκαμψη», 
τόνισε, αλλά σημείωσε ότι αμέ-
σως μετά ήρθε ο πόλεμος στην 
Ουκρανία καθώς και οι επιπτώ-
σεις στην ενέργεια και την αλυ-
σίδα εφοδιασμού, περιορίζοντας 
πλέον τους ρυθμούς ανάπτυξης.    

Γι’ αυτόν τον λόγο ο δεύτερος 
στόχος παραμένει ανεκπλήρωτος 
και ίσως να μην επιτευχθεί έως 
τον Ιούνιο του 2026. Παρατηρεί-
ται καθυστέρηση στην εφαρμο-
γή λόγω διαφωνιών μεταξύ κυ-
βερνήσεων και Βρυξελλών για 
μεταρρυθμίσεις που εμπόδισαν 
την εκταμίευση χρημάτων, ορι-
σμένες επενδύσεις επίσης δεν 
προχώρησαν, ενώ κάποιες απο-
σύρθηκαν και λόγω του πληθω-
ρισμού. Εως σήμερα μόλις το 1/3 
των κονδυλίων έχει διανεμηθεί 
στα κράτη-μέλη.

Η Κομισιόν παράλληλα αναφέ-
ρει ότι το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο 
είχε εγκρίνει τις αναθεωρήσεις 
και των 27 σχεδίων έως το τέ-
λος του 2023, ενώ έχουν επιτευ-
χθεί συνολικά 1.150 ορόσημα και 
στόχοι. Σε Ελλάδα, Σλοβενία και 
Κροατία τα σχέδια επικαιροποι-
ήθηκαν για να βοηθήσουν και 
στην αντιμετώπιση των φυσικών 
καταστροφών. Η Ελλάδα, μαζί με 
την Ισπανία και τη Σλοβακία, πε-
ριλαμβάνεται επίσης στα κράτη 
όπου η πορεία υλοποίησης των 
μεταρρυθμίσεων είναι σε «καλό 
δρόμο». Ερωτηθείς σχετικά με τη 
δυνατότητα χρονικής επέκτασης 
του RRF, o Πάολο Τζεντιλόνι ανέ-
φερε πάντως ότι δεν θα «επένδυε 
πολιτικό κεφάλαιο σε αυτό, αλ-
λά στον καθορισμό νέων κοινών 
χρηματοδοτικών εργαλείων για 
κρίσιμους τομείς όπως η άμυνα 
(σ.σ. η ευρωπαϊκή αμυντική βιο-
μηχανία), δίνοντας σαφές στίγμα 
μιας βασικής προτεραιότητας για 
τον θεσμικό κύκλο της επόμενης 
Κομισιόν.     

Της ανταποκρίτριάς μας στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑΣ ΒΟΥΔΟΥΡΗ 

Σύμφωνα με την ενδι-
άμεση αξιολόγηση της 
Κομισιόν, έως σήμε-
ρα έχουν εκταμιευθεί 
σχεδόν 225 δισ. ευρώ.  

Στα αζήτητα πόροι 91 δισ. του Ταμείου Ανάκαμψης   
Εως τα τέλη του 2023 δεν υπήρξαν από τα κράτη-μέλη της Ε.Ε. οι σχετικές αιτήσεις για την απορρόφηση όλων των κονδυλίων    

Ο δείκτης Nikkei κατάφερε την 
Πέμπτη να ξεπεράσει το ιστο-
ρικό υψηλό που είχε καταγρά-
ψει το 1989, στο αποκορύφωμα 
της φούσκας της ιαπωνικής οι-
κονομίας, που «έφερε» πολυετή 
οικονομική στασιμότητα. Χρει-
άστηκαν 34 χρόνια για να ανα-
κτήσουν οι ιαπωνικές μετοχές 
τις ζημίες των χαμένων δεκαε-
τιών, καθώς οι ξένοι επενδυτές 
συνωστίζονται τώρα στο χρη-
ματιστήριο του Τόκιο, σε μια 
περίοδο όπου η Κίνα γίνεται 
λιγότερο ελκυστική. Οι ιαπωνι-
κές μετοχές άγγιξαν το ιστορικό 
υψηλό τους στις 38.915,87 μο-
νάδες την τελευταία ημέρα του 
1989, με τον Nikkei να σημειώ-
νει «βουτιά» άνω του 80% όταν 
έσκασε η φούσκα των μετοχών 
και του real estate. Στο αποκο-
ρύφωμά τους, οι ιαπωνικές με-
τοχές αποτελούσαν το 45% της 
παγκόσμιας χρηματιστηριακής 
αγοράς, ξεπερνώντας μάλιστα 
το 33% της Wall Street. Σήμε-
ρα, το μερίδιό τους είναι μόλις 
6%, καθώς ολόκληρος ο Nikkei 
δεν αξίζει ούτε καν όσο οι κο-
λοσσοί Apple και Nvidia μαζί. 
Οι απώλειες υπήρξαν πολύ επώ-
δυνες για τους επενδυτές. Αρκεί 
να αναλογιστεί κανείς ότι ήταν 
μεγαλύτερες από εκείνες που 
σημείωσε ο S&P 500 στη Μεγά-
λη Υφεση, από το 1929 έως το 
1933. Η Wall Street χρειάστη-
κε τότε περίπου 25 χρόνια για 
να φτάσει σε νέο υψηλό, αλ-
λά ο Nikkei πολύ περισσότερα. 
Την Πέμπτη, σε μια ιστορική 
συνεδρίαση, ο δείκτης άγγιξε 
τις 39.029 μονάδες. Η φετινή 
άνοδος δίνει συνέχεια στη δυ-
ναμική επίδοση του 2023, οπό-
τε το ιαπωνικό χρηματιστήριο 
κέρδισε 28% σημειώνοντας την 
καλύτερη επίδοση στην Ασία. 
Μέχρι στιγμής φέτος έχει ση-
μειώσει άλμα πάνω από 17%, 
ενισχυμένος σε σχέση με άλ-
λους σημαντικούς παγκόσμι-
ους δείκτες.

«Αυτή είναι μια στιγμή για 
να αναλογιστούμε την αναγνώ-
ριση των επενδυτών ότι μια 
πραγματική (διαρκής) ανοδι-
κή αγορά βρίσκεται σε εξέλιξη 
στην Ιαπωνία εδώ και αρκετό 
καιρό και πιθανότατα θα προ-
σφέρει περαιτέρω κέρδη στο 
μέλλον», σχολίασαν αναλυτές 
της Morgan Stanley.

Το ράλι αυτό στηρίζεται από 
το αδύναμο γιεν, το οποίο έχει 
χάσει το 6% της αξίας του ένα-
ντι του δολαρίου από τις αρ-
χές του έτους, σε μία εξέλιξη 
που ευνοεί τις ιαπωνικές εξα-

γωγές. Οι επενδυτές συρρέουν 
στο χρηματιστήριο του Τόκιο, 
ακολουθώντας και το παράδειγ-
μα του Ουόρεν Μπάφετ.

Τα στοιχεία από το χρηματι-
στήριο του Τόκιο δείχνουν ότι 
οι επενδυτές έριξαν πάνω από 
2 τρισ. γιεν στις μεγαλύτερες 
μετοχές του τον Ιανουάριο. Οι 
τοποθετήσεις αυτές είναι απο-
τέλεσμα της αισιοδοξίας ότι 
η Ιαπωνία έχει καταφέρει να 
απεγκλωβιστεί από το σπιράλ 
του αποπληθωρισμού, αλλά και 
των προσδοκιών ότι ο τεχνο-

λογικός κλάδος της χώρας θα 
ωφεληθεί από την άνθηση της 
τεχνητής νοημοσύνης. Η απαι-
σιοδοξία για την Κίνα επίσης 
στρέφει τους επενδυτές στην 
Ιαπωνία.

Η κατάσταση στη «Χώρα του 
Ανατέλλοντος Ηλίου» άρχισε 
να αλλάζει από το τέλος του 
2012, όταν ανέλαβε την εξου-
σία ο Σίνζο Αμπε. Οι πληθωρι-
στικές πολιτικές του κατάφεραν 
να φέρουν τις τιμές σε θετικό 
έδαφος και έριξαν το γιεν. Η 
επιστροφή του πληθωρισμού 
σε πιο κανονικά επίπεδα το 
2022 και η ψήφος εμπιστο-
σύνης του Μπάφετ οδήγησαν 
στο χρηματιστηριακό ράλι. Τον 
περασμένο Ιούνιο η Berkshire 
Hathaway του δισεκατομμυρι-
ούχου επενδυτή αγόρασε πέ-
ντε ιαπωνικούς εμπορικούς οί-
κους (Mitsubishi Corp., Mitsui 
& Co., Itochu Corp., Marubeni 

και Sumitomo). O «μάντης της 
Ομάχα», όπως είναι γνωστός ο 
μεγαλοεπενδυτής Μπάφετ, απέ-
κτησε για πρώτη φορά μερίδια 
σ’ αυτές τις εταιρείες τον Αύ-
γουστο του 2020 για τα 90ά του 
γενέθλια, σε μια αρχική αγορά 
αξίας περίπου 6 δισ.

Το κλίμα ευφορίας των τε-
λευταίων ημερών στο Τόκιο δι-
ακόπτουν κάποιες πιο ψύχραι-
μες φωνές της αγοράς. Ενώ η 
Ιαπωνία προσελκύει τώρα πα-
γκόσμιους επενδυτές, «δεν πρέ-
πει να το απολαμβάνουμε πάρα 
πολύ» και να εφησυχάσουμε, 
δήλωσε ο Τακέσι Νιινάμι, CEO 
του ομίλου ποτών Suntory και 
πρόεδρος του επιχειρηματικού 
λόμπι της ιαπωνικής Ενωσης 
Εταιρικών Στελεχών. «Το γιεν 
είναι φθηνό και φοβάμαι ότι οι 
επενδυτές θα φύγουν ξαφνικά 
και θα αφήσουν συντρίμμια», 
προειδοποίησε.

Την Πέμπτη, ο Nikkei ξεπέρασε τις 39.000 μονάδες. Η φετινή άνοδος δίνει συνέχεια στη δυναμική επίδοση του 
2023, οπότε το ιαπωνικό χρηματιστήριο κέρδισε 28%, σημειώνοντας την καλύτερη επίδοση στην Ασία.
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Οι επενδυτές έριξαν 
πάνω από 2 τρισ. γιεν 
στις μεγαλύτερες 
μετοχές του
τον Ιανουάριο.

Εσπασε το ρεκόρ του 1989
ο δείκτης Nikkei στην Ιαπωνία 
Συνεχίζεται το ράλι στο ιαπωνικό χρηματιστήριο, πάνω από 17% η άνοδος φέτος

ΑΝΑΛΥΣΗ

Οι αμερικανικοί και ευρωπαϊκοί 
αερομεταφορείς θα επιδιώξουν 
να ενισχύσουν τα κέρδη και 
φέτος με υψηλότερες τιμές ει-
σιτηρίων, ενόσω προσπαθούν 
να αποσπάσουν ό,τι μπορούν 
από την άνθηση των ταξιδιών 
μετά την πανδημία. Επιπλέον, 
θέλουν να μετριάσουν το υψη-
λότερο κόστος σε μια εποχή πα-
ρατεταμένων ελλείψεων σε αερο-
σκάφη. Οι μεγάλες αεροπορικές 
προσπαθούν να πραγματοποιή-
σουν περισσότερες πτήσεις για 
να καλύψουν τη ζήτηση, αλλά 
δυσκολεύονται λόγω καθυστε-
ρήσεων στις παραδόσεις νέων 
αεροπλάνων από τις Airbus και 
Boeing, καθώς και λόγω καθή-
λωσης αεροπλάνων για πιθανά 
τεχνικά ελαττώματα. Οι περιορι-
σμένες προμήθειες, με τη σειρά 
τους, διατηρούν τους αεροπορι-
κούς ναύλους υψηλούς, επιτρέ-
ποντας στους αερομεταφορείς 
να μετακυλίσουν σ’ αυτούς τα 
ακριβότερα καύσιμα, το κόστος 
εργασίας και τις δαπάνες συντή-

ρησης. Συνεπώς, όπως εκτιμά η 
∆ιεθνής Υπηρεσία Πολιτικής Αε-
ροπορίας (ΙΑΤΑ), τα μέσα έσοδα 
ανά επιβάτη –γνωστά στον κλάδο 
ως αποδόσεις και υποκατάστα-
το της ισχύος τιμολόγησης των 
αερομεταφορών– ενισχύθηκαν 
6,2% πέρυσι. Οι αποδόσεις ανα-
μένεται να αυξηθούν περαιτέ-
ρω το 2024, αν και με βραδύτερο 
ρυθμό, κατά περίπου 1,8%, προ-
έβλεψε η IATA. Ειδικά οι ευρω-
παϊκές αεροπορικές εταιρείες το 
καλοκαίρι, την εποχή με τη με-
γαλύτερη κίνηση, θα έχουν απο-
δόσεις υψηλότερες του 2023 και 
θα φθάσουν έως το 8,5%, ενώ το 
2025 αναμένεται περαιτέρω βελ-
τίωση. Σύμφωνα με τις προβλέ-
ψεις του αναλυτή της Bernstein, 
Τομπίας Φρόμε, η ζήτηση θα έχει 
αυξηθεί περίπου 15%-20% το κα-
λοκαίρι εν συγκρίσει με το 2019, 
ενώ η χωρητικότητα δεν έχει 
υποχωρήσει σχεδόν καθόλου.

«Οι υψηλότεροι ναύλοι τη θε-
ρινή περίοδο θα συνεχίσουν να 
διαμορφώνουν τα κέρδη. Οι αε-
ροπορικές εταιρείες θα βγάζουν 
περισσότερα χρήματα επειδή οι 
πελάτες είναι πρόθυμοι να πλη-
ρώσουν περισσότερα», δήλωσε ο 

Τζέιμι Λίντσεϊ, επενδυτής αερο-
πορικών εταιρειών στην Artemis 
Investment. Μέσω μιας σειράς 
συνεντεύξεων με στελέχη του 
κλάδου, αναλυτές και επενδυ-
τές και με μια εξέταση των εισι-
τηρίων καθίσταται σαφής η αν-
θεκτικότητα των αεροπορικών 
εταιρειών, καθώς ανακάμπτουν 
από την πανδημία – μία συνθή-
κη που καθήλωσε αεροσκάφη, 
έκλεισε τα σύνορα και τις έκανε 
να επωμιστούν υπέρογκα χρέη 
δισεκατομμυρίων για να επιβιώ-
σουν. Συν τοις άλλοις, οι επιβάτες 
θέλουν να εστιάσουν στο ταξίδι 
και την εμπειρία του μετά τους 
μήνες περιορισμού της πανδημί-
ας. Πρόκειται για τα «ταξίδια εκ-
δίκησης». Πάρτε την Wizz Air: οι 
αποδόσεις θα αυξηθούν αυτό το 
καλοκαίρι κατά το ίδιο ποσό με 
το 2023, παρόλο που η χωρητι-
κότητα θα παραμείνει σταθερή, 
δήλωσε η διευθύνουσα σύμβου-
λός της στη Βρετανία Μάριον 
Τζέφρεϊ. Τα αεροπορικά εισιτήρια 
μέσω ταξιδιωτικών πρακτορείων 
των ΗΠΑ τον Ιανουάριο ήταν τα 
περισσότερα για τον μήνα, σύμ-
φωνα με την Airlines Reporting, 
ενώ η μέση τιμή τους αυξήθη-
κε από πέρυσι κατά 3%. Από το 
2019 οι ναύλοι προς τη Β. Αμε-
ρική ενισχύθηκαν 30% και 25% 
προς την Ευρώπη, σύμφωνα με 
την εταιρεία ταξιδιωτικών δεδο-
μένων Forward Keys.

Οι εταιρείες φθηνών ναύλων 
στην Ε.Ε., όπως η Ryanair, ανα-
φέρουν δυναμικότατες καλοκαι-
ρινές κρατήσεις. Τα λειτουργικά 
κέρδη της Delta αναμένεται να 
αυξηθούν 3%, στα 6,5 δισ. δο-
λάρια το 2024, ενώ της United 
Airlines φαίνονται σταθερά στα 
5,1 δισ. δολάρια. Τα ταξίδια στην 
Κίνα, μια από τις τελευταίες αγο-
ρές που ήραν τους περιορισμούς, 
ανέκαμψαν επίσης, και τα του-
ριστικά έσοδα εκτινάχθηκαν πέ-
ραν των επιπέδων του 2019 στον 
εορτασμό της κινεζικής πρωτο-
χρονιάς. Ωστόσο, η συγκεκριμέ-
νη τάση μπορεί να υποχωρήσει 
λόγω της ύφεσης στην Ιαπω-
νία, στη Βρετανία και τη Γερ-
μανία. Οι ξενοδοχειακοί όμιλοι 
Hilton Worldwide και Marriott 
International, καθώς και το δι-
αδικτυακό ταξιδιωτικό πρακτο-
ρείο Expedia προβλέπουν ήδη το 
τέλος στα «ταξίδια εκδίκησης». 
«Εάν δείτε τις αγορές εργασίας 
να επιδεινώνονται περαιτέρω, πι-
θανώς να επηρεαστεί και η ζήτη-
ση», δήλωσε η Μαντλίν Ρονέρ, δι-
αχειρίστρια χαρτοφυλακίου στην 
DWS Smart Industrial T.

Θα παραμείνουν
σε υψηλά επίπεδα 
και φέτος οι τιμές 
των εισιτηρίων.

Ανάκαμψη και κέρδη
για τις αεροπορικές εταιρείες

Των ΤΖΟΑΝΑ ΠΛΟΥΤΣΙΝΣΚΑ και ΡΑΤΖΕΣ ΚΟΥΜΑΡ ΣΙΝΓΚ / REUTERS

Η Κομισιόν παράλληλα αναφέρει ότι το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο είχε εγκρίνει 
τις αναθεωρήσεις και των 27 σχεδίων έως το τέλος του 2023, ενώ έχουν επι-
τευχθεί συνολικά 1.150 ορόσημα και στόχοι.
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Η Τράπεζα της Ελλάδος αναμένε-
ται να αποτελέσει και πάλι εξαί-
ρεση στον γενικότερο κανόνα 
των ζημιών που καταγράφουν 
οι κεντρικές τράπεζες διεθνώς, 
παρά τη σημαντική αύξηση των 
εξόδων που έχει προκαλέσει η 
άνοδος των επιτοκίων της Ευ-
ρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας 
σε ιστορικά υψηλά επίπεδα. Αλ-
λωστε αυτό ήταν που οδήγησε 
την ίδια την ΕΚΤ να ανακοινώ-
σει ζημίες - ρεκόρ για το 2023, 
με τον ισολογισμό της να γυρίζει 
στο «κόκκινο» για πρώτη φορά 
από το 2004.     

Η Τράπεζα της Ελλάδος, στα 
αποτελέσματα χρήσεως 2023 που 
αναμένεται να δημοσιευθούν τον 
επόμενο μήνα, θα εμφανίσει κέρ-
δη –αν και θα είναι αρκετά μει-
ωμένα σε σχέση με το 2022–, 
κάτι που ελάχιστες εθνικές κε-
ντρικές τράπεζες στον κόσμο θα 
καταφέρουν. Τα καθαρά κέρδη 
χρήσεως 2022, κατόπιν της ενί-
σχυσης των προβλέψεων κατά 
132,6 εκατ. ευρώ, είχαν ανέλθει 
σε 456,8 εκατ. ευρώ.        

Η μείωση των κερδών το 2023 
οφείλεται κυρίως στην αύξηση 
του κόστους στα έξοδα από την 
άνοδο των τόκων προς τράπεζες 
και ∆ημόσιο που καταβάλλει η 
ΤτΕ (το 2022 τα συνολικά έξοδα 
από τόκους είχαν διαμορφωθεί 
στο 1,104 δισ. ευρώ). Ωστόσο, οι 
τόκοι - έσοδα επί των στοιχεί-
ων ενεργητικού δεν αυξήθηκαν 
στον ίδιο βαθμό, δεδομένου ότι 
τα εν λόγω στοιχεία έχουν κυρί-

ως σταθερά (και χαμηλά) επιτό-
κια και μακρές διάρκειες. 

Η Τράπεζα της Ελλάδος είναι 
ίσως η μόνη κεντρική τράπεζα 
στον κόσμο η οποία όχι μόνο 
θα προσφέρει και αυτό το έτος 
στήριξη στο ∆ημόσιο, αλλά η 
στήριξη αυτή θα είναι και μεγα-
λύτερη από ό,τι την προηγούμε-
νη χρονιά. Και αυτό οφείλεται 
στο γεγονός ότι εκτός του ότι θα 
διανείμει μέρισμα από τα κέρ-
δη του 2023 –πολύ μικρότερο 
βέβαια από αυτό της περασμέ-
νης χρονιάς που είχε ξεπερά-
σει τα 400 εκατ. ευρώ, το οποίο 
δεν έχει υπολογιστεί στον προ-
ϋπολογισμό της κυβέρνησης–, 
η ΤτΕ δεν προχώρησε σε μείω-
ση του επιτοκίου με το οποίο 
αμείβονται οι καταθέσεις του 
∆ημοσίου, όπως έκαναν οι άλλες 
κεντρικές τράπεζες, με πολλές 
από αυτές μάλιστα να το έχουν 
μηδενίσει, οδηγώντας έτσι σε 
αυξημένα έσοδα για το ελληνι-
κό ∆ημόσιο.   

Οι τόκοι στις καταθέσεις του 
∆ημοσίου διατηρήθηκαν στα επί-
πεδα της διατραπεζικής, με απο-
τέλεσμα τα έξοδα για την ΤτΕ να 
είναι σημαντικά αυξημένα, πιέζο-
ντας έτσι την κερδοφορία. Σημει-
ώνεται πως το 2023 το επιτόκιο 
αποδοχής καταθέσεων αυξήθηκε 
στο ρεκόρ του 4%, από 2% στα 
τέλη του 2022, ενώ το επιτόκιο 
των πράξεων κύριας αναχρημα-
τοδότησης ήταν στο 4,5%, από 
2,5% το 2022. Περιττό να σημει-
ωθεί ότι αυτά τα επιτόκια ήταν 
αρνητικά ή μηδενικά το 2021...  

Από την πλευρά της η ΕΚΤ 

ανακοίνωσε ζημίες ύψους 1,266 
δισ. ευρώ το 2023, για πρώτη φο-
ρά εδώ και δύο δεκαετίες, ενώ 
δήλωσε ότι είναι πιθανές περαι-
τέρω ζημίες καθώς οι επιθετικές 
αυξήσεις των επιτοκίων την ανα-
γκάζουν να πληρώνει δισ. ευρώ 
στις τράπεζες.    

Οι ζημίες λαμβάνουν υπόψη, 
όπως εξήγησε, την αποδέσμευση 

ολόκληρου του ποσού της πρό-
βλεψης έναντι χρηματοοικονο-
μικών κινδύνων, ύψους 6,62 δισ. 
ευρώ, με την οποία καλύφθηκε 
μέρος των ζημιών που πραγμα-
τοποιήθηκαν στη διάρκεια του 
έτους, Οι ζημίες, συνεπώς, πριν 
από την αποδέσμευση των προ-
βλέψεων ήταν 7,9 δισ. ευρώ, μετά 
από ζημίες 1,6 δισ. ευρώ το 2022.     

Η ζημία αντανακλά τον ρόλο 
και τις απαραίτητες ενέργειες πο-
λιτικής που ανέλαβε το Ευρωσύ-
στημα κατά την εκπλήρωση της 
πρωταρχικής αποστολής του να 
διατηρεί τη σταθερότητα των τι-
μών και δεν επηρεάζει την ικανό-
τητά του να ασκεί αποτελεσματι-
κή νομισματική πολιτική, όπως 
ανέφερε στην ανακοίνωσή της. Η 
αύξηση των βασικών επιτοκίων 
της ΕΚΤ για την καταπολέμηση 
του πληθωρισμού στη Ζώνη του 

Ευρώ είχε ως αποτέλεσμα την 
αύξηση των τόκων - εξόδων επί 
των υποχρεώσεων της ΕΚΤ που 
υπόκεινται σε κυμαινόμενα επι-
τόκια, όπως εξήγησε. Ωστόσο, οι 
τόκοι - έσοδα επί των στοιχείων 
ενεργητικού της ΕΚΤ δεν αυξή-
θηκαν στον ίδιο βαθμό ή με τον 
ίδιο ρυθμό.     

Ειδικότερα, το 2023 οι καθα-
ροί τόκοι - έξοδα της ΕΚΤ ανήλ-
θαν σε 7,193 δισ. ευρώ, κυρίως 
λόγω των τόκων - εξόδων που 
προέκυψαν από την καθαρή 
υποχρέωση της ΕΚΤ στο πλαί-
σιο του TARGET, ύψους 14,2 δισ. 
ευρώ. Οι υψηλότεροι τόκοι - έξο-
δα οφείλονται στην αύξηση του 
επιτοκίου των πράξεων κύριας 
αναχρηματοδότησης, δηλαδή 
του επιτοκίου που χρησιμοποι-
είται για τον υπολογισμό του τό-
κου της εν λόγω υποχρέωσης, το 

οποίο αυξήθηκε από 0,6% κατά 
μέσον όρο το 2022 σε 3,8% κατά 
μέσον όρο το 2023.      

Η κεντρική τράπεζα επισήμα-
νε πως το 2023 είναι πιθανό να 
αποτελεί το πρώτο σε μια σει-
ρά ζημιογόνων ετών στη συνέ-
χεια. «Η ΕΚΤ είναι πιθανόν να 
καταγράψει ζημίες και τα αμέσως 
επόμενα έτη, αλλά στη συνέχεια 
προβλέπεται να επανέλθει σε δι-
ατηρήσιμη κερδοφορία», όπως 
ανέφερε, σημειώνοντας πάντως 
ότι εξακολουθεί να είναι καλά 
κεφαλαιοποιημένη και μπορεί 
να λειτουργήσει αποτελεσματι-
κά, ανεξάρτητα από τυχόν ζη-
μίες. Σημειώνεται πως, σε αντί-
θεση με τις εμπορικές τράπεζες, 
μια κεντρική τράπεζα μπορεί να 
λειτουργήσει με εξάντληση των 
προβλέψεων και ακόμη και αρ-
νητικά ίδια κεφάλαια.       

Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ  

Η Τράπεζα της Ελλάδος 
είναι ίσως η μόνη 
κεντρική τράπεζα
στον κόσμο η οποία
θα προσφέρει
και αυτό το έτος 
στήριξη στο Δημόσιο. 

Ζημίες - ρεκόρ
το 2023 για ΕΚΤ,
κέρδη για ΤτΕ   
Στο «κόκκινο» η ευρωπαϊκή κεντρική

τράπεζα για πρώτη φορά από το 2004  

Η ΕΚΤ ανακοίνωσε ζημίες ύψους 1,266 δισ. ευρώ το 2023, για πρώτη φορά εδώ και δύο δεκαετίες, ενώ δήλωσε ότι είναι πιθανές περαιτέρω ζημίες καθώς οι 
επιθετικές αυξήσεις των επιτοκίων την αναγκάζουν να πληρώνει δισ. ευρώ στις τράπεζες. 

Στα χαμηλότερα επίπεδα από τον ∆ε-
κέμβριο περιορίζουν οι traders τις 
προσδοκίες τους για τις μειώσεις 
επιτοκίων από την Ευρωπαϊκή Κε-
ντρική Τράπεζα. Πλέον, οι αγορές 
προεξοφλούν κινήσεις μικρότερες 
της μιας ποσοστιαίας μονάδας κα-
τά τη διάρκεια του 2024.

Οπως δείχνουν τα συμβόλαια 
swaps, οι traders περιμένουν λιγό-
τερες από τέσσερις μειώσεις επι-
τοκίων των 25 μονάδων βάσης 
εκάστη έως το τέλος του έτους, 
έναντι επτά τέτοιων κινήσεων 
που προεξοφλούσαν στα τέλη 
του περασμένου έτους, σημειώ-
νει το Bloomberg. Η πρώτη μείω-
ση των επιτοκίων αναμένεται έως 
τον Ιούνιο, ενώ οι πιθανότητες η 
κίνηση αυτή να γίνει νωρίτερα, 
έως τον Απρίλιο, εκτιμάται σε μία 
στις τρεις.

Αυτή η αλλαγή στις προσδοκίες 
για τα επιτόκια οδηγεί το ευρώ σε 
άνοδο και τα ομόλογα σε πτώση.

Η εξέλιξη έρχεται αφότου τα 
στοιχεία για τις υπηρεσίες και τη 
μεταποίηση στη Γαλλία ξεπέρασαν 
τις προσδοκίες των αναλυτών, σε 
μία ακόμη ένδειξη πως οι ευρωπα-
ϊκές οικονομίες είναι ανθεκτικές. 

Οπως έδειξε ο δείκτης υπευθύνων 
προμηθειών (PMI) της S&P Global, 
η επιχειρηματική δραστηριότητα 
στην Ευρωζώνη ανήλθε σε υψηλό 
οκτώ μηνών, παρουσιάζοντας βελ-
τίωση στις υπηρεσίες, αλλά «πα-
λεύοντας» να αντισταθμίσει τη σο-
βαρή επιδείνωση της μεταποίησης 
στη Γερμανία.

Ο PMI ανήλθε στις 48,9 μονάδες 
τον Φεβρουάριο έναντι 47,9 μο-
νάδων τον Ιανουάριο. Σημαντική 
βελτίωση φάνηκε στον τομέα των 
υπηρεσιών, με τον σχετικό δείκτη 
να σκαρφαλώνει στις 50 μονάδες, 
το σημείο που οριοθετεί την ύφε-
ση, από 48,4 μονάδες τον αμέσως 
προηγούμενο μήνα. Ωστόσο, οι πι-
έσεις στις τιμές εντάθηκαν.

Σε αυτό το περιβάλλον, οι επεν-
δυτές αναθεωρούν το πόση νομι-
σματική χαλάρωση θα χρειαστεί 

να κάνουν οι κεντρικές τράπεζες. 
Βέβαια, την εικόνα «χάλασαν» τα 
στοιχεία για τη Γερμανία, που έδει-
ξαν ότι τα προβλήματα του τομέα 
της μεταποίησης στη μεγαλύτερη 
ευρωπαϊκή οικονομία επιδεινώθη-
καν τον Φεβρουάριο.

«Πιστεύω ότι οι 100 μονάδες 
βάσης είναι το απόλυτο μίνιμουμ 
για φέτος και η βιομηχανική πτώ-
ση της Γερμανίας θα μπορούσε να 
προκαλέσει σοβαρά δομικά προ-
βλήματα σε μεσοπρόθεσμο ορίζο-
ντα, εάν δεν αντιμετωπιστεί», λέει 
στο Bloomberg ο Γκέοφ Γου, στρα-
τηγικός αναλυτής της BNY Mellon. 
«Είναι κάτι που συνειδητοποιεί 
η ΕΚΤ, αλλά ο πληθωρισμός στις 
υπηρεσίες αρνείται να μειωθεί και 
οι αξιωματούχοι έχουν εμμονή με 
αυτό, κάτι που μπορεί να οδηγήσει 
σε λάθος πολιτική».

Η κεντρική τράπεζα της Τουρ-
κίας διατήρησε αμετάβλητα 
τα επιτόκια για πρώτη φορά 
από τον περασμένο Μάιο, 
έπειτα από οκτώ συνεχόμε-
νες ανοδικές κινήσεις, όπως 
εξάλλου είχε προαναγγείλει 
στην προηγούμενη συνεδρί-
ασή της και όπως ανέμεναν 
οι αναλυτές. 

Η επιτροπή νομισματικής 
πολιτικής υπό την ηγεσία του 
νέου διοικητή, Φατίχ Καρα-
χάν, ο οποίος εμφανίζεται 
ακόμη πιο «γεράκι» από την 
προκάτοχό του, άφησε αμετά-
βλητο το επιτόκιο repos μιας 
εβδομάδας στο 45%. Παράλ-
ληλα, στην ανακοίνωσή της 
η τράπεζα επισημαίνει ότι θα 
μπορούσε να προχωρήσει σε 
περαιτέρω σύσφιγξη «σε πε-
ρίπτωση που διαπιστωθεί ση-
μαντική και επίμονη επιδεί-
νωση των προοπτικών του 
πληθωρισμού».

«Η επιτροπή εκτιμά ότι το 
τρέχον επίπεδο του επιτοκί-
ου αναφοράς θα διατηρηθεί 
έως ότου υπάρξει σημαντική 
και διαρκής μείωση της υπο-
κείμενης τάσης του μηνιαίου 
πληθωρισμού και έως ότου οι 
προσδοκίες για τον πληθωρι-
σμό συγκλίνουν στο προβλε-
πόμενο εύρος προβλέψεων», 
αναφέρεται.

Ο Καραχάν είναι πρώην οι-
κονομολόγος στην Ομοσπον-

διακή Τράπεζα της Νέας Υόρ-
κης και στην Amazon.com. 
∆ιετέλεσε αναπληρωτής δι-
οικητής καθ’ όλη την περί-
οδο του πρόσφατου κύκλου 
σύσφιγξης που οδήγησε σε 
αύξηση των επιτοκίων κατά 
36,5 ποσοστιαίες μονάδες. 
Υπενθυμίζεται ότι αντικατέ-
στησε τη Χαφιζέ Γκέι Ερκάν, 
η οποία αποχώρησε αιφνιδί-
ως νωρίτερα αυτόν τον μήνα, 
καταγγέλλοντας «δολοφονία 
χαρακτήρα». 

Ο νέος διοικητής έχει κλη-
ρονομήσει μια οικονομία με 
δυσθεώρητο πληθωρισμό 
που τείνει να ξεπεράσει το 
70%. Σύμφωνα με τις προ-
βλέψεις της κεντρικής τράπε-
ζας, ο πληθωρισμός θα υπο-
χωρήσει στο 36% στα τέλη 
του 2024».

Η άφιξη του Καραχάν στην 
επιτροπή νομισματικής πολι-
τικής τον περασμένο Ιούλιο, 

μαζί με τον διορισμό άλλων 
δύο νέων μελών, οδήγησε σε 
πολύ ταχύτερο ρυθμό νομι-
σματικής σύσφιγξης τους μή-
νες που ακολούθησαν, στο 
πλαίσιο της απομάκρυνσης 
από την εποχή του φθηνού 
χρήματος και των μη συμβα-
τικών πολιτικών.

Ωστόσο, επιπλέον απειλή 
αποτελεί η χαλαρότερη δη-
μοσιονομική πολιτική ενό-
ψει των τοπικών εκλογών του 
Μαρτίου, με τον μηνιαίο πλη-
θωρισμό να έχει ήδη αυξηθεί 
τον περασμένο μήνα στο με-
γαλύτερο ποσοστό από τον 
Αύγουστο, λόγω των αυξή-
σεων στους μισθούς.

Νωρίτερα αυτόν τον μήνα, 
η κεντρική τράπεζα χαρακτή-
ρισε τον αντίκτυπο μιας από-
τομης αύξησης των μισθών 
τον Ιανουάριο ως τον μεγα-
λύτερο ανοδικό κίνδυνο για 
τις τιμές καταναλωτή.

Μείωση των επιτοκίων λιγότερο από 1% φέτος «βλέπουν» τώρα οι αγορές 

Αμετάβλητα παρέμειναν τα επιτόκια στην Τουρκία

Σε επιφυλακή
η τουρκική κεντρική 
τράπεζα για
την περίπτωση 
που διαπιστωθεί 
επιδείνωση
του πληθωρισμού.

Οπως έδειξε ο δείκτης υπευθύνων προμηθειών (PMI) της S&P Global, η επι-
χειρηματική δραστηριότητα στην Ευρωζώνη ανήλθε στις 48,9 μονάδες τον 
Φεβρουάριο έναντι 47,9 μονάδων τον Ιανουάριο, σε υψηλό οκτώ μηνών.
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Το κλίμα άλλαξε 
αφότου τα στοιχεία
για τις υπηρεσίες
και τη μεταποίηση
στη Γαλλία ξεπέρασαν 
τις προσδοκίες
των αναλυτών.

Τη μεγαλύτερη εταιρεία πιστωτικών 
καρτών στις ΗΠΑ, με βάση τον όγκο 
των δανείων, δημιουργεί η ύψους 35 
δισ. δολαρίων συμφωνία της Capital 
One για την εξαγορά της Discover 
Financial Services. Πρόκειται για τη 
μεγαλύτερη επιχειρηματική συμφω-
νία που έχει ανακοινωθεί σε όλο τον 
κόσμο φέτος.Σύμφωνα με τους όρους 
του deal, η Capital One θα πληρώσει 
1,0192 δικές της μετοχές για κάθε με-
τοχή της Discover, δίνοντας ουσια-
στικά ένα premium 26,6% έναντι της 
τιμής κλεισίματος της 16ης Φεβρου-
αρίου. Η συναλλαγή αναμένεται να 
ολοκληρωθεί στα τέλη του 2024 ή 
στις αρχές του 2025, εν αναμονή των 
απαραίτητων εγκρίσεων. Πρόκειται 
για τη μεγαλύτερη συγχώνευση πα-
γκοσμίως φέτος, καθώς το ύψος της 
συμφωνίας ξεπερνά τα περίπου 34 
δισ. δολάρια της εξαγοράς της εται-
ρείας ανάπτυξης λογισμικού Ansys 

από τη Synopsy, που ανακοινώθηκε 
τον Ιανουάριο.

Αυτή η συγχώνευση δύο ιστορικών 
brands της καταναλωτικής πίστης δη-
μιουργεί έναν όμιλο που θα ξεπερά-
σει τις ανταγωνιστικές JP Morgan και 
Citigroup ως προς τον όγκο των δα-
νείων με πιστωτικές κάρτες στις ΗΠΑ, 
σύμφωνα με το Bloomberg. Επίσης, 
με τη συμφωνία αυτή, η Capital One 
εισέρχεται στον κόσμο των δικτύων 
πληρωμών. Είναι μια «μοναδική ευ-
καιρία» να ενωθούν δύο εταιρείες που 
μπορούν να ανταγωνιστούν τα μεγα-
λύτερα δίκτυα πληρωμών, δήλωσε 
ο διευθύνων σύμβουλος της Capital 
One, Ρίτσαρντ Φέρμπανκ.

Οι μέτοχοι της Capital One θα κα-
τέχουν περίπου το 60% της συγχω-
νευμένης εταιρείας και οι μέτοχοι της 
Discover το υπόλοιπο. Η εξαγορά θα 
δημιουργήσει συνέργειες προ φόρων 
ύψους 2,7 δισ. δολαρίων.

Η Capital One εξαγόρασε
την Discover Financial 
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Η διάρκεια ζωής των μεγάλων 
συσκευών συρρικνώνεται εξαι-
τίας ενός συνδυασμού παραγό-
ντων που αλλάζει τις συνήθει-
ες, την καθημερινότητα αλλά 
και την ίδια την αγορά. Τα ψυ-
γεία, τα πλυντήρια ρούχων και 
οι φούρνοι σήμερα μπορούν να 
κάνουν περισσότερα από ποτέ, 
από συμμετρικούς παγοκύβους 
έως... ψηφιακή προθέρμανση. 
Το μειονέκτημα όμως όλων αυ-
τών των χαρακτηριστικών είναι 
ότι οι συσκευές χαλάνε πλέον 
πολύ πιο εύκολα. Οι χρήστες 
της πλατφόρμας Yelp, λ.χ., ζή-
τησαν 58% περισσότερες προ-
σφορές από εταιρείες επισκευ-
ής συσκευών τον περασμένο 
μήνα από ό, τι τον Ιανουάριο 
του 2022. Οι τεχνικοί αποδί-
δουν την υποβάθμιση της ποιό-
τητας των προϊόντων στη στρο-
φή προς τις έξυπνες συσκευές, 
την αύξηση των μεμονωμένων 
εξαρτημάτων αλλά και τα λιγό-
τερο αξιόπιστα υλικά. 

Τα αμερικανικά νοικοκυ-
ριά ξόδεψαν 43% περισσότερα 
χρήματα σε οικιακές συσκευές 
το 2023 από ό,τι το 2013, κατά 
μέσον όρο δηλαδή 558 δολά-
ρια σε σχέση με 390 δολάρια 
προ δεκαετίας, σύμφωνα με 
το Euromonitor Internation-
al. Οι τιμές για την κατηγο-
ρία μειώθηκαν κατά 12% το 
ίδιο διάστημα, σύμφωνα με το 
υπουργείο Εργασίας. Ενας λό-
γος για την ανισορροπία μετα-
ξύ δαπανών και τιμών είναι το 
υψηλότερο ποσοστό αντικατά-
στασης, με αποτέλεσμα πολλοί 
καταναλωτές να αναπολούν 
τις ανθεκτικές συσκευές της 
δεκαετίας του ’90 και άλλοι να 
διαπραγματεύονται με τους τε-
χνικούς για «ανυπάκουες» πα-
γομηχανές και στεγνωτήρια 
που δεν λειτουργούν. «Κάνου-
με τις συσκευές πιο περίπλοκες 
και είναι πλέον πιο δύσκολο 
και πιο ακριβό να επιδιορθω-
θούν», λέει ο Ααρον Τζιάνι, 
ιδρυτής της εφαρμογής επι-
σκευών Plunjr. 

Η Σάρον Σουάν, λ.χ., ξόδεψε 
σχεδόν 7.000 δολάρια για μια 
κουζίνα αερίου και ένα έξυπνο 
ψυγείο της Bosch. Σκέφθηκε 
ότι οι συσκευές θα διαρκού-

σαν τουλάχιστον μέχρι να απο-
φασίσει να πουλήσει το σπίτι 
της, εντυπωσιάζοντας τους επί-
δοξους αγοραστές. Αυτό ήταν 
πριν πάρει φωτιά ο φούρνος 
την πρώτη φορά και η παγο-
μηχανή στο ψυγείο σπάσει για 
τρίτη φορά, σε λιγότερο από 
δύο χρόνια. Η Bosch κάλυψε 
τις δύο πρώτες επισκευές, αλ-
λά όχι και την τελευταία που 
κόστισε 250 δολάρια συν τα 
εξαρτήματα. Ο Κέβιν και η Ντέ-
λιν Ντινάινο εύχονται να είχαν 
κρατήσει το λευκό τους πλυ-

ντήριο πιάτων από τη δεκαε-
τία του ’90. Το πιο κομψό πλυ-
ντήριο από ανοξείδωτο ατσάλι 
αξίας 800 δολαρίων της GE που 
το αντικατέστησε, παρουσία-
σε μια κρυφή διαρροή, προκα-
λώντας ζημιές αξίας άνω των 
35.000 δολαρίων στην κουζίνα 
τους στο Σαν Ντιέγκο. 

Αν αφαιρέσει κανείς το πλα-
στικό από ένα σύγχρονο ψυ-
γείο ή πλυντήριο ρούχων, θα 
δει αισθητήρες και διακόπτες 
που δεν είχαν τα προηγούμε-
να μοντέλα. Αυτά τα επιπλέ-
ον εξαρτήματα διασφαλίζουν 
ότι η συσκευή χρησιμοποιεί 
μόνο την ενέργεια και το νε-
ρό που χρειάζεται, μειώνουν 
όμως παράλληλα και τη διάρ-
κεια ζωής της. 

Παλαιότερα οι κατασκευ-
αστές βασίζονταν κυρίως σε 
απλά μηχανικά μέρη, όμως 
εδώ και περίπου μία δεκαε-
τία στηρίζονται περισσότε-
ρο σε εξελιγμένα ηλεκτρικά 
και ηλεκτρονικά εξαρτήματα, 
μια οθόνη αφής, π.χ., που εμ-
φανίζει δώδεκα διαφορετικές 
επιλογές πλύσης ελεγχόμενες 

από αισθητήρες, σημειώνει 
ο Mανσούρ Σόμρο, καθηγη-
τής σε ένα τεχνικό κολέγιο 
στο Μίντλεσμπρο της Αγγλί-
ας. Τα σύγχρονα πλυντήρια 
ρούχων δίνουν στους χρήστες 
περισσότερες επιλογές, αλλά 
και περισσότερα εξαρτήματα 
που μπορεί να σπάσουν. Οταν 
ένα περίπλοκο μηχάνημα χα-
λάσει, είναι πολύ πιο δύσκολο 
να καταλάβουν οι τεχνικοί τι 
πήγε στραβά. «Και στην πλει-
ονότητα των περιπτώσεων η 
αγορά μιας νέας συσκευής εί-
ναι πιο συμφέρουσα από την 
επισκευή της», λέει ο Σόμρο. 

Αυτά τα μηχανήματα είναι 
επίσης πιο πιθανό να κατασκευ-
άζονται με πλαστικό και αλουμί-
νιο παρά με χάλυβα, προσθέτει, 
ενώ οι κινητήρες και οι συμπι-
εστές υψηλής απόδοσης είναι 
συνήθως ελαφρύτεροι, καθώς 
έχουν ως αποστολή να αντλούν 
λιγότερη ενέργεια. Τα περισσό-
τερα χαρακτηριστικά μπορεί να 
φαίνονται ελκυστικά, αλλά τα 
λιγότερα είναι συνήθως καλύτε-
ρα, επισημαίνει ο τεχνικός της 
Frontdoor Τζιμ Τζέικον. 

Τα αμερικανικά νοικοκυριά ξόδεψαν 43% περισσότερα χρήματα σε οικιακές συσκευές το 2023 από ό,τι το 
2013 και ένας βασικός λόγος είναι το υψηλότερο ποσοστό αντικατάστασης. 
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Αναπάντεχη ανάκαμψη εμφανί-
ζουν οι συγχωνεύσεις και εξα-
γορές, με τις ΗΠΑ να οδηγούν 
την τάση, η οποία δεν αναμε-
νόταν πριν από τα τέλη του 
τρέχοντος έτους. 

Η λεγόμενη αγορά του M&A 
(συγχωνεύσεις και εξαγορές) 
έλαβε ώθηση από την ανακοί-
νωση της εξαγοράς της Discov-
er Financial Services από την 
Capital One Financial στην τι-
μή των 35 δισ. δολαρίων. Επί-
σης, η Truist Financial Corp. 
πουλάει το τμήμα ασφάλισης 
σε μια συμφωνία ύψους 15,5 
δισ. δολαρίων, ενώ η Walmart 
συμφώνησε να αγοράσει την 
κατασκευάστρια έξυπνων τη-
λεοράσεων Vizio Holding αντί 
τιμήματος 2,3 δισ. δολαρίων. 
Αυτή η έξαρση των συμφωνιών 
ανεβάζει το σύνολο των deals 
που έχουν κλείσει από τις αρ-
χές του έτους στα 425 δισ. δολ. 
παγκοσμίως, σύμφωνα με στοι-
χεία του Bloomberg. Πρόκειται 
για νούμερο αυξημένο κατά 
55% σε σχέση με την αντίστοι-
χη περυσινή περίοδο. 

Αυτό αποτελεί θετικό νέο 
για όσους προσπαθούν να κλεί-
σουν κάποια συμφωνία εδώ και 
δύο χρόνια. Το τέλος του ση-
μερινού κύκλου αύξησης των 
επιτοκίων απομακρύνει τη με-
γάλη αβεβαιότητα ως προς τις 
αποτιμήσεις, ενώ το χρηματι-
στηριακό ράλι και η άνοδος 
στις τιμές των μετοχών προ-
σφέρουν στους αγοραστές επι-
πλέον πηγές χρηματοδότησης 
για εξαγορές. 

Περισσότερες από τις μισές 
από τις 10 κορυφαίες συμφω-
νίες που έχουν ανακοινωθεί 
φέτος έχουν χρηματοδοτηθεί 
τουλάχιστον εν μέρει από με-
τοχές. 

Οι συνεχιζόμενες γεωπολιτι-
κές εντάσεις και οι παρατετα-
μένοι φόβοι ύφεσης σημαίνουν 
ότι οι τραπεζίτες και οι δικηγό-

ροι παρέμειναν επιφυλακτικοί 
σχετικά με το να προχωρήσουν 
σε συμφωνίες συγχωνεύσεων 
και εξαγορών πολύ σύντομα, 
με ορισμένα ανώτερα στελέχη 
στη Wall Street να υποδεικνύ-
ουν το δεύτερο εξάμηνο του 
2024 ως το πιο πιθανό σημείο 
εκκίνησης για μια ουσιαστική 
ανάκαμψη.

Ωστόσο, οι αγορές έχουν 
ήδη δει πολλαπλές συμφωνίες 
αξίας άνω των 10 δισ. δολαρίων 
σε μια σειρά από κλάδους, με 
τις ΗΠΑ να πρωτοστατούν. Η 
αξία των συμφωνιών εκεί έχει 
αυξηθεί από τις αρχές του 

έτους έως σήμερα περισσότερο 
από 80% σε ετήσια βάση, σύμ-
φωνα με στοιχεία του Bloom-
berg, σε σύγκριση με αύξηση 
περίπου 40% στην Ευρώπη και 
πτώση περίπου 14% σε Ασία - 
Ειρηνικό την ίδια περίοδο. 

Από τις αρχές Ιανουαρίου 
η εταιρεία σχεδιασμού chip 
Synopsys συμφώνησε να αγο-
ράσει την εταιρεία ανάπτυξης 
λογισμικού Ansys αντί 34 δισ. 
δολαρίων σε μετρητά και με-
τοχές. 

Στον τομέα των φυσικών πό-
ρων, η Diamondback Energy 
έχει συνάψει συμφωνία 26 δισ. 
δολαρίων για την απόκτηση 
της ανταγωνίστριας Endeavour 
Energy Resources, που κάνει 
εξορύξεις στην περιοχή του 
Permian Basin. Και στον τομέα 
των χρηματοοικονομικών υπη-
ρεσιών, ο κολοσσός Black Rock 
ανακοίνωσε την αγορά ύψους 
12,5 δισ. δολαρίων της Global 
Infrastructure Partners.

Ανω των 400 δισ. δολ.
οι παγκόσμιες εξαγορές
και συγχωνεύσεις φέτος

Μικραίνει η διάρκεια ζωής 
των μεγάλων οικιακών συσκευών 
Αιτία η αύξηση των εξαρτημάτων τους για να γίνουν «έξυπνες», λένε οι τεχνικοί 

Αυξήθηκαν 
κατά 55% σε σύγκριση 
με την αντίστοιχη 
περυσινή περίοδο. 

Τα ψυγεία, τα πλυντή-
ρια και οι φούρνοι 
σήμερα μπορούν να 
κάνουν περισσότερα 
από ποτέ, αλλά σύμ-
φωνα με τους ειδικούς 
είναι πλέον πιο δύσκο-
λο και πιο ακριβό 
να επιδιορθωθούν. 

Στις ΗΠΑ η αξία των συμφωνιών έχει αυξηθεί από τις αρχές του έτους έως 
σήμερα περισσότερο από 80% σε ετήσια βάση. Πρόσφατα ανακοινώθηκε η 
εξαγορά της Discover Financial Services από την Capital One Financial στην 
τιμή των 35 δισ. δολαρίων. 

«Μποτιλιάρισμα» στα λιμάνια 
και ελλείψεις πλοίων είναι οι 
δυσκολίες με τις οποίες έρχο-
νται αντιμέτωπες οι ναυτιλι-
ακές μεταφοράς κοντέινερ, 
καθώς η κρίση στην Ερυθρά 
Θάλασσα μπαίνει στον τρίτο 
μήνα, υποστηρίζει ο επικεφα-
λής μιας από τις μεγαλύτερες 
εταιρείες του κλάδου. Από τον 
∆εκέμβριο τα πλοία μεταφοράς 
εμπορευματοκιβωτίων απο-
φεύγουν την περιοχή και τη 
διέλευση από τη διώρυγα του 
Σουέζ, με αποτέλεσμα οι μετα-
φορές από λιμάνια της Ασίας 
προς την Ευρώπη να διαρκούν 
τουλάχιστον 10 ημέρες επιπλέ-
ον. Ο διευθύνων σύμβουλος 
της ιαπωνικής Ocean Network 
Express, Τζέρεμι Νίξον, έκα-
νε λόγο για προβλήματα στον 
προγραμματισμό των δρομο-
λογίων, αφού πλέον τα πλοία 
καταφθάνουν στον προορισμό 
τους σε διαφορετικές ημέρες 
από τον αρχικό σχεδιασμό. 

«Ολοι δυσκολεύονται με την 
εγκυρότητα του προγράμμα-
τος και επομένως έχουμε θέ-
ματα με τον ελλιμενισμό σε αρ-
κετούς προορισμούς», δήλωσε 
ο ίδιος στους Financial Times.
Πράγματι, οι ναυτιλιακές κα-
λούνται να προσαρμοστούν σε 
μια νέα πραγματικότητα, με 
μεγάλη επιμήκυνση του χρό-
νου μεταφοράς και υψηλότε-
ρες τιμές φορτίων. 

Πάντως, ανάλυση που δημο-
σιεύθηκε την περασμένη εβδο-

μάδα στο Journal of Commerce 
της S&P καταλήγει πως τα προ-
γράμματα των πλοίων έχουν 
μεν αλλάξει σημαντικά, αλλά 

μέχρι στιγμής δεν έχουν δη-
μιουργήσει μποτιλιάρισμα σε 
ευρωπαϊκούς προορισμούς. Ο 
Νίξον διαφωνεί, αναφερόμενος 
συγκεκριμένα στα μεγάλα λι-
μάνια της Μεσογείου αλλά και 
της Ασίας, όπως γύρω από το 
Γιβραλτάρ, το Ντουμπάι και τη 
Σιγκαπούρη, όπου εισρέει αυ-
ξημένος όγκος εμπορευμάτων. 

Γι’ αυτό και η Ocean Net-
work Express, η οποία έχει 
τον έκτο μεγαλύτερο στόλο 
κοντέινερσιπ στον κόσμο, δυ-
σκολεύεται να συντηρήσει το 
εβδομαδιαίο πρόγραμμα υπη-
ρεσιών, όπως υποστηρίζει ο 

Νίξον. Βέβαια, τον περασμένο 
μήνα ο διευθύνων σύμβουλος 
της Marsk, της δεύτερης με-
γαλύτερης εταιρείας κοντέι-
νερσιπ στον κόσμο, προειδο-
ποίησε ότι η υπερπροσφορά 
πλοίων θα συμπιέσει τα έσοδα 
της εταιρείας φέτος. 

Σημειώνεται ότι η παγκό-
σμια χωρητικότητα αναμένε-
ται να αυξηθεί κατά περίπου 
8% το 2024, δηλαδή ταχύτερα 
από την προσδοκώμενη ζήτη-
ση της τάξης του 3%. 

«∆εν είμαι τόσο της άποψης 
ότι υπάρχει τεράστια υπερπρο-
σφορά στον κλάδο των ναυ-
τιλιακών μεταφοράς κοντέι-
νερ. Προτρέχουμε ώστε να 
έχουμε εγκαίρως πιο πράσινα 
σκάφη και πράσινες επενδύ-
σεις», δήλωσε ο Νίξον στους 
Financial Times. Εξήγησε, 
συγκεκριμένα, ότι από το ξέ-
σπασμα της κρίσης στην Ερυ-
θρά Θάλασσα βλέπει έλλειψη 
πλοίων. Ενδεικτικά, για το τα-
ξίδι των 102 ημερών από την 
Ασία στη Βόρεια Ευρώπη και 
πίσω μέσω του Ακρωτηρίου 
της Καλής Ελπίδας η εταιρεία 
του χρειάζεται 16 πλοία την 
εβδομάδα, έναντι 12 που απαι-
τούνταν συνήθως. Παρότι τα 
πλοία επιταχύνουν προκειμέ-
νου να καλύψουν τη διαφορά, 
δεν είναι αρκετό. «Πολύ απλά 
δεν υπάρχουν αρκετά πλοία 
διεθνώς για να καλύψουν αυ-
τούς τους πολύ μεγαλύτερους 
χρόνους μεταφορών», δήλωσε. 

Με την κρίση 
στην Ερυθρά Θάλασσα 
να μπαίνει στον τρίτο 
μήνα, παρατηρείται 
μποτιλιάρισμα 
σε λιμάνια, αλλά και 
ελλείψεις πλοίων. 

Δύο «αγκάθια» στις θαλάσσιες μεταφορές 

Από τον Δεκέμβριο τα πλοία μεταφοράς εμπορευματοκιβωτίων αποφεύ-
γουν την περιοχή και τη διέλευση από τη διώρυγα του Σουέζ, με αποτέ-
λεσμα οι μεταφορές από λιμάνια της Ασίας προς την Ευρώπη να διαρκούν 
τουλάχιστον 10 ημέρες επιπλέον. 
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Του ΝΊΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΆΝΟΓΛΟΥ

Κατακόρυφη είναι η αύξηση της
ζήτησης ευέλικτων χώρων εργα-
σίας στην ελληνική αγορά, καθώς
η υβριδική εργασία αποτελεί πλέον
κυρίαρχη και παγιωμένη τάση
στην αγορά. Η εργασία από το σπί-
τι για κάποιες ημέρες την εβδομάδα
έχει αλλάξει πλήρως το μοντέλο
απασχόλησης, επηρεάζοντας άμε-
σα και τη ζήτηση στην αγορά γρα-
φείων, με όλο και περισσότερους
επαγγελματίες και επιχειρήσεις
να αναζητούν μεγαλύτερη ευελιξία.
Αυτή δεν είναι εύκολο να εξασφα-
λιστεί με το παραδοσιακό μοντέλο
διάθεσης χώρων γραφείων, δηλαδή
ένα μισθωτήριο συμβόλαιο για
συγκεκριμένο χρονικό διάστημα,
κατά κανόνα πολλών ετών. Ως εκ
τούτου, εταιρείες που δραστηριο-
ποιούνται στον τομέα των ευέλι-
κτων χώρων εργασίας, όπως η
IWG, εκ των ηγέτιδων στον συγ-
κεκριμένο τομέα, έχουν αρχίσει
να καταγράφουν μεγάλη αύξηση
στη ζήτηση των υπηρεσιών που
παρέχουν.

«Το 2023 η ζήτηση που μας εκ-
δηλώθηκε από πιθανούς πελάτες
ήταν τριπλάσια σε σχέση με τους
χώρους που μπορούσαμε να δια-
θέσουμε. Αυτός είναι και ο βασικός
λόγος για τον οποίο έχουμε ξεκι-
νήσει μια προσπάθεια ανάπτυξης
του δικτύου μας, ώστε να είμαστε
σε θέση να ανταποκριθούμε στη
ζήτηση αυτή και παράλληλα να
καλύψουμε μεγαλύτερο μέρος της
επικράτειας της χώρας, τόσο στα
δύο μεγάλα αστικά κέντρα της
Αθήνας και της Θεσσαλονίκης όσο
και σε πόλεις της περιφέρειας»,
αναφέρει στην «Κ» ο Αλέξανδρος
Κουδουνάς, που ανέλαβε πριν από
λίγες ημέρες τη διεύθυνση της
IWG για την Ελλάδα και την Κύπρο. 

Οι χρήστες των χώρων αυτών
ποικίλλουν. Μεγάλο ποσοστό αφο-
ρά πολυεθνικές εταιρείες, οι οποίες
επιλέγουν τους χώρους αυτούς σε
διάφορες χώρες, στις οποίες δρα-
στηριοποιούνται και φυσικά και
στην Ελλάδα. Ωστόσο, από το ξέ-
σπασμα της πανδημίας και μετά
έχει αρχίσει να αυξάνεται σημαν-
τικά και το μερίδιο των μικρομε-
σαίων ελληνικών επιχειρήσεων
που χρησιμοποιεί τέτοιες υπηρε-
σίες. Επίσης, νεοφυείς εταιρείες
(startups) αποτελούν πελάτες των
χώρων της IWG, ενώ αυξημένη εί-
ναι και η ζήτηση από ελεύθερους
επαγγελματίες. Οπως σημειώνει
ο κ. Κουδουνάς, «αρχιτέκτονες,
δικηγόροι, μηχανικοί είναι μερικές
από τις κατηγορίες επαγγελματιών

που έχουν αρχίσει να χρησιμοποι-
ούν τους χώρους μας για να εργα-
στούν και να συναντήσουν πελάτες
τους». Αυτό οφείλεται στο ότι το
κόστος είναι χαμηλότερο σε σχέση
με το να μίσθωναν μόνιμα έναν
χώρο γραφείου (π.χ. ένα διαμέρι-
σμα). Με δεδομένο λοιπόν ότι πολ-
λοί επαγγελματίες εργάζονται πλέ-
ον και από το σπίτι τους, η ανα-

ζήτηση ενός επαγγελματικού χώ-
ρου κοντά σ’ αυτό αποτελεί πρώ-
τιστης σημασίας. Αυτό ακριβώς
το κενό προσπαθεί να καλύψει αυ-
τή την περίοδο και η IWG μέσω
της διεύρυνσης του δικτύου της.

Σήμερα η εταιρεία λειτουργεί
10 κτίρια, εννιά στην Αττική κι
ένα στη Θεσσαλονίκη, μέσω δύο
επιμέρους σημάτων (Regus και
Spaces). Ειδικά στην Αττική λει-
τουργούν δύο κτίρια στο Μαρούσι,
δύο στους Αμπελοκήπους κι από
ένα σε Κολωνάκι, Ερμού, Γλυφάδα,
Πετράλωνα και Καλλιθέα. Το επό-
μενο διάστημα θα λειτουργήσουν
τέσσερα ακόμη νέα κέντρα στην
Αττική και συγκεκριμένα ένα ακό-
μη στη Γλυφάδα κι ένα στον Πει-
ραιά. Επίσης, θα ανοίξουν δύο νέα

κέντρα στην Ομόνοια και την Κυ-
ψέλη (Πατησίων και Κεφαλληνίας),
τα οποία θα εγκαινιάσουν κι ένα
ακόμη σήμα της IWG στην ελλη-
νική αγορά. Ο λόγος για το HQ, το
οποίο θα αποτελεί μια οικονομι-
κότερη λύση και θα συμβάλει στην
προσπάθεια που γίνεται να διεισ-
δύσει η IWG στα προάστια και τις
γειτονιές της Αττικής, ώστε να
απευθυνθεί σε μεγαλύτερη γκάμα
ενδιαφερομένων πελατών. Στο
πλαίσιο αυτό, τα κέντρα υπό το
σήμα HQ αναμένεται να είναι επι-
φανείας από 500 τ.μ. και πάνω,
είτε πρόκειται για αυτόνομα ακί-
νητα είτε π.χ. για μέρος κτιρίων.
Τα Spaces είναι μεγέθους της τά-
ξεως των 2.000-2.500 τ.μ. και τα
κέντρα υπό το σήμα της Regus εί-

ναι επιφανείας 1.000-1.500 τ.μ.
Παράλληλα, στόχος της IWG

είναι να φέρει κι ένα ακόμη σήμα
της στην Ελλάδα. Πρόκειται για
το Signature, που θα στοχεύει σε
πελάτες υψηλών απαιτήσεων, προ-
σφέροντας υψηλότερο επίπεδο
πολυτέλειας και υπηρεσιών, όντας
ασφαλώς και ακριβότερο. «Εκτός
από την Αττική, σχεδιάζουμε τη
λειτουργία κι άλλων κτιρίων στη
Θεσσαλονίκη, κυρίως προς την
ανατολική πλευρά της πόλης, χωρίς
όμως να αποκλείουμε και τη δυ-
τική. Επίσης, θέλουμε να λειτουρ-
γήσουμε νέα κτίρια και σε μεγάλες
πόλεις της περιφέρειας, όπως την
Πάτρα, το Ηράκλειο της Κρήτης,
τα Ιωάννινα και τον Βόλο». 

Το κόστος
Οπως αντιλαμβάνεται κανείς,

οι ευέλικτοι χώροι εργασίας προ-
σομοιάζουν με τη βραχυχρόνια
μίσθωση, με τη διαφορά ασφαλώς
ότι προσφέρουν μεγαλύτερη «βεν-
τάλια» υπηρεσιών και φυσικά αφο-
ρούν επαγγελματικό χώρο και όχι
κατοικία. Στην πράξη, η IWG προ-
σφέρει μια ευρεία γκάμα υπηρε-
σιών για όσους ενδιαφέρονται να
χρησιμοποιήσουν έναν χώρο ερ-
γασίας, είτε πρόκειται για μια θέση
με υπολογιστή είτε για έναν ιδιω-
τικό χώρο γραφείου (όχι δηλαδή
κοινόχρηστο σημείο του κτιρίου)
ή ακόμη και έναν χώρο συναντή-
σεων με πελάτες και συνεργάτες.
Το κόστος εξαρτάται από τον χρόνο
χρήσης της υπηρεσίας, που μπορεί
μάλιστα να κυμανθεί από μία ώρα
έως και τρία χρόνια, τις υποδομές
που θα χρησιμοποιηθούν, το αν
θα υπάρχει ή όχι γραμματειακή
υποστήριξη, ακόμη και το επιμέ-
ρους κτίριο που θα αξιοποιηθεί,
καθώς και μεταξύ αυτών υπάρχουν
διαφορετικές τιμολογήσεις. 

Κερδίζει έδαφος το Airbnb των γραφείων
Εκτινάχθηκε η ζήτηση για ευέλικτους χώρους εργασίας, μισθώνονται ακόμη και με την ώρα, ποιοι τους επιλέγουν

<<<<<<<

Παρέχουν ευρεία γκά-
μα υπηρεσιών, από μια
θέση με υπολογιστή μέ-
χρι γραμματειακή υπο-
στήριξη.

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΥ

Το μισό δισ. ευρώ ξεπέρασε η αξία
του κλάδου παροχής υπηρεσιών
logistics σε τρίτους (Third Party
Logistics - 3PL) κατά το διάστημα
2022-2023, σύμφωνα με μελέτη
της συμβουλευτικής εταιρείας
ΣΤΟΧΑΣΙΣ. Ειδικότερα, ο μέσος
ετήσιος ρυθμός μεταβολής των
επιχειρήσεων 3PL, που παρέχουν
υπηρεσίες αποθήκευσης και δια-
νομής και καλύπτουν το 95% της
αγοράς, ενισχύθηκε κατά 7,5%
πέρυσι συγκριτικά με το 2022.

Οπως προβλέπει ο πρόεδρος
και διευθύνων σύμβουλος της
ΣΤΟΧΑΣΙΣ Βασίλης Ρεγκούζας,
έως και το 2026 το μέγεθος της
εγχώριας αγοράς υπηρεσιών 3PL
θα καταγράψει αύξηση η οποία
θα ξεπεράσει το 3%. Σύμφωνα
ακόμη με τη μελέτη, η πορεία της
αγοράς των υπηρεσιών logistics
προς τρίτους είναι σε συνάρτηση
με αυτή του ΑΕΠ από το 2017 μέχρι
σήμερα. Κατά τους αναλυτές, εξάλ-
λου, ο συσχετισμός ΑΕΠ και ρυθ-
μού μεγέθυνσης της εφοδιαστικής
αλυσίδας και της δραστηριότητας
ανάθεσης σε τρίτους της μεταφο-
ράς προϊόντων και αγαθών, οδικώς,
διά θαλάσσης ή αεροπορικώς, είναι
εύλογος δεδομένου ότι όταν η οι-
κονομία και η βιομηχανική παρα-
γωγή συρρικνώνεται, επιβραδύ-
νεται η ανάπτυξη του εμπορίου.

Ως προς τις χρηματοοικονομι-
κές επιδόσεις του κλάδου, σύμ-
φωνα με την υπεύθυνη κλαδικών
μελετών της «Στόχασις» Κατερίνα
Ματσούκα, τα λειτουργικά κέρδη
(EBITDA) ως ποσοστό επί των πω-
λήσεων του κλάδου εμφανίζουν
ανοδική πορεία τη διετία 2021-
2022 ως αποτέλεσμα της αύξησης
των πωλήσεων. Συγκεκριμένα το
2020, έτος κατά το οποίο εκδηλώ-
θηκε η πανδημία, τα EBITDA αν-

τιπροσώπευαν το 9,58% του τζίρου,
μέγεθος που ανήλθε στο 10,76%
και 11,31% του κύκλου εργασιών
τα έτη 2021 και 2022, αντιστοίχως.
Βελτίωση εμφάνισε και ο δείκτης
«υποχρεώσεις προς EBITDA» την
εξαετία 2017-2022, τάση που φα-
νερώνει την προσπάθεια των επι-
χειρήσεων του κλάδου για περιο-
ρισμό των υποχρεώσεών τους. Ως
εκ τούτου, οι υποχρεώσεις ως πο-
σοστό επί των EBITDA διαμορ-
φώθηκαν σε 6,24% το 2019, αυ-
ξήθηκαν σε 8,3% το 2020, παρέ-
μειναν σταθερές το 2021 (8,25%)
και υποχώρησαν στο 6,62% το
2022. Επίσης, οι επιχειρήσεις πα-
ροχής υπηρεσιών logistics προς
τρίτους εμφανίζουν σχεδόν στα-
θερό περιθώριο μεικτού κέρδους,
που κυμαίνεται από 17,73% το
2019 έως 16,58% το 2022. Περίπου
αντίστοιχη είναι η πορεία του πε-
ριθωρίου καθαρού κέρδους, που
κυμαίνεται από 2,65% το 2019 έως
3,86% το 2022.

Σύμφωνα με τη μελέτη της
«Στόχασις», από το σύνολο των
εξεταζόμενων επιχειρήσεων του
κλάδου, 3 στις 10 μεγαλύτερες επι-
χειρήσεις 3PL, βάσει δημοσιευ-
μένου κύκλου εργασιών το 2022,
ξεπερνούν τον μέσο όρο του μει-
κτού κέρδους. Ταυτόχρονα, 2 στις
10 μεγαλύτερες επιχειρήσεις 3PL
ξεπερνούν τον μέσο όρο του EBIT-
DA και 4 στις 10 μεγαλύτερες επι-
χειρήσεις 3PL υπερέχουν στον
δείκτη «υποχρεώσεις προς λει-
τουργικά κέρδη».

Παρά τις βελτιωμένες επιδόσεις,
ο κλάδος των logistics βρίσκεται
αντιμέτωπος με υποδομές χαμη-
λών προδιαγραφών, έλλειψη προ-
σωπικού και ελλιπές χρηματοδο-
τικό πλαίσιο, όπως ανέφερε πρό-
σφατα ο πρόεδρος της Ελληνικής
Εταιρείας Logistics Βορείου Ελ-
λάδας.

Ανω του μισού δισ. η αξία του
κλάδου υπηρεσιών logistics 

Σε «αναμμένα κάρβουνα» βρίσκονται
τις τελευταίες ημέρες επαγγελματίες
της αγοράς ακινήτων, ξένοι επεν-
δυτές και ιδιοκτήτες κατοικιών,
αναφορικά με το ποιες ακριβώς θα
είναι οι νέες αλλαγές που θα επι-
βληθούν στο πρόγραμμα «χρυσή
βίζα». Κοινή συνισταμένη των από-
ψεων που διατυπώνονται πάντως,
είναι πως αν το ελάχιστο ύψος επέν-
δυσης διαμορφωθεί σε 800.000 ευρώ
στο σύνολο της Αττικής και της

Θεσσαλονίκης, το πρόγραμμα θα
απολέσει την ανταγωνιστικότητά
του και οι περισσότεροι επενδυτές
θα στραφούν σε άλλες χώρες, όπου
το κόστος εξασφάλισης της «χρυσής
βίζας» είναι χαμηλότερο. Για παρά-
δειγμα, στην Κύπρο, το όριο βρί-
σκεται στις 300.000 ευρώ και στην
Ισπανία στις 500.000 ευρώ.

Αν ωστόσο επιλεγεί μια μέση
λύση, με την οποία π.χ. διαμορφω-
θούν περιοχές εντός της Αττικής
όπου το ελάχιστο όριο θα ξεκινάει
από τις 400.000 ευρώ, εκτιμάται ότι
ίσως συνεχιστεί το αγοραστικό εν-
διαφέρον, έστω για κάποιες περιο-
χές, χωρίς όμως τις υπερβολές του
πρόσφατου παρελθόντος, αποσυμ-
πιέζοντας έτσι τις τιμές. Πάντως,

σε αυτή την περίπτωση οι επενδυτές
θα στραφούν σχεδόν αποκλειστικά
σε νεόδμητα ακίνητα, ιδίως αν πρό-
κειται για περιοχές που δεν χαρα-
κτηρίζονται από υψηλή ζήτηση,
όπως π.χ. τα δυτικά προάστια ή άλ-
λες πιο περιφερειακές αγορές της
Αττικής. Αυτό όμως που απεύχονται
όλοι είναι η επανάληψη του περυ-
σινού φαινομένου της εκτόξευσης
της ζήτησης, ακριβώς λόγω των αλ-
λαγών που επήλθαν στο πρόγραμμα.
Ο διπλασιασμός του ορίου από τις
250.000 στις 500.000 ευρώ στα δη-
μοφιλέστερα σημεία της Αττικής
(κέντρο, βόρεια και νότια προάστια),
είχε αποτέλεσμα να πολλαπλασια-
στούν οι αγοραπωλησίες, καθώς οι
επενδυτές θέλησαν να προλάβουν
τις αλλαγές.

Κατόπιν και καθώς συνέχισαν
να υπάρχουν περιοχές όπου το όριο
διατηρήθηκε στις 250.000 ευρώ,
στράφηκαν προς εκείνες, με απο-
τέλεσμα και σ’ αυτή την περίπτωση

να υπάρξει απότομη άνοδος των
τιμών, γεννώντας έτσι στρέβλωση
στην αγορά κατοικίας.

Αλμα στον Πειραιά
Το παράδειγμα του Πειραιά είναι

το πιο χαρακτηριστικό, με το δίκτυο
ηλεκτρονικών αγγελιών Spitogatos
(www.spitogatos.gr), να προχωράει
χθες σε μια ανάλυση της εξέλιξης
των τιμών πώλησης και ενοικίασης
κατοικιών στην ευρύτερη περιο-
χή.

Ετσι, μόνο το 2023 η μέση ζη-
τούμενη τιμή πώλησης αυξήθηκε
κατά 15,9% στο κέντρο του Πειραιά,
ενώ στα προάστια της πόλης η αύ-
ξηση άγγιξε το 19,5%, με αποτέλε-
σμα οι αξίες να διαμορφώνονται σε
2.000 ευρώ/τ.μ. και 1.653 ευρώ/τ.μ.
αντίστοιχα.

Οπως σημειώνει η ανάλυση του
Spitogatos, «το έντονο ενδιαφέρον
που έχει προσελκύσει η περιοχή
του Πειραιά και των προαστίων του

φαίνεται να επηρεάζει τις προσδο-
κίες των ιδιοκτητών σε ό,τι αφορά
τις ζητούμενες τιμές που θέτουν
για το ακίνητό τους, με αποτέλεσμα
αυτές συχνά να βρίσκονται σε πολύ
υψηλά επίπεδα σε σχέση με τα αν-
τικειμενικά χαρακτηριστικά του
ακινήτου». Παράλληλα, η μέση ζη-
τούμενη τιμή ενοικίασης αυξήθηκε
κατά 10% το 2023 σε 9 ευρώ/τ.μ.,
έχοντας διπλασιαστεί από το 2015
μέχρι σήμερα, ενώ η αντίστοιχη
αύξηση στα προάστια του Πειραιά
διαμορφώθηκε σε 7,6%, ή 7,4
ευρώ/τ.μ.

Οπως αναφέρεται στην ανάλυση,
έως το 2018 η πορεία των τιμών
στην περιοχή του Πειραιά παρέμενε
πτωτική. Εκτοτε, οι τιμές πώλησης
έχουν αυξηθεί σημαντικά. Το 2023
η μεγαλύτερη αύξηση με 24% εν-
τοπίζεται στην περιοχή Καλλίπολης
- Φρεαττύδας, ενώ έπονται το Μο-
σχάτο με 23,8% και η Δραπετσώνα
με 23,7%. Οι ακριβότερες περιοχές
είναι το Μοσχάτο με μέση ζητού-
μενη τιμή πώλησης 2.890 ευρώ/τ.μ.,
ενώ ακολουθεί το Νέο Φάληρο με
2.560 ευρώ/τ.μ. και η περιοχή Κα-
στέλλα - Πασαλιμάνι με 2.438
ευρώ/τ.μ.

Σε ό,τι αφορά την ενοικίαση κα-
τοικιών, οι πιο ακριβές περιοχές
του Πειραιά και των προαστίων του
είναι το Μοσχάτο, η Καστέλλα - Πα-
σαλιμάνι και το κέντρο του Πειραιά.
Σε όλα τα σημεία αυτά η μέση ζη-
τούμενη τιμή διαμορφώνεται σε
9,4 ευρώ/τ.μ. Το 2023, τις μεγαλύ-
τερες αυξήσεις ενοικίων κατέγρα-
ψαν τα φθηνότερα σημεία και δη
το Πέραμα με 30,9%, η Δραπετσώνα
με 22,2% και η περιοχή Ταμπούρια
- Αγία Σοφία με 15,1%.

ΝΙΚΟΣ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Κρίσιμο για την αγορά ακινήτων 
το κόστος της «χρυσής βίζας»

Η εργασία από το σπίτι για κάποιες ημέρες την εβδομάδα έχει αλλάξει πλήρως το μοντέλο απασχόλησης, επηρεάζοντας άμεσα και τη ζήτηση στην αγορά
γραφείων, με όλο και περισσότερους επαγγελματίες και επιχειρήσεις να αναζητούν μεγαλύτερη ευελιξία.

Αν επιλεγεί μια μέση λύση για το κόστος της «χρυσής βίζας», π.χ. στις
400.000 ευρώ σε περιοχές εντός της Αττικής, εκτιμάται ότι ίσως συνεχιστεί
το αγοραστικό ενδιαφέρον, χωρίς όμως τις υπερβολές του πρόσφατου πα-
ρελθόντος, αποσυμπιέζοντας έτσι τις τιμές.

<<<<<<

Αν αυξηθεί στις
800.000 ευρώ σε Αττι-
κή και Θεσσαλονίκη το
πρόγραμμα θα χάσει
την ανταγωνιστικότητά
του, λένε παράγοντες
του κλάδου.



Συνέντευξη στον

ΑΘΑΝΑΣΙΟ ΚΑΤΣΙΚΙΔΗ

«Μέγας Αλέξανδρος: Η γέννηση 
ενός θεού» είναι ο τίτλος του πρό-
σφατου δραματοποιημένου ντοκι-
μαντέρ της συνδρομητικής υπη-
ρεσίας Νetflix που σήκωσε θύελλα 
αντιδράσεων, με την υπουργό Πο-
λιτισμού, Λίνα Μενδώνη, να το 
χαρακτηρίζει «κακής ποιότητας 
και ευτελούς περιεχομένου». Η 
«Κ» επικοινώνησε με τον ομότιμο 
καθηγητή Ελληνικού Πολιτισμού 
στο Πανεπιστήμιο του Κέμπριτζ, 
δρ Πολ Κάρτλεντζ, συγγραφέα 
του βιβλίου «Μέγας Αλέξανδρος: 
Η αναζήτηση ενός νέου παρελθό-
ντος» (εκδ. Λιβάνης) και τον ρώ-
τησε για τη βασιμότητα ή μη των 
κατηγοριών για τη διαστρέβλωση 
της ζωής του μεγάλου στρατη-
λάτη, όπως για τη «σχέση» Αλε-
ξάνδρου - Ηφαιστίωνα και το αν 
τελικά το υπουργείο Πολιτισμού 
οφείλει να λάβει μέτρα απέναντι 
σε όσους αξιοποιούν την ελληνι-
κή ιστορία κατά το δοκούν.

 
– Καθηγητά Κάρτλεντζ, με βάση 
τις ιστορικές γνώσεις σας, ποια 
είναι η γνώμη σας για το πρό-
σφατο ντοκιμαντέρ του Netflix;

– Η αντίδρασή μου είναι ανά-
μεικτη. Ο Αλέξανδρος είναι στην 
πραγματικότητα ένα πολύ πιο δύ-
σκολο, πιο σύνθετο και πολύ λι-
γότερο προσιτό θέμα από ό,τι θα 
υποθέσει ο μέσος θεατής· για δύο 
λόγους: 

α) ∆εν έχουμε ημερολόγια ούτε 
άλλα στοιχεία βαθιά προσωπικού, 
ψυχοκοινωνικού χαρακτήρα γι’ 
αυτόν, οπότε δεν μπορούμε πο-
τέ να μάθουμε τι πραγματικά κι-
νητοποιούσε τον Μ. Αλέξανδρο.

β) Η καριέρα του, τα επιτεύγ-
ματά του ήταν τόσο εξαιρετικά, 
σχεδόν υπεράνθρωπα, που είναι 
πολύ δύσκολο για εμάς τους κοι-
νούς θνητούς να κατανοήσου-
με το πραγματικό μέγεθος του 
ανθρώπου. Το Netflix έκανε πο-
λύ καλά που ονόμασε τη σειρά 
«Η γέννηση ενός θεού», επειδή 
ο Αλέξανδρος λατρεύτηκε πράγ-
ματι σαν θεός κατά τη διάρκεια 
της ίδιας του της ζωής από ορι-

σμένους συμπατριώτες του Eλλη-
νες, καθώς και από μη Eλληνες.
– Μεγάλο μέρος της κριτικής 
του ντοκιμαντέρ επικεντρώ-
θηκε στην παρουσίαση του 
Ηφαιστίωνα ως σεξουαλικού 
συντρόφου του Μεγάλου Αλε-
ξάνδρου. Τι λένε τα αρχαία κεί-
μενα για την ερωτική ζωή του 
Μεγάλου Αλεξάνδρου, ο οποίος 
έφερε στη ζωή μόνο ένα παιδί 
και αυτό σχετικά στα τέλη της 

ζωής του;
– Είναι περίπλοκο. Κατά τη δι-

άρκεια της ζωής του, ο Αλέξαν-
δρος απέκτησε μόνο ένα παιδί 
–με μια γυναίκα μισή Ελληνίδα, 
μισή Ιρανή– το οποίο ονόμασαν 
«Ηρακλής». ∆εν υπήρξε γάμος 
εκεί, άρα δεν υπήρξε δυναστικός 
διάδοχος του μακεδονικού θρό-
νου. Η πρώτη του σύζυγος, Ρω-
ξάνη –μια Σογδιανή-Ιρανή γυναί-
κα– ήταν έγκυος στο πρώτο τους 
παιδί όταν ο Αλέξανδρος πέθανε. 
Aρα ο Αλέξανδρος δεν ήταν απο-
κλειστικά ομοφυλόφιλος.

Σχεδόν όλοι οι αρχαίοι Ελλη-
νες άνδρες, ιδίως οι βασιλείς, πα-
ντρεύονταν γυναίκες, ορισμένοι 
όμως ήταν αποκλειστικά ομο-
φυλόφιλοι – ένας από αυτούς, ο 
Παυσανίας της Αθήνας, αποτε-
λεί χαρακτήρα στο «Συμπόσιο» 
του Πλάτωνα. Στη Θήβα, μεταξύ 
378 και 338 π.Χ., ένα ολόκληρο 
σύνταγμα πεζικού, ο Ιερός Λόχος, 
αποτελούνταν από 150 ενήλικα 
αρσενικά ζευγάρια. Αλλά ο κανό-
νας, για τουλάχιστον ορισμένους 
άνδρες της ανώτερης τάξης, ήταν 
μια προγαμιαία ομοερωτική φάση 
– πρώτα ως o «νεότερος» αγαπη-
μένος (junior beloved), στη συ-
νέχεια ως ο «ανώτερος» (senior), 
ενήλικος σύντροφος. 

Ο Αλέξανδρος ανατράφηκε μα-
ζί με τον συνομήλικό του Ηφαι-
στίωνα στην Πέλλα και μορφώ-
θηκε μαζί του από τον μεγάλο 
Αριστοτέλη. Πιθανόν –τονίζω το 
«πιθανόν»– να είχαν μια ομοερω-
τική, ομοφυλοφιλική σχέση του-
λάχιστον στα τέλη της εφηβείας 
τους και πιθανόν και αργότερα – 
θυμηθείτε ότι ο Αλέξανδρος έγινε 
βασιλιάς της Μακεδονίας όταν 
ήταν μόλις 20 ετών. Τονίζω το «πι-
θανόν» επειδή καμία αρχαία πη-
γή δεν αναφέρει ρητώς ότι ήταν 
εραστής και αγαπημένος. 

Από την άλλη πλευρά, λέγε-
ται ότι ο Αλέξανδρος όντως είχε 
ομοφυλοφιλική σχέση, κάτι πε-
ρισσότερο από μια περιπέτεια, με 
έναν Πέρση ευνούχο με το όνομα 
Βαγώας. Για μένα αυτό σημαίνει 
ότι ως ενήλικος –ήταν τότε περί-
που 30 ετών– ο Αλέξανδρος δεν 
ήταν αποκλειστικά ετεροφυλόφι-
λος. Oμως, μέχρι τότε είχε απο-
κτήσει όχι μία αλλά τρεις συζύ-
γους, ταυτόχρονα: τη Ρωξάνη και 
δύο Περσίδες πριγκίπισσες. Αρα, 
δεν παντρεύτηκε ποτέ Ελληνίδα! 
Σκανδαλώδες! Και οι τρεις γυναί-
κες του ήταν Ιρανές, και ο ένας 
γιος που απέκτησε εν ζωή ήταν 
με μια μισή Ιρανή. Ενδιαφέρον! 
Πολύ πιο ενδιαφέρον, πάντως, 

από το αναχρονιστικό ζήτημα 
του αν ήταν ή όχι ομοφυλόφιλος.

 
– Η αιτία του θανάτου του Με-
γάλου Αλεξάνδρου έως σήμερα 
παραμένει αδιευκρίνιστη. Κα-
τά τη δική σας εκτίμηση, πέ-
θανε από δηλητηρίαση ή από 
ασθένεια; Και αν τείνετε προς 
το δεύτερο, για ποιο λόγο πέ-
ρασε στην Ιστορία ότι μάλλον 
δολοφονήθηκε;

– Προσωπικά κλίνω προς την 
άποψη ότι ο θάνατός του οφείλε-
ται σε ασθένεια που ήρθε να προ-
στεθεί στα χρόνια των σοβαρών 
τραυματισμών του, των ασθενει-
ών που τον χτύπησαν, της υπερ-
βολικής κατανάλωσης αλκοόλ και 
της έλλειψης επαρκών ιατρικών 
γνώσεων, δεξιοτήτων και φαρ-
μάκων. Οι θεωρίες συνωμοσίας 
ήταν δημοφιλείς στον αρχαίο κό-
σμο –όπως και σήμερα– και δε-
δομένου ότι ο εμφύλιος πόλεμος 
ξέσπασε λίγο-πολύ αμέσως μετά 
τον θάνατό του, ήταν εύκολο να 
συμπεράνει κανείς ότι ο θάνατος 
του Αλεξάνδρου είχε επισπευσθεί 
«τεχνητά» προς όφελος του ενός 
ή του άλλου από τους διεκδικη-
τές της κληρονομιάς, της υπέρ-
τατης –ατομικής– αυταρχικής 
εξουσίας του. Αλλά αν όντως δο-

λοφονήθηκε, τότε θα ήταν από 
δηλητηρίαση – πολλοί μονάρχες 
στον αρχαίο κόσμο, από τους 
Πέρσες μέχρι τους Ρωμαίους αυ-
τοκράτορες, σκοτώθηκαν με αυ-
τόν τον τρόπο.

 
– Το ντοκιμαντέρ του Netflix 
αναφέρεται στον τάφο του Με-

γάλου Αλεξάνδρου ως ένα από 
τα μεγαλύτερα μυστήρια της αρ-
χαιότητας. Πρόσφατα, η ιστο-
ρικός Ελένη Γλύκατζη-Αρβελέρ 
δήλωσε ότι πιθανότατα ο τάφος 
του Μεγάλου Αλεξάνδρου βρί-
σκεται στην περιοχή της Βερ-
γίνας. Κατά τη γνώμη σας, πού 
βρίσκεται η τελευταία κατοικία 
του μεγάλου στρατηλάτη; 

– Η κυρία Αρβελέρ είναι 
ιστορικός του Βυζαντίου, όχι 
της κλασικής Ελλάδας. Ο Μέ-
γας Αλέξανδρος θάφτηκε πρώ-
τα στη Βαβυλώνα, ταριχεύτηκε/
μουμιοποιήθηκε και στη συνέ-
χεια εκταφιάστηκε το 321 π.Χ., 
για να μεταφερθεί το πτώμα πί-
σω στο μακεδονικό βασιλικό νε-
κροταφείο στις Αιγές (σημερινή 
Βεργίνα), μόνο που το βασιλικό 
καραβάνι ανακόπηκε από τον 
Πτολεμαίο, παιδικό φίλο του Αλε-
ξάνδρου. Ως σατράπης, ο Πτολε-
μαίος έβαλε το πτώμα του Αλεξάν-
δρου να ταφεί πρώτα στην παλαιά 
προπερσική αιγυπτιακή πρωτεύ-
ουσα, Μέμφιδα. Κάποια στιγμή, 
όταν χτίστηκε η Αλεξάνδρεια και 
ο Πτολεμαίος έχτισε εκεί ένα πα-
λάτι, υποψιάζομαι ότι το πτώμα 
ξαναθάφτηκε, αυτή τη φορά μό-
νιμα, σε ένα μεγαλοπρεπές μαυ-
σωλείο τύπου «Λένιν». Αλλά τι 

συνέβη σε εκείνον τον τάφο και 
πού ακριβώς βρισκόταν, μπορεί 
κανείς να το μαντέψει. Η δική μου 
εικασία είναι ότι, εφόσον η βασι-
λική συνοικία της Αλεξάνδρειας 
είναι πλέον κάτω από το νερό, το 
ίδιο ισχύει και για ό,τι –αν– έχει 
απομείνει από τον τάφο και το 
πτώμα του Αλεξάνδρου.

 
– Ολοκληρώνοντας, από τη 
«μαύρη» Κλεοπάτρα στον «χα-
μηλής ποιότητας» Μέγα Αλέ-
ξανδρο. Κατά τη γνώμη σας, θα 
πρέπει το ελληνικό υπουργείο 
Πολιτισμού να διαμαρτυρηθεί 
και να προστατεύσει το πολιτι-
στικό του προϊόν;

– Το ελληνικό υπουργείο Πο-
λιτισμού έχει τόσο ή τόσο λίγο 
δικαίωμα να διαμαρτυρηθεί για 
τον Αλέξανδρο του Netflix, όσο 
είχε και το ιρανικό καθεστώς να 
διαμαρτυρηθεί, όπως και έκανε, 
για την ταινία του Ζακ Σνάιντερ, 
«300», του 2006 με θέμα τις Θερ-
μοπύλες. Μια ταινία είναι φυσικά 
μια ταινία, όχι πραγματική ιστο-
ρία, ακόμη και αν δήθεν βασίζεται 
σε ιστορικά γεγονότα. Το ντοκι-
μαντέρ του Netflix «Aλέξανδρος» 
είναι πολύ περισσότερο μια δρα-
ματοποίηση, παρά ένα ντοκιμα-
ντέρ, οπότε είναι φτιαγμένο για 
ψυχαγωγία παρά διδασκαλία.

Οσον αφορά τον «χαμηλής ποι-
ότητας» Αλέξανδρο, υποψιάζομαι 
ότι κανένας απολύτως ηθοποιός 
της εποχής μας δεν θα μπορούσε 
να υποδυθεί με απόλυτη πιστότη-
τα τον «πραγματικό» Αλέξανδρο 
– ο οποίος δικαίως ονομάστηκε ή 
πήρε την προσωνυμία, αν και πο-
λύ μετά τον θάνατό του, «Μέγας». 
Υπήρξαν αρκετοί άλλοι Μακεδό-
νες βασιλείς που ονομάζονταν 
Αλέξανδρος αλλά μόνον ένας Αλέ-
ξανδρος ονομάστηκε «Μέγας». Ο 
Αλέξανδρος έκανε μερικά πολύ 
κακά, πράγματι τρομερά πράγ-
ματα – τόσο σε άτομα, π.χ. στον 
Κλείτο τον Μέλα και στον ευνού-
χο Βάτη, κυβερνήτη της Γάζας, 
όσο και σε συλλογικότητες, π.χ. 
στους Θηβαίους το 335 π.Χ. και 
στους Μαλλούς το 326 π.Χ., αλλά 
χωρίς καμία αμφιβολία ήταν όχι 
απλώς «μεγάλος» αλλά «Μέγας».

Το άγαλμα του Αλεξάνδρου στην παραλία της Θεσσαλονίκης. «Το Netflix έκανε πολύ καλά που ονόμασε τη σειρά “Η γέννηση ενός θεού”, επειδή ο Αλέξανδρος λατρεύτηκε πράγματι σαν θεός», λέει ο Πολ Κάρτλεντζ, ωστόσο, διατηρεί επι-
φυλάξεις για την αρτιότητα του εγχειρήματος, δεδομένου ότι «δεν έχουμε ημερολόγια ούτε άλλα στοιχεία βαθιά προσωπικού, ψυχοκοινωνικού χαρακτήρα γι’ αυτόν».

Την «αλήθεια πίσω από τον μύ-
θο», όπως επισημαίνεται στον υπό-
τιτλό του, παρουσιάζει το βιβλίο του 
κορυφαίου Βρετανού πανεπιστημια-
κού «Μέγας Αλέξανδρος: Η αναζήτη-
ση ενός νέου παρελθόντος». 

Ο Βρετανός ακαδημαϊ-
κός θεωρεί «πιθανή» μια 
ομοφυλοφιλική σχέση 
του Αλεξάνδρου με τον 
Ηφαιστίωνα, ωστόσο, 
τονίζει ότι «ουδεμία αρ-
χαία πηγή αναφέρει ρη-
τώς ότι ήταν εραστές».

«Το ελληνικό υπουργείο Πολιτι-
σμού έχει τόσο δικαίωμα να δια-
μαρτυρηθεί για τον Αλέξανδρο του 
Netflix όσο είχε και το ιρανικό καθε-
στώς για την ταινία του Ζακ Σνάιντερ, 
“300”», λέει ο δρ Πολ Κάρτλεντζ.

Ο καθηγητής Ελληνι-
κού Πολιτισμού του Κέ-
μπριτζ απορρίπτει το εν-
δεχόμενο να ετάφη στη 
Βεργίνα ο Μακεδόνας 
στρατηλάτης.
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Ο Αλέξανδρος κοιμάται στη θάλασσα
Ο καθηγητής Πολ Κάρτλεντζ εκτιμά ότι το ταφικό μνημείο του έχει βυθιστεί μαζί με τη βασιλική συνοικία της Αλεξάνδρειας
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Ανάσα πολιτισμού στη Βουλή

Μ
ε όσα γίνονται το τελευταίο διά-
στημα στα του πολιτισμού, ιδί-
ως στο ζήτημα του θεάτρου, που 

τείνει να ξεφουσκώσει και αυτό, αλλά 
και στα διαχρονικά και μάλλον ανίατα 
θέματα της Κυπριακής Βιβλιοθήκης 
και της έλλειψης παρά τις αντίθετες 
τοποθετήσεις σοβαρής Κρατικής Πι-
νακοθήκης Σύγχρονης Τέχνης, με τη 
ΣΠΕΛ να είναι χώρος εκδηλώσεων, 
έκπληξη μού προκαλεί, και είναι ευ-
χάριστη, η ζέση με την οποία η Βου-
λή των Αντιπροσώπων έχει αρχίσει 
να αντιμετωπίζει ζητήματα όπως τα 
εικαστικά, αλλά και τη σύγχρονη λο-
γοτεχνία του τόπου. 

Πάνω σε αυτά τα δύο ζητήματα 
οφείλω να ομολογήσω πως η πρόεδρος 
της Βουλής, άγνωστο γιατί, αποφάσι-
σε να αναλάβει πρωτοβουλίες, ακού-
γοντας προφανώς και εισηγήσεις λει-
τουργών της Βουλής. Το πρώτο είναι 
το πολύ κομψό ημερολόγιο που εξέ-
δωσε και το οποίο είναι αφιερωμένο 
στα 50 χρόνια από την εισβολή. Στο 
καλαίσθητο ημερολόγιο (σχεδιασμός 
Ασπασία Ξυδέα και Βερόνικα Στρεγγέλ) 
δημοσιεύονται δώδεκα ποιήματα κυρί-
ως σύγχρονων ποιητών και ποιητριών 
της χώρας. ∆ημιουργοί που γεννήθη-
καν μετά το 1974 ή το 1974, άρα ανή-
κουν σε αυτό που σχηματικά ονομά-
ζουν κάποιοι στη Γενιά της Εισβολής. 

Τα δώδεκα ποιήματα του ημερολογίου 
συνιστούν ένα ωραίο ψηφιδωτό για 
το πώς οι δημιουργοί τους προσλαμ-
βάνουν αυτά τα πενήντα χρόνια δι-
αίρεσης του νησιού. Είναι ένα ωραίο 
πανόραμα λογοτεχνικό, μία τολμώ να 
πω, πολύ ενδιαφέρουσα ανθολόγηση, 
που παρουσιάζει μία ευρεία λογοτεχνι-
κή γκάμα. Χαίρομαι που ένας θεσμι-
κός φορέας αποφάσισε να προχωρήσει 
παρακάτω, να διαβάσει και άλλα πράγ-
ματα, εκτός από όσα γράφτηκαν από 
τις προηγούμενες γενιές. Όσο και αν 
η λέξη μπορεί να θεωρηθεί υπερβολή 
πιστεύω πως ήταν μία τολμηρή απόφα-
ση, δεδομένου ότι πάρθηκε από έναν 
θεσμό που είναι συντηρητικός και εν 
πολλοίς αρτηριοσκληρωτικός. Θα ήταν 
πολύ χρήσιμο νομίζω το ημερολόγιο 
αυτό να παρουσιαζόταν με έναν ενδι-
αφέροντα τρόπο στην Ολομέλεια, εν 
πλήρη απαρτία όμως. Η λογοτεχνία, η 
καλή λογοτεχνία, μπορεί να πει πολλά, 
να συγ-κινήσει και να δει τα πράγμα-
τα και κάπως αλλιώς, μακριά από τον 
ξύλινο λόγο των πολιτικών. Σίγουρα 
δεν θα αλλάξει κανείς άποψη, διαβά-
ζοντας ή ακούγοντας ένα ποίημα, σί-
γουρα όμως δεν θα μπορεί πια να λέει 
πως εκεί έξω δεν υπάρχουν άνθρωποι 
που δεν παίρνουν πια στα σοβαρά ή 
τοις μετρητοίς όσα ακούγονται σε κάθε 
λογής επετειακές εκδηλώσεις, μνημό-

συνα και επικήδειους λόγους. Το δίστι-
χο της Μαρίνας Αρμεύτη «Του θανά-
του»: «Ήταν η ζωή μου / ενός λεπτού 
σιγή», από τη συλλογή της «Ο κύριος 
Ιππόκαμπος», Φιλντίσι 2018, νομίζω 
τα λέει όλα (Μάρτιος).

Κάθε ποίημα ντύνεται επίσης με 
εξαιρετικές φωτογραφίες, που και αυ-
τές μοιάζουν να έχουν επιλεγεί τόσο 
προσεκτικά. Είναι ένα λογοτεχνικό 
ημερολόγιο που σίγουρα δεν μπορεί 
να περάσει απαρατήρητο και ελπίζω 
και οι 56 βουλευτές και βουλεύτριες 
του Σώματος όχι μόνο να το έχουν στα 
γραφεία τους, αλλά να μπήκαν στον 
κόπο να το διεξέλθουν προσεκτικά.

Η δεύτερη πολύ ενδιαφέρουσα πρω-
τοβουλία της προέδρου του Σώματος 
κας Αννίτας ∆ημητρίου είναι αυτή της 
έκθεσης σε προεπιλεγμένους χώρους 
του Κοινοβουλίου σε ολόκληρο το κτή-
ριο και σε επιμέλεια της επιμελήτριας 
και θεωρητικού Τέχνης Μαρίνας Χρι-
στοδουλίδου έργων τέχνης Κυπρίων 
δημιουργών, τα οποία προέρχονται 
κυρίως από τις συλλογές της Κρατικής 
Συλλογής Σύγχρονης Κυπριακής Τέ-
χνης. Τα έργα ανήκουν τόσο σε παλαι-
ότερες γενιές καλλιτεχνών, όσο και σε 
νεότερους εκπροσώπους της σύγχρο-
νης εικαστικής μας πραγματικότητας. 
Τα έργα που εκτίθενται προέρχονται 
από όλες τις μορφές των εικαστικών 

Τεχνών, και πράγματι συνθέτουν ένα 
όσο το δυνατόν πιο πλήρες ψηφιδωτό 
της κυπριακής δημιουργίας. Συνολικά 
εκτίθενται 60 έργα καλλιτεχνών, που 
είναι ένα ενδιαφέρον πανόραμα της 
εικαστικής δημιουργίας στο νησί, του-
λάχιστον από το 1960 και εντεύθεν (το 
έργο του Πωλ. Γεωργίου είναι το πα-
λαιότερο,  «Εσωτερικό Εκκλησίας Απ. 
Βαρνάβα» 1953). Αυτό δηλαδή που δεν 
έχει συγκροτημένα η Πολιτεία, ένα 
μόνιμο, σύγχρονο και δυναμικό εκ-
θεσιακό χώρο, το έχει η Βουλή. Ιδού 
πεδίον δόξης λαμπρόν, να γίνει ο ναός 
της ∆ημοκρατίας χώρος που τα σχο-
λεία θα μπορούν να πηγαίνουν τους 
μαθητές τους, τόσο για εξοικείωση με 
τις δημοκρατικές διαδικασίες όσο και 
για να δουν έργα τέχνης. 

Απ’ ό,τι μαθαίνουμε και η Βιβλιο-
θήκη της Βουλής των Αντιπροσώπων 
εκσυγχρονίζεται και ήδη μεταφέρθη-
κε στο Σπίτι του Πολίτη. Άρα όπου 
υπάρχει θέληση, υπάρχει και τρόπος. 
Φυσικά, τώρα και η Βουλή έχει ανε-
βάσει πολύ ψηλά τον πήχη, για όταν 
συζητιούνται στην Ολομέλεια ή στις 
Επιτροπές νομοσχέδια για τον Πολι-
τισμό. Πλέον δεν υπάρχει δικαιολογία 
δεν ήξερα… Τώρα ξέρουν ή οφείλουν 
να μάθουν.

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

ΕΚΘΕΣΗ

Το τοπίο μου ανάμεσα σε δύο κόσμους
Στην Γκαλερί Αποκάλυψη παρουσιάζε-
ται η έκθεση Ζωγραφικής της Ανθής Χα-
ραλάμπους «Το τοπίο μου ανάμεσα σε 
δύο κόσμους». Ένα θερμό καλωσόρισμα 
στην άνοιξη με μια έκθεση ζωγραφικής 
που μας ταξιδεύει σε εξωτικά μέρη, που 
μας φωτίζει το μυαλό με τα εκρηκτικά 
κραυγαλέα χρώματα και που αποτελεί 
ύμνο προς την κυπριακή ύπαιθρο. Μέσα 
από την παλέτα και την ερμηνεία της Αν-
θής Χαραλάμπους, το τοπίο αυτό περνά 
σε άλλη διάσταση. Τα μονοπάτια της φύ-
σης με έντονα περιγράμματα οδηγούν 

σε άγνωστους προορισμούς ανηφορί-
ζουν σε άλλους κόσμους. Η παρέμβαση 
της Ανθής, παρέχει ένταση μέσα από τα 
τολμηρά και εκρηκτικά χρώματα, η επι-
τηδευμένη στρογγυλοποίηση σχημάτων, 
δέντρων, βουνών, δεμάτων, η βελούδινη 
υφή που προσδίδει στους σκληρούς βρά-
χους είναι τα στοιχεία που ίσως μας με-
ταφέρουν σ΄ αυτόν τον απώτερο κόσμο. 
Γκαλερί Αποκάλυψη, Χυτρών 30, Μέγαρο 
Τοφάρκο, Λευκωσία.
Πληροφορίες τηλέφωνο 22300150, 

info@apocalypse-gallery.com.cy

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Εκθεση Αννας Μαρίας Τσακάλη
Η γκαλερί Stand in Line παρουσιάζει την πρόσφατη δουλειά της 
Ελληνίδας ζωγράφου Άννας Μαρίας Τσακάλη. Ο ιστορικός τέχνης 
Γιώργος Μυλωνάς γράφει για την Άννα Μαρία Τσακάλη και τα έργα 
της πως στην παρθενική έκθεση της Άννας Μαρίας Τσακάλη στην 

Κύπρο, η αίθουσα της Stand in Line 
– Art Space αποκτά το ιδιαίτερο «μι-
κροκλίμα» της ζωγράφου. Η παρου-
σία της δημιουργού μοιράζεται ανά-
μεσα στο Παρίσι και την Αθήνα όπου 
ζει και εργάζεται, υπηρετώντας με 
σύγχρονη ματιά μια ζωγραφική πα-
ράδοση με βαθιές ρίζες. Η Άννα Μα-
ρία Τσακάλη έχει τιμηθεί με το βρα-

βείο της Fondation Colas και το βραβείο ACAM στο Παρίσι. Στην 
Ελλάδα έργα της κοσμούν τα μεγάλα μουσεία και σημαντικές συλ-
λογές. Εγκαίνια Παρασκευή, 9 Φεβρουαρίου, ώρα 7:00 μ.μ. ∆ιάρ-
κεια μέχρι 1 Μαρτίου. Γκαλερί Stand in Line, Μετοχίου 26Α, Λευ-
κωσία. Πληροφορίες 99412000, standinlineartspace@gmail.com

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ 

«Σκοπευτήριο» του Μιχ. Παπαδόπουλου
Η «Σόλο για Τρεις» σε σύμπρα-
ξη με το θέατρο ΑντίΛογος πα-
ρουσιάζει το έργο του Μιχάλη 
Παπαδόπουλου «Σκοπευτήριο», 
σε σκηνοθεσία Μαρίας Μαν-
ναρίδου Καρσερά στο Θέατρο 
Χώρα. Το «Σκοπευτήριο», είναι 
ένα θεατρικό έργο σε δύο πρά-
ξεις, που πραγματεύεται δύο 
διαφορετικές ιστορίες ρατσι-
σμού και ομοφοβίας. Αθήνα, 
σήμερα. Ένα ζευγάρι περιμέ-
νει το διευθυντή ενός φεστι-
βάλ για δείπνο. Προοδευτικοί 
και οι δύο, με αριστερό παρελ-
θόν, ζουν αποξενωμένοι πια ο 
ένας από τον άλλον. Βυθισμένοι 
στη ρουτίνα τους και στο κυνή-

γι μιας επιτυχημένης καριέρας, 
αδυνατούν να αντιληφθούν τις 
αλλαγές γύρω τους και το κα-
κό που πλησιάζει. Εκτός από 
θέματα ομοφοβίας και ρατσι-
σμού, το έργο πραγματεύεται 
και θέματα σχέσεων, ύπαρξης, 
θέματα τέχνης και της εξέλιξής 
της στο σήμερα. Αφορμή για τη 
δημιουργία του έργου, ήταν το 
ναυάγιο της Πύλου. Όχι τόσο το 
ναυάγιο όσο τα ρατσιστικά σχό-
λια που κυκλοφόρησαν στο δι-
αδίκτυο σχετικά με το Ναυάγιο. 
Αυτό από μόνο του πυροδότη-
σε την έρευνα. Ερμηνεύουν οι 
ηθοποιοί: Χάρης Κκολός, Χριστί-
να Χριστόφια και Μιχάλης Καζά-

κας. Παραστάσεις Κυριακή, ώρα 
7:00 μ.μ. ∆ευτέρα και Τετάρτη, 
ώρα 8:30 μ.μ. Θέατρο Χώρα, Κο-
ραή 1 Πλατεία Αρχιεπισκοπής. 
Θεσμικός Χορηγός: Υφυπουρ-
γείο Πολιτισμού. Πληροφορίες 

τηλέφωνο 96147809. 

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

«Πώς θα ξεχωρίσεις από όλο αυτό τον όγκο 
κάτι που αξίζει, πώς θα στρέψεις έναν νέο 
άνθρωπο προς κάτι που αξίζει; Κι όχι προς 
κάτι που είναι στη μόδα. Οι μόδες πεθαί-
νουν μέσα σε μία ημέρα...». Ισως, σε αυτό 
που είπε ο Μάρτιν Σκορσέζε, ανάμεσα σε 
πολλά άλλα, στη συνέντευξη Τύπου της 
74ης Μπερλινάλε (η οποία ολοκληρώνεται 
σήμερα), να βρίσκεται και η απάντηση για 
την περιορισμένη απήχηση που έχει στα 
Οσκαρ.  Ο Σκορσέζε δεν είναι της μόδας. 
∆εν παρέρχεται, μόνο «έρχεται», μεσουρα-
νεί για την ακρίβεια ή, όπως είπε ο φίλος 
του Βιμ Βέντερς απονέμοντας του τη Χρυ-
σή Αρκτο για την προσφορά του στο σινε-
μά την περασμένη Τρίτη, «βασιλεύει». Τον 
αποκάλεσε «βασιλιά του κινηματογράφου». 
«“Directed by Martin Scorsese” – αυτή η 
φράση είναι πλέον trademark και μπρά-
ντα. Οταν πηγαίνεις σινεμά για να δεις μια 
ταινία του, κάθεσαι στην καρέκλα σου και 
ξέρεις πολύ καλά ότι θα δεις κάτι συγκλονι-
στικό, όχι μόνο για την καριέρα του ίδιου, 
αλλά για την πορεία του κινηματογράφου 
και της ιστορικής εποχής...». Ο Βέντερς με 
τα λόγια απέδωσε το μέγεθος και τη θέση 
που αναλογεί στον Αμερικανό δημιουργό. 
Πριν από τέσσερα χρόνια, η ταινία του «Ο 
Ιρλανδός» ήταν υποψήφια για 10 Οσκαρ· 
δεν πήρε κανένα. Φέτος μετράει πάλι 10 
υποψηφιότητες για τους «∆ολοφόνους του 
ανθισμένου φεγγαριού», ένα σπουδαίο 
επίτευγμα, για μία από τις πιο σκοτεινές 
πτυχές της αμερικανικής ιστορίας. Οι προ-
βλέψεις, και πάλι, για βράβευση, δεν είναι 
με το μέρος του. Εχει σημασία; Εχει για 
τον ίδιο τον θεσμό περισσότερο, όχι για 
τον Σκορσέζε, γιατί, πλέον, στα 82 χρόνια 
του είναι μέρος της ιστορίας του 20ού και 
21ου αιώνα, είτε εγγράφεται στα Οσκαρ 
είτε παραλείπεται. Αναγνωρίζεται στις ει-
κόνες, που δεν είναι μόνο πλάνα μιας με-

γάλης τέχνης σε διαρκή εξέλιξη, αλλά και 
τρόπος σκέψης, παρατήρησης, θέασης του 
κόσμου. Ο Βρετανός σκηνοθέτης Σαμ Μέ-
ντες όταν παρέλαβε, το 2020, τις Χρυσές 
Σφαίρες σκηνοθεσίας και καλύτερης δρα-
ματικής ταινίας για το «1917», είχε δηλώ-
σει: «Θέλω απλώς να πω ότι δεν υπάρχει 
κανένας σκηνοθέτης σε αυτή την αίθουσα, 
ούτε στον κόσμο, που δεν βρίσκεται στη 
σκιά του Μάρτιν Σκορσέζε». 

Οι ήρωές του διανύουν μια πορεία ανό-
δου, πάντα με υψηλό τίμημα, έως ότου έρ-
θει η στιγμή της λυτρωτικής πτώσης, επώ-
δυνης αλλά και εξαγνιστικής. Εχει αφηγηθεί 
την πραγματικότητα της χώρας του όσο 
λίγοι, έχει αποτυπώσει την ακατάσχετη, 
παραληρηματική βία, τον εαυτό που χά-
νεται γιατί προδίδει και προδίδεται στο 
κυνήγι της όποιας εξουσίας. 

«Πιστεύεις ότι βελτιώθηκες στον χρό-
νο;» τον ρωτάει ο Τζο Πέσι, σε μια κουβέ-
ντα γύρω από ένα τραπέζι μαζί με τον Αλ 
Πατσίνο και τον Ρόμπερτ ντε Νίρο (ντο-
κιμαντέρ με αφορμή τον «Ιρλανδό» στο 
Netflix). «Μαθαίνεις τα πάντα ξανά σε κά-
θε ταινία», απαντάει ο Σκορσέζε. «Σε κάθε 
σκηνή, μαθαίνεις ξανά. Πας στη μάχη και 
πρέπει να μάθεις τον αντίπαλό σου. Κάθε 
ταινία που κάνεις είναι μια εμπειρία από 
την οποία μαθαίνεις». Λέει ότι έχει αθροί-
σει πολλά πράγματα όλα αυτά τα χρόνια, 
δοκιμάζοντας τεχνικές, μοντάζ σκηνών, 
κίνηση της κάμερας. Ομως, το βασικό πα-
ραμένει αδιαπραγμάτευτο: οι χαρακτήρες 
στον κόσμο μέσα στον οποίο ζουν, συμπε-
ριφέρονται, αντιδρούν. Και τώρα πια κάθε 
τι που κάνει είναι το «απόσταγμα» όσων 
έχουν προηγηθεί. Πόσοι δημιουργοί άρα-
γε μπορούν να κάνουν πράξη την επιθυ-
μία τους «η ταινία να έχει τον ρυθμό του 
τρόπου που σκεφτόμαστε όταν κοιτάζου-
με το παρελθόν»;.

Μπορεί να ξέρει ότι το σημερινό κοινό 
βιώνει «τη μεγαλύτερη επανάσταση από 
την έλευση του ήχου το 1927». Ξέρει όμως 
επίσης ότι οι ταινίες μεγαλώνουν μαζί μας. 
«Πολλές φορές βλέπεις μια ταινία 30 χρό-
νια μετά και έχει αλλάξει, μεγαλώσει. Στην 
ουσία, η ταινία είναι ίδια – εσύ έχεις αλ-
λάξει, μεγαλώσει. Αυτό συμβαίνει και με 
τη μουσική – οι συμφωνίες του Μπετόβεν 
αλλάζουν μέσα μας συνεχώς».

Μια κίνηση ανεξάντλητη· ανακουφιστι-
κή όσο και απελευθερωτική.

Ο  Σκορσέζε 
δεν είναι της μόδας

Δεν παρέρχεται, μόνο «έρχεται» 
ή, όπως είπε ο φίλος του Βιμ 
Βέντερς απονέμοντάς
του τη Χρυσή Αρκτο για
την προσφορά του
στο σινεμά, «βασιλεύει».

ΧΟΡΟΣ

«Αχειροποίητος»
Στην παράσταση «Αχειρο-
ποίητος» της χορογράφου 
Ανδρομάχης ∆ημητριάδου 
Lindahl μια γυναίκα έρχεται 
να αφηγηθεί με το ώριμο πια 
σώμα της, τον λόγο και την 
κίνηση, όψεις που συγκρο-
τούν την ταυτότητα της θη-
λυκότητας όπως αυτές κατα-
γράφονται στο σώμα και στη 
γυναικεία συνειδητότητα, κι 
όπως εκφράζονται μέσα από 
τις αρχετυπικές μορφές της 
Παναγίας και της Αφροδίτης. 
Άλλοτε με αυστηρότητα κι 
άλλοτε με χιούμορ, δίνεται 
μια μαρτυρία βιωμάτων που 
σχετίζονται με τις πατριαρχι-
κές πεποιθήσεις και τις περι-
οριστικές νόρμες που διαπο-
τίζουν την ιστορία της κάθε 
γυναίκας. Αφορμή για την 
Ελληνίδα στάθηκε μια επί-
σκεψη στον ναό της Αχειρο-
ποίητου στη Θεσσαλονίκη, οι 
ιστορίες που συσχετίζονται 
με αυτόν, καθώς και προσω-
πικό υλικό. Επί σκηνής, σε 
μία δια-δραστική σχέση με 
την ερμηνεύτρια/χορογρά-
φο εμφανίζεται η μουσικο-
συνθέτρια/ performer Κων-
σταντίνα Πολυχρονοπούλου 
στο πιάνο και στα ηλεκτρο-
νικά ηχητικά τοπία. Οι δύο 
γυναίκες δημιουργούν έναν 
ζωντανό διάλογο μουσικής- 
κίνησης- λόγου. Το έργο συ-
μπληρώνουν οι οπτικές αφη-
γήσεις του εικαστικού/video 
artist Χριστόφορου Λάρκου 
και οι φωτισμοί του Γιώρ-
γου Λάζογλου. Παραστάσεις: 
Πέμπτη 29 Φεβρουαρίου 
και Παρασκευή 1 Μαρτίου, 
ώρα 8:30 μ.μ. Θέατρο ∆έ-
ντρο, Ενότητος 44, Λευκω-
σία. Πληροφορίες τηλέφωνο 

99360503.

Την κωμωδία «Ολόκληρη η βίβλος σε μια 
ώρα» των Adam Long, Reed Martin και 
Austin Tichenor παρουσιάζει το θέατρο 
Αντίλογος, σε σκηνοθεσία Ελένης Αναστα-
σίου, με όλα τα πρόσωπα της Βίβλου να 
δίνουν ραντεβού με το φιλοθεάμον κοινό 
από τις 10 Φεβρουαρίου στη σκηνή του 
θεάτρου Μασκαρίνι στα Λατσιά. Το έργο 
«Ολόκληρη η βίβλος σε μια ώρα» είναι μια 
ευφυής και σπαρταριστή κωμωδία που πα-
σχίζει να κατανοήσει ιστορίες «αυθεντίας» 
που από πολύ νωρίς έχουμε μάθει. Και δεν 
υπάρχει αμφιβολία, ότι σ’ αυτό το έργο, 
που «πλαστογραφεί» «τη σπουδαιότερη 
ιστορία που έγινε ποτέ αποδεκτή ως γεγο-

νός», υπάρχουν υπέροχες στιγμές σουρε-
αλιστικής θεατρικότητας! Με το μέγα θεο-
λογικό ερώτημα να είναι ένα: Έχει ο Θεός 
αίσθηση του χιούμορ; Παίζουν οι ηθοποι-
οί: Άρης Κυπριανού, Κλείτος Κωμοδίκης 
και Βασίλης Παφίτης. Μουσικός επί σκη-
νής: Σάββας Χρυσοστόμου, σκηνογραφία: 
Ελένη Ιωάννου, ενδυματολογία: Μαρίνα 
Νικολαΐδου, σχεδιασμός Φωτισμού: Καρο-
λίνα Σπύρου, κινησιολογία: Ήβη Χατζηβα-
σιλείου. Παραστάσεις από το Σάββατο 10 
Φεβρουαρίου κάθε Σάββατο και Κυριακή 
μέχρι το τέλος Μαρτίου. Θέατρο Μασκαρί-
νι, Αθαλάσσης 4, Λατσιά. Πληροφορίες τη-

λέφωνο 99251331.

ΒΙΒΛΙΟ

Προτελευταία
αλήθεια
Το Σολώνειον Κέντρον Βιβλίου και οι 
Εκδόσεις Σαιξπηρικόν παρουσιάζουν 
τη συλλογή ποιημάτων του Κυριάκου 
Ευθυμίου «Προτελευταία αλήθεια». 
Για το βιβλίο θα μιλήσει ο ποιητής Κυ-
ριάκος Χαραλαμπίδης. Θα ακολου-
θήσει ανάγνωση ποιημάτων από τον 
συγγραφέα. Συντονισμός και παρου-
σίαση Αθηνά Βαλδραμίδου, καθη-
γήτρια Ελληνικών στο Πανεπιστήμιο 
Κύπρου. Πέμπτη, 29 Φεβρουαρίου, 
ώρα 7:00 μ.μ. Σολώνειοv Κέντρον 
Βιβλίου, Βυζαντίου 24, Στρόβολος. 
Πληροφορίες τηλέφωνο 22666799, 

events@soloneion.com.cy
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Μία άγνωστη ενδιαφέρουσα, αλλά 
και αινιγματική επιστολή περιήλ-
θε στην κατοχή μας, την οποία πα-
ρουσιάζουμε σήμερα στην «Κ» επί 
τη ευκαιρία της απελευθέρωσης 
των Ιωαννίνων και της πτώσης 
του Μπιζανίου, στις 21 Φεβρουα-
ρίου 1913. Η επιστολή φέρει ημε-
ρομηνία 21 Φεβρουαρίου 1913 
και κάτω από αυτή ο συντάκτης 
της γράφει «Ιστορική Πέμπτη». Το 
γράμμα απεστάλη από την Αθήνα 
σε επιστολόχαρτο του ξενοδοχεί-
ου «Ίλιον», που βρισκόταν απένα-
ντι από το άγαλμα του Θεόδωρου 
Κολοκοτρώνη, έξω από τη Βουλή, 
στην οδό Σταδίου. Ο συντάκτης 
της επιστολής παραμένει ακόμη 
άγνωστος, ωστόσο, γνωρίζοντας 
πως εκείνη την περίοδο στο ξενο-
δοχείο «Ίλιον» διέμενε ο μητροπο-
λίτης Κιτίου Μελέτιος Μεταξάκης, 
πιθανολογούμε πως η επιστολή 
εγράφη από κάποιον Κύπριο που 
συνόδευε την αποστολή του μη-
τροπολίτη ή από κάποιον άλλον 
Κύπριο επισκέπτη του ξενοδοχεί-
ου. Η επιστολή εγράφη την ημέρα 
της πτώσης του Μπιζανίου, με τον 
συγγραφέα αυτής να είναι καλά 
πληροφορημένος και απεστάλη 
την επομένη, όπως ο ιδιος ανα-
φέρει: «Παρασκευή [...] Σπεύδω 
να Σας στείλω πάραυτα διά να μη 
χάσω το ταχυδρομείον».

Η επιστολή
Την επιστολή, έκτασης τεσσά-

ρων σελίδων, ο συντάκτης της 
την απευθύνει στη μητέρα του 
και κάποια Κατινού. Στις τρεις 
πρώτες σελίδες περιγράφονται 
οι πανηγυρικές στιγμές που ζει η 
Αθήνα, στο άκουσμα της πτώσης 

του Μπιζανίου και της απελευθέ-
ρωσης των Ιωαννίνων, και στην 
τέταρτη ο συντάκτης μιλάει για 
τις επισκέψεις του και μάλλον οι-
κογενειακά ζητήματα. Ο ενθου-
σιώδης «ανταποκριτής» μεταφέ-
ρει στα δύο του αυτά προσφιλή 
πρόσωπα ολόκληρη την ιστορία 
της κατάληψης του Μπιζανίου 
και των Ιωαννίνων, τις λεπτο-
μέρειες για την παράδοση της 
πόλης από τον Τούρκο στρατηγό 
Εσσάτ πασά και γράφει: «Από το 
πρωί σήμερα πανηγυρίζομεν την 
μεγαλυτέραν νίκην του ελληνι-
κού στρατού κατά τον παρόντα 
πόλεμον. Τα Ιωάννινα τέλος πά-
ντων εκυριεύθησαν και οι κου-
ρασμένοι στρατιώται μας απόψε 
θα κοιμηθούν ησύχως μέσα εις 
την πόλιν [...]». Το κλίμα στην 
Αθήνα είναι πανηγυρικό, ολό-
κληρη η πόλη ζει σε ρυθμούς 
εορταστικούς, με τον συντάκτη 
να μοιράζεται τον ενθουσιασμό: 
«Τι γίνεται εις τας Αθήνας από 
το πρωί είναι απερίγραπτον, το 
απόγευμα η Βουλή, η οποία ήνοι-
ξε χθες, εσείετο από χειροκροτή-

ματα και όταν όλοι οι Βουλευταί 
επήγαν εις την Μητρόπολην, ο 
Βενιζέλος εκρατείτο εις τα χέρια 
του κόσμου. Φαντάζεται κανείς 
τι θα γίνη όταν επανέλθη εις τας 
Αθήνας ο ∆ιάδοχος μετά ένα μή-
να, ως λέγεται, διά να εορτάση 
εδώ την 25ην Μαρτίου. Ολίγοι 
Έλληνες αξιώθησαν τοιαύτης 
δόξης κ’ ολίγοι κατόρθωσαν τό-
σον μεγάλα».

Αύριον θα κριθή...
Ένα ιδιαιτέρως ενδιαφέρον 

στοιχείο της επιστολής είναι η 
αναφορά σε κάποιον αιχμάλωτο 
Σώζο, ο οποίος αγνοείται. Όπως 
γράφει συγκεκριμένα, στη Λεμεσό 
πιστεύεται ότι ο Σώζος είναι αιχ-
μάλωτος… που δεν είναι άλλος 
από τον εθελοντή δήμαρχο Λε-
μεσού Χριστόδουλο Σώζο. Αυτή 
η αναφορά τού συντάκτη επιβε-
βαιώνει τις φήμες που υπήρχαν, 
δύο μήνες μετά τον θάνατο του 
Σώζου, για την ύπαρξη αμφιβολι-
ών για το αν είχε σκοτωθεί στο πε-
δίο της μάχης ή ήταν αιχμάλωτος, 
δεδομένου ότι δεν είχε βρεθεί ο 

νεκρός του. Ο Χριστόδουλος Σώ-
ζος σκοτώθηκε στο Μπιζάνι της 
Ηπείρου στις 6 ∆εκεμβρίου 1912 
και ο θάνατός του είχε συνταρά-
ξει τόσο την Κύπρο όσο και την 
Ελλάδα. 

Σχετικά λοιπόν με την ύπαρξη 
αμφιβολιών ο συντάκτης αναφέ-
ρει σχετικά: «Αύριον θα κριθή τε-
λειωτικώς και αν ζη αιχμάλωτος, 
όπως δυστυχώς επιστεύθη εις την 
Λεμεσόν ο δυστυχής Σώζος» και 
συμπληρώνει πως οι αιχμάλωτοι 
Έλληνες είναι μόνο 25, από τους 
οποίους οι 15 ανήκουν στ’ ανταρ-
τικά σώματα, αναρωτώμενος πώς 

θα ήταν δυνατόν να ήταν ζωντα-
νός και να μην είχε δώσει σημεία 
ζωής στον Άγγλο πρόξενο ή τον 
μητροπολίτη. και τελειώνει την 
αναφορά του αυτή με τη φράση 
«Εντός της αύριον θα γνωσθή». 
Άγνωστο γιατί η 22α Φεβρουαρί-
ου, ή με το νέο ημερολόγιο (ν.η.) 
7 Μαρτίου ήταν καταλυτική ημε-
ρομηνία, εκτός και αν σχετίζεται 
με την αποστολή αιτήματος από 
τον αρμοστή της Κύπρου Χάμιλ-
τον Γκουλντ-Άνταμς προς τη βρε-
τανική πρεσβεία στην Αθήνα (6 
Μαρτίου 1913) για το αν επαλη-
θεύονται όσα λέγονται περί κρά-
τησης του Σώζου σε φυλακή των 
Ιωαννίνων. Η πρεσβεία απάντησε 
αρνητικά (24 Μαρτίου ν.η.), κλεί-

νοντας οριστικά το ζήτημα. Ο βου-
λευτής Λεμεσού – Πάφου Ιωάννης 
Κυριακίδης είχε επισκεφθεί την 
περιοχή των μαχών αναζητώντας 
τον τάφο του Σώζου, χωρίς ωστό-
σο επιτυχία, επιστρέφοντας στην 
Κύπρο στις αρχές Φεβρουαρίου.

Μάλιστα, στην εφημερίδα «Πα-
τρίς» στις 30 Ιανουαρίου 1913 δια-
βάζουμε: «Το δημοτ. συμβούλιον 
της Λεμεσού απεφάσισε προς τι-
μήν του μακαρίτου Χ. Σώζου να 
ανεγείρη δι’ εράνων την προτο-
μήν αυτού εν Λεμεσώ και να ονο-
μάση μίαν των οδών της πόλεως 
με το όνομα αυτού. Η μεταφορά 
του λειψάνου του ήρωος εις Κύ-
προν εματαιώθη, καθότι, ως ανηγ-
γέλθη, δεν εστάθη δυνατή, ως ήτο 
επόμενον, η ανεύρεσις του πτώ-
ματος υπό του βουλευτού κ. Ι. Κυ-
ριακίδου, όστις επ’ τούτω μετέβη 
εις Ήπειρον».

Η εν λόγω επιστολή μέσα από 
την απλότητά της αποκαλύπτει 
ενδιαφέρουσες πληροφορίες, οι 
οποίες μελετούνται και ετοιμά-
ζεται η πλήρης έκδοσή της, προ-
κειμένου να διαλευκανθούν όλες 
οι λεπτομέρειές της. 

Περισσότερα σχετικά με τη 
συμμετοχή των Ελλήνων Κυπρίων 
στους Βαλκανικούς Πολέμους βλ. 
Πέτρος Παπαπολυβίου, «Η Κύπρος 
και οι Βαλκανικοί Πόλεμοι. Συμ-
βολή στην ιστορία του κυπριακού 
εθελοντισμού», Κέντρο Επιστημο-
νικών Ερευνών Κύπρου, Λευκωσία 
1997, και του ίδιου, «Υπόδουλοι 
Ελευθερωταί αδελφών αλυτρώ-
των. Επιστολές, πολεμικά ημερο-
λόγια και ανταποκρίσεις Κυπρίων 
εθελοντών από την Ήπειρο και τη 
Μακεδονία του 1912-1913», 1997, 
Κέντρο Επιστημονικών Ερευνών 
Κύπρου, Λευκωσία 1999.

Η επιστολή φέρει ημε-
ρομηνία 21 Φεβρουαρίου 
1913 και κάτω από αυτή 
ο συντάκτης της γράφει 
«Ιστορική Πέμπτη».

Το Δημοτικό Συμβούλιο της Λεμεσού αποφάσισε το 1913 προς τιμήν του 
Χριστόδουλου Σώζου να ανεγείρει δι’ εράνων την προτομή του στη Λεμεσό. 
Τελικά η προτομή ανεγέρθηκε το 1915 στον ∆ημοτικό Κήπο της Λεμεσού, δη-
μιούργημα του ίδιου του Σώζου.

Τα Ιωάννινα τέλος πάντων εκυριεύθησαν
Μία άγνωστη επιστολή με κυπριακό ενδιαφέρον για την εκπόρθηση του Μπιζανίου το 1913 και την τύχη του Χριστόδουλου Σώζου 
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Του ΝΙΚΟΛΑ ΖΩΗ

Αρκετές βεβαιότητες, αλλά και 
ερωτήματα, διατυπώθηκαν με-
τά την πρόσφατη πολυσυζητημέ-
νη επίδειξη μόδας του σχεδιαστή 
Ερντέμ Μοραλίογλου, η οποία 
πραγματοποιήθηκε το περασμένο 
Σάββατο στο Βρετανικό Μουσείο, 
στην αίθουσα όπου φιλοξενού-
νται τα Γλυπτά του Παρθενώνα.

Για παράδειγμα, μετά τη δημο-
σιοποίηση των σχετικών εικόνων, 
η υπουργός Πολιτισμού Λίνα Μεν-
δώνη δήλωσε ότι με τη διοργάνω-
ση της επίδειξης στις αίθουσες των 

Γλυπτών, «οι ιθύνοντες του Βρε-
τανικού Μουσείου ευτελίζουν και 
προσβάλλουν όχι μόνο το μνημείο 
αλλά και τις οικουμενικές αξίες που 
αυτό εκπέμπει» – όπως σημείω-

σε η υπουργός κατόπιν στην «Κ» 
(18.2.24), «δεν είμαι κατά του να 
γίνονται ντεφιλέ σε μουσεία, αλ-
λά έχει σημασία το πού και το πώς 
γίνονται». Και ένας εκπρόσωπος 
του βρετανικού ιδρύματος σημεί-
ωσε στο ίδιο ρεπορτάζ ότι εκτός 
ωραρίου, το μουσείο «είναι χώρος 
διοργάνωσης εμπορικών εκδηλώ-
σεων (commercial venue)», καθώς 
και ότι «η φροντίδα της συλλογής 
παραμένει φυσικά προτεραιότητά 
μας και όλες οι εκδηλώσεις αξιο-
λογούνται για κάθε ενδεχόμενο 
κίνδυνο».

Πάμε και στα ερωτήματα. «Συ-

νήθως οι σύγχρονοι χρήστες –
σκηνοθέτες, σχεδιαστές μόδας, 
εικαστικοί και λοιποί καλλιτέ-
χνες– χρησιμοποιούν τα μνημεία 
ως σκηνογραφία στις εκδηλώσεις 
τους, προσπαθώντας να αντλή-
σουν από την αίγλη και το κύ-
ρος τους. Ποιος είναι όμως ο τρό-
πος που τα πλησιάζουν; ∆είχνουν 
σεβασμό και κατάνυξη ή μήπως 
μόνο χρησιμοθηρία; Υποτάσσο-
νται σε αυτά ή τα ανταγωνίζονται 
και τους επιβάλλονται;» μας λέει 
ο ομότιμος καθηγητής Αρχαιο-
λογίας του Πανεπιστημίου Αθη-
νών, Πάνος Βαλαβάνης. Και κα-

θώς η συλλογή που παρουσίασε 
στο Βρετανικό Μουσείο ο  Ερντέμ 
Μοραλίογλου ήταν αφιερωμένη 
στην «ξεριζωμένη» Μαρία Κάλ-
λας, ίσως κάποιος θα μπορούσε 
να αναρωτηθεί αν η απουσία ενός 
«σπιτιού» από την ιστορία της 
μεγάλης σοπράνο συνδέεται με 
την ιστορία των αρχαιοτήτων που 
εκτίθενται στην Duveen Gallery.

Η «Κ» διερεύνησε κάτι ακό-
μη. Ζήτησε από τις διοικήσεις 
μεγάλων μουσείων της χώρας να 
απαντήσουν στο ερώτημα εάν θα 
παραχωρούσαν τους χώρους τους 
σε ένα «ντεφιλέ» και να συνοψί-

σουν τους προβληματισμούς τους 
για μια τέτοια πιθανότητα. Χωρίς 
δεσμεύσεις προφανώς, καθώς πα-
ρόμοια ζητήματα απαιτούν στην 
πραγματικότητα συζήτηση και 
έγκριση των αρμοδίων οργάνων.

Το συγκεκριμένο ζήτημα ακού-
γεται λεπτό, αλλά όχι δύσκολο 
να απαντηθεί επί της αρχής. Και 
όμως, ας σημειωθεί ότι από τις δι-
οικήσεις των πέντε μουσείων που 
πρόσφατα μετατράπηκαν σε νο-
μικά πρόσωπα δημοσίου δικαίου, 
ώστε να αποκτήσουν διοικητική 
ευελιξία και οικονομική αυτοτέ-
λεια, ανταποκρίθηκε μόνο μία. 

Επίδειξη μόδας μέσα σε μουσείο; 
∆ίλημμα, πρόκληση ή νέα αντίλη-
ψη περί τα πράγματα; H αλήθεια 
είναι ότι όλα τα μουσεία μπορεί να 
βρεθούν εν δυνάμει μπροστά στο 
δίλημμα αυτό ή σε κάτι ανάλογο. 

Η περίπτωση του Βυζαντινού 
Χριστιανικού Μουσείου (ΒΧΜ) εί-
ναι ιδιάζουσα. Ως θεματικό μου-
σείο απαιτεί ακόμη πιο προσεκτι-
κή προσέγγιση σε τέτοιου είδους 
θέματα, ώστε να αποφευχθεί αυτό 
που η υπουργός Πολιτισμού τό-
νισε για την επίδειξη μόδας στο 
Βρετανικό Μουσείο, δηλαδή ότι 
η εκδήλωση προσβάλλει και ευ-
τελίζει το μνημείο και τις αξίες 
που αυτό προβάλλει. 

Τα αντικείμενα του ΒΧΜ έχουν 
διττό χαρακτήρα. Τα περισσότερα 
από αυτά, εκτός από πολιτιστικά 
αγαθά είναι και λατρευτικά αντι-
κείμενα ζώσας θρησκείας και μά-
λιστα της επικρατούσας στη χώ-
ρα. Το δε κτιριακό συγκρότημα 
του ΒΧΜ αποτελεί προστατευό-
μενο μνημειακό σύνολο μαζί με 
τον περιβάλλοντα χώρο του. Οι-
αδήποτε χρήση του απαιτεί την 
έγκριση των αρμοδίων οργάνων 
του υπουργείου Πολιτισμού. 

Το ΒΧΜ δεν μπορεί να απο-
κλείσει υπό προϋποθέσεις σοβα-
ρές εκδηλώσεις στους εξαίσιους 
εξωτερικούς του χώρους και κή-
πους, εφόσον αυτές συνάδουν με 

τον χαρακτήρα του και δεν προ-
σβάλλουν το περιεχόμενό του. 

Η επίδειξη μόδας όμως του 
Βρετανικού Μουσείου, μέσα στην 
εμβληματική αίθουσα των Γλυ-
πτών του Παρθενώνα, πιστεύω 
ότι δίνει αφορμή για προβλημα-
τισμό σε όσους έχουν την ευθύνη 
διαχείρισης μεγάλων μουσείων, 
όχι μόνο στη χώρα μας, αναδει-
κνύοντας ένα θέμα δεοντολογί-
ας, που σιωπηρά ισχύει σε όλα τα 
μουσεία. Αναλογίζομαι ότι σε μια 
εποχή που η εμπορευματοποίηση 
τείνει να εξαφανίσει κάθε άλλη 
μορφή αξίας, ήδη το 1993, η Γαλ-
λία, εκφράζοντας τις ανησυχίες 
της στον Γύρο της Ουρουγουάης 
που διεξήχθη στο πλαίσιο της 
GATT (σ.σ.: Γενικής Συμφωνίας 
∆ασμών και Εμπορίου), κατόρθω-
σε να επιβάλει τη λεγόμενη «πο-
λιτιστική εξαίρεση» (exception 
culturelle), τονίζοντας ότι οι εμπο-
ρικοί σκοποί δεν μπορεί να υπο-
νομεύουν την ιδιαιτερότητα των 
πολιτιστικών αγαθών, που οι αξί-
ες, η ταυτότητα και τα νοήματά 
τους υπερβαίνουν την αυστηρά 
εμπορική τους αξία. 

Εάν λοιπόν έχω να επιλέξω 
μεταξύ του κερδώου ή του λογί-
ου Ερμή, ασφαλώς επιλέγω τον 
δεύτερο. 

Η Κατερίνα Π. Δελλαπόρτα είναι 
γενική διευθύντρια του Βυζαντινού και 
Χριστιανικού Μουσείου Αθηνών.

Ηταν Νοέμβριος του 2017 και στον 
τρίτο όροφο του Μουσείου Μπε-
νάκη Ελληνικού Πολιτισμού, μια 
φουστανέλα ξεχυνόταν ολόλευκη 
κάτω από ένα μαύρο σακάκι. Στε-
κόταν πλάι σε βαρύτιμες φορεσιές 
της οθωνικής Αυλής και ολοκέ-
ντητες στολές υπασπιστών και 
στρατηγών – μια ανάλαφρη νότα 
σε μια προθήκη γεμάτη ιστορία 
και εικόνες ηρωισμού. Επρόκει-
το για ένα σύνολο του Ζαν-Πολ 
Γκοτιέ, πρόγευση μιας βραδιάς 
κατά την οποία δεκάδες μοντέ-
λα, φορώντας σύνολα του Γάλ-
λου μόδιστρου, παρέλασαν στις 
αίθουσες του πρώτου ορόφου του 
μουσείου μπροστά σε φίλους και 
υποστηρικτές του. Η ποιότητα 
της εκδήλωσης ήταν αδιαμφισβή-
τητη, καθώς χαρτογραφούσε τη 
40χρονη πορεία του δημιουργού 
και την έμπνευσή του από το ελ-
ληνικό ένδυμα, και ο σκοπός της 
ήταν σαφής και δεδηλωμένος: η 
οικονομική στήριξη της δράσης 
του ιδρύματος.

Μόλις έξι χρόνια έχουν περά-
σει από τη γιορτή εκείνη και η 
ιδέα των «ντεφιλέ» σε μουσεια-
κούς ή μνημειακούς χώρους έχει 
πλέον γίνει ευρύτατα αποδεκτή 
και στην Ελλάδα.

Αλλωστε η μόδα αποτελεί μέ-
ρος του πολιτισμικού γίγνεσθαι 
και συχνά συμπορεύεται με τις 

ανησυχίες και τις αναζητήσεις 
των εικαστικών δημιουργών. Ανά-
μεσα στα ερωτήματα που κάθε 
μουσείο οφείλει να θέτει όταν 
ανοίγει τους εκθεσιακούς χώρους 
του για οποιαδήποτε εκδήλωση –
και όχι μόνο για επίδειξη μόδας–, 
δύο είναι τα πιο κρίσιμα:

Συνάδουν ο χαρακτήρας και 
η ποιότητα της εκδήλωσης με 

την αποστολή του ιδρύματος και 
συνδέονται με τις συλλογές του;

Μήπως τα αντικείμενα που 
εκτίθενται στην αίθουσα και 
ορίζουν τη θεματική της έχουν 
συμβολική ή θρησκευτική ση-
μασία, με την οποία μπορεί να 
έρθει σε αντίθεση το ύφος της 
εκδήλωσης;

Ο Γιώργης Μαγγίνης είναι επιστημονικός 
διευθυντής του Μουσείου Μπενάκη.

Επιλέγοντας μεταξύ
του κερδώου και
του λογίου Ερμή

Η σημασία
της εκδήλωσης
και των εκθεμάτων

«Σκηνοθέτες, σχεδιαστές 
μόδας, εικαστικοί 
κ.ά. χρησιμοποιούν 
τα μνημεία ως 
σκηνογραφία στις 
εκδηλώσεις τους».

Η μόδα αποτελεί 
μέρος του πολιτισμικού 
γίγνεσθαι και 
συχνά συμπορεύεται 
με τις ανησυχίες 
και τις αναζητήσεις 
των εικαστικών 
δημιουργών.

Μετά την επίδειξη μόδας στην αίθουσα των Γλυπτών του Παρθενώνα, η υπουργός Πολιτισμού Λίνα Μενδώνη δήλωσε ότι «οι ιθύνοντες του Βρετανικού Μουσείου ευτελίζουν και προσβάλλουν όχι μόνο το μνημείο
αλλά και τις οικουμενικές αξίες που αυτό εκπέμπει».

JE
FF

 S
P

IC
ER

/G
ET

TY
 IM

A
G

ES

Η συλλογή Φθινόπωρο-Χειμώνας ’24-’25 του σχεδιαστή Ερντέμ εί-
ναι αφιερωμένη στη Μαρία Κάλλας.

Η επίδειξη μόδας ως ερώτημα
Οι εκπρόσωποι ενός δημόσιου και ενός ιδιωτικού μουσείου ζυγίζουν το ενδεχόμενο να φιλοξενήσουν ένα ντεφιλέ

Της ΚΑΤΕΡΙΝΑΣ Π. ΔΕΛΛΑΠΟΡΤΑ Του ΓΙΩΡΓΗ ΜΑΓΓΙΝΗ
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JENNY ERPENBECK
Kairos
μτφρ. Michael Hofmann στην αγγλική 
εκδ. Granta, 2023, σελ. 294

Του ΑΧΙΛΛΕΑ ΠΑΠΑΡΣΕΝΟΥ

Φαίνεται ότι ήταν η σωστή στιγμή, 
ο αρχαιοελληνικός καιρός, όταν 
η τύχη έφερε την Καταρίνα, μια 
19χρονη φοιτήτρια, και τον Χανς, 
ένα 53χρονο παντρεμένο συγγρα-
φέα, να γνωρίζονται σε ένα λεω-
φορείο στο Ανατολικό Βερολίνο, 
τον Ιούλιο του 1986. Η διαφορά 
ηλικίας των 34 ετών, όμως, δεν 
στάθηκε εμπόδιο να αναπτυχθεί 
ένας σφοδρός έρωτας, που στην 
πορεία θα καταρρεύσει, όπως κα-
τέρρευσε και ο προστατευτικός 
κόσμος γύρω τους με την πτώση 
του Τείχους του Βερολίνου, τρία 
χρόνια αργότερα. 

Η Τζένι Ερπενμπεκ, πολυβρα-
βευμένη Γερμανίδα συγγραφέ-
ας, γεννημένη στο Ανατολικό 
Βερολίνο το 1967, ανατέμνει τη 
γερμανική ψυχή στα βιβλία της, 
που έχουν μεταφραστεί σε 30 
γλώσσες, μεταξύ των οποίων και 
στα ελληνικά. Στο τελευταίο μυ-
θιστόρημά της, με πυκνή γραφή 
και μεστά νοήματα πλέκει μια 
ερωτική σχέση πόθου και πό-
νου στη γενέτειρά της, όπου η 
προσωπική ιστορία των πρωτα-
γωνιστών συμπλέκεται με την 
πολιτική ιστορία και κουλτού-
ρα της Γερμανίας, σε μια ταρα-
χώδη, μετασχηματιστική περίο-
δό της. Για το αγγλόφωνο κοινό 

προστιθέμενη αξία προσδίδει η 
μετάφραση του Μάικλ Χόφμαν, 
αναγνωρισμένου μεταφραστή 
Γερμανών συγγραφέων στην αγ-
γλική, που διδάσκει ποίηση και 
δημιουργική γραφή στο Πανεπι-
στήμιο της Φλόριντα.

Εξουσία και υποταγή
Ο Χανς και η Καταρίνα ζουν 

έναν παθιασμένο, κρυφό έρωτα, 
όπου το σεξ μερικές φορές γίνεται 
βίαιο, μέσα σε ένα κλίμα ηδονής 
και υποταγής, συχνά υπό τους 
ήχους κλασικής μουσικής, των 
Μότσαρτ, Σούμπερτ και Μπαχ. Ο 
Χανς, γεννημένος το 1933, είχε 
περάσει από τη χιτλερική νεολαία 
στην παιδική του ηλικία, είχε συ-
νάψει εξωσυζυγικές σχέσεις, τις 
οποίες ανέχεται η σύζυγός του 
Ινγκριντ, αλλά η τελευταία πα-
ρασπονδία του θα διαταράξει τη 
λεπτή οικογενειακή ισορροπία.

Η Καταρίνα, που σπουδάζει τυ-
πογραφία και φιλοδοξεί να συνε-
χίσει με σπουδές στη σκηνογρα-
φία, αισιοδοξεί ότι η καλή τύχη 
δεν θα την εγκαταλείψει, είναι 
γοητευμένη και συνάμα εξαρτη-
μένη από τον Χανς. Αυτός θέλγε-
ται από τη ζέση και την αθωότητα 
της νιότης, αλλά είναι πιο προ-
σγειωμένος στην πραγματικότη-
τα. Η Καταρίνα κρατάει απόστα-
ση από την πολιτική και γεύεται 
μια δόση της δυτικής ελευθερίας, 
όταν επισκέπτεται τη γιαγιά της 
στη Κολωνία και όταν επιλέγει 
τη Φρανκφούρτη για την εξαμη-
νιαία πρακτική άσκησή της στο 
θέατρο, όπου υποκύπτει μία φο-
ρά στις ερωτικές κρούσεις ενός 
συμφοιτητή της. Αυτή η «προ-
δοσία» θα αποτελέσει τη θρυαλ-
λίδα για να αποκαλυφθεί ο βίαι-
ος, εκδικητικός χαρακτήρας του 
Χανς και η εμμονή του να ελέγ-
χει ασφυκτικά τη νεαρή ερωμέ-

νη του. Καθώς το πολιτικό οικο-
δόμημα αρχίζει να κλυδωνίζεται 
γύρω τους, με τις ιδέες του Γκορ-
μπατσόφ για γκλάσνοστ και πε-
ρεστρόικα να εξαπλώνονται στο 
ανατολικό μπλοκ, η σχέση τους 
με την πάροδο του χρόνου γίνε-
ται όλο και πιο εύθραυστη, με 
συνεχείς συγκρούσεις και προ-
σωρινές συμφιλιώσεις.

Ο ζηλόφθονος και καχύποπτος 
Χανς ρίχνει λάδι στη φωτιά πε-
ριγράφοντας κατά φαντασίαν 
«αμαρτήματα» της Καταρίνας σε 
κασέτες μαγνητοφώνου, ζητώ-
ντας από αυτήν εξηγήσεις. Παί-
ζει διαρκώς ψυχολογικά παιγνίδια 
εις βάρος της για να νιώθει τύψεις 
και τη βασανίζει με αναμνήσεις 
από παλαιότερες ευτυχισμένες 
στιγμές και από υποσχέσεις που 
δόθηκαν, αλλά δεν μπόρεσαν να 
τηρηθούν. Ο αναγνώστης αγωνιά 
για την Καταρίνα, περιμένοντας 

να σπάσει τα δεσμά της υποτα-
γής στην οποία την έχει αιχμα-
λωτίσει ο εξουσιαστικός Χανς. Ο 
εκφυλισμός της ερωτικής σχέσης 
τους μοιάζει με αλληγορία της Αν. 
Γερμανίας την περίοδο που γκρε-
μίζεται το σοσιαλιστικό όνειρο.  

Η επόμενη ημέρα
Με την πτώση του Τείχους, 

το 1989, και την επανένωση της 
Γερμανίας ένα χρόνο αργότερα, ο 
Χανς και η Καταρίνα αισθάνονται 
ξένοι στην πόλη τους, καθώς δυ-
σκολεύονται να προσαρμοσθούν 
στη νέα πραγματικότητα. Το το-
πίο μεταξύ του παλαιού που κα-
ταργείται και του νέου που θα το 
αντικαταστήσει «μοιάζει γκρίζο 
χωρίς το φως από τις διαφημίσεις 
νέον», η αβεβαιότητα και η ανα-
σφάλεια διαδέχονται τις βεβαιότη-
τες και την αδράνεια, που εξασφά-
λιζε το προηγούμενο καθεστώς. Ο 

Χανς απολύεται από το κρατικό 
ραδιόφωνο, όπου εργαζόταν ως 
σεναριογράφος, στην Καταρίνα 
ανοίγονται νέες προοπτικές, αλλά 
την κυριεύει η αμφιθυμία, καθώς 
εκτιμά μεν την ελευθερία που της 
προσφέρει η ∆ύση, την απωθούν 
όμως ο καταναλωτισμός και οι 
ανισότητες που συναντά. 

Αργότερα θα ανακαλύψει πε-
ρισσότερα για τον Χανς διαβά-
ζοντας τον φάκελο που η Στάζι 
διατηρούσε για τον «ανεπίσημο 
συνεργάτη της», με την κωδική 
ονομασία Γαλιλαίος, που και αυ-
τός έγινε στόχος παρακολούθησης 
από την ανατολικογερμανική μυ-
στική υπηρεσία, όταν διαπιστώ-
θηκε «έλλειψη ενθουσιασμού για 
την αποστολή του». 

 
Ο κ. Αχιλλέας Παπαρσένος διηύθυνε 
το γραφείο Τύπου και Επικοινωνίας της 
Ελλάδος στη Γενεύη.

Ενας συγγραφέας με 
ένοχα μυστικά και μια 
νεαρή φοιτήτρια σε μια 
θυελλώδη σχέση με φό-
ντο το Ανατ. Βερολίνο.

Οδοφράγματα και συρματοπλέγματα πίσω από το Τείχος, στον ανατολικό τομέα του Βερολίνου. Η ζωή και η σχέση 
των δύο πρωταγωνιστών άρχισε να κλυδωνίζεται μαζί με το πολιτικό οικοδόμημα, στα χρόνια της περεστρόικας.

Πόθος και πάθος
πίσω από το Τείχος
Ενας έρωτας, μια κοινωνία κι ένα καθεστώς υπό κατάρρευση

Στο μυθιστόρημα της Τζένι Ερ-
πενμπεκ, η ιστορία των πρωταγωνι-
στών συμπλέκεται με την πολιτική 
ιστορία και κουλτούρα της Γερμανίας, 
σε μια ταραχώδη, μετασχηματιστική 
περίοδο.
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Το άστρο της Κλάρα Μπόου 
αναβοσβήνει και πάλι

Τέσσερα συν τέσσερα ίσον άπειρο

Παλιά δόξα του σινεμά, η Κλάρα 
Μπόου αναδύθηκε αναπάντεχα 
στην προθήκη της επικαιρότητας 
μετά την αναγγελία ενός νέου 
τραγουδιού της Τέιλορ Σουίφτ. Το 
τραγούδι λέγεται «Κλάρα Μπόου» 
και οι χιλιάδες νέοι θαυμαστές 
της Τέιλορ Σουίφτ ανά τον κόσμο 
αναρωτήθηκαν πιθανότατα ποια 
μπορεί να είναι η Κλάρα Μπόου. 
Βέβαια, ακόμη και αρκετοί παλαι-
ότεροι έχουν ξεχάσει τη λάμψη 
αυτής της σταρ, που τη δεκαετία 
του 1920 ήταν ένα από τα πρώτα 
ονόματα του Χόλιγουντ. 

Μας έκανε αυτό το δώρο η Τέ-
ιλορ Σουίφτ και ανεξάρτητα από 
τι θα λέει το νέο τραγούδι της, 
έκανε αυτό το άλμα προς την 
ιστορία του σινεμά και των με-
γάλων αστέρων της οθόνης, τόσο 
μεγάλων που η δική μας εποχή 
δεν μπορεί να διανοηθεί τη λάμ-
ψη τους. Ειδικά η Κλάρα Μπόου 
ήταν ίνδαλμα. ∆ύσκολο να το φα-
νταστεί κανείς σήμερα, γιατί η 
Μπόου δεν ήταν κινηματογρα-
φική καλλονή όσο άλλες σταρ 
του 1925, αλλά ήταν μια θαυμα-
στή κατασκευή του σταρ σίστεμ 
της εποχής. Ωστόσο, ας μην την 
αδικούμε... Μπορεί κανείς να δει 
τις βωβές ταινίες της και να δια-
πιστώσει ότι εκείνο το νέο, τότε, 
πρόσωπο του Χόλιγουντ είχε κάτι 
εντελώς δικό του, κάτι εξαιρετι-
κά χαριτωμένο και ελκυστικό. Η 

Κλάρα Μπόου ενσάρκωνε το μο-
ντέρνο κορίτσι, που ήταν τόσο 
λαϊκό ίνδαλμα όσο και άπιαστο 
όνειρο. Αυτό που ονόμασε η ποπ 
κουλτούρα «σεξ απίλ», η δεκαετία 
του ’20 το ονόμασε «It», αυτό το 
κάτι, το «νακ» που έλεγαν αργό-
τερα. «It» ήταν η μεγάλη κινημα-
τογραφική επιτυχία της Κλάρα 
Μπόου, ταινία του 1927, όπου 
έλαμψε σαν το κορίτσι της διπλα-
νής πόρτας που έστελνε κύματα 
ερωτισμού. Η Κλάρα Μπόου, με 
τα κοντά μαλλιά, τα κλος καπέλα, 
τις κοντές φούστες, όπως όλες οι 
«φλάπερ» του 1925-1928, είχε τα 
χείλια καρδιά, τα ζωγραφισμένα 
σαν κλωστή φρύδια και τη σωστή 
κουκλίστικη αναλογία. 

Εκανε το μεγάλο «μπαμ», αυτή, 
ένα λαϊκό κορίτσι γεννημένο λί-
γο μετά το 1900, που στη ζωή του 
όμως δεν έμελε να ευτυχήσει. Με 
πολλά ψυχολογικά θέματα, με ρο-
πή στο αλκοόλ, με την αγωνία να 
σταθεί ο πραγματικός εαυτός της 
δίπλα στην κατασκευασμένη εικό-
να της, αποσύρθηκε από την ενερ-
γό δράση τη δεκαετία του 1930, 
όταν είχε ήδη γυρίσει μερικές ομι-
λούσες ταινίες με μέτρια επιτυχία. 
Πέθανε το 1965 σε ηλικία μόλις 
60 ετών, ξεχασμένη και απομονω-
μένη, όταν ο κόσμος είχε αλλάξει 
εντελώς και οι σταρ του βωβού 
ήταν μονάχα νοσταλγικό θέμα 
για αφιερώματα στα περιοδικά.

Το 1947, ο Ρίχαρντ Στράους είναι 83 
ετών. Ζει αποτραβηγμένος στην 
Ελβετία. Οταν τον ρωτούν ποια 
είναι τα σχέδιά του για το μέλλον, 
αποκρίνεται αμέσως: «Ω, να πεθά-
νω». (Θα συμβεί δύο χρόνια μετά...) 
Το μόνο που τον διασώζει από την 
κατάθλιψη είναι η μουσική. Με τη 
συμβουλή του γιου του, αφιερώ-
νεται στη σύνθεση τραγουδιών 
για να κλείσει τον κύκλο του όπως 
ακριβώς είχε ξεκινήσει το 1881, 
με την ανθρώπινη φωνή. Ετσι θα 
γεννηθούν τα «Τέσσερα τελευταία 
τραγούδια», μελοποιήσεις τριών 
ποιημάτων του Ερμαν Εσε και ενός 
του Γιόζεφ φον Αϊχεντορφ. 

Το αποτέλεσμα είναι ένας απο-
χαιρετισμός δίχως ίχνος πίκρας μα 
έμπλεος ενός ατόφιου αισθήματος 
πληρότητας. Ενα βαθιά ανθρώπινο 
νεύμα στο θαύμα της ζωής, ακόμα 
και αυτής που βασιλεύει πια όπως 
ο πορφυρός ήλιος στη ∆ύση του, 
κι ακόμα, μια τρυφερή χειρονο-
μία προς τη γυναίκα του, αλλά και 

τη φύση. Τέλος, τα τέσσερα αυτά 
κύκνεια άσματα είναι και μια επι-
στροφή στα ηχοχρώματα του ρο-
μαντισμού του 19ου αιώνα.  

Τα «Τραγούδια» εκδόθηκαν 
μετά τον θάνατο του Στράους σε 
δύο εκδοχές, μία για φωνή και ορ-
χήστρα, μία για φωνή και πιάνο. 
Η δεύτερη εκδοχή είναι περίπου 
άγνωστη, ξεχασμένη.  Πολύ πρό-
σφατα, η εταιρεία alpha το τόλ-
μησε. Σε ένα άλμπουμ με εξαιρε-
τικό εξώφυλλο (με τρισδιάστατη 
ψευδαίσθηση...), με τίτλο «Laws 
of Solitude» και την αριθμητική 
πράξη «4+4= άπειρο», η αρμενι-
κής καταγωγής Λιθουανή υψίφω-
νος Ασμίκ Γκριγκοριάν συμπράττει 

με τη Φιλαρμονική Ορχήστρα της 
Γαλλικής Ραδιοφωνίας και τον Μί-
κο Φρανκ στο πόντιουμ, και στη 
συνέχεια με τον Μάρκους Χιντερ-
χάουζερ στο πιάνο – εξ ου και το 
«4+4= άπειρο» στο εξώφυλλο. 

Ο δίσκος είναι ακόμη ζεστός 
από την κυκλοφορία του, αλλά 
ήδη έχει προκαλέσει αίσθηση 
διεθνώς. Πέρα από τις επιτυχη-
μένες οπερατικές παραγωγές τής 
γεννημένης στο Βίλνιους το 1981 
Γκριγκοριάν (στο Κόβεντ Γκάρ-
ντεν, στο Μπαϊρόιτ, στη Σκά-
λα, στο Ζάλτσμπουργκ) υπό τη 
σκηνοθετική μπαγκέτα των Κα-
στελούτσι, Τσερνιακόφ, Κλάους 
Γκουθ κ.ά., η Γκριγκοριάν είναι 
cover story στο τρέχον τεύχος 
του Grammophon χάρη και σε 
αυτή την εκπληκτική ερμηνεία 
και ηχογράφηση του Ρ. Στράους.

Ο συμφωνικός ήχος του Ρ. Στρά-
ους είναι απαράμιλλος. Στο πιάνο 
όλο αυτό χάνεται (καταλαβαίνου-
με γιατί η πιανιστική εκδοχή δεν 

παίζεται συχνά...), ωστόσο, η φω-
νή της Γκριγκοριάν, όσο έξοχα κι 
αν συνομιλεί με την ορχήστρα, 
δίνει άλλη διάσταση σε αυτό τον 
μικρό κύκλο τραγουδιών όταν το 
κάνει με το πιάνο – πιο άμεση, πιο 
προσωπική. Ειδικά στο τελευταίο 
«Im Abendrot» (Στο δειλινό), που 
είναι και η κορυφαία στιγμή όλου 
του έργου, το πιάνο αποκαλύπτει 
ακόμα και στον έμπειρο ακροατή 
κρυφές πτυχές του μουσικού ορά-
ματος του Στράους. 

Λένε πως στο νεκροκρέβατό 
του, ο Στράους μνημόνευσε το 
σπουδαίο συμφωνικό του ποίη-
μα «Θάνατος και εξαΰλωση», ει-
δικά τα τύμπανα της εισαγωγής 
που μιμούνται τους καρδιακούς 
παλμούς του ετοιμοθάνατου αν-
θρώπου. «Είναι αστείο», ψέλλισε 
πεθαίνοντας, «είναι ακριβώς όπως 
στο “Θάνατος και εξαΰλωση”». 

Ο κύριος Γκρι προτιμά να σκέ-
φτεται πως «θα είναι» όπως στα 
«Τέσσερα τελευταία τραγούδια»...

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Τέσσερις εποχές
Στο Μουσείο της Ιστορίας της Νέας 
Υόρκης, μία από τις τρέχουσες εκ-
θέσεις είναι αφιερωμένη στις υδα-
τογραφίες του Φρέντερικ Μπρόου-
ζεν. Παρατηρητής των αλλαγών στην 
ιστορία της πόλης και στα χρώματα 
της φύσης, ο Μπρόουζεν είναι γνω-
στός ως ένας κλασικός τοπιογράφος 
που αγαπά τη Νέα Υόρκη. Στην έκθε-
ση, παρουσιάζει όψεις του Σέντραλ 
Παρκ με τα διαφορετικά του πρόσω-
πα στη διάρκεια των τεσσάρων επο-
χών, που στη Νέα Υόρκη τις νιώθει 
κανείς σε όλη τους την ομορφιά. 

ΛΟΝΔΙΝΟ
Θέατρο από τις 6.30 μ.μ.
Το Εθνικό Θέατρο της Αγγλίας, στε-
γασμένο στο μπρουταλιστικό κτίριο 
της Southbank (φωτ.), εγκαινίασε 
πειραματικά νέα ώρα έναρξης πα-
ραστάσεων στις 6.30 μ.μ. (αντί του 
καθιερωμένου 7.30 μ.μ.). Είναι μια 
δοκιμή, που έως σήμερα έχει θετική 
ανταπόκριση, με σκοπό η μετακίνηση 
της ώρας έναρξης να γίνει μόνιμη. Το 
Εθνικό Θέατρο της Αγγλίας αποφάσι-
σε αυτή την αλλαγή μετά την παρατη-
ρούμενη μεταβολή στον τρόπο ζωής 
μεγάλης μερίδας πολιτών ύστερα από 
την πρώτη πανδημία του κορωνοϊού. 

ΕΛΣΙΝΚΙ
Μουσείο Αρχιτεκτονικής
Ενα νέο μουσείο θα γεννηθεί στο Ελ-
σίνκι. Το δημοτικό συμβούλιο της φιν-
λανδικής πρωτεύουσας ενέκρινε την 
προικοδότηση με 60 εκατ. ευρώ του 
ιδρύματος που θα αναλάβει την ανέ-
γερση του νέου Εθνικού Μουσείου 
Αρχιτεκτονικής και Ντιζάιν. Το φινλαν-
δικό κράτος θα συνδράμει με περαι-
τέρω επιχορήγηση 30 εκατ. ευρώ από 
ιδιώτες χορηγούς. Τον Απρίλιο του 
2024 θα προκηρυχθεί διεθνής αρχι-
τεκτονικός διαγωνισμός για το νέο κτί-
ριο, το οποίο θα ανεγερθεί στο νότιο 
τμήμα του λιμένα του Ελσίνκι.

ΣΙΚΑΓΟ
Ενίσχυση 25 εκατ. δολαρίων
Το περίφημο Ινστιτούτο Τέχνης του 
Σικάγου δέχθηκε μια γενναιόδωρη 
χορηγία ύψους 25 εκατ. δολαρίων 
από την οικογένεια Μπάκσμπαουμ. 
Σκοπός της δωρεάς είναι η δημι-
ουργία του Κέντρου Φωτογραφίας 
Μπάκσμπαουμ. Η εξέλιξη αυτή συ-
νάδει με τον απώτερο σκοπό του Ιν-
στιτούτου Τέχνης του Σικάγου να δι-
ευρύνει τις λειτουργίες του και την 
επικοινωνία με το κοινό του. Το νέο 
Κέντρο θα στεγάσει τις συλλογές 
φωτογραφίες και πολυμέσων που 
ήδη διαθέτει το Ινστιτούτο.

ΝΙΟΥ ΧΕΪΒΕΝ
Μουνκ και Κίρχνερ
Εξαιρετικό ενδιαφέρον παρουσιά-
ζουν η σύγκριση και η αντιπαράθεση 
δύο κορυφαίων μορφών της ευρωπα-
ϊκής τέχνης, του Νορβηγού Εντβαρντ 
Μουνκ (1863-1944) και του Γερμανού 
Ερνστ Λούντβιχ Κίρχνερ (1880-1938). 
Αυτό συμβαίνει στην Πινακοθήκη του 
Πανεπιστημίου του Γέιλ, στο Νιου Χέ-
ιβεν του Κονέκτικατ, όπου η έκθεση 
θα διαρκέσει έως τις 23 Iουνίου. Και 
οι δύο βίωσαν τη μετάβαση από τον 
19ο στον 20ό αιώνα και, κυρίως, μετά 
το 1910, εκπροσώπησαν με διακριτό 
τρόπο το κλίμα της εποχής τους. 

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Η Ασμίκ Γκριγκοριάν συμπράττει με τη Φιλαρμονική Ορχήστρα της Γαλλικής 
Ραδιοφωνίας και τον Μίκο Φρανκ, και με τον Μάρκους Χιντερχάουζερ στο πιάνο.

Η Κλάρα Μπόου ήταν ένα 
κινηματογραφικό φαινόμενο 

της δεκαετίας του 1920.

Οταν τον ρωτούν ποια 
είναι τα σχέδιά του για 
το μέλλον, αποκρίνεται 
αμέσως: «Ω, να πεθάνω».
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ΧΡΙΣΤΟΣ ΧΑΛΚΙΑΣ - ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΡΑΔΗΣ -
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΔΙΑΣ - ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΨΑΡΟΓΙΑΝΝΗΣ
Κατασκευή Βάσης Χαρτογραφικών Δεδομένων και διαδικτυακής 
εφαρμογής παρουσίασης των γεωγραφικών πληροφοριών
του Χάρτη του Kitchener για τη νήσο Κύπρο (έκδοσης 1885)
Ηλεκτρονική έκδοση (e-book), σελ. 90
εκδ. AdVenture ΑΕ, Αθήνα, 22022

Από την εισαγωγή του βιβλίου πληροφορούμα-
στε πως: «Το 1885 εκδόθηκε στο Λονδίνο από την 
Edward Stanford 55 Charing Cross S.W. ο χάρτης 
του Horatio Herbert Kitchener ως αποτέλεσμα 
της πρώτης επιστημονικής χαρτογράφησης της 
Κύπρου. Ο χάρτης τυπώθηκε σε δεκαέξι φύλλα 
και αποτέλεσε το χαρτογραφικό πρότυπο έως τα μέσα του 20ού αιώνα. 
Ο χάρτης αυτός, ο οποίος θεωρείται κομβικής σημασίας για τη Χαρτογρα-
φία της Κύπρου, περιέχει πληθώρα από ιδιαίτερες πληροφορίες γεω-
γραφικού, ιστορικού αλλά και πολιτισμικού ενδιαφέροντος για τη νήσο. 
Πολλές από αυτές τις πληροφορίες χρήζουν, ακόμα και στις μέρες μας, 
προσεκτικής διερεύνησης από την επιστημονική κοινότητα. Βάσει των 
παραπάνω υλοποιήθηκε από το Τμήμα Γεωγραφίας του Χαροκοπείου Πα-
νεπιστημίου και με φορέα χρηματοδότησης το Sylvia Ioannou Charitable 
Foundation ερευνητικό έργο με τίτλο: Κατασκευή Βάσης Χαρτογραφικών 
∆εδομένων και διαδικτυακής εφαρμογής παρουσίασης των γεωγραφι-
κών πληροφοριών του Χάρτη του Kitchener για τη νήσο Κύπρο (έκδοσης 
1885). Στη συνέχεια θα επιχειρηθεί μια συνοπτική περιγραφή του έργου 
το οποίο είχε διπλό στόχο: αφενός να συμβάλει στην καταγραφή και ορ-
γάνωση όλων των στοιχείων του ιστορικού χάρτη του Kitchener και αφε-
τέρου να προωθήσει την ελεύθερη διάχυση και αξιοποίηση όλων αυτών 
των πληροφοριών μέσα από τη διαδικτυακή εφαρμογή που αναπτύχθηκε 
ειδικά για αυτό τον σκοπό. Το ψηφιακό βιβλίο διανέμεται δωρεάν και από 
τη Read Library κατόπιν άδειας του Sylvia Ioannou Charitable Foundation 
και του Χαροκόπειου Πανεπιστημίου. 

Επισκεφθείτε τον ιστότοπο Read-library.com για πληροφορίες και 
περισσότερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Σύμφωνα με τη Γαλλίδα συγγρα-
φέα Ορελί Ζαν, δεν μπορεί να 
υπάρξει ποτέ τέλειος αλγόριθμος, 
αλλά ούτε και πραγματικά ισχυρή 
τεχνητή νοημοσύνη. 

Μπορεί η Ορελί Ζαν να μη χω-
ράει ούτε στο στερεότυπο του 
σπασίκλα της πληροφορικής, αλ-
λά ούτε και σ’ εκείνο του συγγρα-
φέα δοκιμίων για την τεχνολογία, 
η ανάλυση όμως που κάνει για 
το παρόν της τεχνητής νοημο-
σύνης δεν υπολείπεται σε τίπο-
τα από εκείνη των συναδέλφων 
της. «∆εν έχω καμία έφεση στα 
βιντεοπαιχνίδια (εκτός ίσως από 
το Tetris), δεν παθιάζομαι με τις 
ταινίες επιστημονικής φαντασίας. 
Κατά βάθος είμαι το αντίθετο από 
αυτό που φαντάζεται κανείς για 
έναν προγραμματιστή. Κατ’ αρ-
χάς είμαι γυναίκα. Είμαι μάλλον 
ανοιχτή και κοινωνική. Αδιαφο-
ρώ για το Σταρ Τρεκ και το Super 
Mario και αποκοιμήθηκα σε κάθε 
ταινία της σειράς “Ο Πόλεμος των 
Αστρων”», εξομολογείται.

Η Ζαν είναι από εκείνους τους 
ανθρώπους που χρειάστηκε να 
περιμένουν αρκετά μέχρι να απο-
κτήσουν τον πρώτο υπολογιστή 
τους, άπαξ όμως και ήρθε στα χέ-
ρια της, το πήρε πολύ στα σοβαρά. 
Εμαθε γλώσσες προγραμματισμού 
και δεν έμεινε στη συγγραφή κώ-
δικα, αλλά ενδιαφέρθηκε για τις 
εσωτερικές λειτουργίες της τρομε-
ρής αυτής μηχανής. Η Ορελί Ζαν 
είναι σήμερα μια αναγνωρισμέ-
νη ερευνήτρια, καθηγήτρια και 
επιχειρηματίας στον τομέα των 
ηλεκτρονικών υπολογιστών. Το 
2019 κυκλοφόρησε το πρώτο της 
βιβλίο, ένα δοκίμιο για την αλγο-
ριθμική επανάσταση των καιρών 
μας, το οποίο μεταφράστηκε πρό-
σφατα και στα ελληνικά, με τίτλο 
«Από την άλλη πλευρά της μηχα-
νής, ένα ταξίδι στη χώρα των αλ-
γορίθμων» (εκδ. Στερέωμα, μτφρ. 
Γιώργος Μπολιεράκης). 

Απ’ το κείμενό της καταλαβαί-
νει κανείς ότι το πάθος της Ζαν 
με τους υπολογιστές και με τη 
δύναμή τους δεν είναι καθόλου 
επιφανειακό. Αντίθετα όμως με 
πολλούς συναδέλφους της, νιώ-
θει την ανάγκη να υπερασπιστεί 
ενεργά την ηθική διάσταση της 
επιστήμης των υπολογιστών και 
να μεταδώσει τη γνώση που έχει 
κατακτήσει σε όλους. Θεωρεί κα-
θήκον της τη διεύρυνση του ψη-
φιακού αλφαβητισμού, έτσι ώστε 

να είναι σε θέση να συμμετέχουν 
περισσότεροι άνθρωποι στον ψύ-
χραιμο δημόσιο διάλογο που πρέ-
πει να γίνει για τις τεχνολογικές 
εξελίξεις. Η Ζαν γνωρίζει από πρώ-
το χέρι ότι η δύναμη που έχει στα 
χέρια του ο προγραμματιστής συ-
νοδεύεται, όπως λέει ο Μπεν Πάρ-
κερ στο κόμικ Σπάιντερμαν, από 
μεγάλη ευθύνη. Η ίδια δεν θέλει 
σε καμία περίπτωση να αποποι-
ηθεί αυτή την παιδαγωγική ευ-
θύνη. Ο στόχος του βιβλίου της 
είναι να ενισχύσει την εμπιστοσύ-
νη των ανθρώπων στις μηχανές, 
προβάλλοντάς τους όμως ταυτό-
χρονα τους κινδύνους. 

Ανθρώπων έργα
Μέσα απ’ την αφήγηση του 

προσωπικού αυτού ταξιδιού στον 
κόσμο της επιστήμης των υπολο-
γιστών, ο αναγνώστης κατανοεί 
τη λειτουργία και τη σημασία του 
υπολογισμού και των αλγορίθ-
μων. «Απ’ την άλλη πλευρά της 
μηχανής» δεν βρίσκονται μάγοι, 
αλλά άνθρωποι συγκεκριμένου 
υπόβαθρου, με συγκεκριμένες 

παραστάσεις, επιθυμίες, φιλοδοξί-
ες. Η Ζαν θέλει να μας επιστήσει 
την προσοχή σ’ έναν από τους 
σοβαρότερους κινδύνους των 
αλγορίθμων, και κατ’ επέκταση 
της τεχνητής νοημοσύνης, που 
είναι οι προκαταλήψεις. «Κάθε 
αλγόριθμος», αναφέρει, «εξαρτά-
ται εν μέρει από την εικόνα που 
έχουν για τον κόσμο οι άνθρω-
ποι που τον αναπτύσσουν». Την 
ίδια στιγμή, τέλειο μοντέλο του 
κόσμου δεν υφίσταται. Εκτός απ’ 
τις ρητές διακρίσεις, υπάρχουν 
και οι υπόρρητες προκαταλήψεις, 
οι οποίες προκύπτουν μέσα απ’ 
την περίπλοκη εκπαίδευση των 
μοντέλων μηχανικής μάθησης. 
Εδώ, η μηχανή μαθαίνει μέσα από 
απόπειρες και λάθη, αναπτύσ-
σοντας μόνη της κάποια κριτή-
ρια, τα οποία μπορεί να μερολη-
πτούν, ή να λανθάνουν. Η Ζαν το 
λέει όσο πιο απλά γίνεται: «είναι 
εξαιρετικά δύσκολο να παραχθεί 
ένα μοντέλο και ένας αλγόριθ-
μος που να στερούνται πλήρως 
προκαταλήψεων».

Αντί όμως η ερευνήτρια να 
εξαπολύει κατηγορίες κατά πα-
ντός υπευθύνου για την επίμονη 
εμφάνιση των προκαταλήψεων, 
υποστηρίζει ότι το πρόβλημα αυτό 
είναι ο καλύτερος εχθρός των επι-
στημόνων, γιατί τους αναγκάζει 
να σκέφτονται ακόμα πιο κριτικά 
τα μοντέλα τους. «Είναι, κατά κά-
ποιο τρόπο, το μαγικό συστατικό 
της πνευματικής αυτοάμυνας των 
επιστημόνων», αναφέρει. Η κριτι-
κή ματιά απέναντι στους αλγορίθ-

μους είναι απαραίτητη, υποστη-
ρίζει η Ζαν, καθώς τέλεια λύση 
δεν υπάρχει. Οι περιορισμοί της 
τεχνητής νοημοσύνης δεν πρέπει 
να μας πτοούν. Το ζητούμενο εί-
ναι να γνωρίζουμε πώς λειτουρ-
γούν τα αλγοριθμικά συστήματα 
και να μην τους αναθέσουμε τον 
πλήρη έλεγχο των αποφάσεων 
της ζωής μας. Η Ζαν πιστεύει ότι 
ο αλγόριθμος δεν έχει ούτε συνεί-
δηση ούτε αυτονομία, ούτε μαγι-
κές δυνάμεις. Απλώς, κάνει ό,τι 
του ζητάμε εμείς οι άνθρωποι. Ο 
πραγματικός ένοχος για όλες τις 
αστοχίες των συστημάτων είμα-
στε εμείς, τονίζει. 

Ελλειμμα ηθικής παιδείας
Στη ρίζα του προβλήματος 

εντοπίζεται το μεγάλο έλλειμμα 
ηθικής παιδείας των επιστημόνων 
της πληροφορικής. Σύμφωνα με 
τη Ζαν, πρέπει «οι επιστήμονες 
να ξαναγίνουν φιλόσοφοι... και οι 
φιλόσοφοι να ενδιαφερθούν για 
την επιστήμη!». «Σήμερα» σημει-
ώνει, «για να το πω (λίγο) σχημα-
τικά, οι φιλόσοφοι στοχάζονται 
πάνω σε έναν κόσμο που τους 
διαφεύγει, ενώ οι επιστήμονες 
κατασκευάζουν έναν κόσμο δίχως 
να στοχάζονται πάνω σε αυτόν». 
Το 2018, η συνειδητοποίηση αυτή 
την υποχρέωσε να επινοήσει μαζί 
με τον Γκρεγκορί Ρενάρ τον όρκο 
Χόλμπερτον - Τιούρινγκ, το αντί-
στοιχο του Ορκου του Ιπποκράτη 
για προγραμματιστές. 

Η Ζαν πιστεύει ότι «η ισχυρή 
ΤΝ δεν υπάρχει ακόμη, και σί-
γουρα δεν θα υπάρξει ποτέ». «Η 
ισχυρή ΤΝ δεν μπορεί να υπάρ-
ξει, επειδή η νοημοσύνη των 
υπολογιστών απλώς θα προσο-
μοιώνει τη γνώση χωρίς να την 
κατέχει», γράφει εφιστώντας μας 
την προσοχή στους «γκουρού» 
που κάνουν ανέξοδες προβλέ-
ψεις. Αν και δεν τους κατονο-
μάζει, όλοι καταλαβαίνουμε σε 
ποιους αναφέρεται όταν μιλάει 
περί «μοναδικότητας». Η συγ-
γραφέας, ωστόσο, δεν υποκύ-
πτει στην εντυπωσιοθηρία ή 
την πολεμική. Υπηρετεί απ’ την 
αρχή ώς το τέλος με συνέπεια 
το παιδαγωγικό της καθήκον. 
«Ηγέτες, δημοσιογράφοι, κατα-
ναλωτές ή πολίτες: όλοι μας, κα-
θένας στο επίπεδό του, πρέπει 
επειγόντως να βελτιώσουμε την 
αλγοριθμική παιδεία μας». Συνυ-
πογράφω και με τα δύο χέρια.

Ο Κώστας Χατζηεμμανουήλ είναι από 
τη Θάσο, όπου ζει και εργάζεται ως 
οδοντίατρος. Αποφοίτησε από την 
Οδοντιατρική Σχολή του Αριστοτελεί-
ου Πανεπιστημίου Θεσσαλονίκης και 
από το τμήμα Ιστορίας και Εθνολογί-
ας του Δημοκρίτειου Πανεπιστημίου 
Θράκης. Εκανε σπουδές σεναρίου. 
Συνεργάστηκε με εφημερίδες και 
έχει εκδώσει βιβλία για μεγάλους 
και παιδιά. Συμμετείχε με ανακοι-
νώσεις του σε συνέδρια Ιστορίας, 
οι οποίες είναι δημοσιευμένες στους 
τόμους των πρακτικών τους. Υπηρέ-
τησε το νησί του επί εννέα χρόνια 
(2011-2019) από τη θέση του δημάρ-
χου. Τον Σεπτέμβριο του 2023 εκδό-
θηκε το νέο του βιβλίο «Η πέτρα και 
το αυγό» (διηγήματα, εκδ. ΑΡΜΟΣ).
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Του Φραντς Κάφκα «Ο φύλακας του 
τάφου», του Τσαρλς Μπουκόβσκι 
«Για τον έρωτα», του Πάμπλο Νερού-
ντα «Είκοσι ερωτικά ποιήματα».
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
∆ιαβάζοντας το βιβλίο του Χέρμαν 
Εσε, «Σιντάρτα σαν ινδικό παραμύ-
θι», αναγνωρίζεις το στοιχείο που σε 
μαθαίνει η ίδια η ζωή, ο χρόνος. Οτι 
την αξία ενός ανθρώπου την καθορί-
ζουν οι πράξεις και όχι τα λόγια. 

Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
Του Κνουτ Χάμσουν «H πείνα».
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Αρκεί ένα καλό βιβλίο για να με-
ταμορφωθεί σε ιδανικό τόπο ανά-
γνωσης ένα παγκάκι, μια πετσέτα 
στην αμμουδιά, το βαγόνι του τρέ-
νου, το κατάστρωμα ενός πλοίου, 
ακόμη κι ένα κελί φυλακής.
 
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να 
νιώθετε ενοχές που σας άρεσαν;
Το αντίθετο θα έλεγα. Υπάρχουν 
βιβλία για τα οποία ένιωσα αργότε-
ρα ενοχές που «δεν μου άρεσαν», 
όταν τα διάβασα, εξαιτίας δικών 
μου προκαταλήψεων, εμμονών και 
στερεοτύπων.
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Με συγκινεί το βιβλίο που μιλάει 
στην πανανθρώπινη λαλιά βρίσκο-
ντας απήχηση σε εκείνη την περι-
οχή της ανθρώπινης ψυχής, εκεί 
που το δάκρυ, το γέλιο, ο φόβος 
και ο πόθος είναι ίδια.
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
Του Ιβάν Ζαμπλονκά «Η Ιστορία 
είναι μια σύγχρονη λογοτεχνία - 
Μανιφέστο για τις κοινωνικές 
επιστήμες».
 
Από πού εμπνευστήκατε για τη 
δημιουργία των μικρών ιστοριών 
στην «Πέτρα και το αυγό»;
Από αφηγήσεις των ίδιων των 
ηρώων του βιβλίου, από πληροφο-
ρητές που μου μετέφεραν τα δικά 
τους ακούσματα από τους παλαι-
ότερους, αλλά και από δικά μου 
προσωπικά βιώματα.

 
Τι μηνύματα επιθυμείτε να με-

ταφέρετε στον αναγνώστη 
μέσα από το βιβλίο σας;
Η σχέση εξουσίας - ελεύ-
θερου ανθρώπου μπορεί 
να δείχνει σχέση πέτρας 
- αυγού, όμως το αυγό 
ως φορέας ζωής και 
αναγέννησης στο 
τέλος νικάει.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Φ. ΔΡΟΛΙΑΣ 
Οι εξισώσεις 
εκδ. Gutenberg, σελ. 195 

 
Ενα από τα πολλά παράδοξα που 
κληροδότησε στη λογοτεχνία ο 
Μπόρχες είναι το διήγημα «Πιερ 
Μενάρ, συγγραφεύς του ∆ον Κι-
χώτη». Ο Μπόρχες υιοθετεί ένα 
δοκιμιακό ύφος προκειμένου να 
εξάρει το αριστούργημα ενός Γάλ-
λου διανοητή, του συμβολιστή 
από τη Νιμ, Πιερ Μενάρ. Ο τε-
λευταίος είχε ξαναγράψει τον ∆ον 
Κιχώτη, λέξη προς λέξη, αλλά πο-
λύ καλύτερα από τον Θερβάντες. 
Ενα παρόμοιο λογοτεχνικό πεί-
ραμα δοκιμάζει ο Βασίλειος ∆ρό-
λιας στο τέταρτο μυθιστόρημά 
του. Αντιγράφοντας τον Μπόρ-
χες, αποθεώνοντας έτσι το mise-
en-abîme, μας συστήνει έναν Πι-
ερ Μενάρ ο οποίος είναι Αγγλος 
φυσικός και όπως ο συνονόματός 
του άφησε και εκείνος ημιτελές 
το πιο ρηξικέλευθο έργο του, την 
επαναγραφή των «Principia» του 
Νεύτωνα. Οι δύο Μενάρ εξισώνο-
νται στην επιθυμία τους να αλλά-
ξουν την αντίληψη του κόσμου, ο 
ένας του λογοτεχνικού και ο άλλος 
του φυσικού. Ο Βασίλειος ∆ρόλιας 
(Αθήνα, 1969) είναι αστροφυσικός 
και αυτό δυσκολεύει τα πράγμα-
τα. Πόσο μάλλον που επιλέγει να 

αφιερώσει τις πρώτες εκατό σε-
λίδες στις εξισώσεις του Μενάρ. 
Οποιος δεν έχει γερές γνώσεις φυ-
σικής, δεν θα καταλάβει απολύ-
τως τίποτα από τα κβαντικά ιερο-
γλυφικά. Αν όμως 
αφήσουμε κατά 
μέρος τις ακατά-
ληπτες αναλύσεις, 
βλέπουμε πως ο 
ήρωας διαθέτει 
μια αξιοπαρατή-
ρητη λογοτεχνική 
υπόσταση. Αντι-
μέτωπος διαρκώς 
με τη ματαιότητα 
των οραματισμών 
του, διαπιστώνει 
πως στα μείζονα 
ερωτήματα δεν 
έχει παρά ημιτελείς απαντήσεις, 
ενόσω κάθε αναζήτηση αποκαλύ-
πτει αδιέξοδα. Συχνά η πεπερα-
σμένη του διάνοια προσφεύγει 
στις βακτηρίες της μεταφυσικής 
και της φιλοσοφίας. Αδημονεί να 
αντικρίσει το Σύμπαν στην ολό-
τητά του, αλλά γνωρίζει πως τε-
λικά ίσως κοιτάξει ένα απειροστό 
κομματάκι. Οραματίζεται μια ριζο-
σπαστική ανακάλυψη που θα εξη-
γεί με τρόπο απλό τη δημιουργία 
και τη λειτουργία του Σύμπαντος. 

Στη σκιά του δημόσιου επι-
στημονικού του έργου ο Μενάρ 

αντιμετριόταν με ένα έργο «υπό-
γειο», «ατέρμονα ηρωικό», «απα-
ράμιλλο», με την επαναγραφή 
των «Principia». «∆εν ήθελε να 
δημιουργήσει τα νέα Principia 

–κάτι που είναι 
εύκολο–, αλλά τα 
ίδια τα Princip-
ia». Ο Μενάρ ήθε-
λε να φτάσει στα 
νευτώνεια «Prin-
cipia» μέσα από 
τις επιτεύξεις του 
20ού αιώνα, χω-
ρίς να υποχωρή-
σει στην επιστη-
μονική σκέψη του 
17ου. Ο «πρωτότυ-
πος» Μενάρ, ορ-
μώμενος από τον 

20ό αιώνα, ήθελε να γίνει ο μέγι-
στος συγγραφέας του 17ου αιώνα. 

«Ο Μενάρ ήταν εγώ» 
Το πολυσήμαντο μέρος του 

βιβλίου είναι οι σημειώσεις του 
αφηγητή, ο οποίος επωμίζεται 
την υστεροφημία του Μενάρ. 
Υπήρξε στενός συνεργάτης του 
στο πανεπιστήμιο και κοινωνός 
των προβληματισμών του. Σω-
ρεύοντας σημειώσεις, ο αφηγη-
τής αρχίζει να επισκιάζει το αντι-
κείμενο των σχολιασμών του. 
Παραδέχεται πως «το κείμενο 

του Newton και του Μενάρ είναι 
λεκτικά πανομοιότυπα, αλλά το 
δεύτερο είναι σχεδόν απείρως 
πλουσιότερο», υποβάλλοντας συ-
νάμα τον νυγμό πως ο ίδιος είναι 
ο εμπνευστής των εξισώσεων. Ο 
Μενάρ ήταν ένας χαρακτήρας 
που γεννήθηκε στο μυαλό του. 
Παραφράζοντας τον Φλομπέρ, ο 
αφηγητής μετατοπίζει τόσο τον 
ίδιο όσο και τον Μενάρ από το 
πεδίο της φυσικής στη λογοτε-
χνία. «Ο Μενάρ ήταν εγώ». 

Η σύμμειξη φυσικής και δια-
κειμενικότητας απομειώνει τη λο-
γοτεχνικότητα του βιβλίου. Μπο-
ρούμε να το δούμε σαν παίγνιο, 
σαν μια αντιπαραβολή της άπει-
ρης φαντασίας της φυσικής με τα 
παράδοξα και ανεξιχνίαστα του 
μπορχεσιανού σύμπαντος, αλ-
λά η αφοσίωση του ∆ρόλια στην 
επιστήμη του ζημιώνει τον μυθο-
πλαστικό πειραματισμό. Από την 
άλλη, η γλωσσική αδεξιότητα επι-
βαρύνει την ήδη δύσληπτη αφή-
γηση. ∆εν παραθεωρώ αυτές τις 
αδυναμίες, πιστεύω ωστόσο πως 
το βιβλίο αξίζει να προσεχθεί δι-
ότι τολμάει να προτείνει μια μυ-
θοπλαστική σύλληψη εντελώς 
διαφορετική από τα τετριμμένα. 
Είναι πολλές οι σελίδες που μαρ-
τυρούν το πάθος και την πρωτο-
τυπία της σκέψης του ∆ρόλια. 

Της ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ 

Του ΜΑΝΩΛΗ ΑΝΔΡΙΩΤΑΚΗ

Big bang α λα Μπόρχες 

Να βελτιώσουμε την αλγοριθμική παιδεία μας

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Η δύναμη που έχει 
στα χέρια του ο προ-
γραμματιστής συνοδεύ-
εται, όπως λέει ο Μπεν 
Πάρκερ στο κόμικ 
Σπάιντερμαν, 
από μεγάλη ευθύνη.

Πίσω από τις εκατομμύρια γραμμές κώδικα της τεχνητής νοημοσύνης βρί-
σκονται άνθρωποι. Οι μηχανές θα μάθουν να κάνουν ό,τι τους διδάξουμε.
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Του ΝΙΚΟΛΑ ΖΩΗ

Ετυχε μήπως να κρατήσετε στα χέ-
ρια σας τον τόμο «Εκ θεμελίων», 
που κυκλοφόρησε το 2020 από το 
Κέντρο Πολιτισμού, Ερευνας και 
Τεκμηρίωσης της Τράπεζας της 
Ελλάδος; Αποτυπώνει την «προ-
ϊστορία» του οικοδομικού τετρα-
γώνου 15 του αθηναϊκού κέντρου, 
όπου από το 1938 δεσπόζει το Μέ-
γαρο της Τράπεζας της Ελλάδος. 
Και έχει αξία ως έκδοση, μεταξύ 
άλλων γιατί η ίδια η θέση του Με-
γάρου είναι σημαίνουσα: «Βρίσκε-
ται επί της Πανεπιστημίου, στο 
αστικό αυτό βουλεβάρτο, που ήδη 
από τον 19ο αιώνα διατράνωνε 
τις πολιτικές και οικονομικές φι-
λοδοξίες του ελληνικού κράτους», 
λέει η αρχαιολόγος Κλεοπάτρα 
Παπαευαγγέλου-Γκενάκου, συγ-
γραφέας εκείνου του τόμου και 
επιστημονική υπεύθυνη της Νο-
μισματικής Συλλογής της Τράπε-
ζας της Ελλάδος. «Το κτίριο της 
Τράπεζας», συνεχίζει, «αισθητικά 
εναρμονισμένο και σε άμεσο δι-
άλογο με το Οφθαλμιατρείο, τον 
Αγιο ∆ιονύσιο των Καθολικών και 
την Αθηναϊκή τριλογία, αποτέλε-
σε εξαρχής σημείο αναφοράς του 
πολεοδομικού ιστού».

Κυρίως όμως, ο τόμος «Εκ θε-
μελίων» καταγράφει τις «στρώ-
σεις του χρόνου» στο συγκεκριμέ-
νο τετράγωνο, όπως αναδύθηκαν 
έπειτα από ενδελεχή έρευνα της 
κ. Παπαευαγγέλου-Γκενάκου. Η 
έρευνα είχε ως αφετηρία τις αρ-
χαιότητες που βρέθηκαν στα θε-
μέλια του Μεγάρου, αλλά έφτασε 
μέχρι τη χαρτογράφηση των ιδιο-
κτησιών του τετραγώνου από τον 
19ο αιώνα μέχρι τις μεταπολεμικές 
δεκαετίες και ειδικά εκείνη του 
’70, όταν το Μέγαρο επεκτάθηκε 
στη Σταδίου. Οπως έγραφε για τον 
τόμο ο Νίκος Βατόπουλος («Κ», 
8.2.21), «είναι μια συναρπαστική 
τομογραφία στη στρωματογραφία 
της πρωτεύουσας». Και ήταν τέ-
τοια η γνώση που περιείχε, ώστε 
αποτέλεσε αφορμή για μια διεπι-
στημονική συνάντηση το 2022, με 
ευρύτερο θέμα αυτή τη φορά: «Το 
παλίμψηστο της Αθήνας».

Τα «πρακτικά» της συνάντη-
σης κυκλοφόρησαν πρόσφατα 
από το Κέντρο Πολιτισμού, Ερευ-
νας και Τεκμηρίωσης της Τρά-
πεζας της Ελλάδος, σε έναν νέο, 
συλλογικό τόμο, υπό την επιμέ-
λεια της Κλεοπάτρας Παπαευαγ-
γέλου-Γκενάκου. Θα έλεγε κανείς 
ότι ταιριάζει σε ένα ράφι μαζί το 
«Εκ θεμελίων», όμως «στέκεται» 
και από μόνος του. Εξάλλου, το 
παλίμψηστο της Αθήνας διαθέτει 
τόση ετερογένεια, παραπέμπει σε 
τόσες διαδικασίες μετασχηματι-
σμού και επιτρέπει τόσες ανα-
γνώσεις, ώστε, όπως σημειώνει 
στην εισαγωγή η αρχαιολόγος, 
«πλήθος ερευνητών ασχολούνται 
με την πόλη και την ιστορία της, 
ανατρέχουν στο παρελθόν, απο-
μονώνουν, μελετούν και ερμηνεύ-
ουν τις ποικίλες υποκείμενες γρα-
φές, που αφορούν τον πολιτισμό, 
την ιστορία, την πολεοδομία, την 

αρχιτεκτονική, την κοινωνία, την 
οικονομία κ.ά.».

Το χθες στο σήμερα
Ενα βασικό κομμάτι του αθη-

ναϊκού παλίμψηστου είναι βέβαια 
«Το ίχνος του κλασικού παρελθό-
ντος στο αθηναϊκό παρόν», όπως 
τιτλοφορείται το κείμενο του κα-
θηγητή κλασικής αρχαιολογίας 
του Πανεπιστημίου Αθηνών ∆η-
μήτρη Πλάντζου, το οποίο ανοίγει 
τον κύκλο των «ομιλητών» του νέ-
ου τόμου. Ο αρχαιολόγος παρατη-
ρεί ότι οι «κατά χώραν» διατηρη-

μένες κλασικές αρχαιότητες της 
Αθήνας, καθώς συμπιέζονται σε 
ένα «αδηφάγο παρόν», δεν καθί-
στανται πλέον «ευανάγνωστες» 
και δεν καταφέρνουν πάντα να 
ενσωματωθούν στο ιστορικοαρ-
χαιολογικό αφήγημα για την πόλη. 
Εξάλλου, παρότι η Αθήνα διαθέτει 
τέτοια «παράθυρα στο παρελθόν», 
την ίδια στιγμή «δεν υπάρχουν 
πολλοί Αθηναίοι ή άλλοι που να 
αισθάνονται την ανάγκη να προ-
σευχηθούν σε αυτά».

Η κ. Παπαευαγγέλου-Γκενάκου 
συμφωνεί, προσθέτοντας ότι για 
αυτόν που ενδιαφέρεται, οι αρ-
χαιότητες της Αθήνας, ορατές 

και αθέατες, είναι χαρτογραφη-
μένες, ακόμα και με τη βοήθεια 
της τεχνολογίας. «Η διαχρονία της 
αθηναϊκής ζωής με συναρπάζει», 
λέει η αρχαιολόγος και συνοψί-
ζει μια από τις διαδικασίες που 
συγκροτούν το παλίμψηστο της 
πόλης: «Αυτά τα κατάλοιπα άλ-
λοτε είναι αριστοτεχνικά ενσω-
ματωμένα σε σύγχρονα αρχιτε-
κτονικά δημιουργήματα, άλλοτε 
βρίσκονται εγκλωβισμένα στον 
πολεοδομικό ιστό της πόλης και 
άλλοτε, αφού αποκαλυφθούν και 
αποτυπωθούν, σκεπάζονται και 
πάλι από το χώμα, για να δοθεί 
άλλη χρήση στη γη».

Η πόλη πάντως «έχει διαρκώς 
ένα αναγνωρίσιμο όνομα», όπως 
επισημαίνουν στο δικό τους κεί-
μενο ο καθηγητής οικονομικών 
στο Πανεπιστήμιο Tufts Γιάννης 
Μ. Ιωαννίδης και ο υποψήφιος δι-
δάκτωρ του Κολεγίου της Βοστώ-
νης, Σένγκμπιν Γουέι. Οι δύο με-
λετητές, που βασίστηκαν σε μια 
μακροοικονομική θεώρηση της 
οικονομικής ανάπτυξης των πό-
λεων από την αρχαιότητα μέχρι 
σήμερα, διαπίστωσαν ότι το αθη-
ναϊκό τοπίο, διαποτισμένο καθώς 
είναι από την ιστορία, προσείλκυε 
πάντα τους ανθρώπους και έτσι, 
η πολιτιστική κληρονομιά της πό-

λης συνέβαλε στη διεθνή προβο-
λή της. Αραγε όμως –και εφόσον 
μιλάμε για οικονομικά μεγέθη– η 
κλασική αίγλη είναι ένα χαρακτη-
ριστικό της πόλης που το φαινόμε-
νο του τουρισμού θα το διατηρή-
σει ως έχει ή θα του προσθέσει και 
άλλες πτυχές; «Νομίζω ότι αυτή η 
αίγλη», λέει η κ. Παπαευαγγέλου-
Γκενάκου, «που διατηρήθηκε στο 
βάθος των αιώνων, θα συνεχίσει 
να αποτελεί ισχυρό πόλο έλξης, 
εφόσον εξακολουθήσει να υπάρ-
χει η μέριμνα των καθ’ ύλην αρ-
μόδιων υπηρεσιών για τη διατή-

ρηση του χαρακτήρα της πόλης».
Τι γίνεται όμως με εκείνο το 

κομμάτι της πόλης που δεν υλο-
ποιήθηκε ποτέ; Ο τόμος «Το πα-
λίμψηστο της Αθήνας» περιλαμ-
βάνει ένα κείμενο του ∆ημήτρη Ν. 
Καρύδη, ομότιμου καθηγητή του 
Εθνικού Μετσόβιου Πολυτεχνείου, 
που αναφέρεται στο «σχέδιο του 
Βερολίνου» (1832), μια «πρόδρομη 
μορφή» του σχεδίου των Κλεάν-
θη - Σάουμπερτ, στην οποία είχε 
συμβάλει ο μεγάλος Γερμανός αρ-
χιτέκτονας Καρλ Φρίντριχ Σίνκελ. 
Από τη μεριά του, ο αναπληρω-
τής καθηγητής της Σχολής Αρχι-
τεκτόνων-Μηχανικών του ΕΜΠ, 

Κώστας Τσιαμπάος, γράφει για το 
Τάμα του Εθνους, το Τεχνικό Επι-
μελητήριο Ελλάδας, το Μουσείο 
Μοντέρνας Τέχνης Γουλανδρή 
και για άλλα δημόσια «άκτιστα 
κτίσματα».

«Τα μη υλοποιημένα πολεο-
δομικά και αρχιτεκτονικά σχέδια 
για την Αθήνα είναι μια πολύτιμη 
ιστορική πηγή. Αναδεικνύουν ένα 
ιδιαίτερα σημαντικό και σε μεγά-
λο βαθμό άγνωστο κομμάτι της 
νεοελληνικής αρχιτεκτονικής», 
και συμπληρώνει: «Τα “άκτιστα 
κτίσματα” της πόλης τα φαντάζο-
μαι λίγο-πολύ όπως τα περιγράφει 
και ο κ. Τσιαμπάος, σαν διάσπαρτα 
ημιδιάφανα ολογράμματα που πα-
ρεισφρέουν μέσα στον σύγχρονο 
ιστό της πόλης. Η ψευδαίσθηση 
που δημιουργούν, με οδηγεί να 
αναρωτηθώ πόσο διαφορετική θα 
ήταν η Αθήνα», λέει η κ. Παπαευ-
αγγέλου-Γκενάκου.

Η κοινωνική γεωγραφία
Σε άλλα κείμενα του νέου τό-

μου διαβάζουμε για την κοινωνική 
γεωγραφία της πόλης στο πρώτο 
μισό του 20ού αιώνα και για τον 
κοινωνικό διαχωρισμό των λαϊκών 
και ανώτερων στρωμάτων στο δυ-
τικό και στο ανατολικό κομμάτι 
της, αντίστοιχα (το υπογράφουν 
η καθηγήτρια Ιστορίας του ΕΚΠΑ 
Ευγενία Μπουρνόβα και η ιστο-
ρικός Μυρτώ ∆ημητροπούλου). 
Ο συγγραφέας και πρόεδρος της 
Εθνικής Βιβλιοθήκης της Ελλά-
δος, Σταύρος Ζουμπουλάκης, γρά-
φει για τον συγγραφέα Αλέξανδρο 
Μωραϊτίδη (1850-1929), ο οποίος 
νιώθει ξένος στην πόλη, φοβούμε-
νος ότι ο κόσμος αλλοιώνεται. Ο 
συγγραφέας και δημοσιογράφος 
Νίκος Βατόπουλος εστιάζει στην 
έντονη ανοικοδόμηση της μεσο-
πολεμικής Αθήνας, που είχε τον 
δικό της ψυχολογικό αντίκτυπο 
στην υπό διαμόρφωση κοινωνία, 
επισημαίνοντας μεταξύ άλλων ότι 
«η φρενίτιδα των κατεδαφίσεων 
της νεοκλασικής πόλης στην Αθή-
να του μεσοπολέμου παραμένει 
μια σχετικά άγνωστη ιστορία».

Υπάρχει άραγε κάτι που ανησυ-
χεί την κ. Παπαευαγγέλου-Γκενά-
κου λόγω των νέων μεταμορφώ-
σεων της πόλης; «Το αθηναϊκό 
παλίμψηστο είναι ένα φαινόμενο 
σε εξέλιξη. Η πόλη επιδέχεται συ-
νεχείς μεταμορφώσεις, που μερι-
κές φορές κρίνονται θετικές ενώ 
άλλες φορές απειλούν τη διατή-
ρηση της ιστορίας και της ταυ-
τότητάς της. Με ανησυχεί η μη 
διάσωση της ιστορικής πληροφο-
ρίας. Ευτυχώς υπάρχουν αθηναιο-
γράφοι όπως ο κ. Βατόπουλος που 
περπατούν αδιάκοπα στην πόλη, 
περισυλλέγουν άοκνα τις ιστορι-
κές ψηφίδες της και συνάμα φω-
τίζουν τις διάφορες πτυχές της. Η 
ιστορική Αθήνα –σε όλες τις φά-
σεις της– θεωρώ ότι είναι ζωντα-
νή και βρίσκεται ανάμεσά μας και 
σε κάθε μας βήμα. Η άγνοια και 
η αδιαφορία είναι αυτές που θά-
βουν την αέναη ιστορική εξέλιξη 
και σβήνουν το παρελθόν καταδι-
κάζοντάς το στη λήθη».

Η Κλεοπάτρα Παπαευαγγέλου-Γκε-
νάκου έχει και εκείνη ένα σημείο 
της πόλης όπου περπατά συχνά, 
βιώνοντας σχεδόν το παρελθόν 
του. Είναι η ολιγόλεπτη πορεία 
που ακολουθεί κάθε πρωί από 
το Σύνταγμα μέχρι την Τράπεζα 
της Ελλάδος, βαδίζοντας αργά, 
ενθυμούμενη τις πρώτες πανορα-
μικές φωτογραφίες της Αθήνας, 
τραβηγμένες από την Ακρόπολη. 
«Ενα συνονθύλευμα νοερών εικό-
νων με κατακλύζει», λέει, αφηγού-
μενη την «πρωινή ρουτίνα» της. 
«Μεταφέρομαι από τη μια εποχή 
στην άλλη, από την αρχαία Αθή-
να, στην παλαιά, και μετά στο 
σήμερα και πάλι πίσω. Περνώ πα-
ράπλευρα του ιστορικού ξενοδο-
χείου της “Μεγάλης Βρεταννίας” 
και διασχίζοντας τον σημερινό, 

αριστοκρατικό πεζόδρομο της 
Βουκουρεστίου, σκέφτομαι τον 
βρώμικο “Χεζοπόταμο” που ξε-
χυνόταν εκεί και δημιουργούσε 
προβλήματα στους Αθηναίους».

Συνεχίζοντας στο πεζοδρόμιο 
του πολυκαταστήματος Attica, 

λέει η αρχαιολόγος, «βλέπει» τον 
ψηλό τοίχο της πίσω πλευράς των 
βασιλικών στάβλων, που κατα-
λάμβαναν ολόκληρο το οικοδο-
μικό τετράγωνο.

Φαντάζεται την Πανεπιστημί-
ου ως χωματόδρομο, αλλά χωρίς 
τη σκόνη για την οποία παραπο-
νιόταν κάποιος σε εφημερίδα του 
1859. Στην οδό Αμερικής αναπλά-
θει με τον νου της τη μεγάλη νε-
κρόπολη που εκτεινόταν στην πε-
ριοχή κατά την αρχαιότητα. «Εκεί 
στα θεμέλια του Μουσείου της 
Τράπεζας και στο μεγάλο φρέαρ 
του πεζοδρομίου, διαπιστώθηκε 
ιδιαίτερα πυκνή χρήση του αρ-
χαίου νεκροταφείου – περίπου 
500 τάφοι. Εύλογα οι αρχαιολό-
γοι αναζητούν μία ακόμα πύλη 
του Θεμιστόκλειου τείχους στο 

ύψος της Παλαιάς Βουλής», ση-
μειώνει. Στην Ομήρου, λέει, στρέ-
φει το βλέμμα δεξιά, έχοντας την 
εντύπωση ότι θα διακρίνει τον 
βράχο της Σχιστής Πέτρας, που 
βρίσκεται στο τέρμα της οδού, 
ασφυκτικά περικυκλωμένος από 
τις ψηλές οικοδομές.

«Περνάω απέναντι στη γωνία 
της Τράπεζας και “βρίσκομαι” 
έξω από το οθωνικό αρχοντικό 
που έχτισε ο Γεώργιος Μακκάς, 
ο αρχίατρος του Γεωργίου Α΄», 
καταλήγει η κ. Παπαευαγγέλου-
Γκενάκου, σκιαγραφώντας μια 
ακόμα πτυχή του παλίμψηστου 
της Αθήνας. «Αυτό το παλατάκι 
με τον ανθόσπαρτο κήπο αναγκά-
στηκε να εγκαταλείψει το 1928 η 
τελευταία κάτοικός του, η Μαρί-
κα Ρούσου. Την έπεισε ο πεθερός 

της, ο Ελευθέριος Βενιζέλος, με το 
επιχείρημα ότι μόνο το συγκεκρι-
μένο τετράγωνο ήταν κατάλληλο 
για την ανέγερση της Τράπεζας 
της Ελλάδος.

Το αρχοντικό της Παρρέν
Φτάνοντας στον προορισμό 

μου, συχνά αναρωτιέμαι αν η εί-
σοδος της οικίας της Καλλιρρόης 
Παρρέν ήταν ακριβώς σε αυτό 
το σημείο ή λίγο πιο πέρα. Φα-
ντάζομαι τον Παλαμά, τον Καρ-
καβίτσα, τον Μαλακάση, τον 
Γρυπάρη, τον Κύρου και άλλες 
σημαντικές πνευματικές προσω-
πικότητες της Αθήνας, να περ-
νούν το ίδιο κατώφλι για να συ-
ζητήσουν στο φιλολογικό σαλόνι 
της Παρρέν τα φλέγοντα θέματα 
της εποχής».

Η βρωμερή Βουκουρεστίου και οι βασιλικοί στάβλοι

«Διασχίζοντας 
τον σημερινό, αριστο-
κρατικό πεζόδρομο, 
σκέφτομαι τον βρώμικο 
“Χεζοπόταμο” που 
ξεχυνόταν εκεί και δη-
μιουργούσε προβλήματα 
στους Αθηναίους».

Η Ακρό πολη – δυτική και νό τια ό ψη του Ιερού Βράχου με το ανακτορικό συγκρότημα, όπως το φαντάστηκε ο Καρλ Φρίντριχ Σίνκελ, το 1834. Ο βασιλιάς Λου-
δοβίκος Α΄ της Βαυαρίας απέτρεψε τον γιο του, Οθωνα, από κάθε σκέψη για κάτι τέτοιο.

Τα «πρακτικά» της διεπιστημονι-
κής συνάντησης με θέμα «Το παλίμ-
ψηστο της Αθήνας», ένα σημαντικό 
συλλογικό έργο για την αρχιτεκτονι-
κή ιστορία της πόλης.

«Η πόλη επιδέχεται 
συνεχείς μεταμορφώσεις, 
που μερικές φορές 
κρίνονται θετικές ενώ 
κάποιες άλλες απειλούν 
την ταυτότητά της».

Το αθηναϊκό τοπίο, 
διαποτισμένο από 
την ιστορία, προσείλκυε 
πάντα τους ανθρώπους 
και έτσι συνέβαλε 
στη διεθνή προβολή της.

Η Αθήνα και τα χίλια της πρόσωπα
«Το αθηναϊκό παλίμψηστο είναι ένα φαινόμενο σε εξέλιξη», επισημαίνει η αρχαιολόγος Κλεοπάτρα Παπαευαγγέλου-Γκενάκου

Η οδός Σίνα με φόντο τον Λυκαβηττό. Το πέτρινο κτίριο που διακρίνεται δε-
ξιά είναι το Οφθαλμιατρείο, στη διασταύρωση με την Πανεπιστημίου.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΘΩΜΑ

Είδα τη «Φόνισσα» της Εύας Νάθε-
να. Η ταινία τελείωσε και θέλαμε, 
εγώ αλλά και όλοι οι άλλοι στην 
αίθουσα, να αποταμιεύσουμε και 
τον τελευταίο στίχο, την τελευ-
ταία νότα από το απόλυτα ταιρια-
στό τραγούδι των τίτλων τέλους. 
Η μουσική εξάλλου του ∆ημήτρη 
Παπαδημητρίου, που έντυσε το 
φιλμ, είναι τόσο οργανικά δεμένη 
με την πλοκή, ώστε την επεκτεί-
νει και μετά την τελική εικόνα ως 
φυσικό αποκύημα της ιστορίας. 
Μας θύμισε ο σπουδαίος συνθέ-
της το πλούσιο ταλέντο του. ∆εν 
θέλω να παρασυρθώ σε υπερανα-
λύσεις για την εξαιρετική αυτή 
δουλειά της άκρως συνειδητο-
ποιημένης σκηνοθέτιδας, γιατί 
δικαίως έχουν γραφτεί αρκετά, 
αλλά θέλω σίγουρα να υπογραμ-
μίσω, πως η ταινία αξίζει, καθώς 
αποτελεί ένα ρωμαλέο, κινημα-
τογραφικό επίτευγμα.

 ∆εν είναι εύκολη και εύπεπτη 
(πώς θα μπορούσε να είναι άλλω-
στε), αφού βασίζεται στο τραγι-
κότερο και απαιτητικότερο ίσως 
έργο του μέγιστου Παπαδιαμά-
ντη, συνιστώντας τολμηρή πρό-
ταση δημιουργικού διαλόγου με 
ένα πυλώνα της νεοελληνικής 
πεζογραφίας. ∆εν είμαι ειδικός 
για να καταπιαστώ με τις τεχνι-
κές λεπτομέρειες, παρ’ όλο που 
το ασκημένο μάτι δεν μπορεί πα-
ρά να προσέξει την αρτιότητα σε 
όλα συστατικά  της ταινίας. Ολίγα 
τινά, λοιπόν, περί της αισθητικής 
πρότασης της σκηνοθέτιδας και 
έπειτα για την υπαρξιακότητά 
της –διά Αλεξάνδρου Παπαδια-
μάντη– κινηματογραφικής πρό-

τασής της: το νησιώτικο, μουντό, 
περίκλειστο τοπίο είναι ενεργό 
μέλος/μέρος της πλοκής, ούτε 
απλό φόντο, ούτε εύκολη καταφυ-
γή στην υπερβολική γραφικότητα 
που χαρακτηρίζει κατά κανόνα 
την κινηματογραφική μεταφορά 
κλασσικών έργων. Η φωτογραφία 
συγκλονιστική, έχεις την αίσθη-
ση πως βλέπεις πίνακες του Γκύ-
ζη ή του Κόντογλου, μ’ ένα κρυ-
φοκοίταγμα και από Ελ Γκρέκο 
που προσδίδει ένταση αμείωτη, 
συντονισμένη με την ένδον πο-
ρεία, την ασίγαστη αγωνία της 

Φραγκογιαννούς. ∆εν θέλω κατ’ 
ανάγκη να κάνω συσχετισμούς 
με κάποιους από τους μέγιστους 
του ελληνικού κινηματογράφου 
ή του ευρύτερου ευρωπαϊκού –
και όχι μόνον–, αλλά είναι σκη-
νές που η αρχαία τραγωδία, τα 
χορικά μέρη, το συλλογικό που 
προβάλλει την ατομική μοίρα και 
προβάλλεται σε αυτήν, ζωντανεύ-
ουν στο έργο της Νάθενα αυτή 
την ακριβή κληρονομιά και έτσι 
όπως σμίγουν το ονειρικό με το 

ρεαλιστικό, το συγκεκριμένο με 
το οικουμενικό, νομίζω πως φέρ-
νουν ενώπιόν μας μια νέα κινη-
ματογραφική ματιά –δυναμωμένη 
από υλικά δοκιμασμένα–, από την 
οποία έχουμε πολλά σπουδαία να 
αναμένουμε. ∆εν μπορεί κανείς 
να μην υποκλιθεί στην Καρυο-
φυλλιά Καραμπέτη. Θα χαραχθεί 
στη συλλογική μας μνήμη ως η 
Χαδούλα που ανεπίγνωστα έψα-
χνε ο Παπαδιαμάντης για να εν-
σαρκώσει τη «βαριόμοιρη» πρω-

ταγωνίστριά του. 
Η Νάθενα και οι συνεργάτες 

της επέλεξαν, όπως προσημεί-
ωσα, τον δημιουργικό διάλογο 
με τη «Φόνισσα» του Κυρ-Αλέ-
ξανδρου. Ναι, υπάρχουν διαφο-
ρές με το μυθιστόρημα, αλλά πι-
στεύω η ουσία του, ο πυρήνας 
της υπαρξιακής του αγωνίας είναι 
εδώ. Κραυγή της ταινίας, η έσχα-
τη κραυγή πριν από το τέλος, που 
ταυτίζεται μ’ εκείνην ενός ανεπι-
θύμητου τοκετού (να μην αγα-

πάς το σπλάχνο σου που θέλεις ν’ 
αγαπήσεις), δεν απευθύνει τίποτε 
άλλο απ’ το ερώτημα αν υπάρχει 
ζωή πριν από τον θάνατο… «a life 
after birth», όπως τραγούδησε ο 
Χατζιδάκις στο «Sweet Movie». 
Και η απάντηση είναι αρνητική. 
Ο θάνατος ως επιλογή και λύτρω-
ση, ή ως απέλπιδα κραυγή, είναι 
ο τελικός απόηχος της ταινίας. 
Κι ας πέφτει απ’ τον γκρημνόν η 
«Φόνισσα» της Νάθενα, αντί να 
βυθιστεί-αναβαπτιστεί στο κύμα –

όπως το αποτυπώνει ευφυέστατα 
ο Παπαδιαμάντης– μεταξύ της αν-
θρώπινης και της θείας δικαιοσύ-
νης. Η τραγική ποίηση του Σκια-
θίτη φτάνει στον σκοτεινότερο 
βυθό των ανθρώπων, αυτόν που 
με ευφάνταστη μαεστρία εξέθε-
σε η Εύα Νάθενα (κάποιες φορές 
δίκην ενέσεων εικονοπλαστικής 
σκοτοδίνης επάνω στην πλοκή) 
στη δική της «Φόνισσα».

Το πρόβλημα που αναφύεται 
πάει πέρα και απ’ το εφάμαρτο 
των φόνων και της αυτοκτονίας 
της Φραγκογιαννούς. Η ενοχή για 
την ύπαρξη, η τύψη που δεν είσαι 
κάτι άλλο απ’ αυτό που σε θέλει 
το αμείλιχτο σύνολο, η ανάγκη 
να γλυτώσεις από αμαρτίες που 
δεν έκανες, από την καφκική «∆ί-
κη» για προπατορικά εγκλήματα 
που δεν διέπραξες, υψώνουν επι-
τακτικό το θεολογικό ερώτημα: 
«Ποιος τη ζωή μου / ποιος την 
κυνηγά...»; ή το δίδυμό του, «Πού 
να βρω την ψυχή μου»; Ο Harold 
Fisch έγραψε πως όλη η δυτική 
λογοτεχνία δεν μπορεί να ξεφύ-
γει από το μοτίβο του βιβλίου του 
«Ιώβ», μόνο που στο τέλος των 
έργων της δεν επέρχεται, όπως 
στη Βίβλο, η χαρά, η λύτρωση. 
Πιστεύω πως αυτό ισχύει, εν πολ-
λοίς και για τον σύγχρονο κινη-
ματογράφο και αναφέρω δύο τέ-
τοια εξαιρετικά δείγματα, το «The 
Tree of Life» του Malick (2011) 
και το «Manchester by the Sea» 
του Lonergone (2016). Εδώ, όμως 
ανοίγει μια άλλη συζήτηση, που 
υποψιάζομαι, πως η Εύα Νάθενα 
σίγουρα θέλησε να προκαλέσει.

Ο Παναγιώτης Θωμά είναι δρ Θεολογί-
ας Α.Π.Θ., εκπαιδευτικός, συγγραφέας.

Ενα ρωμαλέο, κινηματογραφικό επίτευγμα
Μια κραυγή για ζωή πριν από τον θάνατο. Για την παπαδιαμαντική Φόνισσα της Εύας Νάθενα

Δεν μπορεί κανείς να μην υποκλιθεί στην Καρυοφυλλιά Καραμπέτη. Θα χαραχθεί στη συλλογική μας μνήμη ως η Χα-
δούλα που ανεπίγνωστα έψαχνε ο Παπαδιαμάντης για να ενσαρκώσει τη «βαριόμοιρη» πρωταγωνίστριά του.

Νάθενα και οι συνεργά-
τες της επέλεξαν τον δη-
μιουργικό διάλογο με τη 
«Φόνισσα» του Κυρ-Αλέ-
ξανδρου. Ναι, υπάρχουν 
διαφορές με το μυθιστό-
ρημα, αλλά πιστεύω η 
ουσία του, ο πυρήνας της 
υπαρξιακής του αγωνίας 
υπάρχει στην ταινία.
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Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Μοιάζει τετριμμένο κινηματογρα-
φικό κλισέ, όμως, στην περίπτω-
ση του Βιμ Βέντερς δεν θα μπο-
ρούσε να είναι πιο ακριβές: οι 
ταινίες του σε ταξιδεύουν. Για 
το «Υπέροχες μέρες», πάντως, 
το τελευταίο (υπέροχο) φιλμ του 
Γερμανού δημιουργού, που κυ-
κλοφορεί και στις ελληνικές αί-
θουσες, χρειάστηκε να ταξιδέ-
ψει ο ίδιος μακριά. Συγκεκριμένα 
στην Ιαπωνία, όπου ο ήρωάς του, 
Χιραγιάμα, ένας λιγομίλητος κα-
θαριστής τουαλετών, ζει τη σχο-
λαστικά τακτοποιημένη καθημε-
ρινότητά του. «Η σχέση μου με 
την Ιαπωνία ξεκίνησε αυστηρά 

μέσα από το σινεμά. Είχα δει νω-
ρίς τις ταινίες του Κουροσάβα και 
του Μιζογκούσι, η πραγματική 
αποκάλυψη όμως για εμένα ήταν 
ο Γιασουτζίρο Οζου, το έργο του 
οποίου γνώρισα το 1976 στη Νέα 
Υόρκη. Μέχρι τότε δεν τις έφερ-
ναν στη ∆ύση, επειδή τις θεω-
ρούσαν υπερβολικά... ιαπωνικές. 
Σύντομα ταξίδεψα στην Ιαπωνία 
για να δω και τις υπόλοιπες. Εκεί 
ένιωσα σχεδόν αμέσως σαν στο 
σπίτι μου. Με κέρδισαν συγκεκρι-
μένα στοιχεία της κουλτούρας: 
η αγάπη για τα μικρά πράγματα, 
η αγάπη για το καθήκον και την 
υπηρεσία, η υψηλή αίσθηση του 
κοινού καλού· όλα αυτά τα εκτίμη-
σα πολύ. Η ιδέα για τις “Υπέροχες 
μέρες” γεννήθηκε στο Τόκιο, δεν 
θα μπορούσα να το γράψω για κα-
νένα άλλο μέρος», μας λέει μέσω 
zoom ο Βιμ Βέντερς.

Οπως αναφέραμε, ο πρωτα-
γωνιστής της ταινίας είναι ένας 
άνθρωπος που αγαπά τη ρουτίνα 
του, απολαμβάνοντας ταυτόχρο-

να τη ζωή στο εδώ και το τώρα. 
«Και στη δική μου ζωή η ρουτίνα 
είναι πολύ σημαντική, επειδή και 
η ίδια η τέχνη του σινεμά βασίζε-
ται σε αυτή. Πάντα πίστευα ότι 
μια ταινία ξεκινά από το μηδέν 

και πρέπει να εφεύρει τη δική 
της ρουτίνα. 

Ιδιαίτερα στην Ιαπωνία οι άν-
θρωποι την αγαπούν, όχι μόνον 
οι κινηματογραφιστές αλλά και 
οι τεχνίτες, για παράδειγμα, οι 
οποίοι κάθε μέρα μπορεί να κα-
τασκευάζουν τα ίδια αντικείμε-
να και όμως δεν θα δεχτούν πο-
τέ να φτιάξουν κάτι που δεν θα 
ανταποκρίνεται στις υψηλότερες 
προσδοκίες τους. Ηθελα να πα-
ρουσιάσω έναν άνδρα που έχει 
τη ρουτίνα του, ενώ ταυτόχρο-
να ζει την κάθε στιγμή και δεν 
εξαρτάται από τη γνώμη των 
άλλων. Ενα από τα προβλήματα 
του σημερινού κόσμου είναι ότι 
στερούμαστε τις ρουτίνες μας, 
οι οποίες εξουσιάζονται πια από 
smartphone και εφαρμογές. Εχου-
με γίνει θύματα μιας ρουτίνας των 
αλγορίθμων».

Διαρκώς σε κίνηση
Παρά τις συνήθειες και τις 

σταθερές του, ο πρωταγωνιστής 

βρίσκεται σε διαρκή κίνηση για 
τη δουλειά, το φαγητό, το λουτρό 
του κ.ο.κ. «Προσωπικά, κατάλα-
βα πραγματικά το σινεμά όταν 
ανακάλυψα τις ταινίες δρόμου. 
Το να βρίσκεσαι στον δρόμο σού 
δίνει σταθερότητα – διαφορετι-
κού τύπου, προφανώς, από το 
να κάθεσαι σπίτι. Επίσης είναι 
μια συνεχής πρόκληση, εξασκεί 
την περιέργεια και σε παρακινεί 
να παίρνεις ρίσκα. Ο Χιραγιάμα 
έχει τις σταθερές του, από την 
άλλη όμως βρίσκεται διαρκώς 
σε κίνηση, η οποία τον συνδέει 
με τον κόσμο γύρω του, με την 
κοινωνία, ακόμη κι αν δεν μιλά-
ει πολύ».

Τα παραπάνω, βέβαια, δεν ση-
μαίνουν πως οι σύγχρονες γε-
νιές είναι δίχως ελπίδα, σύμφω-
να με τον Βέντερς: «Κάθε γενιά 
έχει τους δικούς της πειρασμούς, 
που την εμποδίζουν να ζήσει στο 
παρόν. ∆εν χρειάζεται να γυρί-
σεις πίσω σε κάποιο “καλύτερο” 
παρελθόν παρά μόνο να ζήσεις 

λίγο πιο ανεξάρτητα – σε κάθε 
περίπτωση, είναι κάτι που πρέ-
πει να το θέλεις. Αν πάρεις τον 
χρόνο να κοιτάξεις πραγματικά 
γύρω σου –δεν λέω συνεχώς, αλ-
λά κάποιες στιγμές– θα δεις και 
άλλα πράγματα, θα παρατηρή-
σεις τα φύλλα των δέντρων ή 
τους στίχους ενός τραγουδιού, 
όπως συμβαίνει στην ταινία».

Η τελευταία δεν θα ήταν η 
ίδια δίχως τον πρωταγωνιστή, 
Κότζι Γιακούσο, ο οποίος βρα-
βεύτηκε για την ερμηνεία του 
στις Κάννες. «∆εν ξέρω κανέναν 
άλλο ηθοποιό που να έχει τόσο 
ευγενικά μάτια. Εχω δει όλες τις 
ταινίες του και σε καθεμιά μαγεύ-
ομαι από την καλοσύνη και την 
ευγένεια που αποπνέει. Εγραψα 
τον ρόλο αποκλειστικά για εκεί-
νον, γιατί ήξερα ότι θα μπορού-
σε να δουλέψει μόνο αν ο ίδιος 
ο ηθοποιός κατάφερνε να μπει 
στο μυαλό του θεατή και να τον 
πείσει ότι αυτή ήταν όντως η 
ζωή του», σημειώνει σχετικά ο 

Βιμ Βέντερς. Ο ήρωας του φιλμ 
φροντίζει με επιμέλεια τα φυ-
τά του, διαβάζει τα αγαπημένα 
του βιβλία και ακούει αμερικανι-
κή ροκ μουσική από τις κασέτες 
του. «Η αμερικανική κουλτούρα 
έχει σε μεγάλο βαθμό εντυπωθεί 
μέσα μου. ∆εν μου την επέβα-
λε κανείς, ήταν επιλογή μου ως 
έφηβος· τα τραγούδια, τα φιλμ 
γουέστερν, η λογοτεχνία. Ειδι-
κά η ανακάλυψη του ροκ εν ρολ 
με τον Τσακ Μπέρι, τους Velvet 
Underground, τον Λου Ριντ κ.ά. 
ήταν πραγματικά απελευθερωτι-
κή για εμένα. Υπάρχουν βέβαια 
και άλλες πτυχές που δεν μου 
αρέσουν καθόλου, έτσι από ένα 
σημείο και έπειτα ανέπτυξα μια 
σχέση αγάπης-μίσους με την 
Αμερική. Από την άλλη, στην 
Ιαπωνία βρήκα τις αξίες της κοι-
νωνικής συνοχής και της αίσθη-
σης της κοινότητας. Μου θύμισε 
τα νεανικά μου χρόνια στη με-
ταπολεμική Γερμανία, όπου ο 
κόσμος υπέφερε τόσο σωματικά 
όσο και ψυχικά. Η παρουσία του 
διπλανού σου και το κοινό καλό 
ήταν τα μόνα που μετρούσαν. 
Ολα εξαρτιόνταν από το πώς η 
κοινωνία θα έβρισκε έναν και-
νούργιο δρόμο. Αντιθέτως, νο-
μίζω ότι στον σύγχρονο μετα-
καπιταλιστικό κόσμο το κοινό 
καλό δεν αποτελεί τόσο μεγάλη 
προτεραιότητα».

Το νέο σινεμά
Ο κινηματογράφος, ιδιαίτερα 

αυτός της μεγάλης οθόνης, τι θέ-
ση έχει στον σύγχρονο κόσμο; 
«Είμαστε σίγουρα σε ένα διαφο-
ρετικό περιβάλλον. Η τρομερή 
ταχύτητα με την οποία κατέφτα-
σε το streaming λόγω της παν-
δημίας άλλαξε τα πάντα. Προσω-
πικά, φοβήθηκα ότι η αίθουσα 
δεν θα επέστρεφε, είτε από φό-
βο είτε από συνήθεια των αν-
θρώπων. Παρ’ όλα αυτά, τώρα 
πιστεύω ότι βρισκόμαστε σε μια 
συναρπαστική στιγμή. Το σινεμά 
και ιδίως το arthouse όχι μόνον 
επέστρεψε, αλλά αποτελεί και 
πολύ καλή εναλλακτική απένα-
ντι στις streaming πλατφόρμες, 
που προσφέρουν μονάχα ένα εί-
δος “φαγητού”. Χαίρομαι που 
οι “Υπέροχες μέρες” αποτελούν 
μέρος αυτής της τάσης και που 
πολλοί νέοι άνθρωποι πηγαίνουν 
στο σινεμά για τις δουν», κατα-
λήγει ο Βιμ Βέντερς.

Eνας ξεχωριστός πιανίστας, ο Ούγ-
γρος Αντράς Σιφ, εμφανίστηκε 
στις 25 Ιανουαρίου στην Αίθου-
σα Φίλων της Μουσικής με τη 
δική του ορχήστρα, την Καπέ-
λα Αντρέα Μπάρκα. Πριν από 
αρκετά χρόνια ο Σιφ σχημάτισε 
το συγκεκριμένο σύνολο προκει-
μένου να παρουσιάζει στο Ζάλ-
τσμπουργκ όλα τα κοντσέρτα 
για πιάνο του Μότσαρτ (1999-
2005). Στην Αθήνα παρουσίασε 
δύο από αυτά, το 23ο και το 27ο, 
μαζί με τη δημοφιλέστατη Συμ-
φωνία αρ. 40 σε σολ ελάσσονα. 

Εκείνο για το οποίο ξεχωρί-
ζει ο Σιφ πάνω απ’ όλα είναι η 
σπάνια ευγένεια με την οποία 
αποδίδει τη μουσική. Μια ευγέ-
νεια που προσδιορίζει τη δια-
μόρφωση των φράσεων και δι-
απερνά όλες τις διαθέσεις της 
μουσικής: είναι το ίδιο παρού-
σα στις λυρικές σελίδες όσο και 
στις έντονα δραματικές. Αυτό 
φάνηκε ήδη από τα πρώτα μέ-
τρα του Κοντσέρτου αρ. 23, με 
το οποίο ξεκίνησε το πρόγραμ-
μα. Ευγένεια και σπάνια κομ-
ψότητα στον σχηματισμό των 
φράσεων έδιναν ξεχωριστή δι-
αφάνεια στη μουσική, χωρίς να 
την καθιστούν διακοσμητική ή 

αβαρή. Στο δεύτερο μέρος o Σιφ 
ανέδειξε τη μελαγχολία της νο-
σταλγικής μελωδίας που προσο-
μοιάζει με άρια από όπερα του 
Μότσαρτ, αξιοποιώντας μοναδι-
κά τις δυνατότητες του σύγχρο-
νου οργάνου στο οποίο απέδιδε 
το έργο: έδειξε στην πράξη πό-
σες αποχρώσεις και πόσες δια-
βαθμίσεις δυναμικής μπορεί να 
βγάλει ένας ικανός και ευαίσθη-
τος μουσικός από ένα όργανο 
στην ουσία κρουστό, όπως το 
πιάνο. Στο τρίτο μέρος του κο-
ντσέρτου οι κατάλληλα επιλεγ-

μένοι τονισμοί έδιναν μορφή και 
περιεχόμενο στη μουσική, ενώ 
θαύμαζε κανείς την ενότητα του 
πιάνου με το σύνολο: όλοι μαζί 
ανάσαιναν σαν ένα όργανο.

Την εμπειρία του από το πιά-

νο, τη γνώση του στο συγκεκρι-
μένο ρεπερτόριο και πάνω απ’ 
όλα τη μουσικότητά του μετέφε-
ρε ο Σιφ στην ερμηνεία της Συμ-
φωνίας αρ. 40, αναλαμβάνοντας 
αποκλειστικά ρόλο αρχιμουσι-

κού. Στο πρώτο μέρος η ταχύτη-
τα βοηθούσε την κομψότητα, η 
οποία πάντως δεν εμπόδισε τα 
έντονα δραματικά ξεσπάσμα-
τα. Ηταν, όμως, ενδιαφέρον ότι 
ο Σιφ δεν επέτρεψε στις εντά-

σεις αυτές να αποκτήσουν τη 
βιαιότητα ή την αδρότητα των 
εκρήξεων που έμελλε να χαρα-
κτηρίσουν τη μουσική τής αμέ-
σως επόμενης περιόδου, στην 
οποία κυρίαρχη μορφή ήταν ο 

Μπετόβεν. Στα δύο μεσαία μέρη 
της Συμφωνίας έγινε ακόμη πιο 
φανερός ο διάλογος ανάμεσα σε 
παραγράφους σπάνιας λεπτότη-
τας και άλλες με έντονα δραμα-
τικό χαρακτήρα, αυτή η διαρκής 
εναλλαγή ανάμεσα στο φως και 
το σκοτάδι, που είναι ουσιαστι-
κή, στον βαθμό που συμβάλλει 
στη δραματουργία της μουσικής. 

Το επίσημο πρόγραμμα ολο-
κληρώθηκε με το 27ο Κοντσέρ-
το του Μότσαρτ. Η ερμηνεία του 
Σιφ στο εναρκτήριο μέρος επι-
βεβαίωσε επίσης ότι πρόκειται 
για μουσικό που δεν βιάζει τη 
μουσική, αλλά της επιτρέπει να 
ανασάνει και αφήνει στον ακρο-
ατή τον χώρο να ακούσει και να 
εισπράξει ό,τι αυτή έχει να δώ-
σει. Οι διακριτικές διανθίσεις 
του πιανίστα, ειδικά στο δεύτε-
ρο μέρος, συνέβαλαν στη χάρη 
και την ελαφράδα της ερμηνείας. 
Είναι εξίσου ενδεικτικό της ποι-
ότητας του καλλιτέχνη, ότι στις 
ζωηρές επευφημίες του κοινού 
δεν ανταποκρίθηκε μόνος, αλλά 
με το σύνολο της ορχήστρας, 
ερμηνεύοντας το πρώτο μέρος 
από το πέμπτο Βρανδεμβούργιο 
Κοντσέρτο του Γιόχαν Σεμπά-
στιαν Μπαχ.

Ερμηνείες σπάνιας ευγένειας από τον Αντράς Σιφ

Είμαστε όλοι θύματα των αλγορίθμων
«Οι ρουτίνες μας εξουσιάζονται πια από smartphone και εφαρμογές», λέει στην «Κ» ο Γερμανός δημιουργός Βιμ Βέντερς

Η λεπτότητα 
στη διαμόρφωση 
των φράσεων δεν 
εμπόδισε τα έντονα 
δραματικά ξεσπάσματα 
της μουσικής. Ο Σιφ έδειξε πόσες αποχρώσεις και πόσες διαβαθμίσεις δυναμικής μπορεί να βγάλει ένας ικανός μουσικός από το πιάνο.
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Κριτική ΝΙΚΟΣ Α. ΔΟΝΤΑΣ 

ΚΡΙΤΙΚΗ ΜΟΥΣΙΚΗΣ

Στην Ιαπωνία ένιωσα 
σαν στο σπίτι μου. Με 
κέρδισαν συγκεκριμένα 
στοιχεία της 
κουλτούρας: η αγάπη 
για τα μικρά πράγματα, 
η αγάπη για το καθήκον 
και την υπηρεσία, 
η υψηλή αίσθηση 
του κοινού καλού.

Με τη νέα του ταινία, ο Βιμ Βέντερς 
εξασφάλισε μία ακόμη οσκαρική υπο-
ψηφιότητα στην κατηγορία της καλύ-
τερης διεθνούς ταινίας, ενόψει της 
τελετής απονομής της 10ης Μαρτίου.

Στοιχεία ταινίας δρόμου έχουν και οι «Υπέροχες μέρες», με τον μάστορα του είδους Βιμ Βέντερς να μιλάει για την αξία της διαρκούς κίνησης τόσο στον κινη-
ματογράφο όσο και στη ζωή.
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Συνέντευξη στην

ΤΑΣΟΥΛΑ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

H ιδέα ότι το σύμπαν διαστέλλε-
ται είναι σήμερα τόσο γνωστή, 
ώστε αποτελεί μέρος της λαϊκής 
κουλτούρας. Και όμως, κάθε φο-
ρά που ο Τόνι Ρόθμαν ολοκληρώ-
νει κάποια διάλεξη κοσμολογίας, 
άνθρωποι από το ακροατήριο τον 
πλησιάζουν με πολλές απορίες. Η 
πρώτη είναι: Αφού όλοι οι γαλα-
ξίες απομακρύνονται από εμάς, 
μήπως βρισκόμαστε στο κέντρο 
του σύμπαντος; Και η δεύτερη: 
Μέσα σε τι διαστέλλεται το σύ-
μπαν; «Για να είμαι ειλικρινής, 
κάποιες φορές αυτά τα ερωτή-
ματα διατυπώνονται με την αντί-
στροφη σειρά, αλλά, ενώ τα ίδια 
είναι εντελώς φυσιολογικά, δεί-
χνουν ότι η ιδέα ενός διαστελλό-
μενου σύμπαντος δεν είναι. Και 
ασφαλώς δεν ήταν ούτε για τον 
Αϊνστάιν. Αλλωστε, όταν εκείνος 
δημοσίευσε τη Γενική Θεωρία 
της Σχετικότητας το 1916, δεν 
υπήρχαν αστρονομικές ενδείξεις 
ότι το σύμπαν διαστέλλεται, ενώ 
όταν, την ίδια χρονιά, εφάρμοσε 
τη θεωρία για να καταστρώσει το 
πρώτο σύγχρονο μοντέλο για το 
σύμπαν, υπέθεσε ότι το σύμπαν 
θα πρέπει να είναι στατικό», εξη-
γεί ο ίδιος. 

Με σκοπό να κάνει τη Μεγά-
λη Εκρηξη, τη θεωρία της απαρ-
χής του σύμπαντος, κατανοητή 
σε όσους ενδιαφέρονται για την 
επιστήμη αλλά δεν διαθέτουν 
το κατάλληλο επιστημονικό και 
μαθηματικό υπόβαθρο, ο Αμερι-
κανός θεωρητικός φυσικός και 
κοσμολόγος, που έχει διδάξει, 
μεταξύ άλλων, στα Πανεπιστήμια 
Χάρβαρντ και Πρίνστον, έγραψε 
«Ενα μικρό βιβλίο για τη Μεγάλη 
Εκρηξη» (θα κυκλοφορήσει σε 
λίγες εβδομάδες από τις Πανε-
πιστημιακές Εκδόσεις Κρήτης, 
σε μετάφραση Ανδρομάχης Σπα-
νού). «Η κοσμολογία, την οποία 
υπηρετείτε εδώ και δεκαετίες, 
ορισμένες φορές θεωρείται το 
σημείο συνάντησης της φυσι-
κής με τη φιλοσοφία. Ισχύει αυ-
τό;» τον ρωτώ στην αρχή της 
συνομιλίας μας. «Ως ένα βαθμό 
ναι, είναι αληθές και ταυτόχρο-
να αναπόφευκτο. Αλλωστε, ο πυ-
ρήνας κάθε επιστήμης δεν είναι 
παρά η διατύπωση ερωτημάτων 
και εν συνεχεία η αναζήτηση 

απαντήσεων σε αυτά. Αν ερευ-
νήσουμε σε βάθος τα ερωτήμα-
τα, αναπόφευκτα ξεμένουμε και 
από απαντήσεις. Η κοσμολογία 
είναι ιδιαίτερα επιρρεπής στη 
συγκεκριμένη δυσκολία. Οταν 
ανακύπτει μια συζήτηση για τη 
Μεγάλη Εκρηξη, το πρώτο που 
σκέφτεται κάποιος που δεν είναι 
κοσμολόγος (δηλαδή, οι περισσό-
τεροι άνθρωποι) είναι “τι υπήρχε 
πριν από τη Μεγάλη Εκρηξη;”. 
Πρόκειται για ένα απολύτως φυ-
σιολογικό και θεμιτό ερώτημα, 
το οποίο προς το παρόν δεν έχει 
απάντηση και κατά πάσα πιθα-
νότητα θα συνεχίσει να μην έχει 
ακόμη και μετά το πέρας της δι-
κής μου ζωής...».

 
– Τι σας έκανε να αγαπήσετε 
τη φυσική και την κοσμολο-
γία; Υπάρχουν κάποιοι παιδικοί 

ήρωες που σχετίζονται με αυτό;
– Oταν ήμουν πέντε ετών με 

γοήτευαν οι δεινόσαυροι και ήθε-
λα να γίνω παλαιοντολόγος· λίγα 
χρόνια μετά, αρχαιολόγος. Στα 
δώδεκά μου, όμως, ήξερα ότι θα 
γίνω φυσικός. Αυτό οφειλόταν 
σε μεγάλο βαθμό στο γεγονός 
ότι ο πατέρας μου ήταν πυρηνι-
κός φυσικός και εργαζόταν στο 
Εργαστήριο Φυσικής Πλάσμα-
τος του Πανεπιστημίου Πρίν-
στον, το οποίο εκείνη την επο-
χή ήταν ένα από τα κορυφαία 
κέντρα στον κόσμο για την ανά-
πτυξη της ενέργειας πυρηνικής 
σύντηξης. Μεγάλωσα σκαρφαλώ-
νοντας στα μηχανήματά του. Ο 
Αϊνστάιν ήταν εφηβικός ήρωάς 
μου. Η φωτογραφία του από τον 
Φίλιπ Χάλσμαν ήταν κρεμασμέ-
νη στον τοίχο του δωματίου μου, 
μαζί με μια αφίσα του Εντερπράιζ 
από το «Σταρ Τρεκ». Ομως το βι-
βλίο του Φρεντ Χόιλ «Frontiers of 
Astronomy» ήταν εκείνο που με 
έκανε να εστιάσω το ενδιαφέρον 
μου στην κοσμολογία. Ακόμηκαι 
σήμερα δεν υπάρχει για μένα με-
γαλύτερη έμπνευση από τον νυ-
χτερινό ουρανό. 

 
– Τι σας γοητεύει στο Big Bang;

– Ενας φυσικός ασχολείται με 
τα θεμελιώδη. Η προέλευση του 
σύμπαντος, όμως, δεν είναι μό-
νο θεμελιώδες ζήτημα – είναι το 
απόλυτο αίνιγμα. Κατά κάποιον 
τρόπο η κοσμολογία είναι η θρη-
σκεία του επιστήμονα, θέτουν 
την ίδια ερώτηση: Πώς φτάσα-
με εδώ; Μόνο που οι απαντήσεις 
που δίνει ο επιστήμονας είναι 
διαφορετικές.
 – Πώς μπορεί ένας επιστήμο-
νας να κάνει την επιστήμη του 
να εισέλθει στη δημόσια συζή-
τηση; Πρέπει να προσπαθήσει 
να την εκλαϊκεύσει;

– Φυσικά. Ωστόσο αμφιβάλλω 
αν η συγγραφή ενός βιβλίου είναι 
σήμερα ο καλύτερος τρόπος για 
να προσεγγίσει κανείς ένα μεγά-
λο κοινό· τα βιβλία δεν φαίνεται 
να είναι πλέον ο προτιμώμενος 
τρόπος απόκτησης πληροφορι-
ών. Η επιστήμη είναι μια αργή 
και επίπονη διαδικασία, απαιτεί 
πείραμα, δεδομένα, λογική, μα-
θηματικά, επιβεβαίωση. Είναι 
και τα κυρίαρχα μέσα ενημέρω-
σης: επικεντρώνονται μόνο στις 
αποστολές της NASA και στην 

πρόοδο της ιατρικής. Και όμως, 
συμβαίνουν πολύ σημαντικά 
πράγματα στην επιστήμη: στη 
φυσική, τη χημεία, τη βιολογία, 
τη μηχανική. Τα περισσότερα 
από αυτά δεν αναφέρονται πο-
τέ, γιατί δεν είναι πολύ «δραμα-
τικά». Παρά ταύτα, εξακολουθώ 
να ελπίζω ότι βιβλία όπως το δι-
κό μου εμπνέουν τους νέους να 
κάνουν ερωτήσεις. 

 
– Από όλους τους μαθηματικούς 
και τους φιλοσόφους της ελληνι-
κής αρχαιότητας, τους οποίους 
αναφέρετε σ’ ένα παλαιότερο 
βιβλίο σας, το «From Aristotle 
to Einstein, and Beyond», ποιον 
θα θέλατε να συναντήσετε –αν 
με κάποιον μαγικό τρόπο σάς 
δινόταν η δυνατότητα– και τι 
θα τον ρωτούσατε;

– Σίγουρα θα ήθελα να είχα 
γνωρίσει τον Ερατοσθένη για να 
μάθω πώς υπολόγισε την περιφέ-
ρεια της Γης. Θα είχα πολλά να 
συζητήσω και με τον Αρχιμήδη. 
Θαυμάζω όλους τους αρχαίους 
Ελληνες αστρονόμους και μαθη-
ματικούς γιατί με τη βασική γεω-
μετρία και με τη μεγάλη εφευρετι-
κότητά τους έδωσαν απαντήσεις 
σε τόσο πολλά ερωτήματα. Αγαπώ 
πολύ και τους προσωκρατικούς 
φιλοσόφους. 

 
– Οταν άνθρωποι (όπως εγώ) 
σας λένε ότι προσπαθούν να 
καταλάβουν ότι το σύμπαν δεν 
διαστέλλεται μέσα σε κάτι, τι 
απαντάτε; Το βρίσκετε αστείο;

– ∆εν το βρίσκω καθόλου 
αστείο. Η αέναη διαστολή του 
σύμπαντος είναι εξαιρετικά δύ-
σκολο, σχεδόν αδύνατο, να οπτι-
κοποιηθεί, επομένως είναι απο-
λύτως λογικό να μην μπορούν οι 
περισσότεροι άνθρωποι να την 
καταλάβουν. Αλλά αυτό μας λέ-
νε τα μαθηματικά της Γενικής 
Θεωρίας της Σχετικότητας του 
Αϊνστάιν, που περιγράφει τον 
κόσμο. 

 
– Εκατομμύρια άνθρωποι εξα-
κολουθούν να πιστεύουν ότι η 
προσεδάφιση στο φεγγάρι το 
1969 αποτελεί  ψέ μα της NASA. 
Πώς θα μπορούσαν οι επιστήμο-
νες να βοηθήσουν στην αποδό-
μηση των θεωριών συνωμοσίας;

– Οι θεωρίες συνωμοσίας και 
η παραπληροφόρηση δεν είναι 

καινούργια «φρούτα», ήταν ανέ-
καθεν μαζί μας. Η διαφορά είναι 
ότι σήμερα εξαπλώνονται πο-
λύ πιο γρήγορα λόγω του ∆ιαδι-
κτύου και των αλγορίθμων που 
ενισχύουν τις προσωπικές προ-
καταλήψεις των ανθρώπων. Το 
∆ιαδίκτυο έχει κάνει τη μετάδο-
ση των πληροφοριών πολύ πιο 
εύκολη, αλλά συνολικά δεν πι-
στεύω ότι βελτίωσε τη ζωή μας. 
Είμαι μάλλον απαισιόδοξος ως 
προς την προοπτική να σταμα-
τήσει η διασπορά τέτοιων ψευ-
δών ειδήσεων, γιατί δεν μπορού-
με να ξαναβάλουμε το τζίνι στο 
μπουκάλι.

 
– Εχετε δει την ταινία «Οπεν-
χάιμερ» του Κρίστοφερ Νόλαν; 
Σας άρεσε;

– Την είδα πρόσφατα. Νομί-
ζω ότι ως ταινία είναι απολύτως 
αυτοαναφορική, η μεγαλύτερη 

σημασία δηλαδή δίνεται στον 
εαυτό της, στο μοντάζ, στα ει-
δικά εφέ κ.ο.κ. ∆εν έμαθα κάτι 
για τον Οπενχάιμερ που δεν το 
γνώριζα. Οφείλω, πάντως, να πω 
ότι ουδέποτε τον έβρισκα ιδιαί-
τερα ελκυστικό ως χαρακτήρα. 
Και μια και το σενάριο βασίστηκε 
στη βιογραφία του από τους Κάι 
Μπερντ και Μάρτιν Τζ. Σέργουιν, 
να σας πω κάτι ακόμη: πριν από 
λίγα χρόνια, σε μια εκδήλωση για 
τον Οπενχάιμερ στο Πρίνστον, 
γνώρισα έναν από τους συγγρα-
φείς και του έκανα μια ερώτηση. 
Καθώς πέρασε μισή ώρα και απά-
ντηση δεν πήρα, δεν μπήκα καν 
στον κόπο να διαβάσω το βιβλίο 
τους. (Γέλια)

 
– Εχετε επισκεφθεί την Ελλάδα; 

– Χρόνια ονειρεύομαι να τα-
ξιδέψω στο λίκνο του δυτικού 
πολιτισμού, αλλά δεν το έχω κα-
ταφέρει έως τώρα. Σίγουρα θα 
ήθελα να βρεθώ στην Αθήνα, την 
Κρήτη, τη Ρόδο, τη Μονεμβασιά. 
Οταν σπούδαζα στο Πανεπιστή-
μιο του Κέμπριτζ, ένας Ελληνας 
που έμενε στο διπλανό δωμάτιο 
στη φοιτητική εστία, με κάλεσε 
στο εξοχικό του στη Σαντορίνη. 
Ενα από τα μεγάλα λάθη της ζω-
ής μου είναι ότι δεν αποδέχτηκα 
την πρόσκλησή του.

 
– Η αγαπημένη σας ελληνική 
λέξη στην επιστήμη σας;

– Σχεδόν όλες οι λέξεις στη 
φυσική προέρχονται από τα ελ-
ληνικά, οπότε είναι δύσκολο να 
διαλέξω. Θα έλεγα το ηλεκτρόνιο, 
γιατί προέρχεται από την αρχαία 
ελληνική λέξη για το κεχριμπάρι: 
«ήλεκτρον». Οι αρχαίοι Ελληνες 
γνώριζαν ότι το τρίψιμο του κε-
χριμπαριού σε μάλλινο ύφασμα 
παράγει στατικό ηλεκτρισμό. Εί-
ναι συγκινητικό να ξέρεις ότι αυ-
τές οι λέξεις περικλείουν τόση 
ιστορία. Αλλά και το «άπειρον» 
του Αναξίμανδρου, γιατί είναι 
πολύ κοσμολογικό. Μου αρέσει 
και το δικό σας όνομα! Πάντα 
πίστευα ότι το πιο όμορφο ρω-
σικό όνομα είναι το «Αναστα-
σία». Χαίρομαι που, τελικά, εί-
ναι ελληνικό.

 
Το βιβλίο του Τόνι Ρόθμαν «Ενα μικρό 
βιβλίο για τη Μεγάλη Εκρηξη» θα 
κυκλοφορήσει στη γλώσσα μας από τις 
Πανεπιστημιακές Εκδόσεις Κρήτης.

Kοσμολογία: η θρησκεία του επιστήμονα
«Η προέλευση του σύμπαντος είναι το απόλυτο αίνιγμα», λέει στην «Κ» ο θεωρητικός φυσικός και κοσμολόγος Τόνι Ρόθμαν

Απαντήσεις στα μυστικά του σύμπαντος και σε άπειρα ακόμη ερωτήματα αναζητεί ο Τόνι Ρόθμαν, ο οποίος παραδέχεται ότι για τον ίδιο «δεν υπάρχει μεγαλύτερη έμπνευση από τον νυχτερινό ουρανό».

Ο Αϊνστάιν ενέπνευσε τον Τόνι 
Ρόθμαν όταν ήταν νέος, όμως το βι-
βλίο που τον μάγεψε για πάντα και 
τον έστρεψε στην κοσμολογία ήταν 
το «Frontiers of Astronomy» του 
Φρεντ Χόιλ.

Οταν ανακύπτει 
μια συζήτηση για 
τη Μεγάλη Εκρηξη, 
το πρώτο που σκέφτεται 
κάποιος είναι: «Τι υπήρ-
χε πριν από τη Μεγάλη 
Εκρηξη;». Φυσιολογικό 
και θεμιτό ερώτημα, 
το οποίο προς το παρόν 
δεν έχει απάντηση...

Θα ήθελα να είχα γνωρί-
σει τον Ερατοσθένη για 
να μάθω πώς υπολόγισε 
την περιφέρεια της Γης. 
Θα είχα πολλά να συζη-
τήσω και με τον Αρχι-
μήδη. Θαυμάζω όλους 
τους αρχαίους Ελληνες 
αστρονόμους
και μαθηματικούς.

Το βιβλίο είναι μια προσπάθεια του 
Τόνι Ρόθμαν να γίνει κατανοητή σε 
όλους η αρχή της δημιουργίας του 
κόσμου.



ΚΥΡΙΑΚΗ
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